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ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Βολεμένοι πολιτικοί
παίζουν με τις ζωές
των πολιτών 

Ο κόσμος έχει κουραστεί
με την ανευθυνότητα που
βγάζουν τα κόμματα στη
Βουλή, λέει στη συνέ-
ντευξή του στην «Κ» ο Α-

βέρωφ Νεοφύτου, σημειώνοντας πως
βολεμένοι πολιτικοί παίζουν με τις ζω-
ές των πολιτών. Καλεί τον Οδυσσέα
Μιχαηλίδη να πάει στο Ανώτατο Δικα-
στήριο για να λήξει το θέμα με τους
φακέλους και σημειώνει πως κατά-
ντησε άλλοθι εκβιασμών κατά των πο-
λιτών. Μιλάει για την έκθεση των υπο-
ψηφίων των προεδρικών εκλογών
του 2018, η οποία δεν δημοσιοποιήθη-
κε ακόμη, αφήνοντας να νοηθεί ότι
λειτουργεί επιλεκτικά. Σελ. 9

ΚΥΡΙAΚΟΣ ΚOΚΚΙΝΟΣ

Επαναστατικές είναι
οι δυνατότητες του 5G
Τη νέα εποχή στην οποία εισέρχεται
η Κύπρος με την αδειοδότηση τεσσά-
ρων αδειών 5G, ξεδιπλώνει στην «Κ»
ο υφυπουργός Έρευνας, Καινοτομίας
και Ψηφιακής Πολιτικής. Ο Κυριάκος
Κόκκινος παρουσιάζει τις τεράστιες
αλλαγές στον τομέα της επικοινωνίας
με θετικό αντίκτυπο στην παγκόσμια
και εθνική οικονομία. Σελ. 8

ΘΕΟΦΙΛΟΣ Β. ΘΕΟΦΙΛΟΥ 

Στόχοι και επιδιώξεις 
Τουρκίας στο Βαρώσι

Τυχόν άνοιγμα της περίκλειστης πό-
λης δεν επηρεάζει μόνο την Αμμό-
χωστο αλλά και την επανέναρξη των
συνομιλιών. Πρωταρχικός στόχος της
δικής μας πλευράς όφειλε να είναι η
ανατροπή της απόφασης δημιουρ-
γίας Επιτροπής Ακίνητης Περιουσίας
και η απο-αναγνώρισή της. Σελ. 16

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΙΚΕΛΛΗΣ

Το εμβόλιο της Rfizer
ορόσημο κατά του ιού
Τη δέσμευση της Pfizer να παρέχει
στους πολίτες ένα εμβόλιο που αντα-
ποκρίνεται σε υψηλά πρότυπα ασφά-
λειας τονίζει ο επικεφαλής της εται-
ρείας για Κύπρο και Μάλτα στη συνέ-
ντευξή του στην «Κ». Ο κ. Μικέλλης,
μεταξύ άλλων, αναφέρεται σε πιθα-
νή μετάλλαξη του ιού και στην αποτε-
λεσματικότητα του εμβολίου. Σελ. 10

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΩΜΑ 

Περί εκκλησιαστικού 
παραλογισμού 
Από τον Μάρτιο και εξής η στάση της
Εκκλησίας, ως θεσμού και ως σώμα-
τος, εδώ στην Κύπρο, απέναντι στην
πανδημία, χαρακτηρίζεται από δημό-
σιο λόγο και συμπεριφορές που ου-
δεμία σχέση έχουν με την πραγματι-
κή φύση της Εκκλησίας. Σελ. 18 

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

ΠΑΡΑΔΟΣΗ

Η μητρόπολη που αντιστέκεται στον ϊό
Ο μουσικοσυνθέτης Περικλής Κανάρης μας παίρνει στο οδοι-
πορικό του στη φωτισμένη και στολισμένη Νέα Υόρκη,: «Οι
δρόμοι ήταν πολύ πιο άδειοι από αυτοκίνητα και ανθρώπους,
και δεν αργήσαμε να συνειδητοποιήσουμε γιατί: λόγω της ε-
πιδημίας έλειπαν οι επισκέπτες». Ζωή, σελ. 1

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΜΟΥΣΙΚΗ

Ο «Ντον Τζοβάννι»
σε... ξενοδοχείο

Ο σκηνοθέτης Τζον Φούλτζε-
ϊμς, ο οποίος σκηνοθετεί τη με-
γάλη διεθνή συμπαραγωγή της
Εθνικής Λυρικής Σκηνής με την
Οπερα του Γκέτεμποργκ και τη
Βασιλική Οπερα της Δανίας, τον
«Ντον Τζοβάννι» του Μότσαρτ
μιλάει στην «Κ». Ζωή, σελ. 4

ΕΚΘΕΣΗ

«I’ve made you
a palm-tree»

Η έκθεση «I’ve made you a
palm-tree» παρουσιάζεται στο
κέντρο της Λευκωσίας, από τον
εικαστικό PASHIAS. Στην έκθε-
ση συνέβαλαν και ο Ιωσήφ Χα-
τζηκυριάκος, ιστορικός τέχνης
και η αρχιτέκτονας Κατερίνα
Σκουφαρίδου. Ζωή, σελ. 8

Διερευνητικές
εντός Ιανουαρίου
Αύξηση κυριαρχίας στο Ιόνιο 

Στην Αθήνα αναμένεται η επίσημη πρό-
σκληση της Αγκυρας για τον 61ο γύρο
των διερευνητικών επαφών, με το χρο-
νοδιάγραμμα να μην είναι απολύτως σα-
φές. Η ελληνική πλευρά επιθυμεί έναρξή
τους μετά την ορκωμοσία του Τζο Μπάι-
ντεν στις 20 Ιανουαρίου, ωστόσο είναι
προετοιμασμένη και για πρόσκληση με
ημερομηνία νωρίτερα τον ίδιο μήνα. Πι-
θανή αποκλιμάκωση δεν οφείλεται στη
βούληση του Ερντογάν. Σελ. 20

Το πολύ αλλιώτικο 
και δύσκολο 2020
Η ανασκόπηση της χρονιάς

Στην αναδρομή σταχυολογούμε πρόσωπα
που σημάδεψαν, θετικά ή αρνητικά, τη
χρονιά που φεύγει. Εκείνοι όμως που
θα άξιζε να μνημονευτούν πρώτοι απ’
όλους είναι οι ανώνυμοι μαχητές της
ζωής, οι ήρωες παρά τη θέλησή τους.
Από τη 40χρονη πρωθυπουργό της της
Νέας Ζηλανδίας Τζασίντα Αρντερν ώς
τον δρα Λι Ουενλιάνγκ, ο οποίος πρώτος
έκρουσε τον κώδωνα κινδύνου για τον
νέο φονικό ιό. Σελ. 24-25

Ευρωπαϊκά κονδύλια 330 εκατ.
στην Κύπρο έως τα μέσα 2021
Από SURE 230 εκατ., από Ταμείο Ανάκαμψης 97 εκατ. 

Ποσό ύψους 330 εκατ. ευρώ από ευρω-
παϊκούς πόρους θα πάρει η Κύπρος μέσα
στο πρώτο εξάμηνο του 2021. Tον Απρίλιο
αναμένεται να λάβει τη δεύτερη δόση
από το Ταμείο SURE, ύψους 230 εκατομ-
μυρίων ευρώ τον Απρίλιο. Σύμφωνα με
εκτιμήσεις, τον Ιούνιο θα λάβει και 97
εκατ. ευρώ, δηλαδή το 10% της συνολικής
χρηματοδότησης που δικαιούται από το
Ταμείο Ανάκαμψης της Ευρωπαϊκής Έ-

νωσης συνολικού ύψους 96,8 εκατομ-
μυρίων ευρώ. Η Κομισιόν αναμένεται
να συζητήσει το πλάνο προτάσεων που
θα καταθέσει η Κύπρος, και τα χρήματα
θα εγκρίνονται και αποδεσμεύονται
βάσει της υλοποίησής τους. Σύμφωνα
με εκτιμήσεις του υπ. Οικονομικών, ο
ρυθμός ανάπτυξης της οικονομίας το
2021 αναμένεται να κυμανθεί γύρω στο
4,5%. Οικονομική, σελ. 1

Μετά την επικράτηση του εθνικιστή Ερσίν Τατάρ,
επί του Μουσταφά Ακιντζί, στις «προεδρικές»
εκλογές τον περασμένο Νοέμβριο, στα Κατε-
χόμενα σχηματίστηκε «κυβέρνηση» μειοψηφίας
υπό τον Ερσάν Σανέρ, διάδοχο του Τατάρ στο
Κόμμα Εθνικής Ενότητας. Η απελθούσα «υ-
πουργός Εσωτερικών» Αϊσεγκιούλ Μπαϊμπάρς,
στενή συνεργάτιδα του Κουντρέτ Όζερσάι, φεύ-

γοντας αποκάλυψε αδιαμφισβήτητα μεν, εν-
δεικτικά δε και συγκλονιστικά στοιχεία περί
μιας ταχείας και καλά σχεδιασμένης επιχείρησης
εποικισμού του βόρειου τμήματος του νησιού,
με απώτερο στόχο ο πληθυσμός του να ισοφα-
ρίσει σε αριθμούς αυτό των ελευθέρων περιοχών.
Ένα ενδεικτικό παράδειγμα που έφερε η κ.
Μπαϊμπάρς είναι ότι η «κυβέρνηση» Ερσίν

Τατάρ (Φεβρουάριος 2018-Νοέμβριος 2020) πο-
λιτογράφησε 7.683 εποίκους. Τουτέστιν, η επι-
κράτηση Ερσίν Τατάρ επί του Μουσταφά Ακιντζί
στις «προεδρικές» με 4.000 ψήφους, ήταν η
πρώτη φάση της επιχειρούμενης με ταχείς ρυθ-
μούς εκστρατείας αλλαγής του δημογραφικού
χαρακτήρα της τ/κ κοινότητας, η οποία μετα-
τρέπει σε πράξη τη διακήρυξη του Ταγίπ Ερ-

ντογάν ότι «το Κυπριακό θα λυθεί αυτομάτως
τη στιγμή που ο πληθυσμός των Τ/κ θα είναι
ίσος με αυτόν των Ε/κ». Τώρα η «κυβέρνηση»
Ερσάν Σανέρ, σύμφωνα με πληροφορίες της
«Κ», προχωρεί σε νέο κύμα «πολιτογραφήσεων»,
καθώς 20.000 με 25.000 άτομα θεωρούνται ε-
πιλέξιμα για να εξασφαλίσουν «υπηκοότητα»,
μάλιστα με συνοπτικές διαδικασίες. Σελ. 4

Χριστούγεννα με ακυρωμένο το χαμόγελο 

Δύσκολη εποχή 
Η πανδημία άλλαξε τη ζωή σε ολόκληρο
σχεδόν τον πλανήτη, γεγονός που τέτοιες
μέρες γίνεται πιο εμφανές καθότι από
τη μια άκρη της Γης μέχρι την άλλη, τα
ήθη και τα έθιμα των Χριστουγέννων,
αλλά κυρίως το γιορτινό πνεύμα που
κυριαρχούσεπαντού,ανεξαρτήτως θρη-
σκευτικών πεποιθήσεων, έχει ισοπε-
δωθεί. Το βασικό τώρα είναι να κερδηθεί
η μάχη έναντι του COVID-19 για να α-
νακάμψει και η οικονομία. Κι αυτό διότι
το πλέον δύσκολο για τηντεράστια πλει-
οψηφία των ανθρώπων που ζουν ένα
απλό και εν πολλοίς απέριττο βίο, είναι
ότι βρίσκεται αντιμέτωπη και με μια πα-
ρατεταμένη οικονομική κρίση που έχει
διαλύσει μικρές επιχειρήσεις, νοικοκυριά
και συνακόλουθα ζωές ολόκληρες. Άρα
και η δεύτερη μάχη είναι τεραστίων δια-
στάσεων και χρειάζεται ανάλογες συμ-
μαχίες για να κερδηθεί. Καλά Χριστού-
γεννα κι από χρόνου με υγεία! 

ΚΟΡΩΝΟΪΟΣ

Λιγότερα εμβόλια
θα πάρουν οι Τ/κ
Από πλευράς εμπειρογνωμόνων και κυβέρ-
νησης σημειώνεται ότι δεν φαίνεται να τίθεται
ζήτημα να ξεφύγουμε από τον εμβολιαστικό
προγραμματισμό, ενώ οι συζητήσεις της Δι-
κοινοτικής Τεχνικής Επιτροπής για την Υγεία
βρίσκονται σε προχωρημένο στάδιο. Σε προη-
γούμενες συζητήσεις της Επιτροπής έγινε
λόγος για 200 χιλιάδες εμβόλια. Σελ. 10

ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΑ 

Δύο εκθέσεις,
ένα ψήφισμα 
και άτυπη 5+1 
Εν όψει της σύγκλησης της άτυπης πεντα-
μερούς και της υποστήριξης που θα επιδιώξει
να λάβει ο Αντόνιο Γκουτιέρες από το Σ.Α.,
ενδεικτικές θα είναι οι αναφορές του (εκθέσεις
& ψήφισμα) στους στόχους της Πενταμερούς,
στα ΜΟΕ, στην κατάσταση στην Αν. Μεσό-
γειο αλλά και στο Βαρώσι, όπου οι Τούρκοι
ξεπέρασαν τα όρια. Σελ. 6

Ο τοίχος αυτός έχει όντως τη δική του ιστορία καθώς ως τμήμα του Τείχους του Βερολίνου αποτελεί μνημείο μιας αλγεινής εποχής. Τώρα, ως κομμάτι του πάρκου Mauerpark, αποτυπώ-
νει τοιχογραφικά με την ένδειξη «Merry Xmas» και την προσθήκη «Ακυρώθηκαν», τη θλίψη του ξωτικού του Άη Βασίλη και των ανθρώπων καθώς η νόσος COVID-19 στέρησε τα γιορτι-
νά χαμόγελα ολόκληρου του πλανήτη. Στη Γερμανία επιβλήθηκε δεύτερο σκληρό lockdown μέχρι τις 10 Ιανουαρίου 2021. Στην Κύπρο επιζητούμε την ελευθερία από την πανδημία αλ-
λά και από την κατοχή. Η «Κ» εύχεται σε όλους θαλπωρή, υπομονή και αγάπη κι είμαστε σίγουροι ότι η μέσα μας δύναμη θα μας βγάλει στο φως!

Μέγα κύμα εποικισμού στα Κατεχόμενα
Άγκυρα και Τατάρ προωθούν «πολιτογραφήσεις» έως και 25.000 εποίκων σε μια ταχεία επιχείρηση αλλαγής προσώπου της Κύπρου

<<<<<<

20.000 με 25.000
το επόμενο κύμα
από την Τουρκία.
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΧΡΙΣΤΟΥΓΕΝΝΑ: Χθες...
Χθες εις το σπίτι, εις την πό-
λιν, εις την καρδίαν κάτι άλ-
λο, διάφορον, υψηλότερον,
λεπτότερον από την χαράν,
εκυριάρχει. [...] Δύσκολα ημ-
πορεί να περιγράψη κανείς
πράγματα που ζη, που απο-
τελούν το κάθε του κύττα-
ρον, την ζωήν του αυτήν την

ιδίαν. Ελάτε σεις να μου πήτε, ποια ήσαν χθες τα συναισθήματά σας,
οι εντυπώσεις σας, για ποιες μικρές ή μεγάλες απολαύσεις εκτύπη-
σεν η καρδιά σας... Ενα είναι βέβαιον: όσοι έχουν τους δικούς των μα-
κρυά στα υψόμετρα της Νεμέρσκας, στα Ακροκεραύνια, εκείθεν του
Πογραδέτς, στις θάλασσες και στους ανέμους, άλλην σκέψιν δεν εί-
χον, άλλον συλλογισμόν, άλλην ευχήν: Καλή τους ώρα! Μαζύ τους.
Μονάχα μαζύ τους η σκέψις μας. Τίποτε άλλο δεν μας ενδιέφερε
χθες. Εις τα ζαχαροπλαστεία επήγαμε διά να αγοράσωμεν τους κου-
ραμπιέδες των, το κονιάκ, τα γλυκά τους. Εις τα ταχυδρομικά καταστή-
ματα συνωθήθη η γρηούλα μητέρα με την αρραβωνιαστικιάν, το παιδί,
η σύζυγος, διά να αποστείλουν το δέμα των.
ΣΗΜΑΙΑ: [...] προ τινων ημερών ο Ιταλός πρόξενος Σεράνα έκαμε πε-
ρίπατον επ’ αυτοκινήτου μέσω της πόλεως [Βηρυτός], είδε πολλούς
διαβάτας να του μειδιούν και να τον χαιρετούν με ύψωσιν της χειρός.
Το απροσδόκητον τούτο εξέπληξε τον Ιταλόν πρόξενον μέχρι της στιγ-
μής καθ’ ην, κατελθών εκ του αυτοκινήτου του, είδε μίαν μεγάλην ελ-
ληνικήν σημαίαν χρωματισμένην εις τα όπισθεν του αυτοκινήτου.
ΦΡΟΝΤΙΔΑ: Οι ηλεκτρικοί σιδηρόδρομοι απεφάσισαν όπως εις τους
στρατευθέντας ή μέλλοντας να στρατευθούν υπαλλήλους των κατα-
βάλλουν πλήρεις τας αποδοχάς των κατά το διάστημα του πολέμου.
Επί πλέον κατά τας εορτάς θα χορηγηθή εκτός του συνήθους 13ου μι-
σθού πεντακοσιόδραχμον δώρον εις τας συζύγους των στρατευμέ-
νων προσαυξανόμενον κατά 100 δρχ. δι’ έκαστον τέκνον.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
25.12.1940

Η κατάσταση στον τόπο
μας μοιάζει με τρενάκι
τρόμου που καθώς πάει
να πέσει στο κενό και
σου βγαίνει η ψυχή, διε-
ρωτάσαι πώς βρέθηκες

εκεί πάνω και πότε θα τελειώσει ο
εφιάλτης. Μόνο που από το τρενάκι
μετά από μερικά λεπτά κατεβαίνεις
και ησυχάζεις. Εδώ ενώ ζούμε σε κλίμα
εγκλεισμού και η καθημερινότητά μας
ρυθμίζεται με διατάγματα, βλέπουμε
να πέφτει πέτρα την πέτρα η σκεπή
της πολιτείας στα κεφάλια μας, με τους
πολιτικούς, τα κόμματα και συντεταγ-
μένα συμφέροντα περί άλλων να τυρ-
βάζουν ή καλύτερα να καυγαδίζουν.
Και καυγαδίζουν θεωρώντας ότι ο κό-
σμος εκλαμβάνει τις κοκορομαχίες
τους ως υπέρ πατρίδας και κοινωνίας
μάχες. 

Αναφέρω συνοπτικά τα φαιδρά με
επίκεντρο τον γενικό ελεγκτή, όπως
και τα στημένα με άξονα την καταψή-
φιση του προϋπολογισμού. Πέριξ αυτών
των δύο ζητημάτων στοιχίζονται όλοι
οι εν δυνάμει υποψήφιοι των κομμα-
τικών σχηματισμών που εν πομπή και
παρατάξει,  μετά τα Θεοφάνια θα βγουν
στον πηγαιμό για την κάλπη με προ-
εκλογικές εκστρατείες άνευ ουσίας,
προτάσσοντας θέσεις φωτοτυπημένες
από κάποια ομιλία του αρχηγού. Εκεί-
νου που οι άνθρωποι του ανήσυχου
πνεύματος, βλέπουν στα ΜΜΕ να χο-
ροπηδάει σαν μαριονέττα, που διεκδικεί
-αλίμονο- το φωτοστέφανο του αυτό-
φωτου. Πώς γίνεται να είσαι κύριε μου
αυτόφωτος και να βρωμά, όχι μόνο η
ουρά σου αλλά και το χνώτο σου; Το
κρίμα είναι ότι, στο πολιτικό τούτο το-
πίο, σπανίως έως ποτέ θα ακουστεί
από κάποιο νέο υποψήφιο μια έστω
θέση, που να σε ενθουσιάζει με την
φρεσκάδα και την ευφυία της. Και διε-
ρωτάσαι: Υπάρχει τουλάχιστον έξοδος
κινδύνου; Ο Αϊνστάιν είχε πει ότι «οποι-
οσδήποτε ευφυής βλάκας μπορεί να
κάνει τα πράγματα μεγαλύτερα, πιο
περίπλοκα, πιο βίαια.

Χρειάζεται το άγγιγμα της μεγαλο-
φυΐας -και πολύ θάρρος- για να κινη-
θούμε προς την αντίθετη κατεύθυνση».
Ας δούμε όμως τι έχουμε σε αυτή την
κατεύθυνση για να εξετάσουμε το εν-
δεχόμενο να αλλάξουμε πορεία.  Έχου-
με τρία κεφαλαιώδη ζητήματα ενώπιον
μας. 1: Τη διαφθορά σε όλο το εποι-

κοδόμημα της πολιτείας, εκτελεστική,
νομοθετική και δικαστική εξουσία. 2:
Το Κυπριακό, που οι ηγήτορές μας το
έχουν φέρει στα μέτρα της διαφθοράς.
3: Το περιβαλλοντικό με την Κύπρο
να βρίσκεται στον κόκκινο δακτύλιο
της απερήμωσης στην Μέση Ανατολή
και που κατά την ταπεινή μου γνώμη
αποτελεί το μέγιστο πρόβλημα για τις
γενιές που προσδοκούν να ζήσουν σε
τούτο το νησί.

Για την απερήμωση είχα γράψει
στην αρχή της  προεδρίας Χριστόφια
ότι είναι σημαντικότερη από το Κυ-
πριακό. Για τη διαφθορά απλά θα επα-
ναλάβω αυτό που γράφω χρόνια: Η
απουσία λογοδοσίας στη χώρα, οδηγεί
στην ατιμωρησία και καταλήγει στην
ασυδοσία. Αυτό το τριγωνικό έγκλημα
προωθεί τη διαφθορά και όπως το ψάρι
βρωμά απ’ το κεφάλι και τελευταίως
είδαμε προβεβλημένα πρόσωπα και
των τριών εξουσιών να κυκλοφορούν
με τη γίδα στους ώμους και συχνά με
τη δικαιοσύνη αγκαζέ σε σχήματα που
θυμίζουν ρωμαϊκά όργια. Στο Κυπριακό,
φτάσαμε το σημείο να βλέπουμε τον
Πρόεδρο Αναστασιάδη να βολεύεται
στο πάγωμα της διαδικασίας μετά το
Κραν Μοντάνα και τώρα που βλέπει
τον Ερντογάν να κάνει περίπατο στο
Βαρώσι, δεν ξέρει πώς να αναχαιτίσει
τον εποικισμό της περίκλειστης. Έτσι
εξετάζει την πρόταση Ακιντζί που
απέρριψε μετά το Κραν Μοντάνα, για
επιστροφή των Βαρωσίων στους νό-
μιμους κατοίκους του, σε αντάλλαγμα
με τις  απευθείας διεθνείς πτήσεις από
την Τύμπου.

Όμως απέναντι δεν υπάρχει πια
Ακιντζί, υπάρχει ο κολαούζος του Ερν-
τογάν, Ερσίν Τατάρ, ο οποίος όπως
αποκαλύπτεται (βλ. σελ. 4), από το Φε-
βρουάριο του 2018 που έγινε «πρωθυ-
πουργός» μέχρι το Νοέμβριο του 2020
που έγινε «πρόεδρος» της «ΤΔΒΚ»πο-
λιτογράφησε 8.000 εποίκους και κέρ-
δισε τον Ακιντζί με 4000 ψήφους! Τώρα
θα δώσει άλλες 25.000 υπηκοότητες
λένε οι πληροφορίες στο πλαίσιο μιας
πολιτικής ισοφάρισης των ένθεν και
ένθεν πληθυσμών. Έτσι εικάζω ότι η
βόρεια Κύπρος θα ισλαμοποιηθεί και
οι Τουρκοκύπριοι θα έρθουν στις πε-
ριουσίες τους στις ελεύθερες περιοχές
ή θα μεταναστεύσουν…   

Τρενάκι του τρόμου 

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy
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1 Στα μεταλλαγμένα. Μεταλλαγ-
μένα τρώμε, μεταλλαγμένοι μάς

διοικούν σε όλο τον κόσμο, ο μεταλ-
λαγμένος ιός μας πείραξε; 

2 Στη μεταλλαγμένη. Η πολιτική
στην Κύπρο. Καταψηφισμένοι

προϋπολογισμοί, πικ-νικ στο Βαρώ-
σι, δεξιόςπρόεδρος της Βουλής να
κάνει «δουλειές» με αριστερό ντη-
βέλοπερ και η Ομόνοια να πηγαίνει
για πρωτάθλημα. 

3 Στο μεταλλαγμένο. Αυτό δεν εί-
ναι ΔΗΚΟ όπως το ξέραμε, που

φρόντιζε τους δημόσιουςυπαλλή-
λους σαν τα παιδιά του, που ζητούσε
τα ρουσφετάκια του στην αστυνο-
μία, που κήρυττε τον ανένδοτο κάθε
καλοκαίρι, και την ενότητα τον χει-
μώνα. Που ήταν προέκταση της Αρ-
χιεπισκοπής. 

4 Στον μεταλλαγμένο. Ήτανένας
φίλος που περνούσε καλά μαζί

του, που δεν τον έριχνε παρά τα πυ-
ρά που δεχόταν γι’ αυτόν, που υπήρ-
χε στο βάθος το όραμα για τη μεγά-
λη «δεξιά παράταξη». Ήταν ο Αβέ-
ρωφ που είχε καρδιακό φίλο τον Νι-
κόλα. Ο Νικόλας όμως δεν τον είχε. 

5 Στον μπαρουτοκαπνισμένο. Εί-
ναι κάποιες μέρες που το Προ-

εδρικό φαντάζει σαν φρούριο που
κανονιοβολεί το κέντρο της Λευκω-
σίας. Που ο στρατάρχης του φρουρί-
ου είναι έτοιμος για ηρωική έξοδο
και όποιον πάρει ο χάρος. 

6 Στον αδικημένο. Είπε του Ψηλού
ο κουμπάρος του να πάει να ανα-

λάβει το υπουργείο και να «τελει-
ώσει» το ΓεΣΥ. Ο άνθρωπος κάθισε
σε μια καρέκλα και κάθε μέρα δεν
ξέρει από πού του έρχεται η σφαίρα!
Και έχει τώρα τον κάθε καμένο να τον
βρίζει στα σόσιαλ μίντια, ενώ παίρνει

μισθό το ένα τρίτο από αυτόν που
έπαιρνε ως ιδιώτης. Στον κουμπάρο
τα ρέστα ψηλέ που σε έμπλεξε.

7 Στην ωριμότητα. Τώρα που του
την έπεσε κανονικά ο Φούλης

του θείου βρέφους, τώρα θα δείξει
αν έχει το dna. Η αντίδρασή του, επί
της ουσίας και όχι επί της εικόνας,
θα κρίνει και το μέλλον του στην
κούνια του healthy παππού. 

8 Στο dejavu. Θυμάστε που ο Ανα-
στασιάδης προ του φάσματος να

κατέβει ο Μαρκίδης για πρόεδρος
πήγε και έπεισε παρά τις ενστάσεις

Κούρου τον Κληρίδη να κατέβει ξα-
νά ως υποψήφιος «για 18 μήνες»,
βάζοντας μάλιστα και τον Σημίτη να
κάνει το καθοριστικό τηλεφώνημα;
Η ιστορία επαναλαμβάνεται. Θα δεί-
ξει αν είναι ως φάρσα. 

9 Στο παράδειγμα. Ωραίος που αν
και Healthy θα βάλει πρώτος το

εμβόλιο. Και μετά θα λένε πως η σύ-
ριγγα είχε νερό μέσα. 

1 0 Στη λογική. Αυτήν πλέον που
έχει χαθεί κάπου μεταξύ

υπερπληροφόρησης, συναισθήμα-
τος, πίεσης, και παραπληροφόρησης.

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Με άριστα 
το 10

«Στην πολιτική είναι ανώφελο να κοιτάς πιο μακριά από δύο εβδομάδες» Τζόζεφ Τσάμπερλεϊν.

Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Σε λίγες ημέρες αποχαιρετούμε το επάρατο
2020, ελπίζοντας πως όλα τα κακά που ζήσα-
με σε αυτή τη χρονιά θα μείνουν κακές ανα-
μνήσεις. Ωστόσο, σε συλλογικό επίπεδο, δεν
φαίνεται αυτό να επαληθεύεται. Αφού, του-
λάχιστον σε ό,τι αφορά τις πολιτικές εξελί-
ξεις, έχουμε μπροστά μας έναν άγριο προ-
εκλογικό, ένα διαλυμένο εσωτερικό μέτωπο,
ιδιόμορφες ατζέντες κομματαρχών, αλλά και
της κυβέρνησης, μια βαλτωμένη κατάσταση
στο Κυπριακό, τη Λουτ και τον Γκουτιέρες να
ετοιμάζονται για την Πενταμερή χωρίς να
μπορεί να ελπίζει κανείς σε κάτι θετικό, τις
απειλές του Ερντογάν και του Τατάρ να αυξά-
νονται, την οικονομία να κάνει βουτιά και την
πανδημία να μεταλλάσσεται και να γιγαντώ-
νεται παρά την έναρξη των εμβολιασμών. 

Σε ένα τέτοιο σκηνικό δεν ξέρω αν μπορεί
κάποιος να ευχηθεί με ειλικρίνεια «καλό νέο
έτος» αλλά δεν έχουμε άλλη επιλογή...Εκτός
από το θέμα του προϋπολογισμού που θα
μας απασχολήσει έντονα αρχές του χρόνου
και μάλλον φαίνεται να περνά χωρίς σοβα-
ρές παρενέργειες εκτός από τις επικρίσεις
του ΔΗΚΟ και του ΑΚΕΛ, το θέμα που μάλλον
θα μονοπωλήσει το ενδιαφέρον τους πρώ-
τους μήνες θα είναι η διαμάχη γενικού ελεγ-
κτή-κυβέρνησης. 

Ενώ ο Αναστασιάδης φαινόταν έτοιμος να
καταφύγει στο Ανώτατο χωρίς άλλη καθυ-
στέρηση, φαίνεται πως τώρα σκέφτεται κα-
λύτερα το θέμα. Χωρίς να λέω ότι έχει αλλά-
ξει ιδέα. Μια σκέψη που κάνουν στον Λόφο,
όπως μου λέει έγκυρη πηγή μου, είναι οι λό-
γοι για τους οποίους το ΔΗΚΟ σπρώχνει τον
Αναστασιάδη να προχωρήσει με την παύση
του γενικού ελεγκτή.

Μια ανάγνωση της εικόνας που διαμορφώ-
νεται είναι ότι ο Νικόλας Παπαδόπουλος φέ-
ρεται να είναι πεπεισμένος ότι εάν ο Αναστα-
σιάδης καταφέρει να διώξει τον γενικό ελεγ-
κτή από τη θέση του οι συνέπειες και για τον
Αναστασιάδη και για τον ΔΗΣΥ θα είναι ολέ-
θριες. Κάτι που ο ίδιος θα μπορέσει να κεφα-
λαιοποιήσει σε μια ιδιαίτερα δύσκολη κατά-
σταση με το κόμμα του να σημειώνει τα χα-
μηλότερα ίσως ποσοστά της ιστορίας του. 

Όπως ακούω, οι κινήσεις του Παπαδόπου-
λου γίνονται ύστερα από δημοσκοπήσεις
στις οποίες έχουν τεθεί πολύ συγκεκριμένα
ερωτήματα. Το θέμα είναι εάν τελικά θα του

βγει. Γιατί υπάρχει και μια πιθανότητα η όλη
ιστορία να γυρίσει μπούμερανγκ και κατά
του Νικόλα Παπαδόπουλου και κατά του
Οδυσσέα Μιχαηλίδη. 

Μη σας πω ότι το όλο σκηνικό έχει προκαλέ-
σει ανάδραση μεγατόνων στον Λόφο με τον
Αναστασιάδη να κάνει «δεύτερες και τρίτες»
σκέψεις και να καλοβλέπει την αναβολή της
συνταξιοδότησής του...

Αλλά και ο Αβέρωφ Νεοφύτου δεν μένει
άπραγος. Μετά τα όσα πέτυχε προωθώντας
την υπερψήφιση του προϋπολογισμού από
την ΕΔΕΚ και την Συμμαχία Πολιτών, παραμέ-
νει εκπληκτικά ετοιμοπόλεμος, ιδιαίτερα
απέναντι του Νικόλα Παπαδόπουλου και του
γενικού ελεγκτή. Ουσιαστικά είναι η πρώτη
φορά στην ιστορία του ως προέδρου του ΔΗ-
ΣΥ που βρίσκεται σε μια μάχη μέχρις εσχά-
των με τον Νικόλα Παπαδόπουλο. 

Άτομο που γνωρίζει μου έλεγε προχθές πως
η μάχη αυτή δεν γίνεται μόνο ως πράξη αυ-
τοάμυνας μετά τον πόλεμο που άρχισε ο Νι-
κόλας Παπαδόπουλος. «Πρόκειται ουσιαστι-
κά για ένα τέλος εποχής και δύσκολα θα έχει
επιστροφή στις παλιές καλές ημέρες που ο
Αβέρωφ και ο Νικόλας τα έβρισκαν εύκολα
και γρήγορα» και συμπλήρωσε: «Ο Αβέρωφ

φαίνεται να έχει πια συνειδητοποιήσει ότι
δεν υπάρχει περίπτωση ο ίδιος να γίνει απο-
δεκτός στα σαλόνια της Στράκκας. Σαλόνια
που ο Αβέρωφ είχε πάντοτε ψηλά, σε αντί-
θεση με τους Αναστασιάδη, Κληρίδη και Κα-
σουλίδη που ποτέ δεν τους έδιναν τόση
αξία». Από τη στιγμή που ο Αβέρωφ έπαψε
να ελπίζει σε αποδοχή ή και συνεργασία με
τα σαλόνια της Στράκκας και κάποια άλλα,
όλα άλλαξαν. «Και όσα είδατε είναι μόνο η
αρχή», μου ανέφερε η πηγή μου.

KOYIZ: Τι εννοεί ο Νικόλας Παπαδόπουλος
όταν λέει πως η (διεφθαρμένη όπως την
ανεβοκατεβάζει) κυβέρνηση μπορεί να λύ-
σει το πρόβλημα που δημιουργήθηκε σε 24
ώρες, εάν δώσει τους φακέλους στον γενικό
ελεγκτή; Προφανώς εννοεί ότι το κόμμα του
θα ψηφίσει χωρίς άλλα προσκόμματα τον
προϋπολογισμό, αφού δεν διαφωνεί με τη
φιλοσοφία του. Το ερώτημα είναι εάν η κυ-
βέρνηση παραδώσει τους φακέλους αυτό-
ματα σταματά να είναι διεφθαρμένη και τυγ-
χάνει της αποδοχής του ΔΗΚΟ;

Δυστυχώς, πολλά τέτοια ερωτήματα προ-
βλέπω ότι θα έχουμε να απαντήσουμε και
τον νέο χρόνο. 

Σας εύχομαι κάθε καλό και υπομονή. 

Οι προκλήσεις του 2021 και οι σκέψεις
Αναστασιάδη κατά της σύνταξης

- Οπως είπε και ο Πικάσο, η νεότητα δεν έχει ηλικία.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΝΙΚΟΥ ΜΟΥΔΟΥΡΟΥ

Η Τουρκία και τα «υπόλοιπα»
«Η Κύπρος είναι εδώ. Μη σε ενδια-
φέρει για τα υπόλοιπα». Αυτό ήταν
ένα από τα συνθήματα που υπο-
δέχτηκαν τον πρόεδρο της Τουρ-
κίας στις 15 Νοεμβρίου 2020 στο
παράνομο αεροδρόμιο της Τύμπου.
Λίγα χιλιόμετρα μακριά, στους δρό-
μους της Λευκωσίας, έκανε την
επανεμφάνισή του το ιστορικό πλέ-
ον σύνθημα «Αυτή η χώρα είναι
δική μας, εμείς θα τη διοικήσουμε».
Από τη μία πλευρά ήταν τα τοπικά
παραρτήματα των οργανώσεων
που συνδέονται με το Κόμμα Δι-
καιοσύνης και Ανάπτυξης (ΑΚΡ).
Από την άλλη, ήταν «τα υπόλοιπα».
Αυτά που δεν θα έπρεπε να «εν-
διαφέρουν» τον Ερντογάν. Τα «υπό-
λοιπα» των Τουρκοκύπριων δια-
δηλωτών, μέλη συντεχνιών και πο-
λιτικών κομμάτων του ευρύτερου
χώρου της Αριστεράς.

Η στιγμή μπορεί να θεωρηθεί
αξεπέραστη, τόσο σε ουσία, όσο
και σε συμβολισμούς. Εξέφρασε με
τον πιο ολοκληρωμένο τρόπο τη
βασική ρωγμή που βιώνει η κοινωνία
στα Κατεχόμενα με αφορμή τα όσα
συνέβησαν με την εκλογή του νέου
Τουρκοκύπριου ηγέτη. Η αντιπα-
ράθεση αν και πολυεπίπεδη, αντι-
κατοπτρίζεται πλέον στην υπόθεση
της «ιδιοκτησίας» της Κύπρου. Πίσω
από προαναφερθέντα συγκρουσιακά
συνθήματα της 15ης Νοεμβρίου
κρύβεται μια ανανεωμένη προσπά-
θεια της Άγκυρας να καταστήσει
την τουρκοκυπριακή βούληση για
ομοσπονδία ως ένα «υπόλοιπο».
Παράλληλα, όμως, κρύβεται και η
φωνή αυτού του «υπόλοιπου». Μια
φωνή που σε ακόμα πιο δύσκολες
συνθήκες φαίνεται να διατηρεί αν-

τανακλαστικά οργάνωσης της άρ-
νησης ολοκληρωτικού εξοβελισμού
του από τον δημόσιο χώρο των Κα-
τεχομένων.

Η επιμονή της Άγκυρας για πα-
ραγκωνισμό του Μουσταφά Ακιντζί,
τα όσα ακολούθησαν σε σχέση με
τα Βαρώσια και την αλλαγή της «κυ-
βέρνησης» στα Κατεχόμενα, αλλά
πολύ περισσότερο ο τρόπος που οι
πιο πάνω εξελίξεις υλοποιήθηκαν,
προκαλούν τα εξής ερωτήματα: Ο
τρόπος που επιλέγει η Άγκυρα να
διαχειριστεί τα Κατεχόμενα είναι
αποτέλεσμα συγκυριών; Ή είναι
όντως μια περιεκτική αλλαγή πα-
ραδείγματος που επηρεάζεται από
τις σημερινές συγκυρίες, αλλά δια-
θέτει μακροπρόθεσμες συνέπειες;
Παρόλο που ο τελικός κριτής των
προθέσεων της Τουρκίας θα είναι
οι συγκεκριμένες θέσεις που θα κα-
τατεθούν στις συνομιλίες για το Κυ-
πριακό, εντούτοις η «σύντομη ιστο-
ρία του 2020» στο επίπεδο των σχέ-

σεων Άγκυρας – Τουρκοκυπρίων,
οδηγεί σε κάποιους προβληματι-
σμούς. 

Με τον τρόπο που ενήργησε η
Τουρκία το τελευταίο χρονικό διά-
στημα φαίνεται να θέλει να αναλάβει
άμεσο και απευθείας ρόλο στην κα-
θημερινή οικονομική, κοινωνική
και πολιτική εξέλιξη της κοινότητας.
Δείχνει ότι επιδιώκει την μεταφορά
των δομών του τουρκικού κράτους
στην Κύπρο, χωρίς να αναζητάει

την προηγούμενη συναίνεση ή και
τη νομιμοποιητική παρουσία δυ-
νάμεων των Τουρκοκυπρίων. Μή-
πως τότε στο σημείο αυτό έχουμε
αλλαγή του ιστορικού παραδείγμα-
τος για την επιρροή της Τουρκίας
στην Κύπρο

Ιστορικά, μία από τις βασικές
στοχεύσεις της Τουρκίας ήταν ο
περιορισμός της ελληνικής επιρροής
στην Κύπρο και η δημιουργία εμ-
ποδίων ενάντια στο κίνημα υπέρ

της Ένωσης. Ένα από τα κύρια ερ-
γαλεία υλοποίησης αυτού του στό-
χου ήταν η ενίσχυση της τουρκο-
κυπριακής εθνικιστικής ελίτ και η
δημιουργία προϋποθέσεων ενός
πολιτικού προγράμματος-αντίβαρου
προς την Ένωση. Η θέση περί Δι-
χοτόμησης (Taksim) της Κύπρου,
ήταν ουσιαστικά το σύνθημα της
διπλής ένωσης. 

Όμως μετά το 1974 και ιδιαίτερα
σήμερα, η Τουρκία προσανατολί-
στηκε στην περιθωριοποίηση της
τουρκοκυπριακής πολιτικής βού-
λησης και στην ανάληψη απ’ ευθείας
από την ίδια του μετασχηματισμού
των Κατεχομένων. Η «μεταβίβαση»
των Βαρωσίων υπό την επίβλεψη
του Δήμου Ικονίου και της κρατικής
Διεύθυνσης Κοινωνικής Κατοικίας
της Τουρκίας, αποτελεί ίσως το χα-
ρακτηριστικότερο παράδειγμα της
διαχείρισης ενός «νομού». 

Είναι γεγονός ότι η εμπειρία της
Τουρκίας από το 1974 και μετά δεί-
χνει ότι η τουρκοκυπριακή αντιπο-
λίτευση σε γενικές γραμμές «παρέ-
μεινε απειθάρχητη» και σε κρίσιμες
συγκυρίες δεν είχε αναλάβει τον
ρόλο που της έταξε η «υψηλή επο-
πτεία» της τουρκικής κυβέρνησης.
Ακόμα και στις συνθήκες της πρό-
σφατης ψηφοφορίας, ο Γιουσούφ
Καπλάν –ένας από τους γνωστότε-
ρους υποστηριχτές του Ερντογάν
στον κύκλο της ισλαμικής διανόη-
σης– ομολογούσε ότι «στην Κύπρο
όντως υπάρχουμε στρατιωτικά.
Όμως είμαστε εξαφανισμένοι πο-
λιτισμικά. Πρέπει να συνειδητοποι-
ήσουμε ότι με πολιτιστικούς όρους
χάσαμε την Κύπρο». Αυτή ήταν μια
από τις πολλές προειδοποιήσεις ότι

η «ουσιαστική κατάκτηση» του χώ-
ρου είναι η περιεκτική αλλαγή της
κοσμοαντίληψης της κοινωνίας των
Κατεχομένων. Κάτι που ακόμα δεν
έχει επιτευχθεί.

Στο σημείο αυτό, λοιπόν, προ-
κύπτουν και οι προβληματισμοί για
τα επόμενα βήματα Ελληνοκυπρίων
και Τουρκοκυπρίων. Η σύγχρονη
ιστορία της τουρκοκυπριακής κοι-
νότητας είναι και μια ιστορία διεκ-
δίκησης της πολιτικής της ισότητας.
Σήμερα αυτή η προσπάθεια συνε-
χίζεται με δυσκολότερους όρους
και αφορά στην πολιτική ισότητα
με την Τουρκία του ΑΚΡ. Συνεπώς,
το σύνθημα «αυτή η χώρα είναι
δική μας, εμείς θα τη διοικήσουμε»
ως μια ευθεία αντιπαράθεση με το
«Η Κύπρος είναι εδώ. Μη σε ενδια-
φέρει για τα υπόλοιπα», δεν είναι
μια αποκλειστικά τουρκοκυπριακή
υπόθεση.

Η βασική ρωγμή για την τελική
«ιδιοκτησία» της Κύπρου έχει παγ-
κύπριες διαστάσεις και αφορά άμεσα
στις οργανωμένες δυνάμεις των Ελ-
ληνοκυπρίων. Διότι η πρακτική υλο-
ποίηση του εκδημοκρατισμού των
σχέσεων των Τουρκοκυπρίων με
την Τουρκία, περνά μόνο μέσα από
την επίλυση του Κυπριακού. Ενώ
οι αντοχές του φορέα της διεκδί-
κησης για τον εκδημοκρατισμό, δη-
λαδή των «υπολοίπων» της τουρ-
κοκυπριακής αντιπολίτευσης, μπο-
ρούν να είναι βιώσιμες μόνο μέσα
από συνεργασίες και με την ελλη-
νοκυπριακή κοινότητα.

Ο κ. Νίκος Μούδουρος είναι λέκτορας
στο Τμήμα Τουρκικών και Μεσανατολι-
κών Σπουδών Πανεπιστήμιο Κύπρου.

<<<<<<

Η Κύπρος είναι εδώ. Μην
σε ενδιαφέρει για τα υπό-
λοιπα», δεν είναι μια
αποκλειστικά τουρκοκυ-
πριακή υπόθεση. Η βα-
σική ρωγμή για την τελι-
κή «ιδιοκτησία» της Κύ-
πρου έχει παγκύπριες
διαστάσεις και αφορά
άμεσα στις οργανωμένες
δυνάμεις των Ε/κυπρίων.

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

«Το Κυπριακό θα λυθεί αυτομάτως
τη στιγμή που ο πληθυσμός των
Τ/κ θα είναι ίσος με αυτόν των Ε/κ».
Η δήλωση αποδίδεται στον Ταγίπ
Ερντογάν και φαίνεται ότι αποτελεί
πια την καθορισμένη από την Άγ-
κυρα στόχευση του νέου Τ/κ ηγέτη
Ερσίν Τατάρ αλλά και της τρικομ-
ματικής κυβέρνησης «μειοψηφίας»
του Ερσάν Σανέρ (επικεφαλής του
Κόμματος Εθνικής Ενότητας), που
αποδύονται πια σε μαζικές αποδό-
σεις υπηκοότητας και πολιτογρά-
φησης Τούρκων στην «ΤΔΒΚ». Απο-
καλύψεις στοιχείων και αριθμών
έκανε σε δημοσιογράφους, η απερ-
χόμενη «υπουργός Εσωτερικών»
Αϊσεγκιούλ Μπαϊμπάρς κατά την
παράδοση του «υπουργείου» της
στον διάδοχό της. Η «βουλευτίνα»
του Κόμματος του Λαού και στενή
συνεργάτιδα του τέως αντιπροέδρου
της «κυβέρνησης», Κουντρέτ Όζερ-
σαϊ, αναφέρθηκε σε φακέλους χι-
λιάδων νέων «πολιτογραφήσεων»,
οι οποίοι θα μελετηθούν το επόμενο
διάστημα. 

Το «υπουργείο» της κ. Μπαϊμ-
πάρς, κατά την περίοδο της πολυ-
κομματικής «κυβέρνησης» με πρω-
θυπουργό τον κ. Τατάρ, Φεβρουάριο
2018 -Νοέμβριο 2020, παραχώρησε
«υπηκοότητα» σε 7.683 άτομα. Αν
ληφθεί υπόψη ότι οι «προεδρικές
εκλογές» κρίθηκαν από 4.000 ψή-
φους γίνεται αμέσως αντιληπτό πώς
επικράτησε ο Ερσίν Τατάρ και ποιοι
κέρδισαν. Κατά την προαναφερό-
μενη περίοδο, περίπου 8.000 άτομα
(πέραν των 7.683 που έχουν ήδη
εξασφαλίσει την «υπηκοότητα»)
έφτασαν πολύ κοντά στην «πολι-
τογράφηση». Η Αϊσεγκιούλ Μπαϊμ-
πάρς έκανε λόγο για «περίπου 3.000
ολοκληρωμένες υποθέσεις», που
μαζί με τα μέλη των οικογενειών
τους ανεβάζει τον αριθμό «πολιτο-
γραφήσεων» που εκκρεμούν αυτήν
την περίοδο στο «υπουργείο Εσω-
τερικών» στις 8.000. 

Πάντως, το επόμενο βήμα της
νέας «κυβέρνησης» σύμφωνα με
ενημερωμένες πηγές είναι η επί-
σπευση της διαδικασίας «πολιτο-
γράφησης» χιλιάδων Τούρκων, κα-
θώς στοχεύει να οδηγήσει την τ/κ
κοινότητα σε πρόωρες «βουλευτικές

εκλογές» περί τα τέλη του 2021, κα-
θώς αυτή ήταν και η βασική προ-
ϋπόθεση που έθεσε το Κόμμα Ανα-
γέννησης (ΚΑ) των εποίκων για τη
συμμετοχή στο νέο «κυβερνητικό»
σχήμα.Τα τ/κ αντιπολιτευόμενα
κόμματα προσεγγίζουν με έντονο
προβληματισμό τα νέα σχέδια της
τ/κ ηγεσίας και της Άγκυρας, όπως
και το κόμμα του Όζερσαϊ, το οποίο
συνέπραττε στο σχέδιο των πολι-
τογραφήσεων όντως στην «κυβέρ-
νηση» Τατάρ, μάλιστα με την Αϊ-
σεγκιούλ Μπαϊμπάρς στο αρμόδιο
«υπουργείο». Η Μπαϊμπάρς βρέθηκε
κατά το προηγούμενο διάστημα
στο στόχαστρο ορισμένων εθνικι-

στικών κύκλων τόσο της Άγκυρας
όσο και της τ/κ κοινότητας καθότι
αναλαμβάνοντας το «υπουργείο
Εσωτερικών» επιχείρησε να θέσει
υπό έλεγχο τις εισόδους ατόμων
από την Τουρκία, δημιουργώντας
ένα είδος βάσης δεδομένων με ανα-
λυτικές πληροφορίες, κατηγορίες
και στατιστικά στοιχεία που αφο-
ρούν όλα τα άτομα που φτάνουν
από την Τουρκία στα Κατεχόμενα.
Ήταν η πρώτη ουσιαστική απόπειρα
της τ/κ πλευράς από το 1974 και
μετά να καταγράψει τις ροές πλη-
θυσμού από την Ανατολία προς τα
Κατεχόμενα, η οποία προκάλεσε
τη σφοδρή αντίδραση των εθνικι-
στικών κύκλων. Την ίδια στιγμή, η
κ. Μπαϊμπάρς είχε θέσει βέτο και
στις διάφορες συζητήσεις του πε-
ριβόητου σχεδίου οικιστικής ανά-
πτυξης, το οποίο προβλέπει τη διά-
θεση μεγάλων ακατοίκητων εκτά-
σεων γης των Κατεχομένων για τη
δημιουργία νέων συγκροτημάτων
κατοικιών. Όπως ήταν αναμενόμε-
νο, και αυτή η κίνηση την έφερε
αντιμέτωπη με επιχειρηματικούς

κύκλους που υποστηρίζουν κυρίως
την τ/κ Δεξιά. 

Πιέζουν Αγκυρα-έποικοι 
Οι προαναφερόμενοι αριθμοί συ-

ζητούνται έντονα από την κοινότητα
των εποίκων, οι οποίοι για πρώτη
φορά εκπροσωπούνται στην «κυ-
βέρνηση» υπό τη σκέπη του δικού
τους κόμματος. Σύμφωνα με τις πλη-
ροφορίες μας, το κόμμα των εποίκων
έθεσε ως προϋπόθεση για να συμ-
πράξει σε μια «κυβέρνηση» μειοψη-
φίας με το ΚΕΕ και το Δημοκρατικό
Κόμμα (ΔΚ), ότι η επιτάχυνση των
«πολιτογραφήσεων» κατά τη διάρκεια
της σύντομης θητείας της νέας «κυ-
βέρνησης» είναι εκ των ωνουκ άνευ.
Πιο συγκεκριμένα, ο Ερχάν Αρίκλι,
«αντιπρόεδρος» της νέας «κυβέρνη-
σης», προβάλλει την απαίτηση ότι
«το «υπουργείο Εσωτερικών» πρέπει
μια ώρα αρχύτερα να παραχωρήσει
«υπηκοότητα» στους περίπου 8.000
«δικαιούχους», των οποίων οι φάκελοι
έχουν σχεδόν «κλείσει». Μαζί του
συμφωνεί και ο «βουλευτής» Μπερ-
τάν Ζάρογλου, ο οποίος πρωταγω-

νίστησε στις επιθέσεις που δέχθηκαν
η «Αφρίκα» του Σενέρ Λεβέντ και η
τ/κ αντιπολίτευση στο πρόσφατο
παρελθόν. Ο Ζάρογλου προβάλλει
το ζήτημα των νέων «πολιτογραφή-
σεων» ως ύψιστης σημασίας και άμε-
ση προτεραιότητα της νέας «κυβέρ-
νησης», τόσο που θα πρέπει να επι-
σκιάσει όλατα άλλα σχέδιάτης, ακό-
μη και αυτό του Βαρωσιού.

Σε αυτό το πλαίσιο, ο Κουτλού
Εβρέν, ο οποίος επέστρεψε στη θέση
του «υπουργού Εσωτερικών», μετά
από διάλειμμα τριών ετών και που
σε επίπεδο αρχής και θεωρίας συμ-
μερίζεται τις απόψεις του Κόμματος
Αναγέννησης των εποίκων, δεν θα
πρέπει να δυσκολευτεί να υλοποιήσει
τους σχεδιασμούς της Άγκυρας στο
ζήτημα των «πολιτογραφήσεων»,
παρόλο που συνεργάτες του χαρα-
κτηρίζουνστον Τύπο, το όλο ζήτημα
περίπλοκο. Πληροφορίες της «Κ»
σημειώνουν πάντως ότι Τατάρ και
«κυβέρνηση Σανέρ» είναι αποφασι-
σμένοι να δώσουν ώθηση στην πο-
λιτική εποικισμού καθώς 20.000 με
25.000 άτομα θα μπορούσαν με συ-

νοπτικέςσχετικά διαδικασίεςνα εξα-
σφαλίσουν «υπηκοότητα». Ένα τέ-
τοιο ενδεχόμενο θα αποτελέσει τε-
ράστιο βήμα στην υλοποίηση της
νουθεσίας Ερντογάνότι «το Κυπριακό
θα λυθεί αυτομάτως τη στιγμή που
ο πληθυσμός των Τ/κ θα είναι ίσος
με αυτόν των Ε/κ».

Με την εισήγηση των εποίκων
και τους αριθμούς που δίνουν δια-
φωνεί η απερχόμενη «ΥΠΕΣ», η οποία
υποστηρίζει ότι «η τ/κ κοινότητα
έχει ετησίως μια συγκεκριμένη χω-
ρητικότητα απορρόφησης νέων πο-
λιτών και πως δεν είναι σε θέση να
εντάξει στους κόλπους της περισ-
σότερους από 2.500 ετησίως». Επίσης,
εισηγείται την παραχώρηση των

«υπηκοοτήτων» όχι με βάση την
«άδεια εργασίας» αλλά με γνώμονα
τα δεσμά ενός ατόμου με το νησί.
Με την παραπάνω άποψη συμφω-
νούν και αρκετά τ/κ πολιτικά κόμματα
και κινήματα της αντιπολίτευσης.
Ο Τζενκ Μουτλούγιακαλι, από τη
στήλη του στη «Γενί Ντουζέν», (επί-
σημο όργανο του Ρεπουμπλικανικό
Τουρκικού Κόμματος), προσθέτει
περαιτέρω πληροφορίες: «Υπάρχουν
άτομα που πολιτογραφήθηκαν επειδή
απλώς ήταν ειδικοί, διευθυντές, επεν-
δυτές, εκπρόσωποι της πρεσβείας,
στρατηγοί και επαγγελματίες. Σε
τρία χρόνια παραχωρήθηκαν (με τον
συγκεκριμένο τρόπο) πάνω από 7.600
υπηκοότητες, δηλαδή 10 υπηκοό-
τητες ημερησίως. Και οι προεδρικές
εκλογές κρίθηκαν από 4.000 ψήφους»,
καταλήγει ο Μουτλούγιακαλι. Πάντως
η πλειοψηφία των Τ/κ φαίνεται να
ανησυχεί σφόδρα από την επιχει-
ρούμενη με ταχείς ρυθμούς αλλαγή
του δημογραφικού χαρακτήρα της
κοινότητας, που στοχεύει να κατα-
στήσει τους Τ/κ μειοψηφία και στο
βόρειο τμήμα του νησιού.  

Τσουνάμι πολιτογραφήσεων από τον Τατάρ 
Η «κυβέρνηση» Τατάρ (Φεβρουάριος 2018-Νοέμβριος 2020) «πολιτογράφησε» 7.683 και κέρδισε τον Μ. Ακιντζί με 4.000 ψήφους

Με τον τρόπο που ενήργησε το τελευταίο διάστημα η Τουρκία, δείχνει ότι
επιδιώκει την μεταφορά των δομών του τουρκικού κράτους στην Κύπρο, χω-
ρίς να αναζητά την προηγούμενη συναίνεση ή και την νομιμοποιητική παρου-
σία δυνάμεων των Τουρκοκυπρίων.

Πληροφορίες της «Κ» σημειώνουν πάντως ότι «Τατάρ και «κυβέρνηση Σανέρ» είναι αποφασισμένοι να δώσουν ώθηση
στην πολιτική εποικισμού, καθώς 20.000 με 25.000 άτομα θα μπορούσαν με συνοπτικές σχετικά διαδικασίες να εξα-
σφαλίσουν «υπηκοότητα».

<<<<<<

Κατά την περίοδο «πρω-
θυπουργίας Τατάρ» περί-
που 8.000 άτομα έφτασαν
πολύ κοντά στην «πολιτο-
γράφηση» και τώρα ανα-
μένουν να τη λάβουν κα-
τά την Μπαϊμπάρς.

<<<<<<

Σε τρία χρόνια παραχω-
ρήθηκαν (με τον συγκε-
κριμένο τρόπο) πάνω
από 7.600 υπηκοότητες.
Και οι προεδρικές εκλο-
γές κρίθηκαν από 4.000
ψήφους», καταλήγει ο
Μουτλούγιακαλι. 

Η απερχόμενη «υπουργός Εσωτερι-
κών» Αϊσεγκιούλ Μπαϊμπάρς παρέ-
δωσε στον διάδοχό της και αποκάλυ-
ψε συγκλονιστικά στοιχεία για τη ρα-
γδαία αύξηση του εποικισμού στα Κα-
τεχόμενα.
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Η ανατολή της ελπίδας στη δύση μιας δύσκολης χρονιάς

Α πό τον περασμένο Μάρτιο που
εντοπίστηκαν τα πρώτα κρού-
σματα κορωνοϊού στην Κύ-

προ μέχρι και σήμερα, βρίσκεται
σε εξέλιξη μια πολύ μεγάλη προ-
σπάθεια για την προστασία της δη-
μόσιας υγείας. Σε αυτή την προ-
σπάθεια συμμετέχουν εκατοντάδες
επαγγελματίες υγείας, στελέχη των
υπηρεσιών Υγείας και άλλων νευ-
ραλγικών υπηρεσιών στον δημόσιο
και ιδιωτικό τομέα. Οι περισσότεροι
από αυτούς εργάζονται με υποδειγ-
ματική αφοσίωση θυσιάζοντας πο-
λύτιμο προσωπικό χρόνο και ενέρ-
γεια. Με εξαίρεση την καλοκαιρινή
περίοδο, οπότε παρατηρήθηκε βελ-
τίωση της επιδημιολογικής εικόνας,
όλοι αυτοί οι άνθρωποι δίδουν μια
καθοριστική μάχη κάτω από αντί-
ξοες συνθήκες, που όμοιές τους δεν
υπήρξαν ποτέ. Έκτοτε, κάθε μέρα
που ξημερώνει, ξαναρχίζει γι’ αυτούς

μια καινούργια πρόκληση, ένα νέο
κάλεσμα για αναμέτρηση με την
υγειονομική απειλή. 

Τόσο στο πρώτο κύμα της παν-
δημίας όσο και σε αυτό που βιώ-
νουμε αυτή την περίοδο, είμαστε
μάρτυρες τραγικών εικόνων σε νο-
σοκομεία του εξωτερικού ακόμη
και σε χώρες με ζηλευτές υπηρεσίες
υγείας. Από την πρώτη στιγμή προ-
σπαθήσαμε να αποτρέψουμε εικόνες
αυτού του είδους στη χώρα μας και
εστιάσαμε όλη μας την προσπάθεια
στη θωράκιση του συστήματος υγεί-
ας, ώστε να αντέξει για να είναι σε
θέση να ανταποκριθεί την κρίσιμη
ώρα για τους συνανθρώπους μας
που έχουν ανάγκη. Το τελευταίο
διάστημα το σύστημα υγείας δέχεται
ακόμη πιο ασφυκτική πίεση και
κάθε κλίνη που καταλαμβάνεται
δοκιμάζει κυριολεκτικά τις αντοχές
υποδομών και ανθρώπων.

Εδώ και καιρό λέμε ότι τα φετινά
Χριστούγεννα και οι γιορτές θα είναι
διαφορετικά από κάθε άλλη φορά.
Η φράση αυτή δεν είναι σχήμα λό-
γου αλλά αποτυπώνει την πραγμα-
τική έκταση της πανδημίας σε όλη
την Ευρώπη. Παρά την ειλικρινή
πρόθεση να χαλαρώσουμε τα πε-
ριοριστικά μέτρα, τουλάχιστον κατά
την περίοδο των γιορτών, η άσχημη
επιδημιολογική εικόνα δεν μας επέ-
τρεψε κάτι τέτοιο. Αυτό είναι κάτι
που με λυπεί προσωπικά γιατί αν-
τιλαμβάνομαι τις κοινωνικές επι-
πτώσεις και τις οικονομικές δυσχέ-
ρειες που προκαλεί. Δυστυχώς, όμως,
άλλος δρόμος δεν υπάρχει. Για εμένα
και για την κυβέρνηση γενικότερα,
η επιλογή ποτέ δεν ήταν μεταξύ
του αρεστού και του ωφέλιμου. Το
δίλημμα ήταν και παραμένει ανά-
μεσα στη ζωή και το θάνατο.

Από την αρχή της μεγάλης δο-

κιμασίας επέλεξα να μιλώ στους πο-
λίτες με ειλικρίνεια, αμεσότητα και
ευθύτητα. Καθηκόντως είμαι υπο-
χρεωμένος να ανακοινώνω μέτρα
και επώδυνες αποφάσεις που αγγί-
ζουν ακόμη και συνταγματικά κα-
τοχυρωμένα ανθρώπινα δικαιώματα,
όπως η ελευθερία στη διακίνηση.
Είμαι όμως πεπεισμένος ότι στη
συντριπτική τους πλειοψηφία οι
πολίτες αντιλαμβάνονται τη σοβα-
ρότητα της κατάστασης και ανα-
γνωρίζουν ότι αυτή η μεγάλη προ-
σπάθεια γίνεται για τη διαφύλαξη
της δημόσιας υγείας. Αισθάνομαι
την ανάγκη να τους ευχαριστήσω
όλους από τα βάθη της καρδιάς μου,
εκφράζοντας για μια ακόμη φορά
λύπη για την ταλαιπωρία και την
αναστάτωση. Χωρίς καμιά πρόθεση
να δικαιολογήσω σφάλματα και πα-
ραλείψεις, θέλω για μια ακόμη φορά
να τονίσω ότι μια τόσο μεγάλη προ-

σπάθεια είναι αδύνατον να μην πα-
ρουσιάσει αστοχίες και λάθη.

Η αδειοδότηση του εμβολίου και
η έναρξη των εμβολιασμών μάς επι-
τρέπει να βλέπουμε το μέλλον με
αισιοδοξία και να μετρούμε αντί-
στροφα για το τέλος αυτής της παγ-
κόσμιας περιπέτειας, που όμοια της
δεν υπήρξε ποτέ στην πρόσφατη
ιστορία. Η Κύπρος μερίμνησε εγ-
καίρως ώστε να εξασφαλίσει επαρ-
κείς ποσότητες εμβολίων για να θω-
ρακίσει τους πολίτες της, αρχίζοντας
από τους συνανθρώπους μας με
προβλήματα υγείας και όσους εκτί-
θενται σε κινδύνους. Η παρασκευή
και χορήγηση του εμβολίου είναι
η απάντηση της επιστήμης στη μεί-
ζονα υγειονομική κρίση. Είναι το
αποτέλεσμα μιας τιτάνιας προσπά-
θειας της ανθρωπότητας, είναι το
προϊόν της ευρωπαϊκής αλληλεγ-
γύης. Είναι η ανατολή της ελπίδας

στη δύση μιας ιδιαίτερα δύσκολης
χρονιάς. Η εμβολιαστική κάλυψη
των ευάλωτων ομάδων θα μας βοη-
θήσει να αντιμετωπίσουμε τον ιό
πιο αποτελεσματικά, με περισσότερη
αυτοπεποίθηση και σιγουριά. Το
διάστημα που ακολουθεί είναι κα-
θοριστικό στη μεγάλη προσπάθεια
που καταβάλλουμε και είμαι πεπει-
σμένος ότι το αποτέλεσμα θα δι-
καιώσει τους κόπους και τις θυσίες
όλων, ώστε να βγούμε νικητές στην
αναμέτρηση με τον φόβο, με το
άγνωστο και με τον θάνατο. Για να
συνεχίσουμε τις ζωές μας, να αν-
ταμώσουμε ξανά με τους αγαπημέ-
νους μας, να χαρούμε ό,τι στερη-
θήκαμε και να δημιουργήσουμεόσα
ονειρευόμαστε. Χρόνια πολλά, με
υγεία και ασφάλεια. 

Ο κ. Κωνσταντίνος Ιωάννου είναι υπουρ-
γός Υγείας της Κυπριακής Δημοκρατίας.

Του ανταποκριτή μας
στη Νέα Υόρκη
ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Ο γενικός γραμματέας του ΟΗΕ περ-
νά τις διακοπές των Χριστουγέννων
στην πατρίδα του Πορτογαλία, η
Τζέιν Χολ Λουτ έχει επιστρέψει στη
Νέα Υόρκη μετά την επίσκεψη στην
Άγκυρα και χωρίς να ξεκαθαρίζεται
αν συζήτησε ή όχι με τον Αντόνιο
Γκουτιέρες, σχεδιάζει να επιστρέψει
στην Κύπρο το πρώτο δεκαήμερο
του νέου έτους, «για να διασφαλίσει
στον βαθμό που είναι εφικτό το πι-
θανό αποτέλεσμα της άτυπης συ-
νάντησης 5+1», σύμφωνα με καλά
ενημερωμένη ε/κ πηγή. Η οποία,
περιγράφοντας συμπερασματικά τα
όσα είπε η κ. Λουτ στη Λευκωσία
και την Αθήνα, λέει «πως το κλειδί
είναι να διασφαλιστεί ότι θα υπάρξει
κοινός στόχος για το πού θέλουμε
να καταλήξουμε». 

H αναφορά αφήνει, οπωσδήποτε,
από τη μία, ανοιχτό κάθε ενδεχόμενο
για την ατζέντα της άτυπης πεντα-
μερούς και, από την άλλη, περιορι-
σμένη στο μίνιμουμ την προσυμ-
φωνημένη κοινή βάση. Η οποία –
για να θυμηθούμε– ξεκίνησε από
την αναζήτηση των όρων αναφοράς,
φτάσαμε ενδιάμεσα στη λύση ανάγ-
κης του ανακοινωθέντος της συ-
νάντησης του Βερολίνου Αναστα-
σιάδη – Ακιντζί που υποκαθιστούσε
τους όρους αναφοράς και τελικά,
μετά την ανάδειξη του Ερσίν Τατάρ
στην ηγεσία της τ/κ κοινότητας,
επικαλούμαστε μόνο κάποιες ανα-
φορές των επιστολών Γκουτιέρες
σε Τατάρ, στις 26 Οκτωβρίου 2020.
Οι αναφορές που κατέστησαν πλέον
βάση είναι: Πρώτον, η φράση «λαμ-
βάνω την ευκαιρία να επαναβεβαι-
ώσω ότι οι καλές μου υπηρεσίες
είναι διαθέσιμες για την επανέναρξη
των συνομιλιών, «οικοδομώντας
στο υπάρχον παραχθέν έργο (body
of work).Και δεύτερον, η φράση «πι-

στεύω ακράδαντα ότι ο καλύτερος
τρόπος για να προχωρήσουμε είναι
να επιστρέψουμε στις διαπραγμα-
τεύσεις και να σφυρηλατήσουμε μια
συνολική διευθέτηση σε συμφωνία
με τις παραμέτρους των Ηνωμένων
Εθνών, όπως ορίζονται στα σχετικά
ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφα-
λείας, προς όφελος όλων των Κυ-
πρίων και για μεγαλύτερη ειρήνη
στην περιοχή».

Η συνάντηση θα γίνει 
Δύσκολα θα μπορούσε κανείς να

θεωρούσε ικανοποιητικές διασφα-
λίσεις τις δύο αυτές αναφορές του
γ.γ. του ΟΗΕ, ωστόσο φαίνεται ότι
οι θετικές απαντήσεις που δόθηκαν
από τους δύο ηγέτες και τις εγγυή-
τριες δυνάμεις για σύγκληση της
άτυπης συνάντησης 5+1 είναι επαρ-
κείς για την πραγματοποίησή τους,
γιατί ο Αντόνιο Γκουτιέρες έχοντας
παγώσει για σχεδόν τέσσερα χρόνια
το Κυπριακό, πρέπει επειγόντως να
κάνει κάτι, αλλιώς θα βρεθεί σε δύ-
σκολη θέση έναντι του Συμβουλίου
Ασφαλείας, με το ζήτημα διατήρησης
της παρουσίας της ΟΥΝΦΙΚΥΠ με
την σημερινή της μορφή.

Μάλιστα, την ανησυχία του αυτή
ο γ.γ. του ΟΗΕ εκμυστηρεύτηκε
στον πρόεδρο Νίκο Αναστασιάδη,
στην τηλεφωνική συνομιλία που εί-
χαν στις 25 Σεπτεμβρίου, όπου ο
Αντόνιο Γκουτιέρες φέρεται να είπε
στον πρόεδρο ως αν δεν υπάρχει
καθόλου κινητικότητα σε πολιτικό
επίπεδο, θα αρχίσουν να υπάρχουν
οι συνήθεις πιέσεις για να κλείσει
η ΟΥΝΦΙΚΥΠ. Όχι μόνο για λόγους
που σχετίζονται με το ίδιο το Κυ-
πριακό, αλλά γιατί υπάρχουν χώρες
οι οποίες αν ήταν δυνατόν θα έκλει-
ναν όλες τις ειρηνευτικές επιχειρή-
σεις.Με βάση αυτά τα δεδομένα,
μέχρις ότου πραγματοποιηθούν οι
επαφές της κ.Λουτ στην Κύπρο τον
Ιανουάριο, ουδείς γνωρίζει ποιο θα
μπορούσε να είναι το αποτέλεσμα

της άτυπης πενταμερούς. Ελάχιστοι
φαντάζονται ότι ο Ερσίν Τατάρ ή ο
ΜεβλούτΤσαβούσογλου, που μιλούν
πλέον για δύο κράτη και κυρίαρχη
ισότητα, θα δέχονταν επιστροφή
στα 6 σημεία της «φόρμουλας Γκου-
τιέρες».

Όμως, εκτός κι αν για κάποιους
ο στόχος της άτυπης πενταμερούς
είναι να επιβεβαιωθεί η πλήρης αδυ-
ναμία συνεννόησης για τα ελάχιστα,
οπότε να επιστραφεί η εντολή του
γ.γ. στο Σ.Α. για τα περαιτέρω, θα
πρέπει να εγγυάται κάποιου είδους
συνέχιση της διαδικασίας, έστω και
για Μέτρα Οικοδόμησης Εμπιστο-
σύνης (ΜΟΕ). Το θέμα των ΜΟΕ
εγείρεται από τον γ.γ. του ΟΗΕ στις
επιστολές προς Τατάρ και Αναστα-
σιάδη στις 26 Οκτωβρίου, χωρίς να
γίνεταιπερισσότερο συγκεκριμένος:
«Θα ήθελα επίσης να υπογραμμίσω
τη σημασία της ανάπτυξης επιπρό-
σθετων ΜΟΕ τα οποία θα έφερναν
πιο κοντά τις δύο κοινότητες και θα

απέφευγαν μονομερείς ενέργειες
που θα μπορούσαν να υπονομεύ-
σουν τημελλοντική επιτυχία των
ανανεωμένων διαπραγματεύσεων».

Διαμοιρασμός πόρων
Την περασμένη Κυριακή η εφη-

μερίδα «Πολίτης» αναφερόταν στην
πιθανότητα να επανέλθει στο τραπέζι
η πρόταση για άνοιγμα των Βαρω-
σίων με αντάλλαγμα τη νομιμοποί-
ηση του αεροδρομίου της Τύπου.
Το θέμα έχει ζητηθεί εν εκτάσει το
1993-1994, στη συνέχεια εκ νέου
μετά από 10 χρόνια και ξανά το 2015
με αφορμή την επίσκεψη Μπάιντεν

στην Κύπρο και την πρότασή του
να δημιουργηθεί σχέδιο ανάπτυξης
της περίκλειστης πόλης. Το ανυπέρ-
βλητο εμπόδιο σ’ όλες τις περιπτώ-
σεις ήταν η εμμονή της τ/κ πλευράς
σε κυριαρχία, που θα προέκυπτε
από το FIR. Ορισμένοι επίσης πι-
στεύουν ότι όσοι προωθούν την ιδέα
της πρότασης για τα Βαρώσια/Τύμ-
που, ουσιαστικά αυτό που στοχεύουν
είναι να γίνει δεκτή μία οποιαδήποτε
διαδικασία ΜΟΕ, η οποία θα υπο-
καταστήσει για κάποιο χρονικό διά-
στημα την απουσία διαπραγματεύ-
σεων στο πολιτικό θέμα.

Πολιτικοί αναλυτές εκτιμούν ότι
η συγκεκριμένη πρόταση δεν εν-
διαφέρει ιδιαίτερα την Τουρκία, που
έχει μεν δρομολογήσει μαζί με τον
Τατάρ εξελίξεις στο Βαρώσι, αλλά
και την ίδια στιγμή είναι υποχρεω-
μένη μέχρι να δει πώς θα εξελιχθούν
τα πράγματα με τη νέα αμερικανική
κυβέρνηση και τον πρόεδρο Τζο
Μπάιντεν. Αντίθετα, αυτό που θα
ενδιέφερε την Τουρκία αντί της Τύμ-
που – που έτσι κι αλλιώς είναι σε
λειτουργία– είναι να γίνει συζήτηση
για τη διανομή των φυσικών πόρων
της Κύπρου, με στόχο να επιδιωχθεί
συμφωνία προ της λύσης.

Μία τέτοια πρόταση από μέρους
της Άγκυρας βασίζεται και στην
ανοχή που της δίνουν εκπεφρασμέ-
νες απόψεις του γ.γ. του ΟΗΕ, αλλά
και των ΗΠΑ. Η αμερικανική πλευρά
μάλιστα είχε μιλήσει ανοιχτά στην
έκθεση προς το Κογκρέσο, για τις
τουρκικές παραβιάσεις στην κυ-
πριακή ΑΟΖ υπέρ των διαπραγμα-
τεύσεων μεταξύ των δύο κοινοτή-

των.«Το Στέιτ Ντιπάρτμεντ ενθαρ-
ρύνει τη συζήτηση μεταξύ της τ/κ
και της ε/κ κοινότητας για θέματα
που σχετίζονται με την ανάπτυξη
υδρογονανθράκων, συμπεριλαμβα-
νομένης της ακριβοδίκαιης κατα-
νομής εσόδων», αναφέρεται σχετικά
στην έκθεση του αμερικανικού
υπουργείου Εξωτερικών.Αλλά και
η έκθεση καλών υπηρεσιών του γ.γ.
του ΟΗΕ προς το Συμβούλιο Ασφα-
λείας, τον περασμένο Ιούλιο, θέτει
θέμα διερεύνησης των δυνατοτήτων
περιφερειακής συνεργασίας ως
απάντηση στις εντάσεις για τα ενερ-
γειακά, ενώ για κάποιο λόγο, η ίδια
παράγραφος ξεκινά με το Βαρώσι:
«Όσον αφορά το ζήτημα των Βα-
ρωσίων, επαναλαμβάνω ότι η θέση
των Η.Ε. παραμένει αμετάβλητη.
Τα Η.Ε. εξακολουθούν να καθοδη-
γούνται από τις σχετικές αποφάσεις
του Συμβουλίου Ασφαλείας και είναι
διαθέσιμα για να βοηθήσουν στην
εφαρμογή οποιωνδήποτε μέτρων
που συνάδουν με αυτά τα ψηφί-
σματα.

Εξακολουθώ επίσης να τονίζω
ότι οι φυσικοί πόροι που βρίσκονται
εντός και γύρω από την Κύπρο πρέ-
πει να αποτελέσουν ισχυρό κίνητρο
για την επίτευξη αμοιβαία αποδε-
κτής διευθέτησης του κυπριακού
προβλήματος χωρίς περαιτέρω κα-
θυστέρηση. Καλώ όλα τα ενδιαφε-
ρόμενα μέρη να ανανεώσουν τον
διάλογο και να διερευνήσουν τις
δυνατότητες περιφερειακής συνερ-
γασίας και ζητώ να καταβληθούν
σοβαρές προσπάθειες για την εξά-
λειψη των εντάσεων».

Γενάρης με εκθέσεις,
ψήφισμα κι επαφές 
για την άτυπη 5+1 
Σημασία θα έχουν τα μηνύματα που θα στείλει ο γ.γ. των Η.Ε. 

Δύο εκθέσεις και ένα ψήφισμα
Μέχρι τις 10 Ιανουαρίου,  ο γ.γ.
θα πρέπει να υποβάλει προς
τοΣ.Α., την έκθεσή του για την
ΟΥΝΦΙΚΥΠ και την έκθεση των
καλών του υπηρεσιών, και στα
τέλη Ιανουαρίου θα υιοθετηθεί
από το Συμβούλιο το ψήφισμα
για την ανανέωση της ειρηνευτι-
κής δύναμης. Δεν είναι σίγουρο
αν η Τζέιν Χολ Λουτ φθάσει στην
Κύπρο πριν ή μετά την υποβολή
των δύο εκθέσεων, οι οποίες ού-
τως ή άλλως δεν είναι καν σίγου-
ρο αν θα καλύψουν την τελευ-
ταία περιοδεία της συμβούλου
του γ.γ., στην Κύπρο και τις πρω-
τεύουσες των εγγυητριών. Έχουν
ωστόσο σημασία τα μηνύματα
που θα στείλει ο Αντόνιο Γκουτιέ-
ρες εν όψει της σύγκλησης της

άτυπης πενταμερούς και την
υποστήριξη που επιδιώξει να λά-
βει από το Σ.Α. Δηλαδή, αν και τι
θα αναφέρει για τους στόχους
της άτυπης 5+1 και τι θα αναφέ-
ρει για τα διάφορα ΜΟΕ και το
θέμα των εντάσεων στην Ανατο-
λική Μεσόγειο, αλλά και το Βα-
ρώσι, όπου οι Τούρκοι ξεπέρα-
σαν τα όρια. Με ενδιαφέρον, επί-
σης, αναμένονται και οι εκθέσεις
των ηγετών, ιδίως του Τατάρ, που
θα επισυναφθούν στην έκθεση.
Σε σχέση με το ψήφισμα, οι Βρε-
τανοί υπόσχονται πάλι ότι θα εί-
ναι τεχνικό. Έχει, όμως, σημασία
ο τρόπος με τον οποίο θα εκφρά-
ζεται η υποστήριξη του Σ.Α. στη
νέα προσπάθεια του γ.γ. και σε
ό,τι άλλο του ζητήσει.

Εν όψει της σύγκλησης της άτυπης πενταμερούς και την υποστήριξη που θα επιδιώξει να λάβει ο Αντόνιο Γκουτιέρες
από το Σ.Α., ενδεικτικές θα είναι οι αναφορές του (εκθέσεις &ψήφισμα) στους στόχους της Πενταμερούς, στα ΜΟΕ,
στην κατάσταση στην Αν. Μεσόγειο αλλά και στο Βαρώσι, όπου οι Τούρκοι ξεπέρασαν τα όρια.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΓΙΑΝΝΗ ΑΡΜΕΥΤΗ

Στη διαφάνεια με ανοικτά χαρτιά

Η κυριαρχία θεμάτων διαφθο-
ράς στον δημόσιο βίο φέρνει
στην επικαιρότητα το ζήτημα

της διαφάνειας και της ελεγξιμότη-
τας των δημοσίων προσώπων στις
συζητήσεις μας. Γιατί φτάσαμε σε
αυτό το επίπεδο; Γιατί αποτυγχάνουν
οι ελεγκτικοί μηχανισμοί να προ-
λάβουν ένα σκάνδαλο ή όταν αυτό
επισημανθεί, γιατί αποτυγχάνουν
να κινηθούν γρήγορα οι διαδικασίες
εφαρμογής των νόμων;

Τι μπορούμε να κάνουμε ώστε
να γίνουν βήματα προόδου;Υπάρ-
χουν λύσεις ή δεν μπορεί να γίνει
τίποτα; Στη δική μου αντίληψη, αρ-
κετά μπορεί να γίνουν για να φτά-
σουμε στον στόχο, εφόσον, βέβαια,
θέλουμε και εφόσον αξιοποιήσουμε
τις καλές πρακτικές που εφαρμό-
ζονται σε άλλες χώρες.

Επιθυμώντας να συμβάλω στην

ανάπτυξη ενός ανοικτού διαλόγου,
καταθέτω ορισμένες σκέψεις μου: 

Πρώτο, να δίνουμε μεγαλύτερη
σημασία στην επιλογή των προσώ-
πων που θα ηγηθούν ενός ανεξάρ-
τητου θεσμού ή δημοσίου οργανι-
σμού. Δεν είναι όλοι οι ίδιοι. Υπάρ-
χουν περιπτώσεις προσώπων που
ξεχώρισαν για την αποτελεσματι-
κότητά τους και άλλοι που υστέρη-
σαν ή ακόμα υποβάθμισαν τον θε-
σμό και το αξίωμα.

Δεύτερο, να μην κοιτάζουμε στις
κομματικές λίστες για να δούμε πό-
σοι περιμένουν σειρά να διοριστούν,
επειδή ανήκουν σε «εμάς» και όχι
στους «άλλους». Το κριτήριό μας
να γίνει: μπορούν να κάνουν καλά
τη δουλειά, ή όχι;Το παράδειγμα με
τις λίστες για διορισμούς στην ηγε-
σία ημικρατικών οργανισμών δείχνει
ότι ακόμα βασιλεύει η κομματική

λίστα και αυτό καθορίζεται κατά
κανόνα από το γεγονός ότι οι διο-
ρισμοί βρίσκονται στην απόλυτη
δικαιοδοσία της εκάστοτε κυβέρ-
νησης.

Τρίτο, εφόσον αποδειχθεί ότι κά-
ποιος δεν κάνει καλά τη δουλειά
του,θα πρέπει να αντικαθίσταται.
Κατά κανόνα,όμως, διατηρεί το
αξίωμα γιατί ανήκει στη «δική μας
παράταξη». Γιατί να σιωπήσουμε ή
να συγκαλύψουμε τις αδυναμίες
του για να περάσει ο χρόνος της
θητείας του; Η ανάληψη αξιώματος
είναι πράξη ευθύνης που υπόκειται
σε αυστηρή αξιολόγηση και απαιτεί
λογοδοσία. 

Πιστεύω ότι χρειαζόμαστε αλ-
λαγές, απλές, πρακτικές και καθαρές.
Να παίξουμε με τα ανοικτά χαρτιά
της διαφάνειας γιατί έτσι θωρακί-
ζουμε τους κανόνες της χρηστής

διοίκησης. Πώς; Mε θεσμικές αλ-
λαγές και καλές πρακτικές.

Εισηγούμαι τα ακόλουθα:
1) Να εφαρμόσουμε τις εισηγήσεις

της Ομάδας Κρατών του Συμβουλίου
της Ευρώπης κατά της Διαφθοράς
(GRECO). Στις 16 Νοεμβρίου 2020
εισηγείται μεταξύ άλλων την «ανάγ-
κη υιοθέτησης ενός κώδικα δεον-
τολογίας για τα μέλη του Κυπριακού
Κοινοβουλίου» και ότι «η δήλωση
των περιουσιακών στοιχείων των
Βουλευτών θα πρέπει να είναι πιο
περιεκτική, ενώ ο έλεγχος αυτών
των δηλώσεων πρέπει να ενισχυθεί».
Η Έκθεση, δυστυχώς, διαπιστώνει
ότι «από τις 16 συστάσεις που δια-
τυπώθηκαν το 2016, μόλις επτά
έχουν εφαρμοστεί πλήρως, έξι έχουν
υλοποιηθεί μερικώς και τρεις παρα-
μένουν ανεφάρμοστες».

2) Να διευρύνουμε το θεσμικό

πλαίσιο αξιολόγησης και συναίνε-
σης. Για παράδειγμα, ας κάνουμε
αρχή με τις επιλογές προέδρων
στους ημικρατικούς οργανισμούς.
Ιδιαίτερα σε αυτούς που έχουν στρα-
τηγική σημασία, να προηγείται
ακρόαση στη Βουλή και να περνούν
είτε με πλειοψηφία, είτε με αυξημένη
πλειοψηφία από την αντίστοιχη
Κοινοβουλευτική Επιτροπή.

3) Να χρησιμοποιήσουμε την τε-
χνολογία για να σπάσουμε τον φαύ-
λο κύκλο της γραφειοκρατίας, των
χαμένων φακέλων. Η ψηφιοποίηση
του κρατικού μηχανισμού θα ανα-
τρέψει την παγιωμένη νοοτροπία
και τον παραγοντισμό. Ο καθένας
να έχει πρόσβαση, σειρά προτεραι-
ότητας και να μην χρειάζεται «εξυ-
πηρέτηση».

4) Να απαιτήσουμε απλοποίηση
νόμων και διαδικασιών. Οι άνθρωποι

της δικαιοσύνης το ξέρουν. Η πο-
λυνομία, οι συγκεχυμένες αρμοδιό-
τητες, οι πολλοί «υπεύθυνοι» έχουν
δημιουργήσει αφόρητη κατάσταση
στους πολίτες και ένα απίστευτο
διοικητικό κόστος. Οι πολύπλοκοι
και ακατανόητοι νόμοι και κανονι-
σμοί προκαλούν φαύλο κύκλο και
αδυναμία πραγματικού ελέγχου και
εφαρμογής.

Δεν είναι η Κύπρος που θέλουμε
αυτή που βλέπουμε κάθε βράδυ στα
δελτία ειδήσεων. Πολλοί υποστη-
ρίζουν ότι δεν μπορεί να γίνει τίποτε.
Έτσι όμως αδικούμε τους εαυτούς
μας. Ο ρόλος του κάθε πολίτη είναι
σημαντικός. Από τη δική μας στάση,
από τις δικές μας επιλογές, μπορούμε
να επηρεάσουμε τα πράγματα. Ο
πολίτης έχει δύναμη και αυτήν μπο-
ρεί να αξιοποιήσει κάθε φορά που
αυτή είναι στο χέρι του. 

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Η ολοκλήρωση της διαδικασίας πλει-
στηριασμού τεσσάρων αδειών δι-
κτύου 5G θεωρείται κομβικής ση-
μασίας για τον ψηφιακό μετασχη-
ματισμό της Κύπρου, σύμφωνα με
τον υφυπουργό Έρευνας, Καινοτο-
μίας και Ψηφιακής Πολιτικής Κυριάκο
Κόκκινο. Ο κ. Κόκκινος προσδιορίζει,
στη συνέντευξή του στην «Κ», τις
αλλαγές που θα φέρουν τα δίκτυα
πέμπτης γενιάς στην καθημερινό-
τητα των πολιτών και υποστηρίζει
πως το τίμημα των 41,6 εκατ. ευρώ
από τον πλειστηριασμό ξεπέρασε
τις προσδοκίες που υπήρχαν.

–Τι σηματοδοτεί για την Κύπρο
η ολοκλήρωση του πλειστηρια-
σμού αδειοδότησης τεσσάρων
αδειών 5G;

–Η αδειοδότηση, παρόλο που εί-
ναι μια νομική υποχρέωση της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας, είναι κάτι
περισσότερο, διότι στην ουσία είναι
ένα κομβικό σημείο στην υλοποίηση
του στρατηγικού μας σχεδιασμού
για τον ψηφιακό μετασχηματισμό
της χώρας. Θέλω να τονίσω ότι απο-
τελεί ορόσημο για την πορεία της
χώρας μας,σε μια ολιστική, ψηφιακή
μετάβαση. Μπαίνουμε επίσημα
στην τροχιά του 5G, το οποίο είναι
βασικός πυλώνας ενός ψηφιακού
οικοσυστήματος, τεχνικής και επι-
χειρηματικής καινοτομίας, βιώσιμης
οικονομικής ανάπτυξης και ευημε-
ρίας. Αυτό που θέλω να διευκρινίσω
είναι πως η τεχνολογία 5G είναι εξε-
λικτική τεχνολογία, δεν είναι επα-
ναστατική. Οι δυνατότητες όμως
που δίνει για ανάπτυξη νέων υπη-
ρεσιών, νέα προϊόντα, αυτή είναι
η επανάσταση. Παράλληλα είναι
και πολύ πιο γρήγορες ταχύτητες. 

–Πρακτικά τι θα αλλάξει στην
καθημερινότητα των πολιτών η
έναρξη λειτουργίας του 5G;

–Αυτό που θα βιώσει ο κάθε πο-
λίτης στην καθημερινότητά του,
σε άμεσο χρόνο, θα είναι οι εξαιρε-
τικά γρήγορες ταχύτητες, οπότε να
ανεβάζω, να κατεβάζω βίντεο ή να
κάνω βιντεοκλήση με μεγαλύτερη
ποιότητα εικόνας και ήχου σε σχέση
με τα όσα βιώνουμε σήμερα. Αυτό
σημαίνει ότι επιχειρηματικά η κάθε
εταιρεία θα πρέπει να δώσει αντα-
γωνιστικά πακέτα για μεγαλύτερη

διακίνηση όγκων δεδομένων. Δη-
λαδή, αν σήμερα κάποιος έχει 10
GB στη συνδρομή του τον μήνα,
επειδή υπάρχει η ευκολία της αμ-
φίδρομης μετακίνησης δεδομένων
ίσως θα πρέπει να γίνουν 50 GB ή
100 GB. Παράλληλα, και αυτό είναι
η επανάσταση, γιατί την ταχύτητα
την έχουμε βιώσει και από τα προ-
ηγούμενα δίκτυα κινητής τηλεφω-
νίας, θα ξεκινήσουν να μπαίνουν
στη ζωή μας νέες εφαρμογές, που
δυνητικά δεν τις είχαμε. Όπως η
τηλεϊατρική ή διαδίκτυο των πραγ-
μάτων, να μπορώ να παρακολουθώ
συσκευές που έχω στο σπίτι. Το αυ-
τοκίνητο, η βιομηχανία θα μπορεί
να δουλεύει με ταχύτητες και δυ-
νατότητες διαφορετικές από τις ση-
μερινές. Αυτό θα επηρεάσει την
παγκόσμια αλλά και εθνική οικο-
νομία της Κύπρου. Η κοινωνία θα
μάθει να δουλεύει σε άλλους ρυθ-
μούς και νέες δυνατότητες και αυτό
από μόνο του, θα φέρει μια τεράστια
αλλαγή στην καθημερινότητα.
–Για να γίνουν περισσότερο κα-
τανοητές οι επερχόμενες αλλα-
γές. Μπορείτε να κάνετε μια σύγ-
κριση της υφιστάμενης κατά-
στασης με τη νέα;

–Η απόσταση που έχουμε καλύ-
ψει από πλευράς εμπειρίας, στη
χρήση της κινητής τηλεφωνίας στα
15 χρόνια τώρα θα τη δούμε σε 2
χρόνια. Τόσο μεγάλη θα είναι η αλ-
λαγή γι’ αυτό και λέω ότι είναι επα-
ναστατικές οι δυνατότητες των και-
νούργιων δεδομένων-δυνατοτήτων
της νέας τεχνολογίας.
–Στο οικονομικό σκέλος της
αδειοδότησης το ποσό του πλει-
στηριασμού των τεσσάρων αδει-
ών κρίνεται ικανοποιητικό;

–Έχει ξεπεράσει τις προσδοκίες
μας. Θέλω όμως να πω το εξής. Τα

41,6 εκατ. ευρώ δεν είναι μεγάλο
ποσό σε σχέση με τα οφέλη που
αναμένεται και πρέπει να προκύ-
ψουν από την αξιοποίηση της τε-
χνολογίας αυτής. Και είναι μικρό
το ποσό σε σχέση με τις επενδύσεις
που θα κάνουν οι πάροχοι για να
δώσουν τις υπηρεσίες 5G, που ανέρ-
χονται σε εκατοντάδες εκατομμύρια
για κάθε εταιρεία. Επίσης, αυτό το

ποσό θα επενδυθεί από πλευράς
της πολιτείας στο να δώσουμε προ-
σβασιμότητα και κάλυψη διαδικτύου
και 5G, σε περιοχές που είναι σε
υποεξυπηρέτηση. Αν για κάποια
περιοχή ο πάροχος αποφασίσει ότι
δεν είναι συμφέρουσα η επένδυση,
τότε η πολιτεία θα εξυπηρετήσει
αυτές τις περιοχές με την χρημα-
τοδότηση κάλυψης αυτών των πε-

ριοχών. Άρα, αυτά τα ποσά δεν θα
μπουν στα ταμεία για άλλους σκο-
πούς. Επενδύονται για γρήγορο δί-
κτυο καιγιαμεγαλύτερη γεωγραφική
κάλυψη.
–Με βάση τους όρους αδειοδό-
τησης υπάρχουν χρονικά πλαί-
σια εντός των οποίων θα πρέπει
να λειτουργήσει το 5G;

–Υπάρχει η συμβατική υποχρέ-
ωση και αυτό που εγώ αναμένω.
Στο συμβατικό κομμάτι μέχρι το
2025 θα πρέπει η κάλυψη να είναι
στο 100% στους αυτοκινητόδρομους
και 70% ανά το παγκύπριο. Αναμένω
ότι αυτοί οι δείκτες θα καλυφθούν
πολύ πριν από το 2025, αναμένω
μέχρι το τέλος του 2022 να το έχουμε
πετύχει γιατί είναι και θέμα αντα-
γωνιστικότητας. Άρα ο νόμος της
αγοράς θα δουλέψει για να είμαστε
πολύ πιο νωρίς από τα χρονοδια-
γράμματα και ό,τι προνοούν οι όροι
αδειοδότησης.
–Στο πρακτικό κομμάτι τι απο-
μένει να γίνει για να ξεκινήσει
η λειτουργία του 5G;

–Εντός των επομένων εβδομά-
δων οι πάροχοι θα πρέπει να δώσουν
όλα τα στοιχεία, διαβεβαιώσεις, πι-
στοποιήσεις, συν το τίμημα του
πλειστηριασμού. Μόλις κατατεθούν
όλα αυτά θα υπογραφεί η σύμβαση
και θα πρέπει να ξεκινήσουν να

υλοποιούν το πλάνο ανάπτυξης των
υποδομών. Αναμένεται πως οι πρώ-
τες υπηρεσίες 5G θα δοθούν μέσα
στο δεύτερο τρίμηνο του 2021. Αυτό
θα γίνει σταδιακά. Είναι θέμα εμ-
πορικού και επιχειρησιακού πλάνου
της κάθε εταιρείας.
–Σε περίπτωση που για οποι-
οδήποτε λόγο δεν τηρηθούν τι
προβλέπεται;

–Υπάρχουν ρήτρες ή και ανά-
κληση της άδειας.
–Υπάρχει ένα ζήτημα με μερίδα
πολιτών που αντιδρούν στα δί-
κτυα πέμπτης γενιάς. Τι γίνεται
με αυτούς;

–Με τις πρόσφατες ανακοινώσεις
και καμπάνια που ξεκινήσαμε πι-
στεύω πως αυτού του είδους οι αν-
τιδράσεις ή οι προβληματισμοίέχουν
τύχει της σωστής διαχείρισης και
έχουν ελαχιστοποιηθεί. Υπάρχουν
κάποιοι οι οποίοι προβαίνουν σε
ενέργειες εναντίον της τεχνολογίας
5G, αλλά θέλω να πιστεύω πως είναι
μειοψηφία που η κοινωνία έχει
απορρίψει. Η Πολιτεία έχει τοπο-
θετηθεί ότι δεν υπάρχουν επιπτώ-
σεις στην υγεία. Το ξεκαθαρίζουμε
πως με βάση τα αποτελέσματα των
επιστημονικών ερευνών δεν προ-
κύπτει τεκμηρίωση για πρόκληση
οποιωνδήποτε προβλημάτων, νο-
ουμένου ότι τηρούνται τα όρια έκ-
θεσης όπως αυτά καθορίζονται από
τα διεθνή σώματα, όπως ο Παγκό-
σμιος Οργανισμός Υγείας. Τα όρια
που έχουμε υιοθετήσει και είναι
συμβατά με αυτά της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής, τα έχουμε προσδιορίσει
να είναι 50 φορές κάτω από τα ερ-
γαστηριακά όρια ασφαλείας ώστε
να καλυφθεί το κάθε ενδεχόμενο.
–Υπάρχουν όμως αντιδράσεις
από Δήμους ή και κάποιες κοι-
νότητες...

–Λόγω άγνοιας ή πιέσεων ή πα-
ραπληροφόρησης έχουν τοποθε-
τηθεί ότι η περιοχή τους είναι 5G
FREE ZONE. Κάτι τέτοιο δεν υπάρχει,
διότι αυτό σημαίνει ότι δεν θα έχουν
υπηρεσίες κινητής τηλεφωνίας. Ο
πάροχος, δηλαδή, δεν θα εγκατα-
στήσει κεραίες ή το δίκτυό του θα
είναι απενεργοποιημένο. Σε μια τέ-
τοια περίπτωση οι τοπικοί άρχοντες
που αντιδρούν θα πρέπει να εξη-
γήσουν στους δημότες τους, γιατί
δεν έχουν υπηρεσίες κινητής τη-
λεφωνίας κάτι που δεν έχει γίνει σε
καμία περιοχή παγκοσμίως. 

Κομβική εξέλιξη το δίκτυο 5G για τη χώρα
Ο υφυπουργός Ερευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής Κυριάκος Κόκκινος μιλάει στην «Κ» για τα δίκτυα πέμπτης γενιάς

–Τα δίκτυα κινητής πέμπτης γενιάς
τι επίδραση θα έχουν σε αυτό που
έχει ονομαστεί ηλεκτρονική δια-
κυβέρνηση;
–Η ηλεκτρονική διακυβέρνηση
με τις δυνατότητες του 5G, μας
επιβάλλει να αναπτύξουμε υπη-
ρεσίες στο κινητό τηλέφωνο οι
οποίες θα είναι διαδραστικές, να
εξυπηρετούν τον πολίτη και να
ελαχιστοποιούν την αναγκαιότη-
τα της φυσικής παρουσίας για
συναλλαγές με το Δημόσιο. Ο
τρόπος συναλλαγής με το Δημό-
σιο θα είναι πιο εύκολος και πιο
εύχρηστος. 
–Τον περασμένο Απρίλιο υπό πίεση
ξεκινήσατε να κάνετε πιο φιλικό
στους πολίτες το Δημόσιο και μια

σειρά ηλεκτρονικών υπηρεσιών.
Σήμερα τι υπάρχει ως εκκρεμότη-
τα;
–Πολλές εκκρεμότητες. Έχουμε
κάνει λίγα σε σχέση με αυτά που
έχουμε σχεδιάσει να κάνουμε.
Όμως, αυτά που κάναμε είναι αυ-
τά που υποσχεθήκαμε. Όπως η
ηλεκτρονική δικαιοσύνη, ο έφο-
ρος φορολογίας, η προκήρυξη
διαγωνισμού για τη διαχείριση
σχολικών μονάδων, η πολεοδο-
μία, η ηλεκτρονική ταυτότητα.
Από τον Ιανουάριο δε θα υπάρχει
η δυνατότητα να πληρώνονται
ηλεκτρονικά οι Κοινωνικές
Ασφαλίσεις. Αλλά όλα αυτά είναι
μερικά από τα 160 τόσα θέματα
που θέλουμε να κάνουμε.

Ηλεκτρονική διακυβέρνηση

<<<<<<

Θα ξεκινήσουν να
μπαίνουν στη ζωή μας
νέες εφαρμογές, που
δυνητικά δεν τις είχαμε.
Όπως η τηλεϊατρική
ή διαδίκτυο των πραγμά-
των, να μπορώ να παρα-
κολουθώ συσκευές 
που έχω στο σπίτι. 

Ο Κυριάκος Κόκκινος, κάνει έναν πρώτο απολογισμό του πλειστηριασμού τεσσάρων αδειών πέμπτης γενιάς, δίνει το
χρονοδιάγραμμα έναρξης λειτουργίας του και απαριθμεί τα οφέλη για την οικονομία του τόπου.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Ο Οδυσσέας Μιχαηλίδης έγινε άλλοθι
εκβιασμών κατά των πολιτών, λέει
στη συνέντευξή του στην «Κ» ο Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου και διερωτάται πώς
ένας θεσμός, του οποίου είναι εν-
τεταλμένος να προσέχει να μη δια-
σπαθιστεί ούτε ένα ευρώ, επιτρέπει
με πρόφαση κάποιων τον θεσμό του
γενικού ελεγκτή, η οικονομία να
υποβληθεί σε κόστη εκατοντάδων
εκατομμυρίων ή δισ. αν μείνει χωρίς
προϋπολογισμό. Τον καλεί να πάει
στο Ανώτατο Δικαστήριο για να
λυθεί το θέμα των αρμοδιοτήτων
και αφήνει να εννοηθεί πως οι εκ-
θέσεις του είναι επιλεκτικές προ-
στατεύοντας εν πολλοίς την αντι-
πολίτευση. Δεν παραλείπει να έρθει
σε ευθεία αντιπαράθεση με τα κόμ-
ματα της αντιπολίτευσης, κάνοντας
λόγο για βολεμένους πολιτικούς που
παίζουν με τις ζωές του κόσμου.
Μιλά για τις αποστάσεις με την κυ-
βέρνηση αλλά και την πρόσφατη
διαφοροποίησή του στα θέματα εξω-
τερικής πολιτικής. 
–Τον περασμένο Απρίλιο, σε συ-
νέντευξή σας στην «Κ», εκφρά-
ζατε τη βεβαιότητα επανεκκί-
νησης της οικονομίας στις αρχές
του 2021. Τελικά ήταν ιδιαίτερα
αισιόδοξες οι προβλέψεις;

–Διατηρώ την ίδια πρόβλεψη. Οι
ρυθμοί ανάπτυξης του 2021 θα είναι
τουλάχιστον στο ίδιο ποσοστό της
ύφεσης του 2020. 
–Όταν ο προϋπολογισμός δεν
κατάφερε να περάσει, κάποιοι
έκαναν λόγο ακόμα και για πα-
ράλυση του κράτους. Δεν ήταν
κινδυνολογία;

–Καθόλου. Γι’ αυτό και ενώ κά-
ποιοι την περασμένη Πέμπτη κα-
ταψήφιζαν τον προϋπολογισμό, πέν-
τε λεπτά αργότερα ψήφιζαν δωδε-
κατημόρια. 
–Με δεδομένο όμως ότι θα πε-
ράσει τον Ιανουάριο ο προϋπο-

λογισμός, μπορούμε να μιλάμε
για σοβαρές συνέπειες;

–Αυτό είναι το πρόβλημα. Ο κό-
σμος έχει κουραστεί με την ανευ-
θυνότητα που βγάζουν τα κόμματα
στη Βουλή. Εάν δίνουν παράσταση
για λόγους εντυπωσιασμού, ακόμα
χειρότερα. Οι συμπολίτες μας πα-
σχίζουν να προγραμματίσουν τα
οικονομικά τους μέσα στην πανδη-
μία. Απαιτούν να σοβαρευτούμε και
να κάνουμε τη δουλειά που μας ανέ-
θεσαν. Αυτό που βλέπουν, παρα-
κολουθώντας μας άναυδοι, είναι
κάτι βολεμένους πολιτικούς που
παίζουν με τις ζωές του κόσμου.
Έτσι όμως απαξιώνουμε τη δημο-
κρατία και την προϋπόθεσή της,
τη συμμετοχή.
–Πρακτικά όμως τι επηρεάζεται
δεδομένου ότι θα ψηφιστεί τον
Ιανουάριο ο προϋπολογισμός; 

–Υπάρχουν πολλές και σημαντι-
κές πρακτικές συνέπειες από την
καταψήφιση: Σημαίνει για παρά-
δειγμα πως όλα τα αναπτυξιακά έργα
που ήταν έτοιμα να υπογραφούν θα
πάνε πιο πίσω. Επίσης, δεν μπορούν
να πληρωθούν τα χρήματα για στή-
ριξη εργαζομένων και επιχειρήσεων
λόγω της πανδημίας. Γιατί –μην ξε-
χνάτε– το δωδεκατημόριο καλύπτει
δαπάνες που ήταν και στον προ-
ηγούμενο προϋπολογισμό. Είναι λο-
γικό να μην υπήρχαν ανάλογα κον-
δύλια στον προϋπολογισμό του 2020.
Όπως για παράδειγμα, υπάρχουν
θέματα στις αυξήσεις των συντά-
ξεων. Αν δεν ψηφιστεί ο προϋπο-
λογισμός, δεν θα φτάσουν οι αυξή-
σεις στον κόσμο του χρόνου. Το
εξωφρενικό όμως είναι ότι καταψη-
φίστηκε ο πιο πλούσιος, ο πιο κοι-
νωνικά προσανατολισμένος προ-
ϋπολογισμός από ίδρυσης της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας για λόγους
άσχετους με το περιεχόμενό του.
–Πολιτικά η καταψήφιση του

προϋπολογισμού σημαίνει και
μομφή προς την κυβέρνηση.
Πρώτη φορά συμβαίνει κάτι τέ-

τοιο. Αρχίζουν τα δύσκολα για
την κυβέρνηση και τον ΔΗΣΥ;

–Το σύστημά μας είναι Προεδρι-
κό. Βουλή και κυβέρνηση οφείλουν
να βρίσκουν τρόπους να λειτουργεί
το κράτος. Εμείς εδώ και επτά χρόνια
με συνεννόηση, συνεργασία και
συνδιαβούλευση προσπαθούμε να
κρατάμε τη χώρα στη σωστή πορεία.
Έχω ξαναπεί, ως πρόεδρος του κυ-
βερνώντος κόμματος, αναλαμβάνω
το μεγαλύτερο μερίδιο της ευθύνης.
Γι’ αυτό σταματήσαμε τους άγονους
διαξιφισμούς και αναλάβαμε πρω-

τοβουλία να βρούμε λύσεις. Αλλά
το ταγκό χρειάζεται δύο.
–Θα μπορούσατε όμως να δώσετε
απλώς τους φακέλους στον Οδυσ-
σέα Μιχαηλίδη για να αποφύ-
γουμε όλη αυτή την εκτροπή. 

–Έχω δηλώσει επανειλημμένως
ότι στον Δημοκρατικό Συναγερμό
δεν έχουμε κανένα πρόβλημα με το
πού θα πάνε οι φάκελοι. 
–Πιέστε να δοθούν τότε.

–Στο κράτος υπάρχουν θεσμοί
και νόμοι και ο καθένας κάνει τη
δουλειά του. Δεν είναι δική μου
δουλειά και κανενός κόμματος να
λέει πού θα πάνε οι όποιοι
φάκελοι.Κάποια κόμματα διαλέγουν
ποιους θεσμούς θα σεβαστούν.
Εμείς όχι. Δεν υπάρχει μόνο ένας
αξιωματούχος, ο γενικός ελεγκτής,
υπάρχει και ο θεσμός του γενικού
εισαγγελέα. Ο οποίος αναφέρει ότι
αν ο κ. Μιχαηλίδης τους πάρει και
βγάλει εκθέσεις την ώρα που γί-
νονται οι έρευνες από μια ανεξάρ-
τητη επιτροπή, δηλητηριάζει το
αποτέλεσμα και ίσως να μην μπορεί
η Νομική Υπηρεσία να στοιχειοθε-
τήσει υπόθεση στο δικαστήριο. Κα-
νείς δεν το θέλει αυτό.
–Μα ο τέως εισαγγελέας όμως
ζήτησε να δεσμευτεί πως δεν θα
δημοσιοποιήσει κάτι πριν από
την ερευνητική και το αποδέ-
χτηκε ο γενικός ελεγκτής. 

–Στις 4 Νοεμβρίου, με γραπτή
ανακοίνωσή τους, γενικός ελεγκτής
και γενικός εισαγγελέας συμφώνη-
σαν ότι δεν γίνεται οι φάκελοι να
δοθούν τώρα. Παρόλα αυτά δημο-
σιοποίησε την έκθεση για τις δύο
μεγαλύτερες επενδύσεις που έγιναν
ποτέ στην Κύπρο. Δύο φορές δήλωσε
ότι αν διαφωνούμε θα πάμε στο
Ανώτατο Δικαστήριο. Γιατί δεν πήγε
λοιπόν στο Ανώτατο; Μέχρι τώρα
η διαφορά θα είχε λυθεί. Μήπως
όμως βόλευε κάποιους να μένει ανοι-
κτό το θέμα; 
–Το ΔΗΚΟ και τον Νικόλα Πα-
παδόπουλο; 

–Ρωτώ μήπως βολεύει κάποιους.
Γιατί αν το δικαστήριο αποφάσιζε
να μη δοθούν οι φάκελοι τι θα έλεγε
το ΔΗΚΟ; 
–Με δεδομένο όμως ότι μία με-
γάλη μερίδα της κοινωνίας βλέπει
με καχυποψία την κυβέρνηση
για τα όσα είδαμε με τις πολιτο-
γραφήσεις, δεν θα ήταν καλύτερο
να γίνει μία γενναία κίνηση δια-
φάνειας; 

–Δεν έχουμε πρόβλημα να πάρει
ο οποιοσδήποτε τους οποιουσδή-
ποτε φακέλους. Αλλά νομίζετε ότι
ο τόπος εν μέσω υγειονομικών κιν-
δύνων, οικονομικής κρίσης, με την
Τουρκία στην ΑΟΖ και το Βαρώσι,
δεν έχει άλλο θέμα από τους φα-
κέλους; Αλλά, ας υποθέσουμε ότι
είναι έτσι. Να καταργήσουμε τον
θεσμό του γενικού εισαγγελέα; Και
αφού υπάρχει διαφορά, ας πάει ο
γενικός ελεγκτής στο Ανώτατο Δι-
καστήριο να κλείσει το θέμα, με
τον έναν ή τον άλλον τρόπο. Δεν
το καταλαβαίνουμε ότι είναι ανευ-
θυνότητα να κάνουμε κοκορομα-
χίες την ώρα που το σπίτι μας καί-
γεται; Ας μιλήσουμε για τη διαφά-
νεια, που κάποιοι ανακάλυψαν πρό-
σφατα. Ο Νικόλας ψήφιζε υπέρ της
διαπλοκής τα τελευταία χρόνια
που υπερψήφιζε τους προϋπολο-
γισμούς; Γιατί δεν καταψήφισε τον
προϋπολογισμό του 2017; Τον Δε-
κέμβριο του 2016, που θα πηγαί-
ναμε σε μερικές μέρες στη Γενεύη
για την πρώτη επίσημη διεθνή διά-
σκεψη για το Κυπριακό, γιατί δεν
καταψήφισε τον προϋπολογισμό,
προτάσσοντας τη θέση του για το
ύψιστο θέμα που απασχολεί τον
τόπο, το Κυπριακό; 
–Πρώτη φορά βγήκαν όμως τόσα
πράγματα στη δημοσιότητα με
αποδείξεις…

–Δηλαδή τόσα χρόνια δεν ήξεραν
τίποτα για διαβατήρια ούτε και κομ-
ματάρχες που τα δικηγορικά τους
γραφεία έκαναν αιτήσεις; Μα ποιον
κοροϊδεύουν;

Ο ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ ΣΤΗΝ «Κ»

Βολεμένοι πολιτικοί παίζουν 
με τις ζωές του κόσμου 

Ο Οδυσσέας έγινε άλλοθι εκβιασμών κατά των πολιτών και επιτρέπει να κινδυνεύουμε να μείνουμε χωρίς προϋπολογισμό

–ΕΔΕΚ και Συμμαχία Πολιτών
έχουν συγκεκριμένα αιτήματα
για να περάσει ο προϋπολογι-
σμός. Η ΕΔΕΚ έθεσε θέμα εκποι-
ήσεων και ΓεΣΥ. Δεν σας ανη-
συχεί η αλλαγή φιλοσοφίας του
προϋπολογισμού και το ενδεχό-
μενο εκτροπών;

–Επιτέλους σε αυτόν τον τόπο
πρέπει να πάψουμε να είμαστε μο-
νίμως αρνητικοί. Η διαβούλευση
προϋποθέτει πνεύμα συναίνεσης,
με διάθεση αμοιβαίων υποχωρήσεων
και συνεννόησης. Έχουμε χάσει
τον στόχο της πολιτικής διαδικασίας.
Δεν είναι αυτοσκοπός η αντιπαρά-
θεση. Δεν είναι ήττα η συναίνεση.
Μην πεις ότι ο ουρανός είναι γαλά-
ζιος. Θα πεταχτεί κάποιος να σου
πει ότι είναι μαύρος. Δεν μπορεί να
συνεχιστεί αυτή η νοοτροπία, δεν
είναι παραγωγική ούτε για τον τόπο
ούτε για τα κόμματα. Βεβαίως και
θα συνεργαστώ και θα ακούσω κάθε
πρόταση που κινείται εντός των
δημοσιονομικών ορίων και δυνα-
τοτήτων της χώρας. 
–Και διασφαλίζονται με όσα ζη-
τούν τα δημοσιονομικά όρια; 

–Έχουμε βρεθεί μπροστά σε με-
γαλύτερα κύματα και πάντα βρί-
σκαμε λύση για τον τόπο. Με συ-
νεννόηση και διαβούλευση. Και τα
πέτρινα χρόνια της Τρόικας δεν εί-
χαμε πλειοψηφία. Σε καμία από τις
κρίσιμες ψηφοφορίες δεν αρκούσαν
μόνο οι ψήφοι του ΔΗΚΟ. 
–Συνεπώς δεν έχει πλέον τον
ρυθμιστικό ρόλο; 

–Όπως και τότε, τα όρια που έθε-
τε η Τρόικα ήταν συγκεκριμένα.
Στα δύσκολα είμαστε όλοι υποχρε-
ωμένοι να βρίσκουμε συγκερασμούς
εντός των ορίων. 
–Έχει κλείσει για σας η συνερ-
γασία με το ΔΗΚΟ με δεδομένο

όσα παρακολουθούμε;
–Είχα πει πως ο Νικόλας διάλεξε

τον δρόμο του, αλλά σε κάθε αυτο-
κινητόδρομο υπάρχουν πολλές έξο-
δοι. 
–Σε ό,τι αφορά τον γενικό ελεγ-
κτή ήσασταν από τα πρόσωπα
που, όπως είπατε, τον γνωρίζετε
καλύτερα από τον καθένα στη
Βουλή. Έχει ξεφύγει πλέον από
τις αρμοδιότητές του; 

–Προσωπικά θεωρώ ότι υπερέβη
των αρμοδιοτήτων του. Η δική μου
άποψη, όμως, δεν έχει τόση σημα-
σία. Το ζήτημα δεν λύνεται με τις
απόψεις οποιουδήποτε. Υπάρχει
εδώ και καιρό μια συζήτηση για τις
αρμοδιότητες του θεσμού, η οποία
ήρθε η ώρα να ξεκαθαρίσει από το
συντεταγμένο όργανο του κράτους,
το Ανώτατο Δικαστήριο. Στον τόπο
μας πρέπει να τεκμηριώνουμε με
τη δύναμη του επιχειρήματος. Και
όχι με τον κρότο της ατάκας.
–Δηλαδή; 

–Είναι η πρόθεση τουλάχιστον
ενός κόμματος να οδηγήσει τον
τόπο σε περιπέτειες. Ο γενικός ελεγ-
κτής που είναι εντεταλμένος να
προσέχει να μη διασπαθιστεί ούτε
ένα ευρώ, πώς επιτρέπει, με πρό-
φαση κάποιων τον θεσμό του γε-
νικού ελεγκτή, η οικονομία να υπο-
βληθεί σε κόστη εκατοντάδων εκα-
τομμυρίων ή δισ., αν μείνει χωρίς
προϋπολογισμό; 
–Είναι δουλειά του γενικού ελεγ-
κτή να ζητάει να υπερψηφίσει
τον προϋπολογισμό το ΔΗΚΟ; 

–Όχι, αλλά θα μπορούσε να πάει
στο Ανώτατο εδώ και βδομάδες και
να ξεκαθάριζε το θέμα. Με αυτό τον
τρόπο θα σταματούσε να είναι το
άλλοθι για τέτοιους εκβιασμούς κατά
των πολιτών. Θα μπορούσε να είχε
απευθύνει μια παράκληση προς όλα

τα πολιτικά κόμματα, να αφήσουν
τον θεσμό μακριά από τις πολιτικές
τους συζητήσεις. Τόσο απλό. Άκουσε
κάποιος ποιος είναι ο γενικός ελεγ-
κτής στην Ελλάδα, στην Αυστραλία,
στην Αγγλία; Εδώ δεν γίνεται κεν-
τρικό δελτίο και η μισή ώρα να μην
είναι πέριξ του γενικού ελεγκτή!
Όμως δεν είναι μόνο αυτά.
–Αλλά; 

–Ξέρω την εργατικότητα του κ.
Μιχαηλίδη, ξέρω πως αν χρειαστεί
ετοιμάζει εκθέσεις σε μερικές ώρες.
Γιατί λοιπόν χρειάστηκε τρία χρόνια
και ακόμα να δούμε τα οικονομικά
των υποψηφίων για τις προεδρικές
εκλογές; Εδώ και τρία χρόνια! Επι-
πλέον, το ΑΚΕΛ, θεωρώντας πως
είναι επιχείρηση, έκανε αίτημα και
πήρε στήριξη από τα ταμεία του
κράτους για την πανδημία. Δεν το
διάβασε πουθενά ο γενικός ελεγκτής;
Δεν ευαισθητοποιήθηκε; Πότε θα
δούμε γι’ αυτό την έρευνά του; Γρα-
φείο στον Καναδά, όταν ήταν 5,5
εκατομμύρια ευρώ για να πάρει κά-

ποιος διαβατήριο διαφήμιζε πως
μπορεί να το εκδώσει με 900.000
ευρώ. Γιατί δεν ευαισθητοποιήθηκε
ποτέ γι’ αυτό το συγκεκριμένο γρα-
φείο να ζητήσει φακέλους, το ’13
ή το ’14 όταν διαφήμιζαν και δεν
απαγορευόταν να πάρεις κανένα
φάκελο. Όταν κάνουμε έρευνες πρέ-
πει να προσέχουμε να μη δημιουρ-
γείται και η αντίληψη ότι επιλεκτικά
τις κάνουμε.
–Άρα επιλεκτικά κάνει έρευνες;

–Είπα συγκεκριμένα παραδείγ-
ματα.
–Βάσει των παραδειγμάτων σας
δηλαδή τι πιστεύετε; 

–Ο γενικός εισαγγελέας του είπε
να τελειώσει η έρευνα και να πάρει
τους φακέλους. Τη στιγμή που η
έκθεση για τα οικονομικά των υπο-
ψηφίων είναι στην αναμονή εδώ
και τρία χρόνια, γι’ αυτούς δεν μπο-
ρεί να περιμένει λίγους μήνες; 
–Τι γνώμη έχετε για όσα γρά-
φονται για το ενδεχόμενο παύ-
σης του και ότι η κόντρα Προ-
εδρικού – ελεγκτή θα μεταφερθεί
στο Ανώτατο;

–Δεν έχουμε τέτοια ενημέρωση
γι’ αυτό και δεν μπορούμε να το
σχολιάσουμε. Τώρα η χώρα είναι
χωρίς προϋπολογισμό. Εδώ είναι η
προτεραιότητά μας, εδώ είναι η
έγνοια μας, εδώ πρέπει να επικεν-
τρωθούμε να αποφύγουμε τις πε-
ριπέτειες για τη χώρα. Ανησυχώ!
Ανησυχώ τι θα συμβεί με τους οίκους
αξιολόγησης, εάν δεν έχουμε εγ-
κρίνει τον προϋπολογισμό του κρά-
τους.
–Από τις διαβουλεύσεις δεν φαί-
νεται να λύνεται το πρόβλημα; 

–Εγώ είμαι συγκρατημένα αισιό-
δοξος. Έζησα σε αυτό τον τόπο όχι
φουρτούνες, τραμουντάνες και κρα-
τήσαμε το καράβι. Θα βρούμε λύση. 

–Από το βήμα της Βουλής περι-
γράψατε την κατάσταση με πολύ
μελανά χρώματα, κάνοντας κά-
ποιους να διερωτηθούν αν είστε
αντιπολίτευση. 

–Στα 8 χρόνια που είμαι στην
ηγεσία του κόμματος έχω διατηρή-
σει ως κόρη οφθαλμού ένα πράγμα,
να μη διαταράσσονται οι σχέσεις
του κόμματος με την κυβέρνηση.
Οι διακριτοί μας ρόλοι είναι ξεκά-
θαροι, την αρμοδιότητα και τον τε-
λικό λόγο για τη λήψη αποφάσεων
στο επίπεδο εκτελεστικής εξουσίας
την έχει ο Νίκος Αναστασιάδης. Και
στα θέματα που αφορούν τις απο-
φάσεις του κόμματος για τη νομο-
θετική λειτουργία τις αποφάσεις
τις παίρνει ο ΔΗΣΥ. Πολλές φορές,
σε εξαιρετικά πιο ομαλές συνθήκες,
ακόμα και επί Γλαύκου Κληρίδη, ο
Συναγερμός έχει τοποθετηθεί δια-
φορετικά από την κυβέρνηση. Δεν
είμαστε ΑΚΕΛ.
–Θα υπάρξει θεωρείτε φθορά
για σας στις βουλευτικές εκλογές
λόγω των όσων βγαίνουν προς
τα έξω για τη διαπλοκή;

–Πάντα η διαφθορά πλήττει το
πολιτικό σύστημα και είναι υπο-
χρέωση των κομμάτων να αναλαμ-
βάνουν τις ευθύνες τους και να κα-
θαρίσουν τον σταύλο του Αυγεία.
Αλλά κόμμα είναι μόνο ο ΔΗΣΥ; Δεν
είναι το ΑΚΕΛ; Το πλέον συστημικό
κόμμα του τόπου είναι το ΔΗΚΟ!
Είναι λοιπόν κωμικό να παριστάνουν
κάποιοι τον Ρομπέν των Δασών και
να νομίζουν ότι ο κόσμος τους επευ-
φημεί. Ας σοβαρευτούμε. Να πούμε
όλοι τα mea culpa μας, να δούμε
πώς συνεργαζόμαστε και να διορ-
θώσουμε τις αδυναμίες του συστή-
ματος. Αν νομίζουν πως κερδίζουν,
στο τέλος θα αυξάνουμε την αποχή
ή θα οδηγήσουμε στο να εμφανι-

στούν κι άλλοι ως νεοφανείς σωτή-
ρες της Κύπρου. 
–Συνεπώς πως θα πατάξετε τη
διαπλοκή; 

–Η διαπλοκή καταπολεμείται μό-
νο μέσα από ριζοσπαστικές μεταρ-
ρυθμίσεις και θεσμικές αλλαγές που
θωρακίζουν τη διαφάνεια και τη
λογοδοσία. Τη στιγμή που δίνεις
στα χέρια ενός αξιωματούχου ή τμη-
ματάρχη τη διακριτική ευχέρεια να
αποφασίζει έχεις ήδη ένα μεγάλο
πρόβλημα. 
–Ψέξατε την εξωτερική μας πο-
λιτική ιδιαίτερα με τις κυρώσεις,
θεωρείτε πως ο Νίκος Χριστο-
δουλίδης δεν έκανε καλά τη δου-
λειά του; 

–Βγάζετε πάλι συμπεράσματα!
Είμαι στην πολιτική με ένα στόχο:
την επίλυση του Κυπριακού. Τι έχου-
με απέναντί μας; Μια Τουρκία που,
διαχρονικά και ιδιαίτερα τώρα, είναι
προκλητική. Δεν έχω όμως άλλο
δρόμο να λύσω το Κυπριακό παρά
μέσα από διαπραγματεύσεις. Δεν
έχουμε ούτε στόλο, ούτε αεροπορία,
ούτε πυρηνικά για να απελευθερώ-
σουμε τη χώρα μας.Δεν ήταν ποτέ
πολιτική του ΔΗΣΥ, ούτε της κυ-
βέρνησης Αναστασιάδη –θεωρώ–
να χάσουμε τη μεγάλη εικόνα, να
αντικαταστήσουμε τις ουσιαστικές
προσπάθειες επίλυσης με κάποια
διακοσμητικά μέτρα. Η Τουρκία δεν
θα τρομοκρατηθεί ούτε θα απομο-
νωθεί επειδή μπήκαν πέντε ναύτες
κάτω από περιοριστικά μέτρα. Φυ-
σικά, έπρεπε να σταλούν μηνύματα
στην Τουρκία και στάλθηκαν. Αλλά
οι κίνδυνοι για την Αμμόχωστο είναι
εκεί. Οι κίνδυνοι του εποικισμού
είναι εκεί. Οι κίνδυνοι να διχοτομηθεί
η χώρα μου είναι εκεί. Μόνο μέσα
από διαπραγματεύσεις στο συμφω-
νημένο πλαίσιο θα προκύψει λύση.

Και τα πέτρινα χρόνια της Τρόικας δεν αρκούσαν οι ψήφοι του ΔΗΚΟ

Ξέρω την εργατικότητα
του κ. Μιχαηλίδη, ξέρω
πως αν χρειαστεί ετοιμά-
ζει εκθέσεις σε μερικές
ώρες. Γιατί λοιπόν χρει-
άστηκε τρία χρόνια και
ακόμα να δούμε τα οικο-
νομικά των υποψηφίων
για τις προεδρικές;

Τόσα χρόνια δεν ήξεραν
τίποτα για διαβατήρια
ούτε και κομματάρχες
που τα δικηγορικά τους
γραφεία έκαναν αιτήσεις;
Μα ποιον κοροϊδεύουν;

Πολλές φορές, σε πιο ομαλές συνθήκες, ακόμα και επί Γλαύκου Κληρίδη, ο 
ΔΗΣΥ έχει τοποθετηθεί διαφορετικά από την κυβέρνηση, λέει με νόημα ο Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου, κληθείς να απαντήσει αν βρίσκεται τελικά στην αντιπολίτευση.



10 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Ε Π Ι Κ Α Ι Ρ Ο Τ Η ΤΑ Παρασκευή 25 - Κυριακή 27 Δεκεμβρίου 2020

Του ΓΙΑΝΝΟΥ ΛΥΤΡΑ

Η πρόσφατη αξίωση του 30% των
εμβολίων από τα Κατεχόμενα έχει
προκαλέσει διάφορα ερωτήματα
που αφορούν τις ποσότητες των
εμβολίων και αν επαρκούν για τους
κατοίκους της Κυπριακής Δημο-
κρατίας. Από πλευράς εμπειρογνω-
μόνων και κυβέρνησης δεν φαίνεται
ότι τίθεται ζήτημα να ξεφύγουμε
από τον προγραμματισμό, ενώ φαί-
νεται ότι βρίσκονται σε προχωρη-
μένο στάδιο οι συζητήσεις της Δι-
κοινοτικής Τεχνικής Επιτροπής για
την Υγεία. Από τα Κατεχόμενα ανα-
μένεται ότι θα δοθεί το οριστικό
πλάνο εμβολιασμού και οι τελευταίες
λεπτομέρειες στους Ελληνοκύπριους
επιστήμονες μέσω της εν λόγω επι-
τροπής μέχρι το τέλος της εβδομά-
δας, ενώ από πλευράς κυβέρνησης
έχουν γίνει οι προκαταρκτικοί υπο-
λογισμοί για τις δόσεις που θα πρέπει
να παραχωρηθούν στις κατεχόμενες
περιοχές. Παρ’ όλα αυτά, εκ μέρους
του Υπουργείου Υγείας είχε εκφρα-
στεί ανησυχία τις προηγούμενες
μέρες, αναφορικά με το πώς θα αν-
τιδρούσαν οι Τουρκοκύπριοι και
για ενδεχόμενη πολιτικοποίηση του
θέματος. 

Ανησυχίες για καθυστέρηση
Παρά τις δηλώσεις του «υπουρ-

γού Υγείας», Αλί Πιλλί, την προ-
ηγούμενη εβδομάδα, ότι η «κυβέρ-
νηση» έχει ολοκληρώσει τον σχε-
διασμό της για τον εμβολιασμό,
όπως προκύπτει από την ενημέρω-

ση της δικής μας πλευράς, ακόμα
υπάρχουν ελλείψεις. Σύμφωνα με
πηγές της «Κ», η Κυπριακή Δημο-
κρατία είχε εκφράσει από τον Αύ-
γουστο την προθυμία της και είχε
μεταφέρει το μήνυμα ότι θα προ-
σέφερε τη βοήθειά της στο θέμα
της εξασφάλισης εμβολίων, όπως
το είχε πράξει και σε άλλες περι-
πτώσεις, με φάρμακα, μάσκες και
άλλο εξοπλισμό. Αν και η πλευρά
μας δεν είχε λάβει ξεκάθαρη απάν-
τηση, τα Κατεχόμενα συμπεριλή-
φθηκαν στον σχεδιασμό για την
ποσότητα που θα ζητείτο μέσω της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Όσο η ημέ-
ρα της έγκρισης του εμβολίου της
Pfizer πλησίαζε, ο υπουργός Υγείας
Κωνσταντίνος Ιωάννου εξέφραζε
την ανησυχία του ότι από τα Κα-
τεχόμενα δεν θα υποβαλλόταν εγ-
καίρως το αίτημα σε σχέση με τον
ακριβή αριθμό των δόσεων που θα
χρειαστούν, αναφέρουν καλά ενη-
μερωμένες πηγές στην «Κ». Μια
τέτοια εξέλιξη ενδεχομένως να δη-
μιουργήσει πρόβλημα στην επάρ-
κεια των δόσεων για τους πολίτες
της Κυπριακής Δημοκρατίας, καθώς
αρχικά θα φτάσουν στην Κύπρο
μόλις 6 χιλιάδες δόσεις του εμβολίου
των Pfizer/BioNTech, ήταν η ανη-
συχία που είχε εκφραστεί.

Σε αριθμούς
Εν τη απουσία ολοκληρωμένου

πλάνου εμβολιασμού, ένα ερώτημα
που μένει αναπάντητο είναι αυτό
που αφορά στον αριθμό των εμβο-
λίων που θα δοθούν για τις ανάγκες

των Τουρκοκυπρίων. Σύμφωνα με
κύκλους από το Προεδρικό και τη
Δικοινοτική Τεχνική Επιτροπή για
την Υγεία, από τα Κατεχόμενα δεν
ζητήθηκε αριθμός εμβολίων μέχρι

την Τετάρτη, αλλά προκαταρκτικά,
σε προηγούμενες επικοινωνίες,
έγινε λόγος για 200 χιλιάδες εμβόλια.
Ο αριθμός αυτός είναι κατά πολύ
μικρότερος από αυτόν στον οποίο
αναφέρθηκε ο «υπουργός Υγείας»,
Αλί Πιλλί, τις προηγούμενες ημέρες,
και έφτανε τις 300-400 χιλιάδες εμ-
βόλια, ο οποίος είχε δηλώσει πως
στους Τουρκοκύπριους αναλογεί
το 30% των εμβολίων. Υπενθυμίζε-
ται, παράλληλα, ότι ο κ. Πιλλί είχε
δηλώσει την πλήρη ετοιμότητα της
τ/κ πλευράς να διενεργήσει άμεσα
τον εμβολιασμό 52 χιλιάδων ατόμων,
κάτι που καταρρίπτεται από τα όσα
διαμείφθηκαν στη δικοινοτική επι-
τροπή. Πάντως, πηγές από το Προ-
εδρικό αναφέρουν ότι δεν υπάρχει
ανησυχία για ενδεχόμενη πολιτι-
κοποίηση του θέματος από τους
Τουρκοκύπριους, ενώ τονίζεται ότι

τυχόν παροχή βοήθειας δεν θα απο-
διοργανώσει το πλάνο εμβολιασμού
της Κυπριακής Δημοκρατίας.

Ελλείψεις στο πλάνο
Το προηγούμενο διάστημα είχαν

ζητηθεί σε επίπεδο Δικοινοτικής
Τεχνικής Επιτροπής Υγείας απαν-
τήσεις από τους Τουρκοκύπριους
εμπειρογνώμονες σε συγκεκριμένα
ερωτήματα, που αφορούν και τον
τρόπο μεταφοράς και φύλαξης των
εμβολίων, καθώς και ο τρόπος πα-
ρακολούθησης των δόσεων και των
εμβολιαζομένων. Στην τηλεδιάσκε-
ψη που πραγματοποιήθηκε την Τε-
τάρτη 23 Δεκεμβρίου ανάμεσα στα
μέλη της Δικοινοτικής Επιτροπής,
οι Τουρκοκύπριοι επιστήμονες απέ-
στειλαν μόνο ένα προσχέδιο του
εμβολιαστικού τους πλάνου και ζή-
τησαν συγκεκριμένα στοιχεία για

τα εμβόλια, τα οποία επρόκειτο να
τους αποστέλλονταν από τους επι-
στήμονες της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας. Παράλληλα, τους είχαν δοθεί
και διάφορες επεξηγήσεις από τη
δική μας πλευρά σχετικά με τις συ-
στάσεις και τις προδιαγραφές που
έχει θέσει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
για τη διαχείριση των εμβολίων.
Στην τηλεδιάσκεψη συμμετείχε και
τεχνικός της Pfizer, ο οποίος πρό-
τεινε στους Τουρκοκύπριους να
τους εκπαιδεύσει, μόλις οι ίδιοι κα-
ταρτίσουν και στείλουν το τελικό
εμβολιαστικό τους πλάνο, στη σω-
στή χρήση των ψυγείων και στη
διαχείριση των εμβολίων. Σημει-
ώνεται ότι από ανάλογη εκπαίδευση
πέρασαν τα άτομα που θα στελε-
χώνουν τα κέντρα εμβολιασμού και
στις ελεύθερες περιοχές, όπως ανα-
φέρουν αρμόδιες πηγές της «Κ».

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Σε μια εφ’ όλης της ύλης παρουσίαση
του εμβολίου της Pfizer/BioNTech
στην «Κ» προχωρά ο επικεφαλής
της εταιρίας στην Κύπρο και στη
Μάλτα Κυριάκος Μικέλλης. Με
αφορμή την έναρξη εμβολιασμού
του πληθυσμού στη συνέντευξή
του ο κ. Μικέλλης απαντά για τις
ποσότητες που θα παραλάβει κάθε
χώρα, αν το εμβόλιο μπορεί να κα-
ταπολεμήσει πιθανή μετάλλαξη του
ιού. Επίσης, δίνει τις τεχνικές πλη-
ροφορίες μεταφοράς, παράδοσης
και αποθήκευσης του εμβολίου και
τον ρόλο της εταιρίας του στην όλη
διαδικασία.
–Ευρωπαϊκός Οργανισμός Φαρ-
μάκων (ΕΜΑ) και Ε.Ε. άναψαν
το πράσινο φως για κυκλοφορία
του εμβολίου στην Ευρώπη. Δια-
δικαστικά τι ακολουθεί;

–Η χορήγηση άδειας κυκλοφο-
ρίας υπό όρους του εμβολίου τωνP-
fizer/BioNTech από τον Ευρωπαϊκό
Οργανισμό Φαρμάκων αποτελεί
πραγματικά ορόσημο στον αγώνα
ενάντια στη νόσο COVID-19. Είναι
το πρώτο που λαμβάνει την έγκριση
και εδώ θα ήθελα να σημειώσω ότι
αυτή δίνεται έναν χρόνο μετά την
ταυτοποίηση του κορωνοϊού, που
έγινε τον Δεκέμβριο του 2019. Είναι
σημαντικό γιατί αναδεικνύει για
ακόμη μία φορά ότι η επιστήμη
μπορεί και έχει τη δυνατότητα και
τον τρόπο να αντιμετωπίσει τις προ-
κλήσεις της. Ακολουθούν πυρετώ-
δεις διαδικασίες εντός των δύο εται-
ριών Pfizer και BioΝTech, σε διάφορα
επίπεδα, έτσι ώστε τα πάντα να
είναι έτοιμα. Αφού εξασφαλίσαμε
και τις εγκρίσεις που απαιτούνται
τοπικά, είμαστε έτοιμοι για να εκτε-
λεστεί η πρώτη αποστολή όπως έχει
προγραμματιστεί. Εδώ θα ήθελα
πραγματικά να εκφράσω τις ευχα-

ριστίες μου στα αρμόδια τμήματα
του Υπ. Υγείας, Φαρμακευτικές Υπη-
ρεσίες, Τμήμα Αγορών και Προμη-
θειών και τη διεύθυνση του Υπουρ-
γείου, για την άψογη συνεργασία
και προθυμία να βοηθήσουν στην
όσο το δυνατό γρηγορότερη υλο-
ποίηση των προαπαιτούμενων.
–Πώς και από ποιον θα ολοκλη-
ρωθεί η διαδικασία μεταφοράς
και παραλαβής του εμβολίου σε
κάθε χώρα και κατ’ επέκταση
στην Κύπρο;

–Όπως γνωρίζετε η διαχείριση
των εμβολίων γίνεται σε κεντρικό
επίπεδο. Η κάθε χώρα μέλος της
Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει καθορίσει
τις ανάγκες της και η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή έχει αναλάβει τον ρόλο
του διαχειριστή. Ως εταιρία, σε το-
πικό επίπεδο,οφείλουμε να διασφα-
λίσουμε ότι το πρόγραμμα αποστο-
λών θα υλοποιηθεί με ακρίβεια και
όπως έχει συμφωνηθεί. Η αποστολές
των εμβολίων θα γίνονταιαπευθείας
από το Βέλγιο, όπου παράγεταιτο
εμβόλιο, στην Κύπρο και στον χώρο
που έχει υποδειχθεί από τοΥπουρ-
γείο Υγείας. 
–Η Κύπρος πόσες δόσεις εμβο-
λίου θα παραλάβει με την πρώτη
παρτίδα;

–Η Pfizer κατάφερε να ανταπο-
κριθεί στην υπόσχεσή της, να ανα-
πτύξει και να παρέχει στους πολίτες
ένα εμβόλιο που ανταποκρίνεται
σε υψηλά πρότυπα ασφάλειας και
αποτελεσματικότητα. Η πρώτηπα-
ραλαβή του εμβολίου έχει προγραμ-
ματιστεί μέχρι το τέλος τους έτους
σύμφωνα με τον κεντρικό σχεδια-
σμό. Όπως έχει ανακοινωθεί από
την Ευρωπαϊκή Επιτροπήπρογραμ-
ματίζεται ταυτόχρονος εμβολιασμός
σε όλες τις χώρες της Ευρώπης. Ο
αριθμός τωνδόσεων σε κάθε χώρα
προσδιορίζεται σύμφωνα με τους
όρους της κεντρικής σύμβασης με
την Ε.Ε.

–Ως εταιρία το έργο σας ολοκλη-
ρώνεται με την παράδοση των
παραγγελιών. Θα συνεχίσετε να
έχετε κάποιου είδους εμπλοκή
και μετά;

–Ως εταιρία έχουμε την υποχρέ-
ωση με βάση τη συμφωνία που έχει
κεντρικά υπογραφεί, να παραδί-
δουμε το εμβόλιο στο σημείο που
μας έχει υποδειχθεί από το Υπ. Υγεί-
ας. Από εκεί και πέρα και νοουμένου
ότι η παραληφθείσα ποσότητα πλη-
ροί τις προδιαγραφές που καθορί-
ζονται με την έγκρισή του από τον
Ευρωπαϊκό Οργανισμό Φαρμάκων,
αναλαμβάνει το υπουργείο Υγείας
και οι ειδικοί σε κάθε περίπτωση.
Αποθήκευση, διανομή και χορήγηση
είναι ευθύνη των αρμόδιων υπηρε-
σιών.Τώρα ξεκινά από την πλευρά
της Πολιτείας ένα σημαντικό έργο,
ο εμβολιασμός του πληθυσμού. Εί-
μαστε στη διάθεση τόσο των υγει-
ονομικών αρχών, όσο και των επαγ-
γελματιών υγείας, για να παρέχουμε
κάθε δυνατή υποστήριξη σε αυτή
την προσπάθεια.
–Η τιμή του εμβολίου ποια είναι; 

–Όπως ανέφερα και πιο πάνω η
συμφωνία έχει γίνει κεντρικά με
την Ευρωπαϊκή Ένωση και τα δε-
δομένα όσον αφορά το οικονομικό
σκέλος δεν έχουν δημοσιοποιηθεί.
Θα ήθελα όμως να σημειώσω ότι
Pfizer και η BioNTech συνεργάστη-
καν στενά προκειμένου να αναπτύ-
ξουν το εμβόλιο όσο το δυνατόν
πιο γρήγορα, αλλά και με τον ασφα-
λέστερο τρόπο, ώστε να συμβάλουμε
στην κάλυψη των αναγκών που έχει
επιφέρει αυτή η πανδημία. Οι απο-
φάσεις μας, σημειώνω, δεν καθο-
δηγούνται από την παραδοσιακή
ανάλυση κόστους/ οφέλους.
–Ποια είναι η αποτελεσματικό-
τητα και η διάρκεια προστασίας
του εμβολίου;
–Με βάση εκείνα τα οποία γνωρί-
ζουμε και είναι ευρέως διαθέσιμα,το

εμβόλιο και εφόσον συμπληρωθεί
ο εμβολιασμός με τις δυο δόσεις,
έχει αποτελεσματικότητα που ξε-
περνά το 95%. Όσον αφορά τη διάρ-
κεια της προστασίας είναι κάτι το
οποίο μελετάται και όταν υπάρχουν

δεδομένα θα δημοσιοποιηθούν.
–Τελευταία γίνεται πολύς λόγος
για μετάλλαξη του COVID-19.
Εάν είναι έτσι, μπορεί να επη-
ρεαστεί ο εμβολιασμός του πλη-
θυσμού;

–Από την εμφάνιση του νέου κο-
ρωνοϊού, SARS-CoV-2 στα τέλη του
2019, οι ειδικοί έχουν παρακολου-
θήσει στενά και έχουν διαπιστώσει
ότι υπάρχουν περισσότερα από ένα
στελέχη. Γενετικές μεταλλάξεις συμ-
βαίνουν συχνά κατά τη διάρκεια
της εξάπλωσης του ιού. Ένας από
τους λόγους που η Pfizer και η Bion-
Tech επέλεξαν να χρησιμοποιήσουν
μια πλατφόρμα mRNA είναι λόγω
του δυναμικού ευελιξίας της τεχνο-
λογίας σε σύγκριση με τις παραδο-
σιακές τεχνολογίες εμβολίων. Αυτή
η ευελιξία περιλαμβάνει την ικανό-
τητα αλλαγής της αλληλουχίας RNA
στο εμβόλιο για την κάλυψη νέων
στελεχών του ιού, εάν εμφανιστεί
κάποιος που δεν καλύπτεται καλά
από το τρέχον εμβόλιο. Η Pfizer και
η BionTech έχουν δοκιμάσει ορούς
από άτομα που έχουν ανοσοποιηθεί
με το εμβόλιο BNT162b2 για την
ικανότητά του να εξουδετερώνει
πολλαπλά μεταλλαγμένα στελέχη.
Μέχρι σήμερα, έχουμε βρει συνεπή
κάλυψη όλων των στελεχών που
δοκιμάστηκαν. Οι δύο εταιρίες πα-
ράγουν τώρα δεδομένα σχετικά με
το πόσο καλά οι οροί από άτομα
που έχουν εμβολιαστεί με το
BNT162b2 μπορεί να είναι σε θέση
να εξουδετερώσουν το νέο στέλεχος
από το Ηνωμένο Βασίλειο.
–Ως εταιρία πώς απαντάτε σε
όλες αυτές τις απόψεις που προσ-
διορίζονται ως αρνητικές του
εμβολίου;

–Εάν εννοείτε τις αρνητικές θέ-
σεις έναντι του εμβολιασμού θα
ήθελα να σημειώσω ότι ο εμβολια-
σμός με το οποιοδήποτε εμβόλιο
δεν είναι υποχρεωτικός, είναι στην

διακριτική ευχέρεια του καθενός
από εμάς να αποφασίσουμε εάν θα
προχωρήσουμε στον εμβολιασμό
ή όχι. Θα ήθελα όμως να σημειώσω
ότι όλοι οι αρμόδιοι οργανισμοί και
φορείς που αξιολογούν τη σημασία
και προσφορά των εμβολίων ανα-
δεικνύουν τη σημαντικότητα της
πρόληψης μέσω αυτού. Τα εμβόλια
σύμφωνα με τον Παγκόσμιο Οργα-
νισμό Υγείας, είναι η δεύτερη πιο
σημαντική παρέμβαση της ανθρω-
πότητας, μετά τη διασφάλιση κα-
θαρού πόσιμου νερού, στην προ-
σπάθεια για βελτίωση της υγείας
του ανθρώπου. 
–Επειδή υπάρχει μια δημόσια
συζήτηση, το εμβόλιο κατά του
κορωνοϊού είναι όπως άλλα εμ-
βόλια ή είναι κάτι διαφορετικό;

–Το κάθε εμβόλιο χρησιμοποιεί
διαφορετική τεχνολογία ανάπτυξης
και παραγωγής. Σε αυτή την περί-
πτωση δεν έχουμε ένα παραδοσιακό
εμβόλιο, που χρησιμοποιεί αδρανή
ή νεκρό ιό ή τμήματα του ιού για
να πυροδοτήσει μια ανοσολογική
απόκριση. Χρησιμοποιεί το mRNA
(αγγελιαφόρο RNA) για να μεταφέρει
ένα μήνυμα στα κύτταρα του οργα-
νισμού που δίνει εντολή στα κύτταρα
να παράξουν την πρωτεΐνη της ακί-
δας. Πρόκειται για μια πρωτεΐνη
στην επιφάνεια του κορωνοϊού που
προκαλεί την έναρξη της λοίμωξης.
Η εντολή στα κύτταρα να παράξουν
την πρωτεΐνη της ακίδας πυροδοτεί
μια ανοσολογική απόκριση, συμπε-
ριλαμβανομένης της παραγωγής αν-
τισωμάτων που είναι ειδικά ως προς
την πρωτεΐνη της ακίδας της νόσου
του κορωνοϊού. Με αυτό τον τρόπο
αναπτύσσονται αντισώματα κατά
του ιού, έτσι στην περίπτωση που
ο ιός προσβάλει εμβολιασμένο άτομο,
ο οργανισμός του θα έχει ήδη αντι-
σώματα, τα οποία θα «μπλοκάρουν»
τον ιό και δεν θα προχωρήσει σε
λοίμωξη.

Eχουν γίνει δοκιμές και για το νέο στέλεχος του ιού  
Μεταβαλλόμενες οι ποσότητες εμβολίων της Pfizer σε κράτη μέλη της Ε.Ε., λέει ο επικεφαλής της εταιρίας σε Κύπρο και Μάλτα

Ως εταιρία, τοπικά,
έχουμε αναλάβει τον ρό-
λο του συντονιστή, οφεί-
λουμε να διασφαλίσουμε
ότι το πρόγραμμα απο-
στολών, όπως συμφωνεί-
ται με την κάθε χώρα,
υλοποιείται με ακρίβεια.

Οι ποσότητες εμβολίου της Pfizer που
θα φθάσουν στην Κύπρο στις 26 Δε-
κεμβρίου θα αποσταλούν από το Βέλ-
γιο, αναφέρει ο Κυριάκος Μικέλλης.

Λιγότερα 
εμβόλια
για τους Τ/κ
Δεν πρόκειται να επηρεαστεί η ομαλή 
υλοποίηση του εμβολιαστικού πλάνου

<<<<<<<

Στα Κατεχόμενα έχουν
εξασφαλίσει τα ψυγεία
για τα εμβόλια των 
Pfizer/BioNTech, αλλά
όχι το φορτηγό όχημα.
Εξετάζεται από ε/κ 
πλευράς η μεταφορά 
από τις ελεύθερες περιο-
χές των εμβολίων στα 
εκεί κέντρα εμβολιασμού.

Οι Τουρκοκύπριοι επιστήμονες έλαβαν τη διαβεβαίωση από τεχνικό της Pfizer ότι θα τύχουν εκπαίδευσης από τον ίδιο
στη χρήση των ψυγείων και της διαχείρισης των εμβολίων, όταν οριστικοποιήσουν το πλάνο τους.

Χωρίς μεταφορικό

Eνα από τα κρισιμότερα ερωτή-
ματα που κλήθηκε η τ/κ πλευρά
να απαντήσει είναι το αν πλη-
ρούνται όλες οι προδιαγραφές
για τη μεταφορά και τη φύλαξη
των εμβολίων των Pfizer/BioNT-
ch, δεδομένης της ανάγκης για
ψύξη τους στους -70 βαθμούς.
Κυβερνητικές πηγές ανέφεραν
στην «Κ» ότι η απάντηση που
δόθηκε στο πλαίσιο της τηλε-
διάσκεψης την Τετάρτη ήταν ότι
έχουν εξασφαλίσει τα ψυγεία,
αλλά δεν διαθέτουν το φορτηγό
όχημα που θα μεταφέρει τα εμ-
βόλια από το σημείο κεντρικής
φύλαξης στα κέντρα εμβολια-
σμού. Τα δύο σενάρια τα οποία
εξετάζονται αφορούν στη μετα-
φορά των εμβολίων από τις
ελεύθερες περιοχές στα κέν-
τρα εμβολιασμού των Κατεχο-
μένων –η Κυπριακή Δημοκρατία
διαθέτει το κατάλληλο όχημα–
και στη μετάβαση των Τ/κ στις
ελεύθερες περιοχές για εμβο-
λιασμό. Για την ώρα, έδαφος
κερδίζει το πρώτο σενάριο, να
μεταφέρονται τα εμβόλια από
τις ελεύθερες περιοχές, λύση
που δεν αναμένεται να επηρεά-
σει την ομαλή υλοποίηση του
εμβολιαστικού πλάνου της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας.
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Με τιμές...
Η υποδοχή του εμβολίου στην Κύπρο θα γί-
νει όπως αρμόζει σε τέτοιες περιπτώσεις.
Στο αεροδρόμιο θα βρεθούν ο υπουργός
Υγείας Κωνσταντίνος Ιωάννου και η Επίτρο-
πος Υγείας της Κομισιόν Στέλλα Κυριακί-
δου. Υποδοχή που εντάσσεται στο πανηγυ-
ρικό κλίμα που έχει αποφασισθεί σε ευρω-
παϊκό επίπεδο. Η σκυτάλη θα δοθεί μετά
από δυο μέρες στον Πρόεδρο της Δημο-
κρατίας, ο οποίος ως απλός πολίτης θα πάει
να εμβολιαστεί σε ζωντανή μετάδοση. Από
τους επίσημους το εμβόλιο αναμένεται να
λάβει και η Στέλλα Κυριακίδου, καθώς και ο
αρχιεπίσκοπος Χρυσόστομος. Ο υπουργός
Υγείας δεν θα πάει να εμβολιασθεί αν και
θέλει. Ο λόγος δεν συγκαταλέγεται στις
ομάδες του πληθυσμού που έχουν προτε-
ραιότητα.

••••
Σε περιορισμό..
Ο Αβέρωφ Νεοφύτου, το προηγούμενο
διάστημα, είδε σχεδόν όλους τους πολιτι-
κούς αρχηγούς, με αφορμή την καταψήφι-
ση του προϋπολογισμού εκτός από τον μι-
κρό πρίγκιπα. Ανεπίσημα, η απουσία συνάν-
τησης αποδίδεται σε περιορισμό του Νικόλα
λόγω στενού συγγενικού του προσώπου
που εντοπίσθηκε επαφή επιβεβαιωμένου
κρούσματος. Πάντως, κάποιες κακές γλώσ-
σες στην Πινδάρου λένε και για πολιτικό πε-
ριορισμό του Μικρού πρίγκιπα του ΔΗΚΟ. Αν
και γενικά και αόριστα λέγεται ότι θα πραγ-
ματοποιηθεί το τετ α τετ δεν παραλείπεται
να σημειώνεται με νόημα πως στην παρού-
σα φάση δεν υπάρχει λόγος να γίνει συνάν-
τηση. Πώς τα φέρνει ο καιρός. Πού είναι οι
εποχές που ο Αβέρωφ κερνούσε και ο Νικό-
λας έπινε. Τι του κάνει ο λόφος. 

••••
Όλγα από χρυσάφι
Στο Υπουργείο Υγείας στάζουν μέλι για τη
νέα επικεφαλής των Ιατρικών Υπηρεσιών
Όλγα Καλακούτα. Αν και παρέλαβε την δια-
χείριση της πανδημίας σε άσχημη χρονική
στιγμή λένε στο Υπουργείο πως τα πάει πε-
ρίφημα. Μάλιστα, ολοκλήρωσε με επιτυχία
το λογισμικό εμβολιασμού του πληθυσμού
η παρουσίασή του οποίου ήταν προγραμμα-
τισμένη για την προηγούμενη Τετάρτη και
πήρε μικρή αναβολή. Αλλά και με τα ΜΜΕ η
κ. Καλακούτα ξεκίνησε καλά σε σχέση με
πριν που υπήρχε ανωνυμία. Η επιλογή του
υπουργού Υγείας αποδείχθηκε πως ήταν το
δέκα το καλό. Όσοι τη γνωρίζουν κάνουν
λόγο για άτομο με εμπειρία και προσόντα
που μόνο νοοτροπία δημόσιου υπαλλήλου

δεν έχει. Το γνωρίζω από πρώτο χέρι είναι
μέρες που δουλεύει στο γραφείο μέχρι αρ-
γά το απόγευμα.

••••
Τους έλειπαν πόρτες
Εδώ κάποιοι στα Κατεχόμενα έφθασαν να
μετατρέψουν ιερούς χώρους σε στάβλους
και αποθήκες στις κλοπές από ιστορικά
μνημεία θα κολλούσαν; Ο λόγος για τις θύ-
ρες του αναστηλωμένου μοναστηριού του
Αγίου Παντελεήμονα στη Μύρτου που κά-
ποιοι φρόντισαν να κλέψουν. Η αποκατά-
σταση της μονής είναι ένα από τα τέσσερα
μεγάλα έργα που ανέλαβε η Τεχνική Επι-
τροπή για την Πολιτιστική Κληρονομιά. Και
ύστερα κάνουν και μαθήματα σεβασμού
της διαφορετικότητας. Αν είχε γίνει κάτι
παρόμοια σε κάποιο μουσουλμανικό μνη-
μείο στις ελεύθερες περιοχές θα είχαν ξε-

σηκώσει τον κόσμο για τους κακούς ρωμι-
ούς που δεν σέβονται τα ιερά και όσια των
μουσουλμάνων.

••••
Υπάρχουν ευθύνες
Μια από τις επείγουσες υποθέσεις που θα
πρέπει να διαχειριστεί με το νέο έτος ο γε-
νικός εισαγγελέας Γιώργος Σαββίδης είναι
και αυτή του τραγικού θανάτου του Στυλια-
νού. Το πόρισμα των δύο ανεξάρτητων ποι-
νικών ανακριτών που διόρισε ο τέως γενι-
κός εισαγγελέας είναι στα χέρια του κ. Σαβ-
βίδη και κατά την ταπεινή μας άποψη δεν
θα πρέπει να ξεχαστεί σε κάποιο συρτάρι
γραφείου της Γενικής Εισαγγελίας. Τα δέ-
οντα στα οποία έκανε αναφορά ο κ. Σαββί-
δης παραλαμβάνοντας το πόρισμα δεν θα
πρέπει να μείνουν αόρατα και ανώνυμα.
Υπάρχουν ευθύνες και θα πρέπει να απο-

δοθούν με τρόπο που δεν χρειάζονται δι-
κές μας υποδείξεις. Εμείς αυτό που θα κά-
νουμε θα είναι να περιμένουμε, αλλά βάλ-
τε ως προτεραιότητα, διότι είναι σοβαρό.

••••
Λίφτινγκ
Τι μαθαίνω; Εκεί στο Υπουργείο Εσωτερι-
κών ο Νίκος Νουρής αφού κατάφερε να
κουμαντάρει τα τόσα προβλήματα που έχει
είπε να αλλάξει το φενγκ σούι μπας και
ηρεμήσουν τα πράγματα με το Υπουργείο
Εσωτερικών, από τα έξω και εκ των έσω. Αν
είναι σωστές οι πληροφορίες ξεκίνησε την
προσπάθεια να φύγουν τα κακά πνεύματα
κάνοντας αλλαγές στη διακόσμηση του
υπουργικού γραφείου αλλά και κάποιων
άλλων χώρων εκεί. Δεν γνωρίζω αν φρέ-
σκαρε τους τοίχους με χρώματα ξέρω ότι
έδειξε ενδιαφέρον να πλουτίσει την εσω-

τερική διακόσμηση με έργα τέχνης. Άγνω-
στο παραμένει αν ο κ. Νουρής στη προσπά-
θεια να δώσει ένα νέο αέρα στο υπουργικό
γραφείο θα αξιοποιήσει και έργα τέχνης
από την Κρατική Πινακοθήκη. 

••••
Οι αγάπες..
Εμείς το λέγαμε τις προηγούμενες μέρες
πως ο κ. Νίκος δεν θα κακοφάνιζε τον αρ-
χιεπίσκοπο Χρυσόστομο στο θέμα με τον
εκκλησιασμό πιστών. Τα επιδημιολογικά
δεδομένα δεν ήταν καλύτερα από τις προ-
ηγούμενες μέρες, αλλά έστω και για λίγο
επέτρεψε την παρουσία πιστών για τη θεία
λειτουργία Χριστουγέννων και Θεοφανίων.
Η απόφαση του προέδρου είναι ξεκάθαρη
κίνηση στήριξης του αρχιεπισκόπου απέ-
ναντι στους σκληρούς και συνωμοσιολό-
γους ιεράρχες. Περιττό να πω πως το μήνυ-
μα ελήφθη στην Αρχιεπισκοπή και όταν θα
έλθει το πλήρωμα του χρόνου θα τύχει αν-
ταπόδοσης. Για την ώρα ο Μακαριότατος θα
πρέπει να κουμαντάρει τον Μόρφου. Τε-
λευταία πληθαίνουν οι φωνές ότι ο Παφί-
της αρχιεπίσκοπος διαλαλεί δεξιά και αρι-
στερά ότι θα κόψει πόδια. Ακούει κανείς
εκεί στην Ευρύχου;

Ούτε στο χρώμα της μάσκας δεν τα βρίσκουν

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο εκ Πάφου ορμώμενος πρόεδρος του Συναγερμού έλιωσε σόλες παίρνοντας σβάρνα τα κομματικά γραφεία στη Λευκωσία. Αν κρίνω από
τη γλώσσα του σώματος, ο εξ Αργάκας δεν φαίνεται να ένιωθε και ιδιαίτερα άβολα στο κάστρο του υπαρκτού σοσιαλισμού με κυπριακό άρω-
μα. Για τα υπόλοιπα σοβαρά, ξόπασχα που λένε και στην ύπαιθρο.

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΡΘΡΟ /  Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Ηθικός φιλελευθερισμός (μέρος δεύτερο)

Ο ηθικός φιλελευθερισμός πρυ-
τάνευσε στην ιστορική δια-
δικασία θεμελίωσης των ευ-

ρωπαϊκών εθνών κρατών και έθεσε
το ιστορικό και κοινωνικό πλαίσιο
στο οποίο εδραιώθηκαν τόσο τα
δικαιώματα του ανθρώπου όσο και
οι οικονομικές πρακτικές της ελεύ-
θερης αγοράς. Κατά τον μακραίωνο
σχηματισμό των εθνικών κρατών
της Ευρώπης από τον 11ο έως και
τον 17ο αιώνα, οι φεουδαλικοί «οί-
κοι» μετατράπηκαν σε εθνικά βα-
σίλεια,τα οποία εδραίωσαν τον
έλεγχο της επικράτειάς τους μέσα
από την ενίσχυση της κεντρικής
εξουσίας του μονάρχη και τη δη-
μιουργία ενός πυκνού δικτύου κρα-
τικών υπηρεσιών σε όλη την επι-
κράτεια. Κατά την ίδια περίοδο, το
πέρασμα από την οικονομία των
οίκων, την «οικιακή οικονομία»,
στην εθνική οικονομία ήταν η με-
γαλύτερη πολιτική πράξη απελευ-
θέρωσης του ατόμου από τον ζυγό
του φεουδαλικού καθεστώτος. Κα-
θόλου τυχαίο δεν είναι το γεγονός
ότι ο Άνταμ Σμιθ δημοσίευσε στα
1776 την περίφημη «Έρευνα για
τη φύση και τα αίτια του πλούτου
των εθνών». Η ενσωμάτωση των
παραγωγών, αγροτών και εργατών,
στο εθνικό σώμα επέτρεψε στην
ουσία τη μετατροπή τους από δου-
λοπάροικους στους οίκους των ευ-
γενών σε ελεύθερους πολίτες του
έθνους-κράτους. Κανένα ενδιάμεσο
σώμα ανάμεσα στο κράτος και τον
λαό δεν ήταν πλέον ανεκτό κάτω
από την κρατική αρχή. Αυτό εκ-
φράστηκε με την αρχή σύμφωνα
με την οποία μόνο το κράτος είχε
δικαίωμα να επιβάλει φόρους.

Το έθνος έγινε σύμβολο αυτής
της απελευθέρωσης και μόνο στο
όνομά του ήταν πλέον ανεκτή η

μοναρχία. Ανεκτή έως ότου είτε
μέσω επαναστάσεων, όπως στη
Γαλλία, είτε μέσω μεταρρυθμίσεων,
όπως στην Αγγλία, επικράτησε ο
φιλελεύθερος αστικός κοινοβου-
λευτισμός και η εξουσία πέρασε
στα χέρια των αντιπροσώπων του
έθνους. Το έθνος και η μέριμνα
της κρατικής μηχανής για την προ-
ώθηση της εθνικής οικονομίας
στην ουσία συνέβαλαν στην απε-
λευθέρωση τόσο των πολιτών όσο
και των παραγωγικών δυνάμεων.
Για τον λόγο αυτό, η αστική τάξη
συνέδεσε άρρηκτα την επικράτησή
της με τη δημιουργία εθνικών κρα-
τών. Για παράδειγμα, η απελευθέ-
ρωση της Ιταλίας και της Ελλάδος
κατά τον 19ο αιώνα στηρίχθηκε
στην εθνική ιδεολογία που διαδό-
θηκε από μυστικές εταιρείες, όπως
οι Καρμπονάροι και οι Φιλικοί, των
οποίων τα μέλη ήταν κυρίως αστοί,
έμποροι και ελεύθεροι επαγγελμα-
τίες. Η εθνική μορφή της ελεύθερης
Ελλάδας και της «μίας και αδιαί-
ρετης» Ιταλίας έβαλε τέλος στην
υποδούλωση των δυο λαών από
την οθωμανική και την αυστριακή
αυτοκρατορία, αντίστοιχα.

Αν όμως η κρατική μηχανή προ-
ώθησε την εθνική οικονομία, πώς
προέκυψε ο οικονομικός φιλελευ-
θερισμός του laissez faire; Δεν θα
ήταν πιο συνεπές να περάσουμε
σε έναν κεντρικό σχεδιασμό της
οικονομίας «σοσιαλιστικού» τύπου;
Η άγραφη ιστορία παραδίδει το
εξής περιστατικό ωςεπινόηση της
αρχής της φιλελεύθερης οικονομίας,
του περίφημου laissezfaire. Όταν
ο Ζαν Μπατίστ Κολμπέρ(1619-
1683), ο πανίσχυρος πρωθυπουργός
του Λουδοβίκου του 14ου (1638-
1715), στο απόγειο της οικονομικής
και στρατιωτικής ισχύος της Γαλ-

λίας, κάλεσε τους αντιπροσώπους
του εμπορίου για να τους ρωτήσει
τι μπορεί να κάνει γι’αυτούς, ο πιο
τολμηρός και ο λιγότερο κόλακας
έμπορος, ο Λεζάντρ, του απάντησε:
«Αφήστε μας να δράσουμε» (lais-
sez-nousfaire). Το περιστατικό αυτό

περιγράφουν τόσο ο D’Αrgenson,
σε μια επιστολή του το 1751, όσο
και ο Τυργκό, ο μεγαλύτερος Γάλλος
κλασικός οικονομολόγος, σε ένα
έργο του το 1759. Ο έμπορος Λε-
ζάντρ καλούσε το πανίσχυρο κρά-
τος του Κολμπέρ να πάψει να πα-

ρεμβαίνει προκειμένου να αφήσει
την εμπορική τάξη να κάνει ό,τι
αυτή γνώριζε καλύτερα από οποι-
αδήποτε κρατική υπηρεσία: να πα-
ράγει τον πλούτο από τον οποίο
πλούτιζαν τόσο η γαλλική κοινωνία
όσο και το γαλλικό κράτος. 

Ο Μισέλ Φουκώ, στις παραδόσεις
του στο Κολλέγιο της Γαλλίας κατά
την ακαδημαϊκή χρονιά 1978-1979,
ανέλυσε το κομβικό αυτό σημείο
για τη φιλελεύθερη κυβερνητική
νοοτροπία ως πέρασμα από τη
«σκοπιμότητα του κράτους» (rai-
sond’État) στη «σκοπιμότητα του
λιγότερου κράτους» (raisondumoin-
dre État). Με άλλα λόγια, το φιλε-
λεύθερο κράτος θυσιάζει την κρα-
τική εξουσία για την άνθηση της
εθνικής οικονομίας, ενώ το ολο-
κληρωτικό κράτος θυσιάζει την
εθνική οικονομία στον βωμό της
κρατικής εξουσίας. Η ισχύς του φι-
λελεύθερου κράτους έγκειται στην
ικανότητά του να μην παρεμβαίνει
ενδυναμώνοντας έτσι την κοινωνία
των πολιτών. Με τον τρόπο αυτό
γίνεται ισχυρότερο. Ο καταμερισμός
της εργασίας, η επιδίωξη του ατο-
μικού συμφέροντος και η ελευθερία
του εμπορίου, αρχές που βρίσκονται
στη βάση του οικονομικού φιλε-
λευθερισμού του Τυργκό και του
Άνταμ Σμιθ, είναι σύμφυτες με τις
ατομικές ελευθερίες και τα ανθρώ-
πινα δικαιώματα που διέπουν τη
φιλελεύθερη κοινωνία. Το φιλελεύ-
θερο κράτος ευημερεί όχι εις βάρος
αλλά μέσω της ευημερίας των πο-
λιτών του.

Με ποιον τρόπο όμως τα δικαιώ-
ματα και οι ατομικές ελευθερίες
συμβάλλουν στην ενδυνάμωση της
εθνικής οικονομίας; Αυτό συμβαίνει
γιατί στην ουσία όποιος εκχωρεί
ένα δικαίωμα την ίδια στιγμή επι-

βάλλει μια αντίστοιχη υποχρέωση.
Το δικαίωμα του παραγωγού στο
έργο του συνεπάγεται την υποχρέ-
ωση ενός τρίτου να λάβει την έγ-
κρισή του για να το απολαύσει, κα-
ταβάλλοντας το τίμημα. Το κράτος
καλείται έτσι να περιφρουρήσει
όχι μόνο την υλική ιδιοκτησία αλλά
και την ελευθερία της σκέψης και
της έκφρασης, αφού από τις δυο
αυτές δραστηριότητεςπροκύπτουν
πνευματικά αγαθά και υπηρεσίες
που απευθύνονται στην κοινωνία
των πολιτών. Ταυτόχρονα κανείς
δεν έχει υποχρέωση να πληρώσει
για κάτι το οποίο δεν απολαμβάνει
έμμεσα ή άμεσα. Χωρίς ατομικά
δικαιώματα εγγυημένα από το κρά-
τος δεν μπορεί να υπάρξει υποχρέ-
ωση πληρωμής ούτε οικονομική
συναλλαγή. Αυτός είναι ο λόγος
για τον οποίο η ανάπτυξη του ελεύ-
θερου εμπορίου προϋποθέτει το
κράτος δικαίου και τα ατομικά δι-
καιώματα. Μάλιστα, το φιλελεύθερο
κράτος καλείται να προστατεύσει
και τους δυνητικούς παραγωγούς,
όσους δηλαδή θα ήταν σε θέση να
δημιουργήσουν κοινωνικό πλούτο
εάν για παράδειγμα είχαν τη δυ-
νατότητα να σπουδάσουν ή εάν
είχαν εργασία. Τα κοινωνικά δι-
καιώματα, όπως το δικαίωμα στην
παιδεία, στην υγεία και στην κοι-
νωνική ασφάλιση, εξασφαλίζουν
όχι μόνο την παραγωγή αλλά και
τη δυνατότητα παραγωγής, καθώς
εξασφαλίζουν στους παραγωγούς
τις αναγκαίες συνθήκες για εργασία
και δημιουργία. 

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. κα-
θηγητής του Πανεπιστημίου Κύπρου
και εταίρος του ερευνητικού κέντρου
«Ευρωπαϊκές Δυναμικές» του Πανεπι-
στημίου του Στρασβούργου.

Να το δείτε πως ο πρόεδρος του ΔΗ-
ΚΟ, έτσι όπως τα έχει κάνει στη Βουλή,
στο τέλος, αντί για μαλλί θα βγει κου-
ρεμένος. Το μόνο που δεν έκανε ήταν
να μην κηρύξει και επίσημα ανένδοτο
αγώνα κατά του κ. Νίκου. Ειδικά με τις
πολιτογραφήσεις, το ΔΗΚΟ δίνει την
εικόνα ότι έχει μετατραπεί σε παράρ-
τημα του αδιάφθορου Οδυσσέα.

Το έθνος και η μέριμνα της κρατικής μηχανής για την προώθηση της εθνικής
οικονομίας στην ουσία συνέβαλαν στην απελευθέρωση τόσο των πολιτών όσο
και των παραγωγικών δυνάμεων.
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Την άνοιξη του 1918, ενώ μαινόταν ακόμη
ο Πρώτος Παγκόσμιος Πόλεμος, μια φοβερή
πανδημία γρίπης ξέσπασε στον πλανήτη.
Μέσα σε δύο χρόνια η ισπανική γρίπη
είχε επιμολύνει το ένα τρίτο του τότε παγ-
κόσμιου πληθυσμού. Δεν υπήρχαν ούτε

εμβόλια, ούτε φάρμακα, ούτε ιατρικά πρωτόκολλα. Η
ανθρωπότητα ουσιαστικά δεν είχε τα μέσα για να αν-
τιμετωπίσει και να ανακόψει την πανδημία, που αφέθηκε
να κάνει τον κύκλο της, προκαλώντας δεκάδες εκατομ-
μύρια θανάτους. Ακριβή ιατρικά δεδομένα δεν τηρούνταν,
συνεπώς μόνο εκτιμήσεις υπάρχουν για τον αριθμό
των θανάτων που κυμαίνονται μεταξύ 20 και 50 εκα-
τομμυρίων. Ένα αιώνα αργότερα, τον Δεκέμβριο του
2019, η ανθρωπότητα βρέθηκε και πάλι αντιμέτωπη με
μια πανδημία εξίσου μεταδοτική και επικίνδυνη. Αυτή
τη φορά όμως, η ανθρωπότητα, εφοδιασμένη με επι-
στημονική γνώση, κατάφερε να ελέγξει την εξάπλωση
και μέσα σε διάστημα που δεν υπερβαίνει  τους 12
μήνες να έχει την απάντηση στην πανδημία. Η έναρξη
του εμβολιασμού κατά του κορωνοϊού είναι η είδηση
της χρονιάς. Είναι η εξέλιξη που έρχεται να σημάνει
την αρχή του τέλους της πανδημίας που έχει, μέχρι σή-
μερα, προκαλέσει 1,7 εκατ. θανάτους και έχει κλονίσει
την παγκόσμια οικονομία. Το νέο έτος ξεκινά, δηλαδή,
με μια ιδιαίτερα θετική και ελπιδοφόρα προοπτική.

Πρόκειται σίγουρα για ένα επίτευγμα της παγκόσμιας
επιστημονικής κοινότητας. Υπήρξε μια άνευ προηγουμένου
διεθνής κινητοποίηση, εκτενής επιστημονική συνεργασία,
πολυάριθμες δοκιμές, έλεγχοι και πιστοποιήσεις από κο-
ρυφαίους επιστημονικούς θεσμούς. Σταδιακά, κατά τη
διάρκεια του 2021, θα έχουν γίνει τόσοι εμβολιασμοί που
θα περιορίσουν δραστικά την εξάπλωση της πανδημίας.
Δεν θα είναι όμως χωρίς προβλήματα και δυσκολίες η
προσπάθεια για μαζικό εμβολιασμό, σε αυτή την έκταση.
Απαιτείται οργάνωση, προγραμματισμός και άρτιες εφο-
διαστικές αλυσίδες. Είναι μάλιστα ευθύνη των πιο ανε-
πτυγμένων οικονομικά κρατών να υποστηρίξουν και να
διευκολύνουν τον εμβολιασμό και στις ολιγότερο ανα-
πτυγμένες χώρες. Είναι ευτύχημα ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση
έχει πλέον βρει τον βηματισμό της, σε σύγκριση με την
αρχική φάση της πανδημίας και συντονίζει τις προσπάθειες
των κρατών-μελών. Είναι όμως ευθύνη της κάθε χώρας,
περιλαμβανομένης της Κύπρου, να είναι πανέτοιμη και
προετοιμασμένη.  Πρέπει και η Κύπρος να είναι σε θέση
να αξιοποιήσει τις παρτίδες των εμβολίων που με εντει-
νόμενους ρυθμούς θα καταφθάνουν μέσα στους επόμενους
μήνες. Πρέπει να υπάρχει εκπαιδευμένο προσωπικό,
έτοιμοι χώροι και πλάνο με τις ομάδες του πληθυσμού
που θα έχουν προτεραιότητα. Η επανεκκίνηση της οι-
κονομικής δραστηριότητας εξαρτάται σε ένα πολύ μεγάλο
βαθμό από την αποτελεσματική υλοποίηση του προ-
γράμματος εμβολιασμού. Εάν θέλουμε η χώρα μας να
θεωρείται ασφαλής και ανοικτή για τον τουρισμό, τα συ-
νέδρια, τους ξένους φοιτητές και τις άλλες μορφές οικο-
νομικής δραστηριότητας, θα πρέπει έγκαιρα να έχει εμ-
βολιαστεί η απαιτούμενη κρίσιμη μάζα του πληθυσμού. 

Και αυτό μας φέρνει στο ζήτημα τις επιφυλακτικότητας
που φαίνεται ότι διακατέχει σημαντική μερίδα των συμ-
πολιτών μας σε σχέση με την προοπτική εμβολιασμού.
Οι ανησυχίες των συμπολιτών μας πρέπει να αντιμε-
τωπιστούν με σεβασμό και ευαισθησία. Ούτε με προ-
σβολές, ούτε με χαρακτηρισμούς, ούτε με τσουβάλιασμα
και ταύτιση με άλλες πραγματικά ακραίες καταστάσεις
που έχουν δυστυχώς παρασυρθεί σε απίστευτες θεωρίες
συνωμοσίας. Πρέπει όμως να υπάρξει μια αποτελεσματική
εκστρατεία ενημέρωσης και πληροφόρησης. Πρέπει
απλά και καθαρά να επεξηγηθεί η επιστημονική λογική
και να υπάρξει διάχυση της γνώσης. Πρέπει η ιατρική
κοινότητα να είναι σε θέση να συμβουλεύσει και να
καθοδηγήσει. Από τη στιγμή μάλιστα που σταδιακά και
με δόσεις θα φτάνουν τα εμβόλια, δεν θα υπήρχε κανένα
πρόβλημα εάν κάποιοι συμπολίτες μας ανέμεναν μέχρι
οι ίδιοι νιώσουν πιο άνετα. Προσωπικά, όταν έρθει η
σειρά μου, είμαι πανέτοιμος να εμβολιαστώ. Θα προτι-
μούσα ασφαλώς να μην υπήρχε ανάγκη. Όμως θεωρώ
πως έχω ενημερωθεί, έχω εμπιστοσύνη στους επιστή-
μονες και κατανοώ ότι αυτός είναι ο μόνος τρόπος που
θα μας επιτρέψει να επανέλθουμε το συντομότερο σε
κανονικούς ρυθμούς.

Η ώρα
του εμβολίου

Tου ΧΑΡΗ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗ

Μιλούσα με μια φίλη. Είναι στο Νοσο-
κομείο Αναφοράς, εδώ και 23 μέρες.
Μου είπε πως πέρασε εφιάλτη. Μου μί-
λησε για τους ηλικιωμένους που είναι
εκεί και που περνούν πολύ χειρότερα.
Μόνοι τους. Ολομόναχοι. Ούτε μπορούμε

να το διανοηθούμε. Αλλά οφείλουμε να το διανοηθούμε.
Οφείλουμε να το σκεφτόμαστε κάθε μέρα. Πως τη
στιγμή που εμείς συζητάμε γιατί είμαστε δέκα και όχι
δεκαπέντε στα οικογενειακά μας τραπέζια ή τσακω-
νόμαστε στους διαδικτυακούς καφενέδες για το αν
θα εμβολιαστούμε ή όχι, υπάρχουν συνάνθρωποί μας,
οι οποίοι περνούν πραγματικό εφιάλτη. Ναι, οφείλουμε
να το θυμόμαστε. Για να έχουμε επαφή με την πραγ-
ματικότητα. Διότι αυτή είναι η πραγματικότητα και
όχι εκείνη των τηλεοράσεων ή των εδράνων της Βουλής
ή των διαδικτυακών καφενείων. Και έχουμε καθήκον
να την αναγνωρίζουμε ώστε να βάζουμε ιεραρχίες στα
σημαντικά, αλλά και για να ξεχωρίζουμε τις βαθύτερες
προθέσεις αυτών που παριστάνουν τους «σωτήρες».
Οφείλουμε να είμαστε σε θέση να διαχωρίζουμε τη
σκέψη μας από τρόπους σκέψης που δεν ανταποκρί-
νονται στην ανάγκη την οποία υπαγορεύει η πανδημία.
Και αυτή η ανάγκη είναι να παραμείνουμε στο «εμείς»
και όχι να μετατραπούμε σε ατομικιστικά αγρίμια που
κοιτάζουν μόνο την προσωπική τους επιβίωση.

Όπως οφείλουμε να παίρνουμε θέση απέναντι σε
όλους τους πολιτικάντηδες, που συμπεριφέρονται λες
και δεν ζούμε σε εποχή πανδημίας αλλά σε περίοδο
εκλογών. Χωρίς κανένας τους να έχει την ικανότητα
να κάνει την υπέρβαση που απαιτεί η εποχή και ο πο-
λιτισμός μας. Παριστάνοντας τους υποψήφιους  «σω-
τήρες» μας, την ίδια ώρα που άνθρωποι μέσα στα νο-
σοκομεία δεν έχουν κανένα να τους σώσει από τον
φόβο και τη μοναξιά αυτής της αρρώστιας. Τραγικά
ανίκανοι να εννοήσουν –σε ένα τόσο μικρό τόπο–ότι
η μέγιστη πολιτική πράξη αυτή τη στιγμή είναι η αν-
θρωπιά.

Ναι, οφείλουμε να το θυμόμαστε. Διότι διεφθαρμένος
δεν είναι μόνο όποιος έφαγε χρήμα εις βάρος του
τόπου αλλά και αυτός ο οποίος σε μια τέτοια πρωτόγνωρη
κρίση εκμεταλλεύεται προς ίδιον συμφέρον την υγεία
και την ψυχολογία του κόσμου για να παριστάνει τον
«αδιάφθορο σωτήρα». Γι’αυτό, οφείλουμε να θυμόμαστε.
Διότι αν πραγματικά θέλουμε να βγει κάτι καλό από
αυτή την πανδημία ας είναι να ξεσκεπαστούν νοο-
τροπίες, οι οποίες συντηρούν τον ατομικισμό και το
προσωπικό συμφέρον εις βάρος του συνόλου. Ναι, η
ανθρωπιά αυτή τη στιγμή είναι η μέγιστη πολιτική
πράξη. Διότι, όπως έγραψε στο συγκλονιστικό του ση-
μείωμα ο γιατρός Χάρης Αρμεύτης, «για τους ασθενείς
αυτή η πανδημία αποτελεί μια τρομακτική εμπειρία
μοναξιάς και εγκατάλειψης.

Δυστυχώς, ο θάνατος από τον κορωνοϊό βιώνεται
μοναχικά καθώς αλλάζει ένα βασικό στοιχείο του πο-
λιτισμού μας, που είναι το καταλυτικό γεγονός του
τέλους της ζωής να το βιώνουμε συλλογικά για να κα-
ταπραΰνει τον πόνο και να βοηθά να ξεπεράσουμε τη
θλίψη. Πολιτισμός δεν είναι άλλο από το ‘εμείς’ στη
ζωή και τον θάνατο. Σήμερα, ίσως όσο ποτέ άλλοτε,
πρέπει να στηρίξουμε τους δίπλα μας, τους μοναχικούς
ασθενείς και όλους αυτούς που βιώνουν την απώλεια
μόνοι. Το πιο δυνατό μήνυμα αυτά τα Χριστούγεννα
δεν μπορεί να είναι άλλο από αυτό της αγάπης και της
στήριξης προς όλους αυτούς που δίνουν χωρίς βοήθεια
την μάχη ενάντια στον θάνατο». Αυτά δεν τα είπε κα-
νένας από τους πολιτικούς μας. Και κανένας από τους
ιερωμένους μας.

Αντιθέτως, ο καθένας λέει το δικό του. Εκείνο που
θα εξυπηρετήσει το δικό του παιχνίδι εξουσίας. Καμιά
υπέρβαση. Κανένας τους αντάξιος των περιστάσεων.
Και μείς, αν κάτι οφείλουμε, είναι να μη γινόμαστε
έρμαια του ξοφλημένου τρόπου σκέψης τους. Γιατί,
όπως πολύ σωστά το έθεσε ο κ. Αρμεύτης, «τίποτα
δεν μπορεί να χρησιμοποιηθεί ως δικαιολογία ή άλλοθι
όταν έχουμε να κάνουμε με τη διαφύλαξη της ανθρώ-
πινης ζωής». Και αυτό οφείλουμε να το θυμόμαστε.
Διότι το έχουμε ως υποχρέωση και καθήκον απέναντι
σε όλους αυτούς που έφυγαν μόνοι και αβοήθητοι και
τρομαγμένοι.

Το προσωπικό
μας καθήκον

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

«Είμαι ευτυχισμένος, γιατί
πέρασα δέκα συγκλονιστικές
μέρες στο νοσοκομείο, πα-
λεύοντας με τον κορωνοϊό»,
μονολογούσε σπουδαίος δι-
ευθυντής, πολυεθνικής εται-

ρείας, με επαγγελματικές περγαμηνές σε
όλο τον κόσμο. Ο άνθρωπος  βρισκόταν
μια ζωή με τη βαλίτσα στο ένα χέρι και τα
εισιτήρια των αεροπλάνων στο άλλο. Τα
τηλέφωνα στη γη και στον ουρανό δεν στα-
ματούσαν να κτυπούν και οι συναντήσεις
με εξέχουσες προσωπικότητες διαδέχονταν
η μία την άλλη. «Είναι η πρώτη φορά στη
ζωή μου, όπου ο χρόνος σταμάτησε και κυ-
λούσε τόσο αργά, είναι η πρώτη φορά κατά
την οποία είχα τον χρόνο να αντικρύσω
τον εαυτό μου, να σκεφτώ τη γυναίκα και
τα παιδιά μου, τα μεγάλα αφεντικά και τους
υφισταμένους μου, να καταγράψω τα λάθη
μου, να θέσω νέους καθημερινούς στόχους,
να παλέψω με τον φόβο για τη ζωή μου, να

χαρώ για τη νίκη επί της ασθένειας και να
αγγίξω τελικά νοερά τον Θεό. Εισήλθα τα-
πεινωμένος και οριζοντιωμένος στο νοσο-
κομείο και βγήκα όρθιος και αλλαγμένος…
». Η κουβέντα με τον καλό άνθρωπο συνε-
χίστηκε σε φιλοσοφικό και θεολογικό επί-
πεδο, σε ανθρώπινο τελικά επίπεδο, αφού
όλοι οι άνθρωποι στο τέλος της ημέρας
«δύο μέτρα παίρνουν γη».

Το ποτήρι μισοάδειο, αντίκρισε άλλος
ασθενής του κορωναϊού, ο οποίος είχε την
τύχη ή τη δύναμη να περάσει σχεδόν ανώ-
δυνα την ασθένεια. Μόνη τυπική ταλαι-
πωρία ο εγκλεισμός στο σπίτι, η αδυναμία
συνεύρεσης με τη σύζυγο και οι αγκαλιές
με τα παιδιά του. «Ολημερίς και ολονυχτίς,
πάλευα χωρίς να απολαμβάνω, τις πάλαι
ποτέ αγαπημένες μου συνήθειες. Τηλεό-
ραση, facebook, Instagram, tictoc, youtube
και ό,τι άλλο είχε το διαδίκτυο. Μετά την
πρώτη μέρα, όλα κατάντησαν βαρετά, όλα
ήταν ανυπόφορα στους τέσσερις τοίχους,

ακόμη και το μοναχικό φαγητό κατάντησε
αγγαρεία. Όλα κυλούσαν βασανιστικά
αργά, με ένα ατέρμονο φόβο, με ένα βα-
σανιστικό άγχος, για την πορεία της ασθέ-
νειας, για το ενδεχόμενο να επιδεινωθεί
η κατάσταση, για την πιθανότητα να αφή-
σει κατάλοιπα ο ιός σε μελλοντικές ασθέ-
νειες και ένα σωρό άλλες ανησυχίες. Το
τρομερό άγχος  έθετε εμπόδια και σε παλιές
αγαπημένες συνήθειες.

Πλέον δεν είχα όρεξη ούτε για διάβασμα,
ούτε για τηλεφωνήματα σε φίλους, ούτε
και για την παρακολούθηση ποδοσφαιρικών
αγώνων, αφού έλειπε η κερκίδα του σπιτιού
και οι μπίρες τσακρί». Όλα τα έσκιαζε η
φοβέρα του κορωνοϊού. Το ψυχοπλάκωμα
του ανθρώπου κατάντησε ψυχοπλάκωμα
και για τους συγγενείς και φίλους του, οι
οποίοι αναζητούσαν τρόπους για να τον
συνεφέρουν. Λίγο η βοήθεια των ειδικών,
λίγο οι εκδρομές στις παραλίες και σιγά-
σιγά άρχισε να συνέρχεται, μιας και ο χρό-

νος θεραπεύει και όλες τις θλίψεις. Ο χρόνος
ημερολογιακά αλλάζει,αλλά επί της ουσίας,
ο χρόνος βιώνεται και μετριέται με δια-
φορετικούς ρυθμούς από κάθε άνθρωπο.
Τα ρολόγια και οι υπολογιστές, απλά με-
τρούν νεκρές στιγμές.

Οι αρχαίοι Έλληνες έλεγαν ότι «τα πάντα
ρει», δηλαδή έχει ο καιρός γυρίσματα και
οι αρχαίοι Ρωμαίοι πρόσθεταν το περίφημο
εύηχο «Dum spiro spero», δηλαδή όσο
αναπνέω ελπίζω. Ο Πλάτωνας έλεγε «χρό-
νον τε γενέσθαι εικόνα του αϊδίου», δηλαδή
ο χρόνος είναι μία εικόνα της αιωνιότητας.
Ο Αριστοτέλης προσδιορίζει το χρόνο σαν
το μέτρο της κίνησης –αριθμός κινήσεων
κατά το πρότερον και το ύστερον– δηλαδή
μια γραμμή ευθεία και η οποία προχωρά.
Πιο απλά, κάθε άνθρωπος βιώνει την έννοια
του χρόνου με διαφορετικό τρόπο. Στις
ευτυχισμένες στιγμές, ο χρόνος περνά
αστραπιαία, αλλά στις στιγμές αγωνίας
και πόνου, τότε ακόμη και η στιγμούλα,

βιώνεται σαν αιωνιότητα. Η Εκκλησία
θέτει την έννοια του Θεού πέρα από τη
διάσταση του χρόνου. Ο Θεός είναι αΐδιος
και τέμνει τον χρόνο προσφέροντας την
αιωνιότητα.

Πιο απλά ο Θεός καλεί τους ανθρώπους
να βιώσουν την εμπειρία του θείου, ξε-
περνώντας το άγχος του χρόνου. Για τον
Χριστιανό μία μέρα, είναι μία αιωνιότητα
και μία αιωνιότητα είναι μια μέρα. Ο άν-
θρωπος πρέπει να βιώνει κάθε στιγμή, σαν
να είναι η τελευταία του στιγμή, πάνω στη
γη. Να τρέχει για να προλάβει να δώσει
αγάπη, αλλά και να πάρει αγάπη. Εκεί είναι
το ζητούμενο. Στην ένταση της βίωσης
της αγάπης και όχι στο μήκος του χρόνου,
το οποίο θα ζήσει. Σημασία έχουν οι στιγ-
μούλες χαράς, το άγγιγμα των ψυχών, η
ζεστή αγκαλιά, ο γλυκός λόγος και τελικά
όλα αυτά, τα οποία λέγονται αγάπη.

Όταν ο κορωναϊός σταματά τον χρόνο
Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ 

Άγιος Βασίλης μέσα σε ένα πλαστικό κουτί χαιρετά τα παιδιά, σε πλατεία της Λίμα του Περού.
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Ο κ. Χάρης Γεωργιάδης είναι αναπληρωτής πρόεδρος του ΔΗΣΥ.

Η καταψήφιση του Προϋπολογισμού, όπως,
εξάλλου, η κάθε πολιτική απόφαση που λαμ-
βάνεται είτε από την κυβέρνηση, είτε από

τη Βουλή των Αντιπροσώπων ή/και τα πολιτικά
κόμματα, έχει ασφαλώς τις επιπτώσεις και προεκτά-
σεις της. Πολλώ δε μάλλον όταν αφορά ένα σημαντικό
πολιτικό ζήτημα, όπως η έγκριση του ετήσιου οδικού
χάρτη για κάθε οργανωμένη Πολιτεία. Η υπό αναφορά
πολιτική πράξη καθίσταται πολλαπλάσια ενδιαφέ-
ρουσα, γιατί τα μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων
γνώριζαν εκ των προτέρων τις επιπτώσεις της από-
φασής τους για καταψήφιση του Προϋπολογισμού.
Και αυτό γιατί η Υπηρεσία Κοινοβουλευτικών Επι-
τροπών της Βουλής των Αντιπροσώπων φρόντισε,
με σημείωμά της προς τα μέλη της Βουλής, να τα
ενημερώσει για τα προκύπτοντα για την Πολιτεία
ζητήματα συνταγματικής, τεχνοκρατικής και πο-
λιτικής πτυχής σε σχέση με το ενδεχόμενο κατα-
ψήφισης του Προϋπολογισμού. Παρά ταύτα, η Βουλή
των Αντιπροσώπων προχώρησε στη μη έγκριση
του κρατικού Προϋπολογισμού για πρώτη φορά
στα 60 χρόνια ζωής της Κυπριακής Δημοκρατίας,
εν μέσω μάλιστα μιας δύσκολης κατάστασης που
διάγει η χώρα μας λόγω της πανδημίας του κορωνοϊού. 

Το υπό αναφορά σημείωμα καθιστούσε σαφές
στη Βουλή των Αντιπροσώπων ότι δεν δύναται από
συνταγματικής απόψεως να καταψηφίσει τον κρατικό
Προϋπολογισμό. Αντίθετα, αποτελεί θεσμική υπο-
χρέωσή της η υπερψήφισή του και βασίζεται «στις
αρχές που διέπουν ένα πολιτειακό σύστημα προ-
εδρικού συστήματος, όπως η περίπτωση της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας, κατά το οποίο η κυβέρνηση
δεν εξαρτάται από την εμπιστοσύνη του Κοινοβουλίου
και στο οποίο η Βουλή των Αντιπροσώπων δεν πε-
ριβάλλεται με εξουσία απόσυρσης της εμπιστοσύνης
της προς την κυβέρνηση με την υποβολή πρότασης
δυσπιστίας». Το σημείωμα ενημέρωνε επίσης ότι
τα μέλη της ότι «θα προκληθεί μείζων πολιτειακή
κρίση με απρόβλεπτες συνέπειες σε όλα τα επίπεδα
της κοινωνικής και οικονομικής ζωής του τόπου».
Οι συνέπειες μπορούν να συνοψιστούν στην αδυ-
ναμία του κράτους: (α) να καταβάλει τους μισθούς
των δημοσίων υπαλλήλων, (β) να καλύψει βασικές
του λειτουργικές δαπάνες, όπως δαπάνες για ηλε-
κτρική ενέργεια, υδατοπρομήθεια, ιατρικές προ-
μήθειες, φάρμακα, λειτουργία των διπλωματικών
αποστολών στο εξωτερικό, αμυντικές δαπάνες για
τον στρατό κ.ά. (γ) να υλοποιήσει αναπτυξιακά έργα,
με αλυσιδωτές επιπτώσεις επί του ιδιωτικού τομέα
για τις περιπτώσεις που υπάρχουν συμβόλαια ερ-
γολαβίας και υπεργολαβίας και (δ) να καταβάλει
την κρατική χορηγία προς τους ημικρατικούς ορ-
γανισμούς, τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης, τις
οργανώσεις όπως ο Αντικαρκινικός Σύνδεσμος και
το Ινστιτούτο Νευρολογίας και Γενετικής, τον κλήρο
της υπαίθρου και τα δημόσια πανεπιστήμια. Όπως
γίνεται εύκολα αντιληπτό, σε μια τέτοια απευκταία
περίπτωση, το κράτος ουσιαστικά θα παραλύσει.
Νοείται βέβαια ότι η εικόνα της χώρας μας θα κα-
ταβαραθρωθεί διεθνώς, ενώ οι οίκοι αξιολόγησης

δεν αποκλείεται να υποβαθμίσουν άμεσα την πι-
στοληπτική ικανότητας της Κυπριακής Δημοκρατίας.
Στην περίπτωση που το κράτος λειτουργήσει τους
πρώτους δύο μήνες του έτους με δωδεκατημόρια,
το άρθρο 168.3 του Συντάγματος προνοεί ότι «οι
πληρωμές θα γίνονται απ’ ευθείας από το Πάγιο
Ταμείο, αποκλειστικά και μόνο για την καταβολή
μισθών και λειτουργικών δαπανών και επ’ ουδενί
αναπτυξιακών δαπανών». Στην πράξη αυτό σημαίνει
ότι 30 μεγάλα αναπτυξιακά έργα συνολικής δαπάνης
πέραν των 200 εκατομμυρίων δεν θα προκηρυχθούν
ή δεν θα ξεκινήσουν τα κατασκευαστικά τους έργα.
Συγκεκριμένα, 11 αναπτυξιακά έργα κόστους 53
εκατομμυρίων ευρώ αφορούν στον τομέα της παι-
δείας, 7 αναπτυξιακά έργα κόστους 119 εκατομμυρίων
ευρώ αφορούν έργα κοινής ωφελείας, ενώ τα υπόλοιπα
12 έργα συνολικού κόστους 28 εκατομμυρίων αφο-
ρούν τομείς που σχετίζονται με την ενίσχυση της
δημόσιας υγείας, την «πράσινη» ανάπτυξη, την
υλοποίηση της Στρατηγικής για Ανάπτυξη των Ορει-
νών Περιοχών της Κύπρου κ.ά. 

Θα παραμείνουν δηλαδή στάσιμα 30 αναπτυξιακά
έργα σε μια περίοδο όπου παραμονεύει η ύφεση,
οι παραγωγικοί τομείς της οικονομίας χρειάζονται
την κρατική στήριξη, ενώ θέσεις εργασίας είτε χά-
νονται είτε είναι επισφαλείς. Επιπρόσθετα, το ίδιο
άρθρο του Συντάγματος δηλώνει ρητώς ότι οι
δαπάνες κάθε δημόσιας υπηρεσίας για τον Ιανουάριο
δεν θα πρέπει να υπερβαίνουν τις δαπάνες του αν-
τίστοιχου μήνα του ψηφισθέντος Προϋπολογισμού
του προηγούμενου έτους. Με απλά λόγια, όσα ξόδεψε
το κράτος πέρυσι τον Ιανουάριο, τόσα μπορεί να
ξοδέψει και για τον αντίστοιχο φετινό. Συνεπώς,
τα όποια αυξημένα κονδύλια του Ιανουαρίου, τα
οποία προορίζονταν για προγράμματα στήριξης
των εργαζομένων ή για ενίσχυση της δημόσιας
υγείας στην προσπάθεια αντιμετώπισης των συνε-
πειών της πανδημίας, δεν μπορούν πλέον να δα-
πανηθούν, περιλαμβανομένου της αγοράς των πο-
λυαναμενόμενων εμβολίων. Ο παραλογισμός της
καταψήφισης του Προϋπολογισμού από τη Βουλή
των Αντιπροσώπων κορυφώνεται με τη διαπίστωση
ότι ούτε η ίδια δεν μπορεί να λειτουργήσει. Μπορεί
να έχει εγκριθεί μεν ο Προϋπολογισμός της Βουλής
στις 3 Δεκεμβρίου 2020, δεν μπορεί δε να εκτελεσθεί
αν δεν καταχωρηθεί αυτούσιος στον Κρατικό Προ-
ϋπολογισμό και, ακολούθως, δημοσιευτεί στην Επί-
σημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας. 

Σε κάθε περίπτωση, η κυβέρνηση θα συνεχίσει
τον μαραθώνιο των επαφών της μέχρι να διασφαλίσει
ότι θα υπερψηφιστεί ο Προϋπολογισμός. Δεν επι-
τρέπεται εξάλλου σε καμιά κυβέρνηση και σε κανένα
πολιτικό κόμμα να οδηγεί τον λαό του σε αδιέξοδα
για ένα πείσμα και ένα γινάτι. Αντ’ αυτού θα πρέπει
να κυριαρχήσουν η σύνεση, η μετριοπάθεια και ο
ορθολογισμός για να μπορέσει η Κύπρος να εισέλθει
ευοίωνα στο 2021.

Ο κ. Πέτρος Δημητρίου είναι διευθυντής του Γραφείου του
Προέδρου της Δημοκρατίας

Tου ΠΕΤΡΟΥ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Καταψήφιση του Προϋπολογισμού
Καταψήφιση του Προϋπολογισμού
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Η πανδημία μετέτρεψε
το 2020 από δύσκολη
χρονιά σε σκληρή δο-
κιμασία για κάθε άν-
θρωπο, κάθε χώρα, για
όλη την ανθρωπότη-

τα. Στην αρχή του έτους γνωρίζαμε
ότι θα είχαμε να αντιμετωπίσουμε
τις συνέπειες της κλιματικής κρίσης,
την αβεβαιότητα στο διεθνές σύ-
στημα πολιτικής και οικονομικής
διακυβέρνησης, τις μαζικές ροές με-
ταναστών και προσφύγων, τον «Δού-
ρειο Ιππο» της ανεξέλεγκτης τεχνο-
λογίας. Στην Ελλάδα, οι πρόσθετες
μεγάλες προκλήσεις παρέμεναν η
οικονομία καθώς και μια ολοένα πιο
επιθετική Τουρκία. Η COVID-19 ανέ-
τρεψε την καθημερινότητα σε όλο
τον πλανήτη, σκορπίζοντας θάνατο,
φόβο και πόνο, εντείνοντας υπάρ-
χοντα προβλήματα, προσθέτοντας
νέες προκλήσεις. Ομως, το 2020 αφή-
νει και πολλά θετικά, κυρίως την ελ-
πίδα ότι ίσως γίνουμε πιο ικανοί να
λύσουμε προβλήματα που υπήρχαν
και αυτά που έπονται.

Η χρονιά τελειώνει ενώ ξεκίνησε
ήδη μια πρωτοφανής παγκόσμια εκ-
στρατεία εμβολιασμού κατά του
νέου κορωνοϊού. Αποτελεσματικά
εμβόλια δημιουργήθηκαν σε χρόνο
ρεκόρ, μέσα από διεθνείς συνεργα-

σίες και τεράστια κονδύλια που δια-
τέθηκαν από κράτη, διακρατικούς
οργανισμούς (όπως η Ε.Ε.) και πο-
λίτες. Η ανθρωπότητα απέδειξε ότι
διαθέτει τη συλλογική ισχύ να αν-
τιμετωπίσει και τα πιο σύνθετα προ-
βλήματα μέσω της επιστήμης, της
ορθής σκέψης και της συνεργασίας.
Για κάθε Brexit, με τις εντελώς πε-
ριττές δυσκολίες που προκαλεί, υπάρ-
χουν πολλαπλά παραδείγματα αρ-
μονικής συνεργασίας μεταξύ χωρών,
εταιρειών και οργανισμών. Για κάθε
αυταρχικό και ανεύθυνο ηγέτη,
υπάρχουν μαζικά κινήματα, δημο-
κρατικές διαδικασίες και θεσμοί που
απαιτούν δικαιοσύνη. Ενώ η παν-
δημία έκανε τους τιτάνες της τεχνο-
λογίας ακόμη πιο πλούσιους, για
πρώτη φορά όλοι αντιληφθήκαμε
πόσο κρίσιμος είναι ο ρόλος που
παίζουν στην κοινωνία οι διανομείς,
οι καθαριστές, όλοι οι εργαζόμενοι
στην υγεία κ.ά. Καταλάβαμε ότι προ-
τεραιότητα των κρατών και των δια-
κρατικών δομών πρέπει να είναι όλα
τα μέλη της κοινωνίας, ότι πρέπει
να εξασφαλίζονται αξιοπρεπείς συν-
θήκες ζωής και περίθαλψη για όλους.

Οταν η πανδημία υποχωρήσει,
τα κράτη και τα οικονομικά μοντέλα
που εφαρμόζονταν έως τώρα θα αλ-
λάξουν. Μεγάλο ερώτημα είναι εάν

ο κόσμος θα θεωρεί πρότυπο την
Κίνα (η οποία έλεγξε γρήγορα τη με-
τάδοση του νέου κορωνοϊού και της
οποίας η οικονομική ανάπτυξη συ-
νεχίζεται με ταχείς ρυθμούς) ή τη
φιλελεύθερη δημοκρατία, παρ’ όλα
τα προβλήματα που προέκυψαν τα
τελευταία χρόνια. Για να επικρατήσει
η δημοκρατία, οι φιλελεύθερες δη-
μοκρατίες θα πρέπει να καταπια-
στούν με τη μεγάλη ανισότητα με-
ταξύ πολιτών, με την εξασφάλιση
κοινωνικής δικαιοσύνης και με την
αδυναμία τους να αντιμετωπίσουν
αυταρχικούς ηγέτες που εκλέγουν
οι ίδιες ή που κυβερνούν αλλού. Από
τα πολύ θετικά του 2020 είναι ότι η
πανδημία ανάγκασε την Ε.Ε. να
πάρει αποφάσεις που δεν μπορούσε
πριν. Το Ταμείο Ανάκαμψης και τα
τεράστια ποσά που θα αντληθούν
από τις αγορές για λογαριασμό όλων
των χωρών-μελών είναι σημαντικό-
τατο βήμα προς την ενίσχυση και
επιβίωση της Ενωσης και κάθε χώ-
ρας-μέλους της. Η νέα ηγεσία των
κορυφαίων θεσμών της Ευρώπης
(Επιτροπή, Συμβούλιο και Κεντρική
Τράπεζα) αποδεικνύει ότι είναι ικανή
να χαράξει νέα πορεία. Αυτό, ασφα-
λώς, εξαρτάται από την ηγεσία των
μεγαλύτερων χωρών, κυρίως της
Γερμανίας. Με το Ταμείο Ανάκαμψης,

η Αγκελα Μέρκελ έδειξε ότι πιστεύει
στην ανάγκη ισχυρής Ενωσης. Μένει
να δείξει την ίδια αποφασιστικότητα
στην αντιμετώπιση της Τουρκίας.

Η ήττα του Ντόναλντ Τραμπ στις
προεδρικές εκλογές του Νοεμβρίου
ήταν από τα θετικά της χρονιάς.
Μας επιτρέπει να ελπίζουμε ότι από
τις 20 Ιανουαρίου θα δούμε όχι μόνο
την αποκατάσταση της παλιάς λο-
γικής στη συμπεριφορά των ΗΠΑ,
αλλά και εντατική ενασχόληση με
τα προβλήματα που απειλούν την
υπερδύναμη και κάθε άλλη χώρα.
Εάν η προεδρία Μπάιντεν ασχοληθεί
με την ανάγκη μεταρρύθμισης του
διεθνούς συστήματος διακυβέρνη-
σης, εάν δείξει ότι υπηρετεί τη δι-
καιοσύνη και τη δημοκρατία, ότι
στηρίζει τα ανθρώπινα δικαιώματα
στις ΗΠΑ και αλλού, θα δώσει το
καλό παράδειγμα σε άλλες χώρες.
Το ίδιο ισχύει με την πρόθεση του
Μπάιντεν να επαναφέρει τις ΗΠΑ
στη διεθνή συνθήκη για το κλίμα.
Αναμένουμε, δηλαδή, θετικά βήματα.
Το 2020 μας τρόμαξε και μας πλή-
γωσε. Ομως, μας αφύπνισε. Κατα-
λάβαμε πόσο σημαντικός είναι ο
ένας για τον άλλον. Είδαμε με σα-
φήνεια και τα λάθη που αν μείνουν
αδιόρθωτα θα συνεχίσουν να μας
απειλούν.

Παρακαταθήκες μιας δύσκολης χρονιάς
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Ο εορτασμός της
Γεννήσεως του Θε-
ανθρώπου θα έχει
φέτος χαρακτήρα
minimal, λόγω της
πανδημίας. Περιο-

ρισμένη εξαιρετικά η παρουσία
των πιστών εις τους ναούς. Δρα-
κόντεια τα μέτρα συμμετοχής
των πολιτών στο παραδοσιακό
χριστουγεννιάτικο τραπέζι. Σκιά
θανάτου καλύπτει τον πλανήτη.
Πλούσιοι και φτωχοί αδιακρίτως
είναι τα θύματα του κορωνοϊού.

Υπάρχει βέβαια πάντα και μία
διαφορετική προσέγγιση: «Η επί-
σκεψη του θανάτου δεν σε αφή-
νει με αγωνία, αλλά όπως ανα-
φέρει και ο Λεβ Σεστόφ, σου γε-

μίζει το σώμα με μάτια», έγραφε
ο διεισδυτικός Θεσσαλονικιός
συγγραφεύς Ν.Γ. Πεντζίκης. Προ-
φανώς διότι διά της εμπειρίας
αυτής το άτομο οδηγείται σε ολι-
κή αναθεώρηση της αντιλήψεως
περί ζωής.

Με τρόπο μυθιστορηματικό,
ο Κάρολος Ντίκενς διαχειρίζεται
την ολική ανατροπή της συμπε-
ριφοράς του μισανθρώπου, φι-
λοχρήματου επιχειρηματία ήρωά
του, Εμπενίζερ Σκρουτζ, που την
παραμονή των Χριστουγέννων
το τρίτο φάντασμα τον οδηγεί
στο μέλλον για να διαπιστώσει
ότι ο θάνατός του προκάλεσε
στους πάντες ανακούφιση και
πως ο τάφος του χορτάριασε. Η
επίσκεψη του θανάτου μετέτρεψε
τον Σκρουτζ σε ευεργέτη των
φτωχών.

Δεν είχε μεταφυσικές ανησυ-
χίες ο Ντίκενς. Ηταν αμείλικτος
σχολιαστής της εποχής του. «Χρι-
στουγεννιάτικος ύμνος» είναι ο
αυθεντικός τίτλος της νουβέλας
του, που ασφαλώς δεν είχε καμιά
σχέση με τους εξαίρετους ύμνους
του Βυζαντίου και της Δύσεως.
Ηταν Δεκέμβριος του 1843 όταν
κυκλοφόρησε το πολυδιαβασμένο
αυτό βιβλίο, σε μια εποχή που τα
αποτελέσματα της Βιομηχανικής
Επαναστάσεως είχαν αρχίσει να
είναι εμφανή.

Τρομακτικές ήσαν οι ανακα-
τατάξεις στην κοινωνία την εποχή
εκείνη, και θέλοντας να δώσει
μια ελπίδα διεξόδου, κατέστησε
ο Ντίκενς φιλάνθρωπο τον
Σκρουτζ, αφού προηγουμένως
τον έφερε σε επαφή με την ιδέα
του θανάτου. Κάποιοι από τους
κριτικούς χαρακτηρίζουν το έργο
του αυτό χριστιανική αλληγορία.
Αλλά και εάν ήταν όντως, φρόν-
τισε να τη γράψει σαν ιστορία
για παιδιά και για μεγάλους. Αλ-
λιώς θα τον έπαιρναν «στο μεζέ»,
κατά το λαϊκώς λεγόμενο.

Σήμερα ζούμε στη μεταβιομη-
χανική εποχή και συγκλονιστικές
ανατροπές προκύπτουν στην κοι-
νωνία παγκοσμίως. Και όχι απλώς
εξέλιπαν οι υμνωδοί του Βυζαν-
τίου, αλλά και μυθοπλάστες του
διαμετρήματος του Ντίκενς.

Κάποιοι χριστιανοί ευάριθμοι,
σε απελπιστικό βαθμό, θα βιώ-
σουν τα Χριστούγεννα ως τη «σε-
μνοτάτη και φρικωδεστάτη πα-
σών των εορτών», όπως τη χα-
ρακτήρισε ο Ιωάννης Χρυσόστο-
μος. Ως «κένωση» του Θεού για
να υψωθεί ο άνθρωπος «πληρού-
μενος» από τη δόξα Του, λένε οι
θεολόγοι. Εμείς οι άλλοι, οι υπό-
λοιποι –φιλακόλουθοι ή όχι–, κά-
ποιοι θα πάμε σε κάποια εκκλησία,
ορισμένοι σε κάποιο χριστουγεν-
νιάτικο τραπέζι θα βρεθούμε με
ανθρώπους που ανήκουν στη
«φούσκα» μας, κατά πως λένε οι
επιδημιολόγοι. Εν συντομία, κάτι
το minimal. 

Παρ’ όλα αυτά, Καλά Χριστού-
γεννα σε όλους μας.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Την ώς τώρα ιστορία της ανθρωπό-
τητας τη χωρίζουμε οι άνθρωποι σε
δυο περιόδους: στην προ Χριστού
(π.Χ.) και στη μετά Χριστόν (μ.Χ.).

Η διαίρεση αυτή δεν είναι σχήμα
που το επέλεξαν οι λαοί της υδρο-
γείου με κοινή συμφωνία – μόνο
μια μειονότητα καταλαβαίνει ποιαν
ιστορική λογική απηχεί μια τέτοια
διαίρεση. Παγκοσμιοποιήθηκε η
συγκεκριμένη περιοδολόγηση - χρο-
νολόγηση μάλλον για λόγους χρη-
στικούς. Πρέπει να συνέδραμε και
το γεγονός ότι τη γέννησαν και την
εφάρμοσαν λαοί μπροστάρηδες
στον πολιτισμό για πολλούς αιώνες,
λαοί που επηρέαζαν την πορεία της
σύνολης ανθρωπότητας.

Η αίσθηση του «ιερού» και η έν-
νοια του «θείου» ήταν αυτονόητα
δεδομένες και λειτουργικά αφομοι-
ωμένες στις ανθρώπινες κοινωνίες
πριν τη λεγόμενη «νεωτερικότητα».
Οσο οι άνθρωποι (η πλειονότητα
τουλάχιστον) διψούσαν να γνωρί-
σουν το «νόημα» (ουσία και σκοπό)
της ύπαρξης και των υπαρκτών (όχι
πρωταρχικά τη χρήση - χρησιμό-
τητα), ο προβληματισμός ήταν για
την «αλήθεια»: Υπάρχει υπαρκτική
αλήθεια, ύπαρξη που δεν γνωρίζει
περιορισμούς χώρου, χρόνου, φθο-
ράς, θανάτου; «Πώς το θνητόν αθα-
νασίας μετέχει» (Πλάτων) και γιατί
«ου χρη ανθρώπινα φρονείν άνθρω-
πον ούτε θνητά τον θνητόν, αλλ’
εφόσον ενδέχεται αθανατίζειν» (Αρι-
στοτέλης);

Μόνο με την ετοιμότητα που
απηχείται σε μια τέτοια εκφραστική
μπορούμε να κατανοήσουμε τον
ραγδαίο εκχριστιανισμό της ελλη-

νορωμαϊκής «οικουμένης». Η διαί-
ρεση της Ιστορίας σε περιόδους
«προ Χριστού» και «μετά Χριστόν»
προϋπέθετε, ως κοινή και ενιαία
βάση κοινωνικής συμβίωσης (πο-
λιτισμού), την προτεραιότητα του
ενδιαφέροντος για την αλήθεια και
όχι για τη χρησιμότητα.

Μόλις πριν από μια ή και δυο γε-
νιές, η περιοδολόγηση της Ιστορίας,
με άξονα την ενανθρώπηση του Θε-
ού, παρέμενε ένα αυτονόητο διεθνώς
δεδομένο, με στέρεο υπόστρωμα
βιωματικής βεβαιότητας. Σήμερα
φράσεις, όπως «η γέννηση του Χρι-
στού», «η ενανθρώπηση του Θεού»,
απηχούν ή μια εικονολογική, θρη-
σκευτική έκφραση, εξωεμπειρική,
παγιδευμένη στη στειρότητα των
«πεποιθήσεων», ή μια ψυχολογική
«μετουσίωση» (Sublimierung την
είπε ο Φρόυντ) της επιθυμίας σε βε-
βαιότητα.

Ο εκχριστιανισμός μεγάλου μέ-
ρους του πληθυσμού της γης ήταν,
προφανέστατα, πρόκληση και αφορ-
μή προαγωγής της νοητικής καλ-
λιέργειας και της καλλιτεχνικής ευαι-
σθησίας – ο φιλοσοφικός προβλη-
ματισμός και η εκφραστική των Τε-
χνών λειτούργησαν όχι συνοδευτικά,
αλλά ως άξονες συγκρότησης του
εκκλησιαστικού γεγονότος. Γι’ αυτό
και η σημερινή ραγδαία αποχριστια-
νοποίηση των κοινωνιών σε διεθνή

κλίμακα, μοιάζει με έκπτωση δρα-
ματική σε παλιμβαρβαρισμό.

Η κοινωνία των σχέσεων αλλο-
τριώνεται ραγδαία σε διαπάλη συμ-
φερόντων, στη διαπάλη πρωτεύει
αυτονόητα η αυθαιρεσία της παν-
τοδαπής ισχύος, ένας εφιάλτης αμο-
ραλισμού, αναξιοκρατίας, αδίστακτης
διαφθοράς. Ο κρετινικός πρωτογο-
νισμός της απληστίας γεννάει την
απάνθρωπη αδιαφορία για την ανημ-
πόρια των αδύναμων, συντηρεί την
υστερία πολεμικών, κάθε τόσο, συγ-
κρούσεων, με σφαγές αόπλων, εφιαλ-
τικούς βασανισμούς αθώων, προ-
γραμματικές, σε τοπική κλίμακα,
γενοκτονίες.

Οι μεγάλες Γιορτές της Χριστια-
νοσύνης, για πολλούς αιώνες, φα-
νέρωναν κοινωνική συνοχή που τη
γεννούσε αυτονόητα η πηγαία κοινή
χαρά έμπρακτη. Σαρκωνόταν η εόρ-
τια χαρά σε ιδιαίτερες γεύσεις, καλ-
λικέλαδα άσματα, χορούς κυκλωτι-
κούς. Σώμα ζωντανό το χωριό, η γει-
τονιά, αίμα της καρδιάς η πατρίδα.
Χάθηκε σήμερα πια η Ελλάδα της
Γιορτής, ο άπεφθος πολιτισμός μιας
φτώχειας που έσωζε αρχοντιά, η
γνησιότητα της σαρκωμένης στο
αυτονόητο αρετής.

Αν είχε διασωθεί το λαϊκό ήθος
της Γιορτής, θα ήταν αδιανόητο σή-
μερα το γκροτέσκο τηλεοπτικό θέ-
αμα: αναμετάδοση της λειτουργικής
σύναξης των πιστών, χωρίς συναγ-
μένους πιστούς!! – η τηλοψία να κα-
ταργεί το εκκλησιαστικό γεγονός.
Ενας άδειος, κλειδωμένος για τον
λαό ναός να «λειτουργεί»: «λαού-το-
έργο» η λειτουργία, έργο του λαού
χωρίς τον λαό! Είναι σαν γάμος χωρίς

νύφη και γαμπρό, σαν βαφτίσι χωρίς
βαφτιζόμενο – θέαμα μόνο, δηλαδή
ένα «στημένο» τίποτα, για ψυχολο-
γική κατανάλωση και ηθικοδιδακτική
«ωφελιμότητα».

Συνεπέστατος σε αυτό το τίποτα,
ο ιερέας, στον καθεδρικό των Αθη-
νών, στήνει αναλόγιο στην «ωραία
πύλη», ακουμπάει τα χαρτιά του και
διαβάζει το διαγγελματικό του κή-
ρυγμα. Παγερά άδειος ο ναός, για
ποιον διαβάζει τις κηρυγματικές, χι-
λιοειπωμένες κοινοτοπίες του ο λει-
τουργός; Για υποθετικούς τηλεθεατές;
Παρά την πολιότητά του, δείχνει να
μην υποψιάστηκε ποτέ τη διαφορά
του κηρύγματος από την προπαγάν-
δα, της Εκκλησίας από το ΚΚΕ.

Αν υπήρχε Εκκλησία, στη θέση
της «επικρατούσης εν Ελλάδι θρη-
σκείας», το αναγκαίο κλείσιμο των
ναών για την απειλή του κορωνοϊού
θα ήταν πένθος τίμιο, συνεπές, ανυ-
πόκριτη αγάπη που μοιράζεται (κοι-
νωνεί) με όλους το μαρτύριο του πα-
νικού και τον σταυρό της ασφυξίας.
Η μικρή, ελάχιστη γωνιά της γης,
που συντηρεί ακόμα το όνομα «Ελ-
λάδα» (ίσως, στο περίπου και την
ελληνική εκφραστική) έστω φθίνου-
σα, θα μπορούσε να φιλοδοξήσει
ρόλο ιστορικό στο πανανθρώπινο
πεδίο: Να διασώσει τη διαφορά της
κατανόησης, από τη γνωστική αμε-
σότητα της σχέσης, διαφορά της
ατομικής επιβίωσης από την κοινω-
νούμενη ετερότητα.

Τα Χριστούγεννα, η ενανθρώπη-
ση Θεού, αν τα σημαίνοντα κυριο-
λεκτούν, είναι το επαναστατικότερο
άγγελμα που δέχθηκε ποτέ η αν-
θρωπότητα.

Η Ελλάδα της Γιορτής

Χριστούγεννα του 2020

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Μια πλατεία Στάλιν;
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Ο συνδυασμός Χρι-
στουγέννων και πε-
ριοριστικών μέτρων
λόγω κορωνοϊού
αποτελεί μια σπάνια
ευκαιρία για διάβα-

σμα. Αυτή την περίοδο τελείωσα
ένα εξαιρετικό βιβλίο για τη Διά-
σκεψη της Γιάλτας και συνέχισα
με μία βιογραφία του Φραγκλίνου
Ρούζβελτ. 

Μετά την ανάγνωσή τους, μου
προκλήθηκε μία απορία, την
οποία ελπίζω να μην παρεξηγή-
σετε: πώς και δεν έχουμε ονομά-
σει μία πλατεία προς τιμήν του
Στάλιν;

Μέσα από τα ντοκουμέντα και
τις περιγραφές για το τι συνέβη

στη Γιάλτα, προκύπτει πως ο
Τσώρτσιλ είχε μια εμμονή με την
Ελλάδα και την ανάγκη να πα-
ραμείνει στο δυτικό στρατόπεδο.
Ο Στάλιν έδωσε το πράσινο φως
χωρίς πολλά πολλά. 

Χωρίς τη δική του άδεια είναι
αμφίβολο τι θα είχε συμβεί, γιατί
η Μεγάλη Βρετανία είχε ήδη χάσει
ένα μεγάλο μέρος από τη δύναμή
της και ο Αμερικανός πρόεδρος
δεν ενδιαφερόταν και τόσο για
την Ελλάδα. Ο Στάλιν είχε πάρει
τις αποφάσεις του και η πορεία
της χώρας μας χαράχθηκε για δε-
καετίες.

Η Ιστορία έχει αποφανθεί πως
η ηγεσία της Αριστεράς μάλλον

γνώριζε τις αποφάσεις του Σο-
βιε-τικού ηγέτη. Σίγουρα όμως
δεν το ήξεραν οι απλοί άνθρωποι,
που πίστεψαν ότι μπορούσαν να
κερδίσουν έναν εμφύλιο όταν το
γεωπολιτικό παιχνίδι ήταν στη-
μένο από πριν, και μάλιστα στο
ανώτατο επίπεδο.

Υπάρχουν βέβαια, ακόμη και
σήμερα, εκείνοι που αρνούνται
ότι ήταν καλό για την πατρίδα
μας που παρέμεινε στη Δύση. Οι
δογματικοί αποφεύγουν απλώς
να δεχθούν ότι θα είχαμε ακο-
λουθήσει την πορεία της Βουλ-
γαρίας και της Ρουμανίας, με ό,τι
αυτό σημαίνει. Οι ονειροπόλοι
θεωρούν ότι λόγω ελληνικού δαι-
μονίου θα είχαμε πετύχει ένα
δικό μας σοσιαλιστικό μοντέλο,
τύπου Γιουγκοσλαβίας.

Ευτυχώς μείναμε στη Δύση,
μπήκαμε στα πιο κλειστά της
κλαμπ, ανεβήκαμε κατηγορία από
πάρα πολλές απόψεις. Χιλιάδες
Ελληνες πλήρωσαν, βέβαια, ακρι-
βά τον Ψυχρό Πόλεμο στις φυ-
λακές και στα ξερονήσια. Θα μπο-
ρούσαμε να είχαμε μια πιο ομαλή
πορεία μετά τον πόλεμο, αν η
Αριστερά και η Δεξιά είχαν δείξει
μεγαλύτερη ωριμότητα.

Η χώρα βρήκε όμως τελικά
την ισορροπία της μετά την πτώ-
ση της δικτατορίας και ένα ασφα-
λές λιμάνι στην Ευρώπη.

Μας αρέσει πάντως να αμφι-
σβητούμε μέχρι σήμερα το αν εί-
μαστε με τη σωστή πλευρά της
Ιστορίας. Το κάνουμε με σχετική
ευκολία και αυτό φάνηκε το κα-
λοκαίρι του 2015 για τελευ-ταία
φορά.

Το βέβαιο είναι ότι μετά τον
Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο μείναμε
από τη σωστή μεριά του «φρά-
χτη». Και είναι απορίας άξιον που
ο μεν Τσώρτσιλ δεν έχει περισ-
σότερους δρόμους με το όνομά
του, ο δε Στάλιν τουλάχιστον μία
πλατεία...

<<<<<<<<

«Η επίσκεψη 
του θανάτου δεν σε
αφήνει με αγωνία, 
αλλά όπως αναφέρει
και ο Λεβ Σεστόφ, 
σου γεμίζει το σώμα 
με μάτια», έγραφε 
ο Ν.Γ. Πεντζίκης.
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Θα μπορούσαμε 
να είχαμε μια πιο 
ομαλή πορεία μετά 
τον πόλεμο, αν 
η Αριστερά και 
η Δεξιά είχαν δείξει 
μεγαλύτερη ωριμότητα.

<<<<<<

Ενα στημένο Τίποτα 
για ψυχολογική 
κατανάλωση.
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Ο ύπατος εκπρόσωπος της Ε.Ε.
για την Εξωτερική Πολιτική
Ζοσέπ Μπορέλ διεύρυνε τη

συζήτηση γύρω από τις ευρωτουρ-
κικές σχέσεις, κατ’ ακρίβεια διεύ-
ρυνε και τις αντιλήψεις σχετικά με
τους τρόπους αντιμετώπισης της
ανοικτής πληγής του Κυπριακού.
Στις 18 Δεκεμβρίου στο προσωπικό
του ιστολόγιο κατέγραψε εμπειρίες,
σκέψεις και συμπεράσματα. Αφού
υπογραμμίζει ότι θεωρεί «επιτακτική
ανάγκη την γρήγορη επανέναρξη
των διαπραγματεύσεων για διευ-
θέτηση του Κυπριακού και την άμε-
ση έναρξη διερευνητικών επαφών
Ελλάδας – Τουρκίας», καταθέτει τη
βασική του προσέγγιση στις ευρω-
τουρκικές σχέσεις: «Όπως είπα, μια
ισχυρή σχέση συνεργασίας με την
Τουρκία θα αποτελούσε σημαντική
συμβολή στην ευρωπαϊκή σταθε-
ρότητα. Ομοίως, θα είναι δύσκολο
για την Τουρκία να βρει έναν κα-
λύτερο εταίρο από την Ε.Ε. Οι οι-
κονομίες μας είναι συνδεδεμένες,
η Ε.Ε. είναι μακράν ο πρώτος εταίρος
εισαγωγών και εξαγωγών της Τουρ-
κίας, καθώς και πηγή επενδύσεων.
Οι εξαγωγές αγαθών της Ε.Ε. προς
την Τουρκία το 2019 ανήλθαν σε
68 δισ. ευρώ, ενώ οι εισαγωγές από
την Τουρκία ήταν 70 δισ. ευρώ, και
έτσι είναι και οι κοινωνίες μας, με
πολλούς πολίτες να ζουν, να εργά-
ζονται και να ταξιδεύουν πέρα από
τα σύνορά μας».

Επιπρόσθετα ο Ζ. Μπορέλ θεωρεί
ότι «η διοχέτευση και των δύο θε-
μάτων (Κύπρος – Αιγαίο) μέσω κα-
τάλληλων διπλωματικών και τεχνι-
κών διαδικασιών, είναι απαραίτητη

για τη δημιουργία χώρου για μια
υγιή σχέση Ε.Ε.-Τουρκίας. Αυτά
είναι ζητήματα που δεν μπορούν
πλέον να αναβληθούν. Πρέπει να
επιστρέψουμε την ενέργεια στις
συνομιλίες μας μεταξύ μας, όχι μι-
λώντας ο ένας για τον άλλον» (ΚΥΠΕ,
18/12). Η ερμηνεία των δηλώσεων
Μπορέλ δείχνει πως η διαμόρφωση
μιας διαφορετικής στρατηγικής για
τη Λευκωσία είναι αναγκαία. 1) Εδώ
και δεκαετίες οι σχέσεις Ε.Ε.-Τουρ-
κίας έχουν δημιουργήσει ένα εκτε-
ταμένο πεδίο αλληλοεξάρτησης και
αμοιβαίων επιρροών- εξαγωγές, ει-
σαγωγές, 68, συν 70 δισ. Οι σχέσεις
αναβαθμίστηκαν με την συμφωνία
για την Τ.Ε. (1996) και την συμφωνία
για έναρξη ενταξιακών συνομιλιών
(2005). Και τα δύο κείμενα ψηφί-
στηκαν από όλα τα κράτη μέλη, τα
15 κράτη-μέλη το 1996 και τα 25
το 2005. 2) Εξαιτίας της διαμόρφω-
σης ενός εκτεταμένου πεδίου κοι-
νών συμφερόντων ανάμεσα στην
Ε.Ε. και την Τουρκία, η Ελλάδα με
πρωθυπουργό τον Κ. Σημίτη, αξιο-
ποιούσε την κάθε φορά επιθυμία
των εταίρων της για πρόοδο στη
σχέση αυτή, ώστε να επιτύχει την
επίλυση ευρωπαϊκών προβλημάτων
που εκκρεμούσαν επί δεκαετίες
(Κυπριακό, Χάγη για Αιγαίο). Επε-
τεύχθη η ένταξη της νήσου στην
Ε.Ε. Στην Κύπρο οι περισσότεροι
πιστεύουν ότι η ένταξη έγινε επειδή
ήταν κάτι «νομοτελειακό». Γι’ αυτό
και λίγοι κατενόησαν το γεγονός
πως αν η Αθήνα δεν έπαιζε μπάλα
όταν οι ελέφαντες (Ε.Ε.-Τουρκία)
προωθούσαν τις σχέσεις τους, η
Κύπρος θα ήταν ακόμα υποψήφια

για ένταξη στην Ε.Ε. μαζί με τη Δη-
μοκρατία της Βόρειας Μακεδονίας.
3) Αποτελεσματική πολιτική είναι
η ρεαλιστική ανάγνωση της περι-
βάλλουσας πραγματικότητας, ώστε
αυτή να οδηγεί στην αλλαγή και
την πρόοδο. Τίποτε δεν θα επιτύχεις
αν ξεκινάς από τη θέση ότι «εγώ
έχω πάντα δίκαιο, συνεπώς η άλλη
πλευρά να κάνει ότι εγώ θέλω, ίσως
και να γονατίσει και να πει συγνώμη
για την εισβολή». Μια άλλη, δημι-
ουργική προσέγγιση των πραγμά-
των σημαίνει ορθολογική οριοθέ-
τηση των στόχων σου, αξιοποίηση
των πλεονεκτημάτων που διαθέτεις,
συνομιλίες και στο τέλος αποδοχή
ενός πολιτικού συμβιβασμού που
ενσωματώνει το διαπραγματευτικά
μέγιστο δυνατό. 4) Η απουσία των
πιο πάνω σημείων από την πολιτική
σκέψη στη Λευκωσία οδηγεί στον
φόβο της αλλαγής, στην αναβλη-
τικότητα και εν τέλει στον απομο-
νωτισμό. Οι συνομιλίες χρειάζονται
διαρκώς μεσολαβητές και απεσταλ-
μένοι (μέχρι τώρα έπαιξαν αυτό τον
ρόλο αυτό έξι γ.γ. του ΟΗΕ και 28
απεσταλμένοι του, συν 2 από
Ε.Ε./Σερζ Αμπού, Βαν Νούφελ). Μια
διαφορετική ανάγνωση των δεδο-
μένων δείχνει ότι ένα μεγάλο μέρος
της διαπραγμάτευσης αφορά δρά-
σεις που συνδέονται αποκλειστικά
με τους κύπριους παίκτες και τη
θέλησή τους να ανοίξουν το παιχνίδι
στα σύγχρονα ρεύματα. Τα κείμενα
βέβαια είναι σημαντικά, αλλά εξίσου
σημαντικά είναι και τα έργα που
θρυμματίζουν τις προκαταλήψεις
και κτίζουν την ολοένα και περισ-
σότερη εμπιστοσύνη ανάμεσα στις

δύο κοινότητες. Όπως λ.χ. η ταυ-
τόχρονη παρουσία των ηγετών σε
εκδηλώσεις στον Τύμβο της Μα-
κεδονίτισσας και στο Σανταλάρι.
Ή σε κοινή επίσκεψη στον Απ. Αν-
δρέα και την παλιά πόλη της Αμ-
μοχώστου για να τιμήσουν με την
παρουσία τους το σημαντικό έργο
που παράγει κάθε μέρα η Δικοινο-
τική, Τεχνική Επιτροπή για τη Δια-
τήρηση της Πολιτιστικής Κληρο-
νομιάς με επικεφαλής τον Τ. Χα-
τζηδημητρίου και τον Αλί Τουντζάι.
5) Η θέση Μπορέλ ότι η «διοχέτευση
και των δύο θεμάτων (Κύπρος – Αι-
γαίο) μέσω κατάλληλων διπλωμα-
τικών και τεχνικών διαδικασιών,
είναι απαραίτητη για τη δημιουργία
χώρου για μια υγιή σχέση Ε.Ε.-Τουρ-
κίας», δείχνει: Πρώτο, την αλληλε-
ξάρτηση των ζητημάτων σε μια γει-
τονιά που η μια εκκρεμότητα επη-
ρεάζει την άλλη. Δεύτερο, την ανάγ-
κη οι τριγωνικές αυτές σχέσεις να
αξιοποιούν τα κατάλληλα διπλω-
ματικά μέσα (Πλαίσιο Γκουτιέρες
για Κυπριακό, ΔΔ Χάγης για Αιγαίο)
για να θέτουν μέσα από τις διπλω-
ματικές διαδικασίες τις λύσεις στην
πρώτη γραμμή, και, τρίτο, η ομπρέλα
της Ε.Ε. αποτελεί τον απαραίτητο
μηχανισμό για να κτιστούν επω-
φελείς για όλους τους παίκτες ισορ-
ροπίες συμφερόντων. Μια ώριμη
διαπίστωση από έναν παράγοντα
που «εκπαιδεύεται» επί του εδάφους
και επιθυμεί να δει πρόοδο εφ’ όλης
της ύλης, δείχνοντας σε όσους προ-
σέχουν τα ουσιώδη, κατευθύνσεις
και μεθόδους. 

www.larkoslarkou.org.cy

Οδηγός Μπορέλ προς ναυτιλλομένους...
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Ε να φαινόμενο που θα έπρεπε
να προβληματίσει την κοι-
νωνία μας είναι αυτό της φυ-

γής των Κύπριων επιστημόνων
και η επιλογή τους να ψάξουν την
τύχη τους στο εξωτερικό. Ο όρος
braindrainαναφέρεται στη μαζική
εκροή Κύπριων επιστημόνων με
υψηλό μορφωτικό επίπεδο στο
εξωτερικό για αναζήτηση μιας πιο
υποσχόμενης εργασιακής προ-
οπτικής. Αυτό απότελει ένα φαι-
νόμενο που κάθε άλλο παρά θετικό
μπορεί να χαρακτηριστεί, αφού
οι γνώσεις, η όρεξη και τα προ-
σόντα αυτών των ατόμων συνθέ-
τουν τον ακρογωνιαίο λίθο της
επιχειρηματική μας κληρονομιάς
και θα αποτελέσουν ρυθμιστικό
παράγοντα στην ανάκαμψη της
οικονομίας και κατ’ επέκταση της
ολιστικής ανάπτυξης στην Κύπρο. 

Ο επαναπατρισμός των «κυ-
πριακών μυαλών», η αποσαφήνιση
του φαινομένου και η δημιουργία
ενός ανταγωνιστικού σε θέματα
επαγγελματικής αποκατάστασης
κράτους για τους νέους επιστή-
μονες θα έπρεπε να βρίσκεται ψη-
λά στην πολιτική ατζέντα της πα-
τρίδας μας, καθώς το μέλλον του
κράτους μας έχει ανάγκη τις γνώ-
σεις του εγχώριου εξειδικευμένου
ανθρώπινου δυναμικού. Για να
επέλθει η αποτελεσματική αντι-
μετώπιση του φαινομένου θα πρέ-
πει να προηγηθεί ο εντοπισμός
της αιτίας που αρκετοί νέοι εν
τέλει επιλέγουν το εξωτερικό λόγω
των ελκυστικών «πακέτων» επαγ-
γελματικής αποκατάστασης.

Κύριος λόγος της μαζικής με-
τανάστευσης εξειδικευμένων
επαγγελματιών αποτελεί οι μει-
ωμένες σε σχέση με το εξωτερικό
ευκαιρίες εργοδότησης, αφού πα-
ρατηρείται ότι υπάρχει δυσανά-
λογη σχέση μεταξύ της προσφοράς
και ζήτησης εργασίας στο κυπρια-
κό παζάρι. 

Οι ούτω καλούμενοι αργοί ρυθ-
μοί επαγγελματικής ανέλιξης στην
Κύπρο απωθούν τους νέους, ενώ
εξίσου σημαντικός παράγοντας
αποτελεί και η έλλειψη ευκαιριών
στον τομέα της νεανικής επιχει-
ρηματικότητας. Επιπλέον, σύμ-
φωνα με τα αποτελέσματα της
έρευνας που διεξαγάγαμε, ένα ση-
μαντικό ποσοστό των ερωτηθέν-
των αναφέρει πως σημαντικός πα-
ράγοντας είναι και η έλλειψη αξιο-
κρατίας στον δημόσιο αλλά και
στον ιδιωτικό τομέα, αφού παρα-
τηρείται ότι περισσότερη βαρύ-
τητα έχουν οι διασυνδέσεις παρά
οι δεξιότητες και το μορφωτικό
επίπεδο του ατόμου. Επίσης, η έν-
τονη δυσλειτουργία της δημόσιας
υπηρεσίας στην Κύπρο συμβάλλει
στην επιλογή των νέων να φύγουν
από τη χώρα. 

Έχοντας απώτερο σκοπό τη
μετατροπή του brain drain σε
brain gain προτείνεται η εύρεση
στοχευμένων πολιτικών μέτρων
που έχουν εφαρμοστεί από κράτη
του εξωτερικού που αντιμετώπισαν
στο παρελθόν παρόμοιους προ-
βληματισμούς.

Ο θεσμός του επαγγελματικού
προσανατολισμού βάσει της ερ-
γασιακής πραγματικότητας και
των αναγκών της αγοράς σε συν-
δυασμό με τη διαμόρφωση κατάλ-
ληλων θέσεων εργασίας θα μπο-
ρούσε να μειώσει σε αισθητό βαθ-
μό τη δυσαναλογία ζήτησης-προ-
σφοράς, καθώς οι νέοι θα προσα-
νατολίζονταν κατάλληλα ώστε να
αποφευχθούν οι σπουδές στα ήδη
κορεσμένα επαγγέλματα. Δυστυ-
χώς, η αδυναμία μας να κατευθύ-
νουμε τους νέους να ακολουθή-
σουν εργασιακούς τομείς με αυ-
ξημένη προοπτική ζήτησης, τους
οδήγησε είτε στην ξενιτιά είτε
στην ανεργία. Επίσης, εξίσου ου-
σιαστική μεταρρύθμιση θα ήταν
η υποστήριξη της νεοφυούς επι-
χειρηματικότητας, η οποία θα μπο-
ρούσε να αναπτυχθεί εάν ως κρά-
τος αξιοποιούσαμε τα σχετικά ευ-
ρωπαϊκά κονδύλια. Η ανεπαρκής
προώθηση του προγράμματος σε
συνδυασμό με τη γραφειοκρατία
και την ελλιπή καθοδήγηση ευ-
θύνονται για τη μη αξιοποίηση
των ευρωπαϊκών προγραμμάτων.

Τέλος, η διασφάλιση της δια-
φάνειας και της αξιοκρατίας μέσω
νομικών ασφαλιστικών δικλίδων
αλλά και η διαμόρφωση ενός προ-
σιτού περιβάλλοντος επιχειρημα-
τικότητας και εργασίας για τους
νέους θα μπορούσε να αποτελέσει
καθοριστικό παράγοντα στην προ-
σπάθεια για κατακράτηση του εγ-
χώριου εξειδικευμένου ανθρώπι-
νου δυναμικού. 

Αναλογιζόμενοι τους κινδύνους
που επιφυλάσσει το brain drain,
είναι καιρός η πολιτική της Κύπρου
να δώσει την αρμόζουσα σημασία
ώστε να βελτιώσει τους τομείς
που προκαλούν την απαξίωση των
επιστημόνων μας και να ληφθούν
αποφάσεις για την αντιμετώπιση
του προβλήματος. Μία Κύπρος
που διέπεται από καινοτόμα στρα-
τηγική πολιτική άκρως προσανα-
τολισμένη στην αειφόρο και βιώ-
σιμη ανάπτυξη μπορεί να προ-
σφέρει δίκαιες και αξιοπρεπείς
συνθήκες εργασίας, σεβασμό των
δικαιωμάτων, αξιοκρατία που να
αναγνωρίζει την αξία των επιστη-
μόνων και ευκαιρίες για ανέλιξη.
Αυτή την Κύπρο θέλουμε, αυτή
την Κύπρο θέλουν και οι νέοι επι-
στήμονές μας. 

Ο κ. Δήμος Γεωργιάδης είναι γενικός
γραμματέας της ΠΟΦΕΝ. 

Διαρροή επιστημονικού
δυναμικού - Brain Drain

Του ΔΗΜΟΥ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗ

Μ ε αφορμή την επιφυλλίδα
του κ. Χρήστου Γιανναρά με
τίτλο «Το ασυμβίβαστο Εκ-

κλησίας και θρησκείας» στην «Κα-
θημερινή» Ελλάδος, στις 29 Νοεμ-
βρίου του 2020, αλλά και των επι-
στολών διαμαρτυρίας που απεστά-
λησαν από τα οργανωμένα σύνολα
των συναδέλφων εκπαιδευτικών,
διερμηνέων της Ελληνικής Νοημα-
τικής Γλώσσας, και των Κωφών στην
Ελλάδα, αποφάσισα να γράψω κι
εγώ έχοντας υπόψη μου την κυπρια-
κή πραγματικότητα.  Μακάρι, όσοι
διαβάσουν αυτό το σύντομο άρθρο
μου να αποφύγουν από δω και πέρα
τη χρήση προσβλητικών όρων, όπως
«κωφάλαλος», «νεψίματα», κτλ. 

Ήδη, ο διευθυντής της «Καθη-
μερινής» Ελλάδος απολογήθηκε για
τα όσα προσβλητικά ο κ. Γιανναράς
έγραψε για τους Κωφούς (και όχι
«κωφάλαλους») και δεν ζητώ απο-
λογίες από τον διευθυντή της «Κα-
θημερινής» Κύπρου. Αλλού, στοχεύω.
Ουσιαστικά, με αφορμή αυτό το τα-
πεινωτικό άρθρο του κ. Γιανναρά
για όλους εμάς του δασκάλους, διερ-
μηνείς, φίλους, αλλά και για τις οι-
κογένειες των κ/Κωφών, και για τους
ίδιους τους κ/ Κωφούς αποφάσισα
να θίξω ζητήματα που πολλοί από

εμάς θεωρούσαμε (όπως αποδείχτηκε
εσφαλμένα) ξεπερασμένα και ίσως
με αυτό τον τρόπο να συμβάλω στη
διαφώτιση των ακουόντων στην
Κύπρο για τους κ/Κωφούς.

Να σημειώσω πως όπου κωφός
με μικρό «κ», αναφέρεται τόσο στους
ακουολογικά βαρήκοους, όσο και
στους ακουολογικά κωφούς, ενώ η
λέξη «Κωφός» χρησιμοποιείται για
τα άτομα που συμμετέχουν στην
Κοινότητα των Κωφών και χρησι-
μοποιούν την ΚΝΓ).

Έχω την αίσθηση ότι ο κ. Γιαν-
ναράς έγραψε αυτό το άρθρο, χωρίς
να έχει πρόθεση να πολεμήσει τους
κ/Κωφούς, αλλά για να εκφράσει τη
δυσαρέσκειά του και τη θλίψη του
για την αναμετάδοση της θείας λει-
τουργίας από την τηλεόραση, χωρίς
την ουσιαστική συμμετοχή των πι-
στών, αφού ούτως ή άλλως η θεία
λειτουργία είναι συμμετοχική, με
«καρπό» της τη θεία κοινωνία. Μέ-
χρις εδώ, καλά. Το λάθος ξεκινά από
το γεγονός ότι αντί να αντλήσει επι-
χειρήματα για τη θέση του, που είναι
σεβαστή, μέσα από τα εκκλησιαστικά
βιβλία κ.τ.λ., επέλεξε να χρησιμο-
ποιήσει την Κοινότητα των Κωφών
και συνάδελφο διερμηνέα και εκ-
παιδευτικό (θεολόγο), με αποτέλεσμα

να γελοιοποιήσει τη μητρική γλώσσα
των Κωφών και των ακούοντων παι-
διών τους (CODAs), αλλά και τους
διερμηνείς, που είναι επιστήμονες-
επαγγελματίες με εξειδικευμένες
σπουδές. Θα τολμούσε, αναρωτιέμαι,
να έγραφε τα ίδια ο κ. Γιανναράς
για τους μεταφραστές των ομιλού-
μενων γλωσσών (π.χ. των ελληνικών,
αγγλικών, κ.ά.);

Περισσότερο από όλα με προ-
βλημάτισε το γεγονός ότι ο κ. Γιαν-
ναράς χρησιμοποιεί στο άρθρο του
τον όρο «κωφάλαλος.» Μέσα από
την ακαδημαϊκή, επαγγελματική
και φιλική μου σχέση με Ελλαδίτες
συναδέλφους (ακαδημαϊκούς, διερ-
μηνείς και εκπαιδευτικούς) αλλά και
με κ/Κωφούς, ο όρος αυτός δεν χρη-
σιμοποιείται, παρά σπάνια, στην
Ελλάδα. Επομένως, εάν ο κ. Γιαννα-
ράς «ξέθαψε» ουσιαστικά αυτό τον
όρο, για να προβάλει πιο έντονα τα
επιχειρήματά του, τι συμβαίνει στην
Κύπρο, όπου, δυστυχώς, εξακολουθεί
να εμφανίζεται; Η χρήση του όρου
«κωφάλαλος» είναι αδόκιμη, ανα-
κριβής και παραπέμπει σε άλλες
εποχές. Δεν χρησιμοποιούμε, αγα-
πητοί αναγνώστες, ποτέ τον όρο
«κωφάλαλος», που είναι μετάφραση
του ξεπερασμένου όρου στα αγγλικά

«deaf and dumb (κωφός και
ηλίθιος/άλαλος) και «deafandmute»
(κωφός και άλαλος). Οι κ/Κωφοί ούτε
«ηλίθιοι» είναι ούτε «άλαλοι». Όσον
αφορά στο πρώτο, βρίσκονται ανά-
μεσά μας και εργάζονται στο νησί
μας σε όλους τους τομείς, πολλές
φορές πιο πετυχημένα από τους
ακούοντες, π.χ. ως ιατροί, κτηνίατροι,
νοσηλευτές μηχανικοί, εκπαιδευτι-
κοί, προγραμματιστές, λογιστές, ψυ-
χολόγοι, σεφ, δικηγόροι, καλλιτέχνες,
κτλ. Όσον αφορά στο δεύτερο, δεν
έχει εξευρεθεί σχέση ανάμεσα στην
κώφωση και στην αλαλία, δηλαδή
η κώφωση δεν προκαλεί βλάβη στα
όργανα παραγωγής του λόγου. Όσοι
Κωφοί, που για διάφορους προσω-
πικούς λόγους, π.χ. πολιτισμικούς,
επιλέγουν να χρησιμοποιούν τη νοη-
ματική γλώσσα, δεν είναι καθόλου
άλαλοι στη μητρική νοηματική τους
γλώσσα, αλλά κάποιες φορές ιδιαί-
τερα φλύαροι! Από την άλλη, όσοι
κωφοί, επιλέγουν τα ελληνικά ως
πρώτη τους γλώσσα, μπορούν να
αναπτύξουν εξαιρετικά καλή προ-
φορική ομιλία, δεδομένου ότι τύχουν
έγκαιρης διάγνωσης, παρέμβασης
και εκπαίδευσης.

Το δεύτερο που με προβλημάτισε
στο άρθρο του κ. Γιανναρά (που όπως

είπα εκφράζει, δυστυχώς, και τις
απόψεις μεγάλου ποσοστού του πλη-
θυσμού στην Κύπρο, «μορφωμένων»
και μη) για την περιγραφή της νοη-
ματικής γλώσσας ως «κωμική παν-
τομίμα», ως απλές «γκριμάτσες και
νοήματα» ή «νεψίματα» στη διάλεκτό
μας (όπως έτυχε να μου τη χαρακτη-
ρίσουν). Να διευκρινίσω, λοιπόν, ότι
οι εθνικές νοηματικές γλώσσες είναι
πλήρεις και φυσικές γλώσσες που
διαφέρουν μεταξύ τους, έχουν γραμ-
ματικούς κανόνες, με παρόμοιες
γλωσσολογικές ιδιότητες με τις ομι-
λούμενες γλώσσες και μεταφέρονται
φυσικά από γενιά σε γενιά και σκια-
γραφούν τις πολιτισμικές Κοινότητες
των Κωφών. Ενημερωτικά, αναφέρω,
ότι λειτουργούν, παγκοσμίως, Τμή-
ματα Γλωσσολογίας των νοηματικών
γλωσσών, ενώ η Κυπριακή Βουλή,
ήδη, από το 2006, αναγνώρισε την
Κυπριακή Νοηματική Γλώσσα (ΚΝΓ),
με τον περί της Αναγνώρισης της
Κυπριακής Νοηματικής Γλώσσας
Νόμο του 2006 (66(I)/2006). Επομένως,
σε αντίθεση με την προσωπική άπο-
ψη του κ. Γιανναρά, που δεν τεκμη-
ριώνεται επιστημονικά, η κάθε εθνική
νοηματική γλώσσα είναι σε θέση να
κάνει «κατανοητή την ιλιγγιώδη ποί-
ηση της εκκλησιαστικής λατρείας,

αλλά και την τέλεση μιας αρχαίας
τραγωδίας ή την απαγγελία υψηλής
ποίησης».

Το τρίτο σημείο που χρήζει ανα-
φοράς, είναι ο χαρακτηρισμός ενός
επαγγελματία διερμηνέα της Ελλη-
νικής Νοηματικής Γλώσσας, με εξει-
δίκευση στη διερμηνεία στην εκ-
κλησία, όπως και η γράφουσα, ως
«κωμική φιγούρα χειρονόμου ορ-
χηστή», «ανθρωπάκι με τις γκριμά-
τσες». Δεν θα σχολιάσω πάνω σε
αυτό, αφού ήδη αναφέρθηκα στα
ακαδημαϊκά προσόντα των διερμη-
νέων. Αντ’ αυτού, θα αναμεταδώσω
ένα ανέκδοτο (που σε πολλούς από
εμάς τους διερμηνείς είναι μάλλον
δυσάρεστο), αλλά που χρησιμοποι-
ούν οι Κωφοί, παγκοσμίως, συχνά
για να περιγράψουν τη ζωτική σχέση
και τη σημασία του διερμηνέα στη
ζωή τους. «Πεθαίνει ένα άτομο με
κινητική αναπηρία και βάζουν στον
τάφο του το τροχοκάθισμά του, πε-
θαίνει ένα άτομο με οπτική αναπηρία
και θάβουν μαζί του το μπαστούνι
του, πεθαίνει ένας Κωφός και θάβουν
μαζί του τον διερμηνέα του!».

Η δρ Κίκα Χατζηκακού (ειδική εκπαιδευ-
τικός, διερμηνέας ΚΝΓ, ερευνήτρια) είναι
διευθύντρια της Σχολής Κωφών.

Θεία λειτουργία και νοηματική γλώσσα
Της δρος ΚΙΚΑΣ ΧΑΤΖΗΚΑΚΟΥ
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Ταϊλανδοί φροντιστές ελεφάντων (mahouts) στολίζουν τους ελέφαντές τους ως αηβασίληδες και μοιράζουν προστατευτικές μάσκες.
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Είμαστε περήφανοι

7000 άνθρωποι 
στελεχώνουν
τον Οργανισμό, 
που από την 
πρώτη στιγμή 
αγωνίζεται για την 
αντιμετώπιση της 
πανδημίας 
για όλους μας.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Τεράστια ερωτηματικά εγείρονται αναφο-
ρικά με τους ελέγχους που έχει πραγμα-
τοποιήσει ο γενικός ελεγκτής της Δημο-
κρατίας, από τα στοιχεία που κατέθεσε
πρόσφατα στη Βουλή ο υπουργός Εσωτε-
ρικών Νίκος Νουρής για το κομμάτι των
πολιτογραφήσεων της Wargaming. Από
τα στοιχεία, μέρος των οποίων είναι στη
διάθεση της «Κ», προκύπτουν εύλογες απο-
ρίες για τους χειρισμούς του Οδυσσέα Μι-
χαηλίδη, που σε πολλές περιπτώσεις πυ-
ροδοτούν επικίνδυνα και το πολιτικό κλίμα.
Από τα λεγόμενα του γενικού ελεγκτή ενώ-
πιον της Βουλής αλλά και από τα γεγονότα,
προκύπτει σαφέστατα μια ανακολουθία,
η οποία δεν περνά απαρατήρητη από κυ-
βερνητικής πλευράς. Σε σημείο μάλιστα
που να διατυπώνονται αμφιβολίες εάν πρό-
κειται για πλημμελή άσκηση καθηκόντων
από πλευράς του γενικού ελεγκτή και των
λειτουργών της υπηρεσίας, ή εάν πρόκειται
για μιντιακό τακτικισμό του Οδυσσέα Μι-
χαηλίδη προκειμένου να εξυπηρετηθούν
άλλες επιδιώξεις του. Όπως και να έχει
όμως η κατάσταση, τα στοιχεία του ΥΠΕΣ
δίνουν μια διαφορετική εικόνα από αυτή
που παρουσιάστηκε από τον ίδιο για τη
συγκεκριμένη υπόθεση, σε βαθμό που να
λέγεται ότι τα στοιχεία εκθέτουν τον ίδιο
τον γενικό ελεγκτή και πλήττουν το κύρος
του θεσμού, του οποίου είναι επικεφαλής.

Οι ανακολουθίες
Ένα από τα πρώτα ζητήματα που προ-

έκυψε από τη συζήτηση στη Βουλή, ήταν
ο χρόνος εντοπισμού ύποπτων στοιχείων
στις πολιτογραφήσεις της Wargaming.
Όπως έγινε παραδεκτό από τον ίδιο, κλι-
μάκιο της Ελεγκτής Υπηρεσίας το 2016 ξε-
σκόνιζε για 16 μέρες τους εν λόγω φακέλους
χωρίς να εντοπίσει κάτι μεμπτό. Τέσσερα

χρόνια αργότερα, στην ειδική έκθεση που
δημοσιοποίησε, αναφέρεται σε «πρόσωπα
που ενδεχομένως να προέβησαν σε ψευδή
δήλωση ως προς τον τόπο διαμονής τους»,
«ενδεχομένως εικονικές πράξεις», «πολι-
τογραφήσεις χωρίς ακίνητη περιουσία».
Το δεύτερο σημείο που εντείνει τις απορίες,
αφορά τον αριθμό των πολιτογραφήσεων.
Επί τούτου αναφέρεται στην ειδική έκθεση:
«Με βάση διάφορα στοιχεία που μπορέσαμε
να εξασφαλίσουμε, εντοπίσαμε 64 πρόσωπα
να έχουν πολιτογραφηθεί και να παρου-
σιάζονται ως σχετιζόμενα με την εταιρεία.
Οι αιτήσεις υποβάλλονταν, εξετάζονταν
και εγκρίνονταν ομαδικά. Τα 64 πρόσωπα
που εντοπίσαμε φαίνεται να πολιτογρα-
φήθηκαν όλοι επί υπουργίας του ίδιου
Υπουργού Εσωτερικών». Όπως προκύπτει

από τους ελέγχους που πραγματοποιήθηκαν
και τα στοιχεία που κατατέθηκαν στη
Βουλή κατά την περίοδο 2014-2017, πο-
λιτογραφήθηκαν 60 και όχι 64 στελέχη
της εταιρείας. Επίσης, για 57 πολιτογρα-
φηθέντα στελέχη της εταιρείας παρουσιά-
ζεται να προπληρώθηκε φόρος εισοδήματος
100.000 ευρώ, όπως απαιτούσε το σχετικό
κριτήριο. Για τις υπόλοιπες τρεις πολιτο-
γραφήσεις η προπληρωμή φόρου δεν απο-
τελούσε κριτήριο κατά την υποβολή της
αίτησης τους (12/2013). Η διαφοροποίηση
των ευρημάτων του γενικού ελεγκτή ως
προς τον ακριβή αριθμό πολιτογραφήσεων
ενισχύει τις απόψεις για προχειρότητα,
θέμα που σχετίζεται με το επίπεδο άσκησης
των καθηκόντων του. Οι λανθασμένες,
όπως χαρακτηρίζονται, διαπιστώσεις του

γενικού ελεγκτή συνέβαλαν και στην όξυν-
ση του πολιτικού κλίματος.

Τα έσοδα
Από τα στοιχεία του Υπουργείου Εσω-

τερικών προκύπτει και ένα άλλο σοβαρό
ζήτημα που αφορά την ουσία του προγράμ-
ματος πολιτογραφήσεων, τα έσοδα. Για
την περίπτωση της Wargaming το μεμπτό
που καταλογίζεται στον γενικό ελεγκτή
είναι ότι δεν αναφέρει το οικονομικό όφελος
της επένδυσης από το 2012 και εντεύθεν,
παρά μόνο περιορίζεται σε γενικόλογες
αναφορές-υποδείξεις. Αυτό που δεν ανα-
φέρεται στην έκθεση του γενικού ελεγκτή
και αγνοείται, συνειδητά κατά πολλούς,
αλλά περιέχεται στα στοιχεία του ΥΠΕΣ,
είναι η προστιθέμενη αξία της συγκεκρι-
μένης επένδυσης. Από το 2012 μέχρι και
σήμερα η Wargaming εμφανίζεται να έχει
δαπανήσει στην Κύπρο σε μισθούς, φορο-
λογίες, εισφορές πέραν των 800 εκατ. ευρώ.
Από αυτά, 172 εκατ. ευρώ αφορούν άμεσα
έσοδα από φορολογίες και 380 εκατ. ευρώ
πληρωμές μισθών σε άτομα που εργάζονται
και ζουν στην Κύπρο. Επίσης, τονίζεται
πως μόνοτο 2019επισκέφτηκαν την Κύπρο
1.501 άτομα, συνεργάτες της εταιρείας.

Στοιχεία του ΥΠΕΣ για Wargaming
εκθέτουν τον Οδυσσέα Μιχαηλίδη
Εύλογες απορίες αν όσα παρουσίασε ο γεν. ελεγκτής συνιστούν πλημμελή άσκηση των καθηκόντων του

Ο γενικός ελεγκτής
δεν είδε δύο ορόφους!

Ενα άλλο εντυπωσιακό ζητήματα που
προκύπτει από την έκθεση του γενικού
ελεγκτή, αφορά τους ορόφους κτηρίων.
Στη μία από τις δύο περιπτώσεις αναφέ-
ρεται σε τριώροφο κτήριο, ενώ στην
πραγματικότητα είναι πενταώροφο. Δη-
λαδή, αυτοί που πραγματοποίησαν τους
ελέγχους δεν είδαν δύο ορόφους. Επί-
σης οι υποψίες που εκφράζονται κατά
του γενικού ελεγκτή ενισχύονται και
από τα όσα καταγράφονται για το κριτή-
ριο του προγράμματος πολιτογραφήσε-
ων, δηλαδή το κριτήριο της κατοχής μό-
νιμης ιδιόκτητης κατοικίας. Επί του προ-
κειμένου αναφέρεται στην ειδική έκθε-
ση του γενικού ελεγκτή: « Έχουμε εντο-
πίσει καταχωρίσεις στον ημερήσιο Τύπο
που δεικνύουν ότι κάποιοι αιτούντες
δήλωσαν ότι διέμεναν σε συγκεκριμέ-
νες οδούς/διαμερίσματα, τη στιγμή που
τα εν λόγω ακίνητα μέχρι σήμερα είναι
οικόπεδα ή χώροι στάθμευσης ή ημιτε-
λή κτήρια που ξεκίνησαν να κτίζονται
παλαιότερα και οι εργασίες σταμάτησαν
πριν πολύ καιρό. Αυτό σημαίνει ότι τα εν
λόγω άτομα, ή άλλοι πάροχοι ή/και δι-
κηγόροι εκ μέρους τους, ενδεχομένως
να προέβηκαν σε ψευδή δήλωση ως
προς τον τόπο διαμονής τους, με σκοπό
την απόκτηση Κυπριακής υπηκοότη-
τας». Επί του ζητήματος που εγείρει ο
γενικός ελεγκτής, η απάντηση που δό-
θηκε ήταν πως η εταιρεία για πρακτι-
κούς λόγους δεν ζήτησε από τα στελέχη
της να καταβάλλουν οι ίδιοι το ποσό για
αγορά κατοικίας που είναι 500 χιλιάδες
ευρώ και τα βοήθησε να πάρουν δά-
νεια, αναλαμβάνοντας η ίδια τον εντοπι-
σμό οικιών για τα στελέχη της. Αυτό το
οποίο τονίζεται είναι πως κατά τη στιγμή
της πολιτογράφησης κανένα από τα οι-
κιστικά έργα που επιλέγηκαν δεν ήταν
έτοιμο. Στις αναφορές για εικονικές
πράξεις πωλητηρίων εγγράφων που
δεν έχουν μεταβιβαστεί, αντιπαραβάλ-
λεται η πρακτική αδυναμία μεταβίβα-
σης, επειδή δεν έχει εκδοθεί το πιστο-
ποιητικό τελικής έγκρισης της οικοδο-
μής, κάτι που συμβαίνει σε πολλές άλ-
λες οικοδομές.

Μια διαφορετική εικόνα από αυτή που περιγράφεται στην ειδική έκθεση του γενικού ελεγ-
κτή δίνουν τα στοιχεία του Υπουργείου Εσωτερικών, που έχουν κατατεθεί στη Βουλή και
αφορούν πολιτογραφήσεις αριθμού στελεχών της Wargaming.

<<<<<<

Τα στοιχεία του ΥΠΕΣ αποκα-
λύπτουν πως ο αριθμός των
πολιτογραφηθέντων στελεχών
της εταιρείας είναι 60 και όχι
64, όπως αναφέρεται στην έκ-
θεση του γενικού ελεγκτή.
Ανακρίβειες εντοπίζονται και
στο κριτήριο κατοχής μόνι-
μης ιδιόκτητης κατοικίας.
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Του ΘΕΟΦΙΛΟΥ Β. ΘΕΟΦΙΛΟΥ

Οι απόψεις που εκφράζονται σε αυτό
το άρθρο είναι το καταστάλαγμα
προβληματισμού και περίσκεψης
πολλών εβδομάδων. Τις εκφράζω
και τις δημοσιοποιώ με την ελπίδα
ότι θα διαβαστούν και εκτιμηθούν
από τους συμπολίτες μου Βαρωσιώ-
τες, ομοιοπαθείς εκτοπισμένους και
άλλους πολίτες της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας. Και προπαντός με την
προσδοκία ότι αυτή τη φορά θα με-
λετηθούν και θα ληφθούν υπόψη
από τους αρμόδιους φορείς του κρά-
τους και τις κομματικές ηγεσίες.

Η πολυετής επαγγελματική μου
ενασχόληση με το Κυπριακό και οι
εμπειρίες μου σαν ενεργού πολίτη
που έζησε όλες τις φάσεις του με
έχουν διδάξει ότι η τουρκική δι-
πλωματία μελετά, προγραμματίζει
και μεθοδεύει προσεκτικά όλες τις
ενέργειες της πριν προχωρήσει στην
υλοποίηση τους για την επίτευξη
των στόχων που έχει θέσει. Η δια-
δικασία αυτή ακολουθήθηκε αναμ-
φίβολα και στην περίπτωση του
ανοίγματος της περιφραγμένης πε-
ριοχής του Βαρωσιού αναφορικά
με τις άμεσες, μεσοπρόθεσμες και
μακροπρόθεσμες επιδιώξεις της
Τουρκίας και το χρονικό σημείο /
πλαίσιο της πραγματοποίησής τους.
Γιατί το άνοιγμα της περιοχής αυτής
δεν αφορά και δεν επηρεάζει μόνο
το κομμάτι αυτό της πόλης, αλλά
ολόκληρη την Αμμόχωστο, το πε-
ριουσιακό, το εδαφικό, το ενδεχό-
μενο επανέναρξης των συνομιλιών
και τη βάση τους καθώς και τη συμ-
φωνία συνολικής λύσης. Είναι πλάνη
να θεωρούμε ότι με το άνοιγμα της
περιφραγμένης περιοχής η Τουρκία
στοχεύει μόνο στην αξιοποίηση /
εποικισμό του παραλιακού μετώπου
και το σφετερισμό των ελληνοκυ-
πριακών περιουσιών που βρίσκονται
σε αυτή. Και είναι λάθος να αντι-
δρούμε στο ατομικό επίπεδο συ-
ναισθηματικά από απογοήτευση,
αγανάκτηση και απελπισία ένεκα
της αδράνειας, των παραλείψεων
και των λαθών των κατά καιρούς
κυβερνήσεων και της πολιτικής
ηγεσίας στο θέμα του Βαρωσιού και
της ισότιμης κατανομής των βαρών
από τις καταστροφικές συνέπειες
της εισβολής και της κατοχής.Η ευ-
θύνη για την τραγική κατάσταση
στην οποία έχει περιέλθει το ιδιαί-
τερο αυτό θέμα προτεραιότητας για
το οποίο προνοούν η Συμφωνία
Υψηλού Επιπέδου Κυπριανού –
Ντενκτάς της 19.5.1979 και τα Ψη-
φίσματα 550 και 789 του Συμβουλίου
Ασφαλείας βαρύνει ειδικότερα την
παρούσα κυβέρνηση. Που με την
ανεξήγητη, πεισματική και στείρα
άρνησή της για τρία ολόκληρα χρό-
νια μετά την αποτυχία των συνο-
μιλιών στο Κραν Μοντάνα να υπο-
βάλει ολοκληρωμένη πρόταση για
την επιστροφή του Βαρωσιούάφησε
την πρωτοβουλία στην τουρκική
πλευρά. Και δεν έπραξε έγκαιρα ό,τι
μπορούσε για να δυσχεράνει, εμ-
ποδίσει και αποτρέψει τα προαναγ-
γελθέντα και επί μακρόν κυοφο-
ρούμενα καταχθόνια σχέδιά της για
το άνοιγμα της περιφραγμένης πε-
ριοχής και τις παράγωγες αρνητικές
συνέπειές του.Δεν υπάρχει καμιά
πειστική δικαιολογία και κανένα
ελαφρυντικό για τη αξιοκατάκριτη
αυτή στάση της κυβέρνησης στο
πονεμένο αυτό ζήτημα.

Μέσα στο πιο πάνω εισαγωγικό
συλλογιστικό πλαίσιο παραθέτω
στη συνέχεια τις εκτιμήσεις μου
για μερικές τουλάχιστον από τις ευ-
ρύτερες επιδιώξεις της Τουρκίας σε
σχέση με το άνοιγμα της περιφραγ-
μένης περιοχής του Βαρωσιού. Δεν
είμαι σε θέση να τις γνωρίζω αλλά
προβαίνω σε αυτή την εκτίμηση
πιστεύοντας ότι θα διαφανούν στη
συνέχεια και θα τις δούμε να προ-
ωθούνται με θράσος, αναλγησία
και αναισχυντία μεσαιωνικού κα-
τακτητή, αν δεν καταφέρουμε έστω
και τώρα να τις αναχαιτίσουμε.

Οι 8 επιδιώξεις της Άγκυρας με
άξονα το περίκλειστο Βαρώσι

α) Η πρώτη ίσως επιδίωξη της
Τουρκίας είναι να προλάβει, παρεμ-
ποδίσει και αποκλείσει την επιστρο-
φή του Βαρωσιού σύμφωνα με τα
προαναφερθέντα Ψηφίσματα και
τη Συμφωνία Υψηλού Επιπέδου σαν
ξεχωριστό θέμα προτεραιότηταςκαι

πέραν τούτου ακόμη και μέσα στο
πλαίσιο μιας συνολικήςλύσης, όπως
προνοείται σε όλα τα μέχρι τώρα
σχέδια και στις διαπραγματεύσεις
που έχουν γίνει. Λυπούμαι να πω
ότι, με τα νέα τετελεσμένα που
έχουν ήδη δημιουργηθεί επί του
εδάφους, την πρωτοβουλία έχει η
τουρκική πλευρά που διαμορφώνει
σταδιακά την κατάσταση σύμφωνα
με τα σχέδιά της. Έχοντας απωλέσει
τη δυνατότητα και την ευκαιρία δι-
κών της πρωτοβουλιακώνενεργειών,
η κυβέρνηση τρέχει πίσω από τα
γεγονότα και περιορίζεται σε αντι-
δράσεις και διαμαρτυρίες εκ των
υστέρων.Τυχόν υποβολή δικής μας
πρότασης τώρα θα απορριφθεί ασυ-
ζητητί από την τουρκική πλευρά
και δεν θα εκτιμηθεί και υποστη-
ριχθεί από το διεθνή παράγοντα
που θα την θεωρήσει τακτικισμό
και ενέργεια απόγνωσης.

β) Μια δεύτερη–ίσως μάλιστα η
πρώτη και πιο άμεση–επιδίωξη εί-
ναι η διάσωση της Επιτροπής Ακί-
νητης Περιουσίας που αντιμετω-
πίζει σοβαρά προβλήματα και κιν-
δυνεύει να καταρρεύσει και να
παύσει να θεωρείται σαν αποτε-
λεσματικό εσωτερικό ένδικο μέσο.
Όπως είναι γνωστό, η Επιτροπή
αυτή αναγνωρίστηκε από το ΕΔΑΔ
στην υπόθεση Δημόπουλος σαν
αποτελεσματικό εσωτερικό ένδικο
μέσο, στο οποίο πρέπει απαραίτητα
να προσφεύγουν οι ιδιοκτήτες κα-
τεχόμενων περιουσιών πριν απευ-
θυνθούν σε αυτό. Εκτός από τις
νομικές και διαδικαστικές επιπτώ-
σεις της, η απόφαση αυτή έχει και
μεγάλη πολιτική σημασία που αν-
τανακλά αρνητικά στις δικές μας
θέσεις, ενώ ενισχύει τις θέσεις της
τουρκικής πλευράς στο περιουσια-
κό. Για τον λόγο αυτό, πρωταρχικός
στόχος της δικής μας πλευράς –
κράτους και ιδιωτών δικηγόρων–
όφειλε να είναι η ανατροπή της
απόφασης αυτής και η απο-ανα-
γνώριση της ΕΑΠ ως αποτελεσμα-
τικού εσωτερικού ένδικου μέσου
από το ΕΔΑΔ με νεότερη απόφαση
του. Εξ όσων γνωρίζω, καταβάλ-
λονται προσπάθειες προς τη κα-
τεύθυνση αυτή με προοπτικές επι-
τυχίας για διάφορους λόγους, όπως
είναι η πολύ μεγάλη καθυστέρηση
στη διεκπεραίωση των εργασιών
της, η συστηματική άρνησή της να
αποκαταστήσει περιουσίες και η
πάγια πολιτική της για εξαγορά των
περιουσιών με καταβολή μη ικανο-
ποιητικών αντιτίμων, η αδυναμία
της να καταβάλει ακόμη και τα πε-
νιχρά επιδικασθέντα ποσά ένεκα
έλλειψης πόρων κ.ά. Με το άνοιγμα
της περιφραγμένης περιοχής και
την πρόσκληση της στους Ε/κ ιδιο-
κτήτες περιουσιών να απευθυνθούν
στην ΕΑΠ για αποκατάσταση των
περιουσιακών τους δικαιωμάτων
και επιστροφή τους στο Βαρώσι, η
Τουρκία και η υποτελής της τ/κ δι-

οίκηση αποσκοπούν στην αποσό-
βηση του κινδύνου από-αναγνώρι-
σής της από το ΕΔΑΔ ως αποτελε-
σματικού εσωτερικού ένδικου μέσου
και στην αναζωογόνησή της με την
υποβολή εκατοντάδων αιτήσεων
σ’ αυτήν. Πρόθεσή τους είναι να
αναγνωρίσει και αποκαταστήσει η
ΕΑΠ τα δικαιώματα αριθμού Ε/κ
ιδιοκτητών στις περιουσίες τους
με την απόδοση σε αυτούς της κα-
τοχής και νομής τους για να ξεπε-
ράσει τα προβλήματα που αντιμε-
τωπίζει ένεκα της έλλειψης οικο-
νομικών πόρων και να αποδείξει
ότι είναι αποτελεσματικό εσωτερικό
ένδικο μέσο, που προσφέρει ακόμα
και την αποκατάσταση που είναι
η σημαντικότερη από τις επιδιω-
κόμενες θεραπείες. Η διάσωση της
ΕΑΠ με τον τρόπο αυτό θα επιτρέψει
στην Τουρκία και στην αποσχιστική
οντότητα να συνεχίσουν να τη χρη-
σιμοποιούν σαν εργαλείο για το
σφετερισμό και την οικειοποίηση
των περιουσιών στις άλλες συνοικίες
του Βαρωσιού, που έχουν ανοίξει
και εποικιστεί προηγουμένως και
του συνόλου των ε/κ περιουσιών
στα Κατεχόμενα με βάση τις δια-

δικασίες της επίπλαστης νομιμό-
τητας που έχει προσδώσει σ’ αυτές
το ΕΔΑΔ με την προαναφερθείσα
λανθασμένη απόφασή του. 

γ) Μια άλλη επιδίωξη είναι η εξα-
σθένιση της ισχύος και του κύρους
και βαθμιαία η εξουδετέρωση των
προαναφερθέντων δυο Ψηφισμάτων
του ΣΑ που αποτελούν την ασπίδα
μας ενάντια στις τουρκικές επιβουλές
τόσο για το θέμα του Βαρωσιού όσο
και για άλλα κρίσιμα ζητήματα. Υπεν-
θυμίζεται ότι το 550 που υιοθετήθηκε
τον Μάιο του 1984, μετά την ανα-
γνώριση του ψευδοκράτους από την
Τουρκία, επαναβεβαίωσε τις πρό-
νοιες του Ψηφίσματος 541(1983),
που ανάμεσα σε άλλα καταδίκασε
την ανακήρυξη του ψευδοκράτους
την οποία θεώρησε παράνομη και
άκυρη, ζήτησε την ανάκλησή της
και κάλεσε όλα τα κράτη να μην το
αναγνωρίσουν και να μη διευκολύ-
νουν ή με οποιοδήποτε τρόπο βοη-
θήσουν την αποσχιστική οντότητα.
Τυχόν επιστροφή και εγκατάσταση
Βαρωσιωτών στις περιουσίες τους
κάτω από τ/κ διοίκηση, ενάντια στις
πρόνοιες των πιο πάνω Ψηφισμάτων,
προφανώς υπονομεύει, εξασθενίζει
καιεξουδετερώνειτις πρόνοιες αυτές.
Σε ένα τέτοιο απευκταίο ενδεχόμενο
πώς θα μπορέσει η δική μας πλευρά
να απαιτήσει επιστροφή του Βαρω-
σιού ως ξεχωριστό θέμα προτεραι-
ότητας με βάση τα Ψηφίσματα του
Σ.Α. ή έστω την επιστροφή τους
κάτω από ε/κ διοίκηση στο πλαίσιο
μιας συνολικής λύσης; Δεν υπάρχει
αμφιβολία ότι η τουρκική πλευρά
θα θυμηθεί και βολικά και υποκριτικά
θα επικαλεσθεί και αντιτάξει σαν
επιχείρημα ότι η περιουσία και η
κατοικία είναι θεμελιώδη ατομικά
ανθρώπινα δικαιώματα και ότι οι
άμεσα ενδιαφερόμενοι, οι ιδιοκτήτες
των περιουσιών και των κατοικιών,
ασκώντας τα δικαιώματα τους αυτά
επέλεξαν να προσφύγουν στην ΕΑΠ

και να επιστρέψουν κάτω από τ/κ
διοίκηση.

δ) Μία άλλη επιδίωξή τους είναι
η διάσπαση και οι έριδες μεταξύ
των Βαρωσιωτών και των Ε/κ γενικά
σε σχέση με το θέμα του Βαρωσιού
και ειδικότερα τι δέον γενέσθαι
μετά το παράνομο άνοιγμα της πε-
ριφραγμένης περιοχής και την πρό-
σκληση στους Ε/κ ιδιοκτήτες περι-
ουσιών να αποταθούν στην ΕΑΠ
και να επιστρέψουν κάτω από τ/κ
διοίκηση. Οι Τούρκοι που μας γνω-
ρίζουν καλά, παρακολουθούν και
μελετούν και αναλύουν όσα λέγον-
ται, συζητούνται και γίνονται στην
πλευρά μας, πέτυχαν ήδη αυτό τον
στόχο τους και μας έκαναν μαλλιά
κουβάρια. Μας ώθησαν να αναλω-
νόμαστε σε έντονες συζητήσεις,
αντιπαραθέσεις και τσακωμούς με-
ταξύ μας, ενώ εκείνοι προχωρούν
απερίσπαστοι στην υλοποίηση των
σχεδιασμών τους, γελώντας σε βά-
ρος μας και απολαμβάνοντας τους
καβγάδες μας.

ε) Μεταξύ των επιδιώξεών τους
είναι οπωσδήποτε και η υπόσκαψη
της προοπτικής της επανέναρξης
των συνομιλιών για την εξεύρεση
συνολικής λύσης, καθώς επίσης και
της βάσης και του πλαισίου για τη
διεξαγωγή τους και τη μορφή της
λύσης. Γνωρίζουν ότι η πλευρά μας
δεν μπορεί να προσέλθει σε συνο-
μιλίες, ενώ εκείνοι προχωρούν με
νέα τετελεσμένα στο Βαρώσι που
διαφοροποιούν τη μέχρι τώρα πα-
ραδεκτή εκδοχή του εδαφικού και
ότι η επιστροφή του κάτω από ε/κ
διοίκηση στο πλαίσιο λύσης ΔΔΟ
είναι για εμάς εκ των ων ουκ άνευ.
Και ενώ εκείνοι θα διακηρύττουν
θεωρητικά ότι είναι έτοιμοι να προ-
σέλθουν σε συνομιλίες χωρίς όρους,
εμείς θα προβληματιζόμαστε και
θα αντιδικούμε μεταξύ μας αν πρέπει
να προσέλθουμε σε νέο γύρο δια-
πραγματεύσεων χωρίς την πρότερη

διακοπή και ανάκληση των μονο-
μερών ενεργειών τους στο Βαρώσι.
Σαν αποτέλεσμα της μονομερούς
και παράνομης αυτής ενέργειας της
Τουρκίας, θα βρεθεί και πάλι η δική
μας πλευρά στο δύσκολο δίλημμα
να επιλέξει μεταξύ της άρνησης/κα-
θυστέρησης έναρξης νέου κύκλου
συνομιλιών χωρίς προηγούμενη
ανάκληση και διακοπή των τετελε-
σμένων στο Βαρώσι, από τη μια,
και της έναρξης και διεξαγωγής
τους με δυσμενέστερους για μας
όρους, από την άλλη.

στ) Ταυτόχρονα με τις άλλες πα-
ράλληλες επιδιώξεις της με το άνοιγμα
της περιφραγμένης περιοχής, η Τουρ-
κία ασκεί έντονη πίεση στην πλευρά
μας να υποχωρήσει από βασικές θέ-
σεις τηςκαι να αποδεχθεί τουρκικές
απαιτήσεις που αφορούν το καθε-
στώς του Βαρωσιού, τη διαδικασία
των συνομιλιών, το πλαίσιο λύσης
και τις επί μέρους διευθετήσεις των
διαφόρων πτυχών της είτε ακόμη
το θέμα των υδρογονανθράκων στην
Κυπριακή ΑΟΖ . Η Τουρκία κατέχει
καλά και εφαρμόζει με επιτυχία αυτή
την τακτική και γνωρίζει από πο-
λυάριθμα προηγούμενα ότι θα της
αποφέρει κέρδη και αυτή τη φορά.

ζ) Τα οικονομικά οφέλη που θα
έχει το ψευδοκράτος από το άνοιγμα
και την αξιοποίηση της περιφραγ-
μένης περιοχής δεν είναι καθόλου
αμελητέα. Κάτω από κάποιες προ-
ϋποθέσεις θα μπορούσε μάλιστα
να είναι τεράστια. Αρχίζοντας από
τα εισοδήματα που θα εισρεύσουν
στα ταμεία της ΕΑΠ και στα βαλάν-
τια του κυκλώματος των Τ/κ δικη-
γόρων και άλλων μεσαζόντων από
την ετοιμασία, υποβολή και εξέταση
των αιτήσεων των Ε/κ ιδιοκτητών.
Συνεχίζοντας με το σφετερισμό των
ε/κ περιουσιών που θα αποφασιστεί
ότι ανήκουν στο ΕΒΚΑΦ, την εκ-
χώρηση/πώληση ε/κ περιουσιών
στην ΕΑΠ σε τιμές πολύ χαμηλό-
τερες από την πραγματική τους αξία
και την ανοικοδόμηση της πόλης
που θα δημιουργήσει κύκλο εργα-
σιών μερικών δισεκατομμυρίων και
θα συμβάλει όχι μόνο στην ανά-
καμψη αλλά στην απογείωση της
οικονομίας του ψευδοκράτους. Και
όχι μόνο. Οι ρέκτες Τούρκοι επιχει-
ρηματίες του περιβάλλοντος του
Ερντογάν, που θα αναμιχθούν με
τον ένα ή τον άλλο τρόπο στο σφε-
τερισμό ε/κ περιουσιών και στην
ανάπτυξη/ανοικοδόμηση του Βα-
ρωσιού μετατρέποντας το, όπως
κομπάζουν,σε Λας Βέγκας δεν θα
το πράξουν με το αζημίωτο. Περι-
φέρονται ήδη σαν αρπακτικά όρνεα
ανάμεσα στα ερείπια της πόλης,
αναζητώντας και επιλέγοντας τους
καλύτερους κλήρους.

η) Όμως η Τουρκία δεν έθεσε
μόνον κλήρο επί των ερειπίων της
ρημαγμένης πόλης. Έθεσε και κάλ-
πη στοχεύοντας σε πολιτικά κέρδη
για τον υποτελή της Τ/κ ηγέτη σε
πρώτη φάση και για τον Τούρκο
πρόεδρο και το κόμμα του σε με-
ταγενέστερο στάδιο. Από την οποία
παίζοντας δημοκοπικά και το χαρτί
του Βαρωσιού εξήλθε νικητής ο λα-
φυραγωγός εγκάθετος της Άγκυρας
που με την παντοιότροπη υποστή-
ριξη της κέρδισε τις εκλογές εκτο-
πίζοντας το μετριοπαθή και ανυ-
πάκουο στα κελεύσματά της Μ.
Ακιντζί. Και από την οποία κάλπη
με την προωθούμενη ανάκτηση της
Κύπρου και την αναθεώρηση/ακύ-
ρωση προνοιών της Συνθήκης της
Λωζάννης αναμένει να αποκομίσει
πολιτικά κέρδη και ο νεοσουλτάνος
Ερντογάν σε δημοσκοπήσεις και
εκλογικές διαδικασίες στην Τουρκία.
Με αποκορύφωμα τις προεδρικές
εκλογές του 2023 και τους εορτα-
σμούς για τα 100 χρόνια από την
ίδρυση της Τουρκικής Δημοκρατίας
όταν περιβεβλημένος τους μανδύες
του Λαλά Μουσταφά, του Μωάμεθ
του Πορθητή, του Σελίμ Α΄του Σκλη-
ρού και του Σουλεϊμάν του Μεγα-
λοπρεπή θα γκρεμίσει τον Μουστα-
φά Κεμάλ από το βάθρο του Ατα-
τούρκ διαγράφοντας τις υποθήκες
του, δημιουργώντας την Τουρκική
Ισλαμική Δημοκρατία και μένοντας
στην ιστορία ως ο Ερντογάν ο Πα-
λινορθωτής.

Ο κ. Θεόφιλος Β. Θεοφίλου είναι
πρέσβης ε.τ., δικηγόρος,
πολιτικός επιστήμονας.

Στόχοι-επιδιώξεις της Τουρκίας στο Βαρώσι
Τυχόν άνοιγμα της περίκλειστης επηρεάζει όλη την πόλη και επανέναρξη συνομιλιών, περιουσιακό, εδαφικό, και συνολική λύση

<<<<<<

Πρωταρχικός στόχος της
δικής μας πλευράς-κρά-
τους και ιδιωτών δικηγό-
ρων- όφειλε να είναι η
ανατροπή της απόφασης
δημιουργίας Επιτροπής
Ακίνητης Περιουσίας και
η από-αναγνώριση της
ως αποτελεσματικού
εσωτερικού ένδικου μέ-
σου από το ΕΔΑΔ με νεό-
τερη απόφασή του.

Η ευθύνη για την τραγική κατάσταση στην οποία έχει περιέλθει το Βαρώσι, για το οποίο προνοούν η Συμφωνία Υψηλού Επιπέδου Κυπριανού-Ντενκτάς της
19.5.1979 και τα Ψηφίσματα 550 και 789 του Συμβουλίου Ασφαλείας, βαρύνει ειδικότερα την παρούσα κυβέρνηση που με την ανεξήγητη, πεισματική και στείρα
άρνησή της για τρία ολόκληρα χρόνια μετά την αποτυχία των συνομιλιών στο Κραν Μοντάνα, να υποβάλει ολοκληρωμένη πρόταση για την επιστροφή του Βαρω-
σιού, άφησε την πρωτοβουλία στην τουρκική πλευρά.

Το άνοιγμα της περιοχής αυτής δεν αφορά και δεν επηρεάζει μόνο το κομμάτι αυτό της πόλης, αλλά ολόκληρη την Αμ-
μόχωστο, το περιουσιακό, το εδαφικό, το ενδεχόμενο επανέναρξης των συνομιλιών. 
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Η Κωνσταντινούπολη, για πολλούς
«η πόλη των πόλεων», γιορτάζει τα
φετινά Χριστούγεννα σε μια πολύ
διαφορετική ατμόσφαιρα, αφού και
οι επτά λόφοι του Μαρμαρά πλήτ-
τονται, όπως ολόκληρη η υφήλιος,
από τον κορωνοϊό. Στη θάλασσα
των μελτεμιών, του ανέμων που
φτάνουν από τον Πόντο και στην
αιώνια γη πολλών αρχαίων πολιτι-
σμών, τα φετινά Χριστούγεννα θα
εορταστούν σε ρυθμούς της συνε-
χιζόμενης πανδημίας κορωνοϊού
και της γενικευμένης κοινωνικοοι-
κονομικής κρίσης. Στην Κωνσταν-
τινούπολη του 2020 η συρρικνωμένη
κοινότητα των Ελλήνων θα γιορτάσει
την γέννηση του Ιησού Χριστού μέ-
σα στα πλαίσια έκτακτων μέτρων
ασφαλείας και παρά τα αυστηρά μέ-
τρα, οι Έλληνες της Πόλης θα υπο-
δεχθούν τα Χριστούγεννα στις οικίες
και στις εκκλησίες που εξακολουθούν
να κρατούν ζωντανή την παράδοση,
τα ήθη και τα έθιμα της Ανατολικής
Ρωμαϊκής Αυτοκρατορίας. 

Χριστούγεννα του 1960
Εξήντα χρόνια πριν από την παν-

δημία του κορωνοϊού, λίγο πριν από
το ξερίζωμα χιλιάδων ανθρώπων
από τη γη τους, μια τραγική διαδι-
κασία στην καρδιά της οποίας από
τη δεκαετία του 1950 μέχρι και το
1974 βρέθηκε το Κυπριακό, τα Χρι-
στούγεννα στην Κωνσταντινούπολη
είχαν πολύ διαφορετικό χαρακτήρα
και «άρωμα». Η μεγάλη εορτή των
Χριστιανών γιορταζόταν σε συνοι-
κίες, μαχαλάδες, χωριά και νησιά
της Κωνσταντινούπολης όπου η
ώσμωση των πολιτισμών, των διά-
φορων εθνικών και θρησκευτικών
χρωμάτων προκαλούσε θαυμασμό
στον κάθε ξένο επισκέπτη των επτά

λόφων και των εννιά νησιών του
Μαρμαρά. Ανήμερα των Χριστου-
γέννων ο δάσκαλος του Ζωγραφείου
Λυκείου, ο κος Νίκος, έβγαινε από
το σπίτι του στο Τζιχανγκίρ για να
συναντήσει ένα πολύχρωμο Πέρα,
«βαμμένο» στην κυριολεξία στα χρώ-
ματα και αρώματα των Χριστουγέν-
νων, της πρωτοχρονιάς και φυσικά
της πολυπολιτισμικότητας. Στη με-
γάλη εμπορική οδό, καλοντυμένοι
κύριοι συναντιόντουσαν με εκλεκτές
κυρίες της Πόλης και πωλητές με-
γάλων καταστημάτων, τα ράφια και
οι βιτρίνες των οποίων ανταγωνί-
ζονταν τα πιο ξακουστά καταστή-
ματα της Ευρώπης. 

Την ώρα που ο Νίκος έψαχνε χρι-
στουγεννιάτικα δώρα για τον μεγάλο
του έρωτα την Ελένη και τα παιδιά
τους στα σοκάκια του Πέρα, σε ολό-
κληρη την Πόλη ομάδες Ελλήνων
μαθητών χτυπούσαν τα κουδούνια
οικιών για «να πουν τα κάλαντα».
Η νεολαία των Ελλήνων της Κων-
σταντινούπολης, που σύντομα έμελ-
λε να ξεριζωθεί από τη γενέτειρα
γη της, έμπαινε με θόρυβο σε πολί-
τικες «κουζίνες» που έτρεχαν να
προλάβουν τα Χριστούγεννα, με
εδέσματα, μεζέδες, φαγητά, και συν-
ταγές όλο αρώματα. Στην επιστροφή
του στο σπίτι, ο Νίκος έβρισκε να
τον περιμένει ένα ρακί, λίγη λακέρδα,
λίγο εζμέ, μια τσομπάν, τα πεντα-
νόστιμα κεφτεδάκια και μπουρεκάκια
της Ελένης του και κέφι, κέφι πο-
λύ… Τι άλλο να «έκλεβε» η πόλη
των πόλεων από τον παράδεισο εκεί-
να τα Χριστούγεννα του 1960; 

Χριστούγεννα το 1990
Τριάντα χρόνια μετά, το σεργιάνι

του καθηγητή Νίκου στις βιτρίνες
του Πέρα, πολλά άλλαξαν στην Κων-
σταντινούπολη. Πρώτα ήρθε ο με-
γάλος διωγμός των Ελλήνων υπη-

κόων στα μέσα της δεκαετίας του
1960. Μετά, ήρθε η δραματική συρ-
ρίκνωση του ελληνικού πληθυσμού
της Πόλης με την εντατικοποίηση
των πιέσεων προς τους Έλληνες
παράλληλα με το δράμα της Κύπρου
το 1974. Το 1980 δε, ήρθε το στρα-
τιωτικό πραξικόπημα, τα «σπασμέ-
να» του οποίου εξακολουθούν να
πληρώνουν σήμερα οι λαοί της Ανα-
τολίας. Το αιματοκύλισμα του κουρ-
δικού ζητήματος, η κυβερνητική
αστάθεια και η οικονομική κρίση
σημάδεψαν όλη τη δεκαετία του
1980 και του 1990. Όλα αυτά, είχαν
τεράστιο αντίκτυπο στην καθημε-
ρινότητα της συρρικνωμένης πλέον
ελληνικής κοινότητας της Πόλης
και φυσικά στον τρόπο με τον οποίο
θα γιορτάζονταν από τώρα και στο
εξής τα Χριστούγεννα στην ιστορική
πρωτεύουσα της Ορθοδοξίας. Ο έφη-
βος Νίκος, λοιπόν, εγγονός του κα-
θηγητή Νίκου, ο οποίος ως φιλόδοξος

δημοσιογράφος του μέλλοντος κυ-
κλοφορούσε την περίοδο των Χρι-
στουγέννων την ειδική εορταστική
έκδοση της σχολικής του εφημερί-
δας, ζούσε μέσα στο αρνητικό κλίμα
που επικρατούσε το 1990 στην Πόλη
και σε ολόκληρη την Τουρκία. 

Η κορύφωση του εθνικισμού και
του μιλιταρισμού επηρέαζε μαζί με
όλα τα ελληνικά νοικοκυριά της Πό-
λης και την οικογένεια του Νίκου.
Εδώ και αρκετά χρόνια, λίγο πριν
από τα Χριστούγεννα, οι Τούρκοι
δάσκαλοι των ελληνικών εκπαιδευ-
τικών ιδρυμάτων «βομβάρδιζαν»
τον Νίκο και τους συμμαθητές του
με ατελείωτες εξετάσεις και κατ’ οί-
κον εργασίες που σκίαζαν το εορ-
ταστικό κλίμα των διακοπών. Την
ίδια στιγμή, όλες οι ελληνικές οικο-
γένειες συνιστούσαν ιδιαίτερη προ-
σοχή στους μαθητές που έβγαιναν
στους δρόμους για «να πουν (τρα-
γουδήσουν) τα κάλαντα». «Στον δρό-

μο να μιλάτε μονάχα τουρκικά» ήταν
το μότο της χριστουγεννιάτικης πε-
ριόδου. Μέσα σε αυτές τις συνθήκες,
λοιπόν, ο Νίκος και η οικογένειά
του καλωσόριζαν τα Χριστούγεννα
στο σπίτι τους στα Ταταύλα. Το πρωί
τηλεφωνήματα με τους συγγενείς
στην Ελλάδα, το μεσημέρι γεύματα
συνοδευόμενα από τις καλύτερες
φωνές του ελληνικού ρεπερτορίου
γραμμένες σε λευκές κασέτες, έπειτα
λίγο ρακί, λίγοι μεζέδες και φυσικά
ο καθιερωμένος εκκλησιασμός συ-
νήθως στη Χαλκηδόνα. Όλα αυτά,
έδιναν στα Χριστούγεννα του 1990
εκείνο «το ιδιαίτερο άρωμα», σαν
το μαχλέπι και τη μαστίχα της πρω-
τοχρονιάτικης βασιλόπιτας, που θα
νοσταλγούσε ο Νίκος ύστερα από
αρκετά χρόνια στην Κύπρο του 2020. 

Χριστούγεννα του 2020
Τριάντα χρόνια μετά τα Χριστού-

γεννα του 1990, μπορεί οι έμμεσες

και άμεσες εθνικιστικές πιέσεις κατά
των λιγοστών Ελλήνων κατοίκων
της Πόλης να έχουν περιοριστεί,
ωστόσο ορισμένα πράγματα δεν
έχουν αλλάξει και τόσο στην Κων-
σταντινούπολη. Η κυβερνητική
αστάθεια και η οικονομική κρίση
εξακολουθούν να επηρεάζουν την
καθημερινότητα εκατομμύριων
Τούρκων πολιτών συμπεριλαμβα-
νομένου του Κώστα, μικρότερου εγ-
γονού του καθηγητή Νίκου. 

Ο καθηγητής της αγγλικής γλώσ-
σας, ο Κώστας καλωσορίζει τα φετινά
Χριστούγεννα στη Χάλκη, σε ένα
κλίμα έντονης κοινωνικοοικονομικής
αβεβαιότητας. Υπό τη σκιά των νέων,
αυστηρών μέτρων προστασίας λόγω
πανδημίας, ο Κώστας θα μείνει κλει-
σμένος στο σπίτι του ενώ στο χρι-
στουγεννιάτικο τραπέζι θα έχει για
συντροφιά μόνο τη μητέρα του. Φέ-
τος, η μοναδική σύνδεση του Κώστα
με τον έξω κόσμο θα είναι το διαδί-
κτυο.

Όπως ο Κώστας, έτσι και τα λι-
γοστά πλέον ελληνικά νοικοκυριά
της Πόλης θα σπεύσουν το πρωί της
Παρασκευής στις εκκλησίες, από
όπου θα επιστρέψουν άρον άρον
στα σπίτια τους τρέχοντας να προ-
λάβουν την απαγόρευση της κυκλο-
φορίας που επιβάλλει η κυβέρνηση
κάθε Σαββατοκύριακο λόγω κορω-
νοϊού. Τα κάλαντα, αν και εφόσον
«τραγουδηθούν» από την ελληνική
νεολαία, θα ακουστούν υπό τον
κλοιό των αυστηρών μέτρων προ-
στασίας. Ο Οικουμενικός Πατριάρχης
θα είναι απομονωμένος στο Φανάρι,
μαζί με ένα μικρό αριθμό κληρικών
και εργαζομένων του Πατριαρχείου.
Η πανδημία, άλλωστε, έχει ήδη χτυ-
πήσει την «πόρτα» της Ρωμιοσύνης
της Πόλης, αφήνοντας πίσω της θα-
νάτους που έχουν στοιχίσει πολύ
στη μικρή κοινότητα. 

Χριστούγεννα στην αθάνατη Βασιλεύουσα
Μια νοσταλγική και αγαπητική περιδιάβαση στη γιορταστική Κωνσταντινούπολη αλλοτινών καιρών από το 1960 έως το 2020

Το 2020 τα λιγοστά πλέον ελληνικά νοικοκυριά της Πόλης θα σπεύσουν το πρωί της Παρασκευής στις εκκλησίες, από
όπου θα επιστρέψουν άρον άρον στα σπίτια τους τρέχοντας να προλάβουν την απαγόρευση της κυκλοφορίας. Η πανδη-
μία, άλλωστε, έχει ήδη χτυπήσει την «πόρτα» της Ρωμιοσύνης της Πόλης, αφήνοντας πίσω της θανάτους που έχουν
στοιχίσει πολύ στη μικρή κοινότητα.
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Εδώ πανδημία: Να σταματήσει ο εκκλησιαστικός παραλογισμός!

Γ ράφω τις επόμενες αράδες,
έχοντας συνείδηση του ότι
δεν θα αρέσουν σε πολλούς,

ίσως στους περισσότερους. Κάποιοι
δε από αυτούς είναι και δικοί μου
άνθρωποι, ενδεχομένως συνάδελφοι
και φίλοι. Αλλά σε αυτόν τον τόπο
και σε αυτή την τραγική συγκυρία
σιωπήσαμε ήδη πολύ όσοι σπου-
δάσαμε τη θεολογία και θέλουμε
να είμαστε πιστοί –ο καθένας βέβαια
με τον δικό του ξεχωριστό τρόπο–
χωρίς να γινόμαστε γραφικοί, φα-
νατικοί, τυφλοί για τα βάσανα του
κόσμου, υποκριτές και παράλογοι.
Δεν είμαστε σε καμιά περίπτωση
η κάστα των μορφωμένων, των
κουλτουριάρηδων, που κοιτάζουν
αφ’ υψηλού, αλλά πρώτα απ’ όλα
άνθρωποι, που θέλουν να τιμούν
την ανθρωπινότητα και την αν-
θρωπιά τους. Γι’ αυτό νομίζω κο-
πίασαν με θυσίες οι γονιοί μας, να
γίνουμε δηλαδή άνθρωποι με κρι-
τική σκέψη, υπεύθυνοι πολίτες του
κόσμου. Γράφοντας βέβαια όσα
ακολουθούν δεν εκπροσωπώ κα-
νέναν άλλον, δεν έχω έξαλλου τέτοια
αξίωση ή πρόθεση.

Στο προκείμενο: η πανδημία του
νέου κορωνοϊού καλά κρατεί, άν-
θρωποι δίπλα μας πεθαίνουν κάθε
μέρα, φίλοι, γνωστοί, πολλοί σε με-
γάλη ηλικία, κάποιοι νεότεροι/ες ή
και πολύ νέες/οι. Αλλά άνθρωποι
δεν είναι όλοι του Θεού, αναντικα-
τάστατα πρόσωπα, αγαπημένα άλ-
λων ανθρώπων; Κάποιοι από εμάς
έχουν τεθεί σε αυτοπεριορισμό, δεν
μπορούσαν για βδομάδες να βγάλουν
την προστατευτικήμάσκα ή να πλη-
σιάσουν τα παιδιά τους μέσα στο
ίδιό τους το σπίτι, έχασαν χρήματα,
είχαν άλλες απώλειες και θα έχουν
ακόμα περισσότερες μέχρι να γίνουν
με ασφάλεια οι εμβολιασμοί και να
επιστρέψουμε σε μια κάποια κανο-
νικότητα. Γράφω σε πρώτο πληθυν-
τικό αλλά δεν αναφέρομαι μόνον
σε αυτή τη μικρή μας πατρίδα, τη
μικρή πόλη του ενός εκατομμυρίου
που νομίζει πως καθρεφτίζει και
εξαντλεί όλη την οικουμένη, μιλώ
και για τον κάθε άνθρωπο, την κάθε
οικογένεια όπου γης, τον κάθε συν-
άνθρωπο για τον οποίο υποτίθεται
πως προσεύχεται (βλ. «υπέρ του
σύμπαντος κόσμου») καθημερινά
η Εκκλησία, όπως συχνά δεν παρα-
λείπει να κηρύσσει. Ναι, κυρίες και
κύριοι, υπάρχει αυτή η οικουμενική
συνείδηση, η οικουμενική συμπάθεια
και αλληλεγγύη που είναι μέγεθος
κατ΄ εξοχήν εκκλησιολογικό. 

Αλλά πότε στ’ αλήθεια η κατά
Κύπρον Εκκλησία σκέφτηκε και
ενήργησε με βάση τις κύριες εκ-
κλησιολογικές αρχές που θα πρέπει
να διέπουν τη ζωή και την παρουσία
της στον κόσμο; Ανοικτό το ερώ-
τημα. Είμαστε ακόμα στο «ορθοδοξία
και ορθοπραξία» ή/και «φιλακολου-
θία» ως ωραίο εύηχο σύνθημα που
παραπέμπει απλά –στο μυαλό των
περισσοτέρων– σε μία συστηματική
μετοχή στα μυστήρια (βλ. μυστικές
τελετές) της Εκκλησίας, από την
οποία αυτόματα (χωρίς τη βάσανο
της λογικής, χωρίς γνώση, χωρίς

την κριτική και ανατρεπτική, προ-
φητική ματιά της σαλότητας, δηλαδή
της αντιευσεβιστικής τρέλας) θα
προκύψει η ορθή στάση απέναντι
στα του κόσμου. Γι’ αυτό και η στάση
της κατά Κύπρον Εκκλησίας απέ-
ναντι στις πραγματικές αγωνίες των
ανθρώπων είναι κατά κανόνα άνευ-
ρη, σπασμωδική, εκτός τόπου και
χρόνου. 

Για την περίοδο της Αγγλοκρατίας
στην Κύπρο, ο πολύς Βενέδικτος
Εγγλεζάκης έγραφε πως αρκούσε
να ξέρει κανείς ανάγνωση και να
έχει καλή φωνή για να γίνει ιερέας.

Σήμερα, θα πω πως –δυστυχώς–
δεν αρκεί ένα πτυχίο θεολογίας και
ένας ιδεαλιστικός έρωτας για το
ράσο για να είναι κανείς κατάλληλος
να ηγηθεί της εκκλησιαστικής κοι-
νότητας ή να ορθοτομήσει τον λόγο
της Αληθείας. Το πρώτο δεν αρκεί,
όπως δεν αρκεί και το μεταπτυχιακό
δίπλωμα ή το διδακτορικό (σε ιερείς
ή και λαϊκούς, γιατί προσωπικά αν-
τικληρικαλιστής δεν είμαι), εάν συ-
νεπάγονται απλά και μόνον μια διεκ-
περαιωτική σπουδή χωρίς όραμα
και αγωνία υπαρξιακή που βρίσκει
τις απαντήσεις ή τις σωστές ερω-
τήσεις στη θεολογία. Ας μην επε-
κταθώ όμως, γιατί φοβάμαι πως δεν
θα πείσω σχεδόν κανέναν, ότι η
πρόθεσή μου δεν είναι να κάνω αν-
τιπολίτευση στη θεσμική Εκκλησία
ή να απαξιώσω την όποια προσφορά
της. Δεν διστάζω όμως να σημειώσω
το οφθαλμοφανές και προφανές,
πως στην προκειμένη κατάσταση,
από τον περασμένο Μάρτιο και εξής
–με λίγες ως συνήθως εξαιρέσεις–
η στάση της Εκκλησίας, ως θεσμού
και ως σώματος, εδώ στην Κύπρο,
απέναντι στην πανδημία, χαρακτη-
ρίζεται από (δημόσιο) λόγο και συμ-
περιφορές που ουδεμία σχέση έχουν
με την πραγματική φύση της Εκ-
κλησίας: τη φιλανθρωπία, την ευ-
θύνη λογικών και αυτεξούσιων πλα-
σμάτων που υποτίθεται ότι πι-
στεύουν τους δεσμούς τους Σώματος
του Χριστού, δηλαδή στην αγάπη
για τον συνάνθρωπο, τον οποίο κα-
λείται ο καθένας μας να προστα-
τεύσει από πιθανή μόλυνση που
μπορεί να οδηγήσει σε ανυπολόγι-
στες επιπλοκές ή και στον θάνατο.
Πώς προστατεύεις τον συνάνθρωπο;
Αυτονόητο εδώ και καιρό: τηρώντας
τα μέτρα υγειονομικής προστασίας
τα οποία συστήνουν οι ειδικοί και

όχι προσποιούμενος ότι τα τηρείς,
ή περιφρονώντας τα σε εκκλησια-
στικές συνάξεις πίσω από την ασπί-
δα και το απυρόβλητο που απολαμ-
βάνει το «ιερό» και το «όσιο» που
ανόσια και ανίερα αντιμάχεται εν
προκειμένω τη ζωή. 

Είναι βέβαια γνωστό, πως η κατά
Κύπρον πιστοί δεν ήταν μόνοι σε
αυτή την αντιεκκλησιαστική, εν
πολλοίς, στάση, που ως καθ’ όλα
εκκλησιαστική δυστυχώς εκλαμ-
βάνεται, την ώρα που οι εδώ θρη-
σκευόμενοι και κάποιοι στην Ελ-
λάδα, στη Σερβία, στη Ρωσία και
αλλού, φαντάζονται ανύπαρκτες
σκευωρίες κατά της πίστεως, φαν-
τάσματα που τάχα διώκουν την τρι-
κυμισμένη Εκκλησία και άλλα γε-
λοιωδώς ανυπόστατα. Αποκορύ-
φωμά τους –εδώ και αλλού– το εξής
κραυγαλέα παράλογο: την ώρα που
οι φλογεροί της πίστεως αμφισβη-
τούν με θεωρίες αξιοθαύμαστα ή
αξιοθρήνητα ευφάνταστες τον νέο
κορωνοϊό (με άλλα λόγια ο covid-
19 δεν υπάρχει), είναι ταυτόχρονα
σίγουροι πως όταν μπαίνει κανείς
μέσα στους ναούς κορωνοϊό δεν
κολλάει. Δηλαδή, δεν κολλάει από
αυτό που δεν υπάρχει! Γιατί στον
ναό με τρόπο μαγικό υποχρεούται
η χάρη του Θεού να ενεργήσει και
να προστατεύσει τους εκλεκτούς
του. Ανθρώπινη βούληση, κρίση
και ελευθερία σε ένα τέτοιο κλίμα
καταργούνται και υποκαθίστανται
στην πραγματικότητα από έναν εκ-
βιασμό του θείου. Ο Θεός μπαίνει
σε μαγικό κουτί, το κουτί του μυα-
λού που αρνείται να δεχθεί τη δυ-
σάρεστη πραγματικότητα και δη-
μιουργεί μια θρησκευτικότητα στα
μέτρα του φόβου του για να αισθά-
νεται κανείς ασφαλής. Ξέρω πως
ίσως μπαίνω σε χωράφια άλλων

επιστημών, άλλων επιστημονικών
–ή ανθρωπιστικών– πεδίων με μια
τέτοια ανάλυση, γιατί τούτη η πα-
θογένεια αναμφισβήτητα δεν είναι
εξηγήσιμη με όρους εξ ολοκλήρου
θεολογικούς…

Δεν μπορεί κανείς παρά να απο-
γοητεύεται οικτρά με τις συνωμο-
σιολογικές προφητείες και τις πύ-
ρινες αποφάνσεις που εκπορεύονται
σχεδόν καθημερινά και αναπαρά-
γονται από το περιβάλλον της κατά
Κύπρον Εκκλησίας. Τις τελευταίες
δε εβδομάδες αποκτούν και χαρα-
κτήρα αυτοκτονικό (το παράνομο
της στάσεως αυτής είναι αυτονόητο)
καθώς (στα φανερά ή στα μουλωχτά)
καλούνται οι πιστοί σε εκκλησια-
στικές ακολουθίες και μέχρι πρωίας
ενάντια σε κάθε απαγόρευση και
ό,τι ήθελε προκύψει… Είναι να
αναρωτιέται κανείς αν αυτοί οι άν-
θρωποι υποδέχθηκαν ποτέ και εκτί-
μησαν το δώρο της ίδιας της ζωής
ή αν απλά την απαξιώνουν τόσο
που στο βάθος θέλουν την ακύρωσή
της την ώρα που σε παγκόσμιο επί-
πεδο η ζωή χάνεται, ο κόσμος ανά
χιλιάδες θρηνεί μόνος και πεθαίνει
μόνος. Φανεροί ή κρυμμένοι εκ-
κλησιαστικοί λαϊκιστές και λαο-
πλάνοι της εποχής της πανδημίας
δεν μπορούν παρά να θυμίζουν –
όσο σκληρό και να ακούγεται– τα
δηκτικά λόγια του Νίκου Γαβριήλ
Πεντζίκη, τα οποία περιγράφουν
τη στάση των «αφόρητα εγωκεν-
τρικών αποτυχημένων, που θέλουν
μ’ ένα λόγο δικό τους, να υποκα-
ταστήσουν την αλήθεια των πολλών
αναπνοών». Μακάρι να είμαι υπερ-
βολικός, αλλά σε αυτόν τον τόσο
παθιασμένο με την πίστη του τόπο
(αλήθεια που ήταν τόσο πάθος πριν
από την πανδημία); έχει γραφτεί
και κυκλοφορήσει επίσημα πως αν

κανείς δεν πείστηκε δύο χιλιάδες
χρόνια για το απίθανο της μετάδο-
σης ασθένειας μέσω του γνωστού
τρόπου μετάληψης της θείας κοι-
νωνίας, τότε τον περιμένει –άκρως
εκδικητική– η φοβερή κρίση στα
χέρια του Θεού. Αυτό και αν είναι
απειλή που αποστομώνει τους φο-
βισμένους, τους αμφιβάλλοντες, ή
–αν προτιμούν κάποιοι τόσο αξιέ-
παινα δυνατοί στην πίστη– τους
πιο αδύναμους. Το ότι υπήρξαν
στην παράδοση της Εκκλησίας και
άλλοι τρόποι μετοχής στη Θεία Ευ-
χαριστία, ότι σε άλλες (καταδικα-
στέες για τους δικούς μας ζηλωτές)
εκκλησιαστικές περιφέρειες ήδη
προσφεύγουν σε κάποιους από αυ-
τούς, έχει αναλυθεί και συζητηθεί
από άλλους και δεν χρειάζεται να
επεκταθώ. Όσο για το ποιοι εκπρο-
σώπησαν στάσεις και απόψεις που
αναφέρω πιο πάνω, δεν μπαίνω σε
λεπτομέρειες, γιατί ο τόπος είναι
μικρός και είναι απόλυτα γνωστοί
εντός και εκτός Κύπρου. Επίσης
δεν θέλω να τους κάνω διαφήμιση,
γιατί φαίνεται πως αντί να αδυνα-
τίζει, δυναμώνει την επικίνδυνη
δημοφιλία τους. 

«Φτάσαμε στ’ ανείπωτα» τρα-
γούδησε κάποτε ο Διονύσης Σαβ-
βόπουλος.Όντως, η πανδημία έφερε
στην επιφάνεια και σε καθημερινό
πλέον επίπεδο τόσον (αντι)εκκλη-
σιαστικό παραλογισμό που σχεδόν
δεν περιγράφεται. Ντρέπεται κανείς,
αισθάνεται άβολα να συνδεθεί με
οποιονδήποτε τρόπο με τον κατα-
θλιπτικό κανόνα του αμφίβολου
ήθους που βαπτίζεται πίστη, ομο-
λογία, «αντοχή στον πειρασμό» και
άλλα παρόμοια. Ευτυχώς, παρ’ όλη
την υβριστική στάση που αρνείται
το εμβόλιο κατά του κορωνοϊού και
καλεί αντ’ αυτού, άκουσον άκουσον,

τους πιστούς «να εμβολιαστούν με
τον Χριστό», διαπράττοντας ύβρη
προς το δώρο της επιστήμης και
της έρευνας, τους μόχθους και τις
πραγματικές θυσίες των εργατών
της Υγείας στον αγώνα κατά της
πανδημίας και δίπλα στον πάσχοντα
ξένη ή ξένο, Αδελφή ή Αδελφό, η
Εκκλησία Κύπρου κατά συνοδική
πλειοψηφία υποστηρίζει τον εμβο-
λιασμό. Το αν έπρεπε να πάρει η
Σύνοδος θέση είναι ένα άλλο θέμα
και ας μην το αναλύσουμε. Με δη-
μόσια μάλιστα δήλωση του αρχιε-
πισκόπου, πως επιθυμεί να εμβο-
λιαστεί πρώτος, τα πράγματα βρί-
σκουν μια ελάχιστη λογική και ο
κόσμος μπορεί, αν βάλει το μυαλό
του να δουλέψει, να ακολουθήσει
το καλό παράδειγμα. Ας δούμε επι-
τέλους το φως που φαίνεται στην
άκρη του τούνελ, αντί τα φανταστικά
σκοτάδια που κρύβουν τη ζωή, ας
αισθανθούμε ευγνωμοσύνη που κά-
ποιοι μπόρεσαν να βρουν τη φόρ-
μουλα ενάντια σε τούτο το κακό,
αντί να δίνουμε υπόσταση στο ανυ-
πόστατο για να φανταζόμαστε εχ-
θρούς της Εκκλησίας και να αμυ-
νόμαστε σε φαντάσματα γιατί αλ-
λιώς δεν ξέρουμε να υπάρξουμε. 

Και κλείνω με θεολογικό και λει-
τουργικό σχόλιο, ελπίζοντας πως
σε αυτό μπορούμε πολλοί –έστω
και κατ’ εξαίρεση– να συμφωνή-
σουμε: τώρα που οι εκκλησίες θα
παραμείνουν τις πιο πολλές μέρες
κλειστές, γιατί αυτό επιβάλλει η
πραγματική απειλή του ιού, ας ανα-
λογιστεί ο κάθε Χριστιανός, ότι τον
«Αχώρητο παντί» Θεό (αυτό που
δεν τον χωράει το σύμπαν), του
οποίου τη Γέννα και τη Βάπτιση
θέλει να γιορτάσει, δεν μπορεί να
τον χωρέσει και να τον περιορίσει
ο περίκλειστος χώρος του ναού και
συνεπώς δεν έχει εγκλωβιστεί σε
κανένα ανθρώπινο, χειροποίητο
κτίσμα. Άρα και η λατρεία εξάπαν-
τος δεν παρακωλύεται. Απλώς θα
πρέπει να αλλάξει μορφή και να
τολμήσει την έξοδο από τον τύπο
και την τυπολατρεία. Πόσο μάλλον
που είναι βέβαιο, ότι ο Χριστός θα
πρέπει να είναι (έτσι λέει τουλάχι-
στον το Ευαγγέλιο) εκεί που περισ-
σεύει ο πόνος, κυριαρχεί η μοναξιά
και η απόγνωση, δηλαδή στον κάθε
άνθρωπο που πάσχει ή θυσιάζεται
κάθε ώρα γι’ αυτούς που πάσχουν.
Αυτοί είναι ο Χριστός. 

Αποτελεί σίγουρα πρόκληση για
όλους μας να βιώσουμε με συμ-πά-
θεια τα τραγικά της ζωής χωρίς να
δραπετεύουμε από την πραγματι-
κότητα, αλλά δεν μπορείς αλλιώς
να λέγεσαι ούτε Χριστιανός ούτε
και άνθρωπος. Ολοκληρώνω με στί-
χους που έγραψε και όμορφα τρα-
γούδησε η Χάρις Αλεξίου και ο έχων
ώτα ακούειν ακουέτω: Εδώ σε θέλω
στα δύσκολα μπες/να δεις πώς αγιά-
ζουν του κόσμου οι πληγές/εδώ σε
θέλω ν’ αντέχεις να ζεις/κι απ’ τη
μοναξιά σου να βγεις.

Ο κ. Παναγιώτης Θωμά είναι δρ θεολο-
γίας (ΑΠΘ) και διδάσκει στην Αγγλική
Σχολή Λευκωσίας.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΘΩΜΑ

<<<<<<

Δεν μπορεί κανείς παρά
να απογοητεύεται οικτρά
με τις συνωμοσιολογικές
προφητείες και τις πύρι-
νες αποφάνσεις, που
εκπορεύονται σχεδόν
καθημερινά και αναπα-
ράγονται από το
περιβάλλον της κατά
Κύπρον Εκκλησίας.

Τ ο φοβερό 2020 κλείνει με ορι-
σμένα χρήσιμα διδάγματα. Η
ζωή δεν θα σταματά ποτέ να

μας εκπλήσσει. Το 2008-2010 γνω-
ρίσαμε τη χειρότερη χρηματοπι-
στωτική κρίση των προηγούμενων
80 ετών. Ομως το 2020 ακολούθησε
η μεγαλύτερη παγκόσμια ύφεση
μετά το 1945, συνέπεια της χειρό-
τερης πανδημίας των τελευταίων
εκατό ετών. Είχε δίκιο ο πρωθυ-
πουργός Μακμίλαν όταν, ερωτώ-
μενος τι θα μπορούσε να ανατρέψει
την πορεία μιας κυβέρνησης, απάν-
τησε: «Γεγονότα, αγαπητέ μου, γε-
γονότα» (events, dear boy, events).
Μαζί με τις μεγάλες κρίσεις εκπλήσ-
σει και η ανθρώπινη προσαρμοστι-
κότητα: ποιος θα φανταζόταν τη
νέα κανονικότητα της μάσκας, της
απόστασης, της τηλεργασίας και
των πρωτόγνωρων υγειονομικών
κανόνων.

Στις μεγάλες κρίσεις δοκιμάζεται
η κυβερνητική ικανότητα. Ηρεμοι
καιροί και ευνοϊκές συγκυρίες επι-

τρέπουν σε λαϊκιστές να μοιράζουν
υπερφίαλες υποσχέσεις ή λεφτά
που δεν έχουν. Μεγάλες υφέσεις
ευνοούν δημαγωγούς, που αλιεύουν
μαζικά τα θύματα της κρίσης, υπο-
σχόμενοι εκ του ασφαλούς εύκολες
συνταγές. Ομως στη διαχείριση μιας
επείγουσας σαρωτικής κρίσης, όπως
η COVID-19, τα νερά μαζεύονται
απότομα αποκαλύπτοντας ποιοι κο-
λυμπούσαν γυμνοί.

Ο ταυτόχρονος συντονισμός
επιχειρησιακού και επικοινωνιακού
επιπέδου διαχείρισης της κρίσης
απαιτεί υψηλές προδιαγραφές κυ-
βερνητικής ετοιμότητας, ικανότη-
τας και επαγγελματισμού. Και η
πανδημία ανέδειξε έναν αμείλικτο
συγκριτικό δείκτη κυβερνητικής
επίδοσης: τα ποσοστά κρουσμάτων
και θνησιμότητας στον πληθυσμό.
Δεν προκαλεί έκπληξη πώς κούφιοι
κομπορρήμονες λαϊκιστές (Τραμπ,
Τζόνσον, Μπολσονάρο) ξεφούσκω-
σαν υπό το βάρος της ανικανότητάς
τους, ενώ στιβαροί υπεύθυνοι ηγέ-

τες (από τη Μέρκελ μέχρι την Αρν-
τερν) απέδειξαν εκ νέου το μέταλλό
τους.

Οι παγκόσμιες κρίσεις προκαλούν
εθνικιστικές αντιδράσεις, αλλά αν-
τιμετωπίζονται μόνο με υπερεθνικό
συντονισμό. Θυμάστε στο ξέσπασμα
της πανδημίας, κυβερνήσεις να
σπεύδουν να εξασφαλίσουν για τον
εαυτό τους τον περιορισμένο υγει-
ονομικό εξοπλισμό, την Ιταλία να
εγκαταλείπεται μόνη της, τον Τραμπ
να επιχειρεί χονδροειδώς να εξα-
γοράσει μια γερμανική εταιρεία για
να παραγάγει εμβόλια αποκλειστικά
για τις ΗΠΑ. Ομως, πολύ σύντομα,
τον «εθνικισμό των εμβολίων» δια-
δέχθηκε ο διεθνής συντονισμός, με
πρωταγωνιστή την Ευρώπη. Και ο
κορωνοϊός κατέληξε τελικά σε ένα
άλμα αλληλεγγύης για την Ε.Ε., που
όχι μόνο προχώρησε σε εντυπω-
σιακό συντονισμό παρασκευής και
διανομής υγειονομικού υλικού και
εμβολίων, όχι μόνο ενεργοποίησε
το μεγαλύτερο πρόγραμμα κοινού

δανεισμού και δημοσιονομικής ενί-
σχυσης των μελών της, αλλά και
πρωταγωνίστησε σε βοήθεια προς
φτωχότερες χώρες.

Οι κίνδυνοι για τη δημοκρατία
είναι εγγύτερα από ό,τι νομίζουμε.
Επί τέσσερα χρόνια, στην ηγέτιδα
του «ελεύθερου κόσμου», μέρα με
την ημέρα ο Τραμπ πριόνιζε τα θε-
μέλια της δημοκρατίας και του παγ-
κόσμιου πολυμερούς συστήματος.
Στις εκλογές του Νοεμβρίου διέπραξε
το αδιανόητο, ακόμα και για τα δικά
του μέτρα. Αφού επιχείρησε επί
εβδομάδες να υπονομεύσει την επι-
στολική ψήφο, αρνείται να αναγνω-
ρίσει το εκλογικό αποτέλεσμα, πα-
ρότι όλες οι νομικές προσφυγές του
έχουν απορριφθεί, παρότι έλαβε 74
εκλέκτορες παρακάτω και 7 εκα-
τομμύρια ψήφους λιγότερες από
τον Μπάιντεν. Επιδιώκοντας πα-
ράνομα να παραμείνει στην εξουσία,
ο Τραμπ επιχείρησε αυτό που στην
παράδοση των λατινοαμερικανικών
πραξικοπημάτων ονομάζεται «αυ-

τοπραξικόπημα» (autogolpe). Το
γελοιώδες και αλυσιτελές του εγ-
χειρήματος δεν αναιρεί το βαρύ γε-
γονός της απόπειρας. Ομως, άκρως
ενθαρρυντικό, οι αμερικανικοί θε-
σμοί αντιστάθηκαν και επικράτη-
σαν, οι προσπάθειες του Τραμπ κα-
τέπεσαν στο κενό. Η δημοκρατία
συχνά αποτυγχάνει, ενίοτε με βαρύ
κόστος, αλλά τείνει να αυτοδιορ-
θώνεται. Οχι όμως χωρίς εγρήγορση
δημοκρατικών θεσμών και πολι-
τών.

Δίπλα στην ανθρώπινη πρόοδο
(προϊόν γνώσης, επιστήμης, ορθο-
λογικής συνεργασίας), ο παραλογι-
σμός και η βαρβαρότητα καταγρά-
φουν τον δικό τους απολογισμό.
Στην ερντογανική Τουρκία των δε-
κάδων χιλιάδων πολιτικών κρατου-
μένων, μεταξύ των οποίων ο κορυ-
φαίος φιλάνθρωπος και υπερασπι-
στής δικαιωμάτων Οσμάν Καβαλά,
εκατοντάδες χιλιάδες πολίτες έχουν
διωχθεί για συμμετοχή σε «τρομο-
κρατία». Στο Ιράν, αντιφρονούντες

δημοσιογράφοι εκτελούνται. Στη
Συρία, ένα δέκατο του πληθυσμού
έχει σκοτωθεί ή τραυματιστεί από
το 2011, ο μισός πληθυσμός και πα-
ραπάνω είναι πρόσφυγες ή εκτοπι-
σμένοι. Ο εθνικιστικός μαξιμαλισμός
και η αδυναμία ψύχραιμης ανάγνω-
σης των διεθνών συσχετισμών εξα-
κολουθεί να οδηγεί σε εθνικές τρα-
γωδίες, όπως η καταστροφική ήττα
της Αρμενίας από το Αζερμπαϊτζάν
επί του Ναγκόρνο-Καραμπάχ μας
υπενθυμίζει. Για πολλούς στον πλα-
νήτη, ο ελεύθερος ειρηνικός βίος,
η πολυτέλεια της κανονικότητας,
αποτελούν άπιαστο όνειρο. Για πολ-
λούς άλλους μπορεί να αποδειχθούν
μια ευνοϊκή παρένθεση της Ιστορίας,
πριν αυτή επιστρέψει στην αρχέ-
γονη μήτρα της τυραννίας και της
βαρβαρότητας.

Ο κ. Γιώργος Παγουλάτος είναι καθηγη-
τής Ευρωπαϊκής Πολιτικής και Οικονομίας
στο Οικονομικό Πανεπιστήμιο Αθηνών,
γενικός διευθυντής του ΕΛΙΑΜΕΠ.

Πράγματα που μάθαμε το 2020
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΓΟΥΛΑΤΟΥ

Από τον περασμένο Μάρτιο και εξής η στάση της Εκκλησίας, ως θεσμού και ως σώματος, εδώ στην Κύπρο, απέναντι
στην πανδημία, χαρακτηρίζεται από (δημόσιο) λόγο και συμπεριφορές που ουδεμία σχέση έχουν με την πραγματική
φύση της Εκκλησίας.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η Κυπριακή Δημοκρατία είναι μια
πραγματικότητα εδώ και εξήντα
χρόνια. Γεννήθηκε σε δύσκολα χρό-
νια, σε ταραγμένη περιοχή, πολλοί
ήθελαν το λίκνο της και επ’ αυτού
να χτίσουν το δικό τους βασίλειο.
Πέρασε την εφηβεία της μέσα από
τις φλόγες του πολέμου. Κάποιοι
την ήθελαν περιφερόμενο παιδί, να
κάνει τα θελήματα του ενός και του
άλλου, της μιας δύναμης ή της άλλης.
Ως παιδί ζούσε με τροφούς και μά-
θαινε τη διχόνοια. Ως έφηβη μπήκε
στον πόλεμο και στον αδελφοκτόνο
αγώνα, που παρέμενε άγονος, αφού
επωνύμου πατρός ουδείς πεσών ή
ευεργετηθείς. Άγονος μα και τραυ-
ματικός, διαιρέθηκε και έκτοτε διά
του δικαίου της ανάγκης προσπαθεί
να επιβιώσει και να κοιτάξει κατά-
ματα τη επόμενη δεκαετία, η οποία
θα πρέπει να τη βρει πια ώριμη να
ορμηνεύει τα παιδιά της και τα εγ-
γόνια της να τη γιατροπορέψουν
και να έχει καλά γεράματα... και όταν
πρέπει ως άλλος φοίνικας να ανα-
γεννηθεί, ολόκληρη, καθαρή και να
ανθεί, να φέρνει κι άλλο ες αεί. 

Η «Καθημερινή» από την Κυριακή
27 Σεπτεμβρίου έως και τις 27 Δε-
κεμβρίου 2020 τίμησε τα 60 χρόνια
από την εγκαθίδρυση της Κυπριακής
Δημοκρατίας, δημοσιεύοντας για
14 Κυριακές άρθρα, ρεπορτάζ, συ-
νεντεύξεις αναδείκνυαν κάθε φορά
και μία πενταετία από τις συζητήσεις
για την Ανεξαρτησία έως και το
2020. Στις σελίδες της «Κ» προσπα-
θήσαμε να καλύψουμε με τρόπο όχι
ακαδημαϊκό, ούτε και διδακτικό ό,τι
κρίναμε σημαντικότερο από την κά-
θε πενταετία. Για την πρώτη πεν-
ταετία 1960-1965 (Τα πρώτα δύσκολα
βήματα) μιλήσαμε με έναν εκ των
στενότερων συνεργατών του αρ-
χιεπισκόπου Μακαρίου, τον Νίκο
Κόσιη, ο οποίος μας μετέφερε το
κλίμα των πρώτων εκείνων άγουρων
και αμήχανων χρόνων. Ο Αντώνης
Κλάψης επίκουρος καθηγητής στο
Πανεπιστήμιο Πελοποννήσου με
εκτενές άρθρο του περιέγραψε τους

διπλωματικούς προσανατολισμούς
της Κυπριακής Δημοκρατίας και τη
στάση της ελληνικής εξωτερικής
πολιτικής εκείνη ακριβώς την πρώτη
περίοδο. Για την πενταετία 1965-
1970, με τη δημοκρατία να βρίσκεται
στο μεταίχμιο θελήσαμε να δούμε
σχηματικά πώς η οικονομία από τη
στασιμότητα της προηγούμενης πε-
ριόδου πέρασε στην ανάπτυξη και
πώς άνθησε η ιδιωτική επιχειρημα-
τική δραστηριότητα. Είδαμε, επίσης,

πώς μπήκε στη νομική ζωή του τό-
που το Δίκαιο της Ανάγκης μέσα
από άρθρο του Κωνσταντίνου Κόμ-
πος, αναπληρωτή καθηγητή Δημο-
σίου Δικαίου, στο Τμήμα Νομικής,
Πανεπιστήμιο Κύπρου. Τα δύσκολα
χρόνια της πενταετίας 1970-1975
τα αντικρίσαμε με διαφορετικό πρί-
σμα, παρουσιάσαμε μία τραγική
πτυχή της εισβολής, την κατάρριψη
των Noratlas από φίλια πυρά, και
τη ζωή των ανθρώπων στους συ-
νοικισμούς, όπως τη σκιαγράφησε
ο Χρίστος Χριστοφίδης, επαρχιακός
γραμματέας Λευκωσίας Κερύνειας
και μέλος του πολιτικού γραφείου
του ΑΚΕΛ. την τραυματισμένη Κύ-
προ της πενταετίας 1975-1980 την
είδαμε μέσα από τις πρώτες προ-
σπάθειες διπλωματικές προσπάθειες
της Δημοκρατίας, όπως της έζησε
ο πρώην υπουργός Εξωτερικών Νίκος
Ρολάνδης και πώς ήλθε το αγγλο-
αμερικανο- καναδικό Σχέδιο λύσης
του Κυπριακού του 1978. 

Μα είδαμε με ενδιαφέρον και
πώς από την καταστροφή προχω-
ρήσαμε στην οικονομική ανόρθωση.
Στη διαιρεμένη Κύπρος της πεντα-
ετίας 1980-1985 ήλθε η ανακήρυξη
του Ψευδοκράτους, στις 15 Νοεμ-
βρίου 1983, με τα γεγονότα να μας
πιάνουν εξαπίνης. Οι επόμενες δύο
πενταετίες 1985-1990 και 1990-1995
αφιερώθηκαν στην Κύπρο που αλ-
λάζει. Το Πανεπιστήμιο Κύπρου που
ιδρύθηκε επί προεδρίας Γιώργου
Βασιλείου εξυπηρετούσε συγκεκρι-
μένες και αδήριτες ανάγκες, παρά
τους ενδοιασμούς που υπήρξαν. Ο
οποίος στη συνέντευξή κάνει έναν
γενναίο απολογισμό για την προ-
εδρία του λέγοντας χαρακτηριστικά:
«Ήταν ύβρις από πλευράς μου να
θεωρήσω δεδομένη την επανεκλογή
μου και αυτό στοίχισε στον τόπο».
Για την επόμενη πενταετία 1995-
2000, προχωρώντας προς τη νέα χι-
λιετία ο πολύπειρος πολιτικός Ιωάν-
νης Κασουλίδης μιλάει για τη δια-

κυβέρνηση Γλαύκου Κληρίδη την
πολιτική του ενεργού ηφαιστείου,
το ενιαίο αμυντικό δόγμα και την
κρίση στα Ίμια όπως τα έζησε ο
ίδιος. 

Η μεγαλύτερη πρόκληση της πεν-
ταετίας 2000-2005 θεωρήσαμε ότι
είναι το Σχέδιο Ανάν και γι’ αυτό
προσπαθήσαμε να δούμε την πολι-
τική διάσταση των πραγμάτων. Ποιο
ήταν το παρασκήνιο της απόφασης
του ΑΚΕΛ να καταψηφίσει την υστά-
τη το Σχέδιο Ανάν, και πώς ήλθε
απόφαση για το δημοψήφισμα που
οδήγησε στη διάσπαση του ΔΗΣΥ.
Επίσης, σε συνέντευξή του ο Χρύσης
Παντελίδης, ο στενός συνεργάτης
του Τάσσου Παπαδόπουλου και δι-
ευθυντής του Κέντρου Μελετών
Τάσσος Παπαδόπουλος, απαντάει
στα περί μη διαπραγμάτευσης στο
Μπούργκενστοκ, το διάγγελμα και
το περιβόητο δείπνο στη Στράκκα
με τον Σερντάρ Ντενκτάς. Η πεν-
ταετία της 2005-2010 είχε έντονο,
εκτός των άλλων, πολιτικό χρώμα.
Αναλύουμε τις κρίσιμες εκλογές του
2008, την οικειοποίηση του «Όχι»,
το πρώτη φορά Αριστερά και η δυ-
ναμική Ιωάννη Κασουλίδη μετά τη
διάσπαση του ΔΗΣΥ. Μέσα από τα
άρθρα τους ο βουλευτής του ΔΗΣΥ
και συντονιστής επιτελείου Ιωάννη
Κασουλίδη 2008, Μιχάλης Σοφοκλέ-
ους και ο Χρίστος Χριστοφίδης επαρ-
χιακός γραμματέας ΑΚΕΛ Λευκωσίας
– Κερύνειας δίνουν εύγλωττα το κλί-
μα ενός έντονου και καινοφανή προ-
εκλογικού αγώνα. Την πενταετία
2010-2015 την αντικρίζουμε μέσα
από τη συνέντευξη του Στέφανος
Στεφάνου, ο οποίος μίλησε για την
πενταετία της διακυβέρνησης Δη-
μήτρη Χριστόφια, λέγοντας, «αν δεν
έχανε ο Ταλάτ το 2010 μπορούσαμε
να πετύχουμε λύση». Επίσης, σε
αυτή την πενταετία η Κύπρος υπέστη
το κούρεμα καταθέσεων, για το
οποίο μιλάει Πώς το κούρεμα κατέ-
στη η μόνη διέξοδος ο Μιχάλης Σαρ-
ρής, ο οποίος αποκαλύπτει το πα-
ρασκήνιο του Γιούρογκρουπ, τι έγινε
στη Ρωσία και τους λόγους παραί-
τησής του.

Ξ εκινώντας ένα τέτοιο άρθρο
η πρώτη μου σκέψη ήταν πώς
να αποφύγω να το μετατρέψω

σε ευχολόγιο. Ή να είναι απλώς μια
νεφελώδης, ζωγραφισμένη με ροζ
αποχρώσεις εικόνα που θα προκα-
λέσει μειδίαμα και σαρκασμό. Να
είναι όραμα και όχι «όρομα». Επίσης
δεν είναι κάποιο προεκλογικό μα-
νιφέστο, ούτε μπορώ να καλύψω
όλους τους τομείς σε ένα σύντομο
άρθρο. Θα προσπαθήσω να επικεν-
τρωθώ σε κάποια όμως βασικά συ-
στατικά στοιχεία του πώς θα ήθελα
να είναι η Κύπρος της επόμενης δε-
καετίας. Ένα όραμα, λοιπόν, οφείλει
να είναι προκλητικό, να σε σπρώχνει
μπροστά, να σε κινητοποιεί τόσο
όσο να μην σε αποθαρρύνει. Την
ίδια ώρα για να πάμε μπροστά πρέπει
να κοιτάξουμε στο παρελθόν και
στο παρόν. Να δούμε τι κάναμε
μέχρι σήμερα, να το κρίνουμε όσο
πιο αντικειμενικά μπορούμε και να
αποφασίσουμε πού θέλουμε να πά-
με, χωρίς να ξεχνάμε ποιοι είμαστε
και τι αντιπροσωπεύουμε. 

Ποιο είναι, λοιπόν, το όραμά μας;

Ποια χώρα θέλουμε να είμαστε; Τι
θέλουμε να σκέφτονται οι ξένοι
όταν ακούν «Κύπρος»; Σίγουρα όχι
σκάνδαλα και διαφθορά. Σίγουρα
όχι, φτηνός τουρισμός. Σίγουρα όχι
«πλυντήριο». Ποια είναι τα αντα-
γωνιστικά μας πλεονεκτήματα; Πού
θα βασιστούμε για να το πετύχουμε;
Θέλω να αναφερθώ σε δύο σημαν-
τικά στοιχεία που θεωρώ ως τα θε-
μέλια της υλοποίησης του όποιου
οράματος για την Κύπρο του μέλ-
λοντος. 

Το πρώτο, αφορά στη Συμμετοχή.
Την Κύπρο του 2030 (και του 2040)
θα ήθελα να τη συνδιαμορφώσουμε
πολλοί. Θα έπρεπε να την είχαμε
σχεδιάσει ήδη. Πιστεύω ακράδαντα
στη συλλογική σοφία, στην επιστη-
μοσύνη αλλά και το ένστικτο του
λαού μας. Στην Κύπρο του 2030 θα
ήθελα σίγουρα να έβλεπα περισσό-
τερη διαβούλευση, περισσότερη
συμμετοχή.  Δεξαμενές σκέψης,
ανοικτές συζητήσεις, κριτική και
προτάσεις βασισμένες σε στοιχεία
και δεδομένα και όχι απλώς σε ιδε-
ολογία. Διαβουλεύσεις έγκαιρα σχε-

διασμένες και υλοποιημένες όχι
απλώς για να πούμε ότι τις κάναμε
(διότι έτσι προνοεί ο νόμος ή το επι-
κοινωνιακό πλάνο), αλλά επειδή
πραγματικά εμπιστευόμαστε τη δια-
δικασία. Στέκω στη συμμετοχή,
επειδή αποτελεί προϋπόθεση για
την οποιαδήποτε θετική αλλαγή
επιθυμούμε. Η απουσία και η αποχή
μεγάλου ποσοστού του πληθυσμού
και ιδιαίτερα της νεολαίας, διαιωνίζει
την υφιστάμενη κατάσταση, επι-
τρέπει στο κατεστημένο να εδραι-
ώνεται ακόμα περισσότερο, εκτρέφει
τον νεποτισμό και γαλουχεί τις επό-
μενες γενιές, καθρεφτίζοντας το
κακό παρελθόν μας. Στην Κύπρο
του 2030 θα ήθελα να δω τη συμ-
μετοχή να πηγαίνει πέραν της έκ-
φρασης απόψεων στα Μέσα Κοι-
νωνικής Δικτύωσης. Να μεταφρά-
ζεται σε συμμετοχή σε κοινωνικές
και πολιτικές ομάδες, εθελοντικές
οργανώσεις, σε ακτιβισμό, σε δη-
μόσιες διαβουλεύσεις για την πα-
ραγωγή πολιτικής και φυσικά στις
δημοκρατικές διαδικασίες. Στις ψη-
φοφορίες. Η ευθύνη για τον καταρ-

τισμό ψηφοδελτίων αντάξιων των
προσδοκιών της κοινωνίας ανήκει
στα κόμματα. Όμως, ο τελικός λόγος
και η τελική ευθύνη είναι ατομική.
Άρα στην Κύπρο του 2030 θα ήθελα
να δω ψηφοδέλτια με άτομα που
έχουν την ακεραιότητα ως βασικό
προσόν και αποδεδειγμένη όρεξη
για κοινωνική προσφορά. Και θα
ήθελα να δω μια ζωηρή κοινωνία
να τα εντοπίζει και να τα υποστη-
ρίζει. 

Το δεύτερο σημείο που θέλω να
θίξω είναι αυτό της παιδείας. Χρει-
αζόμαστε μια μετατόπιση του εκ-
παιδευτικού συστήματος. Επικέν-
τρωση όχι μόνο στις γνώσεις, αλλά
και στις δεξιότητες, τον χαρακτήρα
και τη διαδικασία αναστοχασμού
και διά βίου μάθησης. Θέλω μια Κύ-
προ που να είναι πρότυπο παραγω-
γής νέων με κριτική σκέψη, φιλο-
μάθεια και επιστημονική περιέργεια.
Από το νηπιαγωγείο στο πανεπι-
στήμιο. Νεολαία που ακολουθεί την
επιστημονική μέθοδο πριν σχημα-
τίσει άποψη ή παρασυρθεί από τον
κάθε λαϊκιστή, έχει επίγνωση των

εξελίξεων σε παγκόσμια κλίμακα
και που δεν χάνει επαφή με την εν-
συναίσθηση και τον ανθρωπισμό
της. Μια παιδεία που ξεκινά από το
σπίτι και την οικογένεια και συμ-
πληρώνεται στο σχολείο και την
κοινωνία. Που θα έχει ως αποτέλε-
σμα την ανάληψη μελετημένων ρί-
σκων, την καινοτομία και την επι-
χειρηματική αξιοποίηση της δια-
νόησής μας. Που θα έχει πολίτες
ψηφιακά, χρηματοοικονομικά και
μιντιακά (media) εγγράμματους. 

Μια τέτοια παιδεία, θα οδηγήσει
στην αξιοποίηση των όσων σήμερα
θεωρούμε κινδύνους και απειλές,
ως ευκαιρίες για ανάπτυξη και ευη-
μερία. Μπορεί μια τέτοια παιδεία
να μας οδηγήσει στη μετατροπή
της Κύπρου του 2030 και του 2040
σε ένα περιφερειακό και παγκόσμιο
κέντρο υγείας, θεραπείας και απο-
θεραπείας; Μπορεί να μας μετατρέ-
ψει σε ένα κέντρο εξαγωγής τεχνο-
γνωσίας και τεχνολογίας αξιοποί-
ησης της ηλικιακής ενέργειας; Του
νερού και της υδροπονίας, έρευνας
και Ανάπτυξης; 

Όλα αυτά γιατί; Για πoιο αποτέ-
λεσμα; Για μια Κύπρο, που οι πολίτες
της είναι ευτυχισμένοι. Για ένα κρά-
τος προνοίας με δομές που στηρί-
ζουν την οικογένεια. Που δημιουργεί
ευκαιρίες για όλους. Για την ύπαιθρο,
για τα άτομα με αναπηρίες, για τους
μετανάστες και τους πρόσφυγες.
Για μια κοινωνία χωρίς αποκλει-
σμούς, της ισότητας των φύλων.
Μια Κύπρο με λυμένο το Κυπριακό. 

Τελικά κατέληξα ίσως εκεί που
φοβόμουν. Ένα «ροζ» ευχολόγιο.
Ζητούμε όμως πολλά; Εγώ υποστη-
ρίζω πώς όχι. Υπάρχουν εκεί έξω
τα άτομα που μπορούν να μας εμ-
πνεύσουν για να τα επιδιώξουμε;
Υπάρχει η επιστημοσύνη και ο επαγ-
γελματισμός για να μας καθοδηγή-
σει; Πιστεύω πως ναι. Μπορούμε;
Ναι, μπορούμε. Αρκεί να το θελή-
σουμε και πράξουμε τα δέοντα. Αλ-
λιώς, ναι, θα παραμείνει ένα ευχο-
λόγιο. 

Ο κ. Μενέλαος Α. Μενελάου είναι εκτε-
λεστικός διευθυντής του Οργανισμού Νε-
ολαίας Κύπρου.

Ας γίνει η Δημοκρατία όνειρο απαρθινό
Η «Κ» διέτρεξε για τρεις μήνες χαρακτηριστικές ιστορικές στιγμές των έξι δεκαετιών ανεξάρτητης Κύπρου μέσα από τις σελίδες της 
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Η τελευταία 
πενταετία 
των 60χρονων

Η πενταετία 2015-2020 εί-
χε έντονα διπλωματικά χα-
ρακτηριστικά και σε συνέν-
τευξή του ο Παντελής Παν-
τελίδης, διπλωμάτης και
γραμματέας του Εθνικού
Συμβουλίου, λέει ότι με
πρωτοβουλίες του προ-
έδρου Αναστασιάδη συζη-
τήθηκε διεξοδικά το θέμα
της ασφάλειας και εγγυήσε-
ων στις Πολυμερείς στο
Κραν Μοντάνα. Ο δε Τουμά-
ζος Τσελεπής επικεφαλής
της ομάδας Κυπριακού του
ΑΚΕΛ και μέλος της δια-
πραγματευτικής ομάδας,
λέει ότι «ο πρόεδρος της
Δημοκρατίας μάς έστειλε
από το απόγευμα στο ξενο-
δοχείο όπου διαμέναμε χω-
ριστά από τη στενή δια-
πραγματευτική ομάδα». Για
αυτή την Κυριακή επιλέξα-
με τον εκτελεστικό διευ-
θυντή του Οργανισμού Νεο-
λαίας Κύπρου να μας σκια-
γραφήσει ποια Κύπρο ονει-
ρεύεται για τα επόμενα
πέντε ή δέκα χρόνια, αφού
ίσως ήρθε η ώρα η Δημο-
κρατία να ξεκινήσει με τις
ευχές του πρώτου της προ-
έδρου αρχιεπισκόπου Μα-
καρίου «Κλείσατε αυτό το
όραμαν εις την ψυχήν σας
και να είστε βέβαιοι, απολύ-
τως βέβαιοι, ότι το νέον
κράτος, το οποίον, διά της
θυσίας σας, διά της αγάπης
σας, θεμελιούται σήμερον
θα αποβεί κράτος ευημε-
ρίας και προόδους, ηθικής
και δικαιοσύνης, κράτος του
Θεού. Ζήτω η ελευθέρα και
Ανεξάρτητος Κύπρος!».

<<<<<<<

Η Δημοκρατία πέρασε
την εφηβεία της μέσα
από τις φλόγες του πολέ-
μου. Κάποιοι την ήθελαν
περιφερόμενο παιδί, 
να κάνει τα θελήματα 
του ενός και του άλλου.

Από ιδρύσεώς της η Κυπριακή Δημοκρατία πέρασε διά πυρός και σιδήρου. 

ΓΡ
ΑΦ

ΕΙ
Ο

 Τ
ΥΠ

ΟΥ
 Κ

ΑΙ
 Π

ΛΗ
ΡΟ

Φ
Ο

ΡΙ
Ω

Ν
 



Ε Λ Λ Α Δ Α20 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Παρασκευή 25 - Κυριακή 27 Δεκεμβρίου 2020

Εβδομάδες πιθανών εξελίξεων στα 
εθνικά θέματα αναμένεται να είναι 
οι επόμενες, στο σκέλος όχι μόνο 
των ελληνοτουρκικών, αλλά και της 
αύξησης της ελληνικής κυριαρχίας 
επί του Ιονίου Πελάγους. Κατ’ αρ-
χάς στην Αθήνα αναμένεται η επί-
σημη πρόσκληση της Αγκυρας για 
τον 61ο γύρο των διερευνητικών 
επαφών, με το χρονοδιάγραμμα να 
μην είναι απολύτως σαφές. Ιδανικά 
η ελληνική πλευρά επιθυμεί έναρ-
ξή τους μετά την ορκωμοσία του 
Τζο Μπάιντεν στις 20 Ιανουαρίου, 
ωστόσο είναι προετοιμασμένη και 
για πρόσκληση με ημερομηνία νω-
ρίτερα τον ίδιο μήνα. 

Οι επιφυλάξεις εκ μέρους της 
Αθήνας είναι δεδομένες, αφενός 
λόγω της ρητορικής περί «εφ’ όλης 
της ύλης» συζητήσεων εκ μέρους 
αξιωματούχων της Αγκυρας, αφε-
τέρου λόγω του αρνητικού προη-
γούμενου που δημιούργησε η κρί-
ση του «Ορούτς Ρέις», το οποίο, 
πάντως, για τους επόμενους έξι 
μήνες θα πλέει σε αποκλειστικά 
τουρκικά νερά. 

Στην Αθήνα είναι απολύτως 
αντιληπτό ότι πιθανή αποκλιμά-
κωση δεν οφείλεται τόσο στη βού-
ληση του Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν 
να δείξει καλή θέληση έναντι της 
Ελλάδας, όσο στην επιχείρηση γοη-
τείας προς τη ∆ύση και τη διάθεση 
να δείξει ότι η Τουρκία μπορεί να 
διαδραματίσει «εποικοδομητικό» 
ρόλο. Ο μάλλον άκομψος τρόπος 
που επέλεξε μέσω Twitter ο Με-
βλούτ Τσαβούσογλου να θέσει την 
ετοιμότητα της Τουρκίας για διάλο-
γο είναι ενδεικτικός της σπουδής 
της Αγκυρας και, βέβαια, απαντή-
θηκε με βάση τις αρχές που θέτει 

η Αθήνα από τον υπουργό Εξω-
τερικών Νίκο ∆ένδια. Η Γερμανία 
παραμένει ο βασικός δίαυλος δι-
ευκόλυνσης των επαφών ανάμε-
σα στην Ελλάδα και την Τουρκία, 
ωστόσο και η Ουάσιγκτον, ακόμα 
και αυτή τη μεταβατική περίοδο, 
παρακολουθεί την πιθανή εξέλιξη 
των συνομιλιών. 

Μια ενδιαφέρουσα λεπτομέρεια 
που λειτουργεί ως ένας πιθανός ενι-
σχυτικός παράγοντας των ελληνο-
αμερικανικών σχέσεων (πέρα από 
εξοπλισμούς και επέκταση συμφω-
νίας αμοιβαίας αμυντικής συνεργα-

σίας) είναι το Brexit. Αρκετοί στην 
Ουάσιγκτον βλέπουν την Ελλάδα 
ως μία από τις χώρες που μπορεί 
να συνηγορήσουν υπέρ της ανά-
γκης ενίσχυσης του διατλαντικού 
δεσμού, μετά την αποχώρηση του 
Ηνωμένου Βασιλείου. Εκεί που ου-
δείς αναμένει οποιαδήποτε ουσια-
στική εξέλιξη, αλλά μάλλον επιδεί-
νωση, είναι στο Κυπριακό.

Η επόμενη εκκρεμότητα που 
αναμένεται να κλείσει τις επόμε-
νες ημέρες, είναι η υπογραφή από 
την Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας Κα-
τερίνα Σακελλαροπούλου του ∆ια-

τάγματος για την επέκταση της αι-
γιαλίτιδας ζώνης από τα 6 στα 12 
ναυτικά μίλια στο Ιόνιο Πέλαγος, με 
βάση και τους κλειστούς κόλπους 
από την Κέρκυρα έως το Ταίναρο. 
Μόλις πριν από λίγες ημέρες το 
Συμβούλιο της Επικρατείας ολοκλή-
ρωσε τον απαραίτητο έλεγχο νομι-
μότητας και εκείνο που απομένει 
είναι η αποστολή του ∆ιατάγματος 
στο Προεδρικό και η υπογραφή από 
την κ. Σακελλαροπούλου. 

Μια άλλη ενδιαφέρουσα εξέλι-
ξη έρχεται από την Αλβανία. Την 
Τρίτη και την Τετάρτη, ο πρόεδρος 

της Αλβανίας, Ιλίρ Μέτα, προχώρη-
σε στον διορισμό του πέμπτου και 
του έκτου δικαστή, από τους εννέα, 
του συνταγματικού δικαστηρίου 
της χώρας, οδηγώντας το εκ νέου 
στην ελάχιστη απαρτία. Ο κ. Μέτα 
προχώρησε, βέβαια, σε αυτή την 
κίνηση με σκοπό την εκπλήρωση 
ενός κριτηρίου που επιτρέπει τις 
ενταξιακές διαπραγματεύσεις με 
την Ε.Ε., παράλληλα όμως με αυ-
τόν τον τρόπο αφαιρείται και ένα 
πάγιο αλβανικό επιχείρημα των τε-
λευταίων ετών, για αδυναμία συνο-
μιλιών σχετικά με την οριοθέτηση 

θαλασσίων ζωνών, λόγω απουσίας 
συνταγματικού δικαστηρίου. Κάτι 
που διευκολύνει, συνολικότερα, 
και πιθανή κοινή προσφυγή των 
δύο χωρών στο ∆ιεθνές ∆ικαστή-
ριο της Χάγης.

Οι εξοπλισμοί

Eνα σημαντικό σκέλος της δι-
πλωματικής προσπάθειας που κά-
νει η Αθήνα συνδέεται αδιαμφισβή-
τητα με τους εξοπλισμούς. Μετά τα 
γαλλικά μαχητικά Ραφάλ και την 
επιλογή της Αθήνας να προχωρή-
σει με τους Ισραηλινούς στο θέμα 
του διεθνούς αεροπορικού κέντρου 
στην Καλαμάτα, το πλέον «καυτό» 
ζήτημα στα χέρια του υπουργού 
Εθνικής Αμυνας Νίκου Παναγιω-
τόπουλου είναι η νέα φρεγάτα του 
Πολεμικού Ναυτικού (Π.Ν.). Από 
την αμερικανική πλευρά εξακολου-
θεί να προσφέρεται η MMSC (και η 
αναβάθμιση των ΜΕΚΟ), ενώ κατέ-
στη σαφές, με έμμεσο πλην σαφή 
τρόπο, ότι οι «Arleigh Burke» δεν 
μπορεί να προσφερθούν ως ενδι-
άμεση λύση. 

Οι Αμερικανοί μιλούν περισσό-
τερο για «ικανότητες» (capabilities) 
και λιγότερο για πλοίο, κάτι που 
μπορεί να παραπέμπει σε πολλά. 
Πηγές της «Κ» εκτιμούν ότι από 
πλευράς πλοίων, οι ΗΠΑ μπορεί να 

προχωρήσουν στην καλύτερη περί-
πτωση στην αποδέσμευση κάποιου 
από τα παλαιότερα Ticonderoga, 
τα οποία βρίσκονται υπό απόσυρ-
ση από το αμερικανικό ναυτικό. 
Οι Γάλλοι προσφέρουν τέσσερις 
Belh@rra σε διαμόρφωση πολλα-
πλών ρόλων και ενδιάμεση λύση 
την οποία δεν έχουν ακόμη απο-
καλύψει. Εκτιμάται ότι πρόκειται 
πιθανότατα για τις παλαιότερες 
Λαφαγιέτ. Οι Γάλλοι προσφέρουν 
και εκσυγχρονισμό των τεσσάρων 
ΜΕΚΟ από την Thales. 

Και οι δύο πλευρές (ΗΠΑ και 
Γαλλία) προσφέρουν αντιαεροπο-
ρική άμυνα περιοχής, αν ζητηθεί, 
αλλά και τύπου βλημάτων (SM-2, 
SCALP Naval). Η τρίτη πρόταση, η 
ολλανδική, αφορά τη ναυπήγηση 
(στην Ολλανδία) τεσσάρων φρεγα-
τών τύπου Sigma, την αναβάθμιση 
των ΜΕΚΟ, αλλά και δύο φρεγάτες 
τύπου Μ, ως ενδιάμεση λύση. ∆ε-
δομένου ότι στα δημοσιονομικά 
έτη 2022 και 2023, ο προϋπολογι-
σμός αναμένεται να είναι σχεδόν 
μισός σε σχέση με τον σημαντικά 
αυξημένο του 2021, οποιαδήποτε 
απόφαση για τη νέα φρεγάτα θα 
πρέπει να προχωρήσει το αργότερο 
μέχρι τον Μάιο, ώστε να υπάρχει 
χρόνος και για τα διάφορα διαδι-
καστικά βήματα που απαιτούνται.

Οι διερευνητικές
αρχίζουν, 
οι επιφυλάξεις
παραμένουν
Πώς βλέπει η Αθήνα τη στάση της Αγκυρας

Η ελληνική πλευρά 
επιθυμεί έναρξη
της διαδικασίας
μετά την ορκωμοσία 
του Τζο Μπάιντεν
στις 20 Ιανουαρίου, 
ωστόσο είναι προετοι-            
μασμένη και για 
πρόσκληση νωρίτερα.

Στην Αθήνα είναι απολύτως αντιληπτό ότι πιθανή αποκλιμάκωση δεν οφείλεται τόσο στη βούληση του Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν να επιδείξει καλή θέληση ένα-
ντι της Ελλάδας, όσο στην επιχείρηση γοητείας προς τη ∆ύση και στη διάθεση να δείξει ότι η Τουρκία μπορεί να διαδραματίσει «εποικοδομητικό» ρόλο.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Αν και πολύ μικρότερου κόστους, εξίσου σημαντικά είναι τα «μίνι προ-
γράμματα» προμήθειας μη επανδρωμένων αεροοχημάτων (UAV). Ηδη το 
Π.Ν. ετοιμάζεται να αποδεσμεύσει περί τα 25 εκατ. ευρώ για την προμή-
θεια τεσσάρων UAV τύπου Schiebel, από γαλλική εταιρεία, τα οποία θα 
χρησιμοποιηθούν για τις ΜΕΚΟ (εν είδει μικρού μη επανδρωμένου ελι-
κοπτέρου). Παράλληλα, προχωρεί η αναβάθμιση των Sperwer του Στρα-
τού Ξηράς ενώ, μετά τη συμφωνία με το Ισραήλ για το αεροπορικό κέ-
ντρο στην Καλαμάτα, αναμένονται εξελίξεις στο ζήτημα των συστημάτων 
αντιμετώπισης UAV, και όχι μόνο. Υπάρχει μια σκέψη μετατροπής των 
10-12 εκπαιδευτικών ελικοφόρων T-6, που δεν θα αναβαθμιστούν (ώστε 
να χρησιμοποιηθούν ως εκπαιδευτικά), σε «δολοφόνους» drones και 
UAV. Πρόκειται για ένα φιλόδοξο, αλλά σχετικά φθηνό σχέδιο, το οποίο 
μπορεί να αποδώσει αποτελέσματα γρήγορα και ήδη έχει θεωρηθεί εν-
διαφέρον από την ηγεσία και της Πολεμικής Αεροπορίας. 

Drones και UAV «δολοφόνοι»

«Από αμνημονεύτων χρόνων η Ευ-
ρώπη έχει βρεθεί αντιμέτωπη με 
το Ανατολικό Ζήτημα. Η ουσία 
του προβλήματος αυτού είναι 
αμετάβλητη. Συνίσταται στη σύ-
γκρουση, κυρίως στα εδάφη της 
Νοτιοανατολικής Ευρώπης, με-
ταξύ των συνηθειών, των ιδεών 
και των αντιλήψεων της ∆ύσης 
από τη μια πλευρά και εκείνων 
της Ανατολής από την άλλη. Αν 
και ενιαίο ως προς τον πυρήνα 
του, το Ανατολικό Ζήτημα στην 
πορεία του χρόνου έχει λάβει δι-
άφορες μορφές σε διαφορετικές 
ιστορικές περιόδους».

 
Ετσι περιγράφει το Ανατολικό Ζή-
τημα ο Βρετανός ιστορικός και πο-
λιτικός Sir John A. R. Marriott στο 
κλασικό σύγγραμμά του «Το Ανατο-
λικό Ζήτημα. Μια μελέτη στην ευ-
ρωπαϊκή διπλωματία»1. Ο ορισμός 
αυτός του Ανατολικού Ζητήματος, 
αν και διατυπωμένος έναν αιώνα 
πριν, προσφέρει ένα διαχρονικό 
εργαλείο κατανόησης των εξελί-
ξεων στην περιοχή μας.

 
Η μακρόσυρτη διαδικασία συρρίκνω-
σης της Οθωμανικής Αυτοκρατορί-
ας και ο γεωπολιτικός της αντίκτυ-
πος αποτέλεσαν έως και τις αρχές 
του 20ού αιώνα το επίκεντρο του 
Ανατολικού Ζητήματος. Η πτώση 
της αυτοκρατορίας και η σύσταση 
του σύγχρονου τουρκικού κράτους 
το 1923 επισφραγίστηκαν με τις 
εδαφικές και άλλες ρυθμίσεις της 
Συνθήκης της Λωζάννης. Εκλεισε 
τότε ένα μεγάλο κεφάλαιο του Ανα-
τολικού Ζητήματος.

Η σύγχρονη Τουρκία υλοποιώντας 
το κεμαλικό όραμα προσδέθηκε, 
πρωτίστως στρατηγικά και δευτε-
ρευόντως πολιτικά και πολιτιστικά, 
στην Ευρώπη και στη ∆ύση. Σημα-
ντικό μέλος του ΝΑΤΟ και υποψή-
φια προς ένταξη στην Ευρωπαϊκή 
Ενωση, η Τουρκία για πολλές δε-
καετίες έπαψε να είναι μέρος του 
ευρύτερου Ανατολικού Ζητήματος 
όπως το ορίζει ο Sir J.A.R. Marriott.

 
Ωστόσο, τα τελευταία δεκαπέντε χρό-
νια, η Τουρκία υπό την ηγεσία του 
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, σε μια ιδεο-
λογική και πολιτική παλινδρόμηση, 
αναθεωρεί προηγούμενες στρατηγι-
κές της επιλογές και κατευθύνσεις.

 
Προχωρεί όλο και βαθύτερα στον κό-
σμο του Ισλάμ. Αμφισβητεί συστη-
ματικά τις ρυθμίσεις της Συνθήκης 
της Λωζάννης, επιδιώκοντας τον 
τερματισμό της, αδιαφορώντας για 
το ότι η συνθήκη αυτή είναι η βάση 
της σταθερότητας και της ειρήνης 
στην ευρύτερη περιοχή της Ανατο-
λικής Μεσογείου. Η Αγκυρα ακολου-
θεί μια νεοοθωμανικής έμπνευσης 
στρατηγική για να προβάλει την 
ισχύ, την παρουσία και την επιρ-
ροή της σε πρώην οθωμανικά εδά-
φη, από τη Συρία έως τη Λιβύη και 

από την Κύπρο έως τον Καύκασο, 
περνώντας βεβαίως από το Αιγαίο.

 
Ετσι η «ερντογανική» Τουρκία, υπό 
την ενός ανδρός αρχή, αποκλίνει 
σταθερά από τη ∆ύση. Σε μια ανά-
στροφη κατεύθυνση από ό,τι στις 
αρχές του 20ού αιώνα, πρωταγω-
νιστεί στο νέο Ανατολικό Ζήτημα. 
Αντί της οθωμανικής συρρίκνωσης, 
επιχειρείται νεοοθωμανική επέκτα-
ση. Κινείται από την ιστορική άμπω-
τη στη στρατηγική της παλίρροιας. 
Υπό το πρίσμα αυτό, η προσπάθεια 
μαζικής και παράνομης διέλευσης 
των συνόρων στον Εβρο τον περα-
σμένο Μάρτιο δεν ήταν ένα απλό 
επεισόδιο. Ηταν μια έμμεση μεν, 
σαφής δε αντιπαράθεση Ανατολής 
και ∆ύσης επάνω στα ελληνικά και 
ευρωπαϊκά σύνορα. Η επικίνδυνη 
απόπειρα απετράπη από τη σθε-
ναρή αντίδραση της Ελλάδας με 
ευρωπαϊκή συμπαράσταση. Αυτό 
όμως δεν θα πρέπει να οδηγήσει σε 
υποβάθμιση της σημασίας που είχε 
εκείνη η απόπειρα εργαλειοποίησης 
του μεταναστευτικού.

 
Η πολιτική της «Γαλάζιας Πατρί-
δας», που, αγνοώντας το διε-
θνές δίκαιο, επίμονα προβάλλει 
η Τουρκία έναντι της Ελλάδας, 
της Κύπρου και άλλων κρατών 
της Ανατολικής Μεσογείου, όπως 
το Ισραήλ και η Αίγυπτος, είναι η 
έμπρακτη έκφραση της αναθεω-
ρητικής της στρατηγικής. Μιας 
στρατηγικής που, πέραν όλων των 
άλλων,  παρεμποδίζει χρήσιμες 
για την Ευρώπη ενεργειακές εξε-
λίξεις. Επιπλέον, η εκτός ΝΑΤΟ 
προμήθεια του ισχυρού οπλικού 
συστήματος S-400 είναι ακόμη μία 

έκφραση της επιθυμίας στρατηγι-
κής αυτονόμησης.

 
Ευρώπη και Αμερική καλούνται να 
διαχειριστούν το «τουρκικό πρόβλη-
μα» ως μια νέα σοβαρή διάσταση 
του Ανατολικού Ζητήματος στον 
21ο αιώνα.

 
Η παράγραφος 35 των συμπερασμά-
των του πρόσφατου Ευρωπαϊκού 
Συμβουλίου δεν θα μπορούσε να εί-
ναι σαφέστερη: «Η Ευρωπαϊκή Ενω-
ση θα επιδιώξει να συντονιστεί, στα 
θέματα που αφορούν την Τουρκία 
και την κατάσταση στην Ανατολική 
Μεσόγειο, με τις ΗΠΑ». Στην προο-
πτική αυτή, το Ευρωπαϊκό Συμβού-
λιο έδωσε στον ύπατο εκπρόσωπο 
Ζ. Μπορέλ δύο εντολές: (α) Να προ-
ετοιμάσει έκθεση και προτάσεις πο-
λιτικής έναντι της Τουρκίας, (β) να 
προωθήσει την πρόταση πολυμε-
ρούς διασκέψεως για την Ανατολι-
κή Μεσόγειο.

 
Την ίδια ώρα που η Ε.Ε. καταδίκαζε 
πολιτικά τη συμπεριφορά της Τουρκί-
ας, οι ΗΠΑ αποφάσιζαν την επιβολή 
κυρώσεων με αναστολή παράδοσης 
αμυντικού υλικού και τεχνογνωσίας 
στη νατοϊκή σύμμαχό τους, ακριβώς 
γιατί αυτή αγνόησε βασικές στρατη-
γικές επιλογές της Συμμαχίας. Οι δι-
καιολογημένες αυτές κυρώσεις προ-
κάλεσαν έντονες αντιδράσεις στην 
Τουρκία και βαριά ατμόσφαιρα στη 
Συμμαχία. Επιδεινώθηκε έτσι το ήδη 
αρνητικό κλίμα από τα δύο επεισό-
δια μεταξύ του τουρκικού πολεμικού 
ναυτικού και των ναυτικών δυνάμε-
ων Γαλλίας και Γερμανίας στο πλαί-
σιο της επιχείρησης «Ειρήνη» που 
επιτηρεί το εμπάργκο όπλων προς τη 

Λιβύη. ∆ιαχρονική ένταση όμως δη-
μιουργεί η Τουρκία και με την πολιτι-
κή της έναντι ακόμη ενός νατοϊκού 
συμμάχου, της Ελλάδας, την οποία 
απειλεί με πόλεμο, εάν ασκήσει τα 
νόμιμα και προβλεπόμενα από το δι-
εθνές δίκαιο δικαιώματά της.

 
Οι ανησυχητικές ρωγμές που επιφέ-
ρει η Τουρκία στη συνοχή της Βο-
ρειοατλαντικής Συμμαχίας είναι πε-
ρισσότερο από εμφανείς. Τι μέλλει 
γενέσθαι; Ποια πολιτική θα πρέπει 
να ακολουθήσουν οι ΗΠΑ, η Ευρώ-
πη και η Ελλάδα, ως άμεσα θιγόμε-
νος σύμμαχος, έναντι της Τουρκίας;

 
Η στάση της Ε.Ε., λόγω και των με-
γάλων οικονομικών συμφερόντων 
στην Τουρκία, χαρακτηρίζεται από 
αμηχανία, καθώς επιδιώκει αφενός 
να αναχαιτίσει τη γεωπολιτική βου-
λιμία της Τουρκίας, αφετέρου να μην 
την εξωθήσει σε αποσύνδεση από 
τη ∆ύση. Από ανάλογη λογική «μα-
στίγιου και καρότου» εμφορείται και 
η πολιτική των ΗΠΑ.

 
Στην πρόσφατη ομιλία μου στη Βουλή 
κατά την ψήφιση του προϋπολογι-
σμού, έθιξα τους προβληματισμούς 
αυτούς και υποστήριξα ότι η ∆ύση, 
η Ευρωπαϊκή Ενωση και οι ΗΠΑ θα 
πρέπει πρώτα να ανακόψουν την 
επικίνδυνα αποσταθεροποιητική 
πολιτική της Τουρκίας και μετά να 
προχωρήσουν σε θετική ατζέντα συ-
νεργασίας, με ισχυρή αιρεσιμότητα 
και αυστηρά προαπαιτούμενα και 
προϋποθέσεις.

 
Με άλλα λόγια, η πολιτική της ∆ύσης 
έναντι της Τουρκίας δεν μπορεί 
παρά να βασίζεται στο τρίπτυχο 

«ανάσχεση, διάλογος, συνεργασία». 
 

Αυτήν την κατεύθυνση ακολουθεί 
και η ελληνική εξωτερική πολιτική, 
όπως εφαρμόζεται από τον πρωθυ-
πουργό Κυριάκο Μητσοτάκη. Μια  
πολυδιάστατη πολιτική που συνδυ-
άζει διπλωματική και στρατιωτική 
αποτροπή με τρεις κύριες στοχεύ-
σεις: (α) να αντιμετωπίσει και να πε-
ριορίσει τις έκνομες και επιθετικές 
ενέργειες της γειτονικής χώρας, (β) 
να προετοιμάσει, στη βάση του δι-
εθνούς δικαίου και των συνθηκών, 
έναν σαφώς οριοθετημένο διάλογο 
εκκινώντας από τις διερευνητικές 
επαφές και (γ) να συμβάλει στην 
αποκατάσταση μιας ωφέλιμης διμε-
ρούς συνεργασίας με σεβασμό των 
σχέσεων καλής γειτονίας.

 
Αυτό βέβαια προϋποθέτει διάρκεια 
στην ύφεση. Οχι μικρό διάλειμμα 
στην ένταση. Οχι εκβιασμούς, απει-
λές και καταπάτηση δικαιωμάτων.

 
Στην ηγεσία της γειτονικής χώρας 
εναπόκειται να αντιληφθεί ότι η 
ανακίνηση ενός νέου τύπου Ανα-
τολικού Ζητήματος και η αντιπαρά-
θεσή της με τη ∆ύση δεν πρόκειται 
να λειτουργήσουν προς όφελός της, 
όσους πόντους εσωτερικής δημοφι-
λίας και εάν αποφέρουν πρόσκαιρα 
στους εμπνευστές της αναθεωρη-
τικής στρατηγικής.

 
[1] The Eastern Question, An Historical 
Study in European Diplomacy, by J.A.R. 
Marriott, Clarendon Press, Oxford, 1917.

 
* Ο κ. Γιώργος Κουμουτσάκος είναι 
αναπληρωτής υπουργός Προστασίας 
του Πολίτη.

Η πολιτική της Ε.Ε.
και των ΗΠΑ έναντι
της Τουρκίας δεν μπορεί 
παρά να βασίζεται
στο τρίπτυχο «ανάσχεση, 
διάλογος, συνεργασία». 
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Η Δύση μπροστά στο νέο Ανατολικό Ζήτημα
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΥ*
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Σε βαθιά νερά θα εισέλθει μετά την 
εορταστική ανάπαυλα η πολιτική 
ζωή, καθώς οι επόμενες εβδομά-
δες χαρακτηρίζονται κρίσιμες για 
την πορεία της πανδημίας, αλλά 
και για το στοίχημα του εμβολι-
ασμού στη χώρα, ενώ εξελίξεις 
αναμένονται και στο πεδίο των 
ελληνοτουρκικών σχέσεων.

Ομως, Ν.∆. και ΣΥΡΙΖΑ θα ει-
σέλθουν στη νέα πολιτική περί-
οδο από διαφορετικές αφετηρίες. 
Η Ν.∆. διατηρεί, παρά τη δύσκολη 
περίοδο που βιώνει η χώρα, σα-
φές δημοσκοπικό προβάδισμα. 
Ενώ, παράλληλα, ο πρωθυπουρ-
γός Κυριάκος Μητσοτάκης είναι 
πολύ πιθανό να επιχειρήσει την 
«επανεκκίνηση» του κυβερνητι-
κού σχήματος μέσω ανασχημα-
τισμού. Ο κ. Μητσοτάκης κρατά-
ει κλειστά τα χαρτιά του, ακόμη 
και από στενούς συνεργάτες του, 
αλλά δεν αποκλείεται ο χρόνος 
των αλλαγών να μην απέχει πο-
λύ. Οπως λέγεται, αυτές θα μπο-
ρούσαν να πραγματοποιηθούν 
ακόμη και μετά τον πρώτο κύκλο 
εμβολιασμών, ώστε να σηματο-
δοτηθεί ότι η χώρα οδεύει συνο-
λικά σε μια νέα περίοδο. 

Αντιθέτως, ο Αλέξης Τσίπρας 

βρίσκεται σε μια σαφώς χαμη-
λότερη δημοσκοπική αφετηρία, 
ενώ η Κουμουνδούρου διαπιστώ-
νει ότι εμφανίζονται και πάλι σκι-
ές στο «ηθικό πλεονέκτημα» της 
Αριστεράς. Τις τελευταίες ημέ-
ρες, την επικαιρότητα μονο-
πωλούν οι αποκαλύψεις για τη 
δράση της Folli Follie και τυχόν 
πτυχές της υπόθεσης που «ακου-
μπούν» τον ΣΥΡΙΖΑ. Ομως, έχουν 
προηγηθεί οι καταγγελίες των κ. 
Μυωνή και Καλογρίτσα για τον 
Νίκο Παππά, ενώ σε πλήρη εξέ-
λιξη βρίσκεται η διερεύνηση της 
υπόθεσης Παπαγγελόπουλου και 
Novartis. 

Σε κάθε περίπτωση, η προσοχή 
του κ. Μητσοτάκη είναι εστιασμέ-
νη στο κυβερνητικό έργο, καθώς 
τυχόν αστοχίες δεν πρόκειται να 
αντισταθμισθούν από την όποια 
φθορά υφίσταται το κόμμα της 
αξιωματικής αντιπολίτευσης. Ει-
δικότερα, κρίσιμη χαρακτηρίζεται 
η «επίδοση» της κυβέρνησης στο 
μέτωπο του εμβολιασμού. Στό-
χος του Μεγάρου Μαξίμου είναι:
• Να προχωρήσει ομαλά η σύν-
θετη διαδικασία και να μην κα-
ταγραφούν φαινόμενα κρατικής 
ανεπάρκειας και ταλαιπωρίας των 
πολιτών, τα οποία τελικώς θα χρε-
ωθεί η κυβέρνηση.

• Να μην υπάρξει «φύρα» με τα 
εμβόλια, τα οποία ως γνωστόν 
πρέπει να χορηγηθούν μέσα σε 
συγκεκριμένο χρονικό διάστημα 
προκειμένου να είναι αποτελε-
σματικά, αλλιώς καταστρέφονται. 
• Να επιτύχει η καμπάνια υπέρ 
του εμβολιασμού και να περιο-
ριστούν στο ελάχιστο οι «αρνη-
τές», ώστε να επιτευχθεί η απαι-
τούμενη ανοσία του πληθυσμού 
και να είναι εφικτή η επιστροφή 
στην οικονομική κανονικότητα.

∆εύτερο κρίσιμο μέτωπο για 
τον κ. Μητσοτάκη είναι οι ελλη-

νοτουρκικές σχέσεις. Μετά την 
απόφαση της Αγκυρας το «Ορούτς 
Ρέις» να περιοριστεί μέχρι τον 
προσεχή Ιούνιο σε έρευνες εντός 
των τουρκικών χωρικών υδάτων, 
ανοίγει ο δρόμος για την επανέ-
ναρξη των διερευνητικών επα-
φών μεταξύ των δύο χωρών. Η 
συγκεκριμένη εξέλιξη προοιωνί-
ζεται, ενδεχομένως, «ήρεμα νερά» 
σε στρατιωτικό επίπεδο τους επό-
μενους μήνες, αλλά παράλληλα 
φέρνει στο προσκήνιο την ανά-
γκη για εξαιρετικά λεπτούς διπλω-
ματικούς χειρισμούς και δύσκολες 
αποφάσεις. Πάντως, συνεργάτες 
του πρωθυπουργού σημειώνουν 
πως ο Ταγίπ Ερντογάν παραμένει 
πάντα απρόβλεπτος και άρα οι δι-
ερευνητικές επαφές δεν πρέπει 
να προεξοφλούνται, καθώς και 
ότι το εξοπλιστικό πρόγραμμα 
που προωθεί η χώρα, αρχής γε-
νομένης από την προμήθεια των 

Rafale, δημιουργεί ένα νέο πλαί-
σιο στην περιοχή. 

Το Σχέδιο για το 2021

Παράλληλα με τα «μεγάλα» 
της επόμενης περιόδου, πάντως, 
υπάρχει το στοίχημα της προώ-
θησης του λοιπού κυβερνητικού 
έργου με βάση το Ενοποιημένο 
Σχέδιο Κυβερνητικής Πολιτικής 
2021, ανά υπουργείο, το οποίο πα-
ρουσίασαν στο τελευταίο υπουρ-
γικό συμβούλιο ο υπουργός Επι-
κρατείας Γιώργος Γεραπετρίτης 
και ο υφυπουργός παρά τω Πρω-
θυπουργώ Ακης Σκέρτσος. Οπως 
αναφέρεται στη σχετική εισή-
γηση, μεταξύ άλλων, στο πεδίο 
της οικονομίας προωθούνται δι-
αρθρωτικές μεταρρυθμίσεις που 
εστιάζουν στη βελτίωση του επι-
χειρηματικού περιβάλλοντος, 
όπως είναι η απλούστευση του 
αδειοδοτικού καθεστώτος για 

την υλοποίηση επενδύσεων και η 
αναμόρφωση του θεσμικού πλαι-
σίου για την προσέλκυση στρα-
τηγικών επενδύσεων. 

Ταυτόχρονα παρέχονται κίνη-
τρα στην ιδιωτική οικονομία, με 
έμφαση στην οικονομική απο-
τελεσματικότητα, και υιοθετού-
νται καινοτόμες στρατηγικές που 
συμπληρώνουν τις κυβερνητι-
κές πολιτικές, όπως η προώθηση 
των συγχωνεύσεων μικρομεσαί-
ων επιχειρήσεων, η δημιουργία 
εξωστρεφών συστάδων, η προ-
σέλκυση φορολογικών κατοίκων 
της αλλοδαπής, η στήριξη των 
νεοφυών επιχειρήσεων, η υιοθέ-
τηση της «γαλάζιας οικονομίας» 
για την ανάπτυξη του νησιωτικού 
χώρου και του θαλασσίου τουρι-
σμού, οι συμπράξεις δημοσίου 
και ιδιωτικού τομέα και οι υπε-
ραποσβέσεις σε τομείς υψηλής 
προστιθέμενης αξίας. 

Χειμώνας
με «βαριά»
πολιτική
ατζέντα

Πώς θα επηρεάσουν 
το σκηνικό 
οι αποκαλύψεις 
για την υπόθεση 
της Folli Follie.

O Κυριάκος Μητσοτάκης είναι πιθανό να επιχειρήσει «επανεκκίνηση» της κυβέρνησης μέσω ανασχηματισμού. Ο πρωθυπουργός κρατάει κλειστά τα χαρτιά 
του, αλλά δεν αποκλείεται ο χρόνος των αλλαγών να μην απέχει πολύ.

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Στο προσκήνιο εμβόλιο, ελληνοτουρκικά
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Δεν είχαν να αντιμετωπίσουν μόνο 
τον ιό. Ολους αυτούς τους μήνες, 
το προσωπικό των νοσοκομείων 
που μας κράτησε –και μας κρα-
τάει– όρθιους έδινε παράλληλα 
αγώνα με τον φόβο και την εξά-
ντληση. 

Παρά το δυσανάλογα βαρύ 
φορτίο που επωμίστηκαν, οι ίδιοι 
απέρριπταν τους ηρωικούς χαρα-
κτηρισμούς για τη δουλειά τους. 
Τους θεωρούσαν υπερβολικούς. 
Επέδειξαν επαγγελματισμό και 
αυταπάρνηση, παρότι υποαμει-
βόμενοι και υποστελεχωμένοι επί 
χρόνια. 

Τα φώτα της δημοσιότητας 
στράφηκαν απρόσμενα πάνω 
τους. Ζητήματα όπως η εργασιακή 
εξουθένωση ή η έλλειψη προσωπι-
κού άλλοτε καλύπτονταν σπορα-
δικά, ποτέ με αυτή τη συχνότητα 
ή σε τόσο βάθος. Ομάδες εργαζο-
μένων, όπως οι καθαρίστριες ή οι 
τραπεζοκόμοι, οι οποίες παρέμε-
ναν αθέατες στο παρελθόν, πλέ-
ον απέκτησαν φωνή. Και ο δικός 

τους ρόλος αποδείχθηκε καθορι-
στικός. Στην «κόκκινη ζώνη» των 
θαλάμων νοσηλείας η περίθαλψη 
αποτελεί ομαδική δουλειά. Κανείς 
δεν πορεύεται μόνος του, ούτε 
περισσεύει.

Πριν από το τέλος αυτής της 
πρωτόγνωρα δύσκολης χρονιάς, 
η «Κ» θυμάται σε αυτή την ανα-
σκόπηση ορισμένες από τις μαρ-
τυρίες που συνέλεξε μέσα από ρε-
πορτάζ και συνεντεύξεις με τους 
ανθρώπους της πρώτης γραμμής, 
κατά το πρώτο και το δεύτερο κύ-
μα της πανδημίας. 

«Τώρα που μας βρήκε το κακό, 
ο κόσμος κατάλαβε την αξία του 
νοσηλευτή, του γιατρού και του 
μάχιμου προσωπικού των δημό-
σιων νοσοκομείων. Ελπίζω και εύ-
χομαι να μην την ξεχάσει αύριο», 
είπε ένας από τους δεκάδες υγει-
ονομικούς που μίλησαν στην «Κ» 
τους τελευταίους μήνες. 

Οποτε επανέλθει η καθημερι-
νότητά μας στους προ κορωνοϊ-
ού ρυθμούς της, η συμβολή τους 
και το έργο τους δεν πρέπει να 
λησμονηθούν.  

Ο αγώνας
των ανθρώπων
της «πρώτης
γραμμής»

Σταδιακά, όσο διαρκούσαν οι αυ-
στηροί περιορισμοί της πρώτης 
καραντίνας και η πίεση δεν μεγά-
λωνε, όλο και περισσότερα χαμό-
γελα σχηματίζονταν πίσω από τις 
μάσκες. «Το πρώτο περιστατικό 
που νοσηλεύσαμε μου δημιούργη-
σε μεγάλο άγχος γιατί δεν ήξερα τι 
να περιμένω την επόμενη στιγμή. 
Οταν αποσωληνώσαμε τους πρώ-
τους ασθενείς μας, ήξερα ότι θα 
κερδίζαμε εμείς και όχι ο ιός», είχε 
δηλώσει στην «Κ» η επικεφαλής 
στη ΜΕΘ του «Ευαγγελισμού», 
Αναστασία Κοτανίδου. Τη Μεγά-
λη ∆ευτέρα 13 Απριλίου, το προ-
σωπικό στη ΜΕΘ του Λάτσειου 
Κέντρου Εγκαυμάτων στο «Θρι-
άσιο» νοσοκομείο πραγματοποί-
ησε την πρώτη έξοδο ασθενούς 
με COVID-19. Το σχετικό βίντεο, 
που ανήρτησε τότε στο Facebook 
ο εντατικολόγος Γιάννης Κουτσο-
δημητρόπουλος, είχε πάνω από 
132.000 προβολές και 1.400 κοι-
νοποιήσεις. «Λέγαμε στην αρχή, 
“τι παραπάνω κάναμε”; Βγάλαμε 
ακόμη έναν άρρωστο. Για κάθε άν-
θρωπο που τα καταφέρνει είναι 
τρομερή η ηθική ικανοποίηση, 
το ζούμε το ίδιο. Ερχονται όλα 
αυτά στο προσκήνιο γιατί αντιμε-
τωπίζουμε μια παγκόσμια κρίση 
υγείας, αλλά για εμάς αυτή είναι 
η δουλειά μας», είχε πει.

Το ΕΚΑΒ

«Οταν ήλθε η πρώτη κλήση 
για να πάω σε ύποπτο κρούσμα, 
σκέφτηκα τα παιδιά μου. Αλλά 
είναι η δουλειά μου. Και δεν το 
σκέφτηκα δεύτερη φορά», είχε 
πει στην «Κ» κατά το πρώτο κύ-
μα της πανδημίας η διασώστρια 
του ΕΚΑΒ Ελευθερία Μπασια-
νιώτη, η οποία διορίστηκε στη 
δουλειά της τον ∆εκέμβριο του 
2019, λίγους μόλις μήνες προτού 
εμφανιστεί στην Ελλάδα ο νέος 
κορωνοϊός. «Για μένα το ΕΚΑΒ 
ήταν όνειρο ζωής. Νιώθω τυχερή 
που κάνω τη δουλειά που ήθελα 
να κάνω, προσφέρω και δεν είμαι 
κλεισμένη στο σπίτι», είχε πει.

Κατά το πρώτο κύμα της παν-
δημίας οι κλήσεις που λάμβανε το 
ΕΚΑΒ για ασθενοφόρο περιορί-
στηκαν σχεδόν στο μισό σε σχέ-
ση με την προ κορωνοϊού εποχή. 
Παρά τη μείωση όμως, η πίεση 
για τα πληρώματα παρέμενε με-
γάλη. Επρεπε να εκπαιδευτούν 
και να τηρήσουν με προσοχή τα 

νέα αυστηρά μέτρα ασφαλείας 
για να μη ρισκάρουν την έκθε-
σή τους στον ιό. ∆εν ήταν η μό-
νη κατηγορία εργαζομένων με 
κρίσιμο ρόλο στην αλυσίδα της 
περίθαλψης. 

Μέσα στις κλινικές COVID-19 
οι τραυματιοφορείς και οι καθα-
ρίστριες, οι τεχνικοί και οι τραπε-
ζοκόμοι, το προσωπικό του ιματι-
σμού έπρεπε να προσαρμοστούν 
εξίσου σε πρωτόγνωρα πρωτόκολ-
λα εργασίας. Η καθαρίστρια Λί-
ντα Γκρεμπί στο «Σωτηρία» εξη-

γούσε στην «Κ» πως έπρεπε να 
ψεκάσει με απολυμαντικό το κο-
ντάρι της σφουγγαρίστρας, τους 
κουβάδες, μέχρι και τις ρόδες του 
καροτσιού της. Σε κάθε δωμάτιο 
ασθενούς άλλαζε γάντια και βε-
τέξ, απολύμαινε κομοδίνα και πό-
μολα, χερούλια και περβάζια. ∆εν 
σκούπιζε το πάτωμα, «για να μη 
σηκωθεί στον αέρα το μικρόβιο», 
και πρόσεχε πώς ανοίγει τις πόρ-
τες. Μια λάθος κίνηση μπορούσε 
να διασπείρει τον ιό.

Στο ίδιο νοσοκομείο άλλη κα-
θαρίστρια έπρεπε κατά το πρώτο 
κύμα να φροντίζει τον γιο της, θύ-
μα τροχαίου με πολλαπλά κατάγ-
ματα, ο οποίος ήταν κατάκοιτος 
στο σπίτι έπειτα από χειρουργείο. 
Η τραπεζοκόμος Παγώνα Αθανα-
σάκου απέφευγε να επισκέπτεται 
τους γονείς της, ηλικίας 85 και 74 
ετών. «Ακόμη και στο σπίτι, με 
τα παιδιά, πρέπει να είμαι προ-
σεκτική για να μη μεταφέρω κά-
τι», έλεγε. Φόβος υπήρχε και στο 
σπίτι της συναδέλφου της Ντιά-
νας Αδικίδου. «Μου έλεγαν να 

πάρω άδεια, να παραιτηθώ. Το 
να παρατήσεις όμως οτιδήποτε 
κάνεις είναι το πιο εύκολο», είχε 
πει στην «Κ».

H μοναξιά 

Χωρίς τη δυνατότητα συνοδού 
στο πλευρό τους, οι ασθενείς πά-
λευαν και με τη μοναξιά. Αρκετοί 
προσμέναν την ώρα του σερβιρί-
σματος, έστω για να ανταλλάξουν 
μια κουβέντα. «∆εν μπορείς να 
τους βλέπεις να σε προσεγγίζουν, 
να θέλουν να σου μιλήσουν και 
εσύ να φεύγεις σαν κυνηγημένη 
γιατί φοβάσαι. Θα βγεις έξω μετά, 
θα πλύνεις τα χέρια σου, θα βά-
λεις αντισηπτικό, θα κάνεις τον 
σταυρό σου και θα προχωρήσεις. 
∆εν γίνεται διαφορετικά», είχε πει 
η τραπεζοκόμος Λουκία Μαρέτη. 
Μπορεί στο ευρύ κοινό η συνει-
σφορά όλων αυτών των εργαζο-
μένων να παραμένει άγνωστη, 
δεν είναι όμως αμελητέα. Χωρίς 
και αυτούς δεν θα μπορούσε να 
λειτουργήσει ολοκληρωμένα και 
αρμονικά μια κλινική. 

«Οταν ήλθε η πρώτη 
κλήση για να πάω 
σε ύποπτο κρούσμα, 
σκέφτηκα τα παιδιά μου. 
Αλλά είναι 
η δουλειά μου. 
Και δεν το σκέφτηκα 
δεύτερη φορά».

Το σοκ του πρώτου κύματος της πανδημίας

Τον περασμένο Απρίλιο ο αριθμός 
των νέων επιβεβαιωμένων κρου-
σμάτων ήταν ακόμη αμελητέος σε 
σχέση με όσα θα συνέβαιναν στην 
Ελλάδα κατά το δεύτερο κύμα της 
πανδημίας. Η σχετική καταγραφή 
παρέμενε τις περισσότερες ημέ-
ρες σε διψήφια νούμερα (52 κρού-
σματα στις 8/4, 56 στις 10/4 και 
33 στις 12/4). Ωστόσο, παρά την 
πολυτέλεια του χρόνου, η έλλει-
ψη προηγούμενης εμπειρίας και 
ξεκάθαρου θεραπευτικού πρωτο-
κόλλου, καθώς και οι νωπές στη 
μνήμη εικόνες της γειτονικής Ιτα-
λίας, τροφοδοτούσε με αγωνία το 
προσωπικό της πρώτης γραμμής. 

Κι ενώ διάφορα κράτη, ακόμη 
και οι μυστικές τους υπηρεσίες, 
ανταγωνίζονταν στο πώς θα δε-
σμεύσουν για τις εσωτερικές τους 
ανάγκες αποθέματα σε μάσκες 
και αντιδραστήρια, στο νοσοκο-
μείο «Σωτηρία», σε μια από τις 
πρώτες κλινικές COVID-19 που 
λειτούργησαν στη χώρα, προ-
σπαθούσαν να προσαρμοστούν 
στα νέα δεδομένα. 

Οταν η «Κ» κατέγραψε τη βάρ-
διά τους στην «κόκκινη ζώνη», 
περίπου 20 γιατροί και 30 νοση-
λευτές παρακολουθούσαν εκεί 

την πορεία 13 ασθενών. Υπήρ-
χαν ημέρες που γινόταν μόνο 
μία νέα εισαγωγή, υπήρξε βράδυ 
που κύλησε ήσυχα και άλλο που 
χρειάστηκε να κάνουν διασω-
ληνώσεις και τραχειοστομίες. Η 
εικόνα των ασθενών ξεγελούσε. 
Οι γιατροί έβλεπαν ασθενείς που 
δεν ήταν ταχυπνοϊκοί, δεν είχαν 
δύσπνοια, αλλά οι μετρήσεις τους 
έδειχναν ότι η κατάστασή τους 
ήταν χειρότερη. ∆εν έδιναν την 
εικόνα ενός κλασικού αναπνευ-
στικού αρρώστου. Αντιμετώπι-
ζαν κάτι νέο.

Για τις ανάγκες της πανδημί-
ας είχε χρειαστεί να αλλάξουν 
την αρχιτεκτονική του χώρου. 
Τοποθετήθηκε μια νέα γκρίζα 
πόρτα για να οριοθετηθεί η μο-
λυσματική περιοχή. Πρώην πε-
ντάκλινοι θάλαμοι ασθενών έγι-
ναν τρίκλινοι, ώστε να τηρείται 
απόσταση δύο μέτρων ανάμεσα 
σε κάθε κεφαλάρι. Στα δωμάτια 
μπήκαν κάμερες, με τη συγκα-
τάθεση των ασθενών. Οι νοση-
λευτές και οι γιατροί μπορούσαν 
να παρακολουθήσουν τους νο-
σηλευομένους και να μιλήσουν 
μέσω συστήματος ενδοεπικοινω-
νίας. Στόχος τους ήταν να ελαχι-
στοποιήσουν τις εισόδους στους 
θαλάμους στις απολύτως απα-
ραίτητες ώστε να μη δαπανούν 
άσκοπα τον περιορισμένο τότε 
προστατευτικό εξοπλισμό. Το 
ίδιο μοντέλο ακολούθησαν αρ-
γότερα και άλλες νέες κλινικές 
που στήθηκαν στη χώρα.

Εκείνο το διάστημα γιατροί 
και νοσηλευτές εξοικειώνονταν 
ακόμη με τις «στολές του αστρο-
ναύτη». «Φοράς πολλά γάντια και 
δεν έχεις τόσο καλή αίσθηση της 
αφής, δεν μπορείς να ακροαστείς 
καλά πάνω από τη στολή τους 
πνεύμονες, αλλά το κυριότερο 
είναι ότι χάνεις την αμεσότητα 
με τον ασθενή. ∆εν βλέπει το 
πρόσωπό σου, δεν μπορείς να 
τον ακουμπήσεις, να του πεις 
πως όλα θα πάνε καλά», έλεγε 
στην «Κ» ο ειδικευόμενος γιατρός 
στο «Σωτηρία» Γιάννης Τρόντζας. 

Παράλληλα, και σε άλλα μέ-
ρη της Ελλάδας είχαν σπεύσει 
να προετοιμαστούν. Ο καθηγη-
τής Παθολογίας στο Πανεπιστή-
μιο Ιωαννίνων Χαράλαμπος Μη-
λιώνης εξηγούσε στην «Κ» ότι 
ήδη από τις 20 Ιανουαρίου είχαν 
θέσει σε λειτουργία τη Μονάδα 
Λοιμωδών Νόσων στο πανεπι-
στημιακό νοσοκομείο της πόλης, 
η οποία ήταν ανενεργή από το 
2009. Ειδικευόμενοι γιατροί της 
κλινικής είχαν δεχθεί να μείνουν 
με παράταση και να δώσουν τη 
μάχη του πρώτου κύματος δίπλα 
στους συναδέλφους τους. Μέχρι 
και τον Μάιο είχαν νοσηλεύσει 
εννέα ασθενείς στις απλές κλί-
νες και άλλους τρεις στη ΜΕΘ. 
Κατά το δεύτερο κύμα αυτοί οι 
αριθμοί θα πολλαπλασιάζονταν. 

Οι γιατροί έβλεπαν 
ασθενείς που δεν ήταν 
ταχυπνοϊκοί, δεν είχαν 
δύσπνοια, αλλά
οι μετρήσεις έδειχναν 
ότι η κατάστασή τους 
ήταν χειρότερη.

Aντιμέτωποι με το άγνωστο
και... τις εικόνες της Ιταλίας

Εκεί που δόθηκε και δίνεται η μεγάλη μάχη
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Νοσηλευτές, τραυματιοφορείς, καθαρίστριες. Μπορεί στο ευρύ κοινό η συνεισφορά όλων αυτών των εργαζομένων να παραμένει άγνωστη, δεν είναι όμως 
αμελητέα. Χωρίς και αυτούς, δεν θα μπορούσε να λειτουργήσει ολοκληρωμένα και αρμονικά μια κλινική COVID-19, αλλά και οποιαδήποτε κλινική. 

Τραπεζοκόμος στο νοσοκομείο «Σωτηρία». Χωρίς τη δυνατότητα συνοδού στο πλευρό τους, οι ασθενείς πάλευαν 
και με τη μοναξιά. Αρκετοί πρόσμεναν την ώρα του σερβιρίσματος, έστω για να ανταλλάξουν μια κουβέντα.

Επιμέλεια: ΓΙΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ
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Το δεύτερο κύμα της πανδημίας 
έσκασε με ορμή στη Θεσσαλονί-
κη. Στις 27 Οκτωβρίου καταγρά-
φηκαν 291 θετικά κρούσματα του 
νέου κορωνοϊού στην πόλη και μία 
εβδομάδα αργότερα τριπλασιάστη-
καν. Οι κλινικές COVID-19 γέμι-
σαν με ασθενείς και επεκτάθηκαν 
γρήγορα σε άλλους ορόφους των 
νοσοκομείων. Κάθε ημέρα τελεί-
ωνε με αγωνία για την επόμενη. 
Θα επαρκούσαν τα κρεβάτια για να 
καλύψουν τις αυξημένες ανάγκες; 
Πόσοι νέοι ασθενείς θα έφταναν, 
ποιοι θα νοσούσαν βαριά; 

«Πηγαίνω με το ηθικό ψηλά 
και αισιοδοξία ότι θα αντιμετω-
πίσουμε την κατάσταση», έλεγε 
στην «Κ» τον Νοέμβριο ο ∆ημή-
τρης Γιαννακίδης, ειδικευόμενος 
Γενικής Χειρουργικής στο νοσο-
κομείο ΑΧΕΠΑ. Ωστόσο τόνιζε πό-
σο ανέτοιμο ήταν το σύστημα για 
ό,τι είχε συμβεί στην πόλη. «∆εν 
υπήρχε ένα σοβαρό σχέδιο, όλα 
έγιναν τελευταία στιγμή», έλεγε, 
επισημαίνοντας ότι η εκπαίδευση 
του προσωπικού έπρεπε να είχε 
ξεκινήσει από το καλοκαίρι, κα-
θώς ούτε ο ίδιος ούτε ειδικευόμε-
νοι μη συναφών με τις λοιμώξεις 
του αναπνευστικού ειδικοτήτων 
θυμούνταν πολλά από παθολογία. 
«Ρίχνεις προσωπικό στη μάχη που 
δεν έχει εμπειρία», έλεγε. 

Μεταξύ των ασθενών στο νο-
σοκομείο όπου εργάζεται, βρισκό-
ταν και η 55χρονη μητέρα του. 
«Πρώτη φορά τη βλέπω τόσο κα-
ταβεβλημένη – αυτή η ασθένεια 
είναι κάτι εξωπραγματικό, λες και 

είναι ταινία, λες και θα ξυπνήσεις 
και δεν θα είναι πραγματικότη-
τα», ανέφερε.

Ο μέσος όρος ηλικίας των νο-
σηλευομένων όμως έπεφτε. Στα 
νοσοκομεία έφταναν πλέον όλο 
και πιο συχνά 40άρηδες, ορισμέ-
νοι εξ αυτών –τα πιο βαριά περι-
στατικά– με πνευμονία η οποία 
ήταν παραμελημένη. Είτε δεν 
τους είχε δώσει αρχικά έντονα 
σημάδια για να τους κινητοποιή-
σει ή προσπαθούσαν οι ίδιοι, σύμ-
φωνα με θεράποντες γιατρούς, να 
την αντιμετωπίσουν με αντιπυ-
ρετικά στο σπίτι, χωρίς επιτυχία.

Το πάγιο πρόβλημα της υπο-
στελέχωσης αρκετών νοσοκο-
μείων της χώρας εξουθένωσε το 
προσωπικό, που έπρεπε να δια-
χειριστεί αυτή την πρωτόγνωρη 
κατάσταση. Ειδικευόμενη μη πα-
θολογικής ειδικότητας στο «Πα-
παγεωργίου» είχε μιλήσει στην 
«Κ» με τον όρο της ανωνυμίας και 
ανέφερε ότι αισθανόταν πλέον 
ανεπαρκής στη δουλειά της. «Εγώ 
δεν ξέρω καν απλή νοσηλεία να 
κάνω, μπαίνω στους θαλάμους, 
βλέπω ασθενείς, αν έχουν πυρετό, 
πώς είναι το οξυγόνο τους, γρά-
φω εξιτήρια. Εχω τρομερό στρες 
επειδή είμαι εκτός πεδίου, διαβά-
ζω ό,τι μπορώ από πνευμονολογία 
και λοιμωξιολογία, αλλά κοιμάμαι 
με το ένα μάτι ανοιχτό γιατί δεν 
ξέρω τι πρόκειται να συμβεί και 
αν θα μπορώ να το αντιμετωπί-
σω», επεσήμανε. 

Πέρα από τα όριά τους εργάζο-
νται τους τελευταίους μήνες και οι 

υγειονομικοί σε άλλα νοσοκομεία 
της Βόρειας Ελλάδας. Στην Κατε-
ρίνη και στη ∆ράμα, στην Εδεσσα, 
στο Κιλκίς και στις Σέρρες, αλλά 
και στη Λάρισα και στον Βόλο, 
οι ισορροπίες ήταν εύθραυστες. 
Προσωπικό νοσούσε διαδοχικά 
και έμπαινε σε καραντίνα, συχνά 
οι νέες εισαγωγές ασθενών υπερέ-
βαιναν σε αριθμό τα εξιτήρια. Κα-
τά το πρώτο κύμα στις Σέρρες δεν 
είχε χρειαστεί να περιθάλψουν πά-
νω από επτά αρρώστους. Τον Νο-
έμβριο και στις αρχές ∆εκεμβρίου, 
όμως, έφτασαν να νοσηλεύουν έως 
και 135 ασθενείς. «Κάθε τρεις ημέ-
ρες ανοίγαμε και καινούργια πτέ-
ρυγα», είχε πει στην «Κ» ο υπεύ-
θυνος της κλινικής COVID-19 στο 
νοσοκομείο, Θεόφιλος Καλλινικί-
δης. Με πείρα σχεδόν τριών δε-

καετιών ο ίδιος στο νοσοκομείο, 
κλήθηκε για πρώτη φορά στην 
πανδημία να φορέσει όλον αυτόν 
τον προστατευτικό εξοπλισμό. Ρε-
πό δεν υπήρχε. Κάθε ημέρα περ-
νούσε πολλές ώρες στην κλινική 
και παρατηρούσε πόσο εξουθε-
νωμένες έφευγαν από το νοσοκο-
μείο οι νοσηλεύτριες – πέρα από 

τη χορήγηση των φαρμάκων και 
την περιποίηση των ασθενών, θα 
έπρεπε να τους αλλάξουν πλευρό 
για να αναπνεύσουν καλύτερα, 
να τους φέρουν ένα ποτήρι νερό, 
να αναπληρώσουν την απουσία 
συνοδών και συγγενών στο προ-
σκεφάλι τους.

Αναζήτηση προσωπικού

Την ίδια περίοδο, στις αρχές ∆ε-
κεμβρίου, ο επικεφαλής της ιατρι-
κής υπηρεσίας του νοσοκομείου 
Βόλου, Ηλίας Καραμέτος, ανέφε-
ρε στην «Κ» ότι το πρόβλημα της 
αναζήτησης ειδικευμένου προ-
σωπικού παρέμενε άλυτο. Σύμ-
φωνα με στοιχεία της Εταιρείας 
Αναισθησιολογίας και Εντατικής 
Ιατρικής Βορείου Ελλάδος, η ει-
δικότητα της αναισθησιολογίας 
συρρικνώνεται στη χώρα από το 
2010 – τότε άρχισαν να συνταξιο-
δοτούνται όσοι είχαν διοριστεί στο 
εθνικό σύστημα υγείας το 1984. Η 
ειδικότητα δεν ήταν πλέον ελκυ-
στική για νέους γιατρούς, καθώς το 
2017 υπηρετούσαν 62 ειδικευόμε-
νοι αναισθησιολόγοι στις υγειονο-
μικές περιφέρειες της Μακεδονίας 
και το 2019 ο αριθμός τους έπεσε 
στους 48. Σε άλλα στοιχεία που 
είχε παρουσιάσει η «Κ», το 2019 
στην 3η και 4η Υγειονομική Πε-
ριφέρεια, οι οποίες καλύπτουν τις 
περιοχές Μακεδονίας και Θράκης, 
το 40% των θέσεων αναισθησιολό-
γων ήταν κενό. Αυτές οι ελλείψεις 
είναι σημαντικές, καθώς πρόκει-
ται για μια απαραίτητη ειδικότητα 
στη στελέχωση των ΜΕΘ.

Στα νοσοκομεία έφταναν 
πλέον όλο και πιο συχνά 
40άρηδες, ορισμένοι 
εξ αυτών –τα πιο 
βαριά περιστατικά–
με πνευμονία η οποία 
ήταν παραμελημένη.

Το τσουνάμι χτυπάει τη Βόρεια Ελλάδα

«Δεν περίμενα ότι θα συνέβαινε σε 
εμένα. Φοβήθηκα πολύ, όχι μήπως 
νοσήσω. Αυτό που σκέφτηκα κυρί-
ως ήταν η διασπορά. Είχα πάρει το 
μετρό, είχα κυκλοφορήσει, είχα δει 
ένα συγγενικό μου πρόσωπο. Ενιω-
θα ένοχη. Σκεφτόμουν ότι μπορεί 
να είχε κάτσει δίπλα μου στο βα-
γόνι κάποιος ηλικιωμένος και αυ-
τό με άγχωνε πάρα πολύ», είχε πει 
τον περασμένο Μάρτιο στην «Κ» 
με τον όρο της ανωνυμίας νοση-
λεύτρια σε κεντρικό νοσοκομείο 
της Αθήνας. Ενας από τους ασθε-
νείς που είχε εξετάσει είχε βρεθεί 
θετικός στον ιό και εκείνη έπρεπε 
να μπει σε προληπτική καραντίνα 
ως στενή επαφή. 

Ο παροπλισμός των υγειονομι-
κών απασχόλησε τη χώρα μας ήδη 
από την αρχή της πανδημίας. Εξε-
λίχθηκε όμως σε μεγάλο πρόβλη-
μα κατά το δεύτερο κύμα, ειδικά 
σε νοσοκομεία της Θεσσαλονίκης 
και άλλων περιοχών της Βόρειας 
Ελλάδας. Ξεκάθαρα στατιστικά και 
στοιχεία δεν υπήρξαν στις περισ-
σότερες φάσεις της πανδημίας για 
τον ακριβή αριθμό του προσωπικού 
που είχε περάσει στα μετόπισθεν. 
Στα τέλη Νοεμβρίου είχε υπολο-

γιστεί από την Πανελλήνια Ομο-
σπονδία Εργαζομένων ∆ημόσιων 
Νοσοκομείων ότι περίπου 1.500 
υγειονομικοί είχαν απομονωθεί. 
Το ένα τρίτο βρισκόταν στη Θεσ-
σαλονίκη, άλλοι 250 στη Θεσσαλία, 
ενώ περίπου 80 άτομα εκτιμάται 
ότι είχαν νοσήσει στη ∆ράμα. Στην 
Αττική, στην 1η Υγειονομική Πε-
ριφέρεια, κατά το ίδιο διάστημα οι 
νοσούντες υγειονομικοί ήταν 224. 

Κατά το πρώτο κύμα, ένα από 
τα πιο βασικά ζητήματα ήταν η 
διαθεσιμότητα των προστατευτι-
κών μέσων. Τον Μάρτιο, σύμφω-
να με σχετικές οδηγίες του ΕΟ∆Υ, 
σε περίπτωση ελλείψεως υλικών, 

είχε προταθεί στο προσωπικό να 
χρησιμοποιεί την ίδια οφθαλμική 
προστασία (γυαλιά ή ασπίδα προ-
σώπου) και την ίδια μάσκα υψη-
λής αναπνευστικής προστασίας, τα 
οποία αφαιρούνται αν καταστρα-
φούν, λερωθούν ή με την αποχώ-
ρηση από τη νοσηλευτική μονάδα.

Στο δεύτερο κύμα, με τον ιό να 
έχει εξαπλωθεί τόσο πολύ στην κοι-
νότητα, εθεωρείτο πιο πιθανό οι 
υγειονομικοί να μην είχαν νοσή-
σει από έκθεσή τους μέσα στο νο-
σοκομείο αλλά εκτός. Ο Γαβριήλ 
Ταχτατζόγλου, αναπληρωτής προ-
ϊστάμενος νοσηλευτών στη ΜΕΘ 
του νοσοκομείου «Παπαγεωργίου» 
στη Θεσσαλονίκη, διηγήθηκε τον 
Νοέμβριο στην «Κ» πώς προσβλή-
θηκε με τον ιό από το οικογενεια-
κό του περιβάλλον. Η ασθένεια τον 
ταλαιπώρησε.

«Ολοι έχουμε περάσει κάποια βα-
ριά ίωση στη ζωή μας. Αυτό όμως εί-
ναι τελείως πρωτόγνωρο. Αισθάνο-
μαι σε μεγάλες ομάδες μυών, όπως 
είναι η γαστροκνημία ή οι τετρακέ-
φαλοι, λες και κάποιος προσπαθεί 
να βγάλει τους μυς από τα οστά, να 
τους ξεκολλήσει. Είναι πολύ επώ-
δυνο. Κανείς δεν το περιμένει για 

τον εαυτό του ότι θα νοσήσει. Πα-
ρόλο που είμαστε στο κέντρο των 
ιώσεων, παίρνουμε τα μέτρα μας, 
οπότε μέσα στα νοσοκομεία είναι 
ελεγχόμενη η κατάσταση. Θεωρείς 
ότι δεν θα σε αγγίξει», είχε πει. 

Ακόμη και από τα μετόπισθεν 
προσπαθούσε να βοηθήσει, οργα-
νώνοντας όσο ήταν εφικτό το πρό-
γραμμα της ΜΕΘ και τις βάρδιες 
των συναδέλφων του. «Οταν ένας 
οργανισμός είναι καταπονημένος 
και ψυχολογικά επιβαρυμένος, εί-
ναι πιο επιρρεπής στο να νοσήσει. 
Είναι πιο εύκολο να γίνουν λάθη», 
τόνιζε ο 49χρονος νοσηλευτής. «Το 
καλό είναι ότι διατηρούμε την ψυ-
χραιμία μας, υπάρχει καλό κλίμα και 
κάνουμε υπομονή μέχρι να ελεγχθεί 
η κατάσταση. Προσπαθούμε για το 
καλύτερο δυνατό γιατί βρισκόμα-
στε σε πόλεμο».

 
• Οι μαρτυρίες των υγειονομικών 
δημοσιεύθηκαν στην «Κ» στο πρώ-
το και δεύτερο κύμα της πανδημίας 
σε ρεπορτάζ των: Μαριάννας Κα-
καουνάκη, Ηλιάνας Μάγρα, Πέν-
νυς Μπουλούτζα, Μανίνας Ντά-
νου, Γιάννη Παπαδόπουλου, Τάσου 
Τέλλογλου.

«Αισθάνομαι σε μεγάλες 
ομάδες μυών, όπως είναι 
η γαστροκνημία ή οι τε-
τρακέφαλοι, λες και κά-
ποιος προσπαθεί να βγά-
λει τους μυς από τα οστά, 
να τους ξεκολλήσει. Είναι 
πολύ επώδυνο».

Ο παροπλισμός των νοσούντων υγειονομικών

Δεν φαίνεται να 
συνέβαινε συχνά, υπήρξαν 
όμως περιπτώσεις 
στις οποίες, παρά την 
πολύμηνη προσφορά τους, 
ορισμένοι υγειονομικοί 
στιγματίστηκαν από 
μερίδα συμπολιτών τους. 
Η Αλεξάνδρα Φρελίγγου, 
εργαζόταν στο πρώτο 
κύμα ως νοσηλεύτρια σε 
μονάδα COVID-19. Εφυγε 
για εκείνο το διάστημα 
από το σπίτι της για να 
μη ρισκάρει να εκθέσει 
στον ιό τον σύζυγο και τον 
γιο της, οι οποίοι έχουν 
υποκείμενα νοσήματα. 
Στην πολυκατοικία όπου 
μετακόμισε οι νέοι 
γείτονές της επιχείρησαν 
να τη διώξουν όταν έμαθαν 
πού δουλεύει. Εκαναν 
έως και καταγγελία στο 
νοσοκομείο της λέγοντας 
ότι «τους φέρνει τον ιό». 
Αργότερα υποστήριξαν 
ότι η νοσηλεύτρια έκανε 
πάρτι τα βράδια και 
φασαρία. Ωστόσο εκείνες 
τις ώρες των υποτιθέμενων 
πάρτι βρισκόταν στη 
μονάδα. ∆εν ήταν η 
μόνη που αντιμετώπισε 
αυτή τη συμπεριφορά. 
Σε άλλη συνάδελφό 
της, γιατρό στην ίδια 
κλινική, οι υπόλοιποι 
ένοικοι της πολυκατοικίας 
τής απαγόρευσαν να 
χρησιμοποιεί το ασανσέρ. 
Ακόμη μία νοσηλεύτρια στο 
ίδιο νοσοκομείο χτύπησε 
το κουδούνι μια ημέρα στη 
διαχειρίστρια για να δώσει 
τα κοινόχρηστα. Πίσω 
από την κλειστή πόρτα 
άκουσε μια φωνή να της 
λέει να απομακρυνθεί, να 
βάλει σε ένα σακουλάκι τα 
χρήματα και να τα αφήσει 
στο χαλάκι. «Υπάρχει 
κόσμος που μπορεί να 
του πεις πού δουλεύεις 
και να σου πει “μπράβο 
κορίτσι μου, είσαι άξια”. 
Αλλοι όμως φοβούνται 
όταν λες ότι είσαι στο 
Λοιμώξεων και βλέπεις ότι 
κρατούν τις αποστάσεις 
τους», είχε δηλώσει 
μια τραπεζοκόμος. 
Εργαζόμενος σε άλλο 
νοσοκομείο είχε πει στην 
«Κ» ότι και συνάδελφοί 
του από άλλα τμήματα 
τον κοιτούσαν πλέον 
διαφορετικά. Ενας από 
αυτούς, με τον οποίο 
συνήθιζαν να πηγαίνουν 
μαζί κάθε ημέρα στη 
δουλειά, αποφάσισε ότι 
δεν έπρεπε να μοιράζονται 
το ίδιο αυτοκίνητο, 
φοβήθηκε μήπως 
κολλήσει κάτι.

Το στίγμα
και ο φόβος 

Γιατροί και νοσηλευτές εξοικειώθηκαν με τις «στολές του αστροναύτη».

Μεταφορά ασθενούς στο «Ιπποκράτειο» Θεσσαλονίκης. Το δεύτερο κύμα της πανδημίας «γονάτισε» τα νοσοκομεία της πόλης. Οι ημέρες εφημερίας ήταν δραματικές. Επάνω δεξιά, ο γιατρός του 
ΑΧΕΠΑ ∆ημήτρης Γιαννακίδης, με τη νοσούσα από κορωνοϊό μητέρα του, η οποία ήταν ανάμεσα στους ασθενείς που φρόντιζε.

Θεσσαλονικείς περιμένουν να υποβληθούν σε rapid test. Στις 27 Οκτωβρί-
ου καταγράφηκαν 291 θετικά κρούσματα στην πόλη. Μία εβδομάδα αργότερα 
τριπλασιάστηκαν.
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ΑΝΑΣΚΟΠΗΣΗ ΕΝΟΣ ΕΦΙΑΛΤΙΚΟΥ ΕΤΟΥΣ

Αν εξαιρέσει κανείς όσους διατη-
ρούν μνήμες από τον Β΄ Παγκόσμιο 
Πόλεμο, το 2020 ήταν το annus 
horribilis, το τρομερό έτος της 
ζώσας ανθρωπότητας. Η χρονιά 
όπου οι δυστοπικές ταινίες του Χό-
λιγουντ έγιναν αλλόκοτα οικείες, 
όπου ζοφερά, αλληγορικά μυθιστο-
ρήματα, όπως «Η πανούκλα» του 
Καμύ και το «Περί τυφλότητος» 
του Σαραμάγκου, γνώρισαν και-
νούργιες ημέρες δόξας, όπου οι 
άνθρωποι καταδικάστηκαν στην 
ανέπαφη ζωή και κλείστηκαν στα 
ατομικά τους καταφύγια για να μην 
έχουν τη μοίρα του 1,7 εκατομ-
μυρίου υπάρξεων που αφανίστη-
καν πριν από την ώρα τους, πολλοί 
από αυτούς έχοντας περάσει την 
ύστατη δοκιμασία στη μοναξιά της 
Εντατικής, χωρίς ούτε ένα αγαπη-
μένο πρόσωπο δίπλα τους. Αχαρο 
το έργο όποιου επιχειρεί ανασκό-
πηση μιας τέτοιας περιόδου, που 
όλοι ανυπομονούμε να φύγει και 
να μην ξανάρθει. Στη φύση και στις 
κοινωνίες, όμως, η καταστροφή 
είναι εργαστήριo της καινούργιας 
ζωής, και τούτη η σκληρή εμπειρία 
που μοιραζόμαστε δεν θα αποτε-
λέσει εξαίρεση.

Τραμπ, Τζόνσον, Μακρόν, 
Μπολσονάρο, Μπερλουσκόνι και 
τόσοι άλλοι νόσησαν από έναν ιό 
που δεν έκανε διακρίσεις ανάμεσα 
σε διάσημους και ανώνυμους. Οι 
κοινωνίες, όμως, έκαναν. Παιδιά 
κατώτερων θεών γέμισαν τους 
μεσαιωνικού τύπου ομαδικούς 
τάφους σ’ εκείνο το νησάκι της 
Νέας Υόρκης. Ποτέ στον τελευ-
ταίο αιώνα οι ανισότητες δεν ήταν 
τόσο εξοργιστικές. Η φτώχεια έγι-
νε υπερμεταδότης της πανδημίας 
και η πανδημία επιταχυντής της 
φτώχειας, όπως έδειξαν οι ατέ-
λειωτες ουρές των ανθρώπων που 
περίμεναν για ένα σάντουιτς και 
ένα χυμό μήλου, στην Αμερική, 
στη Βρετανία, στην Ιταλία ή στην 
Ισπανία. 

Την ίδια χρονιά, ο Τζεφ Μπέ-
ζος της Amazon είδε την περιου-
σία του να αυξάνεται κατά 24 δισ. 
δολάρια, ξεπερνώντας σε σύνολο 
τα 200 δισ. Παλιοί και νέοι μεγι-
στάνες των ψηφιακών τεχνολογι-
ών ήσαν οι μεγάλοι κερδισμένοι 
αυτής της χρονιάς, με τη Zoom 
και τη Webex να μετατρέπουν τα 
σπίτια μας σε χώρους δουλειάς, 
σχολεία και σινεμά.

Αν δεν είχε ενσκήψει η πανδη-
μία, ο Ντόναλντ Τραμπ, που γλί-
τωσε στην αρχή του χρόνου την 

καθαίρεση και μέχρι τις αρχές της 
άνοιξης καμάρωνε για τις επιδό-
σεις της αμερικανικής οικονομί-
ας, μπορεί να είχε εξασφαλίσει 
και δεύτερη προεδρική θητεία. 
Ωστόσο, η εγκληματικά ανεύθυνη 
αντιμετώπιση της υγειονομικής 
κρίσης από την πλευρά του έφε-
ρε την τιμωρία στις εκλογές της 
3ης Νοεμβρίου, ανεβάζοντας στην 
εξουσία το δίδυμο Τζο Μπάιντεν 
- Κάμαλα Χάρις. Η «∆ιεθνής των 
Εθνικισμών» τύπου Μπολσονάρο, 
Σαλβίνι, Λεπέν και Ορμπαν βγήκε 
τραυματισμένη, αλλά παραμένει 
ζωντανή, μπορεί μάλιστα να έχει 
σύντομα ευκαιρίες αντεπίθεσης, 
αν η οργή για τις αποτυχίες των 
κυβερνήσεων και τις οικονομικές 
επιπτώσεις του εγκλεισμού βρει 

πολιτική έκφραση στον αντιδρα-
στικό λαϊκισμό - σκοταδισμό.

Στη μικρή μας αναδρομή σταχυ-
ολογούμε, όπως συνηθίζεται τέτοιες 
μέρες, πρόσωπα που σημάδεψαν, 
θετικά ή αρνητικά, τη χρονιά που 
φεύγει. Εκείνοι όμως που θα άξιζε 
να μνημονευτούν πρώτοι απ’ όλους 
είναι οι ανώνυμοι μαχητές της ζω-
ής, οι ήρωες παρά τη θέλησή τους. 
Οι γιατροί και οι νοσηλεύτριες της 
πρώτης γραμμής, οι υπάλληλοι των 
σούπερ μάρκετ, οι εργάτες στις φά-
μπρικες και στις αποθήκες, οι κού-
ριερ και οι ντελιβεράδες, οι οδηγοί 
των λεωφορείων, όλοι όσοι ρισκά-
ρουν κάθε μέρα τη ζωή τους γιατί 
δεν έχουν άλλη επιλογή. Αυτοί εί-
ναι που κράτησαν ζωντανές την οι-
κονομία, τη δημόσια υγεία και την 
κοινωνία. Αλλά και την ελπίδα ότι 
αυτός ο κόσμος, αβίωτος για πολ-
λούς, μπορεί να αλλάξει προς το κα-
λύτερο. Την περασμένη εβδομάδα, 
η «Κ» πρόβαλε αφιέρωμα των New 
York Times με τίτλο «Πότε θα σφί-
ξουμε ξανά τα χέρια». Αυτή είναι η 
μεγάλη προσμονή όλων στο κατώ-
φλι του 2021. Αισιόδοξος λαός, οι 
Ελληνες έχουν τραγουδήσει την 
πεποίθησή τους πως, όταν σφίγ-
γουν το χέρι, ο ήλιος είναι βέβαιος 
για τον κόσμο. 

Λι Ουενλιάνγκ. Στις 30 ∆εκεμβρί-
ου του 2019, ο δρ Λι Ουενλιάνγκ, 
οφθαλμίατρος στο κεντρικό νο-
σοκομείο της κινεζικής πόλης 
Γουχάν, έστειλε από το κινητό 
του τηλέφωνο επείγον μήνυμα 
σε συναδέλφους του, συνιστώ-
ντας τους να φορούν προστατευ-
τικές μάσκες. Υποψιαζόταν ότι 
κυκλοφορούσε στην πόλη ένας 
νέος, δυνητικά φονικός ιός που 
προσβάλλει το αναπνευστικό σύ-
στημα, παρόμοιος με τον γνωστό 
στην Ανατολική Ασία ιό SARS. Οι 
τοπικές αρχές τον κατηγόρησαν 
για διασπορά ψευδών ειδήσεων, 
αλλά αναγκάστηκαν να ζητήσουν 
συγγνώμη όταν διαπιστώθηκε ότι 
ο δρ Λι ήταν ο πρώτος που εντό-
πισε την COVID-19. Η τραγική ει-
ρωνεία της τύχης ήταν ότι ο ίδιος 
ο Λι έπεσε θύμα του ιού στα 33 
του χρόνια, στις 7 Φεβρουαρίου 
του 2020.

 
Ζανγκ Γιονγκζέν. Καθηγητής σε 
πανεπιστημιακό νοσοκομείο της 
Σαγκάης, έχει αποκωδικοποιήσει 
χιλιάδες ιούς στη μακρά επιστη-

μονική του καριέρα. Εκείνο το με-
σημέρι της 3ης Ιανουαρίου, όμως, 
ήξερε ότι τούτη τη φορά είχε να 
κάνει με κάτι πολύ διαφορετικό 
από ό,τι είχε γνωρίσει. Το μεταλ-
λικό κουτί που είχε μπροστά του 
περιείχε δείγματα από τεστ για 
τον φονικό ιό που ήδη κάλπαζε 
στη Γουχάν. Ο καθηγητής και η 
ομάδα του ξενύχτησαν δύο διαδο-
χικές νύχτες για να καταφέρουν 
να αποκωδικοποιήσουν τον νέο 
ιό στις 2 π.μ. της 5ης Ιανουαρίου. 
Τον ονόμασαν SARS-Cov-2 και ει-
δοποίησαν αμέσως το υπουργείο 
Υγείας για την τρομερή μεταδοτι-
κότητά του. Στις 11 Ιανουαρίου, 
ο καθηγητής Ζανγκ ευεργέτησε 
ολόκληρη την ανθρωπότητα δί-
νοντας στη δημοσιότητα το γο-
νιδίωμα του νέου ιού και επιτρέ-
ποντας σε ερευνητικά κέντρα και 
φαρμακευτικές εταιρείες να ξεχυ-
θούν στην κούρσα για φάρμακα 
και εμβόλια.

 
Αντονι Φάουτσι. Επικεφαλής του 
Εθνικού Κέντρου Αλλεργιών και 
Λοιμώξεων από το 1984, ο Αμε-

ρικανός λοιμωξιολόγος έγινε πα-
γκοσμίως διάσημος τον Ιανουά-
ριο όταν τέθηκε επικεφαλής της 
ομάδας διαχείρισης της COVID-19 
στον Λευκό Οίκο. Πολύ σύντομα 
αναδείχθηκε στην πιο αναγνωρί-
σιμη πηγή έγκυρης ενημέρωσης 
για την πανδημία σε παγκόσμια 
κλίμακα, υπέρμαχος αυστηρών 
προστατευτικών μέτρων για την 
αναχαίτιση της μάστιγας. Πολλές 
φορές χρειάστηκε να μαζέψει τα 
σπασμένα από ανεύθυνες τοποθε-
τήσεις του Τραμπ, αλλά κατάφερε 
να επιβιώσει στο αξίωμά του. Ο 
Τζο Μπάιντεν τον παρακάλεσε να 
μείνει στη θέση του επί προεδρίας 
του, κάτι που ο 79χρονος δρ Φά-
ουτσι, επιστημονικός σύμβουλος 
όλων των Αμερικανών προέδρων 
από τον Ρόναλντ Ρέιγκαν και με-
τά, αποδέχθηκε.

 
Ουγκούρ Σαχίν και Οζλέμ Τουρε-
τσί. Παιδί φτωχών Τούρκων, ο 
Ουγκούρ Σαχίν εγκαταστάθη-
κε, συνοδευόμενος από τη μη-
τέρα του, σε ηλικία τριών ετών 
στη Γερμανία, όπου ο πατέρας 

του ήδη εργαζόταν σε εργοστά-
σιο της αυτοκινητοβιομηχανίας 
Ford. Κατάφερε να γίνει καθη-
γητής Ογκολογίας και παντρεύ-
τηκε την τουρκικής καταγωγής, 
αλλά γεννημένη στη Γερμανία, 
λοιμωξιολόγο Οζλέμ Τουρετσί. Οι 
δυο τους ίδρυσαν το 2008 τη φαρ-
μακευτική εταιρεία BioNTech, η 
οποία εξειδικεύεται σε γονιδια-
κές θεραπείες του καρκίνου. Με 
την έκρηξη της πανδημίας, οι δύο 
ερευνητές είχαν την ευφυή και 
αποδοτική ιδέα να στρέψουν την 
πρωτοποριακή τους έρευνα, που 
βασίζεται στο αγγελιαφόρο RNA, 
προς την αναζήτηση εμβολίου για 
την COVID-19. Προτού κλείσει η 
χρονιά, το εμβόλιο της κοινοπρα-
ξίας Pfizer-BioNTech ήταν το πρώ-
το που είχε αρχίσει να εφαρμόζε-
ται, σε μαζικούς εμβολιασμούς, 
σε Αμερική και ∆υτική Ευρώπη. 
Στο μεταξύ, η κεφαλαιακή αξία 
της BioNTech έχει ξεπεράσει κο-
λοσσούς όπως η Lufthansa και η 
Kommerzbank, ενώ οι δύο ερευ-
νητές συμπεριλαμβάνονται στους 
100 πλουσιότερους Γερμανούς.

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Δυστοπικές ταινίες 
του Χόλιγουντ έγιναν 
οικείες και αλληγορικά 
μυθιστορήματα, 
όπως «Η πανούκλα» 
του Καμύ, γνώρισαν 
καινούργιες
ημέρες δόξας.

Στην πρώτη γραμμή της μάχης με τον κορωνοϊό

Ο Τζο Μπάιντεν, έχοντας στο πλευρό του την Κάμαλα Χάρις, έδωσε τέλος στην εποχή Τραμπ. Τους περιμένει, πάντως, δύσκολο έργο.

2020: Η χρονιά που άλλαξε τον κόσμο
Μεγάλες ανατροπές στη διεθνή πολιτική και σε όλες τις σφαίρες της σύγχρονης ζωής έφερε η ιστορική δοκιμασία της πανδημίας

Η πανδημία έδωσε πολλές ευκαιρίες 
στα ακροδεξιά κόμματα της Ευρώ-
πης να διευρύνουν το ακροατή-
ριό τους, αλιεύοντας ψηφοφόρους 
από τη δεξαμενή των αρνητών του 
κορωνοϊού, των αντιεμβολιαστών 
και όσων αντιτίθενται στα περιο-
ριστικά μέτρα, επικαλούμενοι πα-
ραβίαση των βασικών ελευθεριών 
τους. Παράλληλα, ιδανική για την 
ξενοφοβική ρητορική τους ήταν η 
ταύτιση του κορωνοϊού με ευάλω-
τες μειονότητες, όπως μετανάστες 
και Ρομά. 

Στη Γαλλία η ηγέτις της Ακροδε-
ξιάς Μαρίν Λεπέν άφησε για παρά-
δειγμα να εννοηθεί ότι σε περιοχές 
με πολυπολιτισμικές κοινότητες, 
ειδικά εκεί όπου διαμένουν μου-
σουλμάνοι, ο κορωνοϊός μεταδί-
δεται ταχύτερα επειδή οι κάτοικοι 
αδιαφορούν για τα κυβερνητικά 
μέτρα και επιμένουν να συνωστί-
ζονται. Στην Ισπανία, στέλεχος 
του Vox διακήρυξε στο Twitter 
ότι «τα ισπανικά του αντισώματα 
θα κατατροπώσουν τον κινεζικό 
ιό». Κοινός παρονομαστής εξάλλου 
πολλών ευρωπαϊκών λαϊκιστικών 
κινημάτων ήταν ένας ανένδοτος 
κατά της κυβερνητικής «δικτατο-
ρίας», διανθισμένος με θεωρίες 

συνωμοσίας: από την παρακολού-
θηση πολιτών μέσω εφαρμογών 
για την ιχνηλάτηση, την οποία κα-
τέδειξε το Κόμμα της Ελευθερί-
ας στην Αυστρία, μέχρι τη διαδε-
δομένη και στη χώρα μας άποψη 
ότι στόχος των εμβολίων είναι να 
εγκαταστήσουν ένα τσιπάκι στον 
οργανισμό μας. (Σε ορισμένες χώ-

ρες, όπως π.χ. στη Ρουμανία, την 
ενίσχυση της Ακροδεξιάς συνέ-
δραμε και η σύγκρουση κράτους 
- Εκκλησίας γύρω από την άρνηση 
της δεύτερης να τηρήσει τα περι-
οριστικά μέτρα.)

Αμφίρροπο αποτέλεσμα  

Το αποτέλεσμα της αναμέτρη-
σης επιστήμης και ανορθολογι-
σμού είναι αμφίρροπο έως τώρα, 
καθώς όπου τα ακροδεξιά κόμματα 

βρέθηκαν στην εξουσία υποχρεώ-
θηκαν εκείνα να διαχειριστούν την 
υγειονομική κρίση, επωμιζόμενα 
το πολιτικό κόστος. Ετσι, στα χνά-
ρια του Ντόναλντ Τραμπ –που έχα-
σε τις εκλογές του Νοεμβρίου στις 
ΗΠΑ, σε μεγάλο βαθμό εξαιτίας της 
αδυναμίας του να αναχαιτίσει την 
πανδημία–, και το κυβερνών κόμμα 
του Βίκτορ Ορμπαν στην Ουγγαρία 
χάνει σταθερά επιρροή. Επίσης, η 
αντιευρωπαϊκή, ομο- και ξενοφο-

βική, υπερσυντηρητική πολωνική 
κυβέρνηση βρέθηκε να κυματίζει 
τη σημαία της υπευθυνότητας απέ-
ναντι στην αντιπολίτευση, καλώ-
ντας την να εναρμονιστεί με τις 
οδηγίες για την αναχαίτιση του 
κορωνοϊού. Την ίδια στιγμή βέβαια 
ο επικεφαλής του κυβερνώντος 
κόμματος, Γιάροσλαβ Κατσίνσκι, 
δεν έχανε την ευκαιρία να επιτεθεί 
κατά της Ε.Ε. ζητώντας επιστροφή 
στο «έθνος-κράτος». 

O Iταλός ακροδεξιός ηγέτης Μα-
τέο Σαλβίνι υπήρξε αρχικά ιδιαιτέ-
ρως προσεκτικός, κρούοντας τον 
κώδωνα του κινδύνου για την απει-
λή του κορωνοϊού. Επειδή όμως οι 
πρώτες εστίες εντοπίστηκαν στον 
Βορρά, όπου η Λέγκα του είναι στην 
εξουσία, περιήλθε σε ιδιαιτέρως δει-
νή θέση. Προκειμένου να αποσείσει 
τις ευθύνες της κακής διαχείρισης, 
κατέφυγε στην αντικινεζική ρητο-
ρική και στο κλείσιμο των συνό-
ρων, ενώ δεν απέφυγε τη συνήθη 
για τους ομοϊδεάτες του πρακτική 
της υποβάθμισης της COVID-19.  

Στη Γερμανία, η Εναλλακτική 
για τη Γερμανία (AfD) ήταν το μο-
ναδικό κόμμα που αντέδρασε τόσο 
έντονα στις επίμονες και δραμα-
τικές εκκλήσεις της καγκελαρίου 
Αγκελα Μέρκελ για αυστηρότερο 
lockdown, ενώ στη Σαξονία, όπου 
συγκεντρώνει το ένα τέταρτο των 
ψήφων, εντοπίζεται η μεγαλύτερη 
εστία διασποράς του κορωνοϊού. Οι 
ειδικοί εκτιμούν πως αυτό συνδέε-
ται με την πλημμελή τήρηση των 
μέτρων από τους ψηφοφόρους του 
κόμματος, που συχνά θεωρούν ότι 
ο ιός είναι μια κατασκευή ή έστω 
πως υπάρχει μια υπερβολή για τη 
θνησιμότητα της ασθένειας. 

Σύμφωνα με τον ειδικό σε θέ-
ματα Ακροδεξιάς, Κας Μούντε, η 

εικόνα από τη μελέτη 31 κομμάτων 
στην Ευρώπη είναι ανάμεικτη: μό-
νο τα μισά έχασαν επιρροή κατά το 
πρώτο κύμα της πανδημίας. Από τα 
υπόλοιπα, τα πέντε ενισχύθηκαν 
και τα δέκα δεν παρουσίασαν κά-
ποια αλλαγή στις δημοσκοπήσεις. 
Συνολικά η αλλαγή στην υποστή-
ριξη προς αυτά τα κόμματα ήταν 
αμελητέα και δεν ξεπέρασε κατά 
μέσον όρο το 1%. Κάπως χειρό-
τερη είναι η κατάσταση για αυ-
τά τα κόμματα στο δεύτερο κύμα 
της πανδημίας, αν και, όπως τονί-
ζει ο Μούντε, είναι ακόμη νωρίς 
για να εξαχθούν συμπεράσματα 
και οι αποκλίσεις επίσης δεν εί-
ναι σοβαρές.  

Οι προβλέψεις πάντως για το 
μέλλον δεν είναι ιδιαιτέρως κα-
θησυχαστικές. Η παράταση των 
περιοριστικών μέτρων, η έναρξη 
των εμβολιασμών και η οικονομι-
κή κρίση που θα ακολουθήσει την 
πανδημία δημιουργούν πρόσφορο 
έδαφος για την ενίσχυση ακροδε-
ξιών κομμάτων στην Ευρώπη. Επι-
πλέον, τα σχηματικά συνθήματά 
τους και η γενικότερη αμφισβήτη-
ση της επιστημονικής αυθεντίας 
όλο και συχνότερα διαχέονται στον 
δημόσιο λόγο και τον δηλητηριά-
ζουν, στα ΜΜΕ, στα μέσα κοινωνι-
κής δικτύωσης και στην πολιτική. 

Η επιστήμη έχει να αντιμετωπίσει και τον ανορθολογισμό
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Τα ακροδεξιά κόμματα επιχειρούν να διευρύνουν το ακροατήριό τους, αλι-
εύοντας ψηφοφόρους από τη δεξαμενή των αρνητών του κορωνοϊού, των 
αντιεμβολιαστών και όσων αντιτίθενται στα περιοριστικά μέτρα.

Χαράς ευαγγέλια για τα 
ακροδεξιά κόμματα και 
τους συνωμοσιολόγους 
ανά την Ευρώπη 
η πανδημία, τα μέτρα 
και η οικονομική κρίση 
που προκαλείται.

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ
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Οι θετικοί 
και οι αρνητικοί 
πρωταγωνιστές
Τζο Μπάιντεν - Κάμαλα Χάρις. Η τρί-
τη φορά που διεκδίκησε την αμε-
ρικανική προεδρία ήταν η τυχερή 
για τον Τζο Μπάιντεν, ο οποίος, 
στις 20 Ιανουαρίου, θα αναλάβει 
τη ηνία της υπερδύναμης, έχοντας 
στο πλευρό του την Κάμαλα Χά-
ρις, την πρώτη γυναίκα και μαύρη 
αντιπρόεδρο της χώρας. Το τέλος 
της τρικυμιώδους εποχής Τραμπ 
προκάλεσε ανακούφιση στις πε-
ρισσότερες πρωτεύουσες της ∆ύ-
σης, αλλά ο 78χρονος Μπάιντεν, ο 
γηραιότερος πρόεδρος της Αμερι-
κής όλων των εποχών, βρίσκεται 
απέναντι στις τεράστιες προκλή-
σεις μιας υγειονομικής, μιας οικο-
νομικής και μιας περιβαλλοντικής 
κρίσης, σε έναν επικίνδυνα αστα-
θή κόσμο.

 
Αγκελα Μέρκελ. Η Γερμανίδα κα-
γκελάριος έκλεισε 15 χρόνια στην 
εξουσία με τη δημοτικότητά της 
στα ύψη, επίτευγμα σπάνιο για 
πολιτικό. Πιστώθηκε την επιτυχή 
διαχείριση της πανδημίας (αν και 
στο δεύτερο κύμα η χώρα της δεν 
τα καταφέρνει τόσο καλά όσο στο 
πρώτο) και την ιστορική συμφωνία 
της περασμένης άνοιξης για την 
αντιμετώπιση των οικονομικών 
επιπτώσεων της υγειονομικής κρί-
σης και των περιοριστικών μέτρων 
σε επίπεδο Ε.Ε., που έσπασε παρα-
δοσιακά γερμανικά ταμπού. Στην 
τελευταία χρονιά της καγκελαρίας 
της –έχει δεσμευθεί ότι δεν θα δι-
εκδικήσει επανεκλογή στις εκλο-
γές του 2021– χρεώθηκε, ωστόσο, 
άτολμη και υποχωρητική στάση 
απέναντι στις προκλήσεις του Ερ-
ντογάν στην Ανατολική Μεσόγειο.

 
Τζασίντα Αρντερν. Η 40χρονη πρωθυ-
πουργός της Νέας Ζηλανδίας ήταν 
άλλο ένα παράδειγμα γυναίκας αρ-
χηγού κυβέρνησης που τα κατάφερε 
πολύ καλύτερα από τους περισσότε-
ρους άνδρες ομολόγους της στη δια-
χείριση της υγειονομικής κρίσης, με 
αποτέλεσμα την ιστορική νίκη της 
στις εκλογές του Οκτωβρίου, όπου 
το Εργατικό Κόμμα συνέτριψε τους 
αντιπάλους του, κερδίζοντας από-
λυτη πλειοψηφία στο Κοινοβούλιο. 
Με την ψυχραιμία και την εκπληκτι-
κή της ενσυναίσθηση, αρετές που 
είχε επιδείξει και ύστερα από την 
πολύνεκρη τρομοκρατική επίθεση 
ακροδεξιού εναντίον μουσουλμά-
νων στο Κράισττσερτς τον Μάρτιο 
του 2019, αναδείχθηκε σε πρότυ-
πο μιας νέας γενιάς προοδευτικών 
πολιτικών, ικανών να μοιράζονται 
τις αγωνίες των μη προνομιούχων 
πολιτών, χωρίς να ξεπέφτουν στον 
λαϊκισμό και στον εθνικισμό.

 
Μπόρις Τζόνσον. Το 2020 ξημέρωσε 
με τους καλύτερους οιωνούς για τον 
Βρετανό πρωθυπουργό, με νωπές 
τις εντυπώσεις από τον θρίαμβο 
των Τόρις στις εκλογές του περα-
σμένου ∆εκεμβρίου και με το Brexit 
να παίρνει σάρκα και οστά την 1η 
Ιανουαρίου. Ωστόσο η αντιφατική 
και αναποτελεσματική διαχείριση 
της COVID-19 (η Βρετανία έχει τα 
περισσότερα θύματα από όλες τις 
ευρωπαϊκές χώρες) είχε σοβαρό πο-
λιτικό κόστος για την κυβέρνησή 
του, ενώ ο ίδιος νόσησε σοβαρά από 
τον κορωνοϊό, σε σημείο που να 
κινδυνέψει η ίδια η ζωή του. Πολ-
λοί εκτιμούν ότι η πραγματική δο-
κιμασία για την πολιτική Τζόνσον 
και το Brexit μόλις αρχίζει, καθώς 
από την Πρωτοχρονιά του 2021 η 
Βρετανία εξέρχεται της Ευρωπα-
ϊκής Ενιαίας Αγοράς και καλείται 
να αντιμετωπίσει τις επιπτώσεις 
της επιλογής της.

 
Τζορτζ Φλόιντ. «∆εν μπορώ να ανα-
πνεύσω», ψιθύριζε ο 46χρονος 
Αφροαμερικανός, πατέρας πέντε 
παιδιών, ενώ ο λευκός αστυνομικός 
πίεζε τον λαιμό του με το γόνατό 
του, πάνω στο οδόστρωμα, όπου 
τον είχε ακινητοποιήσει αφού του 
πέρασε χειροπέδες. Αυτό κράτησε 

οκτώ λεπτά και 46 δευτερόλεπτα, 
αλλά ο Φλόιντ ήταν ήδη νεκρός 
όταν έφτασαν οι πρώτες βοήθειες. 
Η δολοφονία του έδρασε ως κατα-
λύτης για την εκρηκτική ανάπτυξη 
του κινήματος Black Lives Matter 
σε δεκάδες αμερικανικές πόλεις, 
με τους διαδηλωτές να ζητούν χα-
λιναγώγηση της αστυνομικής αυ-
θαιρεσίας και να καταστρέφουν 
αγάλματα προσωπικοτήτων που 
συνδέονταν με τη δουλεία και τον 
ρατσισμό, σε Αμερική και Ευρώπη.

 
Σαμιέλ Πατί. Το απόγευμα της 16ης 
Οκτωβρίου, ο 47χρονος καθηγητής 
Ιστορίας και Γεωγραφίας Σαμιέλ 
Πατί βάδιζε στο παρισινό προάστιο 
Κονφλάνς-Σεντ-Ονορίν, επιστρέ-
φοντας από το σχολείο του, όταν 
ο 18χρονος που τον παρακολου-
θούσε του επιτέθηκε αστραπιαία 
με ένα μαχαίρι 30 εκατοστών, τον 
σκότωσε και τον αποκεφάλισε. Ο 
δράστης ονομαζόταν Αμπντουλάχ 
Ανζόροφ και ήταν Ρώσος τζιχα-
ντιστής από την Τσετσενία. ∆έκα 
ημέρες νωρίτερα, ο Πατί δίδασκε 
σε μια τάξη περί ελευθερίας της 
έκφρασης, στο πλαίσιο του μαθή-
ματος της Πολιτικής Αγωγής, δεί-
χνοντας στους μαθητές ορισμέ-
να από τα επίμαχα σκίτσα με τον 
Μωάμεθ, που είχε δημοσιεύσει το 
περιοδικό Charlie Hebdo, στόχος 
ανάλογων τρομοκρατικών επιθέ-
σεων το 2015. Η δολοφονία του 
Πατί έγινε αφορμή να λάβει η κυ-
βέρνηση Μακρόν αυστηρά μέτρα 
εναντίον του ριζοσπαστικού Ισλάμ, 
κάτι που τον έφερε σε μετωπική 
σύγκρουση με τον Ταγίπ Ερντο-
γάν και προκάλεσε αντιδράσεις 
εναντίον της Γαλλίας σε αρκετές 
μουσουλμανικές χώρες.

 
Τζεφ Μπέζος. Ο πλουσιότερος άν-
θρωπος του πλανήτη έγινε εμβλη-
ματικό πρότυπο των μεγιστάνων 
της ψηφιακής οικονομίας, που ανα-
δείχθηκαν στους μεγάλους κερδι-
σμένους αυτής της φρικτής, για 
τους πολλούς, χρονιάς. Στις 20 Ιου-
λίου, ενώ η ανεργία είχε διογκωθεί 
σε πρωτοφανή –στα μεταπολεμι-
κά χρονικά– ύψη και οι διαδικτυ-
ακές πωλήσεις της Amazon είχαν 
εκτοξευθεί στα ουράνια χάρη στον 
εγκλεισμό των καταναλωτών, η 
προσωπική περιουσία του Μπέ-
ζος αυξήθηκε κατά 13 δισ. δολάρια 
μέσα σε μία μόνο ημέρα, καθώς η 
μετοχή της εταιρείας του γινόταν 
ανάρπαστη. Το καλό νέο είναι ότι 
η Amazon προσέθεσε 400.000 θέ-
σεις εργασίας αυτό τον χρόνο. Το 
κακό είναι ότι παραμένει σε μεγάλο 
βαθμό εργασιακό κάτεργο.

Ρουθ Μπέιντερ Γκίνσμπεργκ. Στα 87 
της χρόνια έφυγε από τη ζωή τη 18η 
Σεπτεμβρίου αυτή η θρυλική μορφή 
της αμερικανικής ∆ικαιοσύνης. Μέ-
λος του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου από 
το 1993, η RBG, όπως ήταν γνωστή, 
υπήρξε η πρώτη Εβραία και η δεύ-
τερη γυναίκα που υπηρέτησε στο 
Σώμα, όπου έγραψε ιστορία για τις 
προοδευτικές τοποθετήσεις της σε 
θέματα που αφορούσαν τα δικαιώ-
ματα των μειονοτήτων και τη γυναι-
κεία χειραφέτηση. Ο θάνατός της 
έδωσε τη δυνατότητα στον πρόεδρο 
Τραμπ και στους Ρεπουμπλικανούς 
να πληρώσουν την κενή θέση με τη 
συντηρητικών απόψεων δικαστή Εϊ-
μι Κόνεϊ Μπάρετ, διαμορφώνοντας 
πλειοψηφία 6-3 υπέρ των συντηρη-
τικών στον ανώτατο δικαστικό θε-
σμό των ΗΠΑ.

 
Βλαντιμίρ Πούτιν. Ο Ρώσος πρόεδρος 
επιβεβαίωσε για μία ακόμη χρονιά 
την πολιτική ηγεμονία του, καθώς 
οι προτάσεις του για συνταγματική 
αναθεώρηση εγκρίθηκαν στο δημο-
ψήφισμα της 26ης Ιουνίου-1ης Ιου-
λίου με ποσοστό 79%. Πέραν των 
διατάξεων για ενίσχυση του κοι-
νωνικού κράτους και των παραδο-
σιακών αξιών, η συνταγματική με-
ταρρύθμιση δίνει τη δυνατότητα 

στον Πούτιν να διεκδικήσει άλλες 
δύο εξαετείς προεδρικές θητείες, 
αίροντας τους προγενέστερους πε-
ριορισμούς. Στον διεθνή στίβο, η 
Ρωσία έβαλε τη σφραγίδα της στις 
συμφωνίες ειρήνευσης στη Συρία, 
στη Λιβύη και στη σύγκρουση του 
Ναγκόρνο-Καραμπάχ, ενώ σε υπό-
θεση εθνικού γοήτρου έχει αναχθεί 
η μάχη για την προώθηση του ρω-
σικού εμβολίου Sputnik V κατά του 
κορωνοϊού.

 
Αλεξέι Ναβάλνι. Στις 20 Αυγούστου, 
ένας από τους πλέον διάσημους επι-
κριτές του Πούτιν έπεσε σε κώμα μέ-
σα στο αεροπλάνο που τον μετέφε-
ρε από το Τομσκ της Σιβηρίας στη 
Μόσχα. Υστερα από λίγες ημέρες 
νοσηλείας μεταφέρθηκε στο Βερο-
λίνο, όπου οι Γερμανοί γιατροί ανα-
κοίνωσαν ότι είχε προσβληθεί από 
τη νευροτοξική ουσία Novichok. 
Οι ∆υτικοί έστρεψαν τις υποψίες 
προς το Κρεμλίνο, το οποίο αρνή-
θηκε οποιαδήποτε ανάμειξη. Με 
την εκστρατεία του εναντίον της 
διαφθοράς, ο 44χρονος Ναβάλνι εί-
χε δημιουργήσει πολλούς εχθρούς 
και οι πραγματικές συνθήκες της 
δηλητηρίασης παραμένουν αδιευ-
κρίνιστες. Το βέβαιο είναι ότι, από 
τη στιγμή που θα επιστρέψει στη 
Ρωσία, ο Ναβάλνι θα αποτελεί με-
γαλύτερη ενόχληση για το Κρεμλί-
νο από ό,τι προηγουμένως.

 
Σβετλάνα Τιχανόφσκαγια. Μέχρι τις 29 
Μαΐου ήταν απλώς μια καθηγήτρια 
αγγλικών, μεταφράστρια και μητέ-
ρα δύο παιδιών. Εκείνη την ημέρα, 
όμως, οι Αρχές της Λευκορωσίας 
συνέλαβαν τον σύζυγό της Σεργκέι 
Τιχανόφσκι, δημοφιλή blogger και 
ακτιβιστή, ο οποίος επρόκειτο να 
κατέβει στις προεδρικές εκλογές 

του Αυγούστου εναντίον του Αλε-
ξάντερ Λουκασένκο, αμετακίνητου 
στην εξουσία από το 1994. Με τον 
σύζυγό της στη φυλακή, η 38χρονη 
Τιχανόφσκαγια έσπευσε να καλύψει 
το κενό και κατάφερε να ενώσει γύ-
ρω της την αντιπολίτευση. Ο Λου-
κασένκο ισχυρίστηκε ότι κέρδισε 
τις εκλογές, η αντιπολίτευση κατήγ-
γειλε νοθεία και ξεκίνησε ένα κύμα 
πρωτοφανών για τα δεδομένα της 
χώρας διαδηλώσεων με στόχο την 
ανατροπή του. Το κύμα καταστολής 
που ακολούθησε την υποχρέωσε να 
εξοριστεί, πρώτα στη Λιθουανία και 
έπειτα στην Πολωνία.

 
Χουάν Κάρλος. Βασιλιάς της Ισπανίας 
επί τέσσερις δεκαετίες (1975-2014), 
υποχρεώθηκε στην ταπεινωτική επι-
λογή να αυτοεξοριστεί στα Ηνωμέ-
να Αραβικά Εμιράτα τον περασμένο 
Αύγουστο, καθώς το Ανώτατο ∆ικα-
στήριο ξεκινούσε έρευνα εναντίον 
του για σκανδαλώδεις δοσοληψίες 
με τη Σαουδική Αραβία. Η υπόθεση 
ήρθε στη δημοσιότητα ύστερα από 
καταγγελίες πρώην ερωμένης του 
Χουάν Κάρλος, φέρνοντας σε δεινή 
θέση τον γιο και διάδοχό του στον 
θρόνο, βασιλιά Φελίπε και συμβάλ-
λοντας στην απαξίωση της μοναρ-

χίας στα μάτια μεγάλου τμήματος 
της ισπανικής κοινωνίας.

 
Χάρβεϊ Ουάινσταϊν. Στα 68 του χρόνια, 
ο έκπτωτος μεγαλοπαραγωγός του 
Χόλιγουντ καταδικάστηκε σε κά-
θειρξη 23 ετών για βιασμό και σεξου-
αλική επίθεση και οδηγήθηκε στη 
φυλακή. Η σύλληψή του, δύο χρόνια 
νωρίτερα, και οι αλυσιδωτές αποκα-
λύψεις που ακολούθησαν πυροδό-
τησαν το κίνημα #MeToo, ωθώντας 
πολλές γυναίκες σε όλο τον κόσμο 
να λύσουν τη σιωπή τους για κρού-
σματα σεξουαλικής κακοποίησης.

 
Εμα Τόμσον. Στα 61 της χρόνια, η βρα-
βευμένη με Οσκαρ, Χρυσές Σφαίρες, 
ΕΜΜΥ και κάθε είδους τιμητικές 
διακρίσεις Εμα Τόμσον πρωταγωνί-
στησε φέτος σε ένα διαφορετικού 
είδους καλλιτεχνικό έργο. Η Αγγλί-
δα ηθοποιός εμφανίστηκε σε μικρού 
μήκους ταινία της ριζοσπαστικής 
οικολογικής οργάνωσης Extinction 
Rebellion (XR), η οποία οργάνωσε 
την περασμένη χρονιά μεγάλες δι-
αδηλώσεις στη Βρετανία και σε άλ-
λες χώρες εναντίον της κλιματικής 
αλλαγής. Γνωστή για την τοποθέ-
τησή της στην αριστερή πτέρυγα 
του Εργατικού Κόμματος, η Τόμσον 

εστιάζει τα τελευταία χρόνια τον 
ακτιβισμό της στα περιβαλλοντικά 
και φεμινιστικά θέματα.

 
Ταγίπ Ερντογάν και Ιλχάμ Αλίεφ. Υστε-
ρα από 44 μέρες σκληρών συγκρού-
σεων με το Αζερμπαϊτζάν για τον 
διαφιλονικούμενο θύλακο του Να-
γκόρνο-Καραμπάχ, η ∆ημοκρατία 
της Αρμενίας υποχρεώθηκε στις 10 
Νοεμβρίου να προσυπογράψει καρ-
χηδόνια ειρήνη, αναγνωρίζοντας 
τα σημαντικά εδαφικά κέρδη των 
αντιπάλων της. Κερδισμένοι από τη 
σύγκρουση βγήκαν οι απολυταρχι-
κοί ηγέτες του Αζερμπαϊτζάν, Ιλχάμ 
Αλίεφ και της Τουρκίας, Ταγίπ Ερ-
ντογάν. Η βοήθεια της Τουρκίας στο 
«αδελφό», τουρκογενές έθνος ήταν 
αποφασιστικής σημασίας, ιδιαίτερα 
χάρη στα τουρκικά drones που δεν 
μπορούσε να αντιμετωπίσει η ασθε-
νής αεράμυνα της Αρμενίας.

 
Κασέμ Σουλεϊμανί και Μοχσέν Φαχρι-
ζαντέχ. ∆ύο ιδιαίτερα σημαντικές 
προσωπικότητες του Ιράν εξοντώ-
θηκαν το 2020 από τους εχθρούς 
της Ισλαμικής ∆ημοκρατίας. Στις 
3 Ιανουαρίου, ο υποστράτηγος Κα-
σέμ Σουλεϊμανί, αρχηγός της επίλε-
κτης ∆ύναμης Κουντς και ηγετικό 
στέλεχος των Φρουρών της Επα-
νάστασης, εξοντώθηκε από αμε-
ρικανικό πύραυλο, με εντολή του 
προέδρου Τραμπ, στο αεροδρόμιο 
της Βαγδάτης. Στις 27 Νοεμβρίου, 
ο διακεκριμένος φυσικός Μοχσέν 
Φαχριζαντέχ, ο οποίος είχε σημα-
ντική συμβολή στο ιρανικό πυ-
ρηνικό πρόγραμμα, εκτελέστηκε 
σε ενέδρα που είχε τη σφραγίδα 
των ισραηλινών μυστικών υπη-
ρεσιών στην πόλη Αμπζάρντ, πε-
ρί τα 80 χιλιόμετρα ανατολικά της 
Τεχεράνης.

Ο Ιρανός υποστράτηγος Κασέμ Σουλεϊμανί, ηγετικό στέλεχος των Φρουρών 
της Επανάστασης, ο οποίος εξοντώθηκε από αμερικανικό πύραυλο.

Ο Βλαντιμίρ Πούτιν μπορεί πλέον να διεκδικήσει άλλες δύο εξαετείς προ-
εδρικές θητείες. ∆εξιά, ο μεγάλος πολέμιός του Αλεξέι Ναβάλνι.

Η 40χρονη πρωθυπουργός της Νέας Ζηλανδίας Τζασίντα Αρντερν αντιμε-
τώπισε με μεγάλη επιτυχία την υγειονομική κρίση.

Ο δρ Λι Ουενλιάνγκ, ο οποίος πρώτος έκρουσε τον κώδωνα κινδύνου για 
τον νέο φονικό ιό. ∆εξιά, ο «Αμερικανός Τσιόδρας» Αντονι Φάουτσι.

Ο Τζεφ Μπέζος αύξησε την περι-
ουσία του κατά 13 δισ. δολ. σε μία 
ημέρα.

«Δεν μπορώ να αναπνεύσω». Ο θάνατος του Τζορτζ Φλόιντ προκάλεσε οργή και εκτεταμένες ταραχές στις ΗΠΑ.
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Η Αγκελα Μέρκελ συμπλήρωσε 
15 χρόνια στην εξουσία.
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Από το 2017 οι κεντρικές υπηρεσίες 
της ΕΛ.ΑΣ. από την Αθήνα και τη 
Θεσσαλονίκη πάσχιζαν να στρι-
μώξουν τον φερόμενο ως «βασι-
λιά» των λαθραίων τσιγάρων στη 
χώρα. Εναν ομογενή από χώρα 
της πρώην Σοβιετικής Ενωσης, ο 
οποίος έχει κατηγορηθεί σε Ελλά-
δα και εξωτερικό για λαθρεμπόριο 
καπνού. 

Τα στελέχη των διωκτικών αρ-
χών «έβλεπαν» τον 48χρονο πίσω 
από κάθε αποθήκη και φορτίο με 
λαθραία τσιγάρα που εντόπιζαν. 
∆εν είχαν όμως μπορέσει ποτέ να 
συγκεντρώσουν στοιχεία που να 
επιβεβαιώνουν τις εκτιμήσεις τους. 

Το πέτυχε την περασμένη Τε-
τάρτη μια μικρή ομάδα αστυνο-
μικών από το τμήμα Ασφαλείας 
Αμαρουσίου. Επειτα από μυστική 
έρευνα οκτώ μηνών κατάφεραν να 
εντοπίσουν 22 κρυφές εγκαταστά-
σεις του λαθρεμπορικού δικτύου 
και να συλλάβουν 37 μέλη του. 

Ανάμεσα σε αυτά και έναν 
35χρονο ομογενή από τη Ρωσία, 
στον οποίο η ΕΛ.ΑΣ. αποδίδει ρόλο 
επιχειρησιακού αρχηγού. Προς το 
παρόν, ο 48χρονος με το χαρακτη-
ριστικό ψευδώνυμο δεν κατηγορεί-
ται για συμμετοχή στο κύκλωμα, 
αν και οι αστυνομικοί πραγματο-

ποίησαν έφοδο στο σπίτι του το 
πρωί της 18ης ∆εκεμβρίου. ∆εν 
βρισκόταν εκεί, ενώ τα χρημα-
τοκιβώτια στα οποία εκτιμούσαν 
ότι θα έβρισκαν μεγάλα ποσά σε 
μετρητά ήταν άδεια. Συγκέντρω-
σαν όμως επαρκή στοιχεία ώστε 
να ζητήσουν από τον ανακριτή 
να διερευνήσει την εμπλοκή του 
στην υπόθεση και μάλιστα σε ρόλο 
χρηματοδότη. «Υπήρχαν υπόνοι-
ες και ενδείξεις από συγκερασμό 
στοιχείων ότι είχε συγκροτήσει 
την εγκληματική οργάνωση και 
ήταν ο χρηματοδότης της», ανα-
φέρεται στα επίσημα δικαστικά 
έγγραφα που βρίσκονται στη δι-
άθεση της «Κ». 

Με τη δράση του κυκλώματος 
συνδέονται οι περισσότερες από 
τις σοβαρές υποθέσεις λαθρεμπο-
ρίας τσιγάρων που την τελευταία 
πενταετία χειρίστηκαν οι υπηρε-
σίες της ΕΛ.ΑΣ. Τα παράνομα κα-
πνεργοστάσια που το 2017 εντο-
πίστηκαν στον Ασπρόπυργο, οι 
128 τόνοι χύμα καπνού που το 
2019 κατασχέθηκαν σε αποθήκη 
στην Αταλάντη και οι χώροι επε-
ξεργασίας καπνού που το 2020 
βρέθηκαν σε Μαρκόπουλο, Λαύ-
ριο και Λυκόβρυση συνδέονται με 
τη δράση των συλληφθέντων. Οι 
κατηγορούμενοι εξήγαν το προϊόν 
τους –απομιμήσεις δηλαδή επώ-

νυμων τσιγάρων– σε πέντε χώρες 
της Ε.Ε., με τις πρόσφατες έρευ-
νες να κατατάσσουν την Ελλάδα 
πρώτη μεταξύ των κρατών-μελών 
στην παρασκευή και κατανάλωση 
λαθραίων τσιγάρων. 

Η έρευνα ξεκίνησε τον Μάιο. 
Τους μήνες που ακολούθησαν 
προέκυψε ότι τα μέλη του δικτύ-
ου είχαν συστήσει εικονικές ιδι-
ωτικές κεφαλαιουχικές εταιρείες 
(ΙΚΕ) με αντικείμενο δραστηριό-
τητας το εμπόριο ξυλείας, υλικών 

συσκευασίας, λιπασμάτων, χαρ-
τικών ειδών κ.ά. Για την ίδρυσή 
τους χρησιμοποιούσαν τα στοι-
χεία ατόμων από χώρες της Ε.Ε. 
που εμφανίζονταν να διατηρούν 
αριθμό φορολογικού μητρώου 
(ΑΦΜ) στην Ελλάδα. Μέσω των 
εταιρειών-σφραγίδων μίσθωναν 
αποθηκευτικούς χώρους στον Νο-
μό Αττικής και αλλού. Εκεί είχαν 
εγκαταστήσει μηχανήματα με τα 
οποία επεξεργάζονταν τον χύμα 
καπνό και παρασκεύαζαν τα τσι-
γάρα πριν τα εξάγουν. 

Μια αποθήκη στα Οινόφυτα, 
για παράδειγμα, είχε μισθώσει 
εικονική μονοπρόσωπη ΙΚΕ με 
διαχειριστή υπήκοο Λετονίας. Η 
ταυτότητά του είναι καταχωρι-
σμένη στη βάση δεδομένων Σέν-
γκεν ως κλεμμένη, ήδη από το 
2016. Αντίστοιχα, το εργοστάσιο 
επεξεργασίας ακατέργαστου κα-
πνού που βρέθηκε να λειτουργεί 
στη λεωφόρο Μαρκοπούλου - Κα-
λυβίων ήταν μισθωμένο από μια 
εταιρεία «κέλυφος» με διαχειριστή 

ένα Βούλγαρο, με ενεργό φορολο-
γικό μητρώο στη χώρα. Συχνά οι 
ΑΦΜ διέφεραν μεταξύ τους μό-
νο για λίγα ψηφία. Στοιχείο που 
αποδεικνύει ότι είχαν καταφέρει 
να εκδίδουν πλαστούς ΑΦΜ κα-
τά το δοκούν, δίχως τον παραμι-
κρό έλεγχο από τις φορολογικές 
αρχές. Για παράδειγμα, αποθήκη 
στο Κορωπί εμφανίζεται μισθω-
μένη από υπήκοο Βουλγαρίας με 
ΑΦΜ 174415021 και, αντίστοι-
χα, αποθήκη στη Μεταμόρφωση 
εμφανίζεται μισθωμένη από άλ-
λο Βούλγαρο με ΑΦΜ 174415518.

Καταχωρισμένα σε εταιρείες 
«φαντάσματα» με έδρα τη Σόφια, 
αλλά κυρίως το Πετρίτσι της Βουλ-
γαρίας, ήταν τα 22 φορτηγά και 
τράκτορες που χρησιμοποιούσε 
το κύκλωμα, ενώ, αντίστοιχα, τα 
9 Ι.Χ. εμφανίζονται να ανήκουν σε 
ανύπαρκτα πρόσωπα στην Κύπρο. 

Την τελευταία πενταετία οι Αρ-
χές αναζητούσαν το εκτυπωτήριο 
των λαθρεμπόρων, τον χώρο δη-
λαδή όπου παρασκευάζονταν τα 

πακέτα-απομιμήσεις από επώνυ-
μες μάρκες τσιγάρων. Υπήρχαν 
εκτιμήσεις ότι δεν βρίσκεται στην 
Ελλάδα, αλλά σε κάποια βαλκανι-
κή χώρα. 

Εντοπίστηκε τελικά στα Ανω 
Λιόσια, περιοχή στην οποία κι-
νούνταν με άνεση τα μέλη του λα-
θρεμπορικού δικτύου. Στο πλαίσιο 
της έρευνας βρέθηκαν 91 εκατομ-
μύρια τσιγάρα και 75 εκατομμύ-
ρια άδεια πακέτα, με τις ενδείξεις 
γραμμένες στα ιταλικά, στα ισπα-
νικά, στα γερμανικά, στα αγγλικά 
και στα βουλγαρικά. Πρόκειται για 
τις χώρες όπου θα κατέληγαν τα 
λαθραία τσιγάρα. Τη στιγμή της 
εφόδου σε μια από τις αποθήκες, 
βρέθηκε νταλίκα φορτωμένη με 
τσιγάρα κρυμμένα πίσω από τό-
νους πορτοκαλιών, έτοιμα προς 
εξαγωγή. Στο παρελθόν, πακέτα 
είχαν βρεθεί κρυμμένα μέσα σε 
μονωτικό υλικό. Οι διαφυγόντες 
δασμοί δεν έχουν ακόμα προσδι-
οριστεί, υπολογίζονται ωστόσο σε 
πολλά εκατομμύρια ευρώ.

Τα λαθραία
τσιγάρα, οι ΙΚΕ
και μια νταλίκα
πορτοκάλια...
Εξάρθρωση μεγάλου κυκλώματος 

Βρέθηκαν 91 εκατ. 
τσιγάρα και 75 εκατ. 
άδεια πακέτα, με τις 
ενδείξεις γραμμένες στα 
ιταλικά, στα ισπανικά, 
στα γερμανικά,
στα αγγλικά
και στα βουλγαρικά.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΣΟΥΛΙΩΤΗ

Για τον 48χρονο ομογενή από την 
πρώην ΕΣΣ∆, τον οποίο οι αστυνο-
μικοί περιγράφουν ως τον «βασιλιά 
του λαθραίου τσιγάρου», τα δεδο-
μένα έχουν ως εξής: Σε επίσημα έγ-
γραφα της ΕΛ.ΑΣ. αναφέρεται ότι 
προέκυψαν ενδείξεις σύμφωνα με 
τις οποίες διευθύνει και χρηματο-
δοτεί την εγκληματική οργάνωση. 
Εις βάρος του μάλιστα σχηματί-
στηκε δικογραφία πλημμεληματι-
κού χαρακτήρα, καθώς στο σπίτι 
του βρέθηκαν ένα πιστόλι Glock 
και μικρή ποσότητα λαθραίου κα-
πνού. Ωστόσο, δεν κατηγορείται 
για συμμετοχή, πολλώ δε μάλλον 
για διεύθυνση της εγκληματικής 
οργάνωσης. Οι αστυνομικοί ζη-
τούν από τον ανακριτή να αξιο-
λογήσει εκείνος τα δεδομένα που 
προέκυψαν κατά την έρευνα. Ποια 
είναι αυτά;

Αποκαλύφθηκε, για παράδειγ-
μα, ότι ο φερόμενος ως επιχειρησι-
ακός αρχηγός της οργάνωσης, 35 
ετών, μεσολάβησε ώστε τρία αυτο-
κίνητα να μεταβιβαστούν σε εται-
ρείες ιδιοκτησίας του 48χρονου, 
ενώ ανέλαβε να αντικαταστήσει 
τις πινακίδες κυκλοφορίας σε τζιπ 
που ο τελευταίος χρησιμοποιούσε 
στις μετακινήσεις του. Παρομοί-
ως, ένα άλλο μέλος της οργάνωσης 
προέκυψε ότι χρησιμοποιούσε για 
τις μετακινήσεις του αυτοκίνητο 
που ήταν προηγουμένως καταχω-
ρημένο στο όνομα της πρώην συ-
ζύγου του 48χρονου. Σε νόμιμες 
εταιρείες του ανήκουν και δύο Ι.Χ. 
που εντοπίστηκαν να επισκέπτο-
νται το παράνομο τυπογραφείο 
και ένα πάρκινγκ που είχε υπό 
τον έλεγχό του το λαθρεμπορικό 
κύκλωμα. Τέλος, στο διάστημα 
της μυστικής παρακολούθησης 
διαπιστώθηκε ότι ο 48χρονος είχε 
κατ’ ιδίαν συναντήσεις στο γρα-
φείο του με υψηλόβαθμα στελέ-
χη της εγκληματικής οργάνωσης, 
ενώ πληροφορίες αναφέρουν ότι 
ταξίδεψε τέσσερις φορές στη γει-
τονική Βουλγαρία. 

Στα επίσημα δικαστικά έγγρα-
φα αναφέρεται ότι έχει τέσσερις 
νόμιμες εταιρείες στην ιδιοκτησία 

του, ορισμένες από τις οποίες δρα-
στηριοποιούνται στον τομέα του 
real estate. Η μία από αυτές, με 
μετοχικό κεφάλαιο που υπερβαί-
νει τα 9 εκατ. ευρώ, διαχειρίζεται 
πολυτελείς βίλες σε νησί του Αι-
γαίου και όχι μόνο. Μια δεύτερη 
εμφανίζεται να έχει στην κατοχή 
της στόλο περίπου 30 πολυτελών 
αυτοκινήτων. 

Στις αρχές της προηγούμενης 
δεκαετίας ο 48χρονος είχε κατη-
γορηθεί για λαθρεμπορία τσιγά-
ρων, ενώ λίγα χρόνια αργότερα 
αντίστοιχη κατηγορία τού είχαν 
απαγγείλει οι δικαστικές αρχές βο-

ρειοευρωπαϊκής χώρας. Σε εκτέ-
λεση του ευρωπαϊκού εντάλματος 
είχε εκδοθεί και εκτίσει την ποινή 
του στο εξωτερικό, πριν επιστρέ-
ψει στην Ελλάδα. 

Σε έρευνα που έγινε την περα-
σμένη Τετάρτη στο σπίτι και στο 
γραφείο του, οι αστυνομικοί βρή-
καν συσκευές που μπλοκάρουν 
κινητά, ανιχνευτή κοριών, ένα 
πιστόλι αλλά και ένα κλειδί αυ-
τοκινήτου με μπρελόκ στο οποίο 
αναγραφόταν ο αριθμός κυκλο-
φορίας ενός οχήματος που είχε 
βρεθεί και κατασχεθεί το 2019 σε 
επιχείρηση της ΕΛ.ΑΣ. σε παρά-
νομο εργοστάσιο τσιγάρων στην 
Αταλάντη.  

Κατασχέθηκαν ακόμα ατζέντες 
με σημειώσεις για συναλλαγές και 
μεταφορές χρημάτων, όπως και 
έγγραφα για την αγορά ενός πλοί-
ου μεταφοράς κοντέινερ αντί πο-
σού 600.000 ευρώ. Τα παραπάνω 
δεδομένα θα αξιολογηθούν στο 
πλαίσιο της κύριας ανάκρισης. 

Στη διάρκεια της εβδομάδας 
οι συλληφθέντες απολογήθηκαν 
ενώπιον του ανακριτή. Τρεις, που 
βρίσκονταν ψηλά στην ιεραρχία, 
προφυλακίστηκαν, ενώ οι υπόλοι-
ποι αφέθηκαν ελεύθεροι με περι-
οριστικούς όρους. 

Τα στοιχεία για τον «βασιλιά»
και η ώρα του ανακριτή

Στο διάστημα 
της μυστικής 
παρακολούθησης 
διαπιστώθηκε
ότι ο 48χρονος είχε 
κατ’ ιδίαν συναντήσεις 
στο γραφείο του με 
υψηλόβαθμα στελέχη 
της εγκληματικής 
οργάνωσης.

Tα μέλη της σπείρας, μέσω εταιρειών-σφραγίδων, μίσθωναν αποθηκευτι-
κούς χώρους στον νομό Αττικής και αλλού. Εκεί είχαν εγκαταστήσει μηχα-
νήματα με τα οποία επεξεργάζονταν τον χύμα καπνό και παρασκεύαζαν τα 
λαθραία τσιγάρα πριν τα εξάγουν.
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Ηταν λίγο μετά τις 4 το απόγευμα 
της 31ης Οκτωβρίου όταν ακού-
στηκαν δύο πυροβολισμοί πίσω 
από την ορθόδοξη εκκλησία της 
Λυών. Ενας μαυροφορεμένος άν-
δρας βγήκε από την πύλη της εκ-
κλησίας και χωρίς να κοιτάξει πί-
σω του απομακρύνθηκε με γοργό 
βήμα. Την ίδια στιγμή ακούστηκαν 
οι κραυγές κάποιου που φώναζε 
«βοήθεια». Με δυσκολία κατάφε-
ρε να περπατήσει μέχρι τον δρόμο 
και εκεί κατέρρευσε αιμόφυρτος. 
Για καλή του τύχη, ένα περιπολι-
κό τον εντόπισε και τον μετέφερε 
αμέσως στο νοσοκομείο. Οταν συ-
νειδητοποίησαν πως ο 51χρονος 
ήταν ο Νικόλαος Κακαβελάκης –ο 
ιερέας της εκκλησίας–, στην αστυ-
νομία σήμανε συναγερμός: Μόλις 
δύο ημέρες νωρίτερα είχε γίνει 
τρομοκρατική επίθεση σε άλλη 
εκκλησία στη Νίκαια και οι Αρ-
χές φοβούνταν πως οι υποθέσεις 
συνδέονταν. Το εν λόγω έγκλημα, 
όμως, δεν είχε σε τίποτα να κάνει 
με τρομοκρατία. Η έρευνα που θα 
ακολουθήσει, πέρα από τα αληθινά 
κίνητρα, θα φέρει στην επιφάνεια 
τη βαθιά κρίση που βίωνε η ελλη-
νική κοινότητα της Λυών την τε-
λευταία δεκαετία και μια εκκλησία 
όπου διαρκώς γίνονταν καβγάδες 
και καταγράφονταν αλληλοκατη-
γορίες για σκάνδαλα.

Ο Νικόλαος Κακαβελάκης με-
τακόμισε στη Λυών από το Στρα-
σβούργο στις αρχές του 2010 με 
την έγκυο τότε σύζυγό του, γεωρ-
γιανής καταγωγής. Μολονότι οι 
ορκισμένοι «εχθροί» του δηλώνουν 
σήμερα πως είχαν αισθανθεί εξαρ-
χής πως θα δημιουργούσε προβλή-
ματα με την αλαζονική στάση του, 
άλλα μέλη της κοινότητας που μί-
λησαν στην «Κ» θυμούνται πως 
είχαν αποκομίσει θετικές πρώτες 
εντυπώσεις. Ηταν νέος, σπουδαγ-
μένος και έμοιαζε «μοντέρνος» – 
δεν φορούσε σχεδόν ποτέ ράσο, 
ήταν αθλητικός και ήλπιζαν πως 
θα προσείλκυε τους νεότερους της 
κοινότητας.

Τα πρώτα προβλήματα δημι-
ουργήθηκαν όταν ζήτησε να ανα-
καινιστεί το διαμέρισμα πίσω από 
την εκκλησία, που ανήκει στην 
ελληνική κοινότητα, για να μείνει 
με την οικογένειά του. Σε αυτό το 
σημείο της ιστορίας ξεκινάει και η 
εμπλοκή του Ζαν-Μισέλ ∆ημοηλά, 
του πρώτου άνδρα που ανέκρινε η 
αστυνομία για την απόπειρα δολο-
φονίας. Πριν από δέκα χρόνια οι 
σχέσεις τους έμοιαζαν άριστες. Ο 
∆ημοηλά, από τα παλαιότερα μέ-
λη της κοινότητας και βαθιά θρη-
σκευόμενος (είχε υπάρξει μοναχός), 
προσφέρθηκε να τον φιλοξενήσει 
όσο κάποια συνεργεία του (ο ίδιος 
αναλάμβανε ανακαινίσεις) θα ολο-

κλήρωναν το έργο. Στο συμβούλιο 
της ελληνικής κοινότητας, όμως, 
δυσανασχέτησαν όταν έμαθαν πως 
η ανακαίνιση κόστισε 37.800 ευρώ 
– χρήματα που με κόπο συγκέντρω-
ναν για χρόνια τα μέλη. Ο ιερέας 
ισχυρίστηκε πως δεν είχε ζητήσει 
να γίνουν τόσες εργασίες και ο ∆η-
μοηλά παραξενεύτηκε που ουσι-
αστικά του φόρτωσε την ευθύνη 
για το κόστος.

Η πραγματική κόντρα, όμως, ξε-
κινάει όταν ο ∆ημοηλά θα δει ένα 
απόγευμα μια νεαρή κοπέλα να 
φεύγει κλαίγοντας από το διαμέρι-
σμα του ιερέα. Του εκμυστηρεύε-
ται πως ο ιερέας την πολιορκούσε 
για καιρό και πως μόλις την είχε 
παρενοχλήσει. Η κοπέλα ισχυρί-
στηκε αργότερα πως επρόκειτο για 
παρεξήγηση, αλλά ο ∆ημοηλά, που 
έχει στην κατοχή του την αναφορά 
της στην αστυνομία, φτιάχνει ένα 
ιστολόγιο και την αναρτά. Στο συ-
γκεκριμένο τετρασέλιδο επίσημο 
έγγραφο η κοπέλα είχε περιγράψει 
με απίστευτες λεπτομέρειες την 
απρεπή συμπεριφορά του νεαρού 
κληρικού.

Εν τω μεταξύ, στην πρώτη γενι-
κή συνέλευση της ελληνικής κοι-
νότητας αφότου ανέλαβε ο Κα-
καβελάκης, οι παρευρισκόμενοι 

αντιλαμβάνονται πως πολλά αλ-
λάζουν: Κατ’ αρχάς ενημερώνο-
νται πως η κοινότητά τους, ένας 
θεσμός ιδιαίτερα σημαντικός για 
τις περίπου 700 οικογένειες, βά-
σει καταστατικού δεν έπρεπε να 
θεωρείται πολιτιστικός σύλλογος, 
αλλά θρησκευτική οργάνωση. Για 
να γίνει κάποιος μέλος του ∆.Σ. θα 
έπρεπε να έχει πρώτα την έγκριση 
του μητροπολίτη Γαλλίας και για 
να είναι μέλος, να έχει κοινωνήσει 
και εξομολογηθεί. Στην κατάμεστη 
αίθουσα μια γυναίκα παίρνει τον 
λόγο και λέει αυτό που πολλοί σκέ-
φτονται: «Αυτό δεν είναι δημοκρα-
τία, είναι θεοκρατία». Ο μητροπολί-
της Γαλλίας Αδαμάκης δεν μοιάζει 
να πτοείται από τις αντιδράσεις και 
προτείνει για πρόεδρο τον Κακα-
βελάκη. «Πέρα από ιερέας και δά-
σκαλος των ελληνικών, εκλέγεται 
και πρόεδρος της κοινότητας με 
απόλυτη εξουσία στα πάντα. Και 
αυτό μόνο προβλήματα έφερε», 
εξηγεί στην «Κ» ένα από τα μέλη 
της κοινότητας.

Η ομάδα που για χρόνια οργάνωνε 
τα μαθήματα ελληνικών θυμάται 
πως ο Κακαβελάκης γινόταν ολοέ-
να και πιο δύσκολος στην επικοι-
νωνία. Ηθελε να καταργηθούν αυτά 
που με κόπο είχαν στηθεί (βαθμί-
δες στα τμήματα ανάλογα με το 
επίπεδο) και όλα να γίνονται με 
τρόπο που ουδεμία σχέση είχε με 
τις οδηγίες του υπουργείου Παιδεί-
ας. Του αρκούσε τα παιδιά να έρ-
χονται στον χώρο της εκκλησίας 
και να μιλούν ελληνικά παίζοντας 
πινγκ πονγκ. Οταν ο σύλλογος γο-
νέων έφερε αντιρρήσεις, τους στέ-
ρησε τη δυνατότητα να χρησιμο-
ποιούν τον χώρο της εκκλησίας 
για τη διδασκαλία. Στέλεχος του 
υπουργείου Παιδείας στην Αθήνα 
επιβεβαιώνει πως εκείνα τα χρό-
νια δεχόταν συνεχώς παράπονα 
για όσα συνέβαιναν. Παρότι δεν 
είχαν δώσει κάποια λύση, ξεκίνη-
σαν να στηρίζουν παράλληλα και 
την ανεξάρτητη προσπάθεια των 
γονέων εκτός εκκλησίας.

Παράλληλα, μέλη της κοινότη-
τας άρχισαν να παρατηρούν πως 
υπήρχε μια επικίνδυνη τάση να 
«απομακρύνονται» όσοι για κάποιο 
λόγο ήταν ανεπιθύμητοι ή είχαν 
εκφράσει κάποια αντίρρηση. Χα-
ρακτηριστικό παράδειγμα ο γιος 
του πρώην προέδρου της κοινότη-
τας, που εκδιώχθηκε –χωρίς καν 
να το γνωρίζει– από το συμβούλιο 
του συλλόγου με τη δικαιολογία 
πως ήταν καθολικός. Στη συνέχεια 
αποκλείστηκαν όσοι δήλωναν άθε-

οι, αβάπτιστοι ή ήταν άλλης θρη-
σκείας. Η κοινότητα όμως –και η 
εκκλησία– ήταν για όλους αυτούς 
ένας τόπος συνάντησης, ένας σύν-
δεσμος με το κομμάτι της ελληνι-
κής τους ταυτότητας, και τους το 
στερούσαν.

Αυτά και άλλα πολλά έγραψαν 
σε μια σειρά επιστολών προς τον 
μητροπολίτη στο Παρίσι και προ-
ειδοποίησαν για το άσχημο κλίμα 
που είχε δημιουργηθεί, αλλά ουδέ-
ποτε έλαβαν απάντηση. Ο ∆ημο-
ηλά σχεδόν εμμονικά άρχισε να 
συγκεντρώνει στοιχεία εναντίον 
του ιερέα. Ζητούσε να ανοιχθούν 
οι λογαριασμοί του, αναζητούσε 
το πού πήγαιναν τα χρήματα που 
έμπαιναν στα ταμεία του συλλό-
γου χωρίς αποδείξεις και έψαχνε 
την ακίνητη περιουσία του ιερέα 
στη Γαλλία και αλλού. Ο,τι έβρισκε, 
ακόμα και εάν ήταν ασήμαντο, 
το δημοσίευε στο ιστολόγιό του. 
Ακολούθησαν πολλές μηνύσεις 
και από τις δύο πλευρές (μία από 
αυτές εκδικάστηκε και ο ∆ημοηλά 
καταδικάστηκε για συκοφαντία).

Ο Κακαβελάκης, εξαγριωμένος 
από την κόντρα, πολεμούσε με το 
όπλο που θεωρούσε πως του ανή-
κε: την εκκλησία. Ενα μέλος θυμά-
ται χαρακτηριστικά μια Μεγάλη 
Πέμπτη να αρνείται να τον κοινω-
νήσει επειδή δεν είχε εξομολογη-
θεί – στην πραγματικότητα είχε 
μάθει πως είχε και εκείνος στείλει 
επιστολές στη μητρόπολη. Η δια-
φωνία εξελίχθηκε σε τρικούβερτο 
καβγά μπροστά στους έκπληκτους 
πιστούς. Και δεν ήταν η μοναδική 
φορά. Υπάρχει βίντεο στο οποίο 
ο Κακαβελάκης φαίνεται να διώ-
χνει από τον ναό με κλωτσιές τον 
∆ημοηλά. Στην είσοδο κάποια πε-
ρίοδο υπήρχαν άνδρες που λει-
τουργούσαν ως σωματοφύλακες 
και αποφάσιζαν ποιος μπορούσε 
να μπει και ποιος όχι. ∆ύο φορές 
επενέβη η αστυνομία και ανάγκα-
σαν τον Κακαβελάκη να αποσύρει 
τον έλεγχο. Η κατάσταση, πλέον 
εκτός ελέγχου, είχε ως αποτέλεσμα 
ολοένα και λιγότεροι Ελληνες να 
πηγαίνουν στη λειτουργία. Στην 
τάξη των ελληνικών παρακολου-
θούσαν ελάχιστα παιδιά.

Λίγους μήνες πριν από την επί-
θεση, η σύζυγος του Κακαβελά-
κη μαζί με τα δύο παιδιά τους εί-
χαν φύγει από το διαμέρισμά τους. 
Εκείνος παρέμεινε, αλλά τέλη Σε-
πτεμβρίου έπαψε να λειτουργεί 
στην εκκλησία και έμοιαζε προ-
βληματισμένος. Ενα μήνα μετά, 
και αφού έγινε η επίθεση, η μη-
τρόπολη θα ανακοινώσει πως είχε 

ήδη παραιτηθεί για να επιστρέψει 
ως ιερέας στον τόπο καταγωγής 
του, την Κρήτη. Ενα έγγραφο του 
υπουργείου Παιδείας, όμως, δείχνει 
πως αρχές Σεπτεμβρίου η θητεία 
του στη Γαλλία είχε ανανεωθεί.

Ο επίλογος

Οταν απορρίπτεται το σενάριο 
περί τρομοκρατίας, η αστυνομία 
στρέφεται στον ∆ημοηλά. Γρήγορα 
όμως αποδεικνύεται πως δεν είχε 
καμία σχέση. Οταν ο Κακαβελάκης 
ξυπνάει από το κώμα, ξέρει πολύ 
καλά ποιος τράβηξε τη σκανδάλη: 
ένας Γεωργιανός που ανήκε στο 
φιλικό του περιβάλλον. Ο λόγος; 
Η εξωσυζυγική σχέση που διατη-
ρούσε ο ιερέας με τη σύζυγό του. 
Ο άνδρας ομολογεί και η υπόθεση 
κλείνει. Ο Κακαβελάκης μεταφέ-
ρεται σε κέντρο αποκατάστασης 
και η μητρόπολη ορίζει προσωρι-
νό αντικαταστάτη. Καλείται όμως 
έπειτα από χρόνια αδιαφορίας να 
διαχειριστεί τη διαταραγμένη σχέ-
ση της κοινότητας με την εκκλη-
σία της. Η διοίκηση της μητρό-
πολης, του συλλόγου, αλλά και ο 
Κακαβελάκης δεν θέλησαν να μι-
λήσουν στην «Κ» για το συγκεκρι-
μένο θέμα. Πριν από λίγες ημέρες, 
ο ίδιος ο ιερέας δημοσίευσε στα 
κοινωνικά δίκτυα μια ευχαριστή-
ρια επιστολή προς όσους προσευ-
χήθηκαν για την ανάρρωσή του, 
μαζί ανάρτησε και ένα λαϊκό ελ-
ληνικό τραγούδι με τίτλο «Η ζωή 
συνεχίζεται».

Οι καταγγελίες και οι αποκλεισμοί πιστών

Το ελληνικό θρίλερ στην εκκλησία της Λυών
Η απόπειρα δολοφονίας του Κρητικού ιερέα έφερε στο φως τη δεκαετή βαθιά κρίση που βιώνει η κοινότητα των ομογενών

Αφότου ανέλαβε τα κα-
θήκοντά του ο Κακα-
βελάκης, ο ελληνικός 
πολιτιστικός σύλλογος 
μετατράπηκε σε θρησκευ-
τική οργάνωση, γεγονός 
που διατάραξε το κλίμα.

Στην είσοδο
του ναού κάποια 
περίοδο υπήρχαν 
άνδρες που αποφάσιζαν 
ποιος μπορούσε να μπει 
και ποιος όχι.

Οταν ο Νικόλαος Κακαβελάκης μετακόμισε στην ορθόδοξη εκκλησία της Λυών το 2010, δεν φορούσε σχεδόν ποτέ ράσο (επάνω δεξιά) και εθεωρείτο «μο-
ντέρνος» ιερέας. Γρήγορα, ωστόσο, έγινε στόχος καταγγελιών, ενώ η κόντρα του με τον Ζαν-Μισέλ ∆ημοηλά (κάτω δεξιά) έλαβε ανεξέλεγκτες διαστάσεις. 

Της ΜΑΡΙΑΝΝΑΣ ΚΑΚΑΟΥΝΑΚΗ



Καλά 
Χριστούγεννα; 

Καλό κουράγιο...
Με συγχωρείς αλλά το πιο κάτω
κείμενο καμία σχέση δεν έχει με
αυτό που λέμε αθλητισμός. Πολύ
περισσότερο δεν έχει καμία σχέση
με το ύφος ή το περιεχόμενο  που
συνάδουν με αυτό που λέμε «Άγιες
μέρες». Αντιθέτως περιλαμβάνει
μπόλικη γκρίνια, ψήγματα απαι-
σιοδοξίας, απόγνωση, ανασφάλεια
και ολίγον τι θυμό. Ένα κοκτέιλ…

εκρηκτικό. Μα συνάμα τόσο διαδεδομένο εδώ και
μήνες, εννέα αν θυμάμαι καλά. Πότε ήταν τότε,
ένα ακριβώς χρόνο πριν, που τα δημοσιεύματα,
τα ρεπορτάζ ή οι ανταποκρίσεις  από την Γιουχάν
της Κίνας, αναφερόντουσαν σ’ έναν ιό, με κάπως
αστείο όνομα και εμείς τρέχαμε να κουρευτούμε
μην ταξιδέψουμε στην Βιέννη και μας πουν οι Αυ-
στριακοί ασουλούπωτους. 

Τότε που το χρώμα του παλτού, αν είναι να πάμε
Ευρώπη ή Ασία, κατά πόσο θα κάνουμε ρεβεγιόν
στην μάνα μου ή την πεθερά ήταν προβλήματα
που τάχατες μας ταλαιπωρούσαν σε μια κοινωνία
που ζούσε στη άγνοια και την ασυδοσία. Τέτοιου
είδους «προβλήματα» όσα θες. Ποιος έδινε σημασία,
στο τι γίνεται στην Γιουχάν, λίγες μέρες πριν σκά-
σουμε το στομάχι μας στο Χριστουγεννιάτικο ρε-
βεγιόν; Μόνο που ήρθε στην ζωή μας, ο «αστείος»
στ’ όνομα ιός και τα έφερε όλα τούμπα. Συναισθή-
ματα, συνήθειες, αντιλήψεις, σκέψεις, κοσμοθεωρίες
έχουν πλέον ανατραπεί. Έχουν αποκτήσει μια
άλλη μορφή όχι και τόσο ακόμη στερεή, αφού το
άγνωστο κυριαρχεί στις ζωές μας. Γιατί πλέον το
πρόβλημα δεν είναι αν θα προσθέσω μια ακόμη
ζακέτα στις ήδη 27 που διαθέτω στην μεγάλη
γκαρνταρόμπα μου, αλλά αν είναι υγιή και αν θα
παραμείνουν έτσι,  τ’ άτομα που αγαπάμε. Πλέον
το θέμα δεν είναι αν η ομάδα έφτασε τα Χριστού-
γεννα και δεν πείθει με την απόδοση της,  αλλά
το κατά πόσο αυτοί που μας κυβερνούν είναι άξιοι
για να μας βγάλουν από την κρίση. Το ερώτημα
δεν είναι ποιος θα είναι ο επόμενος προορισμός
για διακοπές, αλλά πώς θα επιστρέψει η ανθρω-
πότητα στην «κανονικότητα» και πώς θα είναι
αυτή; Έχουν πλέον ανατραπεί όλα. Ακόμη και τα
περιεχόμενα κειμένων εφημερίδας εν καιρώ Χρι-
στουγέννων. Ή ακόμη και οι ευχές. Τι εννοείς
«Καλά Χριστούγεννα»; Καλό κουράγιο σε όλους
μας και στον καθένα ξεχωριστά…

Δεν υπάρχει εμβόλιο
για το ελληνικό 

ποδόσφαιρο 
Tου ΓΙΑΝΝΗ ΚΟΥΚΟΥΛΑ

Οι μόνοι που δεν παραπονούνται για τους περιο-
ρισμούς, λόγω της πανδημίας, είναι οι φίλαθλοι.
Η απαγόρευση της παρουσίας τους στις εξέδρες
περνάει απαρατήρητη, γιατί ούτως ή άλλως ελάχιστοι
θα πήγαιναν να παρακολουθήσουν αγώνες του
ελληνικού επαγγελματικού μας πρωταθλήματος.
Αντιθέτως, αν τους επιτραπεί κάποια στιγμή να
βρεθούν σε δικαστικές αίθουσες, θα παρατηρηθεί
το αδιαχώρητο.

Πριν ακόμα κλείσουν υποθέσεις, που εδώ και
χρόνια αμαυρώνουν την ιστορία του ελληνικού
ποδοσφαίρου, κι ενώ υπάρχουν άλλες σε εκκρε-
μότητα, μας προέκυψε νέα. Και συμπτωματικά με
αντιδίκους τους ίδιους. ΠΑΟΚ και Ολυμπιακός πάλι
στα… χαρακώματα. Οι δύο από τους τρεις διεκδι-
κητές του τίτλου, με την τρίτη ΑΕΚ, να παρακολουθεί
ως ουδέτερος παρατηρητής, ρίχνοντας έμμεσα
λάδι στη φωτιά, με τους καυστικούς τίτλους των
φίλα σ’ αυτήν προσκείμενα ΜΜΕ.

Ενώ σε κάθε κατρακύλα, σε κάθε πτώση, λες,
που θα πάει, φτάσαμε στο τέρμα, πιάσαμε πάτο,
στο... ρημαδιασμένο ποδόσφαιρό μας αποδεικνύεται
πως δεν υπάρχει τελειωμός. Φτάνεις στο σημείο
να αναρωτιέσαι τι μυαλά κουβαλάνε όσοι ασχο-
λούνται μ’ αυτό και αποφασίζουν για αυτό. Πώς
μπορεί να συμβαίνουν όλα αυτά, αλλά κι αν δεν
συμβαίνουν ποιοι τα κατεργάζονται και γιατί;

Διαβάζεις τις… πολεμικές ανακοινώσεις των
εμπλεκομένων. Τους τίτλους και τα σχόλια στα
ΜΜΕ και καταλήγεις στο συμπέρασμα πως, όλοι
μαζί, εχθροί και φίλοι, προσπαθούν να βάλουν και
την ταφόπλακα, αφήνοντας τα... σκουλήκια να
φάνε, ό,τι έχει απομείνει.

Πολιτεία και Δικαιοσύνη δείχνουν πως παρα-
μένουν θεατές, ενός έργου που επαναλαμβάνεται
εδώ και χρόνια. Ψήφιση νόμων επί νόμων και
έκδοση αποφάσεων, με σκεπτικά, που αντί να ξε-
καθαρίζουν το τοπίο, το θολώνουν ακόμα περισ-
σότερο. Αποτέλεσμα; Η αγωνιστική απαξίωση των
ελληνικών ομάδων, αλλά και της Εθνικής.

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Συνέντευξη στον ΓΙΩΡΓΟ ΠΑΤΤΙΧΗ

Είναι αρκετά τα παραδείγματα παρα-
γόντων που ασχολήθηκαν με τα του
συλλόγου όχι για τους αυτονόητους πο-
δοσφαιρικούς λόγους. Αυτό ισχύει και
για την oικογένεια Πουλλαΐδη, με κα-
ταγωγή από τη Βατυλή, που βλέπει την
Ανόρθωση ως φάρο επιστροφής και σε
αυτήν προσφέρει αφειδώς εδώ και χρό-
νια. Ο Ανδρέας Πουλλαΐδης, υιός του
μεγαλομετόχου Χρήστου Πουλλαΐδη,
είναι το πιο ενεργό μέλος στα διοικητικά
αυτή τη στιγμή, αφού κατέχει το πόστο
του αναπληρωτή προέδρου. Δεν είναι
όμως απλώς «ο Υιός» όπως πολλοί νο-
μίζουν, αλλά έχει τις δικές του απόψεις
πάνω στα διάφορα θέματα και τα δικά
του όνειρα για την Ανόρθωση και την
Αμμόχωστο.
- Επενδύσατε πολλά χρήματα και
βοηθήσατε το σωματείο σε μια πολύ
δύσκολη εποχή, ωστόσο δεν κατα-
κτήσατε τίτλους. 

- Είναι γεγονός πως από την πρώτη
στιγμή που η οικογένειά μας αποφάσισε
να ασχοληθεί με τα διοικητικά της Ανόρ-
θωσης, το κάναμε με διάθεση να προ-
σφέρουμε. Δεν σκεφτήκαμε κόπο και
χρήμα γιατί η Ανόρθωση δεν είναι απλά
μια ποδοσφαιρική ομάδα που υποστη-
ρίζουμε από τότε που γεννηθήκαμε,
αλλά ό,τι φέραμε μαζί μας από την Αμ-
μόχωστο. Όμως είναι και ευθύνη μας
να λειτουργεί η ομάδα σωστά και να
μπει σε επαγγελματικές δομές, όπως αρ-
μόζει σε κάθε μεγάλη ομάδα στη σύγ-
χρονη εποχή του ποδοσφαίρου. Για αυτό
προχωρήσαμε σε πολλές αλλαγές στη
δομή της εταιρείας και συνεχώς θέλουμε
να εξελισσόμαστε. Η κατάκτηση τίτλων
είναι και δικός μας στόχος, όπως και
κάθε οπαδού μας. Μαζί απογοητευόμαστε
όταν δεν έρχονται, μαζί θα τους χαρούμε
όταν τους κατακτήσουμε. Το γεγονός
πως η ομάδα απέχει από τα τρόπαια τα
τελευταία χρόνια μας πεισμώνει και εί-
μαστε βέβαιοι πως με τη σωστή διαχεί-
ριση σε όλα τα επίπεδα οι τίτλοι θα έρ-
θουν. Ο τροχός γυρίζει που λέμε.
- Ποια είναι τα μακροχρόνια πλάνα
σας για την Ανόρθωση; 

- Στόχος μας είναι να εξελισσόμαστε
συνεχώς. Θέλουμε την Ανόρθωση να
είναι σήμερα καλύτερα από χθες και αύ-
ριο καλύτερα από σήμερα. Να διεκδικεί
κάθε χρόνο όλους τους τίτλους και να
μπορούμε να παίζουμε στους ομίλους
των κυπέλλων Ευρώπης. Όμως δεν πρό-
κειται να θέσουμε σε κίνδυνο την οικο-
νομική βιωσιμότητα του οικοδομήματος
της Ανόρθωσης για μια πρόσκαιρη χαρά.
Είναι προτεραιότητα για μας οι επιτυχίες
να έρθουν μέσα από τη χρηστή διοίκηση
και θέλουμε να υπάρχει υγεία σε όλα τα
επίπεδα. 
- Είναι εφικτός ο στόχος συμμετοχής
στους ομίλους του Champions Le-
ague;

- Πρώτα πρέπει να γίνουν πολλά,
αφού προϋπόθεση είναι η κατάκτηση
του εγχώριου πρωταθλήματος, αλλά ναι,
σίγουρα. Η δόξα του champions league
είναι όπως ένα ναρκωτικό που όταν το
γευτείς μια φορά το ζητάς συνέχεια.

Εμείς είχαμε την τιμή να το ζήσουμε
πριν από όλους και η περηφάνια που
νιώθεις όταν βλέπεις τους ποδοσφαιρι-
στές να στέκονται μπροστά από το σεν-
τόνι που ανεμίζει δεν περιγράφεται με
λόγια. Πάντα πρέπει να βάζουμε στόχους
ψηλούς και όπως η ιστορία έχει αποδείξει,
για την Ανόρθωση, εφικτούς.
- Είναι στα πλάνα σας η εξεύρεση
νέων συνεργατών στο οικονομικό
κομμάτι;

- Ένας Πουλλαΐδης δεν μπορεί να
τραβά το κουπί μόνος του. Εμείς πάντα
ψάχνουμε νέους επενδυτές για να μας

βοηθήσουν στο οικονομικό μέρος και
όχι μόνο. Είμαστε σε συζητήσεις με τρεις
εταιρείες από το εξωτερικό ώστε να
επενδύσουν και να αποτελέσουν συμ-
παίκτες στην προσπάθειά μας. Τέτοιες
ενέργειες σε δυναμώνουν και σε βοηθούν
να αλλάξεις επίπεδο. Γιατί δεν πρέπει
να ξεχνάμε πως μεγαλώνοντας την Ανόρ-
θωση, δυναμώνει και η φωνή της Αμ-
μοχώστου. 
- Τι σημαίνει η Ανόρθωση για εσάς
και την οικογένειά σας;

- Όπως γνωρίζετε η καταγωγή του
πατέρα μου είναι από τη Βατυλή. Εγώ
δεν είχα την ευκαιρία να ζήσω τα παιδικά
μου χρόνια στην κατεχόμενη Αμμόχω-
στο, αλλά όπως και άλλοι συνομήλικοί
μου έτσι κι εγώ αναγνωρίζω τη σημασία
αυτού του συλλόγου. Πέρασε από κα-
κουχίες και πολέμους όπως κανένας άλ-
λος σύλλογος στην Κύπρο και εκτός από
τα ρούχα  που φορούσε ο κάθε πρόσφυ-
γας εκείνες τις μέρες, είναι το μόνο πράγ-
μα που έφεραν μαζί τους από την Αμ-
μόχωστο και διατηρείται μέχρι σήμερα.
Επίσης είναι μεγάλη χαρά για μας σαν
οικογένεια η εκτίμηση του κόσμου προς
το πρόσωπό μας για αυτά που έχουμε
προσφέρει. Ακόμα πιο μεγάλη χαρά για
μας να βλέπουμε το χαμόγελο ζωγρα-

φισμένο στα πρόσωπα των οπαδών μας
μετά από μια επιτυχία και αυτό θέλουμε
να συνεχίσει να συμβαίνει. Η Ανόρθωση
είναι για μας η δεύτερη οικογένειά μας,
έχουμε προσφέρει σε αυτήν και θα συ-
νεχίσουμε να το κάνουμε. Για μένα, είναι
ακόμα πιο μεγάλη προσωπική χαρά να
βλέπω στα μάτια των παιδιών μου την
ικανοποίηση και το χαμόγελό τους όταν
πηγαίνει καλά η ομάδα. Μια «αρρώστια»
που τους μεταδίδω σιγά σιγά (γέλιο)!
- Η Ανόρθωση ως φάρος επιστροφής
στην θαλασσοφίλητη πόλη. Σχολιά-
στε. Τι σημαίνει Αμμόχωστος για
εσάς; 

- Είναι προσωπικό μου όνειρο να ξα-
ναδώ την Ανόρθωση να παίζει στο ΓΣΕ
και ως αρχιτέκτονας έχω μεγάλα πλάνα
για την ανοικοδόμηση της ιστορικής
μας έδρας. Γιατί εκεί είναι το σπίτι μας
και πουθενά αλλού. Ο κάθε Ανορθωσιά-
της και Αμμοχωστιανός θεωρώ πως με
αυτό το όνειρο κοιμάται και ξυπνά, να
επιστρέψει στο σπίτι του και να ζωντα-
νέψει το Βαρώσι. Μέχρι τότε είναι κα-
θήκον μας ως άτομα αλλά και ως σύλ-
λογος να κρατάμε άσβεστη τη φλόγα
του πόθου της επιστροφής και είναι μια
από τις αποστολές μας όταν συμμετέ-
χουμε στα κύπελλα Ευρώπης. Να θυμί-
ζουμε πως οι αγώνες μας δε γίνονται
στην πόλη μας και υπάρχει λόγος για
αυτό. 
- Ο Ανδρέας Πουλλαΐδης από πότε
ασχολείται με την Ανόρθωση; Ποιες
οι αναμνήσεις του από παιδί;

- Γεννήθηκα στη Λάρνακα το 1981
αλλά ένα χρόνο μετά μετακομίσαμε στο
Μπαχρέϊν λόγων επαγγελματικών υπο-
χρεώσεων του πατέρα μου. Οι ντόπιοι
μας υποδέχθηκαν με ανοιχτές αγκάλες,
πρέπει να πούμε. Πέρασα εκεί τα παιδικά
μου χρόνια και το 1995 μεταφερθήκαμε
στο Ντουμπάϊ. Έμεινα εκεί μέχρι το
2000 όταν φοιτητής πια έζησα στο Λον-
δίνο. Έκανα δυο πτυχία, γραφικές τέχνες
και αρχιτεκτονική και ακολούθως το
2011 ήρθα ξανά στην Κύπρο για μόνιμη
εγκατάσταση. Σαν άνθρωπος είμαι ερω-
τευμένος και έχω ένα μόνιμο δεσμό με
το χώρο του design και είχαμε με συ-
νεργάτες μου αρκετές ιδέες και για προ-
ϊόντα που θα μπορούσαμε να λανσά-
ρουμε στην μπουτίκ αλλά ο κορωνοϊός
μας τα χάλασε. Η «αρρώστια» της Ανόρ-
θωσης μου μεταφέρθηκε όπως στους
περισσότερους από τον πατέρα μου.
Από μικρή ηλικία, όταν ερχόμασταν τα
καλοκαίρια Κύπρο για διακοπές, με την
πρώτη ευκαιρία πηγαίναμε να δούμε
την Ανόρθωση είτε σε προπονήσεις είτε
σε Ευρωπαϊκούς αγώνες. Αξέχαστα παι-
χνίδια όπως με τη Ρέιντζερς και τον
Ολυμπιακό. Από την επιστροφή στην
Κύπρο, θέλησα να εμπλακώ στα διοι-
κητικά και ήμουν στο Δ.Σ. με πρόεδρο
το Σάββα Κάκο. Μετά όμως οι δικές μου
επαγγελματικές υποχρεώσεις με ανάγ-
κασαν να φύγω για το Μπαχρέϊν και
έτσι αποστασιοποιήθηκα λίγο. Όταν
επιστρέψαμε ως οικογένεια και ανέλαβε
την προεδρία ο Ευγένιος Χαμπουλλάς,
μου ζήτησε προσωπικά να τον βοηθήσω
και ανέλαβα το πόστο του αναπληρωτή
προέδρου.

Είναι καθήκον μας να κρατάμε 
άσβεστη τη φλόγα της επιστροφής
Ο αναπληρωτής πρόεδρος της Ανόρθωσης Ανδρέας Πουλλαΐδης μας μίλησε για τους στόχους του

Θέλουμε την Ανόρθωση 
να διεκδικεί κάθε χρόνο
όλους τους τίτλους και 
να μπορούμε να παίζουμε
στους ομίλους των 
κυπέλλων Ευρώπης.

- Ποιος είναι για εσάς ο ιδανικός
αριθμός ομάδων στο πρωτάθλημά
μας;

- Για μένα 10 ίσως και λιγότερες. Πολ-
λές ομάδες στην Κύπρο δε διαθέτουν
την απαραίτητη ρευστότητα για να είναι
στην πρώτη κατηγορία και η αγορά της
Κύπρου δεν επιτρέπει σε πολλούς συλ-
λόγους να είναι οικονομικά βιώσιμοι.
Ουσιαστικά, η μόνη διέξοδος για μια
ομάδα ώστε να έχει τον απαραίτητο
προϋπολογισμό για να διατηρείται ψηλά
το επίπεδο του ποδοσφαίρου μας, είναι
η είσοδος σε ευρωπαϊκούς ομίλους. Αν
θέλουμε να έχουμε μια πρώτη κατηγορία
ανταγωνιστική και πλήρως επαγγελμα-
τική, πρέπει να συμμετέχουν σε αυτήν
μόνο ομάδες που μπορούν να ανταπε-
ξέλθουν σε όλα τα επίπεδα. 
- Ποια η γνώμη σας για το VAR;

- Αρχικά, όταν ανακοινώθηκε από
την FIFΑ, ήμουν εναντίον. Ο λόγος ήταν
οι πολλές διακοπές που θα προκαλούσε
στους αγώνες, με αποτέλεσμα να χαλά
ο ρυθμός του παιχνιδιού. Αλλά, μελε-
τώντας το καλύτερα και βλέποντας την
εφαρμογή του στο μουντιάλ της Ρωσίας
το 2018, άλλαξα γνώμη. Οι ομάδες παί-
ζουν για να κερδίζουν και είναι άδικο
μια διαιτητική απόφαση να αλλοιώνει
αποτελέσματα και να στερεί από τους
παίκτες τους καρπούς των κόπων τους.
Βλέποντας τα πολλά λάθη που γίνονται
από τους διαιτητές, τότε θεωρώ πως
είναι ένα καλό εργαλείο για να τα διορ-
θώνει. Όμως πρέπει να εφαρμόζεται σω-
στά και να παρεμβαίνει όταν και όπως
πρέπει. Η μη σωστή χρήση του μπορεί
να επιφέρει τα αντίθετα αποτελέσματα
από αυτά που θέλουμε.

- Πόσο σας λείπει ο κόσμος από το
«Αντώνης Παπαδόπουλος»;

- Πάρα πολύ. Ο κόσμος είναι ο 12ος
παίκτης ενός αγώνα, που δίνει τον παλμό,
εμψυχώνει τους παίκτες και μπορεί από
μόνος του να κερδίσει παιχνίδια. Ελπίζω
με τον ερχομό του εμβολίου, να επιτραπεί
σύντομα η επιστροφή του κόσμου στα
γήπεδα και να ξαναδούμε το «Αντώνης
Παπαδόπουλος» γεμάτο. Ούτως ή άλλως
για μας δεν είναι απλά ένα γήπεδο, αλλά
η προσφυγοφωλιά μας. 
- Η άποψή σας για τους οργανωμέ-
νους οπαδούς στην εποχή της κάρ-
τας οπαδού;

- Η κάρτα οπαδού είναι μια απόφαση
της πολιτείας που λήφθηκε για να αν-
τιμετωπίσουμε το πρόβλημα του χου-
λιγκανισμού. Πρόβλημα που και υπαρκτό
ήταν και σε έξαρση τα προηγούμενα

χρόνια. Πρέπει να παραδεχθούμε πως
από την εφαρμογή του μέτρου τα επει-
σόδια στα γήπεδα μειώθηκαν δραματικά
και υπό αυτή την έννοια το μέτρο λει-
τούργησε. Για να εφαρμοστεί σωστά
όμως, πρέπει και τα περισσότερα γήπεδα
να αναβαθμιστούν με σύγχρονες κάμερες
και άλλα εργαλεία. Ένας τομέας, αυτός
των υποδομών, που θα μπορούσε και η
κυβέρνηση να επενδύσει περισσότερο
στο ποδόσφαιρο. Οι οργανωμένοι οπαδοί
είναι όπως ο μαέστρος σε μια ορχήστρα.
Δίνουν το ρυθμό και οι υπόλοιποι ακο-
λουθούν. Τους αγαπάμε και θα τους θέ-
λαμε να είναι στο γήπεδο.

Στο τέλος της συνομιλίας μας ο Αν-
δρέας Πουλλαΐδης έστειλε τις ευχές του
σε όλο τον κόσμο: «Καλές γιορτές με
υγεία, καλό νέο έτος και επιστροφή
στους κατεχόμενους τόπους μας».

Δέκα, ίσως και λιγότερες ομάδες ο ιδανικός αριθμός

Αψογη συνεργασία με τον Τιμούρ Κετσπάγια
- Μιλήστε μας για την συνεργασία σας με τον Τιμούρ Κετσπάγια. Πώς θα τον χαρα-
κτηρίζατε με λίγα λόγια;
- Τον τελευταίο καιρό έχουμε μια άψογη συνεργασία και σε προσωπικό επίπε-
δο. Είμαστε σχεδόν κάθε μέρα σε επαφή και ειδικά τώρα που έρχεται και η με-
ταγραφική περίοδος του Γενάρη ακόμα πιο συχνά. Μου αρέσει κιόλας να παρα-
κολουθώ κάποιες προπονήσεις. Είναι ένας άνθρωπος που τόσο ως παίκτης όσο
και τώρα ως προπονητής έχει χαρακτήρα νικητή που είτε κερδίζουμε είτε χά-
νουμε, δεν αλλάζει. Θέλει πάντα να κερδίζει και αυτή τη νοοτροπία προσπαθεί
να την μεταφέρει στους παίκτες του. Ήταν και θα είναι πάντα ένα μεγάλο κεφά-
λαιο στην ιστορία της Ανόρθωσης, ένας άνθρωπος που η σχέση του με το σύλ-
λογο δεν είναι απλά επαγγελματική αλλά σχέση αγάπης. Ένας άνθρωπος χαμη-
λών τόνων και εργατικός. Η στήριξη προς τον Τιμούρ από τη διοίκηση είναι δε-
δομένη και στα καλά αλλά ακόμα περισσότερο στις δύσκολες στιγμές. 

«Oνειρό μου να ξαναδώ την Ανόρθωση να παίζει στο ΓΣΕ και ως αρχιτέκτονας έχω με-
γάλα πλάνα για την ανοικοδόμηση της ιστορικής μας έδρας», λέει Ανδρέας Πουλλαΐδης.
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Πρόσφατα, είχαμε αναφερθεί στο
παγκόσμιο χρέος και τα υψηλά
επίπεδα κρατικού δανεισμού, λό-
γω αφενός της παγκόσμιας παν-
δημίας και αφετέρου της μακράς
περιόδου χαμηλών επιτοκίων και
αντιπληθωριστικών πιέσεων. Πα-
ρόλο που η πανδημία δεν ανα-
μένεται να υποχωρήσει σύντομα,
η γενική προσδοκία είναι ότι οι
αγορές ομολόγων θα παραμείνουν
ανθηρές και θα εξακολουθήσουν
να ευνοούν την αύξηση του κυ-
βερνητικού δανεισμού.

Ξεχωριστή αναφορά αξίζει να
γίνει για τη Γερμανία, η οποία
ανέκαθεν θεωρείται δημοσιονο-
μικά πειθαρχημένη. Στις πλείστες
χώρες, με την έλευση του κορω-
νοϊού παρατηρήθηκε πρωτόγνω-
ρη κινητοποίηση των κυβερνή-

σεων και κεντρικών τραπεζών.
Η Γερμανία έπραξε το ίδιο, εγ-
καταλείποντας παραδοσιακές
της αρχές, συμπεριλαμβανομένης
αυτής του ισοσκελισμένου προ-
ϋπολογισμού. Ο δανεισμός σχε-
δόν €410 δισ. κατά το 2020 δεν
αφήνει περιθώριο αμφισβήτησης
των προθέσεων του Βερολίνου.
Περαιτέρω, για το 2021, προγραμ-
ματίζονται εκδόσεις κρατικών
ομολόγων συνολικού ύψους €470
δισ., σηματοδοτώντας τη γερμα-
νική αντίληψη για τη διάρκεια
και το εύρος της κρίσης.

Πέραν της σημασίας της στο
πλαίσιο μιας αντικυκλικής επε-
κτατικής πολιτικής, η άρση του
«φρένου χρέους» έχει δημιουρ-
γήσει σημαντικά πρόσοδα για
τη γερμανική κυβέρνηση. Με το

δεκαετές κρατικό ομόλογο να
αποδίδει μέχρι και -0,6%, τα ετή-
σια έσοδα αναμένεται να ξεπε-
ράσουν τα €7 δισ., δελεάζοντας
περισσότερο προς την κατεύθυν-
ση του δανεισμού.

Οι πραγματικότητες δεν είναι
βεβαίως ίδιες σε όλες τις χώρες.
Η Γερμανία εκμεταλεύεται ου-
σιαστικά τη διαχρονική της ορ-
θολογιστική πολιτική, η οποία,

μέσα από αυστηρή προσήλωση,
της επέτρεψε να μειώσει το κυ-
βερνητικό χρέος προς το ΑΕΠ
από 82% το 2010 σε λιγότερο από
60% τους πρώτους μήνες του
2020. Πολύ λίγες χώρες ακολού-
θησαν αντίστοιχη πολιτική για
να διαθέτουν παρόμοια ευχέρεια
δανεισμού, η οποία σε κάθε πε-
ρίπτωση δεν είναι απεριόριστη.
Ως ένα ακόμη δείγμα της εγχώ-
ριας δημοσιονομικής σοβαρότη-
τας, η γερμανική Βουλή έχει ήδη
επισημάνει την αναγκαιότητα
διαμόρφωσης στρατηγικής εξό-
δου για να αποφευχθούν παρε-
νέργειες της μελλοντικής ικανό-
τητας εξυπηρέτησης του χρέους.

Αναμφίβολα, η προσέγγιση
που έχει ακολουθηθεί ήταν επι-
βεβλημένη για την αντιμετώπιση

της πανδημίας. Ακόμη όμως και
στην εύρωστη Γερμανία, ο υπερ-
βάλλων κρατικός δανεισμός προ-
καλεί αρνητικούς συνειρμούς.
Θα απαιτηθεί σκληρή προσπά-
θεια για να απορροφηθούν οι
κραδασμοί σε μεσοπρόθεσμο ορί-
ζοντα - αυτό πρέπει να το έχουμε
υπόψη μας και στην Κύπρο όπου
η σχέση χρέους - ΑΕΠ, αλλά και
η αντιμετώπιση από τις διεθνείς
αγορές ομολόγων, προφανώς και
δεν είναι εφάμιλλη με της Γερ-
μανίας. 

Ο κ. Ανδρέας Χαραλάμπους είναι οικο-
νομολόγος και πρώην διευθυντής στο
Υπουργείο Οικονομικών.
Ο κ. Όμηρος Πισσαρίδης είναι διευθύ-
νων σύμβουλος της Pricewaterhouse
Coopers Investment Services. 

Kυβερνητικό χρέος στη Γερμανία – Μια ενδιαφέρουσα αλλαγή προσέγγισης

ΠΙΟ ΓΡΗΓΟΡΟ ΚΑΙ 
ΠΙΟ ΔΥΝΑΤΟ
ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΟΝΟ

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας 
ΤΗΛ: 22 056 300. ΔΙΑΤΙΘΕΤΑΙ  ΣΕ ΟΛΑ ΤΑ ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ

ΕΛΛΑΔΑ

Χαμένη χρονιά το 2020
για την αγορά κατοικίας
«Χαμένο έτος» θεωρείται το 2020 για την
αγορά κατοικίας, στην Ελλάδα. Η πανδημία
είχε ως αποτέλεσμα να απουσιάσει ο κινη-
τήριος μοχλός ανάπτυξης της κτηματαγο-
ράς, ήτοι το αγοραστικό ενδιαφέρον από
ξένους. Φέτος έχουν επενδυθεί 437 εκατ.
ευρώ λιγότερα σε σχέση με το 2019. Σελ. 16

ΤΟ 2021

Στις αγορές
για άντληση
για 10-12 δισ.
η Ελλάδα

Σελ. 2

Ερχονται ευρωπαϊκά κονδύλια ύψους
330 εκατ. ευρώ έως τα μέσα του 2021
Τα 230 εκατ. από το Ταμείο SURE και 97 εκατ. ως πρώτη δόση από το Ταμείο Ανάκαμψης

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η Κύπρος θα λάβει 330 εκατομμύρια ευρώ
από ευρωπαϊκούς πόρους εντός του 2021.
Συγκεκριμένα, αναμένεται να λάβει τη δεύτερη
δόση από το Ταμείο SURE, ύψους 230 εκα-
τομμυρίων ευρώ τον Απρίλιο, ενώ βάσει υπο-
λογισμών η Κύπρος –καλώς εχόντων των
πραγμάτων- θα λάβει και το 10% της συνο-
λικής ανώτατης χρηματοδότησης που δι-
καιούται στο πλαίσιο για χρηματοδότηση
συνολικού ποσού 968 εκατομμυρίων ευρώ
από το Ταμείο Ανάκαμψης της Ευρωπαϊκής
Ένωσης (Recovery and Resilience Facility -
Next Generation EU). Οι εκτιμήσεις θέλουν
αυτό το 10% να αποδεσμεύεται στα μέσα
της χρονιάς του 2021. Το πλάνο των προτά-
σεων της Κύπρου για τη χρηματοδότηση
συνδέονται άμεσα με επενδύσεις και μεταρ-
ρυθμίσεις που πρέπει να προβεί το κράτος.
Η Κομισιόν αναμένεται να συζητήσει το
πλάνο προτάσεων που θα καταθέσει η Κύπρος,
και τα χρήματα θα εγκρίνονται και αποδε-
σμεύονται βάσει της υλοποίησής τους. Στην
πρώτη φάση της κατανομής των χρημάτων
που δικαιούται η Κύπρος από το Ταμείο Ανά-
καμψης, δηλαδή εντός του 2021 και του 2022
θα λάβει το 70% των 968 εκατομμυρίων ευρώ,
που αντιστοιχούν στα 764 εκατ. ευρώ. Το
2023 θα αποδεσμευτεί και το υπόλοιπο 30%
των χρημάτων αυτών, δηλαδή άλλα 204 εκατ.
ευρώ. Βάσει του γενικού σχεδιασμού, τα Σχέ-
δια θα επανεξεταστούν και προσαρμοστούν
αναλόγως το 2022 για να ληφθεί υπόψη η
τελική κατανομή των πόρων για το 2023. Το
Σχέδιο θα πρέπει να υποβληθεί στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή, τον Απρίλιο του 2021, ως
Παράρτημα του Εθνικού Μεταρρυθμιστικού
Προγράμματος ή το αργότερο το 2022, στα
πλαίσια του Ευρωπαϊκού Εξαμήνου. Θα πρέπει
να συμβάλει στην υλοποίηση των Ανά Χώρα
Συστάσεων της ΕΕ και την αντιμετώπιση
των προκλήσεων που εντοπίζονται στο πλαί-
σιο του Εξαμήνου, με έμφαση σε εκείνες που
σχετίζονται με την πράσινη και την ψηφιακή
μετάβαση. Μιλώντας στην «Κ» ο γενικός δι-

ευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών,
Γιώργος Παντελή, εξήγησε πως «θα λάβουμε
προκαταβολή 10% όταν εγκριθεί το πλάνο
προτάσεων της ΚΔ για τη χρηματοδότηση
από το Ταμείο Ανάκαμψης της ΕΕ στα μέσα
του 2021, δηλαδή, γύρω στα 97 εκατομμύρια
ευρώ. Τα υπόλοιπα, όπως είπε, θα ληφθούν
με την πρόοδο των εργασιών και κατά πόσο
θα υλοποιηθούν. Ερωτηθείς δε σχετικά με
τα κονδύλια από το SURE, υπενθύμισε πως
η Κύπρος έχει λάβει ήδη 250 εκατ. ευρώ για
τη στήριξη της απασχόλησης και αναμένουμε
τον επόμενο Απρίλιο άλλα 230 εκατ. ευρώ.
«Το σύνολο των χρημάτων που δικαιούται
η Κύπρος είναι συνολικά 480 εκατ. ευρώ»,
κατέληξε.

Λειτούργησε το SURE
Συνολικά, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα εκτα-

μιεύσει  14 δισ. ευρώ σε εννέα χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης στη δεύτερη δόση χρη-
ματοδοτικής στήριξης στα κράτη μέλη βάσει
του μέσου SURE. Η στήριξη αυτή, όπως ανα-
φέρεται σε σχετικό δελτίο της Κομισιόν, με
τη μορφή δανείων που χορηγούνται με ευ-
νοϊκούς όρους, θα βοηθήσει τα εν λόγω κράτη
μέλη να αντιμετωπίσουν τις αιφνίδιες αυξή-
σεις των δημόσιων δαπανών που ανέλαβαν
προκειμένου να διατηρήσουν την απασχό-
ληση. Συγκεκριμένα, τα δάνεια θα βοηθήσουν
τα κράτη μέλη να καλύψουν τις δαπάνες που
συνδέονται άμεσα με τη χρηματοδότηση
εθνικών συστημάτων μειωμένου ωραρίου
εργασίας και άλλων παρόμοιων μέτρων που
έχουν θεσπίσει για την αντιμετώπιση της
πανδημίας του κορωνοϊού, μεταξύ άλλων
και για τους αυτοαπασχολουμένους. Σημει-
ώνεται πως, το μέσο SURE μπορεί να παράσχει
χρηματοδοτική στήριξη έως και 100 δισ.
ευρώ σε όλα τα κράτη μέλη. Η Επιτροπή έχει
μέχρι στιγμής προτείνει να διατεθούν 90,3
δισ. ευρώ για χρηματοδοτική στήριξη σε 18
κράτη μέλη. «Οι επόμενες εκταμιεύσεις θα
πραγματοποιηθούν εντός των προσεχών μη-
νών, μετά τις αντίστοιχες εκδόσεις ομολόγων»,
αναφέρει η Κομισιόν.

Κύπρος 0,13% 0,01%

Γερμανία -0,58% 0,01%

Γαλλία -0,30% -0,03%

Ιταλία 0,57% 0,04%

Ισπανία 0,05% 0,03%

Ιρλανδία -0,25% -0,04%

Ελλάδα 0,64% 0,07%

Ην. Βασίλειο 0,20% -0,07%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

ΑΝΑΣΚΟΠΗΣΗ 

Τα γεγονότα που 
σημάδεψαν το 2020
Τη μεγαλύτερη κρίση της τελευταίας δε-
καετίας πέρασε η Κύπρος το 2020. Ενώ η
χρονιά ξεκίνησε με αισιόδοξες προβλέψεις,
ήλθε η πανδημία που αλλαξε την πορεία της
οικονομίας και της καθημερινότητάς μας. Τα
οικονομικά γεγονότα που σημάδεψαν το
2020 στην Ανασκόπηση της «Κ». Σελ. 2, 4

<<<<<<

H άρση του «φρένου
χρέους» έχει δημι-
ουργήσει σημαντικά
πρόσοδα για τη γερ-
μανική κυβέρνηση.

Βάσει εκτιμήσεων του Υπουργείου Οι-
κονομικών, ο ρυθμός ανάπτυξης της οι-
κονομίας το 2021 αναμένεται να κυμαν-
θεί γύρω στο 4,5% και τα έτη 2022-2023
να κυμανθεί κατά μέσο όρο γύρω στο
3,2% σε πραγματικούς όρους. Στην αγο-
ρά εργασίας, το ποσοστό ανεργίας το
2021 αναμένεται να μειωθεί στο 7% του
εργατικού δυναμικού, και ακολούθως,
με την περαιτέρω τόνωση της ζήτησης

στην αγορά εργασίας και την αύξηση
των κενών θέσεων, να περιορισθεί στο
6% το 2022 και στη συνέχεια στο 5,2%
το 2023. Ο πληθωρισμός το 2021 προ-
βλέπεται να κυμανθεί γύρω στο 1% και
για το 2022 και 2023 ο ρυθμός πληθωρι-
σμού αναμένεται να ανέλθει στο 1,5%
και 2% αντίστοιχα, κυρίως λόγω των διε-
θνών προβλέψεων για αυξήσεις στις τι-
μές πετρελαίου.

Στο 4,5% ο ρυθμός ανάπτυξης της οικονομίας

Βάσει εκτιμήσεων του Υπουργείου Οικονομικών, ο ρυθμός ανάπτυξης της οικονομίας
το 2021 στην Κύπρο αναμένεται να κυμανθεί γύρω στο 4,5%.
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ΔΗΚΤΗΣ diktis@kathimerini.com.cy

Μοναδική χρονιά
Το έτος 2020 θα παραμείνει στην ιστορία ως το
έτος της πανδημίας, με πάνω από ένα εκατομμύ-
ριο νεκρούς παγκοσμίως, καθώς και η χρονιά
που είδαμε τις τιμές πετρελαίου να κατρακυλούν
σε αρνητικά επίπεδα! Στα θετικά καταγράφεται η
ταχύτητα με την οποία παράχθηκε και διατέθηκε
στο κοινό το εμβόλιο καταγράφοντας και πολύ
σημαντικά αποτελέσματα δοκιμών σε σχέση με
εμβόλια του παρελθόντος. Το έτος, βέβαια, ξεκί-
νησε με τις γιγάντιες φωτιές στην Αυστραλία, οι
οποίες κατέκαψαν 186.000 τετραγωνικά χιλιόμε-
τρα. Στη συνέχεια εκδηλώθηκε ένταση στις σχέ-
σεις ΗΠΑ και Ιράν και ακολούθησε η εκτόξευση
πυραύλων εναντίον αμερικανικών συμφερόν-
των. Η ένταση, αφού προηγουμένως κορυφώθη-
κε επικίνδυνά, ξεφούσκωσε όταν το Ιράν παρα-
δέχθηκε ότι από λάθος κατέρριψε εμπορικό αε-
ροσκάφος στέλνοντας στο θάνατο 170 επιβάτες.
Ο Μάρτης σημαδεύτηκε από την εξάπλωση του
κορωνοϊού, η οποία έμελλε να είναι και το γεγο-
νός που σημάδεψε το έτος και άλλαξε τον κόσμο.
Η μετάδοση του ιού εκτός Κίνας έφερε αναπό-
φευκτα τη βίαιη αντίδραση των κυβερνήσεων και
την επιβολή lockdowns στις πόλεις με στόχο να
περιορίσουν την εξάπλωση. Την ίδια περίοδο το
πλήγμα στον τουρισμό και τις μεταφορές υπήρξε
ακαριαίο και σκληρό. Η προσοχή όλων εστιάστη-
κε στην καμπύλη μετάδοσης, η οποία θα έπρεπε
να γίνει πιο «επίπεδη» καθυστερώντας έτσι τη
διασπορά και δίνοντας χρόνο στο σύστημα υγείας
να προετοιμαστεί κατάλληλα. Στο επίπεδο της οι-
κονομίας, η αύξηση της ανεργίας υπήρξε άνευ
προηγουμένου γεγονός που υπήρξε η αφορμή
για έναρξη των προγραμμάτων στήριξης των
ευάλωτων αυτής της κρίσης. Η συντονισμένη
προσπάθεια κεντρικών τραπεζών και κυβερνή-
σεων υπήρξε πρωτοφανής, με πακέτα στήριξης
που περιελάμβαναν πρωτάκουστα ποσά. Η κα-
τάρρευση της ζήτησης έφερε και το οικονομικό
παράδοξο της κατάρρευσης της τιμής του πετρε-
λαίου σε αρνητικά επίπεδα και συγκεκριμένα στα
-37 δολάρια το βαρέλι. Για λίγο καιρό η προσοχή
μετατοπίζεται από την πανδημία στις ΗΠΑ και
συγκεκριμένα στο θάνατο ενός μαύρου πολίτη
από την αστυνομία, προκαλώντας παγκόσμια κι-
νητοποίηση με το σύνθημα «Black Lives Matter».
Επιστρέφοντας στην πανδημία και ως αποτέλε-
σμα του περιορισμού μετακίνησης, κυριαρχεί η
εργασία από το σπίτι σε όλον τον πλανήτη. Ο Αύ-
γουστος επιφυλάσσει ακόμη μια καταστροφή,
αυτήν την φορά στη Βηρυτό όπου εκρήγνυται
φορτίο που ήταν αποθηκευμένο στο λιμάνι με
την εικόνα της έκρηξης να μεταδίδεται σε όλον
τον κόσμο σχεδόν σε πραγματικό χρόνο. Στη συ-
νέχεια, την παράσταση έκλεψε η εκλογή του
Προέδρου των ΗΠΑ, η οποία οδήγησε σε αλλαγή
ηγεσίας και κυρίως στη μαζικότερη προσέλευση
ψηφοφόρων στην ιστορία της χώρας. Το δεύτε-
ρο κύμα πανδημίας εμφανίστηκε περίπου την
ίδια περίοδο και υπήρξε σκληρότερο από το
πρώτο ενώ βρίσκεται ακόμη σε εξέλιξη. Η απελ-

πισία που προκάλεσε και προκαλεί το δεύτερο
κύμα έδωσε την θέση της στην αισιοδοξία λόγω
της προσδοκώμενης έναρξης των εμβολιασμών
στο τέλος ενός μοναδικού έτους.

••••
Ιστορικό τελείωμα 
Η Κομισιόν, σε μια ιστορική όπως θα καταγραφεί
συνεδρίαση, ενέκρινε την έναρξη χρήσης του
πρώτου εμβολίου κατά του κορωνοϊού. Μέχρι σή-
μερα ο κορωνοϊός έχει σκοτώσει 375.000 Ευρω-
παίους πολίτες και έχει προκαλέσει σειρά οικο-

νομικών δεινών. Οι εμβολιασμοί θα ξεκινήσουν
την Κυριακή και προς το παρόν δεν θα περιλαμ-
βάνουν άτομα κάτω των 16. Η ΕΜΑ (ευρωπαϊκός
φορέας φαρμάκων) ως ο αρμόδιος φορέας στην
Ευρώπη για την έγκριση εμβολίων, ευχήθηκε το
2021 να είναι λαμπρότερο από τη χρονιά που μας
αφήνει. Η Ευρώπη θεωρεί ότι η καθυστέρηση
που παρατηρήθηκε στην έγκριση επιτρέπει την
άντληση χρήσιμων συμπερασμάτων από άλλες
χώρες. 

••••
Παράξενη συνέχεια 
Το ΔΝΤ καλεί την ΕΚΤ να προχωρήσει άμεσα με
την παραχώρηση δανείων προς επιχειρήσεις,
προκειμένου να ξεπεραστούν οι επιπτώσεις της
πανδημίας και των περιορισμών στη μετακίνηση.
Η σύσταση γίνεται ως αποτέλεσμα της ανησυχίας
που εκφράζεται από μέρος του ΔΝΤ ότι η επιμή-
κυνση της πανδημίας θα αποθαρρύνει τις τράπε-
ζες να συνεχίσουν την απρόσκοπτη παραχώρηση
δανείων προς τις επιχειρήσεις. Την ίδια στιγμή, οι
κυβερνήσεις θα πρέπει να είναι έτοιμες σύμφω-
να πάντα με το ΔΝΤ να διαφυλάξουν τις θέσεις
εργασίας, να συνεχίσουν την επιδοματική πολιτι-
κή και να προσφέρουν κατάρτιση στους άνερ-
γους για να επανενταχθούν στην αγορά εργα-
σίας. Η εισήγηση για παράκαμψη των τραπεζών
από την ΕΚΤ δεν είναι τίποτα άλλο από μια εν-
θάρρυνση για να δοθεί στις οικονομίες χρήμα
από το πουθενά, το γνωστό και ως ‘helicopter
money’. Το συγκεκριμένο πλάνο αποτελεί εναλ-
λακτικό σχέδιο σε περίπτωση που ο σχηματισμός
μεγάλου αριθμού κόκκινων δανείων αποθαρρύ-
νει τις τράπεζες από το να συνεχίσουν τους δα-
νεισμούς. 

Α Ν Α Λ Υ Σ Η  

Των TΩΝ ΗΟLGER SCHMIEDING, KALLUM PICKERING ΚΑΙ FLORIAN HENSE*

Η επιστήμη και η λογική
κυριάρχησαν του λαϊκισμού

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Προεξοφλητικό επιτόκιο
Προεξοφλητικό επιτόκιο
καλείται το επιτόκιο το οποίο
χρησιμοποιείται για μετα-
τροπή της μελλοντικής αξίας
ενός ομολόγου / μακροπρό-
θεσμου χρεογράφου / επεν-
δυτικού τίτλου σε παρούσα

(σημερινή) αξία. Είναι επίσης το επιτόκιο με
το οποίο η Κεντρική Τράπεζα χρεώνει τις
Εμπορικές Τράπεζες για δάνεια, σε περι-
πτώσεις όπου αυτές χρειάζονται ρευστά
διαθέσιμα.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus Busi-
ness School

Εάν πρέπει να ξεκινήσουμε με το
χειρότερο που συνέβη τη χρονιά
αυτή, τότε είναι ο εγκλεισμός που
επιβλήθηκε σχεδόν σε όλο τον κό-
σμο, οδηγώντας την οικονομία στην
πιο δεινή ύφεση εν καιρώ ειρήνης
στις αρχές του 2020. Ακόμη πιο
άσχημο είναι πως η πανδημία του
κορωνοϊού εξακολουθεί να χειμάζει
τη γη, αφαιρώντας ανθρώπινες ζωές
και θέτοντας άλλες σε κίνδυνο. Η
τωρινή διασπορά ενός νέου στελέ-
χους του στη Βρετανία και πέραν
αυτής φανερώνει τους κινδύνους
που πιθανώς να αντιμετωπίσουμε
στο άμεσο μέλλον. Το καλύτερο κομ-
μάτι είχε να κάνει με το ότι ποτέ
στο παρελθόν η ανθρωπότητα δεν
συνασπίστηκε ούτε συνεργάστηκε
τόσο γρήγορα, προκειμένου να αν-
τιμετωπίσει μια κατεπείγουσα κα-
τάσταση, σημειώνοντας σημαντική
πρόοδο ανεξαρτήτως της έννοιας
των συνόρων. Ας πάρουμε ως πα-
ράδειγμα το πρώτο εμβόλιο, που εγ-
κρίθηκε στον ανεπτυγμένο κόσμο.
Παρασκευάστηκε από μια μικρή
γερμανική εταιρεία βιοτεχνολογίας,
που δημιουργήθηκε από δύο ερευ-
νητές επιστήμονες, παιδιά Τούρκων
μεταναστών, ενώ ένας φαρμακευ-
τικός κολοσσός των ΗΠΑ τού προ-
σέδωσε το αναγκαίο μέγεθος. Μέρος
των δοκιμών διεξήχθη στη Βραζιλία,
ενώ σε πρώτη φάση η παραγωγή
του έγινε στο Βέλγιο και εξήχθη
απευθείας στη Βρετανία, την πρώτη
ευρωπαϊκή χώρα όπου ξεκίνησε η
χρήση. Παράλληλα, και άλλα εμβόλια
δοκιμάζονται ή εγκρίνονται. 

Ολα αυτά αναπτερώνουν τις ελ-
πίδες πως εντός του 2021 η πανδημία
του κορωνοϊού θα μπορεί να ελεγχ-
θεί. Ευελπιστούμε ότι, βοηθούντος
του καλού καιρού, που ανακόπτει
την εξάπλωσή του, τα χειρότερα θα
έχουν για το βόρειο ημισφαίριο πα-
ρέλθει έως τον Απρίλιο. Επιπροσθέ-
τως, στους κυβερνώντες και στους
λοιπούς αξιωματούχους πρέπει να
τους αποδώσουμε κάποια εύσημα.
Εν πολλοίς, οι κεντρικές τράπεζες,
οι υπουργοί Οικονομικών και οι ρυθ-
μιστικές αρχές αντέδρασαν και γρή-
γορα και αποτελεσματικά. 

Παρά το γεγονός ότι τους δύο
πρώτους μήνες της πανδημίας πα-
ρατηρήθηκε δραστική πτώση της

οικονομικής παραγωγής έως και
20% και προκλήθηκε σοβαρή ανα-
στάτωση στις διεθνείς κεφαλαιαγο-
ρές στις αρχές Μαρτίου, ο κόσμος
δεν ολίσθησε σε γενικευμένη χρη-
ματοπιστωτική κρίση. Συγκριτικά
με τη σφοδρότητα του σοκ, το πλήγ-
μα στην απασχόληση ήταν σχετικώς
συγκρατημένο ή, ειδικά στις Ηνω-
μένες Πολιτείες, η κατάσταση άρχισε
ταχέως να διορθώνεται. Τα τεράστια
δημοσιονομικά προγράμματα επι-
βίωσης για τις επιχειρήσεις και τα
νοικοκυριά περιόρισαν τις ζημίες.
Η επιστήμη και η λογική κυριάρχη-
σαν του λαϊκισμού.

Χάρις, λοιπόν, στην πολιτική
στήριξης, η οικονομική δραστηριό-
τητα ανέκαμψε εντυπωσιακά γρή-
γορα, αφ’ ης στιγμής ήρθησαν οι
περιορισμοί από τον Μάιο έως τον
Οκτώβριο – και αυτό είναι καλός οι-
ωνός για το 2021. Αφότου το τρέχον
κύμα των κρουσμάτων της πανδη-
μίας ολοκληρώσει τον κύκλο του,
αναμένουμε την οικονομική δρα-
στηριότητα να ανακάμψει γρήγορα
από το δεύτερο τρίμηνο του 2021
και μετά. Προβλέπουμε πως το 2021
το πραγματικό ΑΕΠ στις ΗΠΑ και
στην Ευρωζώνη θα αυξηθεί κατά
5%, ενώ κατά 3,4% και 7,3% στην
Ιαπωνία και στη Bρετανία αντιστοί-
χως. Aναφορικά με τις διεθνείς κε-
φαλαιαγορές τώρα, μετά την κατα-
βύθιση των δεικτών τους όταν ξέ-
σπασε η πανδημία σε Ευρώπη και
ΗΠΑ στις αρχές Μαρτίου, αυτές άρ-
χισαν να προσβλέπουν σε οικονο-
μική ανάκαμψη στα τέλη εκείνου
του μηνός. Εμείς είχαμε χαρακτηρίσει
το μέγεθος της πτώσης του Μαρτίου
ως ανορθολογικό πανικό, αλλά η
κλίμακα της επακόλουθης ανόδου
κατέλαβε εξαπίνης ακόμη και αισιό-
δοξους σαν εμάς. Μετά την ύφεση
του 2020, σήμερα οι αγορές τελούν
στις απαρχές ενός νέου κύκλου παρά
στα τελευταία στάδια ενός παλαιού,
ενώ οι επενδυτές αναμένουν να
επέλθουν χρόνια στέρεης ανάπτυξης
με τα υποστηρικτικά μέτρα-ρεκόρ
των κυβερνήσεων και των κεντρικών
τραπεζών.

* Οι Ηοlger Schmieding, Kallum Pickering
και Florian Hense είναι οικονομολόγοι
της τράπεζας Berenberg.

Η ανταλλαγή ευχών μέσω twitter από τους Νικόλα Παπαδόπουλο και Χάρη Γεωργιάδη σηματοδοτεί
την ανάπαυλα των γιορτών και μας προετοιμάζει για μια ενδιαφέρουσα συνέχεια.   

Στις αγορές για 10-12 δισ. η Ελλάδα το 2021
Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

Την πρόθεσή του να αξιοποιήσει
στο έπακρον τις άκρως ευνοϊκές
συνθήκες που έχει δημιουργήσει
η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα
γύρω από τα ελληνικά ομόλογα,
αλλά και να διατηρήσει την πα-
ρουσία της Ελλάδας στις αγορές,
επανέλαβε το οικονομικό επιτελείο
της κυβέρνησης, επιβεβαιώνοντας,
όπως έχει γράψει η «Κ», πως το
2021 στόχος είναι να αντληθούν
10-12 δισ. ευρώ από τις αγορές,
επίπεδα ανάλογα με αυτά της φε-
τινής χρονιάς.

Πρόγραμμα
Ο ΟΔΔΗΧ πρόκειται να ανακοι-

νώσει το πρόγραμμα δανεισμού του
επόμενου έτους σήμερα ή το αργό-
τερο αύριο, ωστόσο δεν αναμένεται
να κρύβει εκπλήξεις. Σύμφωνα με
πληροφορίες, βασική επιδίωξη είναι
το χτίσιμο εκ νέου της καμπύλης
ρευστότητας του ελληνικού Δημο-
σίου ώστε να γίνουν οι ελληνικοί
τίτλοι πιο ελκυστικοί στην επενδυ-
τική κοινότητα, αυξάνοντας το μέ-
γεθος των εκδόσεων. 

Με τις δύο επανεκδόσεις του
10ετούς και του 15ετούς φέτος έχει
βελτιωθεί σημαντικά η ρευστότητα
των μακροπρόθεσμων ελληνικών
τίτλων αλλά και το πιο μακρινό
κομμάτι της καμπύλης. Το επόμενο,
λοιπόν, διάστημα αναμένεται να
συνεχιστεί αυτή η προσπάθεια,
ενώ θα δούμε κινήσεις από τον ΟΔ-
ΔΗΧ οι οποίες θα βελτιώσουν και
το πιο κοντινό μέρος της καμπύλης,
οδηγώντας σε ένα υγιές steepness
(κλίση). Οπως δήλωσαν και κυβερ-
νητικοί αξιωματούχοι στο Reuters,
οι νέες εκδόσεις θα έχουν διάρκειες
μικρότερες και μεγαλύτερες των

10ετών, ενώ στόχος είναι να γίνεται
μία έξοδος κάθε τρίμηνο.

Σημαντικά όπλα σε αυτή την
προσπάθεια θα είναι και την επό-
μενη χρονιά ο μεγάλος αγοραστής
που ονομάζεται «ΕΚΤ» (έως και το
α΄ τρίμηνο του 2022 μπορεί να αγο-
ράσει πάνω από 20 δισ. ευρώ ελ-

ληνικά ομόλογα, μετά τα 16,3 δισ.
ευρώ που έχει ήδη αγοράσει έως
τα τέλη του Νοεμβρίου 2020), καθώς
και η διατήρηση των υψηλών τα-
μειακών διαθεσίμων  της χώρας,
τα οποία αναμένεται να κλείσουν
το 2020 στα 31-32 δισ. ευρώ.

Η έκδοση νέου 10ετούς τίτλου
είναι βέβαιη το επόμενο έτος, ενώ
η στήριξη της ΕΚΤ δίνει στο ΟΔΔΗΧ
την ευχέρεια να εκδώσει πιο μα-
κροπρόθεσμους τίτλους (20ετία),
νέους βραχυπρόθεσμους τίτλους
(5ετία) ή να προχωρήσει σε επα-
νεκδόσεις (7ετές Απριλίου 2020). 

Σημειώνεται πως διεθνείς οίκοι
έχουν προβλέψει πως το 2021 και
εάν οι συνθήκες είναι ευνοϊκές, η

Ελλάδα μπορεί να επιχειρήσει την
έκδοση 20ετούς ή ακόμα και
30ετούς ομολόγου, ενώ και οι pri-
mary dealers έχουν εισηγηθεί στον
ΟΔΔΗΧ να προχωρήσει σε εκδόσεις
ανάλογης διάρκειας. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, η έκδοση μεγάλης διάρ-
κειας όπως τα 30 έτη θέλει να προ-
ετοιμαστεί με προσοχή, έτσι ώστε
να μην τεθεί σε αμφισβήτηση η
επενδυτική εμπιστοσύνη, ενώ ακό-
μα δεν έχει ληφθεί κάποια σχετική
απόφαση, με τον ΟΔΔΗΧ να προ-
τιμά να δει πρώτα πώς θα εξελιχ-
θούν η πανδημία και η «συμπερι-
φορά» της αγοράς χρέους της Ευ-
ρωζώνης ενόψει και του νέου κύ-
ματος εκδόσεων ειδικά στο α΄ τρί-
μηνο.

Εντοκα γραμμάτια
Εκτός των εξόδων στις αγορές,

ο σχεδιασμός του ΟΔΔΗΧ για το
επόμενο έτος, όπως έχει ήδη γράψει
η «Κ», περιλαμβάνει και το  περαι-
τέρω «ψαλίδισμα« των εκδόσεων
εντόκων γραμματίων καθώς και
άλλες κινήσεις διαχείρισης χρέους,
υπό την προϋπόθεση ότι θα το επι-
τρέψουν οι συνθήκες. 

Σε αυτές περιλαμβάνονται μία
νέα πρόωρη αποπληρωμή μέρους
του ακριβού χρέους του ΔΝΤ (3 δισ.
ευρώ), η εξόφληση 2,7 δισ. ευρώ
από τα χρεολύσιά του (2022) για
τα διμερή δάνεια που έλαβε η Ελ-
λάδα στο πλαίσιο του πρώτου μνη-
μονίου από τις χώρες της Ευρωζώ-
νης (GLF), ενώ υπάρχει στο τραπέζι
και η επαναγορά με τη μορφή re-
verse auctions (ανταλλαγή με με-
τρητά) των ομολογιακών εκδόσεων
που είχαν μείνει εκτός της ανα-
διάρθρωσης του PSI και οι οποίες
έχουν εξαιρετικά χαμηλή ρευστό-
τητα.

Με τις δύο επανεκδόσεις του 10ετούς και του 15ετούς φέτος έχει
βελτιωθεί σημαντικά η ρευστότητα των μακροπρόθεσμων ελληνικών
τίτλων.

<<<<<<

Εντός του επόμενου
έτους ο ΟΔΔΗΧ προτί-
θεται να εκδώσει και
πιο μακροπρόθεσμους
τίτλους (20ετία).

Κατά 38% αυξήθηκαν
τα POS στην Ελλάδα
το διάστημα 2017-2019
Αύξηση της τάξεως του 38% παρου-
σιάζουν τα τερματικά POS στην Ελ-
λάδα το διάστημα από το 2017 έως
το 2019, με τον αριθμό ανά εκατομ-
μύριο κατοίκων να εκτοξεύεται από
50.741 το 2017 σε 70.007 POS το
2019.  Σύμφωνα με στοιχεία της εται-
ρείας τεχνολογίας Printec, με βάση
έρευνα που διεξήγαγε σε 14 χώρες
της Κεντρικής και Ανατολικής Ευ-
ρώπης στις οποίες δραστηριοποιείται,
η ελληνική αγορά καταλαμβάνει την
τρίτη θέση μεταξύ των 14 χωρών
που συμμετείχαν στην έρευνα όσον
αφορά την αύξηση των POS. Η με-
γαλύτερη άνοδος καταγράφεται στην
Αλβανία (+53%) και στην Τσεχία
(+47%), ενώ αύξηση παρατηρείται
και στις υπόλοιπες χώρες στις οποίες
δραστηριοποιείται η Printec, με τη
συνολική άνοδο να ανέρχεται σε
27% κατά το ίδιο χρονικό διάστημα
(2017-2019), ποσοστό που αντιστοιχεί
συνολικά σε περίπου 400.000 τερ-
ματικά POS.

Τα ATM τα τελευταία τρία χρόνια
έχουν καταγράψει σημαντική εξέλιξη,
κυρίως όσον αφορά την προσφορά
υπηρεσιών και τη χρήση τεχνολο-
γιών, όπως οι δυνατότητες ανέπαφων
συναλλαγών, η ενσωμάτωση wea-
rables, αλλά και η ανακύκλωση χρη-
μάτων. Στην Ελλάδα σημειώνεται
ελαφρά ανοδική πορεία τα τελευταία
χρόνια, με τον συνολικό αριθμό των
ΑΤΜs ανά εκατομμύριο κατοίκων
να φτάνει τα 533 (στοιχεία 2019).
Οπως σημειώνει σε ανακοίνωσή της
η Printec, τα τραπεζικά καταστήματα
στο μέλλον θα μειωθούν και θα έχουν
μια εντελώς διαφορετική μορφή. Συ-
νήθως στα τραπεζικά καταστήματα

συναντάμε 4 «ζώνες» εξυπηρέτησης
πελατών: τη ζώνη 24ωρης self-service
λειτουργίας όπου βρίσκονται και τα
ATMs και η οποία είναι συνδεδεμένη
με το τραπεζικό κατάστημα, αλλά
φυσικά αποκομμένη, την υποβοη-
θούμενη ζώνη self-service, η οποία
βρίσκεται μέσα στο κατάστημα και
οι πελάτες μπορούν να πραγματο-
ποιούν μόνοι τους συναλλαγές σε
μηχανήματα και να ζητούν βοήθεια
από υπαλλήλους σε περίπτωση που
χρειάζεται, τη ζώνη παροχής συμ-
βουλευτικών υπηρεσιών και τη ζώνη
για συναλλαγές στο ταμείο. Στα τρα-
πεζικά καταστήματα του μέλλοντος,
στόχος είναι να πραγματοποιούνται
οι περισσότερες συναλλαγές ρουτίνας
στις ζώνες 24ωρης self-service λει-
τουργίας και υποβοηθούμενης self-
service λειτουργίας, ενώ οι συναλ-
λαγές που προσδίδουν υψηλή αξία
στις τράπεζες να πραγματοποιούνται
στη ζώνη παροχής συμβουλευτικών
υπηρεσιών.

Σήμερα η κοινωνία μας έχει αν-
τικαταστήσει σε πολύ μεγάλο βαθμό
τη χρήση μετρητών στις συναλλαγές
της, αξιοποιώντας άλλους διαθέσι-
μους τρόπους πληρωμών, μέσω πι-
στωτικών καρτών, ανέπαφων συ-
ναλλαγών ή ακόμη και κρυπτονομι-
σμάτων. Σύμφωνα με στοιχεία της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, ο
συνολικός αριθμός των συναλλαγών
χωρίς μετρητά εντός της Ευρωζώνης
αυξήθηκε κατά 8,1% –ποσοστό που
αντιστοιχεί σε 98 δισ. συναλλαγές
το 2019– σε σύγκριση με το 2018.
Ακόμη, η έκδοση καρτών πληρωμών
αυξήθηκε κατά 5,5%, ποσοστό που
αντιστοιχεί σε 572 εκατ.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Δ
ιεθνές Νομισματικό Ταμείο και

Παγκόσμια Τράπεζα έχουν χα-
ρακτηρίσει την κρίση της παν-
δημίας του κορωνοϊού, που
έπληξε τα κράτη το 2020, ως
τη μεγαλύτερη από τη μεγάλη

ύφεση της δεκαετίας του ‘30. Τα κράτη
προσδοκούσαν η πανδημία να έχει μόνο
ένα κύμα, όμως αποδείχτηκε πως είχε
δεύτερο και δυνατότερο, ενώ πολύ πιθανό
να υπάρξουν και επόμενα. Οι προειδο-
ποιήσεις του Παγκοσμίου Οργανισμού
Υγείας πλέον είναι μία συνήθης πρακτική.
Οι ειδικοί αναφέρουν πως η πανδημία
θα τεθεί υπό έλεγχο στο δεύτερο ήμισυ
του έτους και για να μιλάμε με οικονο-
μικούς όρους, η ανάκαμψη θα έρθει μετά
το πρώτο τρίμηνο του 2021. Αλλιώς, μπο-
ρούμε μετριοπαθώς να πούμε πως θα
υπάρξει μερική ανάκαμψη το 2021, αφού
τα εμβόλια θα αποδειχθούν καταλύτης.
Είναι η δεύτερη κρίση που βιώνει όμως
η Κύπρος μέσα σε πολύ σύντομο χρονικό
διάστημα και τη χώρα τη βρήκε με μερικές
πληγές να είναι ανοιχτές από την κρίση
του 2013. Μεγάλη πληγή τα μη εξυπη-
ρετούμενα δάνεια, τα οποία αν και έφτα-
σαν οι κυπριακές τράπεζες –με θυσίες-
να τα περιορίσουν στα 6,5 δισεκατομ-
μύρια ευρώ, παραμένουν και αναμένεται
με όλη την κρίση να αυξηθούν. Προτε-
ραιότητα όμως για την Κύπρο, όπως άλ-
λωστε για όλα τα κράτη, είναι η στήριξη
των συστημάτων υγείας και η απασχό-
ληση. Τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια πέ-
ρασαν σε «δεύτερη μοίρα», αν και θα
πρέπει να αντιμετωπίσουν αυτό το πρό-
βλημα οι κυπριακές τράπεζες μόλις πε-
ριοριστεί το μείζον ζήτημα της πανδημίας.
Την ίδια ώρα, το δημόσιο χρέος «φλέρ-
ταρε» στο 120% από σχεδόν 95% που
είχε μειωθεί λίγο πριν νοσήσει και η οι-
κονομία της Κύπρου από τον Covid-19.
Η στήριξη που έδωσε το κράτος, είχε ως
αποτέλεσμα να αυξηθεί. Βάσει των εκτι-
μήσεων του Υπουργείου Οικονομικών,
η οικονομία αναμένεται να ανακάμψει
με τον ρυθμό ανάπτυξης να προβλέπεται
να καταγράψει θετικό πρόσημο προσεγ-
γίζοντας το 4,5% το 2021 και μεσοπρό-
θεσμα το 2,8% το 2023, ποσοστό κοντά
στον δυνητικό ρυθμό οικονομικής με-
γέθυνσης. Οι οικονομικές ειδήσεις στην
Κύπρο καθ’ όλη τη διάρκεια της χρονιάς
είχαν παρονομαστή την πανδημία. Ποιες
όμως ξεχώρισαν;

Αποπληρωμή ΔΝΤ

Τον Ιανουάριο του 2020 η Κύπρος ολο-
κλήρωσε την έκδοση δύο ομολόγων,
ενός 10ετούς και ενός 20ετούς, όπου
τότε με εκείνη την έκδοση εξασφαλιζό-
ταν το μεγαλύτερο μέρος των χρηματο-
δοτικών αναγκών του 2020. Με τα 1,75
δισ. ευρώ που είχε εξασφαλίσει η Κύπρος,
ανακοινώθηκε από το Γραφείο Διαχεί-
ρισης Δημοσίου Χρέους πως θα προχω-
ρούσε στην πλήρη αποπληρωμή του δα-
νείου του ΔΝΤ, ύψους 716 εκατ. ευρώ.
Η αποπληρωμή έγινε ένα μήνα μετά,
δηλαδή το Φεβρουάριο του 2020.

Στη ζωή μας το Lockdown

Στις 9 Μαρτίου, η χώρα επιβεβαίωσε τα
δύο πρώτα κρούσματα κορωνοϊού, ενώ
μία ημέρα μετά ανακοινώνονται οι πρώ-
τες περιοριστικές οδηγίες από τον Υπουρ-
γό Υγείας. Μέχρι και το τέλος Μαρτίου
ανακοινώνονται συνεχώς νέοι περιορι-
σμοί, όπως κλείσιμο σχολείων, απαγό-
ρευση συναθροίσεων, κλείσιμο συνόρων,
διακοπή οικονομικής δραστηριότητας
σε πολλούς τομείς πλην των ουσιωδών
για την κρατική λειτουργία.

Ανοίγουν τα κρατικά ταμεία

Σε επίπεδο οικονομικής διαχείρισης, η
κυβέρνηση προχώρησε με ένα Πρόγραμ-
μα στήριξης της οικονομίας, τριών φά-
σεων. Το συνολικό ύψος του Προγράμ-
ματος περιλάμβανε παρεμβάσεις δημο-
σιονομικού περιεχομένου που εκτιμώνται
περίπου στο 1,2 δισ. ευρώ (πλέον έχουν
φτάσει στα 1,5 δισ. αφού έχει παραταθεί
η στήριξη στους πλείστους τομείς), και
παρεμβάσεις ενίσχυσης της ρευστότητας
των επιχειρήσεων πέραν του 1,7 δισ.

ευρώ. Η πρώτη φάση του Προγράμματος
αφορούσε την περίοδο των αυστηρών
περιορισμών διακίνησης και λειτουργίας
επιχειρήσεων, δηλαδή την περίοδο Μαρ-
τίου και Απριλίου. Η δεύτερη φάση του
Προγράμματος στήριξης της οικονομίας
αφορούσε την περίοδο της σταδιακής
άρσης των περιορισμών μέχρι και σή-
μερα. Έπειτα ανακοινώθηκε η τρίτη φά-
ση του Προγράμματος στήριξης της οι-
κονομίας, η οποία αν και αρχικώς είχε
οριστεί για μέχρι τα μέσα Οκτωβρίου
για την περίοδο ανάκαμψης και ουσια-
στικής επανεκκίνησης της οικονομίας,
το δεύτερο κύμα της πανδημίας «είχε
άλλη άποψη».  

Ελευθερία στις τράπεζες

Οι ενέργειες των εποπτικών αρχών και
των ρυθμιστικών αρχών για αντιμετώ-
πιση της πανδημίας ήταν βοηθητικές
προς τις τράπεζες. Επέτρεψαν τη χρήση

κεφαλαιακών αποθεμάτων ή να καθυ-
στερήσουν τις αυξήσεις κεφαλαίου και
έτσι αποδεσμεύτηκαν κεφάλαια, τα
οποία μπόρεσαν να χρησιμοποιηθούν
στην απορρόφηση ζημιών και στη διο-
χέτευση δανεισμού στην οικονομία
εντός του εποπτικού πλαισίου χορήγησης
δανείων. Τα κύρια κυβερνητικά μέτρα
για τον τραπεζικό τομέα αφορούσαν
την αναστολή της καταβολής δόσεων
κεφαλαίου και τόκων δανείων μέχρι
31/12/2020, καθώς και σχέδια επιχορή-
γησης επιτοκίου για νέα στεγαστικά και
επιχειρηματικά δάνεια. Ακόμη, ο Σύν-
δεσμος Τραπεζών Κύπρου προχώρησε
σε αναστολή των εκποιήσεων μέχρι την
31η Μαρτίου 2020, όπως επίσης και οι
Εταιρείες Εξαγοράς Πιστώσεων.

Δανεισμός και από τράπεζες

Τον Απρίλιο η Κύπρος εξέδωσε δύο ευ-
ρωπαϊκά ομόλογα συνολικού ύψους 1,75
δισ. ευρώ και ένα γραμμάτιο δημοσίου

52 εβδομάδων ύψους 1,25 δισ. ευρώ για
ενίσχυση των ρευστών διαθεσίμων του
κράτους από τις κυπριακές τράπεζες,
για κάλυψη της απώλειας δημοσιονο-
μικών εσόδων εξαιτίας των οικονομικών
επιπτώσεων της πανδημίας, για τη χρη-
ματοδότηση των μέτρων στήριξης της
οικονομίας και τη διαχείριση του κιν-
δύνου αναχρηματοδότησης.

Άρση περιορισμών

Τα περιοριστικά μέτρα αρχίζουν να αί-
ρονται περί τα τέλη Απριλίου με αρχές
Μαΐου. Από εκεί και πέρα μέχρι και τα
τέλη Ιουνίου έγινε ένας σχεδιασμός για
την επιλογή των οικονομικών τομέων
που θα επαναλειτουργούσαν ανά φάση,
λαμβάνοντας υπόψη τη συνεισφορά στο
ΑΕΠ, τη συνεισφορά στην απασχόληση,
τη συνεισφορά στα κρατικά έσοδα, τον
κίνδυνο / βαθμό μετάδοσης του COVID-
19, τη δυνατότητα τηλεργασίας, τη δυ-
νατότητα παροχής αγαθών/υπηρεσιών

online και τη δυνατότητα επιβολής και
διατήρησης μέτρων ασφαλείας.

Νέα πρόσωπα στο Υπουργικό

Τέλη Ιουλίου ανακοινώνονται νέα μέλη
του Υπουργικού Συμβουλίου. Στη θέση
Υπουργού Άμυνας διορίστηκε ο πρώην
Δήμαρχος Αγλαντζιάς κ. Χαράλαμπος
Πετρίδης. Στη θέση του Υπουργού Ενέρ-
γειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας διορί-
στηκε η πρώην Υφυπουργός Ναυτιλίας
κα Νατάσα Πηλείδου. Στη θέση του
Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημόσιας Τά-
ξης διορίστηκε η νομικός κα Έμιλυ Γιο-
λίτη. Στη θέση του Υφυπουργού Ναυτιλίας
διορίστηκε ο κ. Βασίλης Δημητριάδης,
ο οποίος ήταν ο Εθνικός Εμπειρογνώμονας
για θέματα Ναυτιλιακής Πολιτικής στη
Γενική Διεύθυνση Μεταφορών και Κι-
νητικότητας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.
Ταυτόχρονα, αποφασίστηκε ο διορισμός
του κ. Γεώργιου Σαββίδη, πρώην Υπουρ-

γού Δικαιοσύνης και Δημόσιας Τάξης,
ως Γενικού Εισαγγελέα της Κυπριακής
Δημοκρατίας. Ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας αποφάσισε και τον διορισμό του κ.
Σάββα Αγγελίδη, πρώην Υπουργού Άμυ-
νας, ως Βοηθού Γενικού Εισαγγελέα της
Κυπριακής Δημοκρατίας.

Ακόμα ένας δανεισμός

Τον Ιούλιο η Κύπρος προχώρησε σε νέο
δανεισμό ύψους 1 δισ. μέσω συμπληρω-
ματικής έκδοσης σε δύο υφιστάμενα ευ-
ρωπαϊκά ομόλογα, ενός 5-ετούς και ενός
20-ετούς ομολόγου. Η συγκεκριμένη συ-
ναλλαγή σύμφωνα με το Γραφείο Διαχεί-
ρισης Δημοσίου Χρέους αποσκοπούσε,
μεταξύ άλλων, στην ενίσχυση των ρευστών
διαθεσίμων του κράτους σε περίπτωση
εμφάνισης ενός νέου κύματος της παν-
δημίας το φθινόπωρο, στη βελτίωση της
ρευστότητας των υφιστάμενων ομολόγων
και στη δυνατότητα εκτέλεσης συναλλα-
γών υποχρεώσεων χαρτοφυλακίου, με

σκοπό την εξομάλυνση του χρονοδια-
γράμματος λήξης χρέους και την μείωση
του κινδύνου αναχρηματοδότησης.

Helix 2

Εν μέσω πανδημίας, η Τράπεζα Κύπρου
ανακοίνωσε τον Αύγουστο του 2020 την
πώληση του πακέτου Helix 2 στην Pimco
με μεικτή λογιστική αξία ύψους €916
εκ., η οποία αναμένεται να ολοκληρωθεί
εντός του πρώτου εξαμήνου του 2021.
Επίσης το 2020, η Τράπεζα Κύπρου πώ-
λησε χαρτοφυλάκιο μη εξασφαλισμένων
δανείων ύψους €133 εκ. Η συνολική μεί-
ωση των ΜΕΔ της Τράπεζας Κύπρου για
το πρώτο εξάμηνο ήταν €1,3 δισ. ευρώ.

Παύση πολιτογραφήσεων

Τον Αύγουστο το ειδησεογραφικό πρα-
κτορείο Al Jazeera ξεκινά ένα μπαράζ
δημοσιευμάτων που στοχοποιεί το πρό-
γραμμα των πολιτογραφήσεων και τις
κακές πρακτικές – διαχείρισής του. Κυ-
βέρνηση και οικονομικοί φορείς προ-
σπαθούν να υποβιβάσουν τα δημοσιεύ-
ματα, μιλώντας για υβριδικές επιθέσεις
και «αποπροσανατολισμούς». Σε επίμαχο
βίντεο όμως που δημοσιεύεται τον Οκτώ-
βριο από τη δημοσιογραφική ομάδα του
Al Jazeera παρουσιάζονται ο τότε εν
ενεργεία πρόεδρος της Βουλής Δημήτρης
Συλλούρης, ο βουλευτής του ΑΚΕΛ Χρι-
στάκης Τζιοβάνης και ο δικηγόρος Αν-
δρέας Πιττάτζης, να αποτελούν μέρος
των επαφών που είχαν στην Κύπρο δύο
υπό κάλυψη δημοσιογράφοι του Δικτύου.
Το Al Jazeera προχωρά με ερωτήματα
και νύξεις για διαπλοκή και διαφθορά
που δημιουργούνται στο πλαίσιο του
Προγράμματος σε υψηλό πολιτειακό
επίπεδο. Μετά από λίγες ημέρες και μετά
από πιέσεις ο κ. Συλλούρης παραιτείται
και τη θέση του Προέδρου της Βουλής
λαμβάνει ο κ. Αδάμος Αδάμου.

Σε μερικό Lockdown

Μετά την λήξη της «καλοκαιρινής περιό-
δου» που για την Κύπρο δεν περιορίζεται
μόνο στο τρίμηνο Ιουνίου – Αυγούστου,
αλλά στην ουσία όλος ο Σεπτέμβριος και
μέρος του Οκτωβρίου, τα κρούσματα αυ-
ξήθηκαν επικίνδυνα. Συγκεκριμένα τα
κρούσματα πολλαπλασιάστηκαν από
αυτά του καλοκαιριού και αποφασίστηκε
όλοι οι πολίτες να φορούν υποχρεωτικά
μάσκα, είτε βρίσκονται σε κλειστούς είτε
σε ανοικτούς δημόσιους χώρους. Πρώτοι
περιορισμοί ήρθαν στην Πάφο και Λεμεσό
στο δεύτερο 15νθήμερο Οκτωβρίου που
βάσει των επιδημιολόγωνεκεί εντοπιζόταν
και το μεγαλύτερο επιδημιολογικό φορτίο
Covid-19. Τα μέτρα της Λεμεσού και της
Πάφου επεκτάθηκαν σε όλη την Κύπρο
εντός Νοεμβρίου, ενώ σιγά σιγά μέχρι
και το Δεκέμβριο με διατάγματα έκλεισαν
αρκετοί τομείς επιχειρηματικής δραστη-
ριότητας. Το πλήγμα για τις επιχειρήσεις
εντός Δεκεμβρίου που έχουν παραδοσιακά
το 20% του τζίρου όλης της χρονιάς, υπο-
λογιζόταν ότι θα ήταν μεγάλο.

Πλάνο για λεφτά από Ευρώπη

Τον Νοέμβριο οριστικοποιήθηκε το πλάνο
προτάσεων της Κυπριακής Δημοκρατίας
που απεστάλη στην Ευρώπη και θα «ξε-
κλειδώσει» τη χρηματοδότηση συνολικού
ποσού 968 εκατομμυρίων από το Ταμείο
Ανάκαμψης της Ευρωπαϊκής Ένωσης
(Recovery and Resilience Facility - Next
Generation EU). Οι προτάσεις αφορούν
επενδύσεις και μεταρρυθμίσεις σε ένα
ευρύ φάσμα τομέων για τα έτη 2021 –
2023.

Καταψήφιση Προϋπολογισμού

Για πρώτη φορά κατεγράφη στην 60χρονη
ιστορία της Κυπριακής Δημοκρατίας η
καταψήφιση του προϋπολογισμού του
2021. Η καταψήφιση του προϋπολογι-
σμού σήμανε καταψήφιση 2,91 δισ. ευρώ
κοινωνικών παροχών και καταψήφιση
1,1 δισ. ευρώ για θέματα υγείας. Η Κυ-
βέρνηση άρχισε εκ νέου επαφές με τα
κόμματα για να εξεύρει την απαιτούμενη
πλειοψηφία.

Η πρωτόγνωρη κρίση του 2020
Δύσκολη η διαχείριση της πανδημίας σε μία περίοδο που η χώρα είχε πλεονάσματα και θετικούς ρυθμούς ανάπτυξης

Συγκρίνοντας την κρίση του
2013 με αυτή του Covid-19,

η παρούσα προϋποθέτει
μία μεγάλη και με διάρκεια

κρατική παρέμβαση.
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Τ
ο 2020 ήταν μία από τις δυσκο-

λότερες χρονιές στην ιστορία
της κυπριακής οικονομίας, μία
χρονιά γεμάτη προκλήσεις, η
οποία ανέτρεψε την καθημερι-
νότητά μας, υπαγορεύοντας με-

ταξύ άλλων την τήρηση αυστηρών απο-
στάσεων. Σε αυτή τη χρονιά των απο-
στάσεων, η Ελληνική Τράπεζα κατάφερε
όχι μόνο να αποδείξει την ανθεκτικότητά
της αλλά και να βρεθεί κοντά στους πε-
λάτες της με εναλλακτικούς και πιο προ-
σιτούς τρόπους εξυπηρέτησης και με έμ-
πρακτη οικονομική στήριξη. 

Με καινοτόμες λύσεις, ευελιξία και κυ-
ρίως στέρεη κεφαλαιακή βάση η Ελληνική
Τράπεζα δηλώνει παρούσα στις ανάγκες
των πελατών της. Στο πλαίσιο μιας πελα-
τοκεντρικής στρατηγικής, η Ελληνική
Τράπεζα προσφέρει επιλογές, προϊόντα
και εξυπηρέτηση στα μέτρα κάθε πελάτη,
και όπως προστάζουν οι συνθήκες. Δια-
νύοντας μια περίοδο σημαντικής και συ-
νεχιζόμενης αβεβαιότητας για την κυ-
πριακή, αλλά και την παγκόσμια οικονομία,
η Ελληνική Τράπεζα παραμένει σε πλεο-
νεκτική θέση διαθέτοντας ισχυρή κεφα-
λαιακή επάρκεια 22,5% και πλεονάζουσα
ρευστότητα, με τον Δείκτη Κάλυψης Ρευ-
στότητας στο 454%. Τα αποτελέσματα
της Ελληνικής Τράπεζας για την εννιαμηνία
του 2020, σημειώνοντας κέρδη €40 εκατ.,
επιδεικνύουν την ανθεκτικότητα του επι-
χειρηματικού της μοντέλου και την ισχυρή
κατάσταση της οικονομικής της θέσης.
Υπό αυτά τα δεδομένα η Τράπεζα είναι
έτοιμη να στηρίξει τους βιώσιμους πελάτες
της, επιχειρήσεις και νοικοκυριά, και να
χρηματοδοτήσει την ανάκαμψη της κυ-
πριακής οικονομίας. Κατά το εννιάμηνο
του 2020 οι νέες χορηγήσεις από την Ελ-
ληνική Τράπεζα ανήλθαν στα €712 εκατ.,
ενώ το μερίδιο αγορά της Τράπεζας σε χο-
ρηγήσεις μέχρι τις 30 Σεπτεμβρίου του
2020 ανήλθε στο 20,8%. Η Ελληνική Τρά-
πεζα κατανοώντας τις ιδιαίτερα δυσμενείς
οικονομικές συνθήκες, εφάρμοσε μια σειρά
συγκεκριμένων μέτρων άμεσης ενίσχυσης
της ρευστότητας, με στόχο τη στήριξη
των πελατών της, ούτως ώστε να βγουν
όσο το δυνατό αλώβητοι από αυτή την
κρίση. Προχώρησε στην αναστολή των
δόσεων για περίπου 21.000 πελάτες με
δάνεια ύψους €2.8 δισ., ενώ η Ελληνική
Τράπεζα συμμετέχει σε όλα τα κυβερνητικά
σχέδια που στοχεύουν στη χρηματοδότηση
της οικονομικής ανάκαμψης. 

Με σύμμαχο την τεχνολογία

Την ίδια στιγμή, η Ελληνική Τράπεζα
παραμένει προσηλωμένη στη μετεξέλιξή
της σε έναν σύγχρονο πελατοκεντρικό
οργανισμό που προσφέρει προϊόντα, υπη-
ρεσίες και εξυπηρέτηση υψηλού επιπέδου
και απρόσκοπτη εμπειρία στους πελάτες
της. Ένας από τους σημαντικότερους πυ-
λώνες προς αυτή την κατεύθυνση είναι
η ψηφιακή μετεξέλιξη του Οργανισμού.
Οι προσπάθειες εκπαίδευσης και μετα-
φοράς των πελατών στα εναλλακτικά κα-
νάλια εξυπηρέτησης έχουν εντατικοποι-
ηθεί και πλέον πέραν του 80% των συ-
νολικών συναλλαγών πραγματοποιούνται
μέσω των εναλλακτικών της καναλιών. 

Η Ελληνική Τράπεζα έδωσε πρώτη τη
δυνατότητα στους πελάτες της να εγγρα-
φούν άμεσα και μέσω διαδικτύου στα
ψηφιακά της κανάλια χωρίς καμία φυσική
επαφή. Συμπληρώνοντας μια απλή ηλε-
κτρονική φόρμα, οι πελάτες μπορούν να
εγγραφούν στο Online Banking και να
αποκτήσουν πρόσβαση στους προσωπι-
κούς τους λογαριασμούς και στις κάρτες
τους μέσω του Hellenic Bank Web Banking
και Mobile App. Από την αρχή του χρόνου
περισσότεροι από 60.000 πελάτες εγγρά-
φηκαν επιτυχώς, ενώ η χρήση των ψη-
φιακών καναλιών της Ελληνικής Τράπεζας
αυξήθηκε πέραν του 25% σε ετήσια βάση.
Ταυτόχρονα, με ένα απλό τηλεφώνημα
στο Κέντρο Επικοινωνίας Πελατών, οι
πελάτες της Τράπεζας μπορούν να απο-
κτήσουν χρεωστική κάρτα δωρεάν από
την άνεση του σπιτιού τους, χωρίς να

χρειάζεται να επισκεφτούν κάποιο κα-
τάστημα. Ως αποτέλεσμα από την αρχή
του έτους εκδόθηκαν περισσότερες από
86.500 χρεωστικές κάρτες, με αυτούς
τους πελάτες να αποκτούν πρόσβαση σε
μια πολύ πιο εύκολη, γρήγορα και ασφαλή
εξυπηρέτηση από όπου και αν βρίσκονται. 

CONNECT με την ευκολία 

Επενδύοντας συνεχώς στον ψηφιακό
της μετασχηματισμό η Ελληνική Τράπεζα
δεν θα μπορούσε να μη μεριμνήσει και για
την ψηφιακή εξοικείωση και επιμόρφωση
των πελατών της. Τα Connect Corners
εντός των καταστημάτων αυξάνονται και
θα συνεχίσουν να «ενώνουν» τους πελάτες
με την τεχνολογία, περιορίζοντας στο ελά-
χιστο την ανάγκη για επίσκεψη σε κάποιο
κατάστημα. Σε αυτούς τους πρωτοπορια-
κούς και ειδικά σχεδιασμένους χώρους οι
πελάτες εκπαιδεύονται ώστε να κάνουν
τις συναλλαγές τους εύκολα και γρήγορα,
χωρίς να περιμένουν στην ουρά του ταμείου.
Στα Connect Corners οι πελάτες με μια
απλή διαδικασία συνδέονται ηλεκτρονικά
με την Τράπεζα, και εκπαιδεύονται στη
χρήση των ψηφιακών καναλιών απολαμ-
βάνοντας ταχύτερη εξυπηρέτηση, αλλά
και την ευελιξία να εξυπηρετούνται οπο-
τεδήποτε από όπου κι αν βρίσκονται. Με
τη συμπλήρωση μιας απλής αίτησης εύκολα
και εντελώς δωρεάν αποκτούν χρεωστική
κάρτα για να κάνουν τις συναλλαγές τους
μέσω των αναβαθμισμένων ΑΤΜ και να
έχουν πλέον πρόσβαση στα ηλεκτρονικά
κανάλια, του Hellenic Bank Web Banking
και του Mobile App. Το εξειδικευμένο προ-
σωπικό εκπαιδεύει και καθοδηγεί τους πε-
λάτες, οι οποίοι ζητούν να μάθουν όλες τις
λειτουργίες των ψηφιακών καναλιών, ώστε
να μπορούν να αυτοεξυπηρετούνται γρή-
γορα και με ασφάλεια 24/7 από τον δικό
τους χώρο. Την ίδια στιγμή, επιδιώκοντας
την αποσυμφόρηση των ταμείων και την
καλύτερη εξυπηρέτηση των πελατών, έμ-
πειρο προσωπικό της Τράπεζας έχει το-
ποθετηθεί και έξω από τα καταστήματα
για να καθοδηγεί και να εξυπηρετεί τους
πελάτες, δίνοντας προτεραιότητα στους
συνταξιούχους και στις ευάλωτες ομάδες,
ώστε να διεκπεραιώνουν τις συναλλαγές
τους στις ΑΤΜ, γρήγορα και με ασφάλεια.
Μέσω του Online Banking oι πελάτες της
Ελληνικής Τράπεζας μπορούν, μεταξύ άλ-
λων, να ελέγχουν τους λογαριασμούς τους,
να εκτυπώσουν και να μάθουν άλλες ση-
μαντικές πληροφορίες όπως είναι το ΙΒΑΝ
τους, να δουν το ιστορικό των συναλλαγών
τους, να κάνουν μεταφορές χρημάτων ή
πληρωμές σε περισσότερους από 700 λο-
γαριασμούς κοινής ωφελείας και να μετα-
φέρουν έως €1.000 δωρεάν σε άλλες τρά-
πεζες εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης
(SEPA).

Επιπρόσθετα, σε μια εποχή όπου όλοι
αποφεύγουν να έρθουν σε επαφή με με-
τρητά και τερματικά καρτών η Ελληνική
Τράπεζα δίνει ακόμα περισσότερες επιλογές

στους πελάτες της προσφέροντας Apple
Pay στους κατόχους iPhone για να διενερ-
γούν ανέπαφες συναλλαγές. Ταυτόχρονα,
οι χρήστες κινητών τύπου Android που
κατέχουν Visa ή Mastercard μπορούν απλά
να κατεβάσουν το Hellenic Bank Wallet
και πολύ εύκολα να πληρώνουν για αγαθά
και υπηρεσίες μέσω του κινητού τους. Στό-
χος της Ελληνικής Τράπεζας, μέσα από
αυτή την ψηφιακή μεταμόρφωση, ήταν
και παραμένει οι πελάτες της να αποκτή-
σουν τον έλεγχο των οικονομικών τους

στις καθημερινές τους ενέργειες, πραγμα-
τοποιώντας τις συναλλαγές τους διαδι-
κτυακά με ασφάλεια και ταχύτητα, μέσα
από μια απρόσκοπτη και πολυκαναλιακή
εμπειρία.

Στροφή στις ΑΤΜ 

Το ευρύ δίκτυο ΑΤΜ νέας γενιάς της
Ελληνικής Τράπεζας καλύπτει πέραν του
80% του όγκου των τραπεζικών συναλ-
λαγών, παρέχοντας εξυπηρέτηση 24/7.

Στις ATM οι πελάτες, πέραν από τη δωρεάν
ανάληψη μετρητών, έχουν τη δυνατότητα
να καταθέσουν χρήματα και πολλαπλές
επιταγές, να έχουν πρόσβαση στα υπό-
λοιπα των λογαριασμών τους ή ακόμη
και να κάνουν μεταφορά σε συνδεδεμέ-
νους με την κάρτα τους λογαριασμούς
και να αιτηθούν κατάσταση λογαριασμού.
Παράλληλα, οι ΑΤΜ της Τράπεζας δια-
θέτουν δυνατότητες, όπως η ανέπαφη
ανάγνωση καρτών (contactless) και «έξυ-
πνες» οθόνες αφής που λειτουργούν
ακόμα και όταν οι πελάτες φορούν προ-
στατευτικά γάντια. Χαρακτηριστικό είναι
το γεγονός ότι από την αρχή του έτους
οι καταθέσεις μέσω ΑΤΜ έχουν αυξηθεί
κατά 64%, ενώ από τις ΑΤΜ πραγματο-
ποιείται και το 92% των αναλήψεων. 

Δίπλα στους επιχειρηματίες 

Την ίδια στιγμή, δίνεται ιδιαίτερα έμ-
φαση στους επιχειρηματικούς πελάτες,
με τις ΑΤΜ να αποκτούν πρωταγωνιστικό
ρόλο για την άρτια, εύκολη και γρήγορη
εξυπηρέτησή τους. Ειδικότερα, για τις
μεγάλες καταθέσεις μετρητών έχουν το-
ποθετηθεί «in lobby ATM» εντός των κα-
ταστημάτων. Οι συγκεκριμένες μηχανές
δέχονται μεγαλύτερο αριθμό χαρτονο-
μισμάτων για πιο γρήγορη και ασφαλή
εξυπηρέτηση εντός του καταστήματος,
χωρίς και πάλι να χρειάζεται ο πελάτης
να περιμένει στην ουρά του ταμείου. Εδώ
αξίζει να σημειωθεί ότι υπάρχει η ευχέρεια
έκδοσης χρεωστικής κάρτας μόνο για κα-
ταθέσεις, η οποία μπορεί να χρησιμοποι-
είται από τους υπαλλήλους ή συνεργάτες
των εταιρειών. Επιπρόσθετα, έχοντας
κατά νου τη διευκόλυνση των επιχειρή-
σεων και την άρτια εξυπηρέτησή τους η
Ελληνική Τράπεζα προσφέρει δωρεάν
υπηρεσία συλλογής επιταγών από τα γρα-
φεία των πελάτων (για περισσότερες από
10 επιταγές). Η πίστωση στον λογαριασμό
των πελατών γίνεται αυθημερόν για την
επαρχία Λευκωσίας και την επόμενη ημέ-
ρα για τις υπόλοιπες επαρχίες. 

Παράλληλα, οι μηχανές Cash 360 coin
σε επιλεγμένα καταστήματα προσφέρουν
τη δυνατότητα κατάθεσης χαρτονομι-
σμάτων και κερμάτων με τη χρήση ειδικού
κώδικα, ο οποίος καταχωρείται στη μη-
χανή. Η διαδικασία είναι απλή καθώς η
ενδιαφερόμενη επιχείρηση υπογράφει
ειδική συμφωνία με την Τράπεζα, ζητών-
τας να της παραχωρηθούν οι σχετικοί
κωδικοί. Αφού καταχωρηθούν οι κωδικοί,
ο επιχειρηματίας καλείται να τοποθετήσει
τα χαρτονομίσματα/κέρματα σε ειδική
εσοχή στη μηχανή. Η μηχανή καταμετρά
σε πραγματικό χρόνο την κατάθεση, επι-
στρέφει το συνολικό ποσό της κατάθεσης,
και ολοκληρώνεται η κατάθεση με τη
συμφωνία της επιχείρησης για το συνολικό
ποσό. Η Τράπεζα ενημερώνει τακτικά
τον λογαριασμό του πελάτη και έτσι η
κατάθεση πραγματοποιείται σχεδόν σε
πραγματικό χρόνο. 

Η τεχνολογία «πακέτο» με
την ανθρωποκεντρική εξυπηρέτηση 

Η φιλοσοφία του
«Connect» με την

τεχνολογία μας ένωσε με
την ευκολία και το 2021

συνεχίζεται και διευρύνεται.
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Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Τ
ην αναγκαιότητα της μετάβασης

σε μια βιώσιμη, πράσινη οικο-
νομία εξάρει η πρόεδρος της
Cyta, κα Ρένα Ρουβιθά Πάνου,
τονίζοντας πως στην Κύπρο η
απομόνωση που επέβαλε η παν-

δημία διαδραμάτισε ιδιαίτερο ρόλο, μιας
και μας ανάγκασε όλους να αντιδράσουμε
γρήγορα, υιοθετώντας ψηφιακές λύσεις.
Η κα Ρουβιθά Πάνου σημειώνει και τον
ψηφιακό μετασχηματισμό και υπογραμ-
μίζει πως η δύσκολη αυτή περίοδος απέ-
δειξε ότι η τεχνολογία είναι το πιο αξιό-
πιστο εργαλείο στα χέρια των πολιτών,
ενώ οι τηλεπικοινωνιακές τεχνολογίες
υπήρξαν κομβικές στην αντιμετώπιση
της κρίσης. Η κα Ρουβιθά Πάνου θεωρεί
πως η ένταξη των τεχνολογιών του μέλ-
λοντος στην καθημερινότητά μας αποτελεί
προϋπόθεση για να λειτουργήσουμε και
να ευημερήσουμε στη «νέα κανονικότητα»
που δημιουργείται σε θεσμικό, επιχειρη-
σιακό και ατομικό επίπεδο.

–Θεωρείτε πως η κυπριακή οικο-
νομία έδειξε σημαντικές αντιστάσεις
στην πανδημία παρά το πλήγμα
που δέχθηκαν βασικοί παραγωγικοί
πυλώνες; 
–Σύμφωνα με την Παγκόσμια Τράπεζα,

η κρίση της πανδημίας Covid-19 σημα-
τοδοτεί τη μεγαλύτερη παγκόσμια ύφεση
από τον Δεύτερο Παγκόσμιο Πόλεμο.
Πρόκειται για κρίση πρωτοφανών δια-
στάσεων που, παρά το ότι δεν οφείλεται
σε διαχρονικές παθογένειες της οικονο-
μίας, οδήγησε στον απότομο τερματισμό
του συνόλου των παραγωγικών κλάδων
διεθνώς, προτάσσοντας την ανάγκη για
ευελιξία και προσαρμοστικότητα στη δια-
χείρισή της.

Οι νομισματικές παρεμβάσεις της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας ήταν κα-
ταλυτικές μέσω της παροχής ρευστότητας
και ειδικών ρυθμίσεων που μετατράπηκαν
από τις επιμέρους χώρες σε πολιτικές,
όπως η αναστολή δόσεων και οι προσω-
ρινές χαλαρώσεις στην κεφαλαιουχική
επάρκεια των τραπεζών. Παράλληλα, η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει συνάψει μα-
κροχρόνια δάνεια για λογαριασμό των
χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Οι κινήσεις αυτές, μαζί με τα στοχευμένα
δημοσιονομικά μέτρα που έλαβε το κρά-
τος, στήριξαν ουσιαστικά την απασχό-
ληση, τα εισοδήματα των εργαζομένων
και τις επιχειρήσεις στην Κύπρο, με απο-
τέλεσμα η μείωση του ΑΕΠ να περιοριστεί
σε 4,4% το τρίτο τρίμηνο από 11,9% το
δεύτερο τρίμηνο του 2020. Ιδιαίτερα ση-
μαντικό είναι ότι η δημοσιονομική πει-
θαρχία των τελευταίων χρόνων δημιούρ-
γησε δημοσιονομικά αποθέματα και χρη-
ματοοικονομικά εφόδια για την οικονομική
διαχείριση αυτής της πρωτόγνωρης κρί-
σης. Σίγουρα από την κρίση αυτή δεν θα
βγούμε αλώβητοι. Η οικονομία έχει αδιαμ-
φισβήτητα επηρεαστεί και ακόμα δεν
έχουμε διαπιστώσει το μέγεθος των επι-
πτώσεων.

Όμως, παράλληλα με τις αρνητικές
συνέπειες, η πανδημία επέφερε και την
αναγκαιότητα άμεσης αντιμετώπισής
της. Με τα γρήγορα αντανακλαστικά που
ανέπτυξαν πολλές επιχειρήσεις, κατάφε-
ραν να διατηρήσουν μεγάλο μέρος του
κύκλου εργασιών τους. Κοινός παρονο-
μαστής στην ευελιξία και προσαρμοστι-
κότητα που επέδειξε ο επιχειρηματικός
κόσμος αποτελεί η στροφή προς τις τη-
λεπικοινωνιακές τεχνολογίες. Είδαμε επι-

χειρήσεις και εκπαιδευτικά ιδρύματα να
υιοθετούν αστραπιαία νέα μοντέλα λει-
τουργίας, να αξιοποιούν ηλεκτρονικές
εφαρμογές, να εντάσσονται σε διαδικτυα-
κές πλατφόρμες, να συνεχίζουν να εξυ-
πηρετούν τους πελάτες τους με κατ’ οίκο
παράδοση και να διατηρούν την παρα-
γωγικότητά τους μέσω τηλεργασίας. Είναι
δεδομένο ότι η ψηφιοποίηση των κυπρια-
κών επιχειρήσεων αποτελεί μονόδρομο,
κάτι που σε πολλές χώρες έγινε κατορθωτό
σε διάστημα ετών. Στην Κύπρο, η απο-
μόνωση που επέβαλε η πανδημία δια-
δραμάτισε ιδιαίτερο ρόλο, μιας και μας
ανάγκασε όλους να αντιδράσουμε γρή-
γορα, υιοθετώντας ψηφιακές λύσεις. Αυτό
έγινε κατορθωτό γιατί ήδη υπήρχαν οι
απαραίτητες τηλεπικοινωνιακές υποδομές:
ασφαλή, υπερσύγχρονα δίκτυα και τε-
χνολογίες αιχμής που, παρά την απότομη
αύξηση της ζήτησης, διασφάλισαν απρό-
σκοπτη, και συχνά ενισχυμένη, συνδε-
σιμότητα χωρίς προβλήματα. 

Ακόμα πιο βασικό είναι το ότι ως κοι-
νωνία ξεπεράσαμε τους όποιους ενδοι-
ασμούς φέρνει μαζί του το καινούργιο
και το διαφορετικό. Μάθαμε να λειτουρ-
γούμε ψηφιακά και να αξιοποιούμε τις
διευκολύνσεις που προσφέρει η τεχνο-
λογία. Οι αντιστάσεις και προφάσεις δε-
καετιών κάμφθηκαν σε ελάχιστο χρονικό
διάστημα, με την πανδημία να αναγκάζει
επιχειρήσεις σε κάθε τομέα, καθώς και
ανθρώπους κάθε ηλικίας, να εξοικειωθούν
άμεσα με την τεχνολογία και να συναλ-
λάσσονται, να υποβάλλουν αιτήσεις, να
εργάζονται, να σπουδάζουν και να κοι-
νωνικοποιούνται ψηφιακά. Ιδιαίτερα ση-
μαντικό και ενθαρρυντικό είναι ότι η αν-
θεκτικότητά μας αναγνωρίστηκε και από
τους διεθνείς οίκους αξιολόγησης. Εν-
δεικτικά, τόσο η Standard & Poor’s όσο
και η Fitch επιβεβαίωσαν το αξιόχρεο
της κυπριακής οικονομίας και διατήρησαν
σταθερές τις προοπτικές, επιβεβαιώνοντας
έτσι τη βιωσιμότητα της οικονομίας μας. 

Συνετή δημοσιονομική πολιτική

–Τι μαθήματα μπορούμε να αντλή-
σουμε από αυτήν την περίοδο; Πώς
θα μπορούσε η Πολιτεία και ο ιδιω-
τικός τομέας να αντιδράσουν κα-
λύτερα; 
–Σημαντικό δίδαγμα από αυτή την

κρίση είναι ο ρόλος της συνεχούς υιοθέ-
τησης συνετής δημοσιονομικής πολιτικής,
ώστε να έχουμε δημοσιονομικά αποθέ-
ματα και γερό χρηματοοικονομικό οπλο-
στάσιο. Έτσι μπορούμε να διαχειριστούμε
όσο το δυνατό καλύτερα, απρόβλεπτες
καταστάσεις όπως η πανδημία Covid-19.
Η κρίση αυτή υπογράμμισε επίσης πόσο
σημαντικό είναι να υπάρχει καλά σχε-
διασμένο πλάνο συστηματικής διαχείρισης
κινδύνων, τόσο για το κράτος συνολικά
όσο και για την κάθε επιχείρηση, με έμ-
φαση στη διασφάλιση επιχειρησιακής
συνέχειας, ακόμα μπροστά σε αναπάντεχα
γεγονότα όπως πανδημίες και φυσικές
καταστροφές. Ταυτόχρονα, η δύσκολη
αυτή περίοδος απέδειξε ότι η τεχνολογία
είναι το πιο αξιόπιστο εργαλείο στα χέρια
μας. Οι τηλεπικοινωνιακές τεχνολογίες
υπήρξαν κομβικές στην αντιμετώπιση
της κρίσης, καταφέρνοντας να ξεκλει-
δώσουν το αιφνιδιαστικό αδιέξοδο που
δημιουργήθηκε. Σίγουρα, ως ο ακρογω-
νιαίος λίθος της ψηφιακής εποχής, απο-
τελούν βασικό προαπαιτούμενο για να
παραμείνουμε στην ομάδα των σύγχρο-
νων, αναπτυγμένων κρατών. Η ένταξη
των τεχνολογιών του μέλλοντος στην κα-
θημερινότητά μας αποτελεί προϋπόθεση
για να λειτουργήσουμε και να ευημερή-

σουμε στη «νέα κανονικότητα» που δη-
μιουργείται σε θεσμικό, επιχειρησιακό
και ατομικό επίπεδο. Ως χώρα, η Κύπρος
διαθέτει ήδη τις τεχνολογίες και τις υπο-
δομές για να υποστηρίξει την επίσπευση
του ψηφιακού μετασχηματισμού της,
προσφέροντας όλο και πιο προσιτή τι-
μολόγηση των υπηρεσιών. Αυτό που μένει
είναι να επιδείξει ακόμα μεγαλύτερη απο-
φασιστικότητα ώστε ο στρατηγικός αυτός
στόχος να υλοποιηθεί. 

Παράδειγμα αποτελεί η τηλεργασία,
μία από τις πιο δυναμικές τάσεις που προ-
κύπτει την περίοδο αυτή και που φαίνεται
πως ήρθε για να μείνει. Η εδραίωση αυτού
του θεσμού συνεπάγεται περαιτέρω ενί-
σχυση του νομικού πλαισίου, έτσι ώστε
η αναγνώριση της τηλεργασίας να επι-
τρέπει και την κατάλληλη αναδιοργάνωση
των επιχειρήσεων. Όμως, τηλεργασία
δεν σημαίνει μόνο εργασία από το σπίτι,
ή από την ίδια πόλη ή ακόμα και την ίδια
χώρα όπου βρίσκεται ο εργοδότης. Η Κύ-
προς, με το ήπιο κλίμα της και το υψηλό
βιοτικό της επίπεδο, μπορεί να προσελ-
κύσει για μόνιμη κατοικία και εργασία,
τα ταλέντα και τις εξειδικευμένες δεξιό-
τητες που απαιτεί η εποχή μας. Χρειάζεται,
λοιπόν, ετοιμότητα για να διαφοροποι-
ήσουμε την παραδοσιακή μας στρατηγική
και να προβούμε άμεσα στις απαραίτητες
τροποποιήσεις που θα συνεισφέρουν
στην ουσιαστική και μακροπρόθεσμη
αναβάθμιση της χώρας μας.

Οι βραχυπρόθεσμες επιπτώσεις της
πανδημίας αλλάζουν το στάτους κβο και
δημιουργούν ευκαιρίες που πρέπει να
αναγνωρίσουμε και να αξιοποιήσουμε
δυναμικά. Διαθέτουμε μεν τις υποδομές,
αλλά χρειάζεται να εξελίξουμε και να βελ-
τιώσουμε τις διαδικασίες και το θεσμικό
πλαίσιο, ώστε να διευκολύνουμε τους πο-
λίτες, τις επιχειρήσεις, τους ξένους επεν-
δυτές και κυρίως το ίδιο μας το κράτος,
λειτουργώντας γρήγορα, συντονισμένα
και αποτελεσματικά.

Σημαντική γέφυρα

–Πιστεύετε πως τα σχέδια Ανάπτυ-
ξης και Εξυγίανσης που προωθεί η
Ε.Ε., μπορούν να αποτελέσουν την
απαρχή για υλοποίηση διαρθρωτι-
κών μεταρρυθμίσεων που για χρόνια
δεν υλοποιήθηκαν;  
–Σταθερός αναπτυξιακός στόχος της

κυπριακής οικονομίας είναι η συνεχής
διεύρυνση της παραγωγικής της βάσης
με προσέλκυση ξένων επενδύσεων που
να αυξάνουν την ανταγωνιστικότητα και
να προσφέρουν περισσότερες ευκαιρίες
εργοδότησης. Η Κύπρος συγκαταλέγεται
ανάμεσα στις πιο αναπτυγμένες χώρες
τηλεπικοινωνιακά, με απευθείας διεθνή
συνδεσιμότητα μέσω δορυφορικών και
υποθαλάσσιων συνδέσεων. Σε συνδυασμό
με την ευνοϊκή γεωγραφική της θέση,
έχει καθιερωθεί ως σημαντική γέφυρα
σύνδεσης Ανατολής και Δύσης. Σημαντικό
είναι ότι η Κύπρος παρέχει υποδομές και
για υποστήριξη Κέντρων Δεδομένων, με
προαπαιτούμενο την υψηλή ασφάλεια
που θέτουν ως προϋπόθεση διεθνείς εται-
ρείες τεχνολογίας. 

Επιβάλλεται, όμως, να δώσουμε μεγα-
λύτερη έμφαση, ώστε η οικονομία μας να
γίνει πραγματικά πολυδιάστατη. Στην κα-
τεύθυνση αυτή, τα σχέδια ανάπτυξης που
προωθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση αποτελούν
καταλύτη για την υλοποίηση ήδη καθυ-
στερημένων διαρθρωτικών μεταρρυθμί-
σεων. Η αξιοποίησή τους συνιστά ιστορική
ευκαιρία για να διατηρήσουμε ανοιχτό τον
δρόμο του ψηφιακού μετασχηματισμού
που επέβαλε η πανδημία, επιταχύνοντας
τον βηματισμό μας. Τα μικρά μεγέθη ευ-
νοούν τις μεγάλες αλλαγές. Μπορεί η Κύ-
προς να μην υστερεί σε υποδομές, υστερεί
όμως στις εφαρμογές της τεχνολογίας και
στη διείσδυση της χρήσης της στις λει-
τουργίες του κράτους και των επιχειρήσεων,
που σήμερα υποφέρουν από αργές διαδι-
κασίες και γραφειοκρατία. Τα επερχόμενα

δίκτυα 5G και η γρήγορη εξάπλωση των
οπτικών ινών σε ολόκληρη την Κύπρο,
προσφέρουν ευρεία συνδεσιμότητα και
υπέρ υψηλές ταχύτητες για την επεξεργασία
δεδομένων. Αποτελούν έτσι βασικό πλε-
ονέκτημα για την καινοτόμο ανάπτυξη
της οικονομίας σε βασικούς τομείς όπως
η ενέργεια, η υγειονομική περίθαλψη, η
εξ αποστάσεως μάθηση, η τηλεργασία, η
παροχή χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών,
το ηλεκτρονικό εμπόριο και η γεωργία.
Κατανοώντας πως οι ψηφιακές τεχνολογίες
και τα αντίστοιχα μοντέλα δημιουργίας
υπηρεσιών εξελίσσονται με ταχύτητες που
υπερβαίνουν κατά πολύ τις δυνατότητες
προσαρμογής των κρατών, μπορούμε να
αντιληφθούμε και το μέγεθος της πρόκλη-
σης. Οι επόμενες δεκαετίες θα χαρακτη-
ριστούν από τη δημιουργία ψηφιακού χά-
σματος, καθώς τα κράτη που δεν θα μπο-
ρέσουν να εξελιχθούν ψηφιακά και να αξιο-
ποιήσουν αποτελεσματικά τα αναδυόμενα
ψηφιακά εργαλεία, όπως η ανάλυση δεδο-
μένων μεγάλου όγκου και η τεχνητή νοη-
μοσύνη, θα οδηγηθούν μοιραία στο περι-
θώριο. Η Κύπρος πρέπει πάση θυσία να
ανήκει στην ομάδα των κρατών που θα τα
καταφέρουν.

Επιβάλλεται να υλοποιηθεί άμεσα συν-
τονισμένη ολιστική ψηφιακή προσέγγιση
από το κράτος, τις επιχειρήσεις, τους
ιδιώτες. Η ψηφιοποίηση θα ενισχύσει ου-
σιαστικά και το πλαίσιο διακυβέρνησης,
αφού συντείνει καθοριστικά στην πιο διά-
φανη διαχείριση των πόρων της οικονομίας
μας, επιτρέποντας τη μετάβαση από ad-
hoc λύσεις σε συστηματική προληπτική
διακυβέρνηση. Επίσης, οι ψηφιακές υπη-
ρεσίες θα λειτουργήσουν ως μοχλός μείωσης
των ανισοτήτων και περιορισμού της δια-
φθοράς, αλλά και ως παράγοντας ενίσχυσης
της κοινωνικής συνοχής και της διασφά-
λισης των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, καθώς
και της κοινωνικής στήριξης σε ευάλωτες
ομάδες. Με άλλα λόγια, ο ψηφιακός μετα-
σχηματισμός θα δημιουργήσει ένα καθολικό
rebranding για τη χώρα μας, η εικόνα της
οποίας έχει πληγεί. Επιτακτική είναι και
η μετάβαση σε μια πράσινη οικονομία,
που αποτελεί επίσης κύρια προτεραιότητα
για τη θωράκιση της ανθεκτικότητας της
οικονομίας μας. Ζητήματα που αφορούν
στην προστασία του περιβάλλοντος, στη
συμμετοχή στην κοινωνία και στην εταιρική
διακυβέρνηση, αντιμετωπίζονται πλέον
μέσα από μια νέα οπτική. Θεμελιώδης λίθος
της νέας επιχειρηματικής πραγματικότητας
είναι η στρατηγική προσέγγιση των πα-
ραγόντων ESG (Environmental, Social and
Governance). Πέραν από τα αμιγώς οικο-
νομικά και επιχειρησιακά δεδομένα, ένας
σύγχρονος οργανισμός οφείλει πλέον να
εντάσσει στην επιχειρησιακή του λογική,
στους στόχους, στα προϊόντα και στη λει-
τουργική του συμπεριφορά τους παράγον-
τες ESG. Το επενδυτικό μέλλον του αύριο
δεν θα εστιάζει μόνο στην απόδοση των
κεφαλαίων αλλά και στο είδος των λύσεων
που θα επιλέγουν οι επενδυτές, δίνοντας
μεγάλη βαρύτητα και στον αντίκτυπο που
έχουν στο περιβάλλον και στον άνθρωπο.
Αυτό θα αξιολογείται από τους επενδυτές,
αλλά και από όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη
(stakeholders), στο πλαίσιο μιας διαφανούς
επικοινωνίας και απολογισμού βιωσιμό-
τητας που στηρίζεται σε αξιόπιστα δεδο-
μένα. Οι στρατηγικές αυτές προκλήσεις
θα πρέπει να αντιμετωπιστούν από κοινού,
την Πολιτεία και τον ιδιωτικό τομέα, αξιο-
ποιώντας πλήρως τον ευρωπαϊκό μηχανισμό
ανάκαμψης για ριζικές αλλαγές. Στόχος
είναι η ουσιαστική αναβάθμιση του τόπου
μας και η δημιουργία ενός κράτους φιλι-
κότερου προς τις επενδύσεις, τους πολίτες
και το περιβάλλον.

Ρένα Ρουβιθά Πάνου, πρόεδρος Cyta

Ο ψηφιακός μετασχηματισμός
κλειδί για την οικονομία
Αναγκαία η μετάβαση σε μια βιώσιμη και πράσινη αναπτυξιακή πορεία

Επιβάλλεται να υλοποιηθεί άμεσα συντονισμένη ολιστική ψηφιακή προσέγγιση από το κρά-
τος, τις επιχειρήσεις, τους ιδιώτες.
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Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Ο
τι ήλθε η στιγμή για να δημι-

ουργηθεί μία οικονομία που
να βασίζεται στην εξωστρέ-
φεια, την παραγωγή πλούτου
και στα ανταγωνιστικά πλεο-
νεκτήματα της Κύπρου, βλέπει

ο CEO της Eurobank Κύπρου, Μιχάλης
Λούης. Η συνταγή για προσέλκυση επεν-
δύσεων, κατά τον κ. Λούη, είναι απλή
και τα υλικά της συνταγής λίγα. Πρώτον,
μία υγιής οικονομία, δεύτερο, απλό και
σταθερό φορολογικό σύστημα, τρίτο,
απλές διαδικασίες και ταχύτητα εξυπη-
ρέτησης από τις υπηρεσίες του κρατικού
τομέα, τέταρτο, ήρεμο και λειτουργικό
πολιτικό σύστημα και πέμπτο, ταχύτητα
απονομής δικαιοσύνης. Τέλος, ο κ. Λούης
υπογραμμίζει ότι στα δημόσια οικονομικά
πρέπει να εφαρμόσουμε μια απλή λογική,
πάντα να ξοδεύουμε λιγότερο από ό,τι
εισπράττουμε.

–Θεωρείτε πως η κυπριακή οικο-
νομία έδειξε σημαντικές αντιστάσεις
στην πανδημία παρά το πλήγμα
που δέχθηκαν βασικοί παραγωγικοί
πυλώνες;
–H κυπριακή οικονομία όντως έδειξε

αξιόλογες αντιστάσεις στις αρνητικές
επιπτώσεις που έφερε μαζί της η πανδημία.
Σημαντικό ρόλο σε αυτό έπαιξε η έγκαιρη
επιβολή αυστηρών περιοριστικών μέτρων
για την αναχαίτιση του πρώτου κύματος
της πανδημίας κάτι που επέτρεψε την
επιστροφή σε μια ικανοποιητικής μορφής
κανονικότητας τους καλοκαιρινούς μήνες
δίνοντας έτσι κάποιες ανάσες στην οι-
κονομική δραστηριότητα πλην του του-
ρισμού και των τομέων της οικονομίας
που συνδέονται άμεσα με τον τουρισμό.
Ταυτόχρονα, θεωρώ ιδιαίτερα σημαντική
στη στήριξη της οικονομίας τη σειρά μέ-
τρων της κυβέρνησης για διατήρηση των
θέσεων εργασίας και της οικονομικής
δραστηριότητας. Πολύ σημαντικός επίσης
ήταν και ο ρόλος του μορατόριουμ ανα-
στολής πληρωμής δόσεων σε τραπεζικές
διευκολύνσεις, ένα μέτρο που βελτίωσε
τη ρευστότητα των νοικοκυριών και των
επιχειρήσεων. Φυσικά, όλα τα πιο πάνω
δεν θα ήταν εφικτά χωρίς τη σημαντική
συμβολή των τραπεζών, οι οποίες με τη
σημαντική ρευστότητα και επάρκεια κε-
φαλαίων τους απέδειξαν για ακόμη μία
φορά ότι στις σύγχρονες οικονομίες απο-
τελεί προϋπόθεση η ύπαρξη και λειτουργία
ενός υγιούς τραπεζικού συστήματος με
ορθή εποπτεία. Μέσα σε αυτό το πλαίσιο,
ως μέλη της ευρωπαϊκής οικογένειας μπο-
ρούμε να συμμετέχουμε στα διάφορα
προγράμματα στήριξης περιλαμβανομέ-
νων και των προγραμμάτων επαναγοράς
ομολόγων της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας, τα οποία βοηθούν στο να δια-
τηρείται το κόστος δανεισμού του κράτους
σε χαμηλά επίπεδα. Έχοντας αναφέρει
τα πιο πάνω, νομίζω γίνεται αντιληπτό
ότι οι αντοχές που επέδειξε η οικονομία
μέχρι σήμερα δεν είναι αποτέλεσμα μόνο
των γερών θεμελίων που είναι χτισμένη
αλλά και στα σημαντικά μέτρα στήριξης,
τα οποία, όμως, δεν μπορούν να συνεχί-
σουν χωρίς στόχευση και ημερομηνία
λήξης, αφού η επιβάρυνση που φέρνουν
στα δημόσια οικονομικά πιθανόν να οδη-
γήσουν σε νέα προβλήματα.

–Τι μαθήματα μπορούμε να αντλή-
σουμε από αυτήν την περίοδο; Πώς
θα μπορούσε η Πολιτεία και ο ιδιω-
τικός τομέας να αντιδράσουν κα-
λύτερα; 
–H πανδημία μας έφερε αντιμέτωπους

με πρωτοφανείς προκλήσεις, κάτι που
ανάγκασε την κοινωνία και τις επιχειρή-
σεις να προσαρμοστούν στα νέα δεδομένα
με ταχύτητα. Σίγουρα, θέσαμε όλοι σαν
προτεραιότητά μας την προστασία της
ανθρώπινης ζωής αλλά και του συστή-
ματος υγείας, όμως έπρεπε ταυτόχρονα
να αρχίσουμε να σκεφτόμαστε και να
λειτουργούμε διαφορετικά. Το μάθημα
για τις επιχειρήσεις αφορά στην απαίτηση
για άμεση αλλαγή στον τρόπο σκέψης
και λειτουργίας, στην εξέλιξη της εταιρικής
κουλτούρας και υιοθέτησης του ψηφιακού
μετασχηματισμού ώστε να μπορέσουν
να βγουν πιο δυνατές από αυτή τη δοκι-
μασία. Οι νέες στρατηγικές πρέπει να
εξισορροπούν την ανάγκη για συνεχή
ανάπτυξη με την ευκαιρία να δημιουρ-
γήσουν μια πιο λιτή, ευέλικτη και απο-
τελεσματική πλατφόρμα λειτουργίας. Η
τεχνολογία έχει διαδραματίσει ίσως τον
πιο σημαντικό ρόλο κατά τη διάρκεια της
πανδημίας διασφαλίζοντας την επιχει-
ρησιακή συνέχεια σε πολλές επιχειρήσεις.
Στη Eurobank Κύπρου, η τεχνολογία έπαι-
ξε πρωταγωνιστικό ρόλο στην ασφάλεια
των στελεχών και πελατών μας χωρίς να
επηρεαστεί η ποιότητα και η ταχύτητα
εξυπηρέτησης των πελατών μας ενώ με
την εισαγωγή νέων ψηφιακών υπηρεσιών
διευκολύναμε ακόμη περισσότερο τους
πελάτες μας να λειτουργήσουν. Η Τράπεζά
μας αναγνωρίζοντας τα σημαντικά οφέλη

του ψηφιακού μετασχηματισμού είναι
στη φάση υλοποίησης μιας τεράστιας
επένδυσης για αντικατάσταση των υφι-
στάμενων υποδομών με νέες τεχνολογίες
αιχμής. Ως κοινωνία και ως κράτος θεωρώ
ότι αυτή η πανδημία θα μας βοηθήσει
επιτέλους να καταλάβουμε ότι θα πρέπει
ως χώρα να έχουμε α) υγιέστατα οικονο-
μικά με χαμηλούς δείκτες χρέους και ση-
μαντικά διαθέσιμα στην άκρη για να χρη-
σιμοποιηθούν όταν παραστεί ανάγκη, β)
αποτελεσματικό σύστημα υγείας που να
στηρίζεται στα δικά του γερά θεμέλια, γ)
μικρή, ευέλικτη και αξιόπιστη κρατική
μηχανή που να στηρίζεται στην τεχνο-
λογία και την απλοποίηση των διαδικα-
σιών και δ) πλάνο για ένα επιχειρηματικό
μοντέλο που θα αξιοποιεί τα πλεονεκτή-
ματα της χώρας μας και θα διασφαλίζει

ταυτόχρονα ότι υπάρχει η ανάλογη δια-
σπορά σε αρκετούς τομείς. Σε ό,τι αφορά
το δεύτερό σας ερώτημα πραγματικά
είναι δύσκολο να κρίνει κάποιος ενέργειες
που έγιναν για να αντιμετωπιστεί ένας
αόρατος εχθρός. Θεωρώ ότι η κυβέρνηση
έλαβε και λαμβάνει τα απαραίτητα μέτρα
για περιορισμό των συνεπειών της παν-
δημίας καθώς κινήθηκε πάρα πολύ γρή-
γορα για τη δημιουργία διάφορων σχεδίων
στήριξης εταιρειών και εργαζομένων και
την εκμετάλλευση όλων των διαθέσιμων
εργαλείων και πόρων. Ιδιαίτερα, όμως,
σημαντικός παράγοντας για ανάκαμψη
της οικονομίας είναι η στήριξη της και
από τον ιδιωτικό τομέα. Λαμβάνοντας,
όμως, υπόψη ότι έχουμε να αντιμετωπί-
σουμε ένα νέο κύμα της πανδημίας, σί-
γουρα με πιο στοχευμένα μέτρα κατά το
πρώτο κύμα, τώρα θα ήταν πιο εύκολη
η συνέχιση των σχεδίων στήριξης.

Επιτάχυνση ψηφιακού
μετασχηματισμού

–Πιστεύετε πως τα σχέδια Ανάπτυ-
ξης και Εξυγίανσης που προωθεί η
Ε.Ε., μπορούν να αποτελέσουν την
απαρχή για υλοποίηση διαρθρωτι-
κών μεταρρυθμίσεων που για χρόνια
δεν υλοποιήθηκαν;

–Η πανδημία και η κρίση που έφερε
μαζί της έχουν επιφέρει πολλές αλλαγές
στην καθημερινότητά μας και στον τρόπο
που λειτουργούμε. Πιστεύω ότι όλα αυτά
θα δράσουν καταλυτικά στο να επέλθουν
πολλές αλλαγές σε όλους τους τομείς της
ζωής μας. Με τις νέες αυτές αναδυόμενες

συμπεριφορές, οι επιχειρήσεις και οργα-
νισμοί θα αναγκαστούν να επιταχύνουν
τον ψηφιακό μετασχηματισμό τους, καθώς
θα πρέπει να ανταγωνιστούν με διαφο-
ρετικά δεδομένα έχοντας την τεχνολογία
και τον ψηφιακό μετασχηματισμό ως κεν-
τρικό άξονα. Το κράτος έχει καθοριστικό
ρόλο στη διαμόρφωση του νομοθετικού
πλαισίου για να υποβοηθήσει στα πιο πά-
νω, όμως, εξίσου σημαντική είναι η ψη-
φιοποίηση και μεταρρύθμιση του ίδιου
του κρατικού μηχανισμού. Το κράτος θα
πρέπει να είναι σε θέση να ενθαρρύνει
και να υποστηρίξει τους πολίτες και τις
επιχειρήσεις με μια πληθώρα από ψη-
φιακές υπηρεσίες όπως το Τμήμα Φορο-
λογίας, το Γραφείο Εφόρου Εταιριών, το
Κτηματολόγιο, Δημοτικές Αρχές κ.λπ. Η
δέσμη μέτρων ανάκαμψης της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, που περιλαμβάνει προγράμ-
ματα όπως NextGenerationEU, InvestEU
και Pan-European Guarantee Fund, στη-
ρίζουν τις προσπάθειες των κρατών μελών
να ανακάμψουν και να βγουν δυνατότερα
από την κρίση. 

Πρέπει όμως να σημειώσω ότι, οποι-
αδήποτε προγράμματα και να προωθήσει
η Ευρωπαϊκή Ένωση διαρθρωτικές αλ-
λαγές και μεταρρυθμίσεις δεν πρόκειται
να γίνουν εάν δεν πιστέψουμε εμείς ότι
πρέπει να τις κάνουμε. Επιτρέψτε μου,
εδώ να πω ότι έχω τις αμφιβολίες μου
κατά πόσο όντως θα προχωρήσουμε σε
ριζικές μεταρρυθμίσεις. Πάντα προσπα-
θούμε να βρούμε λόγους γιατί να μην αλ-
λάξουμε υφιστάμενες δομές και πρακτικές
παρά να πιέσουμε για αλλαγές. Τα παρα-
δείγματα είναι παντού γύρω μας.

Οι σημαντικοί παράγοντες

–Η κατάσταση των δημόσιων οι-
κονομικών βρίσκεται συνεχώς ενώ-
πιον σημαντικών προκλήσεων (μνη-
μόνιο 2013, κατάρρευση συνεργα-
τισμού, πανδημία) με αποτέλεσμα
βασικοί δημοσιονομικοί δείκτες
όπως το δημόσιο χρέος και το δη-
μοσιονομικό έλλειμμα να μην πα-
ρουσιάζουν ικανοποιητικές απο-
δόσεις. Θεωρείτε πως υπάρχει κίν-
δυνος εκτροχιασμού; 
–Η κυπριακή οικονομία παρόλες τις

προκλήσεις που αντιμετώπισε την τε-
λευταία δεκαετία κατάφερε να παρου-
σιάσει ένα θετικό ρυθμό ανάπτυξης και
βελτιωμένα μακροοικονομικά στοιχεία.
Η πανδημία του κορωνοϊού σίγουρα επη-
ρέασε τη θετική αυτή πορεία ανάπτυξης.
Όμως για αποφυγή οποιουδήποτε κιν-
δύνου εκτροχιασμού σημαντικοί παρά-
γοντες είναι α) η σωστή διαχείριση των
πόρων που λαμβάνονται από την Ευρω-
παϊκή Ένωση για στήριξη των υγιών και
βιώσιμων επιχειρήσεων που λόγω της
κρίσης του κορωνοϊού έχουν θέματα ρευ-
στότητας και φερεγγυότητας, β) η δημο-
σιονομική πειθαρχία και περισυλλογή
στο πλαίσιο του κρατικού προϋπολογισμού
και των πόρων που διατίθενται από τον
ευρωπαϊκό προϋπολογισμό, γ) η συνεχής
παρακολούθηση της πορείας υλοποίησης
του αναπτυξιακού σχεδίου και οποιων-
δήποτε αποκλίσεων από τον εγκεκριμένο
προϋπολογισμό, δ) η συνέχιση τήρησης
μέρους του κρατικού προϋπολογισμού
ως απόθεμα για χρήση σε περιόδους κρί-
σεων καθώς και ε) η προσέλκυση ξένων
επενδύσεων. Σε ό,τι αφορά τον κίνδυνο
εκτροχιασμού θεωρώ ότι το ρίσκο να επι-

Μιχάλης Λούης, CEO Eurobank Κύπρου

Ώρα να σχεδιάσουμε οικονομική
στρατηγική για τα επόμενα 20 χρόνια
Στην Κύπρο η συνήθειά μας να δανειζόμαστε περισσότερο από όσο αποταμιεύουμε μας έχει στοιχίσει

Σημαντική η συμβολή των τραπεζών, οι οποίες με τη σημαντική ρευστότητα και επάρκεια κεφαλαίων τους απέδειξαν για ακόμη μία φορά ότι
στις σύγχρονες οικονομίες αποτελεί προϋπόθεση η ύπαρξη και λειτουργία ενός υγιούς τραπεζικού συστήματος με ορθή εποπτεία, αναφέρει ο
CEO της Eurobank Κύπρου.

H κυπριακή οικονομία
έδειξε αξιόλογες

αντιστάσεις στις αρνητικές
επιπτώσεις που έφερε μαζί

της η πανδημία.
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συμβεί κάτι τέτοιο είναι υπαρκτό. Από
την μια η πίεση για συνέχιση των μέτρων
στήριξης λόγω της πανδημίας και από
την άλλη η πίεση για αλλαγές φιλοσοφίας
στις κοινωνικές παροχές με στόχο να
εξευρεθεί η χρυσή τομή για τη ψήφιση
του προϋπολογισμού δημιουργούν ένα
επικίνδυνο μείγμα που δυστυχώς μπορεί
να μας φέρει αντιμέτωπους με αλυσιδωτές
αρνητικές συνέπειες στην οικονομία. Πι-
στεύω ότι στα δημόσια οικονομικά πρέπει
να εφαρμόσουμε μια απλή λογική, πάντα
να ξοδεύουμε λιγότερο από ότι εισπράτ-
τουμε. Να μην ξεχνάμε ότι υπάρχει ανοι-
κτό το μεγάλο εθνικό θέμα και χωρίς ισχυ-
ρή οικονομία με χαμηλό χρέος σε σχέση
με το ΑΕΠ πάντα θα είμαστε ευάλωτοι
σε πιέσεις. Ταυτόχρονα, κοινωνική πο-
λιτική δεν μπορεί να γίνει με δανεικά.
Όσο πιο πλούσιο είναι το κράτος μας
τόσο πιο κοινωνικά ευαίσθητο μπορεί
να είναι.

Σημαντική διασπορά

–Είναι αυτή η κατάλληλη στιγμή
να επανεξετάσουμε το οικονομικό
μοντέλο της χώρας;
–Πιστεύω ακράδαντα ότι έχει έρθει η

ώρα να σχεδιάσουμε την οικονομική μας
στρατηγική για τα επόμενα είκοσι χρόνια.
Είναι η ώρα το κράτος να συμβληθεί με
ένα μεγάλο Οίκο Παροχής Συμβουλών
από το εξωτερικό και να σχεδιάσουμε τη
νέα Κύπρο. Μια οικονομία που να βασί-
ζεται στην εξωστρέφεια, την παραγωγή
πλούτου, στα ανταγωνιστικά μας πλεο-
νεκτήματα και που θα φέρει σημαντική
διασπορά στην οικονομική δραστηριό-
τητα. Αυτός ο σχεδιασμός θα πρέπει να
συνδυαστεί με συγκεκριμένα χρονοδια-
γράμματα και να υποστηριχθεί με συγ-
κεκριμένες νομοθετικές ρυθμίσεις, ανά-
λογο προϋπολογισμό και ότι άλλο χρει-
άζεται για να διασφαλιστεί η ορθή και
έγκαιρη υλοποίηση του. Χωρίς να υπει-
σέρχομαι σε λεπτομέρειες θεωρώ ότι ο
πιο πάνω σχεδιασμός σίγουρα θα συμ-
περιλαμβάνει προώθηση ενεργειών για
ενίσχυση της επιχειρηματικής καινοτο-
μίας, επενδύσεις στην πράσινη οικονομία,
παροχή φορολογικών κινήτρων και ελα-
φρύνσεων σε δραστηριότητες που αφο-
ρούν συγκεκριμένες επενδύσεις στην κυ-
πριακή οικονομία που προάγουν τη βιώ-
σιμη ανάπτυξη και δημιουργούν θέσεις
εργασίας, καθώς και προσέλκυση παρα-
γωγικών ξένων επενδύσεων που θα βοη-
θήσουν στην απελευθέρωση καινοτόμων
γνώσεων και τεχνολογιών σε ολόκληρη
την κοινωνία.

–Μετά την παταγώδη αποτυχία του
προγράμματος πολιτογραφήσεων,
ποιους τρόπους πρέπει να χρησι-
μοποιήσει η πολιτεία για προσέλ-
κυση πραγματικών και με προστι-
θέμενη αξία άμεσων ξένων επεν-
δύσεων; 

–Δεν θα συμφωνήσω μαζί σας ότι το
πρόγραμμα πολιτογραφήσεων μπορεί να
χαρακτηριστεί από παταγώδη αποτυχία.
Να θυμίσω ότι το 2013-2014 όταν κανένας
επενδυτής δεν είχε την όποια πρόθεση
να επενδύσει το οποιοδήποτε ποσό στην
Κύπρο, το Κυπριακό Επενδυτικό Πρό-
γραμμα κατάφερε να φέρει τους πρώτους
επενδυτές δίνοντας ένα έναυσμα να αρ-
χίσει να λειτουργεί ένας τομέας, ο κατα-
σκευαστικός, που τελικά συνείσφερε θε-
τικά στην οικονομία. Φαίνεται ότι έχουν
γίνει και λάθη στην όλη διαχείριση του
προγράμματος και σειρά γεγονότων έχουν
οδηγήσει στην κατάργηση του. Το να κα-
τηγορούμε το πρόγραμμα στην ολότητα
του νομίζω δεν είναι σωστό και σίγουρα
όπου αναλογούν ευθύνες για όποια σο-
βαρά λάθη έγιναν αυτές θα πρέπει να
αποδοθούν χωρίς τυμπανοκρουσίες ή
εξαγωγή συμπερασμάτων πριν την ολο-
κλήρωση των όποιων ερευνών. Η συνταγή
για προσέλκυση επενδύσεων είναι απλή
και τα υλικά της συνταγής λίγα, α) υγιής
οικονομία, β) απλό και σταθερό φορολο-
γικό σύστημα, γ) απλές διαδικασίες και
ταχύτητα εξυπηρέτησης από τις υπηρεσίες
του κρατικού τομέα, δ) ήρεμο και λει-
τουργικό πολιτικό σύστημα και ε) ταχύ-
τητα απονομής δικαιοσύνης.

–Ο Κύπριος πολίτης εξακολουθεί
να δανείζεται και να καταναλώνει
την ίδια ώρα που το ιδιωτικό χρέος
όπως και τα μη εξυπηρετούμενα
δάνεια των κυπριακών νοικοκυριών
παραμένουν σε υψηλά επίπεδα. Εί-
ναι καιρός να εξεταστεί το ζήτημα
της χρηματοοικονομικής εκπαίδευ-
σης των πολιτών αρχίζοντας από
νεαρή ηλικία;

–Είναι αλήθεια ότι το ποσοστό του
ιδιωτικού χρέους ως προς το ΑΕΠ ήταν
και παραμένει υψηλό, αν και έχει μειωθεί
σημαντικά τα τελευταία χρόνια. Χωρίς

να καταπιαστούμε με τους λόγους αυτής
της πορείας, κοιτάζοντας μπροστά θεωρώ
ότι υπάρχει σταθερή βελτίωση σε σχέση
με αυτό το θέμα, αφού ο τρόπος αξιολό-
γησης αιτημάτων δανεισμού πλέον από
τις τράπεζες δεν συγκρίνεται με τις πρα-
κτικές του παρελθόντος, όταν μεγάλο
ρόλο έπαιζε η εξασφάλιση που ο δανει-
ολήπτης προσέφερε παρά η δυνατότητα
αποπληρωμής. Θέλω, επίσης, να πιστεύω
ότι τα σοβαρά προβλήματα που έχει επι-
φέρει η αδυναμία μερίδας δανειοληπτών
να εξυπηρετούν τα δάνειά τους, με όλες
τις συναφείς οικονομικές και κοινωνικές
συνέπειες που όλοι βιώσαμε και βιώνουμε,
να αποτέλεσε και να συνεχίσει να αποτελεί
το καλύτερο μάθημα σε όλους μας σε ό,τι
αφορά την ευκολία με την οποία προ-
στρέχουμε σε δανεισμό ή την ανάγκη
για συστηματική αποταμίευση.

Τα 4 σημεία

–Ένα πολύ σημαντικό ζήτημα στο
οποίο δεν αποδίδεται η πρέπουσα
σημασία είναι το συνταξιοδοτικό
και δεν αναφερόμαστε απλώς στο
Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων,
αλλά στη γενικότερη έλλειψη απο-
ταμιευτικής φιλοσοφίας. Τι πρέπει
να γίνει ώστε τα επόμενα χρόνια
να μη βρεθούμε ενώπιον πολύ δύ-
σκολων και ανυπέρβλητων κατα-
στάσεων; 
–Συχνά γίνεται λόγος για τη βιωσιμό-

τητα του Ταμείου Κοινωνικών ασφαλίσεων
και πολύ σωστά αυτό είναι ένα θέμα που
απασχολεί όλους, αφού η βελτίωση του

προσδόκιμου ζωής θα μας φέρει σε πρό-
βλημα συντομότερα από όσο νομίζουμε.
Τώρα, σε ό,τι αφορά την ανάγκη βελτίωσης
της αποταμιευτικής συνήθειας, έχει απο-
δειχτεί πολλάκις ότι αν δεν αποταμιεύουμε
τις καλές εποχές, στους δύσκολους καιρούς
τα πράγματα γίνονται ακόμα πιο δύσκολα.
Στην Κύπρο η συνήθειά μας να δανειζό-
μαστε περισσότερο από όσο αποταμι-
εύουμε μας έχει στοιχίσει πολύ τα τελευ-
ταία χρόνια. Και αυτό αφορά όλους, κρά-
τος, επιχειρήσεις και νοικοκυριά. Σήμερα,
ευτυχώς υπάρχουν και τα προϊόντα και
οι τεχνολογικές υποδομές για να μπορεί
κάποιος εύκολα αλλά και με χαμηλό κόστος
να αποταμιεύει έστω και πολύ μικρά ποσά
σε τακτή βάση. Τέτοιες λύσεις αποτελούν
καταθετικά ή ασφαλιστικά ή καθαρά
επενδυτικά προϊόντα ή συνδυασμός των
τριών. Καταλήγοντας, η πανδημία που
ταλανίζει τον πλανήτη αλλά και τη χώρα
μας τον τελευταίο χρόνο νομίζω ότι έχει
πείσει τους πάντες ότι απρόσμενα και
απροειδοποίητα μπορεί η πορεία των
πραγμάτων να αλλάξει προς το χειρότερο.
Η συνταγή για τη χώρα μας για να θω-
ρακιστεί από παρόμοιους μελλοντικούς
κινδύνους μπορεί να συνοψιστεί σε 4 ση-
μεία α) στόχευση για σημαντική μείωση
τους ύψους δανεισμού σε σχέση με το
ΑΕΠ και ταυτόχρονη αναβάθμιση της πι-
στοληπτικής μας αξιολόγησης, β) προ-
σαρμογή του μοντέλου της οικονομίας
μας με τρόπο που εξουδετερώνεται η
εξάρτηση από έναν ή δύο τομείς μόνο,
γ) διασφάλιση της υγείας του τραπεζικού
συστήματος και δ) σμίκρυνση και μεταρ-
ρύθμιση του Δημοσίου με ταυτόχρονη
χρήση της τεχνολογίας.
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Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Τ
α μικρότερα προβλήματα συ-

νάντησαν οι επιχειρήσεις που
είχαν κάνει πριν από την κρίση
σημαντικά βήματα στον ψηφια-
κό τους μετασχηματισμό πριν
από την πανδημία αναφέρει ο

πρόεδρος του Διοικητικού Συμβουλίου
της ΕΥ Κύπρου, Σταύρος Παντζαρής. Την
ίδια ώρα, όμως, σε συνέντευξή του στην
«Κ» ο πρόεδρος του Δ.Σ. της EY Κύπρου,
τονίζει ότι, η οικονομική ανάπτυξη της
χώρας στα τελευταία χρόνια βασίστηκε
σε μεγάλο βαθμό στο τρίπτυχο τουρισμός,
real estate και χρηματοοικονομικές υπη-
ρεσίες, το οποίο όμως έχει τα όριά του
και τους κινδύνους του. Προσθέτει δε
πως ο τομέας της τεχνολογίας απορροφά
τη μερίδα του λέοντος των επενδύσεων
παγκοσμίως και δημιουργεί τις περισσό-
τερες και πιο καλοπληρωμένες θέσεις ερ-
γασίας. Τέλος, ο κ. Παντζαρής υπογραμ-
μίζει τη σημαντικότητα της χρηματοοι-
κονομικής εκπαίδευσης, λέγοντας ότι
αυτή πρέπει να αρχίσει από τα παιδιά.

–Πιστεύετε πως η κυπριακή οικο-
νομία έδειξε σημαντικές αντιστάσεις
στην πανδημία παρά το πλήγμα
που δέχθηκαν βασικοί παραγωγικοί
πυλώνες; 
–Τα περιοριστικά μέτρα που εφαρμό-

στηκαν για την αντιμετώπιση της παν-
δημίας αλλά και τα μέτρα στήριξης των
επιχειρήσεων που έχουν πληγεί περισ-
σότερο από την πανδημία φαίνεται ότι
λειτούργησαν, κατά γενική ομολογία,
αποτελεσματικά. Με δεδομένη τη μεγάλη
εξάρτηση της οικονομίας μας από τον
τουρισμό, αλλά και τον τραπεζικό τομέα,
μπορούμε να πούμε ότι, πράγματι, η κυ-
πριακή οικονομία επέδειξε μεγαλύτερες
αντοχές από ό,τι θα περιμέναμε. Η μείωση
του ΑΕΠ αναμένεται να φθάσει λίγο πάνω
από το 5%, μια επίδοση πολύ καλύτερη
από άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Η μείωση
των δημοσίων εσόδων φαίνεται να συγ-
κρατείται, όπως και η αύξηση των δαπα-
νών που συνδέονται με τα μέτρα ανα-
κούφισης από την πανδημία. Αυτό που
πρέπει να μας προβληματίζει είναι τα μη
εξυπηρετούμενα δάνεια, τα οποία εκτι-
μούμε ότι θα αυξηθούν, μετά τη λήξη του
μορατόριουμ.

–Τι μαθήματα μπορούμε να αντλή-
σουμε από αυτήν την περίοδο; Πώς
θα μπορούσε η Πολιτεία και ο ιδιω-
τικός τομέας να αντιδράσουν κα-
λύτερα; 
–Ένα πρώτο συμπέρασμα είναι ότι η

αποτελεσματική διαχείριση της υγειονο-
μικής πτυχής της κρίσης απέδωσε καρ-
πούς, όχι μόνο όσον αφορά τον πολύ χα-
μηλό αριθμό κρουσμάτων και θανάτων
που καταγράφονται, αλλά και με οικονο-
μικούς όρους. Οι ξένοι επενδυτές δηλώ-
νουν ότι αναγνωρίζουν την ορθή διαχεί-
ριση των κυπριακών αρχών και ότι αυτό
επηρεάζει θετικά τη διάθεσή τους να
επενδύσουν στη χώρα μας. Όσον αφορά
στα μέτρα στήριξης της οικονομίας, το
κόστος των οποίων ξεπερνά το 10% του
ΑΕΠ, φαίνεται, εκ του αποτελέσματος,
ότι ήταν αρκετά αποτελεσματικά. Η μεί-
ωση του ΑΕΠ συγκρατήθηκε ενώ, χάρη
στα προγράμματα στήριξης της απασχό-
λησης, η υποχώρηση του ΑΕΠ οδήγησε
σε οριακή μόνο αύξηση της ανεργίας. Ως
ΕΥ Κύπρου, το διάστημα αυτό, βρισκό-
μασταν σε διαρκή επικοινωνία με τους
πελάτες μας και συμμετείχαμε ενεργά
στη σχετική διαβούλευση, προβάλλοντας
διορθωτικές προτάσεις και εισηγήσεις
μέτρων ούτως ώστε να στηριχθούν κατά
προτεραιότητα και με τον πιο αποτελε-
σματικό τρόπο οι κλάδοι και οι κατηγορίες

πολιτών που επλήγησαν πιο έντονα από
την κρίση. Εξυπακούεται ότι υποστηρί-
ξαμε και τους πελάτες μας στον ιδιωτικό
τομέα που αντιμετώπισαν τεράστιες προ-
κλήσεις, τόσο σε ό,τι αφορά στη διαχείριση
του ανθρώπινου δυναμικού στο νέο πε-
ριβάλλον, όσο και σε ό,τι αφορά στη δια-
σφάλιση της λειτουργίας, της ρευστότη-
τας, των καναλιών διανομής και της εφο-
διαστικής αλυσίδας. Πιστεύω ότι και ο
ιδιωτικός τομέας αντιμετώπισε αποτελε-
σματικά τις πρωτόγνωρες αυτές προκλή-
σεις, και θα πρόσθετα ότι τα μικρότερα
προβλήματα συνάντησαν οι επιχειρήσεις
που είχαν κάνει πριν από την κρίση ση-
μαντικά βήματα στον ψηφιακό τους με-
τασχηματισμό.

Στο ύψος των περιστάσεων

–Πιστεύετε πως τα σχέδια Ανάπτυ-
ξης και Εξυγίανσης που προωθεί η
Ε.Ε., μπορούν να αποτελέσουν την
απαρχή για υλοποίηση διαρθρωτι-
κών μεταρρυθμίσεων που για χρόνια
δεν υλοποιήθηκαν; 
–Η Ευρωπαϊκή Ένωση, μετά την αρ-

χική αμηχανία, έδειξε ότι μπορεί να αρθεί
στο ύψος των περιστάσεων δημιουργών-
τας το Ταμείο Ανάκαμψης. Η απόφαση
αυτή σηματοδοτεί αφενός την αποφασι-
στικότητά της να παρέμβει ενεργά στην
οικονομία και να στηρίξει τη ζήτηση και,
αφετέρου, τη διάθεση των πλουσιότερων
χωρών να στηρίξουν τις πιο αδύναμες
και αυτές που επλήγησαν περισσότερο
από την κρίση. Τα κονδύλια αυτά μπορούν
πράγματι εκτός από τη συμβολή τους
στην ανάκαμψη να οδηγήσουν σε βαθιές
αλλαγές στις χώρες μέλη. Αφενός, διότι
θα κατευθυνθούν σε πολύ μεγάλο βαθμό
σε δύο κρίσιμους τομείς, των πολιτικών
για το περιβάλλον και την κλιματική αλ-
λαγή και τον ψηφιακό μετασχηματισμό,
αλλάζοντας έτσι σε λίγα χρόνια τον προ-
σανατολισμό της ευρωπαϊκή οικονομίας.
Αφετέρου δε, επειδή η έγκριση και η
εκταμίευση των κονδυλίων προϋποθέτει
την υποβολή και υλοποίηση προγραμ-
μάτων διαρθρωτικών αλλαγών από τις
χώρες μέλη. Θα πρόκειται για μεταρρυθ-
μίσεις δικής μας ιδιοκτησίας, τα οποία
θα σχεδιάσουμε οι ίδιοι και θα έχουμε
κάθε λόγο να υλοποιήσουμε για να αντι-
μετωπίσουμε βαθιές παθογένειες της οι-

κονομίας μας, που όλοι αναγνωρίζουμε. 

–Είναι αυτή η κατάλληλη στιγμή
να επανεξετάσουμε το οικονομικό
μοντέλο της χώρας; 
–Είναι σαφές ότι η χώρα έχει ανάγκη

ένα νέο οικονομικό μοντέλο. Η οικονομική
μας ανάπτυξη τα τελευταία χρόνια, βα-
σίστηκε σε μεγάλο βαθμό στο τρίπτυχο
τουρισμός, real estate και χρηματοοικο-
νομικές υπηρεσίες. Το μοντέλο αυτό μας
βοήθησε μέχρι σήμερα, αλλά έχει τα όριά
του και τους κινδύνους του, όπως μας
έδειξε η μεγάλη εξάρτηση από τον του-
ρισμό στη διάρκεια της πανδημίας. Πρέπει,
συνεπώς, να διαφοροποιήσουμε την οι-
κονομία μας και να στραφούμε στους το-
μείς που σήμερα, και στα χρόνια που έρ-
χονται, θα αποτελέσουν την κινητήρια
δύναμη της ανάπτυξης παγκοσμίως, όπως
είναι η ψηφιακή τεχνολογία και οι καθαρές
μορφές ενέργειας. Σημαντικές προοπτικές
για τη χώρα μας παρουσιάζει επίσης ο
τομέας της εκπαίδευσης που μπορεί να
μετατραπεί σε πηγή πολύτιμου συναλ-
λάγματος. Τέλος, πρέπει να αναφέρω τον
τομέα των logistics, εκμεταλλευόμενοι
τη στρατηγική θέση της χώρας μας στο
σταυροδρόμι τριών ηπείρων. Να σημει-
ώσω εδώ ότι μετά την εμπειρία της παν-

δημίας, πολλές ευρωπαϊκές επιχειρήσεις
φαίνονται αποφασισμένες να επανασχε-
διάσουν τις αλυσίδες εφοδιασμού τους
και να αναζητήσουν πηγές για τα προϊόντα
και τις υπηρεσίες που χρησιμοποιούν σε
χώρες χαμηλού κόστους και φυσικά μέσα
στα όρια της ευρωπαϊκής ηπείρου. Αν η
τάση αυτή επιβεβαιωθεί θα αποτελέσει
σημαντική ευκαιρία για την Κύπρο.

Προσωρινός εκτροχιασμός

–Η κατάσταση των δημόσιων οι-
κονομικών βρίσκεται συνεχώς ενώ-
πιον σημαντικών προκλήσεων (μνη-
μόνιο 2013, κατάρρευση συνεργα-
τισμού, πανδημία) με αποτέλεσμα
βασικοί δημοσιονομικοί δείκτες
όπως το δημόσιο χρέος και το δη-
μοσιονομικό έλλειμμα να μην πα-
ρουσιάζουν ικανοποιητικές απο-
δόσεις. Θεωρείτε πως υπάρχει κίν-
δυνος εκτροχιασμού; 
–Θα έλεγα ότι, παρά τις μεγάλες προ-

κλήσεις που αντιμετωπίσαμε, η γενική
πορεία των δημόσιων οικονομικών τα
τελευταία πέντε χρόνια, και μέχρι την
εκδήλωση της πανδημίας, δείχνει μια ση-
μαντική βελτίωση και ότι ο εκτροχιασμός
εξαιτίας της πανδημίας είναι προσωρινός
και αναστρέψιμος. Πετύχαμε υψηλούς
ρυθμούς ανάπτυξης και ταυτόχρονα,
χάρη σε πλεονασματικούς προϋπολογι-
σμούς, μειώσαμε το δημόσιο χρέος που
θα είχε περιοριστεί στο 90% του ΑΕΠ αν
δεν λαμβάναμε τα έκτακτα μέτρα για την
αντιμετώπιση της πανδημίας. Όλες οι
εκτιμήσεις δείχνουν ότι, μετά το 2021,
με την ομαλοποίηση της κατάστασης, το
δημόσιο χρέος θα επανέλθει σε καθοδική
πορεία. Σημειώστε ότι την ίδια πορεία
βλέπουμε σήμερα σε όλες τις ευρωπαϊκές
οικονομίες και αυτό συμβαίνει σε ένα πε-
ριβάλλον εξαιρετικά χαμηλών επιτοκίων,
συνεπώς δεν έχει τις επιπτώσεις που θα
είχε υπό διαφορετικές συνθήκες. Θα έλεγα
ότι η πανδημία, μαζί με τις άλλες επιπτώ-
σεις της, μετέβαλε την οικονομική ορ-
θοδοξία στην Ευρώπη.

Επικοινωνιακή διαχείριση

–Μετά την παταγώδη αποτυχία του
προγράμματος πολιτογραφήσεων,
ποιους τρόπους πρέπει να χρησι-

μοποιήσει η Πολιτεία για προσέλ-
κυση πραγματικών και με προστι-
θέμενη αξία άμεσων ξένων επεν-
δύσεων; 
–Πρόσφατα, η ΕΥ δημοσιοποίησε μια

πολύ σημαντική έρευνα για τις επενδύσεις
και την εικόνα της Κύπρου ως επενδυτικού
προορισμού, από την οποία προκύπτουν
ορισμένα σαφή αλλά και χρήσιμα συμ-
περάσματα. Το πρώτο είναι ότι η εικόνα
της χώρας μας μεταξύ όσων έχουν ήδη
επενδύσει στην Κύπρο είναι εξαιρετική,
και αυτό πρέπει να το αξιοποιήσουμε επι-
κοινωνιακά. Δεύτερον, η έρευνα επιβε-
βαίωσε ότι η χώρα έχει ορισμένα σημαν-
τικά στρατηγικά πλεονεκτήματα, εκτός
από την ποιότητα ζωής, που πρέπει να
περιφρουρήσουμε και να ενισχύσουμε
περαιτέρω, μεταξύ των οποίων την πο-
λιτική σταθερότητα, την ποιότητα των
υποδομών, και το ευνοϊκό φορολογικό
πλαίσιο. Οι επενδυτές, όμως, μας λένε
επίσης ότι, για να προσελκύσουμε σήμερα
επενδύσεις με προστιθέμενη αξία, πρέπει
να επενδύσουμε στον τομέα της τεχνο-
λογίας, την καινοτομία και, κυρίως, την
ποιότητα της εκπαίδευσης, της εξειδί-
κευσης και των δεξιοτήτων του ανθρώ-
πινου δυναμικού μας. Πρέπει να κατα-
λάβουμε ότι σήμερα ο τομέας της τεχνο-
λογίας απορροφά τη μερίδα του λέοντος
των επενδύσεων παγκοσμίως και δημι-
ουργεί τις περισσότερες και πιο καλο-
πληρωμένες θέσεις εργασίας. Αυτήν την
τάση, η οποία θα ενταθεί μετά την παν-
δημία, δεν μπορούμε να την αγνοήσουμε,
αν θέλουμε πράγματι να φέρουμε επεν-
δύσεις.

–Ο Κύπριος πολίτης εξακολουθεί
να δανείζεται και να καταναλώνει
την ίδια ώρα που το ιδιωτικό χρέος
όπως και τα μη εξυπηρετούμενα
δάνεια των κυπριακών νοικοκυριών
παραμένουν σε υψηλά επίπεδα. Εί-
ναι καιρός να εξεταστεί το ζήτημα
της χρηματοοικονομικής εκπαίδευ-
σης των πολιτών αρχίζοντας από
νεαρή ηλικία; 
–Θίγετε ένα πράγματι σημαντικό ζή-

τημα, αυτό του οικονομικού αλφαβητισμού
και της ατομικής ευθύνης του καθενός
μας για τα οικονομικά της οικογένειάς
του και της χώρας. Οι παλιότερες γενιές,
που μεγάλωσαν σε πιο δύσκολες εποχές,
γνώριζαν καλά μέσα τους ότι μπορούσαν
να βασιστούν μόνο στις δικές τους δυ-
νάμεις, ότι δεν μπορούν να ξοδέψουν λε-
φτά που δεν έχουν και ότι το μέλλον
συχνά επιφυλάσσει αναποδιές και εκ-
πλήξεις. Η ανάπτυξη και η ευημερία κλό-
νισαν σε μεγάλο βαθμό αυτές τις αξίες.
Η κρίση της τελευταίας δεκαετίας σε κά-
ποιο βαθμό μας προσγείωσε στην πραγ-
ματικότητα.

Όμως, χρειάζεται χρηματοοικονομική
εκπαίδευση, και αυτή πρέπει να αρχίσει
από τα παιδιά. Το 2012 ο πρόεδρος Ομ-
πάμα παρουσίασε ένα πρόγραμμα για τη
χρηματοοικονομική εκπαίδευση των παι-
διών σχολικής ηλικίας, το «Money as you
grow», το οποίο βασίστηκε σε επιστη-
μονικές μελέτες για το πώς μπορείς να
μεταδώσεις οικονομικές έννοιες στα παι-
διά. Τα κοινωνικά δίκτυα ήταν σημαντικό
μέρος της καμπάνιας. Θα έπρεπε, ίσως,
να σκεφτούμε κάτι αντίστοιχο στην Κύ-
προ. Τα σχολεία θα πρέπει να σηκώσουν
το βάρος ενός τέτοιου προγράμματος,
όμως η πρωτοβουλία θα μπορούσε να
προέλθει και από την ιδιωτική πρωτο-
βουλία. Ως προς το μέγεθος του προβλή-
ματος, να θυμηθούμε ότι τα μη εξυπη-
ρετούμενα ανοίγματα, παρά τη σημαντική
μείωση, βρίσκονται σήμερα κοντά στο
22%, ενώ, το ποσοστό των δανείων σε
μορατόρια, κυμαίνεται γύρω στο 50% του
συνόλου των εξυπηρετούμενων χορηγή-
σεων και είναι, μακράν, το υψηλότερο
στην Ευρώπη.

Σταύρος Παντζαρής, πρόεδρος Δ.Σ. της ΕΥ Κύπρου

Η χώρα έχει ανάγκη
ένα νέο οικονομικό μοντέλο
Ο εκτροχιασμός των δημοσίων οικονομικών εξαιτίας της πανδημίας
είναι προσωρινός και αναστρέψιμος 

Αυτό που πρέπει να μας προβληματίζει είναι τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια, τα οποία εκτιμούμε ότι θα αυξηθούν, μετά τη λήξη του μορατόρι-
ουμ, αναφέρει ο κ. Σταύρος Παντζαρής.

Το ποσοστό των δανείων σε
μορατόρια, κυμαίνεται γύρω

στο 50% του συνόλου
των εξυπηρετούμενων
χορηγήσεων και είναι,
μακράν, το υψηλότερο

στην Ευρώπη.
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Του Δρ. KIRILL ZIMARIN, CEO RCB BANK 

Τ
ο 2020 η RCB Bank γιορτάζει 25 χρόνια ιστο-

ρίας και επιτυχημένης παρουσίας στην Κύπρο.
Σήμερα, μετά από 15 χρόνια στη θέση του
CEO της RCB Bank, μπορώ να δηλώσω με
υπερηφάνεια ότι ηγούμαι μιας εκ των τριών
μεγαλύτερων εγχώριων τραπεζών, ένα πλήρως

κυπριακό τραπεζικό ίδρυμα, με ανθρώπινο δυναμικό
και συνεργάτες που ξεπερνούν τις 10.000 και διαδρα-
ματίζει ζωτικό ρόλο στη στήριξη της πραγματικής οι-
κονομία της χώρας. Αυτή η απτή στήριξη διοχετεύεται
με διάφορους τρόπους και μορφές, όπως είναι η χρη-
ματοδότηση πελατών που δραστηριοποιούνται στους
πιο σημαντικούς πυλώνες της οικονομίας, όπως ο του-
ρισμός, η ενέργεια, η εκπαίδευση, η φαρμακευτική
βιομηχανία και το λιανικό εμπόριο. Αυτή δεν είναι
απλώς μια αξιοσημείωτη επιτυχία για τον κόσμο της
RCB Bank, αλλά κάτι που μοιραζόμαστε με τους πελάτες
μας και την αγορά εν γένει. Εάν υπάρχει κάτι για το
οποίο είμαστε ιδιαίτερα περήφανοι είναι πως όλα αυτά
τα χρόνια, έχουμε παραμείνει πιστοί στις βασικές μας
αξίες, της εμπιστοσύνης, της υπευθυνότητας και του
επαγγελματισμού.

Το 2020 ήταν μια χρονιά χωρίς προηγούμενο παγ-
κοσμίως και μέσα στο περιβάλλον το οποίο βιώνουμε,
πορευόμαστε στην επόμενη χρονιά με ρεαλισμό, καθώς
δεν έχουμε ακόμη βιώσει την πλήρη εικόνα του αντί-
κτυπου του COVID-19 στην οικονομία και την κοινωνία.
Για τον τουρισμό, που αποτελεί έναν από τους πλέον
σημαντικούς πυλώνες ανάπτυξης της κυπριακής οι-
κονομίας, έχει χαθεί μια ολόκληρη σεζόν. Την ίδια
ώρα, πολλές είναι οι επιχειρήσεις από διάφορους άλλους
τομείς που αντιμετωπίζουν δυσκολίες. Ο τραπεζικός
τομέας, ασφαλώς, αντιμετωπίζει προκλήσεις, αφού οι
πελάτες του αντιμετωπίζουν δυσκολίες και είναι γι’
αυτό ακριβώς που η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και
η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου επενέβησαν για να
προσφέρουν εργαλεία στις οικονομίες της Ευρωζώνης
και βεβαίως προγράμματα στήριξης έχουν εξαγγελθεί
και σε επίπεδο Ε.Ε. Στην περίπτωσή της RCB Bank
βρεθήκαμε στο πλευρό των πελατών μας από την αρχή
της πανδημίας και θα συνεχίσουμε να το πράττουμε
επειδή τους γνωρίζουμε καλά και έχουμε την πεποίθηση
ότι θα ξεπεράσουν τις δυσκολίες που τώρα αντιμετω-
πίζουν λόγω της πανδημίας.

Όλα αυτά συμβαίνουν, καθώς το τραπεζικό σύστημα
εξακολουθεί να βρίσκεται σε αναδιάρθρωση και με το
εποπτικό πλαίσιο να γίνεται ολοένα και πιο αυστηρό.
Με υψηλούς δείκτες ΜΕΔ στην ατζέντα για την πλει-
οψηφία των τραπεζών, η πανδημία COVID-19 θέτει
νέες και άνευ προηγουμένου προκλήσεις, αφού πολλές
επιχειρήσεις αντιμετωπίζουν προβλήματα, όπως αυτά
της τουριστικής βιομηχανίας με συνέπειες που θα
γίνουν αισθητές όλα τα επίπεδα της κοινωνίας και της
οικονομίας. Παρά το δύσκολο περιβάλλον, στην RCB
Bank είμαστε μεν ρεαλιστές αλλά επιλέγουμε να είμαστε

και αισιόδοξοι, προσεκτικοί αλλά και αποφασισμένοι
να ξεπεράσουμε και αυτήν την κρίση. Η πεποίθησή
μας βασίζεται στα γερά θεμέλια μιας επιτυχημένης
στρατηγικής, η οποία ακολουθεί τις νέες τάσεις της
αγοράς, παρέχει τα εφόδια για την αντιμετώπιση των
δυσκολιών και είναι επίσης ευέλικτη ούτως ώστε να
προσαρμόζεται στις νέες ανάγκες και πραγματικότητες.
Είναι γεγονός ότι οι νέες πρωτοφανείς πραγματικότητες
βρήκαν την RCB Bank έτοιμη.

Η Τράπεζα κατέχει δυνατή και σταθερή θέση και
αυτό αντικατοπτρίζεται στις εκθέσεις των διεθνών
οίκων αξιολόγησης, που δίνουν επανειλημμένα στην
RCB Bank την υψηλότερη βαθμολογία στη χώρα. Ταυ-
τόχρονα, η RCB Bank διαθέτει τα ψηφιακά εργαλεία,
και βρίσκεται σε στενή συνεργασία με τους πελάτες
της, αντιμετωπίζοντας έτσι τόσο τα αρχικά σοκ όσο
και τις αυξανόμενες απαιτήσεις της πανδημίας. Προ-
χωρώντας μόνο και πάντα προς τα εμπρός, η στρατηγική
μας περιστρέφεται γύρω από την περαιτέρω επέκταση
του χαρτοφυλακίου δανείων των επιχειρηματικών πε-
λατών μας, προσφέροντας ταυτόχρονα νέα τεχνολογικά
και καινοτόμα ψηφιακά προϊόντα και υπηρεσίες.
Είμαστε υπερήφανοι για την εξαίρετη ομάδα εταιρικής
τραπεζικής, η οποία εργάζεται ώστε να γνωρίζει καλά
τις εταιρείες των πελατών, τις ικανότητες του καθενός.
Εν ολίγοις, είμαστε επαγγελματίες και αυτός ο επαγ-
γελματισμός και η σε βάθος ανάλυση, μας χάρισαν
τον τίτλο της ασφαλέστερης τράπεζας, που έχει ισχυρά

θεμέλια και δεν αντιμετωπίζει τα προβλήματα ΜΕΔ,
που αντιμετωπίζει ο τομέας αυτή τη στιγμή. Εξάλλου,
το ίδιο το μέλλον της Κύπρου έγκειται σε εκείνες τις
εταιρείες που έχουν τις στέρεες βάσεις και τις προοπτικές
ανάπτυξης και παραμένουμε δεσμευμένοι να τους στη-
ρίξουμε και συνεργαστούμε μαζί τους. 

Αναπτυσσόμαστε μαζί με τους πελάτες μας, εδώ
και 25 χρόνια, συμβάλλοντας έτσι και στην ίδια την
ανάπτυξη της Κύπρου. Αυτό ακριβώς σκοπεύουμε να
συνεχίσουμε να πράττουμε και τα επόμενα χρόνια. Οι
μελλοντικοί στόχοι είναι συνδεδεμένοι με τη στήριξη
των υφιστάμενων αλλά και υποψήφιων πελατών μας,
που διαθέτουν τα θεμέλια αλλά και τις προοπτικές ανά-
πτυξης. Για την RCB Bank αυτή είναι η ουσία της εται-
ρικής τραπεζικής: να βοηθήσουμε τους πελάτες μας
να αναπτύξουν την επιχείρησή τους. Όταν πήραμε
την απόφαση να εστιάσουμε τη στρατηγική μας στην
εγχώρια αγορά, το κάναμε πιστεύοντας στις προοπτικές
της οικονομίας και στις εταιρείες και στους πελάτες
που είναι σε θέση να επεκτείνουν τις δραστηριότητες
τους και να ενισχύσουν την οικονομία συνολικά. Συ-
νεπώς, θα συνεχίσουμε να στηρίζουμε την οικονομία
παραμένοντας πάντοτε επικεντρωμένοι στην προσφορά
προϊόντων και λύσεων σε πολλά επίπεδα και στο να
παραμείνουμε απόλυτα συντονισμένοι με τις ευρωπαϊκές
και διεθνείς τάσεις.

Αυτό ήταν το όραμα με το οποίο ξεκινήσαμε πριν
από 15 χρόνια, όταν η ομάδα μου και εγώ αποφασίσαμε

να επεκτείνουμε την RCB Bank από μια μικρή διεθνή
τραπεζική μονάδα σε μια κορυφαία κυπριακή τράπεζα
και αυτό γιορτάζουμε σήμερα με την 25η επέτειό μας.
Ένας εορτασμός που αναγκαστικά φέτος λαμβάνει
διαφορετική μορφή λόγω των πρωτοφανών συνθηκών
της πανδημίας του Κορωνοϊού. Φέτος, δεν μπορούμε
να συναντηθούμε και να γιορτάσουμε μαζί με τους
πελάτες και τους συνεργάτες μας την επέτειό μας,
αλλά μπορούμε να προσφέρουμε πίσω στην κοινωνία
και σε αυτούς που έχουν ανάγκη. 

Υπερήφανοι που εδώ και ένα τέταρτο του αιώνα
παραμέναμε πιστοί τις αρχές και τις αξίες μας, έχουμε
τα τελευταία 15 χρόνια προσφέρει περισσότερα από
8 εκατομμύρια Ευρώ μέσω της πολύπλευρης πολιτικής
για εταιρική κοινωνική ευθύνη που ακολουθούμε. Πρό-
σφατο παράδειγμα ης ήταν η αγορά και δωρεά 12 ια-
τρικών αναπνευστήρων στις αρχές της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας στον αγώνα κατά της πανδημίας COVID-
19, διότι θεωρούμε ότι η επιτυχία μας έχει αξία μόνο
όταν τη μοιραζόμαστε με τους άλλους ανθρώπους. Το
ίδιο σκεπτικό βρίσκεται και πίσω από την απόφασή
μας να γιορτάσουμε την 25η επέτειό μας, δωρίζοντας
το συμβολικό ποσό των €25.000 ευρώ σε κάθε ένα από
τα εξής τέσσερα φιλανθρωπικά ιδρύματα: τον Ανεξάρ-
τητο Φορέα Κοινωνικής Στήριξης, το Κυπριακό Ινστι-
τούτο Νευρολογίας και Γενετικής, το Συμβούλιο Εφαρ-
μογής της Εθνικής Στρατηγικής, «Φωνή» για την πρό-
ληψη και καταπολέμηση της σεξουαλικής κακοποίησης
παιδιών και το Ίδρυμα «Σοφία για τα Παιδιά».

Έτσι οι φετινοί μας εορτασμοί, βρίσκονται σε
απόλυτη αρμονία με τις χορηγίες και δωρεές εκατομ-
μυρίων στις οποίες έχουμε προβεί τα τελευταία 15
χρόνια σε μια σειρά από φιλανθρωπικά ιδρύματα και
τοπικές κοινότητες. Ας μην ξεχνάμε ότι η ανθρώπινη
ζωή βρίσκεται στο επίκεντρο όλων των προσπαθειών
μας και για εμάς αυτό είναι κάτι που βρίσκεται σταθερά
ενσωματωμένο στην εταιρική μας κουλτούρα και εκ-
φράζεται βεβαίως μέσω της πολιτικής μας για εταιρική
κοινωνική ευθύνη που στηρίζει εκατοντάδες αξιόλογους
σκοπούς κάθε χρόνο.

Σήμερα, ατενίζουμε το μέλλον με αυτοπεποίθηση,
παρά το γεγονός ότι γνωρίζουμε ότι το 2021 δεν θα
είναι μια εύκολη χρονιά για την Κύπρο και την οικονομία
μας, καθώς συνεπάγεται νέες προκλήσεις μέχρι να αν-
τιμετωπίσουμε ολικά τις επιπτώσεις της πανδημίας.
Ωστόσο, οι προκλήσεις είναι εκεί για να μας κάνουν
πιο δυνατούς και πιο αποφασιστικούς στην αντιμετώπιση
κρίσεων. Στόχος μας είναι να αυξήσουμε περαιτέρω
το μερίδιο αγοράς της RCB Bank στην τοπική αγορά
της Κύπρου, να παραμείνουμε σε μια ηγετική θέση
όσον αφορά την τεχνολογία και την καινοτομία, έχοντας
πάντα υπόψη τις ανάγκες των πελατών μας. Ταυτόχρονα,
παραμένουμε πιστοί στην προστασία και την στήριξη
της ζωής σε όλες της τις πτυχές και εκφάνσεις, τόσο
επιχειρηματικά, όσο βεβαίως και σε ανθρώπινο επίπεδο.
Επομένως, με σημαντική ιστορία ως στέρεη βάση,
σαλπάρουμε για νέες επιτυχίες για μας, την Κύπρο μας
και τους ανθρώπους της. 

Πλώρη για νέες επιτυχίες 
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Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Δ
εν υπάρχει αμφιβολία ότι δια-

νύουμε μία απαιτητική εποχή
κατά την οποία δοκιμάζονται
τα αντανακλαστικά και η ευε-
λιξία των επιχειρηματικών μον-
τέλων, αναφέρει σε συνέντευξή

του ο Regional Director της Lidl Κύπρου,
Σπύρος Κονδύλης. Για τη Lidl Κύπρου,
όπως τονίζει ο κ. Κονδύλης, η υγεία και η
ασφάλεια των πελατών και των εργαζομέ-
νων της συνιστά απόλυτη προτεραιότητα.
Σχολιάζει πως η λειτουργία του 18ου κα-
ταστήματος της Lidl Κύπρου στη Λεμεσό,
ενός από τα μεγαλύτερα της αλυσίδας στην
Ευρώπη, δίνει ξεκάθαρα το στίγμα του επι-
χειρηματικού τους οράματος και των επεν-
δυτικών τους προθέσεων. Τέλος, ο κ. Κον-
δύλης υπογραμμίζει ότι η Lidl Κύπρου είναι
η μόνη εταιρία οργανωμένου λιανεμπορίου
στην Κύπρο που έχουμε λάβει την πιστο-
ποίηση από τον φορέα TUV Austria Cyprus
«Covid Shield» στο ανώτατο επίπεδο Ex-
cellence για καταστήματα, αποθήκες και
τη Lidl Food Academy, ακολουθώντας τις
αυστηρότερες προδιαγραφές ενός προ-
στατευμένου μικροπεριβάλλοντος ενάντια
στον covid-19.

–Το 2020 ήταν μια χρονιά γεμάτη
ανατροπές. Η πανδημία αφήνει τα
σημάδια της στην οικονομία, το εμ-
πόριο, παντού. Ποια διδάγματα απο-
κομίσατε από την έξαρση της παν-
δημίας και το lockdown αλλά και
μετέπειτα.
–Βρισκόμαστε ενώπιον μιας πρωτό-

γνωρης υγειονομικής κρίσης χωρίς κανείς
να είναι σε θέση να επιχειρεί ασφαλείς
προβλέψεις για την έκβασή της. Από την
πρώτη στιγμή ενεργοποιήσαμε συγκεκρι-
μένο πλάνο, που στηρίζεται σε δύο άξονες:
Στην πιστή εφαρμογή των υγειονομικών
πρωτοκόλλων του Υπουργείου Υγείας της
Κυπριακής Δημοκρατίας και στην αξιο-
ποίηση της τεχνογνωσίας και της εμπειρίας
του παγκόσμιου δικτύου της Lidl. Η παν-
δημία μάς δίδαξε την αξία της σκληρής
προσπάθειας και της επιμονής για το κα-
λύτερο. Η συναίσθηση των στόχων μας
σε μία τόσο κρίσιμη συγκυρία μας οδήγησε
σε σωστές επιλογές, βήμα-βήμα, πάντα
μπροστά. Στον μακρύ, δύσκολο, αλλά
συχνά γεμάτο ικανοποίηση, δρόμο για
ένα καλύτερο αύριο. Σε αυτόν τον δρόμο
δεν είμαστε φυσικά μόνοι μας. Συνοδοι-
πόροι μας είναι οι Κύπριοι παραγωγοί και
προμηθευτές με τους οποίους διαλέγουμε
και προσφέρουμε καθημερινά ό,τι καλύτερο
μπορεί να δώσει ο τόπος. Πάντα με αυστηρά
κριτήρια ασφάλειας και υγείας. 

–Η πανδημία δοκιμάζει τις αντοχές
κρατών και οργανισμών. Ποιες ήταν
οι σημαντικότερες αλλαγές που έγι-
ναν στον τρόπο λειτουργίας της εται-
ρείας σας κατά τη διάρκεια της πε-
ριόδου αυτής; 
–Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι διανύουμε

μία απαιτητική εποχή κατά την οποία δο-
κιμάζονται τα αντανακλαστικά και η ευε-
λιξία των επιχειρηματικών μοντέλων. Στη
Lidl Κύπρου με την έναρξη αυτής της έκτα-
κτης κατάστασης προσαρμοστήκαμε με
στόχο τη διαφύλαξη της υγείας και της
ασφάλειας των εργαζομένων μας, των συ-
νεργατών μας και βεβαίως των πελατών
μας. Η αμεσότητα με την οποία προσαρ-
μοστήκαμε στα νέα δεδομένα υπογραμμίζει
τα θεμέλια και τις γερές βάσεις επάνω στις
οποίες βασίζουμε τη λειτουργία μας. Δρά-

σαμε άμεσα και καταλυτικά. Πέραν της
ευλαβικής τήρησης των υγειονομικών
πρωτοκόλλων προχωρήσαμε και στη δη-
μιουργία ομάδας διαχείρισης κρίσης covid-
19 εσωτερικά με ανοιχτή επικοινωνία με
όλα τα αρμόδια Υπουργεία και Κρατικές
Υπηρεσίες. Είμαστε η μόνη εταιρία οργα-
νωμένου λιανεμπορίου στην Κύπρο που
έχουμε λάβει την πιστοποίηση από τον
φορέα TUV Austria Cyprus «Covid Shield»
στο ανώτατο επίπεδο Excellence για κα-
ταστήματα, αποθήκες και τη Lidl Food A-
cademy ακολουθώντας τις αυστηρότερες
προδιαγραφές ενός προστατευμένου μι-
κροπεριβάλλοντος ενάντια στον covid-19
για να διασφαλίσουμε την υγεία και την
ασφάλεια των εργαζομένων και των πε-
λατών μας Η υγειονομική αυτή κρίση ανέ-
δειξε ακόμα την ανάγκη για βέλτιστες
πρακτικές στη διαχείριση των προϊόντων
χωρίς να έρθουν σε επαφή με ανθρώπινο
χέρι. Για εμάς στη Lidl αυτές οι βέλτιστες
πρακτικές υπήρχαν πολύ πριν την εμφά-
νιση της πανδημίας και ως εκ τούτου ήμα-
σταν πολύ πιο έτοιμοι για να τις διευρύ-
νουμε σε μεγαλύτερη κλίμακα. Οι επιχει-
ρηματικοί συνεργάτες μας τηρούν τον
Κώδικα Δεοντολογίας της Lidl. Σε αυτόν
καθορίζουμε τον τρόπο, με τον οποίο η
επιχείρησή μας θα επιτύχει υψηλή ποιότητα
με κοινωνικό, οικολογικό και δίκαιο τρόπο.
Θέτουμε αυστηρά κριτήρια επιλογής και
ελέγχου για τα προϊόντα μας, γιατί θέλουμε
να ανταποκρίνονται σε υψηλές απαιτήσεις,
πολλές φορές πάνω από το μέσο όρο της
ΕΕ. Προσφέρουμε στους πελάτες μας ποι-
οτικά προϊόντα στις καλύτερες τιμές. 

Η εταιρική υπευθυνότητα

–Ποιες δράσεις εταιρικής υπευθυ-
νότητας αναπτύξατε για τους εργα-
ζόμενους και τους πελάτες σας; 
–Για τη Lidl Κύπρου η υγεία και η ασφά-

λεια των πελατών και των εργαζομένων
της συνιστά απόλυτη προτεραιότητα.

Εφαρμόσαμε έγκαιρα όλα τα απαραίτητα
μέτρα και προχωρήσαμε σε πρόσθετες
πρωτοβουλίες με σκοπό την προάσπιση
της υγείας και ασφάλειας των εργαζομένων,
των συνεργατών και των πελατών μας.
Συγκεκριμένα, εξασφαλίσαμε και ενισχύ-
σαμε την τήρηση των μέτρων ασφαλείας
που συστήνει η κυβέρνηση με ενημερω-
τικές σημάνσεις σε όλους τους χώρους.
Τοποθετήσαμε προσωπικό ασφαλείας στις
εισόδους των καταστημάτων μας για ορθή
καταμέτρηση και ενημέρωση. Τοποθετή-
σαμε επιπλέον σταθμούς αντισηψίας χε-
ριών στους χώρους των καταστημάτων
και προχωρήσαμε σε συχνό καθαρισμό
καίριων σημείων. Χορηγήσαμε γάντια και
μάσκες στους εργαζόμενους μας και εφο-
διάσαμε τους πελάτες μας με γάντια μιας
χρήσης. Εγκαταστήσαμε ειδικά προστα-
τευτικά διαχωριστικά από plexiglass στα

ταμεία για επιπλέον προστασία των πε-
λατών και των εργαζομένων μας. Δημι-
ουργήσαμε ζώνη προτεραιότητας με στόχο
να διευκολύνει την καλύτερη πρόσβαση
καταναλωτών ηλικίας άνω των 65 ετών,
καθώς και ΑμεΑ στα καταστήματά μας.

Όσον αφορά την ασφάλεια των εργα-
ζομένων, σε συνέχεια της απόφασης του
Υπουργικού Συμβουλίου διενεργήσαμε
εργαστηριακές εξετάσεις για κορωνοϊό
και παρείχαμε όλες τις διευκολύνσεις στο
προσωπικό μας για να συμμετέχει στα
διαγνωστικά τεστ σε όλες τις πόλεις. Ενερ-
γοποιήσαμε στις εγκαταστάσεις μας θερ-
μοκάμερα για τον περιορισμό της διάδοσης
και της εμφάνισης του κορωνοϊού Covid-
19. Φροντίσαμε για την καθημερινή ενη-
μέρωση των εργαζομένων μέσω συστή-
ματος εσωτερικής επικοινωνίας και του
εταιρικού application αναφορικά με τα
μέτρα πρόληψης και τρόπους διαφύλαξης
της υγιεινής και της ασφάλειάς τους. Εξα-
σφαλίσαμε πρόσβαση σε 24ωρη Τηλεφω-
νική Γραμμή Συμβουλευτικής Υποστήριξης
για τους εργαζόμενους και τις οικογένειές
τους για απεριόριστη υποστήριξη από
εξειδικευμένους συμβούλους δωρεάν. Δώ-
σαμε τη δυνατότητα στους εργαζόμενους
των γραφείων να εργαστούν με τηλεργασία
σε ποσοστό 50% έτσι ώστε να νιώθουν
ασφαλής και να μειώσουν στο ελάχιστο
τις μετακινήσεις τους, όπως ακριβώς ήταν
και οι συστάσεις των ειδικών, συμβάλλον-
τας στη μείωση της μετάδοσης του ιού.
Η διοίκηση της Lidl Κύπρου ως ελάχιστο
«ευχαριστώ» προς τους ανθρώπους της
προχώρησε παράλληλα στην παροχή έκτα-
κτου bonus €600.000 για την υπερπρο-
σπάθεια που κατέβαλαν κάτω από πρω-
τόγνωρες συνθήκες.

–Η επόμενη μέρα παραμένει δύσκο-
λη. Σε ποιους άξονες θα κινηθεί η
στρατηγική σας δεδομένου ότι ο κο-
ρωνοϊός παραμένει στην κοινότητα;
Αυτό αλλάζει τις προτεραιότητές
σας σε θέματα εταιρικής υπευθυ-
νότητας;
–Αυτή τη δύσκολη χρονιά η Lidl Κύπρου

συμπλήρωσε δέκα χρόνια παρουσίας στο
νησί. Δέκα χρόνια ανάπτυξης, επενδύσεων,
ανοδικής πορείας και σύσφιγξης των σχέ-
σεων με την κυπριακή κοινωνία. Πέραν
της επικαιροποίησης του επιχειρηματικού
μας μοντέλου, το αναπτυξιακό μας πλάνο
παραμένει σε εφαρμογή, παρά τις αντι-
κειμενικές δυσκολίες που προκαλεί η παν-
δημία, και συνεχίζουμε να αυξάνουμε όλα
τα μεγέθη μας, αριθμητικά αλλά και ποι-
οτικά. Η λειτουργία του 18ου καταστήματος
της Lidl Κύπρου στη Λεμεσό, ενός από τα
μεγαλύτερα της αλυσίδας μας στην Ευ-
ρώπη, δίνει ξεκάθαρα το αποτύπωμα του
επιχειρηματικού μας οράματος και των
επενδυτικών μας προθέσεων. Έχοντας
όλα αυτά υπόψη θα συνεχίσουμε την υλο-
ποίηση του στρατηγικού σχεδιασμού του
προγράμματος εταιρικής υπευθυνότητας
και βιωσιμότητας με κύριους πυλώνες την
κοινωνία και το περιβάλλον, που κατέχουν
ουσιαστική θέση στο επενδυτικό αποτύ-
πωμα της Lidl. Η Lidl Κύπρου παραμένει
δεσμευμένη στον στόχο για ένα καλύτερο
αύριο. Κατά το 2019 οι συνολικές επεν-
δύσεις της εταιρείας σε κοινωνικές δράσεις
και δωρεές ξεπέρασαν στις €143 χιλιάδες
σε σύγκριση με €96 χιλιάδες το 2011. Tα
συνολικά οφέλη στην οικονομία και την
κοινωνία της Κύπρου από τη διεύρυνση
του κύκλου εργασιών της Lidl στη χώρα
μας την τελευταία δεκαετία είναι ιδιαίτερα
σημαντικά. Συγκεκριμένα, η συνολική συ-
νεισφορά της Lidl στην κυπριακή οικονομία
το 2019 ανήλθε στα €113 εκατομμύρια,

(ποσοστό 0,51% του ΑΕΠ), σε σύγκριση
με €55 εκατ. το 2011 (0,28% του ΑΕΠ). Η
στήριξή μας ως οικονομικού και κοινωνικού
καταλύτη για την Κύπρο θα αποκτά ολοένα
και μεγαλύτερη αξία σε όλο το φάσμα της
βιώσιμης ανάπτυξης και εξέλιξης της οι-
κονομίας και της κοινωνίας της. Ο επεν-
δυτικός σχεδιασμός μέχρι το 2023 περι-
λαμβάνει συνολικές επενδύσεις που θα
φτάσουν τα €24 εκατομμύρια και που αφο-
ρούν κυρίως στη δημιουργία τεσσάρων
νέων σημείων πώλησης, ανακαινίσεις και
εκσυγχρονισμούς καταστημάτων. 

Εταιρικές αξίες

–Ποιες είναι οι εταιρικές σας αξίες;
Για ποιες ενέργειες εταιρικής κοι-
νωνικής ευθύνης έχετε διακριθεί; 
–Παραμένουμε και το 2020 για τρίτη

συνεχόμενη χρονιά «Top Employer». Σή-
μερα, υποστηρίζουμε συνολικά στην Κύπρο
περίπου 2.000 θέσεις εργασίας. Σχεδόν
1.000 περισσότερες από το 2011. Το εισό-
δημα των συνολικών θέσεων εργασίας
υποστηρίζει πάνω από 5.000 ανθρώπους.
Με οδηγό τις αξίες μας, τον σεβασμό, την
εμπιστοσύνη, την υπευθυνότητα, την ποι-
ότητα, τη βιωσιμότητα, την ειλικρίνεια
και τον δυναμισμό χτίζουμε το μέλλον με
την προσοχή μας στραμμένη στην υπεύ-
θυνη χρήση των φυσικών πόρων και σε
σύγχρονα οικονομικά πρότυπα, που θα
εγγυηθούν το βιώσιμο μέλλον του πλανήτη.
Εδώ και 10 χρόνια εφαρμόζουμε ένα ολι-
στικό μοντέλο υπευθυνότητας, δημιουρ-
γώντας μία αδιάσπαστη αλυσίδα σε όλα
τα επιχειρηματικά στάδια.

–Πιο συγκεκριμένα τι έχετε στο πρό-
γράμμα σας για το 2021;
–Η Lidl Κύπρου σε συνεργασία με τον

Μη Κυβερνητικό Οργανισμό Junior
Achievement Cyprus θα αναπτύξει το
πρόγραμμα STOP CY, δίδοντας την ευ-
καιρία σε μαθητές να υλοποιήσουν τη
δική τους ιδέα με γνώμονα την περιβαλ-
λοντική ευθύνη, καλλιεργώντας περιβαλ-
λοντική συνείδηση και κριτική σκέψη ως
οι υπεύθυνοι ηγέτες του αύριο. Πρόκειται
για ένα σύγχρονο περιβαλλοντικό πρό-
γραμμα, το οποίο προωθεί την καινοτομία
με στόχο την ευαισθητοποίηση της κοι-
νωνίας σχετικά με την αλόγιστη χρήση
πλαστικών μιας χρήσης, μέσα από ιδέες
που θα δώσουν λύσεις σε καθημερινά
προβλήματα. Επίσης, η συνεργασία της
Lidl Κύπρου με τον οργανισμό Junior
Achievement συνάδει απόλυτα με την
πρωτοβουλία REset Plastic, τη διεθνή
στρατηγική του ομίλου Schwarz για το
πλαστικό, στην οποία συμμετέχει και η
Lidl Κύπρου, και συγκεκριμένα στο πεδίο
δράσης REsearch για την υποστήριξη
ερευνών με σκοπό την ανάπτυξη καινο-
τόμων λύσεων με όραμα «Λιγότερο πλα-
στικό-Κλειστοί Κύκλοι πρώτων υλών».
Επιπλέον, θα προχωρήσουμε σε δωρεά
€30.000 και τροφίμων στον Ανεξάρτητο
Φορέα Κοινωνικής Στήριξης, του οποίου
προεδρεύει η κυρία Άντρη Αναστασιάδη,
για τη στήριξη ατόμων τα οποία αντιμε-
τωπίζουν σοβαρές δυσκολίες στη συνέχιση
της πανεπιστημιακής τους εκπαίδευσης.
Τέλος, στα άμεσα πλάνα της Lidl Κύπρου
συγκαταλέγεται η εξέλιξη της Lidl Food
Academy, η οποία από το νέο έτος φιλο-
δοξεί να χαρίσει ένα νέο ταξίδι γνώσεων,
εμπειριών και ψυχαγωγίας, μετακινούμενη
από πόλη σε πόλη της Κύπρου ως Lidl
Food Academy on the Go. Όλα αυτά είναι
έμπρακτες ενέργειες που δείχνουν ότι
στη Lidl η εξέλιξη και η προσαρμοστικό-
τητα είναι έννοιες αδιαπραγμάτευτες.

Σπύρος Κονδύλης, Regional Director Lidl Κύπρου

Η πανδημία μάς δίδαξε την αξία
της προσπάθειας για το καλύτερο
Κορυφαία προτεραιότητα η υγεία και ασφάλεια των πελατών, των συνεργατών και του προσωπικού μας

Στηρίζουμε έμπρακτα την οικονομία και την κοινωνία της χώρας και είμαστε συνοδοιπόρος
με την κυπριακή κοινωνία για ανάπτυξη και ευημερία, αναφέρει ο κ. Σπύρος Κονδύλης.

Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι
διανύουμε μία απαιτητική

εποχή κατά την οποία
δοκιμάζονται τα

αντανακλαστικά και
η ευελιξία των

επιχειρηματικών μοντέλων.
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Ένα λεπτό. Φέτος, δεν μπορούμε να
μιλήσουμε για τις «in» επιλογές γευ-
σιγνωσίας κατά την περίοδο των
Χριστουγέννων αφού, πρώτον δεν
έχουμε επιλογές και δεύτερον, δεν
έχουμε … γιορτές.  Και είναι κρίμα
ρε παιδί μου επειδή η φετινή χρονιά
στην εστίαση ξεκίνησε με πολλά
υποσχόμενες επιλογές και δεν της
δόθηκε η ευκαιρία να ανθίσει.  Αν-
τίθετα, η πανδημία και η διαχείριση
της πανδημίας έφεραν την εστίαση
σε τέλμα. Νιώθω πως ο χάρτης του
τομέα της εστίασης θα αλλάξει σε
σημαντικό βαθμό κατά τη νέα χρο-
νιά, αφού θα δούμε χώρους που ξέ-
ραμε –ίσως και για χρόνια – να μην
ανοίγουν, ενώ άλλοι νέοι θα επιχει-
ρήσουν να κάνουν το τολμηρό βήμα
παρουσιάζοντας μας τη δική τους
πρόταση σε κάθε περίπτωση.  Το
τοπίο θα διαμορφωθεί ανάλογα με
το βάθος της πανδημίας και των
περιοριστικών μέτρων μέσα στη
νέα χρονιά.

Φέτος, επίσης δεν μπορούμε να

μιλήσουμε για το Χριστουγεννιάτικο
διάκοσμο και το στόλισμα Πλατειών,
δρόμων, κτηρίων και λοιπών.  Ακο-
λουθήθηκε γενικά κάποια πεπατη-
μένη προηγούμενων χρόνων από
Δήμους και Κοινότητες, κάποιοι εν-
δεχομένως να προσπάθησαν πε-
ρισσότερο φέτος από άλλες χρονιές,
αλλά όταν ο κόσμος δεν κυκλοφορεί,
δεν υπάρχουν χορωδίες, δεν υπάρ-
χουν events, κάθε προσπάθεια δεί-
χνει λειψή, ορφανή και απογυμνω-
μένη. Ομολογουμένως, ο εξωτερικός
σύγχρονος και προγραμματιζόμενος
φωτισμός σε κάποια εμβληματικά
ιδιωτικά και λιγότερο σε δημόσια
κτήρια, σου ανεβάζουν κατιτίς τη
διάθεση στο μεσοδιάστημα της με-
τάβασης σου από το σουβλατζίδικο
στο σπίτι πριν το νυχτερινό κέρφιου. 

Μόνη εξαίρεση που χρήζει μιας
αναφοράς είναι το «δέντρο» που
στήθηκε στο Αρχηγείο της Αστυ-
νομίας στην είσοδο της Λευκωσίας.
Είναι πραγματικά απορίας άξιο, ποιο
αστέρι εμπνεύστηκε αυτό το «δέν-

τρο» για να το παρουσιάσει σαν ει-
καστική πρόταση.  Εκτός φυσικά
αν η πρόταση φέρει σαν τίτλο το:
«Σύνοψις του 2020». Υπήρχαν άλλοι
τρόποι να ευαισθητοποιηθεί το

κοινό για τα τροχαία ατυχήματα
και ειδικά για φέτος που όλα είναι
μαύρα και άραχνα, η προσέγγιση
έπρεπε να ήταν διαφορετική.  Αυτό
φυσικά είναι πάντοτε η δική μου

άποψη. Φέτος δυστυχώς δεν μπο-
ρούμε να μεταφέρουμε συναισθή-
ματα και βιώματα Χριστουγέννων
από αλλού, αφού δεν υπάρχει που-
θενά στον πλανήτη ένας τόπος που
να ζει τα Χριστούγεννα όπως συ-
νήθιζε.  Όλοι ζούμε μια διαφορετική
Χριστουγεννιάτικη ατμόσφαιρα,
μια διαφορετική πραγματικότητα.
Ίσως είναι μια ευκαιρία να κάνουμε
μια περισυλλογή  να δούμε τι έχου-

με και όχι να γκρινιάζουμε για το
τι μας στερήθηκε.  Πού θα πάει, θα
περάσει και αυτό.  Σημασία έχει
όλοι να κάνουμε αυτό που πρέπει
για να βάλουμε αυτό που μας ση-
μάδεψε τόσο άσχημα πίσω μας όσο
γίνεται πιο γρήγορα.

Παρά τα όσα «δεν μπορούμε»,
είναι και τόσα άλλα που είπαμε κατά
τη διάρκεια της χρονιάς.  Αν μάθαμε
ένα πράγμα είναι ότι η στέρηση
μάς έκανε πιο δυνατούς, οι προκλή-
σεις ανέδειξαν το πείσμα μας για
επιβίωση, μάθαμε για αντοχές που
ίσως δεν ξέραμε πως είχαμε.  Κλεί-
νοντας, θέλω να ευχηθώ σε όλους
σας το Πνεύμα των Χριστουγέννων
να σας έχει όλους καλά και να βρείτε
όλες τις δυνάμεις που θέλετε για να
αντιμετωπίσετε την ερχόμενη χρο-
νιά με υγεία και αισιοδοξία.  Merry
Christmas!

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors.

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Αλλιώτικα Χριστούγεννα
<<<<<<

Αν μάθαμε ένα πράγμα
είναι ότι η στέρηση μάς
έκανε πιο δυνατούς, οι
προκλήσεις ανέδειξαν
το πείσμα μας για επι-
βίωση, μάθαμε για αντο-
χές που ίσως δεν ξέρα-
με πως είχαμε.  

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

«Χαμένοέτος» θα πρέπει να θεωρείται
το 2020 για την αγορά κατοικίας, η
οποία οδεύει προς ένα σημαντικό
πισωγύρισμα στην πορεία προς την
ανάκαμψη που είχε αρχίσει να δια-
γράφεται, ιδίως τη διετία 2018-2019.
Η πανδημία είχε ως αποτέλεσμα να
απουσιάσει ο κινητήριος μοχλός της
ανάπτυξης της κτηματαγοράς, ήτοι
το αγοραστικό ενδιαφέρον από το
εξωτερικό. Αυτό αποτυπώνεται σε
όλα τα σχετικά μεγέθη, με τον πλέον
χαρακτηριστικό τρόπο. Με βάση τα
τελευταία διαθέσιμα στοιχεία της
Τράπεζας της Ελλάδος (ΤτΕ), κατά
το φετινό εννεάμηνο οι εισροές κε-
φαλαίων από το εξωτερικό για την
αγορά ακινήτων υποχώρησαν κατά
42,5% σε ετήσια βάση. Φέτος έχουν
επενδυθεί 437 εκατ. ευρώ λιγότερα
σε σχέση με το 2019, με το συνολικό
ποσό να υπολογίζεται σε 593 εκατ.
ευρώ, από 1 δισ. ευρώ κατά το πε-
ρυσινό εννιάμηνο. Παρ’ όλα αυτά,
η αγορά ακινήτων εξακολουθεί να
απορροφά ένα σημαντικό μερίδιο
των ξένων άμεσων επενδύσεων και
συγκεκριμένα 25,3% του συνόλου,
έναντι 32,3% το 2019. Επιπλέον,
παρά τη δύσκολη συγκυρία, η φετινή
επίδοση έχει ήδη ξεπεράσει την αν-
τίστοιχη του 2017, όταν στο σύνολο
του έτους η ελληνική αγορά ακινήτων
είχε προσελκύσει σχεδόν 415 εκατ.
ευρώ από το εξωτερικό. Ο βασικό-
τερος λόγος της μείωσης των φετινών
επενδύσεων από το εξωτερικό είναι
η κατάρρευση του προγράμματος

«χρυσή βίζα», που αφορά τη χορή-
γηση αδειών παραμονής σε επεν-
δυτές εκτός Ε.Ε. Φέτος, ο αριθμός
των αδειών που θα χορηγηθούν δύ-
σκολα θα ξεπεράσει το 20% του συ-
νόλου του 2019. Με βάση τα στοιχεία
του υπουργείου Μεταναστευτικής
Πολιτικής, το 2019 σημειώθηκε νέο
ρεκόρ αδειών, καθώς χορηγήθηκαν
συνολικά 3.428, με το ύψος των επεν-
δύσεων να εκτιμάται ότι προσέγγισε
το 1 δισ. ευρώ. Στον αντίποδα, φέτος,
είχαν εκδοθεί μόλις 368 άδειες μέχρι
και τις αρχές Σεπτεμβρίου, αριθμός
που δύσκολα θα αυξηθεί περαιτέρω,
με δεδομένο ότι από τον Νοέμβριο
και μετά η χώρα επανήλθε σε συν-
θήκες περιορισμού της κυκλοφορίας
και ταυτόχρονα διατηρήθηκαν οι
ταξιδιωτικοί περιορισμοί, ιδίως για
πολίτες εκτός Ε.Ε.

Σε στάση αναμονής
Εκτός όμως από την απώλεια των

επενδύσεων από το πρόγραμμα
«χρυσή βίζα», φέτος απουσιάζουν
και οι αγορές που έγιναν κατά κόρον
τα προηγούμενα χρόνια, με στόχο
την εκμετάλλευση διαμερισμάτων
μέσω των ψηφιακών πλατφορμών
βραχυχρόνιων μισθώσεων. Ελλείψει
ξένων επισκεπτών και με αβέβαιη
την επιστροφή τους, τουλάχιστον
μέχρι στην άνοιξη του 2021, πολλοί
ξένοι ενδιαφερόμενοι επενδυτές τη-
ρούν στάση αναμονής, ώστε να δουν
και σε ποιο σημείο θα ισορροπήσει
η συγκεκριμένη αγορά, καθώς έχουν
αποχωρήσει και χιλιάδες διαμερί-
σματα από τις πλατφόρμες τον τε-

λευταίο χρόνο. Τα παραπάνω δεδο-
μένα μεταφράζονται σε πτώση των
αγοραπωλησιών. Σύμφωνα με τα
στοιχεία του Μητρώου Αξιών Με-
ταβιβάσεων Ακινήτων της Γενικής
Γραμματείας Πληροφοριακών Συ-
στημάτων, μόνο στον Δήμο Αθη-
ναίων παρατηρείται φέτος μείωση
των συναλλαγών διαμερισμάτων
κατά 53%. Συγκεκριμένα, φέτος
έχουν μεταβιβαστεί μόλις 2.289 κα-
τοικίες, έναντι 4.852 το 2019. Ανά-
λογη εικόνα εμφανίζεται και σε άλλες
περιοχές του λεκανοπεδίου, όπως
στα νότια προάστια – στη Γλυφάδα
και στην Καλλιθέα, όπου η φετινή
κάμψη των αγοραπωλησιών κατοι-
κιών αγγίζει το 46%. Μείωση των
συναλλαγών κατά σχεδόν 60% κα-
ταγράφεται στη Νέα Σμύρνη, ενώ
σε Μαρούσι και Χαλάνδρι καταγρά-
φεται κάμψη της τάξεως του 35,3%
και 37,5% αντίστοιχα.

Με βάση τα σχετικά στοιχεία,
διακρίνεται μια μεγαλύτερη πτώση
στις γειτονιές του κέντρου της Αθή-
νας και δευτερευόντως στα νότια
προάστια. Πρόκειται για μια φυσιο-
λογική εξέλιξη, καθώς στις εν λόγω
περιοχές εστίασαν οι ξένοι επενδυ-
τές, είτε για να αποκτήσουν ακίνητα
στο πλαίσιο της λήψης άδειας πα-
ραμονής, είτε για να εκμεταλλευθούν
διαμερίσματα μέσω των ψηφιακών
πλατφορμών βραχυχρόνιων μισθώ-
σεων. Στον αντίποδα, η κάμψη των
συναλλαγών είναι ηπιότερη στα βό-
ρεια προάστια, όπου η αγορά τρο-
φοδοτείται κατά κανόνα από την
εγχώρια ζήτηση.

Ελλείψει επενδυτών
βυθίστηκε η αγορά
κατοικίας στην Ελλάδα
Κατέρρευσε η «χρυσή βίζα», δεν αγοράζουν διαμερίσματα για Airbnb

Συνεχίζουν να αυξάνονται οι τιμές
Μέχρι στιγμής, οι τιμές δεν φαί-
νεται να έχουν προσαρμοστεί στα
νέα δεδομένα που δημιουργούνται
στην αγορά κατοικίας. Με βάση
τα στοιχεία της ΤτΕ, κατά το φετινό
εννεάμηνο οι αξίες των διαμερι-
σμάτων στο σύνολο της χώρας
αυξήθηκαν κατά 4,6% σε ετήσια
βάση. Πάντως, όπως επισημαίνει
και η ίδια η ΤτΕ, συνηθίζεται να
παρατηρείται μια χρονική υστέ-
ρηση λίγων μηνών μέχρις ότου
αποτυπωθεί και στις τιμές η πραγ-
ματικότητα στην αγορά κατοι-
κίας.

Σύμφωνα με τον κ. Λευτέρη
Ποταμιάνο, πρόεδρο της Ενωσης
Μεσιτών Αθηνών-Αττικής, η διόρ-
θωση των τιμών βρίσκεται προ
των πυλών. «Στην αγορά κατοικίας,
θεωρώ πως, κατά τη διάρκεια των
επόμενων τριών έως έξι μηνών,
θα υπάρξει μια υποχώρηση της
τάξεως του 15%-20% στις τιμές
πώλησης κατοικιών, καθώς όλα
τα στοιχεία συντείνουν προς αυτήν

την κατεύθυνση». Οι περισσότερες
επιχειρήσεις, ιδίως του λιανεμπο-
ρίου και της εστίασης, δέχονται
σοβαρές πιέσεις στα έσοδά τους,
κάτι που εκτιμάται ότι θα οδηγήσει
σε πιέσεις και στα εισοδήματα
των εργαζομένων (π.χ. μέσω μει-
ώσεων μισθών ή απολύσεων). Η
νέα αυτή αποδυνάμωση της αγο-
ραστικής δύναμης των νοικοκυ-
ριών, σε συνδυασμό και με την
πιο συντηρητική πολιτική που θα
υιοθετήσει, έστω για ένα διάστημα,
το εγχώριο τραπεζικό σύστημα
αναμένεται να ασκήσει πιέσεις
και στις τιμές μεσοπρόθεσμα.

Επιπλέον πιέσεις ενδέχεται να
ασκηθούν στις τιμές των κατοικιών
και από την αναμενόμενη περαι-
τέρω ενίσχυση της προσφοράς
ακινήτων. Οι τράπεζες και τα επεν-
δυτικά funds, που έχουν αγοράσει
και διαχειρίζονται χαρτοφυλάκια
κόκκινων δανείων με εγγυήσεις
ακινήτων, προβλέπεται να εντα-
τικοποιήσουν και να επιταχύνουν

τη διαδικασία ανάκτησης ακινή-
των ή επαναγοράς τους από πλει-
στηριασμούς. Ετσι, στην αγορά
κατοικίας θα υπάρχει μια πρόσθε-
τη ροή νέων ακινήτων προς πώ-
ληση. Ηδη έχουν αρχίσει να λει-
τουργούν και οι πρώτες πλατφόρ-
μες (π.χ. η Altamira Properties
από την doValue και η αντίστοιχη
της Prosperty) πωλήσεων κατοι-
κιών και το 2021 αναμένεται να
εμφανιστούν κι άλλες, προκειμέ-
νου να επιταχυνθεί η διάθεση πε-
ρισσότερων ακινήτων στην αγο-
ρά.

Ασφαλώς, εφόσον επιστρέψουν
οι ξένοι αγοραστές, έστω από το
δεύτερο εξάμηνο του 2021, ανα-
μένεται εκ νέου σταθεροποίηση
των τιμών στην αγορά κατοικίας
(τουλάχιστον στα σημεία που προ-
σελκύουν το υψηλότερο ενδιαφέ-
ρον), η οποία θα οδηγήσει σε βελ-
τίωση και της ψυχολογίας και στη
συνέχεια και σε νέο ανοδικό κύκλο
των τιμών.

Δήμοι και κοινότητες προσπάθησαν να δώσουν χριστουγεννιάτικη νότα με
τους φωτισμούς και το διάκοσμο. Όμως, όταν ο κόσμος δεν κυκλοφορεί, δεν
υπάρχουν χορωδίες, δεν υπάρχουν events, κάθε προσπάθεια δείχνει λειψή,
ορφανή και απογυμνωμένη.  



ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ 25 -  ΚΥΡΙΑΚΗ 27 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020

Σήμερα ξύπνησα στη Νέα Υόρκη 
του 2020 χωρίς τηλέφωνο (στα-
θερό ή κινητό) και χωρίς Ιντερ-
νετ. Οταν το συνειδητοποίησα, 
γέλασα σκωπτικά, γιατί το 2020 
με έμαθε να ξυπνάω και να μην 
ξέρω τι με περιμένει. Είχε προη-
γηθεί εδώ χθες μια χιονοθύελλα, 
που ζήλεψε κι αυτή και θέλησε 
να αφήσει τα δικά της τοπικά ση-
μάδια στο σώμα μιας πόλης που 
τους τελευταίους 10 μήνες δέχε-
ται απανωτά χτυπήματα. Χιλιάδες 
νεκροί, ομαδικοί τάφοι, κοινω-
νικές αναταραχές και λεηλασί-
ες, «λουκέτο» το Broadway και η 
Metropolitan Opera, «λουκέτο» 
τα μουσεία, «λουκέτο» τα εστια-
τόρια. «Λουκέτο» η νεοϋορκέζικη 
ζωή όπως την ξέραμε.

Με αφορμή όλα αυτά, εκατο-
ντάδες χιλιάδες άνθρωποι έχουν 
βρεθεί σε δεινή θέση. Μέσα σε 

αυτούς και οι άνθρωποι του δι-
κού μου χώρου, της τέχνης και 
του θεάματος. Κάποιοι κατάφε-
ραν να μπουν στο ταμείο ανερ-
γίας και έμειναν κλεισμένοι στα 
σπίτια τους καρτερικά, μέχρι να 
επανέλθει η ζωή όπως την άφη-
σαν. Μόνη τους διέξοδος και πε-
δίο έκφρασης πλέον το ∆ιαδίκτυο. 
Κάποιοι άλλοι εγκατέλειψαν την 
πόλη, γιατί αδυνατούσαν να επι-
βιώσουν, είτε ρίχνοντας μαύρη 
πέτρα είτε διατηρώντας την ελ-
πίδα πως θα ξαναγυρίσουν για να 
ξαναπιάσουν τα όνειρά τους από 
εκεί όπου τα άφησαν.

Κάπως έτσι πιάσαμε ∆εκέμβριο 
και μπήκαμε στις γιορτές.

Οταν με ρωτούν ποια είναι η κα-
λύτερη εποχή για να επισκεφθεί κά-
ποιος τη Νέα Υόρκη, το μυαλό μου 
πάει πάντα πρώτα στις γιορτές. Η 
πόλη είναι εντυπωσιακή από μόνη 
της, πόσο μάλλον στολισμένη και 
φωτισμένη. Ο καιρός συμμαχεί με 
την παραδοσιακή εικόνα των Χρι-
στουγέννων και φροντίζει, συνή-
θως με χιόνι, να την υποστηρίζει. 
Οι παράγοντες αυτοί δημιουργούν 
ένα σκηνικό, που με τη βοήθεια 
της βιομηχανίας του θεάματος έχει 
αναθρέψει τον τελευταίο αιώνα μια 
ιδιαίτερη, νεοϋορκέζικη κουλτού-
ρα γύρω από τις γιορτές. Σε κάνει 
να θέλεις να περπατήσεις την πό-
λη και να τη ζήσεις μέχρι τελικής 
πτώσης, ψύξης και πιστωτικής κα-
ταστροφής.

Ολα αυτά, φυσικά, μέχρι τον μέ-
γα ανατροπέα κορωνοϊό. Την περα-

σμένη, παγωμένη Κυριακή, αποφα-
σίσαμε με τη σύζυγό μου να βγούμε 
λίγο από τον οικιακό μας περιορι-
σμό για μια απαραίτητη αλλαγή 
παραστάσεων (εργαζόμαστε και οι 
δύο από το σπίτι). Λόγω του κρύου, 
σκεφτήκαμε την ιδέα μιας βόλτας 
με το αυτοκίνητο στο κέντρο του 
Μανχάταν για να δει η τρίχρονη 
κόρη μας το περίφημο χριστουγεν-
νιάτικο δέντρο στο Κέντρο Ροκφέ-
λερ (Rockefeller Center).

Είχαμε καιρό να δούμε το κέ-
ντρο της πόλης. Μέχρι πρόσφατα, 
ο συνδυασμός του lockdown και 
των επεισοδίων με αφορμή τη δο-
λοφονία του Τζορτζ Φλόιντ έφερνε 
στις οθόνες μας εικόνες που στην 

αρχή ήταν σοκαριστικές και στη 
συνέχεια καταθλιπτικές. Οι βιτρί-
νες των μαγαζιών σφραγισμένες, 
πολλά από αυτά άδεια και η πόλη 
έρημη, όπως δεν την είχαμε φα-
νταστεί ποτέ – σαν σκηνικό κινη-
ματογραφικού θρίλερ.

Τα μέτρα κατά του ιού έκαναν 
τη μετακίνησή μας πιο γρήγορη, 
καθώς δεν υπήρχε η κίνηση που 
συναντούσαμε άλλοτε. ∆ιασχίζο-
ντας τη γέφυρα του Κουίνσμπορο 
(Queensborough Βridge) αισθάν-
θηκα ένα σφίξιμο στο στομάχι γι’ 
αυτό που θα αντικρίζαμε. Σιγά σι-
γά, όμως, το σφίξιμο άρχισε να φεύ-
γει και η ανανέωση της ζωντανής 
επαφής έφερνε ανακούφιση. Η πό-

λη δεν βρισκόταν σε κατάσταση 
lockdown και ο κόσμος, φορώντας 
μάσκες, κυκλοφορούσε στους δρό-
μους, παρά το τσουχτερό κρύο. ∆ι-
ασχίσαμε την ανατολική πλευρά 
μέχρι το Σέντραλ Παρκ και κατεβή-
καμε την Πέμπτη Λεωφόρο. Η 5th 
Αvenue θεωρείται –όχι άδικα– η κε-
ντρική αρτηρία της πόλης και ανυ-
πομονούσαμε να αφουγκραστούμε 
ξανά τον σφυγμό της.

Περνώντας έξω από το με-
γαλοπρεπές κτίριο του Μετ 
(Metropolitan Museum of Art) είδα-
με τη χορωδία Metropolitan Singers 
σε διάταξη ασφαλείας, με μάσκες 
και αποστάσεις, να τραγουδούν κά-
λαντα στα σκαλοπάτια του μουσεί-

ου. Σαν να τραγουδούσαν στίχους 
για μια πόλη που αντιστέκεται, που 
αρνείται να το βάλει κάτω. Πιο κά-
τω, είδαμε τον περίφημο γυάλινο 
κύβο της Apple και το αιωρούμενο 
μήλο στο κέντρο του, ντυμένο στα 
κόκκινα, στο πνεύμα της εποχής.

Με χαρά είδαμε τα μαγαζιά πά-
λι ανοιχτά και τη λεωφόρο στολι-
σμένη και φωτισμένη. Η ενέργεια, 
όμως, γύρω μας δεν ήταν η συνηθι-
σμένη για τα δεδομένα της εποχής. 
Οι δρόμοι ήταν πολύ πιο άδειοι από 
αυτοκίνητα και ανθρώπους, και δεν 
αργήσαμε να συνειδητοποιήσουμε 
γιατί: λόγω της επιδημίας έλειπαν 
οι επισκέπτες, που υπό άλλες συν-
θήκες έρρεαν κατά μιλιούνια, από 

ολόκληρο τον πλανήτη, για να βρε-
θούν εδώ και να ζήσουν αυτή την 
ατμόσφαιρα.

Δέντρο και πλακάτ
Με αυτές τις σκέψεις φθάσα-

με και στο ύψος του Rockerfeller 
Center, με παιδική προσμονή πλέ-
ον και οι τρεις. Στη θέα του φαντα-
σμαγορικού δέντρου που ξεπρό-
βαλε στο βάθος, η μικρή ξέσπασε 
σε επιφωνήματα χαράς και θαυμα-
σμού. Την ίδια στιγμή, στο πεζο-
δρόμιο μπροστά μας και με φόντο 
το δέντρο, περίπου 50 άνθρωποι 
με πλακάτ «Τραμπ - Πενς» διαδή-
λωναν με ένταση ανάγλυφη στα 
πρόσωπά τους, διαμαρτυρόμενοι 
για τη γνησιότητα των πρόσφα-
των εκλογών, υπό την επίβλεψη 
αστυνομικών. Μείναμε έκπληκτοι 
μπροστά σε ένα θέαμα φωτός από 
εορταστικά λαμπιόνια και περιπο-
λικά, σε μια πόλη που μας έμαθε 
να μη μας εκπλήσσει τίποτα. Η ίδια 

πόλη μάς έδινε τώρα με τον δικό 
της τρόπο το στίγμα των ημερών: 
ακόμη και οι πιο βαθιά εμπεδωμέ-
νες αντιλήψεις μας είναι πλέον υπό 
αμφισβήτηση και καλούμαστε να 
τις επανεξετάσουμε. 

Μουδιασμένοι, συνεχίσαμε στην 
5η Λεωφόρο προς τα κάτω, ενώ η 
μικρή, από το πίσω κάθισμα, ζητού-
σε επίμονα να ξαναδεί το δέντρο. 
Οσο απομακρυνόμασταν από το 
κέντρο (Μidtown) αυξάνονταν οι 
άδειοι εμπορικοί χώροι, που μέχρι 
πρότινος φιλοξενούσαν μαγαζιά 
λιανικής πώλησης και χώρους εστί-
ασης. Οι γιορτές στη Νέα Υόρκη του 
2020 είναι διαφορετικές, όπως και 
σε όλον τον κόσμο. Οι εξελίξεις μάς 
υποχρεώνουν να εστιάσουμε με την 
ακρίβεια ενός λέιζερ σε ό,τι καλό 
μάς συμβαίνει και να διατηρήσου-
με την αισιοδοξία μας. Ας είναι η 
αντίδραση ενός τρίχρονου παιδιού 
στη θέα ενός υπέροχου χριστου-
γεννιάτικου δέντρου ο οδηγός μας.

 
* Ο κ. Περικλής Κανάρης είναι 
μουσικοσυνθέτης, ενώ συνεργάζεται 
με το Πανεπιστήμιο της Νέας Υόρκης 
(ΝΥU) ως αναπληρωτής καθηγητής 
διδάσκοντας τη «συνάντηση» των 
μπλουζ με το ρεμπέτικο (τίτλος του 
μαθήματος: Songs of the Underdog. 
American blues meets Greek rebetiko). 
Το καλοκαίρι του 2019, ο κ. Κανάρης 
παρουσίασε τα καινούργια του 
τραγούδια στο Summer Nostos Festival, 
στο ΚΠΙΣΝ, σε ποίηση Καβάφη, Ελιοτ, 
Ελευθερίου και νεότερων ποιητών. Ζει 
με την οικογένειά του στη Νέα Υόρκη.

«Φάλτσα» κάλαντα στη Νέα Υόρκη
Οδοιπορικό στη φωτισμένη και στολισμένη αμερικανική μητρόπολη, που αντιστέκεται σθεναρά στον κορωνοϊό

Του ΠΕΡΙΚΛΗ ΚΑΝΑΡΗ*

Ο δήμαρχος της Νέας Υόρκης, Μπιλ ντε Μπλάζιο (αριστερά), ανάβει τα φώτα του χριστουγεννιάτικου δέντρου στο Κέντρο Ροκφέλερ.

Αναμνηστική φωτογραφία μπροστά σε γιγάντιο χριστουγεννιάτικο στεφάνι.

Νεοϋορκέζικη οικογένεια μόλις αγόρασε το χριστουγεννιάτικο δέντρο της.

Διακόσμηση αλλά και περιοριστικά της επιδημίας μέτρα παντού.

Στολισμένες βιτρίνες καταστημάτων στην Πέμπτη Λεωφόρο. Με μάσκα και το λιοντάρι έξω από τη ∆ημόσια Βιβλιοθήκη της πόλης.
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Είδαμε τη χορωδία 
Metropolitan Singers
σε διάταξη ασφαλείας, 
να τραγουδάει με μάσκες 
και αποστάσεις. 

Μείναμε έκπληκτοι 
μπροστά σε ένα θέαμα 
φωτός από εορταστικά 
λαμπιόνια
και περιπολικά.
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Ε
ίναι πρωτόγνωρα αυτά τα Χριστούγεν-
να για πάρα πολύ κόσμο, αφού θα τα 
γιορτάσουμε μοναχικά ή με το πολύ 

δέκα άτομα –τα οποία λίγα δεν τα λες– 
και θα πρέπει να φάμε και να πιούμε με 
ωράριο. Εντάξει, δεν ήρθε δα και το τέλος 
του κόσμου. Καλώς ή κακώς ενέσκηψε ο 
κορωνοϊός και μας επιβάλλονται μέτρα, 
τα οποία αποσκοπούν στην ανάσχεσή 
του και υποτίθεται ότι λαμβάνονται μετά 
από περίσκεψη από ομάδα ειδικών, άρα 
θα πρέπει να υπακούσουμε σε αυτά, και 
ταυτόχρονα να είμαστε σε επιφυλακή 
ώστε να αξιολογούμε την κατάσταση και 
να προσέχουμε αν η Πολιτεία ή θεσμοί 
της προσπαθούν να τα καταχραστούν εν 
ονόματι της ασφάλειάς μας ή της διαφύ-
λαξης της δημόσιας υγείας. Ο διάβολος 
μπορεί να κρυφτεί στις λεπτομέρειες και 
ενός νόμου ή ενός κανονισμού. Ωστόσο, 
η στείρα αντίδραση σε αυτά δεν προσφέ-
ρει τίποτε και ιδίως όταν αυτή προέρχεται 
από ανθρώπους που δεν πολυβασανίζουν 
τα πράγματα και απλώς περιφέρουν στο 
διαδίκτυο, στους δρόμους και στα γρα-
φεία την κουταμάρα τους. 

Είναι, λοιπόν, δύσκολα αυτά τα Χρι-
στούγεννα… βέβαια, αν το καλοσκε-
φτείτε δεν είναι και τίποτα φοβερό, αν 

συγκρίνεις το βράδυ των δέκα, πέντε ή 
τριών ατόμων, με τη μοναξιά σε έναν 
θάλαμο νοσηλείας Covid-19, ή σε ένα μο-
νάρι της Λευκωσίας ή της όποιας άλλης 
πόλης, ή τη δυσκολία μιας μονογονεϊκής 
οικογένειας, ή μιας χήρας, ενός χήρου 
κτλ. Θα μου πείτε, χωράνε συγκρίσεις; 
Βασικά, όχι, δεν χωράνε συγκρίσεις, αλ-
λά αν καθίσει κάποιος και σκεφτεί τα 
παραπάνω θα δει ότι τελικά δεν είναι και 
κάτι το τόσο αξεπέραστο και τρομερό 
και φοβερό, αν δεν μαζευτούμε σαρά-
ντα-δώδεκα για ένα τραπέζι. Και το λέω 
για να αποφεύγουμε λίγο τη 
μουρμούρα. Ζητώ λίγη πε-
ρισσότερη ενσυναίσθη-
ση, με λίγα λόγια, λί-
γη σιωπή, σεβόμενοι 
την αέναη μοναξιά 
κάποιων, την υπο-
χρεωτική απομόνω-
ση κάποιων άλλων, 
τον διά βίου εγκλεισμό 
άλλων, είτε σωματικώς 
είτε πνευματικώς. Λίγο 
σεβασμός, λοιπόν, τίπο-
τε περισσότερο και τί-
ποτε λιγότερο. Άλλωστε, 
υποτίθεται ότι η πανδη-

μία μάς δίδαξε πολλά, έτσι δεν είναι; 
Θα ήταν καλό, λοιπόν, να κάνουμε ένα 
τεστ αυτές τις γιορτές για να δούμε πώς 
μπορούμε να αντεπεξέλθουμε υπό αυ-
τές τις συνθήκες.  

Αυτά τα Χριστούγεννα θα τα περά-
σουμε με αυτόν τον τρόπο, ας το πάρου-
με απόφαση και ας οργανωθούμε όσο 
καλύτερα μπορούμε για να περάσουμε 
αυτές τις δυο-τρεις μέρες όσο πιο όμορ-
φα γίνεται. Η τεχνολογία βοηθά πια να 
μην είμαστε τόσο μακριά απ’ όσους αγα-
πάμε, ας δούμε τα πράγματα από μια άλ-
λη γωνία. Ποτέ να μην ξεχνάμε, όμως, 

όσους ανθρώπους δεν μπορούν να 
έχουν εκ των πραγμάτων κά-
ποιον έστω και από μακριά 
δίπλα τους. Ούτε αυτολο-
γοκρισία χρειάζεται ού-
τε ψευτο-συγκινήσεις. 
Ενσυναίσθηση, σεβα-
σμός και σε όποιον/α 
δεν υπάρχουν τα συ-
στατικά αυτά υπομο-
νή και συγκράτηση. 

Ξέρετε, είναι ισχυ-
ρός αντίπαλος η μονα-

ξιά, μην τον υποτιμάτε, μην 
τον υποτιμάμε. Αν μπορούμε να 

γεμίσουμε τη μοναξιά κάποιου με την 
παρουσία μας, ας το κάνουμε. Θα είναι 
θείο δώρο για αυτόν που θα το δεχτεί, 
και θεία κίνηση για αυτόν που θα την 
κάνει. Αν η εποχή της πανδημίας επι-
βάλλει την απόσταση, η περίοδος των 
εορτών ας γίνει αφορμή για μια πιο ζε-
στή ενδοσκόπηση και ιεράρχηση προ-
τεραιοτήτων μας. 

«Ποιος να τον αγαπήση αυτόν; Ήτο 
έρημος εις τον κόσμον. Και είχε πέσει 
εις τον έρωτα, με την γειτόνισσαν την 
Πολυλογο�, διά να ξεχάση το καράβι 
του, τας Λαΐδας της Μασσαλίας, την 
θάλασσαν και τα κύματ� της, τα βάσα-
νά του, τας ασωτίας του, την γυναίκα 
του, το παιδ� του. Και είχε πέσει εις το 
κρασί διά να ξεχάση την γειτόνισσαν». 
Γράφει ο Παπαδιαμάντης στο διήγημά 
του «Ο έρωτας στα χιόνια». Μόνος του 
ο μπαρμπα-Γιαννιός, μόνη της όμως και 
η γριά Αχτίτσα, συνάντησε τον έμπορο 
από τη Σύρο «Και ιδού διατί η πτωχή 
γραία εφόρει τη ημέρα των Χριστουγέν-
νων καινουργή άδολην μανδήλαν, τα δε 
δύο ορφανά είχον καθαρά υποκαμισά-
κια δια τα ισχνά μέλη των και θερμήν 
υπόδεσιν διά τους παγωμένους πόδας 
των», στη «Σταχομαζώχτρα».

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Ε
ίναι άραγε το ένα έργο του έρωτα και το 
άλλο του θανάτου; Ή μήπως η άγνοια 
και η γνώση αποκτώνται και στα δύο 

με τρόπο οδυνηρό; Οι δύο παραστάσεις που 
παρουσιάστηκαν live streaming, από το θέ-
ατρο «Πορεία», είχαν την πρόκληση μιας δι-
αφορετικής προσέγγισης στον Σαίξπηρ και 
στον Σοφοκλή. Κι αν αυτό μοιάζει τιτάνιο, 
οι δύο σκηνοθέτες φρόντισαν να διευκρι-
νίσουν εξαρχής τις προθέσεις τους: «This 
is not Romeo and Juliet», σε σύλληψη και 
σκηνοθεσία του Αργύρη Πανταζάρα (με τον 
ίδιο και την Ελλη Τρίγγου), και «Οιδίπους», 
μια σύνθεση βασισμένη στον «Οιδίποδα Τύ-
ραννο» του Σοφοκλή και στο σενάριο του Πι-
ερ Πάολο Παζολίνι για την ομώνυμη ταινία, 
σε σκηνοθεσία ∆ημήτρη Καραντζά με τρεις 
ηθοποιούς (Μιχάλης Σαράντης, Μαρία Κε-
χαγιόγλου και Κωνσταντίνος Αβαρικιώτης). 

Και οι δύο παραστάσεις έχουν το πλεονέ-
κτημα του χρόνου (διαρκούν 1 ώρα η κάθε 
μία) και της προσέγγισης της ουσίας, με τον 
τρόπο που κάθε σκηνοθέτης διάλεξε να την 
πυκνώσει. Τα 60 λεπτά, πάνω-κάτω, για να 
καταγραφούν ως πλεονέκτημα, πρέπει να 
έχουν πίσω τους επίπονη δουλειά, επινοη-
τικότητα, βλέμμα, αφομοίωση του πρωτότυ-
που στο οποίο βασίζονται. 

Στην πρώτη εκδοχή, με αφορμή τον Ρω-
μαίο και την Ιουλιέτα, δύο νέοι ερωτεύονται 
σε ένα πάρτι μεταμφιεσμένων, εισβάλλουν 
στο θέατρο και υποδύονται τη ζωή τους με 
τα λόγια κάποιων άλλων, μυθικών εραστών. 
Ονειρεύονται, δραπετεύουν από την πραγ-
ματικότητα, συνομιλούν με τον θάνατο, και 
στα «διαλείμματα», όταν εκτροχιάζονται τα 
συναισθήματα, προσπαθούν –μάλλον μά-
ταια– να ξαναβρούν τους εαυτούς τους. Αλ-
λά ποιοι είναι όμως πλέον αυτοί οι «εαυτοί»; 
Από την άγνοια οδηγήθηκαν στη γνώση, 
στην αυτογνωσία. Τίποτα δεν είναι πλέον το 
ίδιο. Το δικό τους σήμερα αναμειγνύεται με 
ένα ξένο παρελθόν, αλλά, στο τέλος, ο χρό-
νος είναι ενιαίος, το ξένο γίνεται οικείο και 
το «δικό τους» ανοίκειο. 

Στη δεύτερη παράσταση, τρεις αφηγη-
τές ανασύρουν την ιστορία του Οιδίποδα 
ως αφηγηματικό παιχνίδι, αναπαριστώντας 
τη διαδρομή του ήρωα προς τη γνώση, τόσο 
ανυπόφορη και αμείλικτη στην περίπτωσή 
του, που τον οδηγεί στην αυτοτύφλωση. Η 
σκηνή, διάσπαρτη από λευκές μπλούζες, το-
ποθετημένες σε κρεμάστρες δαπέδου, ανι-
σοϋψείς, υποχρεώνουν τον Οιδίποδα συχνά 
σε ένα δαιδαλώδες σλάλομ. Συνομιλεί με την 
Ιοκάστη/μητέρα σύζυγο, καθισμένοι δίπλα 
δίπλα, σε μια διαδικασία ερωτοαπαντήσε-
ων. Κι όσο η αλήθεια διαφαίνεται, τόσο ο 
φόβος κατακλύζει κάθε σκέψη. «Αξίζει να 
παραδίδεις τη ζωή σου στον φόβο όταν η 
τύχη κυβερνά;», αναρωτιέται ο τρίτος αφη-
γητής. Η απευκταία (ή, μήπως, εντέλει λυ-
τρωτική) γνώση οδηγεί την τραγωδία στην 
αιματηρή κάθαρση. Ποιος μπορεί να κου-
βαλήσει, σιωπηλά και ατιμώρητα, το βάρος 
ενός οιουδήποτε φόνου, πόσο μάλλον του 
πατέρα του (έστω κι αν, αρχικά, αγνοεί την 
ταυτότητά του); «Είναι η τραγωδία της Γνώ-
σης, της αυτογνωσίας. Κι ασφαλώς η αυτο-
γνωσία περιλαμβάνει τη γνώση των ορίων 
της ελευθερίας μας», είχε πει ο σπουδαίος 
Μίνως Βολανάκης (στον οποίο ανήκει και η 
μετάφραση του Σοφοκλή). 

Θάνατοι αφόρητοι, αναίτιοι, συναισθή-
ματα που κυμαίνονται με αδιανόητες, για 
κοινούς θνητούς, αυξομειώσεις, βαθύτερα 
από δάκρυα και θρήνους, βοηθούν να διεισ-
δύσουμε στην καρδιά του μυστηρίου. Κάθε 
φορά που η ζωή παίρνει το πάνω χέρι και ο 
παράδεισος μοιάζει υπαρκτός, η κόλαση πα-
ραμονεύει για να οδηγήσει στη χώρα «απ’ 
όπου κανένας ταξιδιώτης δεν γυρίζει». Ο Ρω-
μαίος και η Ιουλιέτα, η Ιοκάστη, ο Οιδίποδας 
παραμένουν προβλήματα ανοιχτά. Τα πάθη, 
η μετάνοια, η συντριβή, η εξιλέωση, η άγρια 
ψυχική και σωματική βία, η πορεία από την 
οργή ώς την καταλλαγή, που μπορεί να είναι 
και παντοτινή σιωπή, όλα μοιάζουν στάδια 
μιας πορείας στην οποία η μοίρα κρυφοπαί-
ζει με τον χαρακτήρα του καθενός. 

Οι δύο παραστάσεις, μέσα από πολλα-
πλές αφαιρέσεις επιστρώσεων, είτε ερμη-
νευτικών είτε σκηνοθετικών, φέρνουν στην 
επιφάνεια αυτήν την ανησυχητική ερημία 
που αφήνουν τα έργα μεγάλης πνοής είτε δι-
αδραματίζονται σε ένα δωμάτιο, είτε σε μια 
άδεια σκηνή, είτε σε αίθουσα ανακτόρων. 

Θα μπορούσαν να εκληφθούν και ως μά-
θημα συνομιλίας με τη θνητότητα, ακόμη κι 
αν πρόκειται για δύο ερωτευμένους νέους 
που «δεν είναι ο Ρωμαίος και η Ιουλιέτα». 
Μια συνομιλία εσωτερική, αινιγματική, που 
προχωράει στα ενδότερα για να συναντήσει 
το φως και το σκοτάδι.

«Αξίζει να
παραδίδεις
τη ζωή σου
στον φόβο;»

Έμπορος από τη Σύρο 

Επιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Για αυτή την Κυριακή η «Κ» επέλεξε 
έξι ποιήματα από ισάριθμες ποιητικές 
συλλογές που κυκλοφόρησαν το 2019. 
Επίσης, παρουσιάζουμε εν συντομία 
την ανθολογία «Οι νεότεροι, Κύπριοι 
ποιητές και ποιήτριες (1981-2001)», 
σε επιμέλεια της Αλεξάντρας Ζαμπά, 
η οποία κυκλοφόρησε από τις εκδόσεις 
Αρμίδα. Σας ευχόμαστε ολόψυχα καλά 
Χριστούγεννα και βάλτε όση ποίηση 
χωράει στη μέρα σας. 

«Η απέναντι όχθη»

Στον Αλέξη
Αλέξανδρε
ατένισε την απέναντι όχθη
εκεί που κάποτε η χλοερή νεότης
βυθιζόταν αμέριμνη
στα ενύπνια των ερωτιδέων
αναζητώντας συγκινήσεις
σε υψηλές θερμοκρασίες έρωτος.
Γιατί δεν αντιστάθηκες στον χρόνο
–καθώς κι εγώ μαζί σου–
προτάσσοντας το ξίφος
έτοιμος στο πρόσταγμα
«Θανατώστε τον χρόνο»
όταν αυτός ο αιωνίως ανάλγητος
έπαιζε ζάρια
μεταμφιεσμένος σε παιδί...

Από τη συλλογή της Νάσας Παταπίου 
«Μελουζίνης ενώτια ή Η ωραία που έρχε-
ται», (Κρατικό Βραβείο Ποίησης για εκδό-
σεις του 2019), εκδ. Καστανιώτη 2019.

« Έρωτας με πιστοποίηση»

Μερικοί εκπαιδευόμενοι
στις κοινωνικές δεξιότητες
ασκούν παιγνιώδεις πολιτικές
πάνω μας
πιάνουν να ερωτευτούν
λιγάκι, μετανιώνουνε
κόβουν τα νήματα μετά,
πέφτουμε σε κενά
μας μεταφέρουν
με ψυχικές εκδορές
λυπούμαστε πολύ, λένε
η εκπαίδευση δεν είχε
τα αποτελέσματα που περιμέναμε.
Κάποτε οι εκπαιδευόμενοι
μαθαίνουν τη δουλειά, κύριε
κάποτε κλαίμε
κάποτε ελπίζουμε να μη
γινόμασταν πειραματόζωα
Μέχρι τότε εμπλουτίζουμε όλοι
τις κοινωνικές μας δεξιότητες

γεμίζουμε τα κενά σας με
πληρωμένες συνεδρίες αν θελήσετε
σας αποστέλλεται το εγχειρίδιο
«Πώς να ερωτευτείς
εκ του ασφαλούς εντρυφούμε,
αν μη τι άλλο, στον καπιταλισμό 
του πράγματος.

Από τη συλλογή της Αναστασίας Ονου-
φρίου «όταν λέω άλφα», εκδ. Σαιξπηρι-
κόν 2019.

 
« Έρωτας, ψωμί και μύθος»

Το στάχυ σου χρυσώνει, φως μου,
ο κάμπος σου φουντώνει
κι είναι ζωγραφιά,
φρέσκο ψωμί ευωδιαστό
ζύμωσε δωσ’ μου
και τότε αντέχω, λιώνω πίκρες
και καρφιά.
Ψαλμούς ακούω Μεσαορία
στου Άη Γιώργη την πορεία,
ήρθε ξανά το περιστέρι,
σπέρνει ξανά λαού το χέρι.
Οι έρωτες μας σεριανεύουν,
σαν γιασεμί μυρίζουν όλα τα φιλιά,
τις στέγες μας οι αχτίδες
απαλά χαϊδεύουν
και της μικρής αγάπης
στάχυα τα μαλλιά.

Από τη συλλογή του Ιωσήφ Σ. Ιωσηφίδη 
«Εντός, εκτός», εκδ. Σοκόλη 2019.

«Παραμονές»

του Α.
Αργά γυρίζω το φουστάνι μου
από μέσα
το μακραίνω μ’ αλύγιστη κλωστή
όσο το φρόνημα στέκεται ορθό
και γυρίζω σ’ άδειους δρόμους
όλο λάσπη.
Τι εποχή έχουμε;
ο γιος μου γελά με τον Αδάμ
που σώζει το τομάρι του
είναι καλό παιδί όμως
έφυγε απ’ το σπίτι, δεν τον έδιωξα
αναλαμβάνει κάθε ευθύνη.
Φεύγουν απ’ το σπίτι σιγά – σιγά 
και κάποτε γυρίζουν.
Η παραμονή μυρίζει κανέλα,
ροδόσταμο κι επιστροφή.
Έχουμε συχνά Χριστούγεννα
βλέπετε.
Μεγαλώνω μαζί
με το φουστάνι μου.

Από τη συλλογή της Νένας Φιλούση «Σώ-
ματα ασφαλείας», εκδ. κύμα 2019.

«Στην Ακανθού της μάνας μου»

Άνοιξε δρόμο
ανάμεσα σ’ αγκάθια κι αγριόχορτα.
Λευκά λεπτά.
Αόρατα νήματα.
Σιγή.
Κι ύστερα λέξεις ξένες
αιχμηρές 
μαύρο σπαθί,
κι η πόρτα κλείνει αδιάφορη
και παγωμένη.
Φεύγοντας του ψιθύρισε
μια λεμονιά:
«Μεν φύεις.
Μείνε, λαλώ σου,
τζι είμ’ αθθισμένη».

Από τη συλλογή του Παναγιώτη Νικολαΐ-
δη «Η νύφη του Ιούλη», εκδ. Σμίλη 2019.

«Δανεικά Χριστούγεννα»

Αγοράζω στολίδια
δέντρο όμως δεν μπορώ
ακόμα να στολίσω
με δανεικά Χριστούγεννα
περνώ κάθε χρόνο, δανεικά
άλλα όχι αγύριστα
φοράω κι εγώ γιορτινή διάθεση
δανεική σκορπίζοντάς
την εδώ κι εκεί
Στολίζω δέντρα άλλων
γράφω καρτούλες, αγοράζω δώρα
κάποτε παιδιαρίζω χαρωπά
τόσο που ξεγελιούνται οι άλλοι
«παραμένεις παιδί», λένε
μόνο για λίγο αυτό
πώς αλλιώς να επιβιώσει κανείς
στον κόσμο των μεγάλων;
Κάθε χρόνο γιορτάζω
με δανεικά Χριστούγεννα
μικρός, μ’ εκείνη την παλιά
τηλεόραση
που χιόνιζε γιορτές και
ασπρόμαυρα όνειρα
αργότερα με Ντίκενς
κι άλλα κλασικά
μεγάλωσα, το παραδέχομαι
–κρύβω χρόνια, αγοράζω
κρέμα προσώπου–
αλλά συνεχίζω στα σπίτια
φίλων με δέντρα ψηλά
στο οικογενειακό τραπέζι
στα μάτια των παιδιών
με Χριστούγεννα πάντα δανεικά
περνάω καλά

Από τη συλλογή του Αντώνη Γεωργίου 
«Σαν πεταλούδα είμαι», εκδ. Το Ροδακιό 
2019.

«Οι νεότεροι,
Κύπριοι ποιητές

και ποιήτριες (1981-2001)»

Η Ανθολογία «Οι νεότεροι, Κύπριοι 
ποιητές και ποιήτριες (1981-2001)», 
αποσκοπεί στην παρουσίαση της Κυ-
πριακής Νεότερης Ποίησης. Τριάντα 
επτά νέοι ποιητές ανθολογούνται, 
ποιητές και ποιήτριες, που έχουν 
εμφανιστεί πρόσφατα στο κυπρια-
κό κοινό, είτε με προσωπικές τους 
συλλογές, είτε με δημοσιεύσεις τους 
σε λογοτεχνικά περιοδικά, έντυπα ή 
ηλεκτρονικά, είτε με αναρτήσεις τους 
στα Μέσα Κοινωνικής ∆ικτύωσης.

Η αναζήτησή τους διά μέσου των 
νέων τεχνολογιών προχωρεί στην 
έρευνα επαναπροσδιορισμού του 
ρόλου της ποίησης, διότι «ζούμε σε 
μια κοινωνία της διαφορετικότητας», 
όπως επιμένει ο Οδυσσέας Ελύτης. 
Ένα ποιητικό ταξίδι που θα συνεπά-
ρει όλους τους λάτρεις της ποίησης 
και θα αποκαλύψει τη νέα ποιητική 
παραγωγή της Κύπρου.

∆ιότι η ποιητική φλέβα των νέων 
Κύπριων ποιητών, μαρτυράει την 
ενθουσιώδη αναγκαιότητα στη ζωή 
για ποιητική έκφραση, σε συνέχεια 
με τους Κύπριους και Ελλαδίτες ποι-
ητές του παρελθόντος, όπως και με 
όλους τους ποιητές της οικουμένης. 
Ανθολογούνται οι: 
Ανδρέου Παύλος, Αντωνίου 
Ανδρέας, Αχιλλέως Μαριλένα, 
Βίκτωρος Αλεξία, Βοσκαρίδου 
Ο. Στέλλα, Γενακρίτης Χρίστος, 
Γεωργίου ∆ώρος, Γεωργίου Μαρία, 
Γιαννακού Πάνος, Γιαπάνης, Μάρκος, 
Γκιόκελ Σενέμ (Gökel Senem), 
Θεοδώρου Παναγιώτης, Ιλερί 
Εμρέ (Ileri Emre), Ιωαννίδου Άννα, 
Καμένου Χριστιάνα, Καραπασάογλου 
Χαλίλ (Karapanaoglu Halil), 
Μακρής Κωνσταντίνος, Μεταξά 
Χριστίνα, Μιλτιάδου Στέλλα, 
Μπαχτσιά Χιουσεΐν (Bahca Hüseyin), 
Μπίου Σταυρούλα, Ονουφρίου 
Αναστασία, Πάμπουκκας Ανδρέας, 
Παναγή Γαβριέλλα, Παπαγεωργίου 
Κωνσταντίνος, Παπαστεφάνου 
Μαρία, Πολυβίου Λάμπρος, 
Πολυκάρπου Αντρέας, Σιεντού γ 
Αϊ σεγκιού λ Σαλαμίς (Sentug Aysegül 
Salamis), Σμυρίλλη Αντωνίνη, 
Σοφοκλέους Άγγελος, Σταυράκης 
Ιάσωνας, Σταύρου Μαίρυλιν, 
Τέκχανλι Τούγτσε (Tekhanly 
Turçe), Τιμοθέου Αντρέας, Τουγιάν 
Τουτκού (Τuyan Tutku), Χρονίδης 
Αλέξανδρος.
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Συνέντευξη στη ΜΑΡΩ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Στην εποχή των ψηφιακών συνεντεύ-
ξεων, ο λόγος έχει το προβάδισμα. 
Καθώς η γοητεία της φυσικής πα-
ρουσίας χάθηκε, και μαζί της η «χη-
μεία» που δημιουργείται κάποιες 
φορές στη ζωντανή συνάντηση των 
ανθρώπων βοηθώντας να καταλά-
βουμε καλύτερα τον συνομιλητή, 
τώρα οι λέξεις πρωταγωνιστούν. Ο 
σκηνοθέτης Τζον Φούλτζεϊμς αυτό 
θα το ονόμαζε μια νέα «πρόκλη-
ση», και χρησιμοποιεί διαρκώς τη 
λέξη «πρόκληση» αντί για τη λέξη 
«δυσκολία». 

Συνεπώς, ευθύς εξαρχής τοπο-
θετείται δίπλα στους αισιόδοξους 
και τους μαχητές, εκείνους που δεν 
υποχωρούν μπροστά στις αντιξοό-
τητες. Αν θα χρειαστούν αλλαγές 
προκειμένου να συνεχίσει ο πολιτι-
σμός να προσφέρει στην ανθρωπό-
τητα; Βεβαίως και θα χρειαστούν, 
υποστηρίζει. Τι έχει προτεραιότητα 
μέσα σε αυτές τις συνθήκες; «Να δι-
ατηρούμε τους καλλιτέχνες και το 
κοινό μας ασφαλείς και, ενώ αντα-
ποκρινόμαστε στις εξελισσόμενες 
κυβερνητικές οδηγίες, να προσαρ-
μόζουμε τα σχέδιά μας έτσι ώστε 
να διατηρούμε τον δεσμό μας με 
το κοινό μας», λέει.

Ο καλλιτεχνικός διευθυντής της 
Βασιλικής Οπερας της ∆ανίας από 
το 2017 και επί 6  χρόνια αναπλη-
ρωτής διευθυντής της Βασιλικής 
Οπερας του Λονδίνου (2011-2017) 
είναι ένα πρόσωπο-κλειδί για τον 
κόσμο της όπερας. Γνωρίζει πολύ 
καλά όσα συμβαίνουν παγκοσμίως 
σε αυτό τον χώρο. Συνεπώς, μία 
αποκλειστική συνέντευξη μαζί του 
σε μια στιγμή μάλιστα κατά την 
οποία η όπερα μοιάζει να κλυδωνί-
ζεται λόγω των ασφυκτικών περιο-
ριστικών μέτρων, είναι ιδιαιτέρως 
ενδιαφέρουσα. 

Εδώ όμως έχουμε έναν λόγο πα-
ραπάνω, αφού σκηνοθετεί τη μεγά-
λη διεθνή συμπαραγωγή της Εθνι-
κής Λυρικής Σκηνής με την Οπερα 

του Γκέτεμποργκ και τη Βασιλική 
Οπερα της ∆ανίας, τον «Ντον Τζο-
βάννι» του Μότσαρτ. Η παράσταση 
επρόκειτο να κάνει πρεμιέρα για 

το κοινό στις 12 ∆εκεμβρίου στην 
Αθήνα, αλλά βεβαίως άλλαξαν τα 
πλάνα. Στις ίδιες περίπου ημερομη-
νίες κινηματογραφήθηκε ζωντανά 
με οκτακάμερο σύστημα υψηλής 
τεχνολογίας και θα είναι διαθέσι-
μη στη νέα διαδικτυακή τηλεόραση 
της ΕΛΣ, τη GNO TV (nationalopera.
gr/GNOTV), μέσα στον Ιανουάριο.

Ο σκηνοθέτης, ωστόσο, ήρθε 
στην Αθήνα στις αρχές του Οκτώ-
βρη, και όπως συνηθίζεται, έκανε 
πρόβες για περίπου 5 εβδομάδες. 
Εν μέσω ποικίλων «προκλήσεων», 
όπως θα έλεγε. Ως δημιουργός, αλλά 

παράλληλα ως υπεύθυνος για την 
καλλιτεχνική πορεία ενός μεγάλου 
ευρωπαϊκού λυρικού θεάτρου πώς 
αντιμετωπίζει όλο αυτό το κλίμα της 
αβεβαιότητας, μάλιστα σε τέτοιας 
κλίμακας παραγωγές, τον ρωτάμε. 
«Φέτος όλοι μάθαμε να ζούμε και να 
εργαζόμαστε με ευελιξία», απαντά. 
«∆εχόμαστε ότι τα χρονοδιαγράμ-
ματα που κανονικά καθορίζονται 
3 χρόνια νωρίτερα, αλλάζουν από 
μέρα σε μέρα. Αυτό μας δυσκολεύ-
ει με πολλούς τρόπους, και κυρί-
ως στον συντονισμό εργασιών που 
αποτελούνται από πολλά επιμέρους 

τμήματα. Οι άνθρωποι εργάζονται 
σκληρότερα και όλοι μαθαίνουμε να 
αντιμετωπίζουμε ψυχολογικά την 
αβεβαιότητα. Αλλά παίρνουμε κι 
ένα αντάλλαγμα: Μαθαίνουμε να δί-
νουμε προτεραιότητα στην ουσία».

Η ιδέα του για τη σκηνική με-
ταφορά του έργου σε διαφορετικό 
χρόνο από το τέλος του 18ου αιώνα, 
οδήγησε τον Φούλτζεϊμς στη δημι-
ουργία ενός σύνθετου, πολύπλευ-
ρου σκηνικού που είναι κατασκευ-
ασμένο από 3,5 τόνους αλουμινίου. 
Ο χώρος όπου ο «Ντον Τζοβάννι» θα 
ξεδιπλώσει την ακόλαστη προσω-

πικότητά του, αποκαλύπτοντας τα 
πάθη που τον οδηγούν στον θάνα-
το, είναι ένα ξενοδοχείο. Η έκπληξη 
προφανώς προκαλεί μια νέα ερώτη-
ση: Τι άλλο πρέπει να γνωρίζουμε 
για το δικό του «Ντον Τζοβάννι»;

«Νοηματική μεταφορά»
«Αισθάνεται κανείς τεράστια 

ευθύνη όταν μεταφέρει στη σκη-
νή ένα τέτοιο αριστούργημα: είναι 
μία από τις πιο σπουδαίες μουσικές 
συνθέσεις για όπερα και ένας από 
τους πιο σημαντικούς σύγχρονους 
μύθους», απαντά. 

«Ηταν λοιπόν μεγάλη μου χαρά 
να το σκηνοθετήσω φέτος, παρόλο 
που υπήρχαν ιδιαίτερες προκλή-
σεις: Οι τραγουδιστές φορούσαν 
μάσκες σε όλες σχεδόν τις πρόβες, 
και πολλοί από τους καλλιτέχνες 
εργάζονται με αυξημένες αποστά-
σεις μεταξύ τους. Ο “Τζοβάννι” εί-
ναι πραγματικά μια όπερα με πάρα 
πολλά επίπεδα. Αφενός είναι μια 
ιστορία ελευθεριότητας: η χαλά-
ρωση των ηθών φτάνει στο τέλος 
της, καθώς η κοινωνία και η τάξη 
ανακτούν τον έλεγχο. Από μια άλλη 
οπτική γωνία είναι μια ιστορία προ-
σωπικής εξέλιξης: ένας άνθρωπος 
ζει τη ζωή στο έπακρο, εκτιμώντας 
όλες τις εμπειρίες που του προσφέ-
ρονται, έτσι ώστε στο μέλλον να 
αντιμετωπίσει τον θάνατο χωρίς 
φόβο. Προσπαθήσαμε λοιπόν να 
βρούμε έναν τρόπο να πούμε την 
ιστορία με σαφήνεια, και να εξι-
σορροπήσουμε τις σκοτεινές και 
κωμικές πτυχές της όπερας. Είναι 
ένα έργο για τη σχέση του ατόμου 
με την κοινωνία και ταυτόχρονα τη 
σχέση του ιδιωτικού με το δημόσιο. 
Ετσι αναζητήσαμε και βρήκαμε ένα 
“περιβάλλον” που είναι οικείο, προ-
σωπικό αλλά ταυτόχρονα κτήμα 
πολλών. Ενα ξενοδοχείο μάς φάνη-
κε η τέλεια νοηματική μεταφορά. 
Εκεί τοποθετήσαμε την παραγωγή, 
αν και δεν μοιάζει με κάποιο ξενο-
δοχείο στο οποίο έχει μείνει ποτέ 
κάποιος από εμάς».

Μέσα στη χρονιά που τώρα τελειώ-
νει –βεβαίως λόγω των περιορισμών 
που επιβάλλει η πανδημία– η Μη-
τροπολιτική Οπερα της Νέας Υόρ-
κης ανέστειλε τη λειτουργία της. 
Επίσης, η Βασιλική Οπερα του Λον-
δίνου πούλησε ένα έργο του Ντέι-
βιντ Χόκνεϊ –μια προσωπογραφία– 
για να παραμείνει βιώσιμη, όπως 
δήλωσαν οι υπεύθυνοι. «Πιστεύετε 
ότι ο κόσμος της όπερας βρίσκε-
ται σε κίνδυνο;», ρωτάμε τον Τζον 
Φούλτζεϊμς.

«Στην Ευρώπη, όπου οι κυβερ-
νήσεις κατανοούν ότι ο ρόλος τους 
είναι να προάγουν τη δημόσια πο-
λιτιστική ζωή, η όπερα έχει ένα 
ασφαλές μέλλον. Παραμένει μια 
εξαιρετικά σημαντική πολιτιστι-
κή εμπειρία για εκατομμύρια αν-
θρώπους», απαντά. «Η όπερα στη 
Βρετανία υποστηρίζεται από ένα 
συνδυασμό ιδιωτικής και δημόσι-
ας χρηματοδότησης. Το πορτρέτο 
αγοράστηκε στην πραγματικότητα 

από τον πρόεδρο της Royal Opera, 
ο οποίος το επέστρεψε στον Ορ-
γανισμό». 

 
– Ποιες από τις εξελίξεις που συμ-

βαίνουν τώρα, πιστεύετε ότι θα 

παραμείνουν;

– Προφανώς όλοι απολαμβάνου-
με την όπερα από την άνεση του 

καθιστικού μας και πολλοί Οργα-
νισμοί, συμπεριλαμβανομένης της 
ΕΛΣ, έχουν επενδύσει κεφάλαια στη 
βιντεοσκόπηση της δουλειάς τους 
και τη διαδικτυακή της παρουσία-
ση (streaming). Αυτό σημαίνει ότι 
όλο και περισσότερες παραγωγές 
ταξιδεύουν διεθνώς, καθώς ο ψη-
φιακός κόσμος δεν αντιμετωπίζει 
εμπόδια. Γι’ αυτό νομίζω ότι μια 
ενδιαφέρουσα συνέπεια της τω-
ρινής συνθήκης είναι ότι μπορεί 
να ανοίξει μια ευρύτερη ευρωπαϊ-
κή, ή και παγκόσμια συζήτηση για 
την όπερα.

∆εύτερον, νομίζω ότι όλοι ανα-
γκαστήκαμε να επικεντρωθούμε 
στο ουσιώδες. Πολλοί στον χώρο 
του θεάματος εργαζόμαστε εν μέσω 
αυστηρών περιορισμών και υποχρε-
ωνόμαστε καθημερινά να κάνουμε 
συμβιβασμούς. Αυτό μας αναγκάζει 
να εστιάσουμε στο πιο σημαντικό 
στοιχείο: στην όπερα είναι η επι-
κοινωνία του συναισθήματος μέ-

σω του τραγουδιού. Πιστεύω ότι η 
συγκεκριμένη διαπίστωση σε συν-
δυασμό με την ολοένα αυξανόμενη 
συνειδητοποίηση της ανάγκης για 
μεγαλύτερη βιωσιμότητα, σημαίνει 
ότι η εποχή των μεγάλων φυσικών 
παραγωγών έχει παρέλθει. Πρέπει 
να επικεντρωθούμε στους ερμη-
νευτές. Αλλωστε, η υποχρεωτική 
ψηφιακή παρουσίαση της όπερας 
και η αποστασιοποίηση που συνε-
πάγεται, μας έχει ανοίξει την όρε-
ξη. Θέλουμε να τους ξαναδούμε ζω-
ντανά, να έχουμε μια προσωπική 
συνάντηση μαζί τους. 

Τρίτον, μάθαμε να κοιτάζουμε 
τις δυνατότητες του τόπου μας. 
Η όπερα υπερηφανεύεται για τον 
διεθνή χαρακτήρα της, αλλά όλοι 
έχουμε πολλούς και καλούς εγχώ-
ριους καλλιτέχνες. Νομίζω ότι πλέ-
ον τους εκτιμούμε περισσότερο, κι 
αυτό ήταν αποτέλεσμα της πανδη-
μίας: δουλέψαμε περισσότερο μαζί 
τους επειδή δεν χρειάζεται να τα-

ξιδέψουν ή να μπουν σε καραντί-
να. Είναι επίσης καλλιτέχνες πα-
ρόντες στην κοινωνική ζωή του 
τόπου – και ήταν κοντά μας όσο 
ποτέ πριν, κάνοντας μουσική δω-
ματίου, τραγουδώντας στον δρόμο 
ή στα μπαλκόνια τους.

 
– Τι μπορούν να μάθουν οι οργα-

νισμοί αλλά και οι λυρικοί καλλι-

τέχνες σε όλο τον κόσμο από τη 

συγκεκριμένη εμπειρία; 

– Φέτος έγινε μια βασική διά-
κριση μεταξύ των Οργανισμών που 
επέλεξαν να δημιουργήσουν «ζω-
ντανές» εκδηλώσεις για το ∆ιαδί-
κτυο, και εκείνων που διαθέτουν 
μέσω streaming τη δουλειά τους 
ανά πάσα στιγμή. Νομίζω ότι είναι 
πολύ νωρίς για να πούμε ποιο μο-
ντέλο εκτιμάται περισσότερο από 
το κοινό ή συμβάλλει ώστε να δη-
μιουργηθεί μια πιο μακροχρόνια 
σχέση μαζί του. Κανείς δεν αμφι-
σβητεί ότι το ζωντανό θέαμα είναι 

αναντικατάστατο. Σε τελική ανά-
λυση, η όπερα και το θέατρο είναι 
θεμελιώδεις συλλογικές εμπειρίες.

Η πρόκληση που προκύπτει από 
το streaming είναι ότι οι άνθρω-
ποι, κατά μέσον όρο, τείνουν να 
παρακολουθούν κάτι ψηφιακά για 
μικρό χρονικό διάστημα. Και όλοι 
ξέρουμε ότι δεν μπορεί κανείς να 
εισπράξει πραγματικά τον πλούτο 
από τους «Γάμους του Φίγκαρο» για 
παράδειγμα, ή την «Τόσκα» μέσα 
σε είκοσι λεπτά. Μπορεί φυσικά, 
βλέποντας μικρά clips, να ευχαρι-
στηθεί τη μουσική και να αναπτύξει 
μια αγάπη για την τέχνη. Ομως η 
όπερα απαιτεί τη δημιουργία μιας 
καλλιτεχνικής εκδήλωσης, που θα 
μας κρατήσει κοντά της για μια ολό-
κληρη βραδιά. Ετσι, αν αναρωτιό-
μαστε πώς θα πρέπει να παρουσι-
άζονται ολοκληρωμένες οι όπερες 
στον ψηφιακό κόσμο, νομίζω ότι 
είναι προτιμότερο το μοντέλο της 
«ζωντανής» εκδήλωσης.

«Να δούμε τις δυνατότητες του τόπου και να εστιάσουμε στους ερμηνευτές»

«Φέτος μάθαμε να ζούμε 
και να εργαζόμαστε
με ευελιξία,
να αντιμετωπίζουμε 
ψυχολογικά
την αβεβαιότητα».

Η δράση μεταφέρεται σε ένα σύγχρονο ξενοδοχείο, έναν τόπο συνάντησης, όπου το ιδιωτικό γίνεται δημόσιο και ο χρόνος παραμονής είναι περιορισμένος.
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Τον ρόλο του Ντον Τζοβάννι ερμηνεύει ο βαρύτονος της Εθνικής Λυρικής 
Σκηνής Τάσης Χριστογιαννόπουλος.

Η φιλόδοξη παραγωγή θα παρουσιαστεί την άνοιξη στο Γκέτεμποργκ και 
ακολουθεί η Κοπεγχάγη.
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Τους βασικούς ρόλους ερμηνεύουν διακεκριμένοι μονωδοί και τη μουσική 
διεύθυνση έχει ο Ντάνιελ Σμιθ.
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Ο «Ντον Τζοβάννι» σε... ξενοδοχείο
Ο σκηνοθέτης Τζον Φούλτζεϊμς μιλάει στην «Κ» για τις προκλήσεις της νέας εποχής και τη νέα συμπαραγωγή της ΕΛΣ

Ο σκηνοθέτης και διευθυντής της 
Βασιλικής Οπερας της ∆ανίας, Τζον 
Φούλτζεϊμς.
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Οπως γράφει η Ευγενία Χαλκιά στο 
βιβλίο «Ιμβρίων ιερά. Εκκλησιαστι-
κά έργα στους ενοριακούς ναούς 
της Ιμβρου», το οποίο συνυπο-
γράφει με τους Αντώνη Μπεκιάρη 
και Αντώνη Τσάκαλο, η ιδέα για 
την αποθησαύριση των κειμηλίων 
που φυλάσσονται στους ενορια-
κούς ναούς της Ιμβρου ξεκίνησε 
τη δεκαετία του 1990, όταν κατά 
τις επισκέψεις της εκεί, παρατήρη-
σε πλήθος εικόνων και άλλων εκ-
κλησιαστικών έργων να είναι απο-
θηκευμένα σε άθλιες συνθήκες. 

«Η επιθυμία μου», σημειώνει, 
«να εξετάσω και να γνωρίσω όλα 
αυτά τα έργα και η αγωνία μου να 
συνταχθεί ένας κατάλογός τους, 
όχι μόνο για να γίνουν γνωστά, 
αλλά και για να διασφαλισθούν, με 
οδήγησαν στην αναζήτηση τρόπου 
συστηματικής προσέγγισής τους». 

Καταλογογραφήθηκαν περί-
που 2.000 έργα, αναγόμενα από 
τον 17ο έως και τα μέσα του 20ού 
αιώνα. Αυτός ο θησαυρός αποτέ-
λεσε και το κύριο περιεχόμενο 
του βιβλίου «Ιμβρίων ιερά», το 
οποίο θα κυκλοφορήσει από τις 
εκδόσεις Ποταμός. Η «Κ» προδη-
μοσιεύει αποσπάσματα.

Η. Μ.

Οι φορητές εικόνες αποτε-
λούν το μοναδικό δείγμα 
εκκλησιαστικής ζωγραφι-

κής στην Ιμβρο. Πρόκειται κυρί-
ως για έργα νεώτερων εποχών, 
χρονολογούμενα από τον 17ο έως 
και τον 20ό αιώνα. Σαφώς λιγότε-
ρα είναι τα δείγματα ζωγραφικής 
του 17ου αιώνα, ενώ αξιοσημείω-
το είναι το γεγονός ότι δεν εντο-
πίστηκαν εικόνες της βυζαντινής 
εποχής, ούτε της πρώιμης μεταβυ-
ζαντινής περιόδου (15ος-16ος αι.). 

Μεγαλύτερη ακμή παρατηρεί-
ται από το τέλος του 18ου αιώνα, 
εποχή κατά την οποία ιδρύονται –ή 
ανακαινίζονται πλήρως– οι περισ-
σότεροι ενοριακοί ναοί του νησιού. 
Οσες από τις εικόνες δεν κοσμούν 
τα τέμπλα, τα προσκυνητάρια και 
τους τοίχους των ενοριακών ναών 
του νησιού, φυλάσσονται στους 
νάρθηκες, τους γυναικωνίτες ή εί-
ναι αποθηκευμένες σε κασέλες. 
Κάποιες από αυτές έχουν μετα-
φερθεί στους ενοριακούς ναούς 
κάθε οικισμού από τα εξωκκλήσια 
της ευρύτερης περιοχής τους, ενώ 
στον μητροπολιτικό ναό Κοίμη-

σης Θεοτόκου στην πρωτεύουσα 
του νησιού Παναγία έχουν μετα-
φερθεί και αποθηκευθεί οι εικό-
νες από τον παλαιό μητροπολιτικό 
ναό, την Αγία Μαρίνα στο χωριό 
Κάστρο, ο οποίος από το 1974 δεν 
λειτουργείται. 

Ενυπόγραφες εικόνες υπάρ-
χουν σχεδόν σε όλους τους ενο-
ριακούς ναούς. Παρά το πλήθος 
τους και τη σταδιακή απόδοση 
σειράς ανυπόγραφων εικόνων σε 

συγκεκριμένους ζωγράφους, τα 
μόνα στοιχεία για την κατανομή 
τους στον χρόνο, σε ζωγράφους 
και εργαστήρια είναι τα μορφο-
λογικά και υφολογικά τους χαρα-
κτηριστικά. Κανένα είδος αρχεια-
κής μαρτυρίας δεν έχει εντοπιστεί 
στο πλαίσιο της παρούσας έρευ-
νας για τους ζωγράφους. Οι μόνες 
πληροφορίες παρέχονται από τις 
επιγραφές που αναγράφονται στις 
εικόνες. Σαράντα τρεις τουλάχι-

στον επώνυμοι ζωγράφοι έχουν 
εντοπιστεί σε επιγραφές των ει-
κόνων της Ιμβρου, εκ των οποίων 
επτά είναι με βεβαιότητα Ιμβρι-
οι και δώδεκα τουλάχιστον Κων-
σταντινουπολίτες. Οι περισσότε-
ρες υπογραφές ζωγράφων (δέκα) 
απαντούν στις εικόνες του ναού 
της Κοίμησης της Θεοτόκου στο 
Σχοινούδι και αμέσως με-
τά (εννέα) στον ομώνυμο 
ναό στο Γλυκύ.

Δεν εντοπίστηκαν
εικόνες της βυζαντινής 
εποχής, ούτε της πρώι-
μης μεταβυζαντινής πε-
ριόδου (15ος-16ος αι.). 

Αριστερά: Εικόνα Ευαγγελισμού στον ομώνυμο ναό Αγριδίων, του ζωγράφου Μακαρίου Β΄ (1836). Επάνω: Ναός Αγ. Γεωργίου στο χωριό Aγιοι Θεόδωροι, 
εσωτερική όψη. Κάτω (αριστερά): Εικόνα Αγ. Μαρίνας στον ομώνυμο ναό του Σχοινουδιού, με την υπογραφή του ζωγράφου Ιωάσαφ (1834). Κάτω (δεξιά): 
Εικόνα Αγίου ∆ημητρίου από το ομώνυμο εξωκκλήσιο του Πύργου Σχοινουδιού, έργο της αδελφότητας Ιωσαφαίων ζωγράφων (1903).

Οι θησαυροί
των ναών
της Ιμβρου
Κειμήλια και εικόνες συγκεντρωμένα

σε έναν τόμο από τις εκδόσεις Ποταμός
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Κ
αθόμαστε στο γραφείο με από-
σταση. Το παράθυρο δίπλα 
της είναι ανοιχτό. Στο δωμά-

τιο είναι ουσιαστικά μόνη της. Εγώ 
την ακούω και την παρατηρώ από 
απέναντι. Εχει πέσει το σούρου-
πο. Ενα μικρό φωτιστικό φέγγει, 
αλλά είναι εκείνη τη στιγμή, μέσα 
σε λίγα δευτερόλεπτα το σκοτάδι 
πέφτει τόσο βαθύ, που μας πλημ-
μυρίζει. ∆εν προνόησα να ανοίξω 
την κεντρική λάμπα και τώρα για 
λίγο μένουμε σιωπηλές στο «σκο-
τάδι». Εκείνη στρέφει το πρόσω-
πό της κοιτάζοντας έξω, ψάχνει 
να συναντήσει το φως που δύει. 
Την κοιτάζω και στο μυαλό μου 
έρχεται η Βιρτζίνια Γουλφ στο βι-
βλίο της «Ο θάνατος της νυχτο-
πεταλούδας» (εκδ.  Αγρα, μτφρ. 
Παλμύρα Ισμυρίδου). «Πώς στέ-
κεται και παρατηρεί τη σύντομη 
ζωή ενός τόσο μικρού εντόμου 
λίγο πριν περάσει στην οριστική 
ανυπαρξία». Πόσες φορές την έχει 
απασχολήσει ο θάνατος. Η ζωή της 
πάντα έχει παρόν και το αθέατο 
τρίτο πρόσωπο. Να του ξεφύγει, 
να το φλερτάρει, να το ξεχάσει. 
Εχει φτάσει σε ένα σημείο που 
μοιάζει σαν να μην έχει νόημα άλ-
λο να προσπαθεί. Οσα έχει κάνει 
έφτασαν σε μια ματαιότητα. Πά-
λευε, πάλευε, όπως αυτή η μικρή 
νυχτοπεταλούδα, και πάντα κάτι 
τη νικούσε. Ο χρόνος. Ο κόσμος. 
Η ματαίωση. Τα εξωτερικά εμπό-
δια. Το ότι δεν είχε τη ζωή που θα 
ήθελε να έχει, από την πρώτη μέ-
ρα που γεννήθηκε. Κι όμως ήθελε 
να επιβληθεί σε όλους και σε όλα. 
«Η νυχτοπεταλούδα είχε κάτι το 
αξιοθαύμαστο και συγχρόνως αξι-
ολύπητο. Ηταν σαν να είχε πάρει 
κάποιος μια μικροσκοπική στα-
γόνα από την καθαρή ουσία της 
ζωής και αφού τη στόλισε, όσο το 
δυνατόν πιο ανάλαφρα, με φτερά 
και πούπουλα, την έβαλε να χο-
ρεύει και να πετάει με γωνιώδεις 
ελιγμούς, θέλοντας να μας δείξει 
την αληθινή της φύση».

Οι σκέψεις της πετάνε συνεχώς 
ανάμεσα στο τι έχει και στο τι θα 
μπορούσε να έχει. Κολλημένη στο 
τζάμι σαν μικρή νυχτοπεταλούδα, 
γίνεται αντικείμενο παρατήρησης 
του εαυτού της και των άλλων, ξε-
χνώντας ότι η ζωή διαρκεί μόνο 
μία μέρα, όσο και η ζωή αυτού του 
μικρού εντόμου που με τόση λύπη 
παρακολουθούσε η συγγραφέας. 

Πάντα το βλέμμα της πέφτει 
σε όσους και όσα δεν έχει. Και 

σε όσους και όσα έχουν κερδί-
σει περισσότερα. Υπάρχουν πά-
ντα κάποιοι που θα τους λυπηθεί. 
Υπάρχουν και αυτοί που την έχουν 
ξεπεράσει, αυτό σπάνια συγχω-
ρείται, ιδίως από τον εαυτό της. 

Και τώρα κάθεται με το βλέμ-
μα στραμμένο έξω, μέσα στο ημί-
φως, εκεί που καμία δραστηριό-
τητα δεν λαμβάνει χώρα, καμία 
παιδική φωνή δεν ακούγεται, ο 
φόβος ψυχρός αέρας που μπαίνει 
στο κλειστό δωμάτιο μέσα στον 
χειμώνα. Είναι εκτεθειμένη. ∆εν 
μπορεί να κλείσει το παράθυρο, 
αν το κλείσει κινδυνεύει περισ-
σότερο. Αν το ανοίξει κρυώνει. 
Και φοβάται. Καμία μου λέξη δεν 
μπορεί να την προστατεύσει. «Ο 
άνθρωπος έχει την τάση να ξεχνά-
ει τι είναι η ζωή, όταν τη βλέπει 
σκυφτή, βασανισμένη, στολισμένη 
και γεμάτη εμπόδια, αναγκασμέ-
νη να προχωράει με τη μέγιστη 
περίσκεψη και αξιοπρέπεια. Για 
άλλη μια φορά, η σκέψη τού τι 
θα μπορούσε να είναι η ζωή της 
νυχτοπεταλούδας, εάν είχε έρθει 
στον κόσμο με οποιαδήποτε άλ-

λη μορφή, σε έκανε να βλέπεις 
τις απλές δραστηριότητες με κά-
ποια λύπηση». 

Στεκόμαστε πάλι στη σιωπή. 
Εγώ απέναντι σε εκείνη. Τι κατα-
φέραμε τόσα χρόνια; Να που όσα 
προσπαθήσαμε να χτίσουμε, τώρα 
γκρεμίζονται. Θα προτιμούσα να 
μη μιλάμε, μου λέει. Θυμάμαι πό-
σο δύσκολο ήταν να μείνεις στη 
σιωπή, της λέω. Τότε όμως είχα 
πράγματα να πω ή νόμιζα πως εί-
χα. Είχα αυτό τον αγώνα που λέ-
γεται ζωή, πάλευα να χτίσω σχέ-
σεις, να μεγαλώσω τα παιδιά μου, 
να κερδίσω από τη δουλειά μου, να 
εξελιχθώ, να ελέγξω την πραγμα-
τικότητα, να πάρω χαρά, να πάρω 
αγαθά, να πάρω, να πάρω, να πά-
ρω. Τώρα για πρώτη φορά φαίνε-
ται ότι δεν περνάει τίποτα από το 
χέρι μου. Τώρα ό,τι είναι να πάρω 
είναι μια απλή δραστηριότητα, να 
πάρω απόσταση. Από τα πράγμα-
τα, από τους ανθρώπους, να πάρω 
χρόνο. Να πάρω απόσταση από 
τον εαυτό μου. 

Για αυτό κάθισες εκεί απένα-
ντι; Κάθισα για πρώτη φορά εκεί 
που πάντα κάθονταν οι άλλοι. Και 
τι βλέπεις;

Ο ήχος του πιο γλυκού τραγου-
διού συνεπαίρνει τα αυτιά μας. 
Την ξέρεις αυτή τη μουσική; με 
ρωτάει. ∆εν έχω ιδέα, απαντώ. Εί-
ναι ο ήχος του κότσυφα. Ο κότσυ-
φας έχει το πιο γλυκό τραγούδι του 
κόσμου, είναι όμως στα αλήθεια 

ένα άσχημο πουλί. ∆εν είναι για 
λύπηση και αυτός;

Σαν μέσα σε αντανάκλαση, η 
όψη μας μειδιά την ίδια στιγμή. 
Ποιος θα λυπηθεί ποιον; Εγώ θα 
λυπηθώ τον κότσυφα ή ο κότσυ-
φας εμένα; Μόνον γκρίνια και κλά-
μα, και αγωνία και φόβο έχω για 
τραγούδι. Τι κι αν πάτησα στο φεγ-
γάρι, αυτή τη στιγμή είμαι το πιο 
φοβισμένο ζώο σε ολόκληρο τον 
πλανήτη. 

Κλείνουμε τα μάτια για δευτε-
ρόλεπτα και ακούμε το κελαρυστό 
τραγούδι. Ο «άσχημος» κότσυφας 
γεμίζει το δωμάτιο. Φωτίζει την 
ύπαρξή μας, παρηγορεί τον φό-
βο μας. Εγώ και ο απέναντι εαυ-
τός μου παραδίδεται στο τρυφερό 
τραγούδι του. Πήραμε απόσταση 
τόσα χρόνια από τόσα πολλά είδη 
στη φύση. Ενώ από τον εαυτό μας 
έπρεπε να παίρνουμε αποστάσεις. 
Οπως τώρα. Να τον παρατηρούμε. 
Να τον κοροϊδεύουμε. Να τον μι-
κραίνουμε λιγάκι. Και κάπως να 
τον παρηγορούμε σαν μικρό παιδί. 

Κρυώνεις ακόμα;
Ο κότσυφας μέσα από τη μαγι-

κή φωνή του μας παρέδωσε στην 
αγκαλιά της σιγαλιάς, μας χαϊδεύ-
ει με την πούδρα της νύχτας. Ψά-
χνει το θηλυκό του. Να σμίξει μαζί 
του. Το απογευματινό του τραγού-
δι αναζητά γλυκά την αγαπημένη 
του. Και η ζωή ενώ τέλειωνε, έτσι 
θα ξαναρχίσει.

Καλή χρονιά. 

Ο Σταύρος Χριστοδούλου γεννή-
θηκε στη Λευκωσία το 1963. Σπού-
δασε Νομικά στην Αθήνα και τα τε-
λευταία 30 χρόνια εργάζεται ως 
δημοσιογράφος. Το πρώτο του μυθι-
στόρημα, «Hotel National», κυκλο-
φόρησε το 2016 από τις εκδόσεις 
Καλέντη. Το δεύτερο βιβλίο του, 
«Τη μέρα που πάγωσε ο ποταμός» 
(εκδ. Καστανιώτη), τιμήθηκε με το 
Βραβείο Λογοτεχνίας της Ευρωπα-
ϊκής Ενωσης (EUPL) 2020 και με το 
Κρατικό Βραβείο Μυθιστορήματος 
της Κύπρου για εκδόσεις του έτους 
2018. Πρόσφατα κυκλοφόρησε από 
τις εκδόσεις Καστανιώτη το τρίτο 
του μυθιστόρημα, «Τρεις σκάλες 
Ιστορία».
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Το μυθιστόρημα του Γιάννη Ξανθού-
λη «Ζωή μέχρι χθες» (εκδ. ∆ιόπτρα). 
Ανυπομονώ να βυθιστώ στη ζωή της 
Αμφιτρίτης Βράνη.
 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;
Θα μου αρκούσε να κινηθώ στη σκιά 
των ηρώων του Αρη Αλεξάνδρου στο 
«Κιβώτιο». To «γιατί» αφορά το πώς 
έμαθα να «διαβάζω» τον κόσμο από 
τότε που θυμάμαι τον εαυτό μου.
 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
συγγραφείς καλείτε, ζώντες και τε-
θνεώτες;
Ας είναι αυτή τη φορά μόνο γυναί-
κες: Βιρτζίνια Γουλφ, Ζυράννα Ζατέ-
λη, Ιζαμπέλ Αλιέντε, Ελλη Αλεξίου, 

Σβετλάνα Αλεξίεβιτς, Ελένη Πριο-
βιόλου, Χάνα Κεντ...
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοιχείο 
που μάθατε πρόσφατα χάρη στην ανά-
γνωση ενός βιβλίου;
Ακολουθώντας τον Χάλιντ Χαλίφα 
στο συγκλονιστικό μυθιστόρημά του 
«Ο θάνατος είναι ζόρικη δουλειά» 
(εκδ. Καστανιώτη) περιηγήθηκα στο 
λεηλατημένο τοπίο της Συρίας.
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε πρό-
σφατα για πρώτη φορά;
«Ο θάνατος του ∆αντόν» του Γκέ-
οργκ Μπίχνερ.
 
Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε δια-
βάσει τις περισσότερες φορές;
Συχνά επιστρέφω στην ποίηση. Τα 
τελευταία χρόνια, λόγω και του βι-
βλίου μου, ανέτρεξα πολλές φορές 
στα «Ημερολόγια καταστρώματος» 
του Γιώργου Σεφέρη.
 
Με ποιον τρόπο η κυπριακή τραγωδία 
γίνεται μυθοπλασία στο βιβλίο σας;
Η κεντρική ηρωίδα μου είναι μια 
γυναίκα - χώρα. Εχει βιασθεί κατ’ 
εξακολούθηση το 1974 και από τότε 
πορεύεται στη ζωή παρέα με τους 
εφιάλτες της. Από πρώτο χέρι γνω-
ρίζει πως «η μνήμη όπου και να την 
αγγίξεις πονεί».
 
Πόσο δύσκολο ήταν να αποτυπωθεί 
λογοτεχνικά ο πόνος της Χλόης Αρ-
τεμίου; 
Ηταν σαν βυθοσκόπηση για να αντι-
μετωπίσω τη συναισθηματική ανα-
πηρία που σημάδεψε τη ζωή της. 
∆ύσκολο εγχείρημα, γιατί ακουμπώ-
ντας στη Χλόη επιχείρησα να μιλήσω 
για έννοιες που την υπερβαίνουν: 
όπως τη μνήμη, για παράδειγμα, ή 
την πατρίδα.
 
Τι είναι αυτό που αναζητάει πιο πολύ 
απ’ όλα η ηρωίδα σας; Τη συμφιλίω-
ση; Την ενηλικίωση; 
Σκέφτεται πως αν αντικρίσει κα-

τάματα τον βιαστή της θα 
κοπάσει η θύελλα 
που μαίνεται μέ-
σα της επί 43 
χρόνια. Αυτό 
που επιθυμεί 
είναι να κλεί-
σει επιτέλους 
η χαίνουσα 
πληγή.

ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΓΙΑΝΝΟΥ
Το μέλος φάντασμα
εκδ. Μελάνι, σελ. 190

 

Ε
νας αριστούχος απόφοιτος του 
τμήματος Επικοινωνίας και 
ΜΜΕ, εξέχον μέλος της ψηφι-

ακής κοινότητας, υπεύθυνος της 
Απρόσκοπτης Επικοινωνίας σε μια 
εταιρεία, καταρρέει μετά την από-
λυσή του. Είχε περάσει τη δεκαετία 
από τα τριάντα μέχρι τα σαράντα 
λαμποκοπώντας από επικοινωνια-
κό χάρισμα. Hταν πάντα διαθέσιμος 
και είχε άπειρα likes, που θωράκι-
ζαν την κραταιή αυτοπεποίθησή 
του. Η απόλυση τον έριξε σε ένα 
ψυχικό τέλμα, στο ίζημα ενός άπλε-
του, απονοηματοδοτημένου χρό-
νου. Παγιδευμένος σε αυτόν τον 
πηχτό, ακίνητο χρόνο, αγωνιούσε 
να καταφύγει σε μια άλλη χρονική 
διάσταση, εκείνη της νοσταλγίας. 
Και τότε αποφάσισε να επιστρέψει 
στο πατρικό του, στο χωριό Φίλιον, 
που αποδεικνύεται τόπος αμιγώς 
διανοητικός, ανήκε άλλωστε στον 
νομό Ευρυμαθείας.

Η Μαρία Γιαγιάννου παρωδεί την 
επικοινωνιακή φρενίτιδα και την 
έξαλλη φιλαρέσκεια που εκκολά-
πτουν τα μέσα κοινωνικής δικτύω-
σης, καθώς και τις παντοειδείς εκ-
κεντρικότητες που εφευρίσκει το 
«εγώ» για να αποθεώσει ένα μονα-

διαίο, σπιθαμιαίο εκτόπισμα. Πα-
ράλληλα, υπερτονίζει τη δολερότη-
τα της νοσταλγίας, παρουσιάζοντάς 
τη σαν εφιαλτική παραίσθηση. Το 
πατρικό του ήρωα είναι μια κατα-
σκευή, μια καλλιτεχνική εξτραβα-
γκάντσα, αξεσουάρ μιας ύπαρξης 
σκηνοθετημένης σαν δρώμενο. Η 
άνοψη του ψευδαι-
σθητικού οικήματος 
συνιστά το πιο ενδι-
αφέρον κομμάτι του 
βιβλίου. Μπαίνο-
ντας μέσα, ο ήρωας 
έπεσε «σε μια βαθιά 
μεταφορά», σε ένα 
«λαγούμι επιμηκυ-
νόμενο σε υπόγεια 
σήραγγα». Το σπί-
τι διαστέλλεται και 
συστέλλεται, υπε-
ρυψούται και ανα-
λαμβάνεται στους 
ουρανούς, θρυμμα-
τίζεται εκ θεμελίων, 
ενώ άλλοτε καταβυθίζεται σε ένα 
απέραντο υπόγειο, όπου σωρεύο-
νται τα κατάλοιπα μιας πολυχρησι-
μοποιημένης ζωής. Είναι ένα μέλος 
φάντασμα, που ταλανίζει το φαντα-
σιακό του ξενιστή.

Για την οικοδόμηση αυτού του 
ένσαρκου κτίσματος η Γιαγιάννου 
στηρίζεται στο «Σπίτι από φύλλα», 
το εμβληματικό μυθιστόρημα του 

Μαρκ Ντανιελέφσκι. Επίσης, το 
στρίμωγμα του ήρωα σε ένα αφύ-
σικα στενόχωρο σαλόνι θυμίζει τις 
χωροταξικές περιπέτειες της Αλί-
κης. Eχει σημασία να προσέξουμε 
και τον κισσό. Ο «κισσός των υπό-
γειων πραγμάτων» πνίγει τον ήρωα 
κατά την κατάβασή του στα έγκα-

τα του σπιτιού, ενώ 
όταν βγαίνει στην 
επιφάνεια βλέπει 
τους νεκρούς γο-
νείς του στον κή-
πο, πλεγμένους στα 
πλοκάμια του κισ-
σού. Η Γιαγιάννου 
απευθύνει ωδή και 
κατάρα στον κισ-
σό που έπλεκε ένα 
αδιάρρηκτο κάλυμ-
μα στις επιφάνειες 
όπου αναρριχιόταν, 
ενώ την ίδια στιγ-
μή κατέτρωγε κάθε 
σπιθαμή, στραγγα-

λίζοντας σαν «φυτικό καλώδιο» τα 
πιο μικρά λουλούδια. Oλες αυτές οι 
αναφορές ανακαλούν έντονα τον 
καρκίνο-κισσό που καταβροχθίζει 
το μητρικό σώμα στο μυθιστόρη-
μα του Ηλία Μαγκλίνη «Σώμα με 
σώμα». Πέρα από τα δάνεια, η Για-
γιάννου έχει σπαρταριστές ιδέες, 
που ενθαρρύνονται από τη σαρ-
καστική της διάθεση. Η έκθεση με 

σύγχρονες εικαστικές, εξαμβλωμα-
τικές, δημιουργίες, όπως και το φου-
τουριστικό πάρτι, όπου οι θαμώνες 
χορεύουν αγκαλιά με τάμπλετ και 
κινητά, είναι χαρακτηριστικά δείγ-
ματα της παρωδιακής πτυχής του 
βιβλίου. Ο ανθρωπομορφισμός της 
μνήμης, από την άλλη, κωμωδεί τις 
μνημονικές ατασθαλίες του μυαλού. 
∆εν μπορούμε φυσικά να παραβλέ-
ψουμε τον πανταχού παρόντα αν-
θρωπολόγο πίθηκο, που καταγράφει 
σε ένα τετράδιο τον βαθύ ανορθο-
λογισμό της ανθρώπινης φύσης. Το 
βασικό ατού της Γιαγιάννου είναι η 
γραφή της, η οποία αναδεικνύεται 
στις «εγκεφαλικές» παρεκβάσεις, 
που συναρμόζουν την καλλιέπεια 
με την οξύνοια. Επίσης, συγκινούν 
ιδιαίτερα οι στιγμές όπου η συγγρα-
φέας παρατηρεί τον ανοϊκό πατέρα 
του ήρωα, πρώην καραγκιοζοπαί-
κτη, να χορογραφεί με τα δάχτυλά 
του φασματικές φιγούρες. Το πρό-
βλημα είναι ότι λείπει ο συνδετικός 
ιστός. Καθένα από τα κομμάτια του 
βιβλίου επιτυγχάνει ερεθιστικούς 
συνδυασμούς γλώσσας και μυθο-
πλασίας. Στην αλληλοδιαδοχή τους, 
ωστόσο, δημιουργείται η αίσθη-
ση της ασυνέχειας. Eχω τη γνώμη 
πως σε τόσο λίγο χώρο (μικρότερο 
από διακόσιες σελίδες) δεν μπορεί 
να δέσει το κράμα που επιχειρεί η 
συγγραφέας.

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Της ΜΑΡΙΑΛΕΝΑΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

Σπίτι από μνήμη

Και η ζωή ενώ τέλειωνε, έτσι θα ξαναρχίσει

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Πάλευε, πάλευε, 
όπως αυτή η μικρή 
νυχτοπεταλούδα, και 
πάντα κάτι τη νικούσε. 
Ο χρόνος. Ο κόσμος.

«Εντεκα π.μ.», λεπτομέρεια. Πίνακας του Εντουαρντ Χόπερ (1926).

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΣΤΑΥΡΟ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

H
IR

SH
H

O
R

N
 M

U
SE

U
M

 A
N

D
 S

CU
LP

TU
R

E 
G

A
R

D
EN



Σ Τ Η Λ Ε Σ

Παρασκευή 25 - Κυριακή 27 Δεκεμβρίου 2020  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η  ● 7

R
IJ

K
SM

U
SE

U
M

ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Βερμέερ, ένας πρώιμος κινηματογραφιστής

Αν η Μπιλ Στριτ μπορούσε να μιλήσει...

ΑΜΣΤΕΡΝΤΑΜ
Στο Rijksmuseum, το μεγάλο μουσείο 
του Αμστερνταμ, υπάρχουν τέσ-
σερις μόνο πίνακες του Γιοχάνες 
Βερμέερ (1632-1675), αλλά ίσως οι 
πιο σημαντικοί από τους 40-50 που 
ζωγράφισε και τους 35 που διασώ-
θηκαν. Σε ένα βίντεο που ανάρτη-
σε το Rijksmuseum, ο διευθυντής 
του τμήματος ζωγραφικής και γλυ-
πτικής, Πιέτερ Ρόλοφς, εξηγεί το 
μεγαλείο του Βερμέερ, ο οποίος 
έως τα μέσα του 19ου αιώνα ήταν 
περίπου άγνωστος. Αυτό μας δεί-
χνει την εξέλιξη και τους κύκλους 

της ιστορίας της τέχνης και της 
έρευνας και στην περίπτωση του 
Βερμέερ, η διαφορά με το σήμερα 
είναι εντυπωσιακή. Στο εξαίρετο 
κτίριο του μουσείου, χτισμένο τη 
δεκαετία του 1880 από τον κορυ-
φαίο Ολλανδό αρχιτέκτονα Πιερ 
Κάιπερς, μία πλάκα μονάχα στην 
άκρη του κτιρίου μνημονεύει τον 
Βερμέερ, ενώ άλλοι ζωγράφοι του 
17ου αιώνα έχουν περίοπτη θέση. 
Ο Βερμέερ, μας λέει ο Πιέτερ Ρό-
λοφς, είχε κινηματογραφική οπτι-
κή αιώνες πριν από την καινοτομία 
της κινούμενης εικόνας. Ηταν –το-

νίζει– μάστορας στο καδράρισμα 
και στο κόψιμο των σκηνών, όπως 
και στον χειρισμό του φωτός που 
ερχόταν πάντα από αριστερά προς 
τα δεξιά. Το φως έδινε βάθος και 
υπόσταση σε διαφορετικά υλικά, 
σε υφάσματα, αντικείμενα, έπιπλα. 
Εστίαζε πάντα σε μια στιγμή. Υπήρ-
χε μια στιγμή που προηγήθηκε και 
μια στιγμή που θα ακολουθήσει, 
αλλά ο Βερμέερ μάς οδηγεί στη 
στιγμή ανάμεσα, μας καθιστά κοι-
νωνούς μιας ιδιωτικής συνθήκης. 
Στα τέσσερα έργα του Βερμέερ που 
φυλάσσονται στο Rijksmuseum, 

θριαμβεύει η ιδιωτική στιγμή. Στη 
«Γαλατού», μια νεαρή υπηρέτρια 
αδειάζει το γάλα από πήλινη κα-
νάτα απορροφημένη στη σκέψη 
της. Στην «Ερωτική επιστολή», το 
παιχνίδισμα των βλεμμάτων είναι 
σχεδόν μοντέρνο και απολύτως κι-
νηματογραφικό· στον «Μικρό δρό-
μο», όπου κυριαρχεί το σπίτι της 
θείας του, υπάρχει αναπαράσταση 
της ιδιωτικότητας με έναν τρόπο 
πρωτοποριακό· και στη «Γυναίκα 
που διαβάζει γράμμα» υπάρχει πρώ-
ιμη ψυχολογική εμβάθυνση. Ο 17ος 
αιώνας αναδύεται ανάγλυφος μέσα 

από το οικείο που γίνεται ξεχωριστό 
και ταυτόχρονα ένας τόπος κοινός 
για όλους. Η έμφαση στη λεπτομέ-
ρεια, η χρωματική γκάμα, τα υφά-
σματα και η ποικιλία των υλικών, 
η καθημερινότητα ως αστική επα-
νάσταση, η προσωπικότητα των 
γυναικών, η ολλανδική πόλη και τα 
εσωτερικά των σπιτιών, οι εισαγω-
γές από την Ασία, η γαστρονομία, 
η αλληλογραφία, τα οικόσιτα ζώα, 
ο κόσμος που άλλαζε με επίκεντρο 
τη ζωή στο μικροσκόπιο, όριζε ένα 
νέο σύμπαν. Ο Βερμέερ συνέλαβε 
ένα κόσμο εν τη γενέσει του.

Ο κύριος Γκρι, μέρες που είναι, θέλει 
να μοιραστεί μαζί σας τη μεγάλη 
του χαρά για την πρόσφατη έκδοση 
στα ελληνικά του μυθιστορήματος 
του Τζέιμς Μπόλντουιν «Αν η Beale 
Street μπορούσε να μιλήσει» (εκδ. 
Πόλις, μτφρ.: Αλκηστις Τριμπέρη). 

«Αυτή η δραματική ερωτική 
ιστορία ενός ζευγαριού Αφροαμε-
ρικανών στο ταραγμένο Χάρλεμ της 
δεκαετίας του ’70» (που έγινε και 
ταινία το 2018), λέει ο κύριος Γκρι, 
«πάντοτε με συγκινούσε, όπως σχε-
δόν κάθε βιβλίο αυτού του δυνατού 
συγγραφέα». 

Ομως, ο κύριος Γκρι, με έναυσμα 
το βιβλίο, ένεκα και της γιορταστι-
κής (λέμε τώρα...) ημέρας, θέλει να 
σταθεί στον τίτλο και, πάνω απ’ 
όλα, στο τραγούδι που κρύβεται 
πίσω από αυτόν. 

«Το “Beale Street Blues”, ένα 
από τα πλέον αρχετυπικά τζαζ τρα-

γούδια στην ιστορία. Γραμμένο το 
1917 από τον Γ. Κ. Χάντι, αναφέρε-
ται σε μια κεντρική οδό στο Μέμ-
φις του Τενεσί, γεμάτη νυχτερινά 
κέντρα μαύρων· με άλλα λόγια, μι-
λάμε για μια γιορτή της ζωής μέσα 
στον χρόνο και παντού στον χώρο 
– και ας είναι το σημείο αφετηρίας 
ένας ταπεινός δρόμος στο Μέμφις.

»Εχουν υπάρξει άπειρες εκδοχές 
του κομματιού και σχεδόν καμία 
δεν επαναλαμβάνει τους ίδιους στί-
χους. Κάποιοι, όμως, παραμένουν 
σταθεροί. Ας πούμε: “Αν μπορού-

σε η Μπιλ Στριτ να μιλήσει/ οι πα-
ντρεμένοι θα έπρεπε να πάρουν τα 
κρεβάτια τους και να την κάνουν/ 
εκτός από κάνα δυο/ που δεν πί-
νουν ποτέ/ και τον τυφλό γέρο στη 
γωνία που τραγουδά τα μπλουζ της 
Μπιλ Στριτ”.

»Επιλέγω δύο αριστουργημα-
τικές, κατ’ εμέ, εκδοχές του κομ-
ματιού. Η πρώτη ηχογραφήθηκε 
το 1932 από το εκπληκτικό ντου-
έτο του βιολονίστα Τζο Βενού-
τι (Joe Venuti) και του κιθαριστή 
Εντι Λανγκ – αλλά με τι παρέα κο-
ντά τους: μεταξύ άλλων, τον Μπέ-
νι Γκούντμαν στο κλαρινέτο (το 
οποίο, απλώς δεν παίζεται!) και 
τον σπουδαίο τρομπονίστα Τζακ 
Τιγκάρντεν, ο οποίος αναλαμβά-
νει και τα φωνητικά με μοναδικό 
μπρίο. Είναι το μαγικό σημείο συ-
νάντησης της ντίξιλαντ τζαζ με το 
σουίνγκ που μόλις ανατέλλει τότε.

»Τριάντα δύο χρόνια μετά, ήρ-
θε η σειρά του Λούις Αρμστρονγκ 
να δώσει μοναδική πνοή στο κλα-
σικό αυτό κομμάτι. Το 1954, λοι-
πόν, μαζί με την μπάντα του (Louis 
Armstrong and  His All Stars play 
W. C. Handy), ο ανυπέρβλητος αυ-
τός μουσικός δίνει ένα πιο αργό, 
“βαρύ” μα αξεπέραστα ρυθμικό 
“Beale Street Blues”, στο στυλ της 
Νέας Ορλεάνης, με τη χαρακτηρι-
στική, βραχνή (και υγρή μαζί) φω-
νή του και την τρομπέτα του να το 
εκτοξεύει στα άστρα. Για την ακρί-
βεια, μαζί με το τρομπόνι του Τράμι 
Γιανγκ και το κλαρινέτο του Μπάρ-
νεϊ Μπιγκάρντ, ο αυτοσχεδιασμός 
με τον οποίο κλείνει η εκδοχή αυτή 
ξεσηκώνει τον καθένα. (Και τα δύο 
κομμάτια ελεύθερα και διαθέσιμα 
στο YouTube.)

»Καλά Χριστούγεννα σε όλους, 
με ωραίες μουσικές».

ΝΗΣΟΙ ΦΕΡΟΕ
Υποθαλάσσια τέχνη
Η υποθαλάσσια σύνδεση ανάμεσα 
στην πρωτεύουσα των Νήσων Φε-
ρόε, που ανήκουν στη ∆ανία, με 
ένα από τα μικρότερα νησιά του 
συμπλέγματος είναι από τα νέα τε-
χνικά επιτεύγματα που θα αλλά-
ξουν την καθημερινότητα σε αυτό 
το απομακρυσμένο σημείο της Βό-
ρειας Ευρώπης. Προκαλεί ενδιαφέ-
ρον το ότι η υποθαλάσσια σήραγγα 
περιλαμβάνει και ένα έργο τέχνης, 
από ντόπιο καλλιτέχνη, που δεν εί-
ναι άλλο από έναν κυκλικό κόμβο 
φωτισμένο με διάφορα χρώματα.

ΑΛΜΠΟΥΜ
Κάρι Αντεργουντ
Μία από τις συνήθεις παραδόσεις 
της εποχής είναι και η κυκλοφορία 
άλμπουμ με θέμα τα Χριστούγεννα. 
Ενα από αυτά είναι το νέο άλμπουμ 
της Κάρι Αντεργουντ, ιδιαίτερα δη-
μοφιλούς στην Αμερική για την ερ-
μηνεία κάντρι επιτυχιών. Το «My 
Gift» περιλαμβάνει τις κλασικές και 
διεθνείς χριστουγεννιάτικες μελω-
δίες, όπως η «Αγια Νύχτα», ερμη-
νευμένες με τον ανάλαφρο τρόπο 
της Κάρι Αντεργουντ, που έρχεται 
να προσθέσει το όνομά της σε μια 
μακρά λίστα.

ΠΑΡΙΣΙ
Επιστροφή στην Αφρική
Ιστορική είναι η απόφαση της ολο-
μέλειας της γαλλικής Βουλής, σύμ-
φωνα με την οποία εγκρίθηκε η 
επιστροφή 26 αντικειμένων έργων 
τέχνης στο Μπενίν και στη Σενε-
γάλη. Τα πολιτιστικά αγαθά είχαν 
αφαιρεθεί από τις αφρικανικές χώ-
ρες στη διάρκεια της αποικιοκρατί-
ας και είχαν αποτελέσει μέρος των 
συλλογών του μουσείου Και Μπραν-
λί-Ζακ Σιράκ. Η απόφαση χαιρετί-
στηκε ως ιδιαιτέρως σημαντική, 
καθώς επιλύει ένα ζήτημα ανοικτό 
επί μακρό χρονικό διάστημα.

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Ανσελ Ανταμς
Σχεδόν ένα εκατ. δολάρια (988.000) 
πωλήθηκε μία από τις πιο διάσημες 
φωτογραφίες του Ανσελ Ανταμς σε 
δημοπρασία του οίκου Sotheby’s 
στη Νέα Υόρκη σημειώνοντας τι-
μή-ρεκόρ. Είναι μια φωτογραφία-
τοιχογραφία από το 1942 με αρχι-
κή τιμή εκκίνησης 400.000-600.000 
δολάρια. Η πώληση αφορούσε τη 
συλλογή του μεγιστάνα του Τέξας 
Ντέιβιντ Αρινγκτον, που αποτελεί-
το από 115 φωτογραφίες. Το σύνο-
λο από την πώληση της συλλογής 
απέφερε 6,4 εκατ. δολάρια.

ΒΕΡΟΛΙΝΟ
Φόρουμ Χούμπολτ
Μοιάζει απίστευτο αλλά το πολυα-
ναμενόμενο Φόρουμ Χούμπολτ, ο 
δαιδαλώδης και πολυδύναμος πο-
λιτιστικός πυρήνας στο κέντρο του 
Βερολίνου, αποπερατώθηκε αλλά 
κανείς δεν μπορεί να το επισκεφθεί 
λόγω της καραντίνας στη Γερμανία. 
Το μείζον αυτό κέντρο παιδείας και 
πολιτισμού, στη θέση του ανακτό-
ρου του Κάιζερ το οποίο αναβιώνει 
στη μορφή, απέναντι από τη Νήσο 
των Μουσείων, είχε αποτελέσει επί 
σειράν ετών αντικείμενο μεγάλης 
διαμάχης και σκληρής κριτικής.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Η οδός Μπιλ Στριτ στο Μέμφις του Τενεσί, «πατρίδα των μπλουζ», είχε γί-
νει θρύλος από το ομώνυμο τζαζ κομμάτι προτού το χρησιμοποιήσει ο Τζέιμς 
Μπόλντουιν στο μυθιστόρημά του. 
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«Αν μπορούσε η Μπιλ 
Στριτ να μιλήσει/ οι πα-
ντρεμένοι θα έπρεπε να 
πάρουν τα κρεβάτια τους 
και να την κάνουν».
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Μια διαφορετική έκθεση παρουσι-
άζεται αυτές τις ημέρες στο κέ-
ντρο της Λευκωσίας, στο πρώην 
κατάστημα Hondos Centre, «I’ve 
made you a palm-tree» από τον 
εικαστικό PASHIAS. Στην έκθεση 
συνέβαλαν και ο Ιωσήφ Χατζηκυ-
ριάκος, ιστορικός τέχνης και δι-
ευθυντής του Ιδρύματος Φοίβος 
Σταυρίδης – Αρχεία Λάρνακας και 
η αρχιτέκτονας Κατερίνα Σκου-
φαρίδου με τον δικό τους τρόπο. 
Βασικό στοιχείο της έκθεσης εί-
ναι ο φοίνικας, ιδωμένος, ωστό-
σο, από πολλές σκοπιές. Ποια η 
σχέση του φοίνικα με την Κύπρο; 
Αλήθεια γιατί πρέπει κάποιον να 
τον κάνουμε «φοινιτζιά» ακόμα 
και αν δεν το αξίζει; Το αστικό 
αρχιτεκτονικό τοπίο της Κύπρου 
μοιάζει με τον φοίνικα; Σε αυτά 
και άλλα ερωτήματα απάντησαν ο 
PASHIAS, ο Ιωσήφ και η Κατερίνα. 

PASHIAS

–Πώς ήλθε η ιδέα του φοίνικα σε 
αυτή την έκθεση; 

–Ο φοίνικας αποτελεί μία εικό-
να και ιδέα που «καραδοκεί» εδώ 
και χρόνια στο μυαλό μου. Από 
την παιδική μου ηλικία. Μία τερά-
στια φοινικιά στο κέντρο της αυ-
λής του πατρικού μου στην Αγλα-
ντζιά, δεκάδες φοίνικες μαζί σε 
ξεραμένα χωράφια δίπλα από το 
σπίτι της γιαγιάς. ∆εν θέλω να 
δείξω μέσα από τα έργα τέχνης 
μία συγκεκριμένη απάντηση στο 
κοινό, καθώς δεν είμαι πιο έξυ-
πνος από κάποιον άλλο – ο καλ-
λιτέχνης δεν είναι γνώστης μιας 
παγκόσμιας αλήθειας που απο-
καλύπτεται. Το μόνο που μπορώ 
να δείξω είναι ερωτήσεις. Στη συ-
γκεκριμένη περίπτωση, μέσα από 
το σύμβολο του φοινικόδεντρου, 
η ερώτηση είναι πώς καταφέρα-
με να φτάσουμε σε μία κοινωνία 
της μεγαλοπρέπειας, όπου δεν 
υπάρχει χώρος για τη διαφορε-
τικότητα, όταν εμείς οι ίδιοι ως 
λαός –ιστορικά– αποτελούμε συ-
νονθύλευμα ανθρώπων, ιδεών, 
εικόνων και πολιτισμών. 

–Αναγέννηση, αυτοθαυμασμός, επι-
μονή, έπαρση και αλαζονεία, αυτές 
οι λέξεις μου έρχονται στο μυαλό 
για τη λέξη φοίνικας, στην έκθεση 
αυτή ταιριάζει κάποια;

–Όλες. Ο φοίνικας στέκεται 
αγέρωχος στο πέρασμα του χρό-
νου, κρατώντας ψηλά το κεφάλι 
του, με μία «παγωμένη» έκρηξη 
κοφτερών βελονιών. Στέφει τον 
εαυτό του βασιλιά. Σε κάποιο βαθ-
μό, ο αυτοθαυμασμός και η έπαρ-
ση πρέπει να αποτελούν θετικές 
εκφάνσεις του χαρακτήρα μας. 
Όταν, όμως, και οι καρποί μας ή 
τα αποτελέσματα των πράξεών 
μας έχουν ουσία. Έτσι και στην 
έκθεση, ο άνθρωπος στέκεται 
ακίνητος, ως σύγχρονος Κούρος, 
επιτρέποντας στο κοινό να δει 
την αποκάλυψη του κομμένου κε-
φαλιού του – ένας νέος φοίνικας 
που τώρα γεννιέται. Ο άνθρωπος - 
κορμός, που μέσα του ριζώνει μία 
ιδέα, αναπνέει και δημιουργεί, ή 
ο άνθρωπος - γλάστρα, που φιλο-
ξενεί ένα «ξένο» παράσιτο, μολύ-
νεται και μολύνει.

–Κρατάς αποστάσεις από το κοινό 
με τα έργα μέσα σε μία βιτρίνα ενός 
πρώην υποκαταστήματος καλλυντι-
κών… αλήθεια με το ψεύτικο ή τη 
«βιτρίνα» συνδέεται το πρότζεκτ;

–H βιτρίνα έχει διπλό ρόλο στο 
όλο εγχείρημα. Από τη μία πλευ-
ρά, αποτελεί πρακτική λύση. Η 
συνθήκη της απαιτούμενης από-
στασης επιλύεται με το διαχωρι-
στικό γυαλί που καθορίζει πλέον 
την έκθεση ως μετωπική εμπειρία 
παρά ως χώρο ελεύθερης σωματι-
κής –ίσως και πνευματικής– δια-
κίνησης. Από την άλλη, ο άνθρω-
πος - φοίνικας παρουσιάζεται ως 
προϊόν προς πώληση, καθώς τα 
έργα πωλούνται διαδικτυακά στην 

ιστοσελίδα μου (www.pashias.
art/shop). Ιδιαίτερα στη συγκε-
κριμένη περιοχή της κεντρικής 
Λευκωσίας, όπου εδρεύουν εμπο-
ρικά μαγαζιά, η βιτρίνα προς θέ-
αση μπορεί να παραλληλιστεί με 
τη βιτρίνα του ίδιου του ανθρώ-
που. Η εμφάνισή μας, καθώς και 
ο τρόπος με τον οποίο εξωτερι-
κεύουμε την εικόνα μας προς την 
κοινωνία, υποδεικνύει πλευρές 
του χαρακτήρα μας. Ψεύτικες ή 
αληθινές, τεχνητές ή αυθεντικές.

–Ο πολλαπλασιασμός της φιγούρας 
σου είναι μια προσπάθεια εξανθρω-
πισμού του φοίνικα ή του παγονιού 
που μας τονίζει τις φράσεις “I’ve 
made you a palm-tree” ή την έπαρ-
ση-παρουσίαση του παγονιού;

–Ο παραλληλισμός του φοίνι-
κα με το αίσθημα της μεγαλοπρέ-
πειας, μεταφράζεται για εμένα ως 
δημιουργός, από τη χλωρίδα στην 
πανίδα, με το παγώνι. Το παγώνι 
«φωνάζει» υπερηφάνεια, με την 
αυτοκρατορική του στάση και 
τον εντυπωσιακό διάκοσμό του. 
Η έκρηξη φτερών, όπως απλώ-
νεται και το φύλλωμα του φοίνι-
κα, δίνει το έναυσμα του φλερτ 
ή της διαδικασίας κατάκτησης 
ενός συντρόφου. Χρωματικά και 
σχηματικά, χρησιμοποιώ το μο-
τίβο των φτερών ως χαρακτηρι-
στικό της ανθρώπινης φιγούρας, 
με απώτερο σκοπό τη δημιουργία 
ενός υβριδικού γλυπτού, όπου ο 
άνθρωπος - δέντρο - ζώο πραγ-
ματεύεται την πολυμορφική του 
ύπαρξη μέσω της εικόνας και του 
αισθήματος της αλαζονείας.

ΚΑΤΕΡΙΝΑ
ΣΚΟΥΦΑΡΙΔΟΥ 

–Ποια είναι η εικόνα ενός αρχιτέκτο-
να για τον χώρο και τον τρόπο της έκ-
θεσης “I’ve made you a palm-tree”;

–Υπάρχουν πολλές έννοιες που 
θα ήθελα να θίξω, ξεκινώντας από 
την στατικότητα της έκθεσης - 
βιτρίνας που προσδίδει την έν-
νοια της αντιπαράθεσης στην κι-
νητικότητα του σπόρου, όπου ο 
φοίνικας πλέον παγιδεύεται στην 
προσπάθειά του να φυτρώσει, να 
ριζώσει. Ξαφνικά μένει ακίνητος, 
θαμμένος στο χώμα, ακινητοποι-
είται με σκοπό την εξέτασή του. 
Το γυαλί, η οπτική αντανάκλαση 
και οι γραφιστικές λωρίδες στον 
χώρο, συνοψίζουν την αναπαρά-
σταση της βλάστησης του φοί-
νικα στην πόλη ως οριοθέτηση 
μετώπων, με αναφορά στη γραμ-
μική τους διάταξη σε ακτογραμ-
μές. Εν τέλει, ο θεατής αποτελεί 
μέρος της στατικότητας, αλλά και 
κύριος συνθέτης της κινητικότη-
τας του ιδίου, ενοποιώντας την ει-
κόνα και έννοια του φοίνικα στον 
χώρο και τον χρόνο.

–Μια έκθεση όπως αυτή μπορεί να 
αναζωογονήσει ένα κτήριο; Όπως 
ο φοίνικας το μυθικό πουλί όμως;

–Ο φοίνικας, το μυθικό πουλί, 
συμβολίζει την ανανέωση, την 
αναγέννηση, την αθανασία, τη 
μοναξιά, τη χάρη, και αναδύεται 
από τις στάχτες, δίνοντας ελπίδα 
και κουράγιο να παλέψουμε. Επί-
καιρο για την εποχή που περνάμε. 

Ένας από τους κύριους στόχους 
της έκθεσης είναι και η αναζωο-
γόνηση του ενδιαφέροντος για το 
υπό ανάπλαση κέντρο της πρω-
τεύουσας. Έτσι, μία έκθεση αυτού 
του είδους, που δραστηριοποιεί-
ται ως βιτρίνα, μπορεί κάλλιστα 
να αναζωογονήσει όχι μόνο ένα 
κτίριο, αλλά και το ενδιαφέρον 
του περαστικού για το τι ακολου-
θεί μετέπειτα. Η βιτρίνα υπήρξε 
–ιστορικά– και υπάρχει ως το βα-
σικό κίνητρο για τον καταναλω-
τή. Κινεί το ενδιαφέρον του περα-
στικού με σκοπό την προώθηση 
του περιεχόμενού της. Σε αυτή 
την περίπτωση, δίνει ελπίδα για 
το τι μπορεί να ακολουθήσει και 
αφήνει τη φαντασία του κάθε πε-
ραστικού να εκτιμήσει το περιε-
χόμενο, αλλά και το περιτύλιγμα.

–Η αστική αρχιτεκτονική στην Κύ-
προ κυρίως η οικιστική και αυτή των 
πύργων μοιάζουν με φοίνικες που 
ορθώνονται προς τον ουρανό, αλλά 
και μιας επιδειξιμανίας του παγω-
νιού... Πώς σχολιάζεις;

–Αναμφίβολα η αστική αρχι-
τεκτονική σε όλο το εύρος της 
ανυψώνεται πάντα με την επι-
δειξιμανία στο πίσω μέρος του 
μυαλού μας. Υπάρχει μια αίσθηση 
βιασύνης και ψευδο-πολυτέλει-
ας στη σημερινή αρχιτεκτονική, 
πράγμα το οποίο δεν συνάδει με 
την έννοια του φοίνικα και του 
παγωνιού. Η φύτευση του σπό-
ρου πρέπει να γίνεται μεθοδικά, 
με κρίση, με υπομονή, με εξέτα-
ση των παραγόντων. Η βλάστησή 
του καθορίζει τη χωρογραφία μιας 

πόλης, όπως κάνει και ένα κτίριο. 
Ένας αρχιτέκτονας, πρέπει να εί-
ναι ο κύριος «χορογράφος» της πό-
λης. Ένα κτίριο πρέπει να στέκει 
επιδεικτικά εκεί που ανήκει, όχι 
εκεί που μπορεί. Μόνο έτσι μπορεί 
να γίνει σημείο αναφοράς ή και 
λεκτική ένδειξη επαίνου. 

ΙΩΣΗΦ
ΧΑΤΖΗΚΥΡΑΚΟΣ

–Τι εκθέτετε στο «I’ve made a palm-
tree»; 

–Στο πρώην Hondos εκθέτουμε 
μια πραγματικότητα, ένα δεδομέ-
νο, με ειρωνεία και με σαρκασμό 
αλλά χωρίς κριτική. ∆εν κρίνουμε 
αυτό που συμβαίνει. Άλλωστε, δεν 
βοηθάει σε κάτι να το κρίνουμε. 
Το υπογραμμίζουμε, το εκθέτουμε 
με την ελπίδα να το δουν κατάμα-
τα οι άλλοι, οι υπόλοιποι. Συχνά, 
είναι πιο χρήσιμο να καταλάβεις 
σε ποια κατάσταση βρίσκεσαι πα-
ρά να δεχτείς μαθήματα για να τη 
διορθώσεις.

–Είναι ένα trade mark της Κύπρου ο 
φοίνικας; Είναι αυτό που μας συνδέ-
ει υπόρρητα με την Ανατολή και τις 
παραδόσεις της;

–∆εν ξέρω αν μας συνδέει 
υπόρρητα ή όχι με την Ανατο-
λή. ∆εν μπορεί να έχει μια σαφή 
λειτουργία στον κοινωνικό χώρο, 
γιατί ο ίδιος ο χώρος δεν έχει μια 
σαφή εικόνα του τι θέλει να είναι 
και πώς θέλει να φαίνεται. Και λέω 
θέλει να είναι και όχι είναι. Το «εί-
ναι» μας για να το βρούμε χρειά-
ζεται ειλικρίνεια και θάρρος και 
αποδείξαμε ότι δεν έχουμε κανέ-
να από τα δύο. Τώρα, για να έχεις 
trade mark πρέπει να έχεις και 
καθαρή εικόνα marketing. Ίσως 
να είχαμε στην αρχαιότητα, στην 
ύστερη περίοδο του Χαλκού. Μετά 
το χάσαμε. Όλες οι προσπάθειες 
που έγιναν για καθορισμό εικό-
νας στο marketing μας βασίστη-
καν στο τι νομίζουμε ότι θέλουν 
οι άλλοι να δουν σε μας, με απο-
τέλεσμα να μην αρέσουμε στους 
άλλους και να υποδυόμαστε ότι 
αρέσουμε σε μας για να μην πούμε 
ότι πήγαν χαμένοι οι κόποι μας. 

–Γιατί έχουμε ανάγκη να κάνουμε 
κάποιον «φοινιτζιά»; 

–Είναι μια φράση που νομίζεις 
ότι αντιπροσωπεύει την Κύπρο; 
Είναι μία φράση που αντιπροσω-
πεύει την παθογένεια των ετερό-
φωτων ατόμων, συνόλων και κοι-
νωνιών. Βέβαια, είναι και θέμα 
πρόθεσης. Είναι πάντα απόλυτα 
πηγαίο, αναγκαίο και χρήσιμο να 
μιλούμε καλά για κάποιον; Ανυ-
ψώνοντας κάποιον, ανυψώνουμε 
υποσυνείδητα (ή και συνειδητά) 
τους εαυτούς μας; Γιατί νιώθουμε 
την ανάγκη να μιλήσουμε καλά για 
κάποιον (λες και το έχει ανάγκη); 
Να μιλήσω καλά για κάποιον ισο-
δυναμεί με το αντίθετο του να μι-
λήσω κακά για κάποιον; Αυτές οι 
ερωτήσεις, θεωρώ ότι αποτελούν 
σημαντικά σκαλοπάτια στην κλί-
μακα της συνειδητότητας. Προ-
σωπικής, κοινωνικής - συλλογικής 
(για να μην πω εθνικής) συνειδη-
τότητας. Χωρίς αυτού του τύπου 
την συνειδητότητα δεν έχουμε τη 
δυνατότητα συναίσθησης, τη δυ-
νατότητα να νιώσουμε αυτό που 
είμαστε στον χώρο που είμαστε 
και με αυτούς που είμαστε. ∆εν 
είναι ψέμα αυτό που λένε, συχνά 
χωρίς να το πιστεύουν, πως οι καλ-
λιτέχνες προσλαμβάνουν πριν και 
καλύτερα από άλλους την κατά-
σταση γύρω τους.

Πληροφορίες: Εικαστική έκθεση 
“I’ve made you a palm-tree” ∆εκέμ-
βριος 2020 - Ιανουάριος 2021. Πρώ-
ην Hondos Centre (Οδός Ζήνας Κάν-
θερ 20, Λευκωσία). Ανοιχτή καθ’ όλη 
τη διάρκεια της μέρας και νύχτας
www.pashias.art/ive-made-you-a-
palm-tree

∆ιαβάστε ολόκληρη τη συνέντευξη 
στο www.kathimerini.com.cy 

Μια εικαστική παρέμβαση εν μέση οδώ 
Η έκθεση «I’ve made you a palm-tree» στο κέντρο της Λευκωσίας αφήνει τον θεατή να διαλέξει τη δική του οπτική γωνία  

Η έκθεση «I’ve made you a palm-tree» παραμένει ανοιχτή καθ’ όλη τη διάρκεια της μέρας και νύχτας και είναι η μόνη που δεν επηρεάστηκε από τα νέα μέτρα…

«Στην έκθεση, ο άνθρω-
πος στέκεται ακίνητος, 
ως σύγχρονος Κούρος, 
επιτρέποντας στο κοινό 
να δει την αποκάλυψη 
του κομμένου κεφαλιού 
του – ένας νέος φοίνικας 
που τώρα γεννιέται».

Στο πρώην Hondos εκ-
θέτουμε μια πραγματι-
κότητα, ένα δεδομένο, με 
ειρωνεία και με σαρκα-
σμό αλλά χωρίς κριτική. 
Δεν κρίνουμε αυτό που 
συμβαίνει.
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KEVIN FEATHERSTONE
& DIMITRI A. SOTIROPOULOS
Τhe Oxford Handbook
of Modern Greek Politics
εκδ. Oxford University Press, σελ. 752

Του ΜΑΝΟΥ ΠΑΠΑΖΟΓΛΟΥ

Το γεγονός ότι η Ελλάδα δεν βρίσκε-
ται πλέον στην κύρια ειδησεογρα-
φία των διεθνών ΜΜΕ αποτελεί μια 
αναμφίβολα θετική εξέλιξη. Γιατί 
κατά τη δίνη της κρίσης, ιδιαιτέ-
ρως μεταξύ 2009 και 2015, υπήρξε 
εκτενέστατη κάλυψη της δυσμενέ-
στατης κατάστασης της χώρας: της 
χρεοκοπίας, των «Greek statistics», 
της απώλειας 25% του ΑΕΠ, της 
υψηλής ανεργίας, της υστέρησης 
της δημόσιας διοίκησης, της δια-
φθοράς, της πρωτόγνωρης κρίσης 
εμπιστοσύνης στους πολιτικούς 
θεσμούς, της κατάρρευσης της δο-
μής του κομματικού συστήματος, 
της κυβερνητικής αστάθειας, της 
ανόδου των ακραίων ιδεολογιών 
και της επικράτησης της δημαγω-
γίας στην πολιτική αντιπαράθεση.

Ολες οι παραπάνω συνέπειες 
συντείνουν στη διαπίστωση ότι 
το πολιτικό σύστημα, υπό την έν-
νοια του Easton, δεν λειτούργησε 
αποδοτικά τόσο στο σκέλος των 
εισροών, λόγω των υπέρογκων αι-
τημάτων και της αποτυχίας συνάρ-
θρωσής τους, όσο και στο σκέλος 
των εκροών, λόγω της αδυναμίας 
μετασχηματισμού των κυβερνητι-
κών στόχων σε αποτελεσματικές 
λύσεις στα συσσωρευμένα προ-
βλήματα της διοίκησης, της οικο-
νομίας και της κοινωνίας.

Η ελληνική περίπτωση αναδεί-
χθηκε σε πολλές επιστημονικές 

δημοσιεύσεις. ∆υστυχώς, η σύν-
δεση της έρευνας των κοινωνικών 
επιστημών με τη λήψη αποφάσε-
ων είναι εξαιρετικά περιορισμένη, 
αν όχι ανύπαρκτη. Ωστόσο, οι διε-
θνείς δημοσιεύσεις αποτελούν όχι 
απλώς οδηγό για τη συστηματική 
αντίληψη της πραγματικότητας 
του κράτους, αλλά και σημαντική 
συμβολή στη διεθνή επιστημονική 
συζήτηση. Μια τέτοια περίπτωση 
αποτελεί η κυκλοφορία του συλλο-
γικού τόμου υπό την επιμέλεια των 
καθηγητών Kevin Featherstone 
και ∆ημήτρη Σωτηρόπουλου υπό 
τον τίτλο «The Oxford Handbook 
of Modern Greek Politics» (έκδο-
ση Oxford University Press, 2020).

Το εγχείρημα είναι αναμφίβολα 
εξαιρετικά σημαντικό, γιατί παρα-
δίδει στη διεθνή βιβλιογραφία έναν 
υψηλής ποιότητας συλλογικό τό-

μο σχετικά με θεμελιώδεις όψεις 
της λειτουργίας του κράτους και 
του πολιτικού συστήματος της χώ-
ρας. Μια δι-επιστημονική οπτική η 
οποία δεν περιορίζεται στη χρονι-
κή συγκυρία της κρίσης, αλλά κα-
ταγράφει θεσμούς, συνθήκες και 
εξελίξεις που έχουν μια διαχρονι-
κή επίδραση στην οργάνωση και 
λειτουργία των πολιτικών θεσμών. 
Μια πολύπλευρη ανάλυση της πο-

λιτικής διαδικασίας, η οποία δεν 
εξαντλείται στα σημαντικά ζητή-
ματα της πολιτικής κοινωνιολο-
γίας, δηλαδή στην ανάλυση της 
εκλογικής επιρροής και της εσω-
τερικής οργάνωσης των κομμά-
των, αλλά προσφέρει μια νέα δι-
εισδυτική ερευνητική οπτική στην 
αποτίμηση πολλών διαφορετικών 
παραγόντων και συντελεστών, οι 
οποίοι έχουν τη δική τους επίδρα-

ση στη λειτουργία του πολιτικού 
συστήματος.

Ο τόμος θα αποτελέσει πολύ-
τιμο έργο αναφοράς για την ανά-
δειξη της ελληνικής περίπτωσης 
στη διεθνή βιβλιογραφία και είναι 
ιδιαιτέρως χρήσιμο για ερευνητές 
και φοιτητές Πολιτικής Επιστήμης 
που αναζητούν μία πολύπλευρη κα-
τανόηση θεμελιωδών ζητημάτων.

Ο τόμος διαχωρίζεται σε επτά 

μέρη, κάθε ένα εκ των οποίων πε-
ριλαμβάνει υψηλού επιπέδου κε-
φάλαια, τα οποία γράφτηκαν από 
συναδέλφους με μακρά εξειδικευ-
μένη ερευνητική εμπειρία και συ-
ναφείς δημοσιεύσεις. Η λογική σε 
έναν τέτοιο τόμο, ως είθισται, είναι 
να προσφέρει στον αναγνώστη την 
πληρέστερη δυνατή κάλυψη βασι-
κών ζητημάτων λειτουργίας και 
οργάνωσης του πολιτικού συστή-
ματος σε ένα ευρύ πεδίο αναφοράς 
(πολιτικών, κοινωνικών, διοικητι-
κών και άλλων θεσμών).

Στα περισσότερα κεφάλαια ανα-
δεικνύεται σημαντική εγχώρια βι-
βλιογραφία, στην οποία δεν θα είχε 
πρόσβαση το μη ελληνόφωνο κοι-
νό, ενώ παρουσιάζονται και συ-
γκριτικά στοιχεία τα οποία εξυ-
πηρετούν την καλύτερη αντίληψη 
της ελληνικής περίπτωσης. ∆εν εί-
ναι σκόπιμο να γίνει εδώ μια εκτε-
νής παρουσίαση των κεφαλαίων. 

Ωστόσο, δύο είναι κατά τη γνώμη 
μου οι βασικές ερευνητικές αρετές 
του τόμου. Η πρώτη είναι ότι απο-
φεύγει να μελετήσει την ελληνική 
περίπτωση ως αυτοτελή, ιδιάζου-
σα περίπτωση. Την προσδιορίζει 
ως μια περίπτωση με αυτοτελές 
μεν ενδιαφέρον, αλλά στο πλαίσιο 
μιας συγκριτικής οπτικής στο ευ-
ρωπαϊκό πλαίσιο. Αυτό ισχύει για 
τις προσεγγίσεις για τη συγκρότη-
ση κράτους, τις σχέσεις κράτους - 
κοινωνίας και την οργάνωση των 
βασικών θεσμών.

Ακόμη, σε αρκετά κεφάλαια 
πραγματοποιείται η σύζευξη με-
ταξύ Ελλάδος και Ευρώπης (και 
Ευρωπαϊκής Ενωσης ειδικότερα). 
Με τον τρόπο αυτόν αναδεικνύε-
ται μια σημαντική μεθοδολογική 
προσέγγιση αναφορικά με τη θε-
σμική, πολιτική και εν γένει αλ-
ληλεπίδραση με τον ευρωπαϊκό 
χώρο και τη σημασία της για τη 
διαμόρφωση και λειτουργία των 
πολιτικών, κοινωνικών και διοι-
κητικών θεσμών.

Η συνολική επιμέλεια από τους 
καθηγητές Kevin Featherstone και 
∆ημήτρη Σωτηρόπουλο είναι πράγ-
ματι υποδειγματική. Πέραν της 
ακαδημαϊκής κοινότητας, το ευρύ-
τερο κοινό θα εκτιμήσει τον πλού-
το των γνώσεων των κειμένων από 
συγγραφείς που, κατά τεκμήριο, 
έχουν μακρά ερευνητική εμπει-
ρία με τα ζητήματα τα οποία εξε-
τάζουν.

 
Ο κ. Μάνος Παπάζογλου είναι 
επίκουρος καθηγητής Πολιτικών 
Συστημάτων στο τμήμα Πολιτικής 
Επιστήμης και Διεθνών Σχέσεων 
του Πανεπιστημίου Πελοποννήσου.

Η ελληνική πολιτική περίπτωση
Ενας συλλογικός τόμος σχετικά με θεμελιώδεις όψεις της λειτουργίας του κράτους και του συστήματος διακυβέρνησης

Iδιαιτέρως χρήσιμος για 
ερευνητές και φοιτητές 
Πολιτικής Επιστήμης 
που αναζητούν μια 
πολύπλευρη κατανόηση 
θεμελιωδών ζητημάτων.

Οι δύο καθηγητές προσφέρουν την πληρέστερη δυνατή κάλυψη βασικών 
ζητημάτων λειτουργίας και οργάνωσης του πολιτικού συστήματος της χώρας.

Ο τόμος διαχωρίζεται σε επτά μέρη, 
κάθε ένα εκ των οποίων περιλαμβά-
νει υψηλού επιπέδου κεφάλαια.
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07.30 Θεία λειτουργία
10.00 Καμώματα τζι αρώματα
 Κωμική σειρά εποχής.
11.00 Η €¥Pω$τία
  Χαρτοφυλάκιο οικονομι-

κών ειδήσεων, με τον Αν-
δρέα Ιωσήφ. 

11.30 Η ζωή μας ένα τραγούδι
 Μουσική εκπομπή 
 με τη Γωγώ Βασιλάκη. 
13.30 Αμύνεσθαι περί πάτρης
 Θεματική εκπομπή.
14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 Τα δώρα της Βασούλας
  Κυπριώτικο σκετς.
15.30 Τravel Diary
 Tαξιδιωτικές ταινίες 
 μικρού μήκους.
 «Βουκουρέστι»
16.00 Σε προσκυνώ γλώσσα 
 Θεματική εκπομπή.
17.00 Αφανείς ήρωες
  Ιστορίες ανθρώπων που 

ξεχώρισαν στην Κύπρο ή 
στο εξωτερικό.

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20 Ήτουν το Πάσκαν 
 των Γεννών - (E)
 Κυπριώτικο σκετς.
19.20 Λούνα Παρκ  
 Κωμική σειρά.
19.55 Σαν σήμερα με το ΡΙΚ
20.00 EIΔHΣEIΣ
21.00 Αθλητική Κυριακή
21.30 Παραδοσιακή βραδιά 
  Ψυχαγωγική εκπομπή.
23.00 EIΔHΣEIΣ
23.05 Σαν σήμερα με το ΡΙΚ (Ε)
23.10 Αφανείς ήρωες (Ε)
00.00 EU4U, IΙI (E)  
01.00 Σε προσκυνώ γλώσσα (E)

07.30 Το γελαστό μουστάκι-(Ε)
 Παιδική παράσταση.
09.00 Παιδική ζώνη
 α. Μάγια η μέλισσα
 β. Νιλς Χόλγκερσον 
 γ. O μικρός Χνουδωτός
 δ. Γουίσπερ 
 ε. Μπόμπι και Μπιλ 
11.00 Στη Χώρα του Γιατί - (Ε)
 Παιδικό πρόγραμμα.
11.30 Παιδική ζώνη
15.30 Στη Χώρα του Γιατί - (Ε)
 Παιδικό πρόγραμμα.
16.00 Μανώλης και Κατίνα-(E)
 Κυπριακή κωμική σειρά.
16.25 Φύρδην Μίγδην - (E)
 Κυπριακή κωμική σειρά.
16.45 Η Πλατεία - (E)
 Κυπριακή σειρά.
17.10 Εuromaxx οn Vacation
 Σειρά ντοκιμαντέρ.
17.40 Προσωπογραφίες, IV (E)
 Πολιτιστικό ντοκιμαντέρ.
18.20 Μαζί/Βirlikte - (Ε)
 ∆ικοινοτική εκπομπή. 
19.00 Κοίτα με στα μάτια
19.30 Γυναίκα
 Με την Ελίτα Μιχαηλίδου.
19.40 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.50 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
21.05 Τravel Diary - (Ε)
 Ταξιδιωτική σειρά. 
21.30 Χριστούγεννα της Τζένη 
 (Hearts of Christmas).  
 Αισθηματική τηλεταινία.
23.05 ArtCafe, IV - (E)
00.05 EIΔHΣEIΣ - (E)
00.30 Προσωπογραφίες - (E)
01.15 Μαζί/Βirlikte - (Ε)
03.10 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ 

06.00 Deal - (Ε)
 Tηλεπαιχνίδι.
06.30 Αστέρια στην άμμο
 Ελληνική σειρά.
07.15 24 ώρες - (Ε) 
 Σειρά ντοκιμαντέρ.
08.15 Έλα στη θέση μου - (Ε)
 Κωμική σειρά.
09.30 Εύκολα και σπιτικά
 Eκπομπή μαγειρικής,
 με την Αθηνά Λοϊζίδου.
10.00 Σ/Κ με τον Μάνεση 
 Eνημερωτική εκπομπή.
13.00 Oικογενειακές ιστορίες
13.45 Μην αρχίζεις τη   
 μουρμούρα - (E)
 Κωμική σειρά.
14.30 Τhe Λούης Νight Show
 Σατιρική εκπομπή.
16.00 Κάμπινγκ - (E)
 Kωμική σειρά.
16.45 Έλα στη θέση μου, V
 Κωμική σειρά.
17.50 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.00 Έλα στη θέση μου, V
 Συνέχεια της σειράς.
18.30 ΤΕΤ- Α-ΤΕΤ στον Alpha
19.30 Κάμπινγκ - (E)
  Kωμική σειρά, με τους 

Φώτη Γεωργίδη, Μάριο 
∆ημητρίου, κ.ά. 

20.20 ALPHA NEWS
21.20 Η κυρία Νταουτφάιαρ
 (Μrs. Doubtfire)
 Oικογενειακή κωμωδία,
 με τους Σάλι Φιλντ,
 Πιρς Μπρόσναν, κ.ά.  
22.15 Kάρμα
 ∆ραματοποιημένη σειρά.
23.15 ∆ώσε βάση (Ε)  
 Κωμικό show.

05.40 Στρίβειν διά 
 του αρραβώνος  - (E) 
 Κωμική σειρά.
06.30 Ας πρόσεχες- (E)
 Ελληνική σειρά.  
08.00 ∆είξε μου τον φίλο σου
 Κωμική σειρά.
09.30 Τaxi - (E)
 Τηλεπαιχνίδι.
10.20 Πρώτη σταγόνα - (E)
 Κωμική σειρά.
12.00 Υγεία πάνω απ’ όλα 
 Εκπομπή για την υγεία.
12.50 Ενώπιος Ενωπίω
 Ενημερωτική εκπομπή.
14.15 Ήλιος - (Ε)
 ∆ραματική σειρά.   
16.00 Casa De Mikel, II - (Ε)
 Σατιρική εκπομπή.
17.20 Το καφέ της Χαράς, ΙV
 Κωμική σειρά.
18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10 Συνέχεια της σειράς
18.30 La Pasta Pomilώri (E) 
 Κωμική σειρά.
19.30 Taxi 
 Τηλεπαιχνίδι, με τον  
 Αλέξανδρο Τσουβέλα.
20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 The pacifier 
  Kωμωδία δράσης, με 

τους Bιν Nτίζελ Λόρεν 
Γκράχαμ, κ.ά.   

23.15 Χιούστον το λύσαμε
 Σατιρική εκπομπή.
00.50 Suits (E) 
 Ξένη σειρά.
01.40 Ευτυχισμένες μέρες (E) 
02.30 Πρόβα του νυφικού (E) 
03.20 Tα νέα του ANT1 
04.20 Αδελφές ψυχές (E) 

05.30 Τώρα ό,τι συμβαίνει
 Ενημερωτική εκπομπή,
 με τη Φαίη Μαυραγάνη.
09.45 Έλα χαμογέλα
 Ψυχαγωγική επομπή,
 με τη Σίσσυ Χριστίδου.
13.00 Τροχός της τύχης (E)
  Τηλεπαιχνίδι με τον Πέ-

τρο Πολυχρονίδη και τη 
Βάλια Χατζηθεοδώρου.

15.00 Εικόνες - (E)
 Ταξιδιωτική εκπομπή 
 με τον Τάσο ∆ούση.
16.00 Just The 2 Of Us - (E)
 Φιλανθρωπικό σόου.
18.00 OMEGA NEWS
18.10 Just The 2 Of Us - (E)
 Συνέχεια.
19.10 Fars Attack 3 - (E) 
 Σατιρική εκπομπή, 
 με τον Χάρη Αριστείδου.
20.10 OMEGA NEWS
21.15 Eξαιρετικά δυνατά
 και απίστευτα κοντά
 (Extremely Loud And 
 Incredebly Close).
  ∆ράμα, με τους Τομ 

Χανκς, Σάντρα Μπούλοκ.
23.00  Oι μπάτσοι της συμφοράς
 (Cop Out). Kωμωδία,
 με τους Mπρους Γουίλις, 
 Tρέισι Mόργκαν, κ.ά.
01.30 Έλα χαμογέλα - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή, 
 με τη Σίσσυ Χρηστίδου.
03.30 Ο άντρας των ονείρων
 Κωμική σειρά.
04.30 Τhe Booth - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή. 
05.30 Μουσικό κουτί - (Ε)
 Mουσικό τηλεπαιχνίδι.

05.30 Οι Αδιάφθοροι - (E)
 Κωμική σειρά.
06.30 Tα χρυσόψαρα  - (E)
 Κωμική σειρά.
07.30 Θεία λειτουργία
10.15 Dot.
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τη Νάνσυ Ζαμπέτογλου 
και τον Θανάση Αναγνω-
στόπουλο.

11.15 Προορισμός Ευτυχία - (E)
  Ψυχαγωγική εκπομπή.
12.30 Boυράτε γειτόνοι - (E)
 Κωμική σειρά.
13.40 Ζωή ποδήλατο - (E)
 Κωμική σειρά.
14.30 Ώρα για φαγητό - (E)
 Εκπομπή μαγειρικής.
15.30 Ηappy Traveller - (E) 
 Tαξιδιωτική εκπομπή.
16.30 Magic stocking Ρομαντ
 Χριστουγεννιάτικη  
 τηλεταινία, με τους  
 Μπρίτζετ Ρίγκαν, 
 Βίκτορ Γουέμπστερ, κ.ά.
18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.10 Η πεθερά - (Ε)
 Κυπριακή κωμική σειρά.
18.50 The Voice of Greece - (E)
 Μουσικός διαγωνισμός.
20.20  Τομές στα γεγονότα
21.15 Survivor
 (Πρεμιέρα)
 Παιχνίδι επιβίωσης.
00.30  Γεγονότα σε συντομία
00.40 Α Bad Moms Christmas
  Κωμωδία, με τους Μίλα 

Κούνις, Κρίστεν Μπελ.
02.15 Μόνο γιατί σ’ αγάπησα(Ε)
03.00 Velvet - (Ε)
04.20 Οι Τάκκοι - (Ε)

05.30 ∆άσκαλε τι δίδασκες
06.50 Τον παλιό εκείνο καιρό
07.55 Ο Κώτσος στην Ε.Ο.Κ
09.35 Μια λατέρνα μια ζωή
10.55 Ο τετραπέρατος
12.25 Κάλλιο πέντε και στο χέρι
13.45 Η προσφυγοπούλα
15.40 Ο θυρωρός μας
17.15 Ένας ξένοιαστος
 παλαβιάρης 
19.05 Μίνι φούστα και καράτε
20.30 Μακρυκωσταίοι και 
 Κοντογιώργηδες
22.00 Η θεία απ’ το Σικάγο
23.20 Ένας ζόρικος δεκανέας
01.15 Κακός, ψυχρός
 κι ανάποδος
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21.30 Παραδοσιακή βραδιά 21.30 Hearts of Christmas 21.20 Μrs. Doubtfire 21.20 The pacifier 23.00  Cop Out 21.15 Survivor 21.00 Alice In Wonderland 

22.00 Η θεία απ’ το Σικάγο

06.30 Παιδική ζώνη
07.25 Μουλάν
08.20 Παιδικές σειρές
09.35 Cook Eat (Ε)
11.00 Τηλεαγορά
13.00 ΑΝΝΙΤΑ κοίτα
16.35 Τηλεαγορά
18.30 Αόρατος φακός
19.00 Ταξίδι γεύσεων, ΙIΙ (Ε)
20.15 Ο καιρός
20.20 Για πάντα νέοι (E)
21.30 Το ταξίδι της ζωής, ΙΙΙ
22.30 Ξένη ταινία
00.25 Ξένη ταινία

10.20 Κορίτσια ο Μάρκουλης
11.00 Έξυπνες αγορές
12.30 Ελιές Θρούμπες
13.00 Έξυπνες αγορές
14.00 Ασημένια φεγγάρια
15.35 Έξυπνες αγορές
16.05 Κινημ/φικές επιτυχίες
16.10 Έξυπνες αγορές
16.40 ∆ελτίο Ειδήσεων
16.45 Έξυπνες αγορές
17.20 Έξυπνες αγορές
18.05 Eλληνική ταινία
19.45 EXTRA News
20.20 Eλληνική ταινία
22.00 Η προδοσία
23.45 Ξένη ταινία

 CAPITAL ΤHΛ.: 25577577

 TV PLUS ΤHΛ.: 22259000

EXTRA ΤHΛ.: 25715111

06.45 Tηλεαγορά 
08.25 Μικροί κατάσκοποι
10.00 Το ταξίδι του γυρισμού
11.50 Tηλεαγορά
12.20 Ελληνική ταινία
14.00 Tηλεαγορά
15.20 Ελληνική ταινία
17.00 Tηλεαγορά
19.10 Οικογενειακές γιορτές
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
01.30 Ξένη ταινία
03.00 Ξένη ταινία

H θρυλική Μα Ρέινι ���
ΒΙΟΓΡΑΦΙΑ (2020)
Σκηνοθεσία: Τζορτζ Γουλφ
Ερμηνείες: Βαϊόλα Ντέιβις,
Τσάντγουικ Μπόουζμαν, 
Κόλμαν Ντομίνγκο

 
Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Αλλη μία από τις φετινές ταινίες του 
Netflix που κρυφοκοιτάζουν προς 
τα Οσκαρ ανέβηκε πρόσφατα στη 
διαδικτυακή πλατφόρμα. Πρόκει-
ται μάλιστα για ένα μάλλον ασυνή-
θιστο για τα δεδομένα του Νetflix 
φιλμ, αφού αυτό μεταφέρει στην 
οθόνη το ομώνυμο και βραβευ-
μένο με Πούλιτζερ θεατρικό του 
Ογκουστ Ουίλσον. Βρισκόμαστε 
στο Σικάγο του 1927. Τα μπλουζ που 
ξεκίνησαν από το ∆έλτα του Μισισι-
πή κατακτούν πλέον και την αμερι-
κανική μεγαλούπολη, την ώρα που 
η σπουδαιότερη ερμηνεύτριά τους, 
Μα Ρέινι (Βαϊόλα Ντέιβις), φτάνει 
στο στούντιο για να ηχογραφήσει 
έναν καινούργιο δίσκο. Εκεί βρίσκε-
ται ήδη η μπάντα, αποτελούμενη 
από έμπειρους μουσικούς, αλλά και 
τον φιλόδοξο νεαρό τρομπετίστα 
Λέβι (Τσάντγουικ Μπόουζμαν), ο 
οποίος θα έρθει σε σύγκρουση με 
τη «Μητέρα των μπλουζ».

Η επιτυχία για τον σκηνοθέτη 
της ταινίας, Τζορτζ Γουλφ, είναι 
πως σέβεται –σε υπερβολικό ίσως 
βαθμό– το θεατρικό του πρότυπο, 
ενώ έχει την ευτυχία να διαθέτει 
και δύο χαρισματικούς πρωταγω-
νιστές. Ολόκληρη η πλοκή εκτυ-
λίσσεται ουσιαστικά μέσα στους 
τοίχους του στούντιο μια ζεστή 
καλοκαιρινή μέρα. Ανθρωποι που 
ιδρώνουν και ξεϊδρώνουν, παθιά-

ζονται, φλερτάρουν, καβγαδίζουν 
και, φυσικά, δημιουργούν υπέρο-
χη μουσική. Η αφροαμερικανι-
κή κουλτούρα ξεχειλίζει, κυρίως 
στους διαλόγους της μπάντας, εκεί 
όπου ο ενθουσιώδης Λέβι προσπα-
θεί να αποδείξει την αξία του και 
να αναδειχθεί σε κάτι περισσότερο 
από απλό «εργάτη» της μουσικής.

Ο πρόωρα χαμένος Τσάντγουικ 
Μπόουζμαν δίνει εδώ ερμηνευτικό 
ρεσιτάλ στον τελευταίο ρόλο της 
καριέρας του και δεν είναι καθό-
λου απίθανο –ούτε άδικο– να τιμη-
θεί με το χρυσό αγαλματίδιο τον 
ερχόμενο Απρίλιο. Από την άλλη, 
υπάρχει η Βαϊόλα Ντέιβις. Σπου-
δαία ηθοποιός και αυτή, ενσαρ-
κώνει μια Μα Ρέινι που μοιάζει με 
οδοστρωτήρα· φωνάζει, ζηλεύει, 
απειλεί τους λευκούς παραγωγούς 
και δεν υποχωρεί χιλιοστό μέχρι 
να ικανοποιηθούν οι απαιτήσεις 
και τα καπρίτσια της. Είναι ένα κι-
νούμενο ηφαίστειο, ακριβώς όπως 
η μουσική που ερμηνεύει: «Με τα 
μπλουζ μιλάει η ζωή. ∆εν τραγου-
δάς για να νιώσεις καλά, το κάνεις 
για να καταλάβεις τη ζωή», την 
ακούμε να λέει σε κάποιο σημείο.

Κάπου ανάμεσα σε αυτούς τους 
δύο ασυγκράτητους πρωταγωνι-
στές, και με τους υπόλοιπους να 
ρίχνουν λάδι στη φωτιά, έρχεται 
η σύγκρουση. Η ένταση ανεβαί-
νει, συσσωρεύεται σταδιακά και 
γίνεται σχεδόν απτή μέχρι την 
έκρηξη του φινάλε. Το παράλογο 
άλλωστε, η στιγμιαία τρέλα και 
το συναίσθημα πάνε πακέτο στα 
μπλουζ, μαζί με τις ιστορίες για 
τους μουσικούς που πούλησαν την 
ψυχή τους στον διάβολο και την 
υπόλοιπη μυθολογία.

Tehran
ΚΑΤΑΣΚΟΠΙΚΟ ΘΡΙΛΕΡ (2019)
Δημιουργός: Ντάνα Ιντεν,
Μάορ Κον, Ομρι Σέναρ
Ερμηνείες: Νιβ Σουλτάν,
Σον Τουμπ, Μενάσι Νόι

 
Μπορεί να έχει περάσει κάποιος 
καιρός από την πρώτη κυκλοφορία 
της, ωστόσο αξίζει να ασχοληθού-
με με τη σειρά της Apple TV από 
το Ισραήλ, σημαντικό μέρος της 
οποίας άλλωστε είναι γυρισμένο 
στην Αθήνα. Η Τάμαρ, μια Ισραηλι-
νή πράκτορας, προσγειώνεται μυ-
στικά στο εχθρικό Ιράν, από όπου 
κατάγεται, προκειμένου να φέρει 
εις πέρας μια δύσκολη αποστολή. 
Από την αρχή ωστόσο τα πράγ-
ματα πηγαίνουν στραβά και πλέ-
ον εκείνη βρίσκεται κυνηγημένη 
στους δρόμους της Τεχεράνης με 
τις Αρχές στο κατόπι της.

Η Αθήνα «ντουμπλάρει» την 
πρωτεύουσα του Ιράν σε αρκετές 
περιπτώσεις, όπως για παράδειγμα 
σε μια διαδήλωση για τη χρήση χι-
τζάμπ στο Πανεπιστήμιο, η οποία 
φαίνεται ξεκάθαρα γυρισμένη στο 
Πεδίον του Αρεως. Το καλό με το 
«Tehran» είναι πως δεν μένει περι-
ορισμένο στις καταδιώξεις και στο 

σασπένς, το οποίο πάντως έρχεται 
αβίαστα και καθηλώνει τον θεατή. 
Οσο η πρωταγωνίστρια προσπα-
θεί να ξεφύγει από τους διώκτες 
της και ταυτόχρονα να φέρει εις 
πέρας την αποστολή, εμείς βλέ-
πουμε γύρω της έναν ολόκληρο 
κόσμο, από κοινωνική και πολιτική 
σκοπιά· είναι η Τεχεράνη, με βλέμ-
μα αρκετά «καθαρό», απαλλαγμέ-
νο από αρνητικά στερεότυπα και 
προκαταλήψεις στις περισσότερες 
περιπτώσεις.

 

Το μόνο αγόρι
στη Νέα Υόρκη ���½
ΚΟΜΕΝΤΙ (2017)
Σκηνοθεσία: Μαρκ Γουέμπ
Ερμηνείες: Κάλουμ Τέρνερ,
Κέιτ Μπέκινσεϊλ, Πιρς Μπρόσναν

 
Από την πλατφόρμα του Cinobo επι-
λέγουμε ένα φιλμ του Μαρκ Γου-
έμπ, ενός από τους καλύτερους 
«εναλλακτικούς» της σύγχρονης 
αμερικανικής δραμεντί. O Τόμας 
(Κάλουμ Τέρνερ) είναι άλλος ένας 
μπερδεμένος νεαρός που περιπλα-
νιέται στους δρόμους της Νέας 
Υόρκης. Το ταλέντο του στο γρά-
ψιμο καταπιέζεται από τον εκδό-

τη πατέρα του (Πιρς Μπρόσναν), 
ενώ η κοπέλα με την οποία είναι 
ερωτευμένος τον βλέπει μόνο σαν 
φίλο. Η καθημερινότητά του, ωστό-
σο, θα αλλάξει χάρη σε δύο νέες 
γνωριμίες: αυτή ενός μποέμ συγ-
γραφέα (Τζεφ Μπρίτζες), που με-
τακομίζει δίπλα του, κι εκείνη της 
πανέμορφης Τζοχάνα (Κέιτ Μπέ-
κινσεϊλ), η οποία τυχαίνει να είναι 
και ερωμένη του πατέρα του.

Ο Μαρκ Γουέμπ και ο σεναρι-
ογράφος του Αλαν Λεμπ στήνουν 
μια ενδιαφέρουσα και πολύ τρυφε-
ρή ιστορία ενηλικίωσης, με φόντο 
έναν κόσμο γεμάτο γουντιαλενικό 
ρομαντισμό σε σύγχρονη συσκευ-
ασία. Στους κοινωνικούς κύκλους 
των τεχνών, όπου εκτυλίσσεται η 
ιστορία, οι άνθρωποι ακούν μουσι-
κή από βινύλια, γράφουν σε γραφο-
μηχανές, ενώ ο νεαρός πρωταγωνι-
στής δεν φαίνεται να έχει ιδέα από 
smartphone και Facebook. Και αν 
αυτές οι ιδιαιτερότητες κινδυνεύ-
ουν να εντάξουν το φιλμ σχεδόν 
στην κατηγορία της... φαντασίας, 
είναι οι οξυδερκείς παρατηρήσεις 
του και οι ερμηνείες που τελικά το 
υψώνουν σε μία από τις καλύτε-
ρες κομεντί που είδαμε τα τελευ-
ταία χρόνια.

Επάνω, η Νιβ Σουλτάν πρωτα-
γωνιστεί στη σειρά «Tehran» της 
Apple TV. Κάτω, ο Κάλουμ Τέρνερ 
στην ταινία «Το μόνο αγόρι στη 
Νέα Υόρκη», που προβάλλεται 
από το Cinobo. 

Κατασκοπικό θρίλερ στην Τεχεράνη με φόντο... την Αθήνα

Στο στούντιο
με τη «Μητέρα
των μπλουζ»
Δυνατές ερμηνείες σε μια φιλόδοξη

ταινία με υπέροχο σάουντρακ

Η Βαϊόλα Ντέιβις ενσαρκώνει μια Μα Ρέινι που μοιάζει με οδοστρωτήρα· φωνάζει, ζηλεύει, απειλεί τους λευκούς παραγωγούς και δεν υποχωρεί χιλιοστό.

HOME CINEMA

06.15 A Very Merry Toy Store
07.45 Aladdin
09.30 Christmas A La Mode
11.15 Mafia Only Kills 
 In Summer, IΙ
13.35 Rushmore
15.20 Jawbone
17.05 A Very Merry Toy Store
18.45 Air Force One
21.00 Alice In Wonderland 
23.00 Vault
00.30 Citizenfour
02.30 Burning Man
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

«Ποιος άγγελος το διάλεξε για τέ-
τοιο ταχυδρόμο! Τ’ άλλα τ’ αστέρια 
θα ’βλεπαν το φωτεινό του δρό-
μο, κι από τη ζήλια θα ’τρεμαν…», 
γράφει για το άστρο της Βηθλεέμ 
ο Παλαμάς. 

Μπορεί στ’ αλήθεια να φαντα-
στεί κανείς τη Γέννηση του Ιησού 
χωρίς αυτό το άστρο; Χωρίς τους 
Μάγους; Χωρίς τα ζωάκια και τα 
αγγελάκια γύρω από τη φάτνη; Ή 
μήπως γίνεται Αϊ-Βασίλης δίχως τά-
ρανδους και δίχως ξωτικά; 

Ολοι αυτοί οι δευτεραγωνιστές 
των εορταστικών θρησκευτικών 
αφηγήσεων και μύθων είναι ασφα-
λώς πολύ περισσότερα από ένα 
απλό ντεκόρ. Μεταφέρουν συμ-
βολισμούς και φορτία που επιτρέ-
πουν, ιδίως στα παιδιά, την είσοδο 
σε έναν κόσμο που, διαφορετικά, 
θα φάνταζε απόμακρος. ∆ιευκο-
λύνουν ταυτίσεις πιο άμεσες και 
ενεργητικές. 

Στοιχηματίζω ότι ένα παιδί εύ-
κολα θα φανταζόταν τον εαυτό του 
ως άγγελο ή βοσκό, ως τάρανδο, ξω-
τικό ή καλικάντζαρο που θα ανα-
λάμβανε αμέσως δράση μέσα στον 
οικείο μύθο. Τόσο οικείο, ώστε να 
μπορεί κάθε φορά να παραλλάσσει 
και λιγάκι, στα μέτρα του καθενός 
και της καθεμιάς μας. 

Επιλέξαμε, με βάση τα παραπά-
νω, να προτείνουμε παλαιότερα 
και καινούργια χριστουγεννιάτι-
κα βιβλία που προσφέρουν εκδο-

χές των γνωστών ιστοριών, εστι-
άζοντας σε καθιερωμένους ή επί 
τούτω επινοημένους βοηθούς και 
συμπαραστάτες των ακλόνητων 
πρωταγωνιστών. Οπως όλα τα ση-
μαντικά παραμύθια, οι άνθρωποι θα 
διηγούνται ξανά και ξανά τα Χρι-
στούγεννα και την Πρωτοχρονιά, 
βάζοντας μέσα τον εαυτό τους και 
τον δικό τους τρόπο. 

Σε αυτή την αναδιήγηση όμως 
οι δευτεραγωνιστές, ξάφνου, πρω-
ταγωνιστούν, δίνοντας έτσι την 
πρωτοκαθεδρία στις ίδιες τις μικρές 
αναγνώστριες και τους αναγνώστες 
και στις ατέλειωτες δυνατότητες 
της φαντασίας.
• «Το αστέρι των Χριστουγέννων» της 
Ευγενίας Φακίνου (κείμενο και ει-
κόνες) πρωτοεκδόθηκε το 1989 και 
μπορεί να θεωρηθεί πλέον κλασι-
κό (εκδόσεις Κέδρος). Ενα άτακτο 
μικρό αστέρι εγκαταλείπει την 
ουράνια ηρεμία που του προκαλεί 
αφόρητη πλήξη και ρίχνεται στην 
περιπέτεια. Αποζητά τη Γη, αφού 
μόνο εκεί υπάρχει ζωή. 
Η μοίρα του είναι η μοίρα όλων των 
πλασμάτων που παραβιάζουν τους 
θεμελιώδεις κανόνες, ο Αντερσεν 
το έχει περιγράψει με τρόπο απαρά-
μιλλο στη «Μικρή Γοργόνα». Εκείνη 
γίνεται αφρός των κυμάτων. Το μι-
κρό αστέρι εκρήγνυται σε εκατομ-
μύρια μικροσκοπικά αστέρια που 
για πάντα θα στολίζουν τα δέντρα 
των Χριστουγέννων.
• «Πώς βρήκε τη δουλειά του ο Αϊ-Βα-
σίλης». Ενα κεφάτο αμερικανικό 

ντουέτο, ο συγγραφέας Stephen 
Krensky και ο εικονογράφος S.D. 
Schindler, μας δίνει μιαν αντισυμ-
βατική βιογραφία του Αϊ-Βασίλη 
(πρωτοκυκλοφόρησε από τις εκδό-
σεις Παπαδόπουλος το 1998). Με 
ένα ευρηματικό σενάριο και μια 
εικονογράφηση πραγματικά αρι-
στοτεχνική, φτιάχνουν ένα βιβλίο 
που κυλάει σαν φιλμ. Από εκείνα 
τα φιλμ, όμως, που οι γονείς βλέ-
πουν αγκαλιά με τα παιδιά τους, 

πίνοντας ζεστή σοκολάτα. Εδώ οι 
τάρανδοι αρχικά, οι νάνοι στη συ-
νέχεια, κάνουν τον Αϊ-Βασίλη αυτό 
που «είναι», υποστηρίζοντας και ορ-
γανώνοντας την ακατάσχετη ανά-
γκη του να δίνει.
• «Οι βοηθοί του Αϊ-Βασίλη». Μια ολό-
κληρη φυλή ξωτικών, οι Ούζι-Τόλ-
κι, πλήττονται από μια παραλλαγή 
του writer’s block που, στην περί-
πτωσή τους, θα μπορούσαμε να 
την περιγράψουμε ως «μπλοκάρι-

σμα του αφηγητή». Στην απελπισία 
τους επισκέπτονται τον Αϊ-Βασίλη 
στην κορυφή του Πάντα Χιονισμέ-
νου Βουνού. Ε, κι ύστερα συμβαίνει 
αυτή η πονηριά που είμαι βέβαιη 
πως την κατέχουν πλήθος συγγρα-
φείς: προσφέρουν τη βοήθειά τους 
στον άγιο κερδίζοντας, σε αντάλ-
λαγμα, τις ιστορίες που τα μικρά 
παιδιά κατέχουν από τη φύση τους. 
Η επινόηση και η παραμυθένια ει-
κονογράφηση των Ιωάννας Ντα-
κόλια και Εφης Λαδά, αντίστοιχα, 
συγκροτούν ένα βιβλίο που η αξία 
του δεν θα πέσει με τον χρόνο (πρω-
τοκυκλοφόρησε από τον Κέδρο το 
2002 και κυκλοφορεί ήδη σε σκλη-
ρόδετη έκδοση του 2020 από τις 
εκδόσεις Πατάκη).
• «Gebrannte Mandeln für Grisou». 
Ακόμη κι αν δεν ξέρετε γερμανικά 
(λίγα, πάντως, αρκούν), θα απολαύ-
σετε την εικονογράφηση. Μην το 
ξεχνάμε, άλλωστε: μια καλή εικο-
νογράφηση παιδικού βιβλίου δι-
ασώζει μερικές φορές μια μέτρια 
αφήγηση· ποτέ το αντίθετο. Εδώ, 
πάντως, η ιστορία είναι γλυκιά και 
η εικονογράφηση «όλα τα λεφτά». 

Τα Χριστούγεννα είναι μόνον 
η αφορμή, αφού πρωταγωνιστεί ο 
παπαγάλος Γκριζού με τον διακαή 
πόθο να δοκιμάσει «ψημένα αμύ-
γδαλα» από το Χριστουγεννιάτικο 
Παζάρι. Φανταζόμαστε εύλογα ότι 
πρόκειται για τα γνωστά καραμελω-
μένα αμύγδαλα που, μαζί με το γνω-
στό πλέον και στην Ελλάδα αρωμα-
τισμένο με μπαχαρικά ζεστό κρασί, 

το Glühwein, αποτελεί το σήμα κα-
τατεθέν των χριστουγεννιάτικων 
παζαριών στις γερμανόφωνες χώ-
ρες. Αυτά τα χριστουγεννιάτικα πα-
ζάρια είναι παραμυθένια, με καρου-
ζέλ και πάγκους όπου πωλούνται 
παραδοσιακά είδη και εδέσματα, 
μουσικές και αρώματα. Ο Γκριζού, 
που εκτός από «παπαγαλίσια» μι-
λάει και «ανθρωπίσια», εκμεταλ-
λεύεται την πρώτη ευκαιρία που 
του δίνεται προς μια τέτοια ευτυχία. 

Η σκηνή της συνάντησής του 
με τα περιστέρια που φορούν χει-
μωνιάτικους σκούφους και γουρ-
γουρίζουν ανόητα, μη μπορώντας 
να επικοινωνήσουν παρά μονάχα 
στη δική τους γλώσσα, θα μείνει 
αξέχαστη σε όποιον ξεφυλλίσει το 
βιβλίο. Η γλωσσομάθεια του Γκρι-
ζού θα του επιτρέψει, στο τέλος 
της μικρής του Οδύσσειας, να επι-
στρέψει στην Ιθάκη του, έχοντας 
γευτεί τις γλυκές αμυγδαλωτές ηδο-
νές. Γιατί μπορεί να μην ξέρει απέ-
ξω τη διαδρομή, ξέρει όμως να πει 
τη διεύθυνση κατοικίας του στη 
γλώσσα των ανθρώπων! Το βιβλίο 
των Nikola Huppertz και Andrea 
Stegmaier κυκλοφόρησε το 2020 
από τις εκδόσεις Tulipan.
• «Μια χριστουγεννιάτικη ιστορία». Ο 
σημαντικός και βραβευμένος ζωγρά-
φος, εικονογράφος και συγγραφέας 
Μπράιαν Γουάιλντσμιθ (1930-2016) 
δημιούργησε το 1989 ένα καλαί-
σθητο βιβλίο, που κάθε συλλέκτης 
θα ήθελε να έχει στη βιβλιοθήκη 
του (στα ελληνικά κυκλοφόρησε το 

2009 από τις εκδόσεις Καλειδοσκό-
πιο). Είναι «Μια χριστουγεννιάτικη 
ιστορία» με πρωταγωνιστές τη μι-
κρή Ρεβέκκα και το γαϊδουράκι της. 
Αυτό το γαϊδουράκι γεννήθηκε στη 
Ναζαρέτ, είχε όμως την ατυχία να 
αποχωριστεί τη μητέρα του σε ηλι-
κία εννέα μηνών – μαντέψτε γιατί. 

Η ιδιοκτήτρια της γαϊδουρίτσας, 
η Μαρία, χρειάστηκε να φύγει με 
τον άντρα της, τον Ιωσήφ, σε μακρι-
νό ταξίδι! Η μικρή Ρεβέκκα ανέλα-
βε να προσέχει το μικρό γαϊδουρά-
κι. Ελα όμως που αυτό δεν άντεχε, 
φυσικά, χωρίς τη μαμά του. Ετσι, 
ξεκίνησε ένα δεύτερο ταξίδι, στα 
βήματα του κυοφορούμενου Ιησού. 

Εδώ βλέπουμε κατ’ εξοχήν ό,τι 
στην αρχή του σημειώματος επιση-
μάναμε: η επινόηση των δευτερα-
γωνιστών και η διακριτική ανάθε-
ση σε αυτούς του πρωταγωνιστικού 
ρόλου, με φόντο, πλέον, τη διάση-
μη και οικεία αφήγηση, επιτρέπει 
στα συναισθήματα να ανθήσουν 
και να ξεχειλίσουν δίχως αναστο-
λές και φραγμούς. Κάθε παιδί είναι 
μια Ρεβέκκα που πορεύεται με το 
μικρό της γαϊδουράκι μέχρι το ση-
μείο του θαύματος. Και για κάθε 
παιδί η διαδρομή αυτή είναι απλή 
και αυτονόητη, εφόσον αφεθεί ανε-
μπόδιστο να την πραγματοποιήσει. 

Αυτή είναι άλλωστε η μεγάλη 
οφειλή ημών των ενηλίκων προς τα 
παιδιά και τα δικά τους βιβλία (και 
τις ταινίες): μας επιτρέπουν να τα 
ακολουθήσουμε διακριτικά μέχρι 
την καρδιά της μεγάλης γιορτής.

Ο συγγραφέας Stephen Krensky και ο εικονογράφος S.D. Schindler μας δίνουν μια αντισυμβατική βιογραφία του αγαπημένου αγίου των παιδιών στο «Πώς βρήκε τη δουλειά του ο Αϊ-Βασίλης».

Η μικρή Ρεβέκκα ανέλα-
βε να προσέχει το μικρό 
γαϊδουράκι. Ελα όμως 
που αυτό δεν άντεχε 
χωρίς τη μαμά του. Ετσι, 
ξεκίνησε ένα δεύτερο 
ταξίδι, στα βήματα του 
κυοφορούμενου Ιησού...

Το άτακτο αστέρι, οι τάρανδοι και οι νάνοι
Βιβλία για παιδιά, στα οποία οι δευτεραγωνιστές των χριστουγεννιάτικων αφηγήσεων και ιστοριών γίνονται πρωταγωνιστές

Αριστερά, «Οι βοηθοί του Αϊ-Βασίλη» σε κείμενο Ιωάννας Ντακόλια και εικονογράφηση Εφης Λαδά. ∆εξιά, εικόνες από το κλασικό πλέον «Αστέρι των Χριστουγέννων» της Ευγενίας Φακίνου.




	20201225_01
	20201225_02
	20201225_03
	20201225_04
	20201225_05
	20201225_06
	20201225_07
	20201225_08
	20201225_09
	20201225_10
	20201225_11
	20201225_12
	20201225_13
	20201225_14
	20201225_15
	20201225_16
	20201225_17
	20201225_18
	20201225_19
	20201225_20
	20201225_21
	20201225_22
	20201225_23
	20201225_24
	20201225_25
	20201225_26
	20201225_27
	20201225_28
	20201225_29
	20201225_30
	20201225_31
	20201225_32
	20201225_33
	20201225_34
	20201225_35
	20201225_36
	20201225_37
	20201225_38
	20201225_39
	20201225_40
	20201225_41
	20201225_42
	20201225_43
	20201225_44
	20201225_45
	20201225_46
	20201225_47
	20201225_48
	20201225_49
	20201225_50
	20201225_51
	20201225_52
	20201225_53
	20201225_54
	20201225_55
	20201225_56

